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betyr at kundetilbudet vårt blir dårli-

gere fordi det er økonomien som er 

det viktige, ikke transport med tog. 

Den helhetlige forståelsen for hva vi 

egentlig driver med blir borte, sier 

Næss.
Den tidligere industriministeren og 

Ap-mannen er også svært engasjert i 

utviklingen i jernbanen.

– Oppfl isingen av jernbanen er 

utelukkende et resultat av at politi-

kerne tror at styringsmodeller fra 

privat sektor egner seg også for of-

fentlig sektor. Dette har vært totalt 

mislykket. Jernbanen var mye bedre 

før. I dag er det for mye økonomi og 

for lite samfunnsperspektiv i det sel-

skapet. Her må vi ta et skritt tilbake, 

sier Lied. 
Den gamle Arbeiderpartimannen 

har lite til overs for dagens politiske 

elite.
– Våre politikere mangler kunnskap 

om det de driver med. De må være i 

stand til å gjøre noe annet enn å sette 

opp økonomiske regnestykker. Mange 

nasjonale dumheter begås nå på grunn 

av dårlig politisk lederskap, sier Lied. 

Bjarne Jensen mener at politiker-

nes enorme tro på markedsløsninger i 

offentlig sektor gjør at mål og virke-

midler ikke holdes fra hverandre. 

– Hvorfor har vi i det hele tatt en of-

fentlig sektor, spør Jensen. Jo, det er 

fordi mekanismene i det privat sektor 

ikke er hensiktsmessige i forhold til å 

oppnå det vi ønsker. Derfor er det be-

tenkelig at for å fornye offentlig sektor 

så innfører politikerne markedsmeka-

nismer fra privat sektor, mekanismer 

som er årsaken til at vi har offentlig 

sektor i utgangspunktet, sier Jensen.

Hva koster det?

Den rødgrønne regjeringen har ikke 

bidratt til noe systemskifte. Regn-

skapsprinsippene fra privat nærings-

liv, som blant annet utskilte selskap 

som NSB må bruke, skal nå også tas i 

bruk i selve forvaltningen, men uten 

noen utskilling av virksomheten. Det 

man i prinsippet gjør er å innføre mar-

kedsbaserte regnskapskriterier fra 

privat næringsliv til å regne ut effekti-

viseringspotensialet på velferdstje-

nesteytingen i offentlig sektor. 

Dette blir framstilt som at systemet 

skal synliggjøre «hva det koster». Fan-

ny Voldnes i Næringspolitisk avdeling 

i LO synes dette er svært misvisende.

– Her synliggjøres usikre og bereg-

nede størrelser og ikke hva statens be-

vilgede penger blir brukt til. Det nye 

er at man måler noe som ikke tidligere 

har vært målt i offentlig sektor, nem-

lig lønnsomhet og avkastning på in-

vestert kapital. Dette systemet er en 

forretningshybrid som er fullstendig 

uegnet som mål for offentlig sektor 

innenfor velferdsstaten. Hva er lønn-

somhet og avkastning på investert ka-

pital på et sjukehjem eller i et offentlig 

transportselskap, spør Voldnes.

Spørsmålet som ligger til grunn er 

rett og slett hvor mye Norge AS er 

verdt. For å besvare spørsmålet benyt-

tes et regnskapssystem for å måle 

lønnsomhet i offentlig sektor totalt 

sett, og for den enkelte statlige virk-

somhet. For å få til det beregnes verdi-

en av for eksempel jernbaneskinnene 

til Jernbaneverket, togsettet til NSB 

og bygningene til universitetene. 

– Ut fra verdien av bygningene blir 

så husleien beregnet, som sammen 

med andre felleskostnader blir brukt i 

en lønnsomhetsberegning for hvert 

enkelt fag på universitetet. Ved dårlig 
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STYRING: Politikerne 
har overlatt forvaltnin-
gen av offentlig sektor 
til økonomiske målepa-
rametere og et mylder 
av underselskaper som 
skal konkurrere mot 
hverandre.

Den gamle ministeren 

er ikke nådig.
– En dag vil de angre på 

denne politikken.

Finn Lied (94) var indus-

triminister for Ap på 

1970-tallet. Han var 

blant annet sentral i 

opprettelsen av Statoil og det statlige 

styringen av norsk industri. Han er 

ikke imponert over hvordan Ap styrer 

staten.
– Jens Stoltenberg er en markedsentu-

siast. Det er trist å se at Arbeiderparti-

et ødelegger offentlig sektor med sin 

fascinasjon for primitiv markedsøko-

nomi.
«Høyrebølgen» startet muligens 

med Høyre, men det er Arbeiderparti-

et som har drevet fram de mest omfat-

tende markedsløsningene i offentlig 

sektor de siste 20 årene. Hvordan kun-

ne dette skje?

Kravet om en bedre stat

I 1989 kom en utredning fra Herman-

sen-utvalget, ledet av seinere Telenor-

sjef Tormod Hermansen, med tittelen 

«En bedre organisert stat». Denne sat-

te ord på det mange politikere mente 

var problemet med offentlig sektor. 

Den var for stor og ineffektiv, den måt-

te moderniseres. Utredningen startet 

en lang rekke kontinuerlige reformer 

og lovendringer for å modernisere of-

fentlig sektor, en modernisering som 

innebærer mindre politisk styring og 

fl ere økonomiske måleparametere i of-

fentlig forvaltning. Flere lover og re-

former fulgte i utover på 1990 og 2000 

tallet, særlig i kommunesektoren. I til-

legg til at dette er ønsket utvikling fra 

politisk hold, la også EØS-avtalen i 

1994, handelsavtalen mellom Norge og 

EU, sterke politiske føringer i retning 

av mer konkurranseutsetting, mer pri-

vatisering og mindre politisk styring 

av offentlig virksomhet. 

Den underliggende tanken for den-

ne politikken, ofte kalt New Public 

Management, er at privat sektor med 

sine bedriftsøkonomiske prinsipper 

drives bedre, mer effektivt og mer 

lønnsomt enn offentlig sektor. Statlig 

forvaltning skal derfor kopiere disse 

bedriftsøkonomiske prinsippene fra 

privat sektor. En rekke av det offent-

liges oppgaver, som kraftforsy-

ning, samferdsel, posten og helse 

ble i løpet av 1990-tallet privati-

sert og omsatt i et marked med 

konkurranse. De statlige selskapene 

ble skilt ut fra staten, egne selskaper 

ble opprettet og seinere gjort om til 

aksjeselskap med avsetningskrav og 

med de samme regnskapsreglene som 

i privat næringsliv. Det skulle nå tje-

nes penger på det som staten gjorde 

gratis før. 
NSB er bare ett av fl ere selskap i det 

offentlig som har fått smake på mar-

kedsbaserte styringsprinsipper. Om-

dannelsen av NSB fra en offentlig 

samferdselstjeneste til et privat sel-

skap som skal drive kommersielt, har 

hatt store konsekvenser for selskapet. 

Kun et fåtall av dagens toppledelse i 

NSB har jernbanefaglig bakgrunn. De 

enkelte oppgavene, som persontra-

fi kk, busstrafi kk, godstrafi kk, eien-

dom og andre støttefunksjoner er skilt 

ut og fungerer i dag som selvstendige 

økonomiske enheter i et mylder av 

egne selskaper under NSB konsernet. 

Økonomisk overskudd

Venstresida har fortsatt ikke kommet 

opp med noe annet svar på hvordan 

staten skal organiseres. De nye økono-

miske styringsprinsippene som nå 

brukes i offentlig forvaltning, er i stor 

grad kopiert fra forretningsbasert 

virksomhet i privat sektor, helt i tråd 

med New Public Management.

– Hovedformålet med forretnings-

messig virksomhet er å oppnå resul-

tat i form av økonomisk overskudd. 

Produktet er nødvendigvis ikke det 

viktige. I offentlig sektor er det jo 

motsatt. Det er produktet, for eksem-

pel en sykehjemsplass eller en tog-

strekning, som er det viktige. Ikke å 

gå med overskudd.

Det sier Bjarne Jensen, professor 

ved Høgskolen i Hedmark. Han har 

lang erfaring som offentlig tjeneste-

mann med blant annet bakgrunn fra 

Finansdepartementet, rådmann i Ber-

gen og Kristiansand og vært direktør i 

Kommunekreditt. 

Jensen mener at denne etterapin-

gen av modeller fra det private næ-

ringslivet inn i offentlig sektor ikke 

har noe med modernisering å gjøre. 

– Å modernisere for eksempel NSB 

er å sørge for investeringer i tog, skin-

ner og bakkenett. ikke å lage et AS og 

ansette bankfolk til å styre etter snev-

re lønnsomhetsprinsipper, sier han. 

Dårligere kundetilbud

Kjell Næss har vært sekretær i Jernba-

neforbundet i åtte år, fagforeningen 

som organiserer de aller fl este av jern-

banearbeiderne. Han mener markeds-

etterligningen og overfokuset på øko-

nomisk lønnsomhet hindrer planleg-

ging og styring med jernbanesekto-

ren.
– Fokuset på lønnsomhet er mye 

større enn fokuset på å løse de jernba-

netekniske utfordringene vi har. Dette 

Tidligere Ap-minister Finn Lied mener Arb eiderpartiet ødelegger offentlig sektor:

En stat uten styring
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Det som før var ett stort nasjonalt 

transportselskap, er i dag en lang 

rekke utskilte selskaper og kontrak-

tører som legger inn anbud, utfører 

tjenester og sender fakturaer tilba-

ke til NSB. Det begynte i det små. 

NSB ble skilt i to ulike selskaper i 

1996; Jernbaneverket ble ansvarlig 

for infrastrukturen, mens NSB BA 

fortsatte som trafi kkoperatør. God-

strafi kken ble videre skilt ut av NSB 

BA i et eget selskap, NSB Gods (sei-

nere CargoNet). I 2002 ble NSB et 

ordinert aksjeselskap. I tiden som 

fulgte ble stadig nye bestanddeler 

av NSB skilt ut i egne selskaper. 

Verksted, eiendom, vedlikehold, bil-

lettsalg, datatjenester, servicetje-

nester ombord i toget osv. ble skilt 

ut til egne AS med krav til inntje-

ning. Bildet viser bare noen av sel-

skapene som er utskilt fra NSB og 

som i dag operer i jernbanesekto-

ren.

På sporet 
av NSB

«Hele denne 
markedstilpas-
ningen og opp-
stykkingen byg-
ger på en feilak-
tig oppfatning 
om at staten er 
dyr og det priva-
te er billig»

KJELL NÆSS, JERNBANEFORBUNDET

KLASSEKAMPEN
NYHETER

KLASSEKAMPEN
NYHETER

8 Onsdag 27. mai 2009

Den rettslige ankebehandlingen av Telenor-saken i Russland er utsatt 

til 10. juni. Årsaken er ifølge en pressemelding fra Telenor at tredje part i 

ankebehandlingen ikke var korrekt varslet foran tirsdagens møte i 

forretningsdomstolen i Tyumen i Sibir. Telenor East Invest har anket 

dommen fra Omsk i Sibir 2. mars i år, der Telenor ble idømt en erstat-

ning på 1,73 milliarder dollar etter søksmål fra Farimex Products. 

Farimex eier tegningsretter tilsvarende en andel på 0,002 prosent av 

aksjene i VimpelCom. 
NTB

Telenors ankesak utsatt

Telenor

Leder Pål Haugstad i Norges Bondelag har ombe-

stemt seg og takker likevel nei til gjenvalg i organisa-

sjonen. – Jeg var usikker på om jeg skulle fortsette 

som leder allerede da jeg svarte valgkomiteen 

tidligere i vår. Men jeg tvilte meg fram til et ja på det 

tidspunktet. Tvilen har imidlertid tiltatt, og jeg har 

meddelt valgkomiteen at jeg ikke ønsker gjenvalg, 

sier Haugstad.  
NTB

Bondeleder trekker seg

Pål Haugstad

Rita Lekang er ansatt som ny distriktssekretær for 

LO i Nordland. Lekang var valgt LO-sekretær fra 

1997 til 2009, men ble kastet på årets kongress. 

Nåværende distriktssekretær Øivind Silåmo tilsettes 

som prosjektleder for satsningen Prosjekt Nordområ-

dene. Silåmo har har engasjert seg kraftig for oljeut-

vinning utenfor Lofoten og Vesterålen.
AS

Lekang erstatter Silåmo

Rita Lekang

FRP-POLITIKK: Frp 
får hjelp av Finans-
departementet i 
å tilrettelegge for 
omfattende kon-
kurranseutsetting 
av offentlig sektor.

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

– Forvaltningsorganet SSØ 

foreslår mye av den samme 

politikken som Frp ønsker i 

forvaltningen av offentlig sek-

tor. Det er vi glade for, sier 

Frps Per-Willy Amundsen.

Senter for statlig økonomi-

styring (SSØ) er et forvalt-

ningsorgan som ligger under 

Finansdepartementet, og har 

som oppgave å sikre en effek-

tiv ressursbruk i staten. En av 

oppgavene til ekspertsenteret 

er å utvikle nye regnskapsmo-

deller for offentlig forvalt-

ning.
Sentrale deler av fagbeve-

gelsen, forskingsmiljøer og 

politikere mener imidlertid at 

SSØ innfører bedriftsøkono-

miske styringsmodeller i of-

fentlig forvaltning, og tilrette-

legger for konkurranseutset-

ting. Det er særlig SSØs bruk 

av lønnsomhetsbaserte regn-

skapssystemer fra privat næ-

ringsliv som er gjenstand for 

kritikk.

Frp fornøyd

Per-Willy Amundsen i Frp er 

svært glad for dette.
– Vi ønsker mer stykkpris-

fi nansiering og mer konkur-

ranseutsetting av offentlige 

tjenester. For å få sammen-

liknbare kostnader mellom 

offentlig og privat sektor, er 

det nødvendig å innføre regn-

skapsprinsippene fra privat 

næringsliv i offentlig forvalt-

ning. Det gir bedre sammen-

likningsgrunnlag av priser, 

som for eksempel periodiser-

te kostnader. Hvis et privat 

selskap kan utføre den of-

fentlige tjenesten for en bil-

ligere penge, er det ingen 

grunn til å hindre dette, sier 

Amundsen til Klassekam-

pen.
Han forteller videre at inn-

føringen av regnskapsmodel-

ler med lønnsomhetsbereg-

ninger fra næringslivet i of-

fentlig sektor, er avgjørende 

for å gjennomføre Frps poli-

tikk.
Frp har blant annet foreslått 

å bruke SSØs periodiserte 

lønnsomhetsberegninger i 

forvaltningen av kommune og 

fylke, uten å få støtte fra de 

andre partiene.
– Dette er de samme regn-

skapsprinsippene som i dag 

brukes i helseforetakene. 

Hvordan kan regjeringen støt-

te periodisert lønnsomhets-

regnskap for sjukehusene, 

men ikke for sjukehjemme-

ne? Hvis de skal være imot, 

må de være imot begge, og 

ikke bare det ene, sier Amund-

sen.

– Interessant

– Dette er utrolig interessant. 

Frp sier jo her akkurat det som 

SSØ egentlig driver. For Frp er 

det et mål å sammenlikne 

kostnadene i offentlig sektor 

med kostnadene i privat virk-

somhet, slik at det kan gjøres 

forretninger av offentlig virk-

somhet. Det er jo det samme 

som SSØ driver med når de 

innfører regnskapsprinsipper 

fra næringslivet i offentlig 

sektor, sier økonomiprofessor 

Bjarne Jensen
Han har i fl ere år forsket på 

økonomistyring av offentlig 

forvaltning. 
– SSØ vil bruke metodene i 

privat næringsliv til å styre of-

fentlig forvaltning. De fram-

stiller dette som en teknikali-

tet, men i virkeligheten er det 

en måte å forretningsgjøre 

driften av offentlig sektor på, 

sier Jensen.

Demokratisk problem

Jensen mener i tillegg at SSØs 

posisjon er et demokratisk 

problem, side alle partier på 

Stortinget, bortsett fra Frp, ty-

delig har sagt at de ikke øn-

sker en forretningsstyrt of-

fentlig sektor.
– Paradokset er at SSØ som 

et forvaltningsorgan er helt i 

utakt med sin egen regjering, 

men helt på linje med Frp. 

SSØ tilrettelegger for konkur-

ranseutsetting og privatise-

ring av offentlig virksomhet. 

Dette er Frp-politikk. Forskjel-

len er at Frp er ærlige om sin 

agenda. Det er ikke SSØ, sier 

han.
– Hva kjennetegner SSØs 

regnskapsprinsipper?
 – Regnskapsprinsippene 

SSØ utvikler for statlig virk-

somhet, er basert på lønnsom-

hetsregnskap for næringsli-

vet. Hovedformålet med for-

retningsregnskapet, er å måle 

virksomhetens økonomiske 

resultat. Regnskapssysteme-

ne som er spesielt utviklet for 

folkevalgt styring av offentlig 

virksomhet derimot, som SSØ 

ikke vil bruke, er fi nansielt 

basert og viser dårlig hva slags 

inntekter virksomheten har 

og hvordan disse er fordelt på 

ulike offentlige formål og til-

tak, sier han.

Offentlig og privat

Professor i økonomi ved Nor-

ges Handelshøyskole, Norvald 

Monsen, er langt på vei enig 

med Jensen. Han mener at 

man skal være ytterst forsik-

tig med å kopiere regnskaps-

prinsipper fra næringslivet 

inn i offentlig forvaltning.

– Offentlig sektor har øko-

nomisk forvaltning som hen-

sikt, mens privat næringsliv 

har økonomisk overskudd 

som sitt primærmål. Regn-

skapsprinsippene, som SSØ 

Rødgrønn Frp-politikk

er en pådriver for i staten, er 

fullstendig uegnet for offent-

lig forvaltning og andre akti-

viteter som ikke har profi tt 

som mål, sier Monsen, som 

ønsker at SSØ ser bort fra 

lønnsomhetsprinsippene i 

privat næringsliv når de ut-

former regnskapsmodeller 

offentlig sektor.
svennal@klassekampe

Bjarne Jensen

Per-Willy Amundsen

TOG: Jernbaneverket er blant de offentlige instansene som bruker Senter for statlig økonomistyring (SSØ) sine            regnsskapsmodeller.  
FOTO: SCANPIX 

– Det er ingen vits å konstrue-

re kunstige forskjeller mellom 

privat næringsliv og 
offentlig sektor. Våre 
modeller for statlige 
regnskapsstandarder
legger til grunn store 
likheter mellom pri-
vat næringsliv og of-
fentlig forvaltning for 
hvordan kostnadene 
beregnes, mens det er 
klare forskjeller på 
hvordan vi beregner inntekts-

siden, sier direktør i Senter 

for statlig økonomistyring 

(SSØ) Marianne Andreassen.

Hun stiller seg uforstående 

til kritikken mot SSØ om at 
senteret tilrettelegger 
for konkurranseutset-
ting av offentlig sek-
tor.

– Formålet med sty-
ringen av offentlig 
sektor er at de politis-
ke målene nås med 
effektiv ressursbruk. 
Det SSØ gjør er å ut-
vikle regnskapsmo-

deller som er tilpasset dette 

formålet. Hele effektivitetsbe-

grepet er knyttet til informa-

sjon om kostnadene på ressur-

sene. Staten trenger inform

sjon om kostnadene og e

delene i sin forvaltning. 
– Frp tar SSØs virksom

til inntekt for sin politikk

mer konkurranseutsetting

offentlig sektor. Er du kom

tabel med det?
– At Frp fi nner støtte for

politikk i våre regnskaps

deller for statlig forvaltn

er et politisk spørsmål som

ikke vil kommentere. SS

et statlig ekspertorgan fo

gjeringen. Vi gjennomfør

enhver tid regjeringens 

tikk.

– SSØ er regjeringens tjenere

Marianne 
Andreassen

FAKTA

Senter for statlig øko-

nomistyring (SSØ):

■ Forvaltningsorgan under 

Finansdepartementet, oppret-

tet 2004. Får sitt mandat fra 

Stortinget.

■ Oppgave «å styrke den 

statlige økonomistyringen og 

forbedre ressursutnyttelsen på 

området».

■ Pilotprosjekt med forret-

ningsbaserte regnskapsmodel-

ler blant annet i Jernbanever-

ket, Universitetet i Bergen, 

Forsvarsbygg, Kystverket og 

Husbanken.

■ SSØ anklages for å tilrette-

legge for lønnsomhetsstyring 

og konkurranseutsetting av 

offentlig sektor. 

Frp lykkelige for SSØs modeller i forvaltningen av offentlig sektor:

«SSØ foreslår den 
samme politikken 
som FrP ønsker i 
forvaltningen av 
offentlig sektor»

PER-WILLY AMUNDSEN, FRP

KLASSEKAMPEN
NYHETER

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ) baserer sine arbei-
der på standarder utviklet av 
private stiftelser, hvor private 
revisorselskaper fi nansierer 
og bidrar med eksperter som 
utvikler standardene. 

– Firma som KPMG, Ernst 
& Young, Deloitte & Touche 
og PWC får legge premissene 
for hvordan offentlig sektor 
skal styres. Dette er selskaper 
som har økonomiske egenin-
teresser i reglene som de sjøl 
er sentrale i å påvirke, sier po-
litisk økonom Bent Sofus 
Tranøy. 

Han utgir i disse dager en 
rapport om arbeidet 
med regnskapsmo-
dellene som SSØ bru-
ker. 

Omfavnes av Frp
I gårsdagens Klasse-
kampen sa Per Willy 
Amundsen (Frp) at 
SSØ, gjennom sine 
regnskapsmodeller
fra privat næringsliv, ligger 
nærme Frps politikk når det 
gjelder en mer markedsorien-
tert forvaltning av offentlig 
sektor.

Tranøy sier dette illustrerer 
kjernen i problematikken.

– Når SSØ sine regnskaps-
modeller brukes som en forut-
setning for Frps privatise-
ringspolitikk, er det mer over-
bevisende enn noe jeg kan si. 
SSØ gjør hva de kan for å mi-
nimere forskjellene i styrings-
metodene for offentlig og pri-
vat sektor, dermed tilretteleg-
ger «det nøytrale ekspertsen-
teret» utvilsomt for en be-
stemt ideologisk utvikling. 

Tranøy er ikke overrasket 
over Amundsens omfavnelse 
av SSØ. Han mener at grun-
nen til dette er at private aktø-
rer i revisorbransjen gjennom 

SSØ får legge premissene for 
økonomistyringen i offentlig 
forvaltning.

– Disse revisjonsselskapene 
som har laget regelverket som 
SSØ vil bruke i staten, vil tje-
ne på fl ere oppdrag i offentlig 
sektor og mer konkurranseut-
setting. Gjennom utformin-
gen av regelverket utvider 
disse revisjonsselskapene 
egne markeder. Frp har sik-
kert ingenting imot dette, 
men SSØ burde vært mye mer 
kresne på hvem de gikk til 
sengs med når de lager regn-

skapsregler for offent-
lig forvaltning, sier 
Tranøy.

Reagerer med sinne
Marianne Andreas-
sen, direktør i SSØ, 
uttalte i gårsdagens 
Klassekampen at 
SSØs oppgave er å ut-
vikle regnskapsmo-

deller for å sikre en effektiv 
ressursbruk i staten. Tranøy 
advarer imot denne forestil-
lingen om at SSØ er et nøy-
tralt ekspertorgan.

– Regnskapsregler er aldri 
nøytrale, de favoriserer all-
tid noen interesser og hensyn 
på bekostning av andre. Det-
te er ting vi burde diskutere 
framfor at makta skal reage-
re med sinne. Når private re-
visjonsselskaper har vært så 
tungt inne i utformingen av 
regnskapsreglementet for 
statlig virksomhet, er det 
klart at dette vil påvirke 
hvordan offentlig virksom-
het styres. For å si det på en 
annen måte: Hvor stor tro-
verdighet ville du tilskrevet 
en begravelsesagent i debat-
ten om aktiv dødshjelp? SSØ 
opptrer som om begravel-

sesagenten er en nøytral ek-
spert på død, sier Tranøy.

Ikke relevant
I tillegg til at regnskapsmo-
dellene til SSØ brukes for å 
legitimere en bestemt politisk 

utvikling, mener Tranøy at 
regnskapsmodellene er lite 
relevante i styringen av of-
fentlig sektor:

– Det kan virke som om det 
ligger en kostnadsfetisj til 
grunn for SSØs arbeid. Deres 
regnskapsmodeller viser for ek-
sempel at statens fi nansiering 
av velferdsgodet utdanning blir 
dyrere når eiendomsprisene 
stiger. Hvor nyttig informasjon 
er egentlig dette, med mindre 
man da skal selge boligmassen 
eller konkurranseutsette virk-
somheten, spør Tranøy. 

Han mener det er sentralt å 
se nærmere på hvilke driv-
krefter som ligger bak SSØs 

arbeid med å utvikle nye stat-
lige regnskapsstandarder. 

– Jeg er ikke i tvil om at 
SSØ og senterets leder har 
gode hensikter. Allikevel står 
de i en ideologisk tradisjon 
der offentlig sektor betraktes 
som en kostnad, og at man al-
ler helst skulle sett statens 
virksomheter foregikk i et 
marked. Dette gjenspeiles i 
deres modeller der de gjør hva 
de kan for å minimere for-
skjellen mellom offentlig sek-
tor og privat næringsliv. Dette 
er både en foreldet og snever 
ideologisk måte å se økono-
mien på.

svennal@klassekampen.no

Private revisjonsselskap står bak SSØ sine modeller

Revisorer styrer

POLITISK: Private revisorfi rma står bak regnskapsmodellene som SSØ fremmer i offentlig forvaltning.

Bent Sofus 
Tranøy
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Næringsdepartementet og Norsk Industri fortsetter samtalene for å få til en statlig garantiordning for industrikraft. Onsdag møtte bransjeorganisasjonen Norsk Industri statssekretær Øyvind Slåke (Ap) i Næringsdepartementet for å be om inntil 70 milliarder kroner i statlige garantier til nytt industrikraftre-gime.
– Vi har hatt et godt møte, og vi er i en dialog for å se på mulighetene for å fi nne en garantiordning for fi nansiering av langsiktige kraftkontrakter, sier Slåke til NTB. 

©NTB

Fortsetter industrikraftsamtaler

Øyvind Slåke

■■ Innen et år skal totalt 75 elbiler settes ut i Oslo til bruk for hvem som helst. I første om-gang blir 13 elbiler plassert på henholdsvis Oslo S, i Parkveien og på IT Fornebu. Medlemskapet koster 100 kroner per måned, og leieprisen spenner fra en timespris på 100 kroner til en helgepris på 800 kroner. Bilene kan bestilles på time-, dags,- eller helgebasis.  ©NTB

Statssekretær i Finansdepar-
tementet, Ole Morten Geving 
(Sp) ser ingen problemer med 
at de statlige regnskapsprin-
sippene som SSØ bruker er 
utviklet av private revisorsel-
skaper.

– Både Ernst & Young og 
PWC har levert mange tjenes-
ter til offentlig sektor tidlige-
re. Det er ikke et problem at 
profesjonelle private aktører 
bidrar til utviklingen av regn-
skapsprinsipper i styringen 
av staten.

– Men de får jo påvirke mo-
dellene som brukes?

– Det er oss politikere som 

legger premissene, ikke sel-
skapene. De bidrar bare med 
sin kompetanse.

Statssekretæren er ikke 
særlig begeistret for at FrP tar 
SSØs regnskapsmo-
deller til inntekt for 
sin privatiseringspoli-
tikk av offentlig sek-
tor.

– Den rødgrønne 
regjeringen vil ikke 
ha en forretningsstyrt 
offentlig sektor. Der-
for legger vi kontant-
prinsippet til grunn for vår 
økonomistyring.

– Hvis kontantprinsippet 

ligger til grunn, hvorfor bruker 
dere da regnskapsprinsipper 
fra privat næringsliv der lønn-
somhet er det sentrale? 

– Hensikten er å få mer de-
taljert informasjon 
om kostnadsbildet i 
offentlig sektor. Vi til-
passer modellene fra 
det private slik at de 
skal passe statens in-
formasjonsbehov. Ut-
prøvingen av virk-
somhetsregnskap i 
staten er ikke en re-

sultatbasert modell, og derfor 
er ikke fi nansielle resultater 
av betydning.  

 – Ikke et problem med private

 Ole Morten 
Geving

FAKTA
SSØ
■ Forvaltningsorganet Senter 
for statlig økonomistyring 
(SSØ) ble i gårsdagens avis 
omfavnet av FrP fordi senteret 
vil innføre regnskapsprinsipper 
fra privat næringsliv i offentlig 
forvaltning. 

«SSØ står i en 
ideologisk tradi-
sjon der offentlig 
sektor betraktes 
som en kostnad»

BENT SOFUS TRANØY

KOPI: Verktøyene som SSØ bruker i styringen av offentlig sektor, er utvi-klet av private revisjonsfi rmaer. – Ikke rart Frp omfavner SSØ, sier Bent Sofus Tranøy.

KLASSEKAMPEN

NYHETER

TALL: – Nåløyet for å få tjenestene er for stort, sier konsulent Rune Devold om helse-tilbudet i mange kommuner.

Av Svenn Arne Lie

– Mange kommuner er for slepphendte med å tilby hel-se- og omsorgstjenester. Nål-øyet for å få tjenestene er for stort, særlig når brukerbeho-vene er små. Kommunene møter da seg sjøl i døra når de skal overholde en bærekraftig økonomi, sier konsulent Rune Devold til Klassekampen.Nylig konkluderte han med at helse- og omsorgstjeneste-ne i Øyer kommune er for rau-se, og at det kan spares åtte millioner kroner på å «effekti-visere ressursbruken» der.
For raust
«For godt tjenestetilbud» er visst et utbredt problem i Kommune-Norge. Iallfall hvis vi skal tro konsulenten som lever av å selge spareløsnin-ger til pressa lokalpolitikere.– Mine rapporter kan bru-kes til å se om kommunene prioriterer ressursbruken riktig innenfor helse- og om-sorgssektoren. Jeg har laget modeller som sammenlikner kommunenes pengebruk på sammenliknbare bruker-grupper. Basert på dette gir jeg råd om hvordan kommu-nen kan omdisponere res-sursbruken sin innen helse og omsorg, sier Devold.Rune Devold AS solgte kon-sulenttjenester til norske kommuner for 2,5 millioner kroner i fjor. Han kaller seg sjøl en handelsreisende i sty-ringsdata for omsorgstjenes-ten.

I tillegg til å kartlegge hvor-dan kommunene bruker pen-gene sine, selger han også et regnskapsprogram som, iføl-ge han hjemmeside, kan bru-kes til å forbedre økonomisty-ringen i den samme sektoren.
«Effektiv ressursbruk»De nevnte effektiviseringene i Øyer kommune skal blant annet gjøres ved å gjøre det vanskeligere å få tilgang på tjenestene.
– Betyr det at folk ikke er syke nok når de får tilbud om hjelp i Øyer?

– Ja, kommunen kan bli mye mer effektiv når behove-ne er små ved å begrense res-

sursbruk, og avsette ressurser med store behov.Øyerbefolkningen synes ikke å være like bekymret som konsulent Devold for det «høye tjenes-tenivået» i kommunen.
Devold

mener at lo-kalpolitiker-ne ikke bør kun lytte til egne innbyg-gere når de utformer hel-se- og omsorgspolitikken– Nærhet til brukerne kan gjøre at tilbudet blir for godt fordi det blir ingen uavhen-gig vurdering. Det er ikke et problem å imøtekomme øn-sker og krav fra befolkningen så lenge kommunen har råd til det.

Helse i tallform  Rune Devold AS har et egen-utviklet konsept der han tar utgangspunkt i data om bru-kernes funksjonsnivå for å se om kommunens tjeneste-tilbud samsvarer med det han kaller «behovet» for tje-nester på individnivå. Bru-kerens funksjonsnivå base-rer seg på 17 punkter som 

tallfestes og kobles til regn-skapstallene.– Er dette en presis måte å beskrive og kostnadssette hel-se- og omsorgstjenester på?

– Ja, det er det. Det er fullt ut mulig å tallfeste helse- og omsorgstjenestene på detalj-nivå. Jeg har utviklet en unik metode der jeg ganske så pre-

sist kan se pasientens funk-sjonstap på individnivå, slik at dette kan kobles opp mot kom-munens pengebruk. Man skal allikevel være forsiktig med å overtolke dem. – Reduserer ikke du kompliserte syk-domsbilder til å handle om et tall-festet funksjonstap og dermed også penger?
– Man kommer ikke utenom øko-nomi når man snakker om helse og omsorg i kommunene, svarer han.– Er du kompetent til å utta-le deg om noe annet enn pris?– Ja det er jeg i aller høyeste 

nerende perspektivet i hans modeller.  

Ytterpunkt
Devold refererer ofte til det han kaller «minimumsnor-men» i sine analyser. – Dette er en ytterpunkt-beregning som refererer til den kommunen som driver med liknende tjenester aller billigst uten at det er om-sorgssvikt. Det er på en måte den gjerrigste kommunen.– Men det er vel en sammen-heng mellom pris og kvalitet?– Jo, den kommunen som er billigst er ikke nødvendigvis den beste. Mine analyser sier ikke noe om kvaliteten på den tjenesten som gis, kun om kommunens ressursbruk er effektiv. Metoden er kvantita-tiv og ikke kvalitativ. Det er imidlertid opp til kommunen å fi nne den innretningen som ivaretar kvaliteten.

svennal@klassekampen.no

Konsulent tjener millioner på å gi råd til kommuner:Gjør helse til tall

HELSE: Mange kommuner er for slepphendte med å tilby helse- og omsorgstjenester, sier Rune De-

vold. 

ILLUSTRASJONSFOTO: SCANPIX  
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FAKTA
Konsulentråd:
■ Klassekampen har i artik-kelserien «Gode råd?» sett på konsulentfi rmaenes inntog i lokalpolitikken. Serien avslut-tes i dag.

■ I dag: Ved å tallfeste helse og omsorgstjenestene på de-taljnivå, tilbyr konsulent Rune Devold analyser og råd om kommunenes pengebruk og innsparingsmuligheter innen helse og omsorgstjenesten. ■ Rune Devold AS solgte råd til 

– Individuell hjelp kan ikke regnes ut fordi det er forskjell på effektivitet og effekt. Kon-sulentene ser ikke det. Det sentrale er om tjenesten vir-ker i forhold til formålet, ikke hvor mye den koster, sier av-delingsleder i hjemmetjenes-ten i Tromsø kommune Sidsel Stellander.
Hun har erfaring fra Rune 

Devold AS sitt arbeid i Tromsø og er skeptisk til hans arbeids-metoder.
– Rune Devold AS brukes konsekvent til justere tjenes-tetilbudet nedover, og dermed som unnskyldning til å spare penger. Han sammenlikner alltid tjenestene nedover, aldri oppover. Tjenestenivået pres-ses dermed alltid nedover.

Stellander mener videre at det er problematisk at private konsulentselskaper får utvi-kle gjennomsnittsmål og tall-standarder i helse og omsorgs-politikken i Kommune-Norge.– Modellene er utelukkende økonomiske og mekaniske. De ser verken på prosess, innsats eller ressurser som må kart-legges i møte med brukeren. 

– Kan ikke regne seg til helse

GODE
RÅD?

«En kommune kan ikke styre helse- og omsorgs-tjenesten kun basert på helsefaglige vurderinger»RUNE DEVOLD, KONSULENT

KLASSEKAMPEN
KLASSEKAMPEN

 S
kolen har blitt en del av den 

  store bedriften som heter 

  kommunen, sier Trude 

  Evenshaug, postdoktor i 

  pedagogikk ved Universi-

tetet i Oslo. 

Hun mener rektorene har gått fra å 

være pedagogiske ledere til å være 

kommunenes virksomhetsledere.

  – Både rektorer og lærere blir 

avkrevd lojalitet oppover til skoleeier. 

Det kan gå ut over lojaliteten nedover 

– til skolen, foreldrene og elevene, sier 

hun.
 Hun mener vi må stoppe 

opp og tenke over hvilken 

retning skolen går i, og hun 

vil ha fl ere lærere på banen.

 – Det er lærerne som kan 

skolen, men det er få lærere 

og rektorer som uttaler seg. 

Hvis en rektor ikke kan 

påpeke i lokalavisa at det er 

en sammenheng mellom 

forholdene i skolen og 

politiske valg gjort i kommu-

nen, hvem skal gjøre det da? 

Det er et demokratisk pro-

blem som jeg mener kommer 

lite til syne i debatten om 

skolen, sier hun.

 Hvor er så lærerne? I 

klasserommet, selvfølgelig.

Tysktime

«Sandra ist ihre Freundin»

 Lærer Monica Mathisen lar krittet 

skrape fram tyske setninger på tavla 

med hjelp fra elevene i base B9 på 

Haugjordet ungdomsskole i Ski. 

Verbal, subjekt, direkte objekt, 

predikativ. Noen ting har ikke endret 

seg: tysk grammatikk er fremdeles 

vanskelig, ungdomsskoleelever 

vipper fremdeles på stolen.

 Likevel er dagens skolevirkelighet 

en ganske annen enn den fl ertallet av 

oss har vært gjennom. Noen vil si at vi 

endelig har fått standardiserte tester 

og dokumentasjonskrav som lar oss 

kontrollere elevenes kunnskaper og 

sikre at de får undervisningen de har 

rett til. Andre vil si at vi har beveget 

oss fra et bredt samfunnsmandat til et 

smalt defi nert kunnskapsmål med 

tilhørende tester. Midt i debatten står 

læreren, med stadig fl ere oppgaver å 

utføre på en knapt tilmålt tid.

 For mens læreryrket ifølge nye tall 

fra NAV er blant de sikreste i kriseti-

der, er det også blant de mest omdis-

kuterte. Og mens lærer Mathisen og 

elevene hennes jobber seg gjennom 

skoledagene, er de gjenstand for 

heftig debatt: Det faglige nivået til 

elevene faller på internasjonale tester, 

samtidig som læreryrkets status er for 

lav til å sikre rekruttering av dyktige 

lærere i årene framover. Oppslag om 

en skole i krise er knapt for en nyhet å 

regne.

Kampanje

De rødgrønne er på saken: i februar 

kom stortingsmeldingen ”Læreren. 

Rollen og utdanningen.” Omtrent 

samtidig lanserte de kampanjen 

GNIST, et samarbeid mellom de 

viktigste aktørene på skolefeltet. 

Undertittelen er «den store lærersat-

singen»: Et passende navn på et 

reality-konsept, men vil det bety noe 

for rekrutteringen til et langt 

og godt liv som faglig sterk 

lærer i den norske skolen?

Kanskje er spørsmålet 

heller hva slags skole vi 

ønsker å rekruttere lærerne 

til. Professor i pedagogikk 

ved NTNU Gunn Imsen er 

bekymret over det hun leser i 

stortingsmeldingen om 

planlagte endringer i lærerut-

danningen.

– Hovedinntrykket mitt 

etter å ha lest den nye 

stortingsmeldingen er at 

politikerne vil ha mer servile 

lærere, sier hun. 

For bak retorikken om 

kritisk refl eksjon og forstå-

else for skolens betydning i 

samfunnet, ser hun en 

tilbakevendende vekt på 

praksisnærhet, grunnleggende 

ferdigheter og metodisk kompetanse. 

Det er mindre vekt på de større 

ideologiske og samfunnspolitiske 

perspektivene i pedagogikken. – 

Dette er en utvikling i retning av en 

tilpasningsdyktig profesjonalitet som 

passer inn i de nye styringssysteme-

ne. En kan spørre seg om det gjøres 

bevisst fordi skoleeierne ønsker seg 

metodeteknokrater som produserer 

gode resultater på tester framfor 

lærere som ser skolens og lærernes 

rolle i et mer overordnet perspektiv, 

sier hun.

Endringer

Imsen beskriver i siste nummer av 

bladet Bedre skole endringene som er 

skjedd i skolen siden 1950-tallets 

sentralstyrte skole med læreplaner 

spekket med kunnskapsinnhold, og 

med forskrifter som defi nerte arbeids-

oppgavene for skolens personale. 

Læreren hadde autoritet fordi det var 

kunnskapen i skolen som skulle 

bringe samfunnsutviklingen fram-

over. Lønningene var akseptable, og 

lærerne var høyt utdannet sammen-

liknet med folk fl est.

1970-tallet brakte endringer, ikke 

minst var utviklingen av enhetssko-

len et viktig prosjekt. Tiåret var 

preget av en progressiv pedagogikk: 

Lærerne ble satt sammen i team, 

undervisningen ble prosjektorientert 

og arbeidsplanene ble tverrfaglige. 

Imsen beskriver 1970- og 1980-tallet 

som rike tiår med utvikling av nye 

undervisningsopplegg, nytt innhold 

NY TID: Målstyringen og dokumenta-

sjonskravet i skolen spiser opp stadig mer 

av lærernes tid på bekostning av forbere-

delser og undervisning. 

Dagens lærere må bruke arbeidstida på møter og dokumentasjon:
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og nye arbeidsformer. Imsen kaller 

det en gullalder for lærerorganisasjo-

nenes innfl ytelse i sakkyndige råd og 

i departementskorridorene.

Jappetid

Med 1980-tallets jappetid kom et økt 

fokus på raske penger, parallelt med 

at stats- og kommuneforvaltningen 

ble fylt opp av folk med bakgrunn i 

økonomi og organisasjonsutvikling. 

«Du var i en periode ansett som 

mindre begavet om du bega deg inn i 

læreryrket,» skriver Imsen. Og mens 

lærerne kjempet for bedre lønn og 

mot binding av arbeidstida, ble offent-

lig sektor omorganisert. Dermed ble 

1980-tallet også en kritisk fase for 

lærerne hvor prestisje, anseelse og 

politisk innfl ytelse ble satt på prøve.

Utdanningsforbundet er heller ikke 

overbevist. Nestleder Per Aahlin 

mener regjeringen skusler bort nok 

en mulighet til å gi læreryrket en 

skikkelig statusheving.

– Vi mener stortingsmeldingen er 

for lite ambisiøs. Vi ønsker oss en 

femårig lærerutdanning på master-

nivå, og lærerne må få større råderett 

i forhold til å bruke tida si til det beste 

for undervisningen, sier han. 

Han minner også om at kommu-

nene har et ansvar når det gjelder å 

heve statusen til læreryrket.

– Skal vi få opp statusen til læreryr-

ket, må lønna opp, sier han.

For ifølge Aahlin er det store 

konfl ikter og mye frustrasjon rundt 

tidsbruken i skolen. 

–Samtidig ser vi at lærerne taper i 

lønnsutviklingen. Til sammen bidrar 

ikke dette til at læreryrket blir 

attraktivt, sier han.

Lærere Klassekampen har snakket 

med forteller at de får stadig fl ere 

oppgaver, uten at de får mer tid eller 

ressurser til å løse oppgavene. Da blir 

selv de gode endringene som har 

skjedd en ekstra byrde.

Dokumentasjon

Aahlin representerer Utdanningsfor-

bundet i Tidsbrukutvalget, som fram 

til august skal kartlegge hva som 

stjeler tid fra lærernes kjerneoppga-

ver.
– Lærerne opplever at mye av 

arbeidstiden og kapasiteten deres går 

med til ting som er unyttige. Alt fra 

vaktmesteroppgaver, rengjøring, 

unyttige møter og et vanvittig doku-

mentasjonskrav spiser opp tiden 

deres. Utvalget må si fra om at 

læreren må få bruke tiden sin på 

undervisning, sier han. 

Og misnøyen blant lærerne er stor. 

I en undersøkelse gjennomført av 

Utdanningsforbundet i januar 

kommer det fram at tre av fi re lærere 

mener det brukes for lite tid på 

individuell og felles refl eksjon, faglig 

ajourføring og etterutdanning. 

Halvparten er frustrert over møter de 

opplever som unødvendige og for mye 

dokumentasjonsarbeid. Fire av ti 

lærere mener kommunen eller 

fylkeskommunen som arbeidsgiver i 

liten grad legger til rette for en god 

arbeidssituasjon for dem som lærere.

Det økende kravet om dokumenta-

sjon rasker til seg stadig mer av 

lærerens tid.

–Vi lever i et rettighetssamfunn 

hvor rektorer og skolemyndigheter er 

redde for å møte elever og foreldre i 

rettssalen. Det er viktig at ting 

dokumenteres, men det er i ferd med 

å ta overhånd. De gode læringssitua-

sjonene fi nner vi i møter mellom 

lærer og elev. Vi oppnår ikke det 

gjennom skriftlige og standardiserte 

oppsett for hvor elevene står og 

hvordan de utvikler seg. Elever er 

hele mennesker, og det fanger ikke 

skjemaene opp, sier Aahlin.

TIME: Monica Mathisen underviser i tysk, en gammeldags læreroppgave i en ny hverdag stadig mer preget av målstyring og dokumentasjonskrav. 

Trude Evens-

haug

DOKUMENT
Katrine Ree Holmøy (tekst) og 

Tom Henning Bratlie (foto)

«Hovedinntrykket mitt 

etter å ha lest den nye 

stortingsmeldingen 

er at politikerne vil ha 

mer servile lærere»
GUNN IMSEN, PROFESSOR 

I PEDAGOGIKK, NTNU

Gunn Imsen

DOKUMENT
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Tidene skifter

■ New Public Management (NPM) er som 
kjent et begrep statsminister Jens Stolten-
berg (Ap) ikke har noe forhold til og ikke vet 
hva er. Dette lille heft et, som samler en god 
del artikler fra Klassekampen det siste året 
om NPM, vil forhåpentlig gjøre både ham 
og leserne klokere.

■ Da den rødgrønne koalisjonen kom til 
makten i 2005 var det forhåpninger fra 
mange hold om at den nye regjeringen ville 
se på de markedsorienterte styringsprinsip-
pene i off entlig forvaltning med nye øyne. 
De rødgrønne forpliktet seg for eksempel til 
å motarbeide kommersialisering av off ent-
lige velferdsoppgaver, samtidig som de vil 
beholde off entlig kontroll over viktige na-
turressurser. Den ny regjeringsplattformen 
representerte slik sett et klart brudd med 
den markedsorienterte politikken som var 
ført i Norge til da, ikke minst gjennom mar-
kedsrettingen av off entlig sektor. Likevel er 
det kanskje på dette området skuff elsen har 
vært størst blant mange rødgrønne støtte-
spillere. De rødgrønne har innfridd mange 
valgløft er, men når det gjelder den grunn-
leggende markedsorienterte tenkningen om 
statsforvaltningen har svært lite skjedd. 

■ Noralv Veggeland er blant dem som me-
ner at de fundamentale endringene i de 
nordiske velferdsstatene ikke skjedde på 
1980-tallet, men på 1990- og 2000-tallet. 
Han mener det grunnleggende systemet for 
statsforvaltning forble ganske urørt av høy-
rebølgen på 1980-tallet. Det var først senere, 
blant annet i Gro Harlem Brundtlands regje-
ringstid, de store og mer fundamentale end-
ringene kom, for eksempel ved at tidligere 
statlig eide selskaper og virksomheter ble 
omorganisert til aksjeselskaper eller andre 
typer foretak. Seinere fulgte Stoltenberg 1-
regjeringen og Bondevik II-regjeringen opp. 
Den nyliberale inntrengningen foregikk ved 
å bryte off entlige tjenestemonopoler, ekspo-
nere off entlig sektor for markedskonkur-

ranse og ved å liberalisere arbeidsmarkedet. 
Veggeland går så langt at han kaller utbre-
delsen av New Public Management for en 
«pandemi» – en global epidemi. Og Norge 
har på noen områder ligget fremst i feltet. 
Når det gjelder «outsourcing» av off entlig 
virksomhet, er vi internasjonalt bare slått av 
Storbritannia og USA.

■ Til tross for de omfattende reformene de 
siste 17 årene, mener Veggeland det fremde-
les er riktig å snakke om en særegen nordisk 
velferdsmodell, selv om den er endret i an-
glosaksisk retning. Eller som han skriver: 
«Alle de nordiske landene er godt innenfor 
en defi nisjon av å være universelle velferds-
stater, men off entlig sektor og arbeidsmar-
kedspolitikken har siden 1980-tallet endret 
seg i retning av mer markedsvennlige løs-
ninger: velferdstjenester organisert som 
uavhengige virksomheter og andre former 
for statlig foretak. 

■ Artikkelserien i Klassekampen har vært 
et forsøk på å få en bredere og mer kritisk 
debatt om den nordiske modellen, blant an-
net om hvor grensene går for konkurranse-
organisering. Er det for eksempel politisk 
vilje til å reorganisere seg vekk fra konkur-
ranseorganiseringen på områder som åpen-
bart ikke burde vært konkurranseutsatt, for 
eksempel helsesektoren? I det hele tatt er 
det ganske oppsiktsvekkende at ikke frag-
menteringen av statsstyringen som følge av 
konkurranseutsettingen er mer oppe i de til-
bakevendende debattene om dårlige skoler, 
manglende jernbanesatsing, middelmådige 
universiteter og et kostbart og lite eff ektivt 
helsevesen. Sykehusreformen er på mange 
måter en skampæl over et politisk system 
som ærbødig lot de markedsliberalististiske 
korsfarerne ture fram uten innsigelser.

■ De siste årene har det kommet fl ere og 
fl ere kritikere på banen. Gudmund Hernes 
har for eksempel kritisert «management-

fl øyen» i Ap, ja selv hovedarkitekten, tidli-
gere Telenor-sjef Tormod Hermansen, har 
ytret seg kritisk om helsereformen. Likevel 
kan det se ut som om det ikke er tilstrekkelig 
vilje til å endre de grunnleggende struktu-
rene. Mens markedsliberalismen fi kk større 
og større innfl ytelse utover på 1980- og 90-
tallet, kunne det se ut som om Arbeiderpar-
tiet ikke hadde noen annen agenda enn å 
være med på ferden. Derfor ble New Public 
Management i off entlig sektor innført like 
ivrig av sosialdemokrater som av borgerlige, 
selv om det var kapitaleiernes og markedsli-
beralistene argumentasjon om konkurranse, 
profi ttstyring og individuell belønning som 
lå til grunn. Det fi nnes dessverre svært få 
eksempler fra 1990-tallet på at sosialdemo-
kratene off ensivt gikk til felts mot rådende 
markedstenkning med utgangspunkt i sine 
egne verdier om solidaritet, rettferdighet og 
likhet. Men i motsetning til de som legger 
premissene for samfunnsutviklingen gjen-
nom sin økonomiske makt, er arbeiderbe-
vegelsen og venstresida avhengig av å mobi-
lisere velgerne bak en politikk for å forandre 
samfunnet og strukturene. I en situasjon der 
kapitaleierne er i ferd med å forlate etter-
krigstidas klassekompromiss, den mye om-
talte nordiske modellen, må venstresida og 
sosialdemokratene derfor sette dyptgående 
og off ensive reformer på dagsorden. Hvis 
ikke vil de ende opp som administratorer av 
en politikk som går i gal retning i forhold til 
venstresidas grunnleggende ambisjoner.

Bjørgulv Braanen
ansvarlig redaktør
Klassekampen

FORORD
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Tidligere Ap-minister Finn Lied mener Arbeiderpartiet ødelegger offentlig sektor:

En stat uten styring
STYRING: Politikerne har 
overlatt forvaltningen av 
offentlig sektor til økonomis-
ke måleparametere og et 
mylder av underselskaper 
som skal konkurrere mot 
hverandre.

■■ Svenn Arne Lie

Den gamle ministeren er ikke nådig.
– En dag vil de angre på denne politikken.
Finn Lied (94) var industriminister for 

Ap på 1970-tallet. Han var blant annet sen-
tral i opprettelsen av Statoil og det statlige 
styringen av norsk industri. Han er ikke im-
ponert over hvordan Ap styrer staten.
– Jens Stoltenberg er en markedsentusiast. 
Det er trist å se at Arbeiderpartiet ødeleg-
ger off entlig sektor med sin fascinasjon for 
primitiv markedsøkonomi.

«Høyrebølgen» startet muligens med 
Høyre, men det er Arbeiderpartiet som har 
drevet fram de mest omfattende markeds-
løsningene i off entlig sektor de siste 20 åre-
ne. Hvordan kunne dette skje?

Kravet om en bedre stat
I 1989 kom en utredning fra Hermansen-

utvalget, ledet av seinere Telenor-sjef Tor-
mod Hermansen, med tittelen «En bedre 
organisert stat». Denne satte ord på det 
mange politikere mente var problemet 
med off entlig sektor. Den var for stor og 
ineff ektiv, den måtte moderniseres. Utred-
ningen startet en lang rekke kontinuerlige 
reformer og lovendringer for å moderni-
sere off entlig sektor, en modernisering som 
innebærer mindre politisk styring og fl ere 
økonomiske måleparametere i off entlig 
forvaltning. Flere lover og reformer fulgte i 
utover på 1990 og 2000 tallet, særlig i kom-
munesektoren. I tillegg til at dette er ønsket 
utvikling fra politisk hold, la også EØS-av-
talen i 1994, handelsavtalen mellom Norge 
og EU, sterke politiske føringer i retning av 
mer konkurranseutsetting, mer privatise-
ring og mindre politisk styring av off entlig 
virksomhet. 

Den underliggende tanken for denne po-
litikken, oft e kalt New Public Management, 
er at privat sektor med sine bedrift søkono-
miske prinsipper drives bedre, mer eff ek-
tivt og mer lønnsomt enn off entlig sektor. 
Statlig forvaltning skal derfor kopiere disse 
bedrift søkonomiske prinsippene fra privat 
sektor. En rekke av det off entliges oppgaver, 
som kraft forsyning, samferdsel, posten og 
helse ble i løpet av 1990-tallet privatisert 
og omsatt i et marked med konkurranse. 

De statlige selskapene ble skilt ut fra staten, 
egne selskaper ble opprettet og seinere gjort 
om til aksjeselskap med avsetningskrav og 
med de samme regnskapsreglene som i pri-
vat næringsliv. Det skulle nå tjenes penger 
på det som staten gjorde gratis før. 

NSB er bare ett av fl ere selskap i det of-
fentlig som har fått smake på markedsbaser-
te styringsprinsipper. Omdannelsen av NSB 
fra en off entlig samferdselstjeneste til et pri-
vat selskap som skal drive kommersielt, har 
hatt store konsekvenser for selskapet. Kun 
et fåtall av dagens toppledelse i NSB har 
jernbanefaglig bakgrunn. De enkelte oppga-
vene, som persontrafi kk, busstrafi kk, god-
strafi kk, eiendom og andre støttefunksjoner 
er skilt ut og fungerer i dag som selvstendige 
økonomiske enheter i et mylder av egne sel-
skaper under NSB konsernet. 

Økonomisk overskudd
Venstresida har fortsatt ikke kommet opp 
med noe annet svar på hvordan staten skal 
organiseres. De nye økonomiske styrings-
prinsippene som nå brukes i off entlig for-
valtning, er i stor grad kopiert fra forret-
ningsbasert virksomhet i privat sektor, helt i 
tråd med New Public Management.

– Hovedformålet med forretningsmes-
sig virksomhet er å oppnå resultat i form 
av økonomisk overskudd. Produktet er 

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN

lønnsomhetsideologien slo 
inn for fullt på 1990-tallet ble 
lederne med faglig innsikt er-
stattet med nye ledere som 
skulle modernisere selskapet 
med sin økonomiinnsikt. Fag-
kompetanse har nå blitt er-
stattet av tro, tro på en ideolo-
gi om at markedsmekanisme-
ne og erfaringer fra privat 
sektor gjør godt for offentlig 
sektor, sier Jensen.

Kompetanse og lederskap 
er to viktig stikkord. Gjennom 
reformene som skulle moder-
nisere offentlig sektor på 
1990-tallet, ble faglig innsikt 
og kjernekompetanse et argu-
ment imot de tidligere lederne 
i offentlig sektor. For å moder-
nisere offentlig sektor var det 
viktig å få inn nye nøytrale le-
dere, helst fra privat nærings-
liv fordi de hadde ingen bin-
dinger eller egeninteresser i 
offentlig sektor. Da kunne re-
formene lettere drives igjen-
nom.

– Politikerne forvekslet 
kompetanse med egeninte-
resser. De satte ledere fra 
privat sektor uten noen som 
helst kompetanse på den of-
fentlige virksomheten eller 
tjenesten de skulle lede. Le-
derne hadde kun kompetan-
se på økonomi. Utfallet var 
at private egeninteresser 
fi kk innpass i den såkalte 
moderniseringen av offentlig 
sektor, sier Jensen.

Bonus og verdiskapning
Finn Lied tordner mot ledel-
sesfi losofi en og grådighets-
kulturen som også dominerer 
blant lederne i offentlig sek-
tor.

– Rektoren ved Handels-
høyskolen BI var for ikke len-
ge siden ute i Dagens Næ-
ringsliv og hevdet at lederne 
må ha bonuser og opsjoner for 
å i det hele tatt få til verdi-
skapning. Dette er jo helt 
sjukt. Landet ble ikke bygd av 

bonuser. Slike ledere trenger 
vi overhodet ikke i offentlig 
sektor, sier han. 

Nedbygging av offentlig 
sektor og fokuset på økonomi-
kunnskap som den eneste 
gangbare mynt, har vært en 
gullgruve for de ulike utred-
nings og analysebyråene. 
Økonomistyring, mål og re-
sultatstyring og modeller til å 
måle dette har blitt Lottoge-
vinster for disse selskapene. I 
2002 brukte staten 2,4 milliar-
der kroner på konsulenttje-

nester, i 2007 hadde dette be-
løpet doblet seg til 4, 4 milliar-
der kroner. Åtte statlige sel-
skap brukte mye mer penger 
på konsulentselskaper enn på 
lønn til egne ansatte. Jernba-
neverket var en av disse. 

Konsulentbyråene er for 
eksempel hardt til stede i ut-
redningene om høyhastig-
hetstog. Økonomiargumentet 
slår i hjel alle andre argumen-
ter. Politikernes ønske, befolk-
ningens fl ertall eller miljøge-
vinstene har lite å si i kampen 
mot økonomiske modeller 
som skal fortelle oss hvor mye 
høyhastighetstogene vil kos-
te. Politikerne har gitt sin 
makt til utregnerne i konsu-
lentbyråene.

Ledertyper
Jensen mener denne høye 
pengebruken henger sammen 
med den nye typen ledere 
som dominerer i offentlig for-
valtning.

– Mange av lederne i det of-
fentlige har en mistillit til sine 
egne ansatte og deres evne til 
å bruke egen kompetanse. Le-
derne før hadde mye kontakt 
med grasrota i offentlig sek-
tor. Nå er de nye lederne mer 
opptatt av effektivitet. Spørs-
målet er hvorfor det er analy-
sebyråer som skal si noe om 
dette. Er det Econ eller de an-
satte i NSB som vet mest om 

hvordan dette eventuelt kan 
gjøres, spør Jensen. 

Næss er enig. Han mener at 
AS-ifi seringen har fratatt både 
politikere og ansatte i NSB 
innfl ytelsen over utviklingen 
i selskapet.  

– NSB har et stort potensi-
al. Tenk hva et høyhastig-
hetstog mellom de store bye-
ne i Norge og Stockholm eller 
Göteborg med internett om 
bord, møterom og strømut-
tak kan bety for regionsut-
viklinga i Norge. De større 
byene i Norge vil kunne få et 
helt annet omland for næ-
ringsutvikling. Det ville vært 
god distriktspolitikk. Så len-
ge investeringer bokføres 
som utgifter kommer dette 
ikke til å skje, sier Næss. 

Lied mener økonomifoku-
set ødelegger for samfunns-
perspektivet.

– Økonomene har fullsten-
dig ødelagt måten å tenke po-
litikk på. Tenk på Bergensba-
nen. Fattig-Norge brukte mer 
enn ett statsbudsjett på å leg-
ge skinner mellom Oslo og 
Bergen på begynnelsen av 
forrige århundre. Nå har vi 
ikke råd til å bruke 10 prosent 
av statsbudsjettet på Høyhas-
tighetstog mellom Trondheim 
og Oslo. Dette er helt vanvit-
tig og det må snu.

svennal@klassekampen.no
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lønnsomhet eller underskudd 
må det kuttes. For fagområder 
som er viktige for samfunn og 
næringsliv, men med få stu-
denter, kan dette systemet 
derfor overstyre politiske be-
slutninger, sier Voldnes. 

Gigantisk tap 
Problemene med denne ver-
difastsettingen er mange. 
Hvordan skal man beregne 
markedsverdien på et sta-
sjonsbygg, et sjukehus eller 
en skinnegang? Det fi nnes 
fl ere eksempler på hvor feil 
slik verdifastsetting kan bli. 
En bygning ved Universitets-
sjukehuset Nord-Norge ble 
verdsatt til 23,4 millioner kro-
ner, men ble solgt to år seinere 
for 600 000 kroner. Tapet på 
22,8 millioner kroner måtte 
sjukehuset dekke ved å kutte 
i andre kostnader. 

Det enorme underskuddet i 
norsk helsevesen er et resul-
tat av hvordan regnskapet 

settes sammen. Bygninger og 
utstyr får en pris ut ifra hvor 
mye det kunne blitt solgt for i 
det frie markedet. Etter at 
Helse Sør innførte 
den nye markedsba-
serte regnskapsmo-
dellen 01.01 2003 økte 
underskuddet med 
7,5 milliarder kroner 
over natta. Dette un-
derskuddet er kun 
regnskapsteknisk,
men kuttene rammer 
uansett selve virk-
somheten. Helse Sør 
må dekke underskud-
det ved å kutte i hel-
setilbudet, antallet 
ansatte og utstyr.  

Staten dyr, private 
billig
Et annet eksempel på 
hvor galt dette kan 
gå, fi nnes i NSB, som bruker 
et tilsvarende regnskapssys-
tem. Etter at selskapet ble ut-

skilt og oppdelt er det i dag 
selskapet NSB ROM Eiendom 
som eier av alle NSB sine ei-
endommer. Siden NSB nå 

bruker IFRS regn-
skapsregler( regn-
skapsregler for inter-
nasjonale konsern), 
må alle verdier i sel-
skapet oppgis etter 
en markedspris. Det 
betyr at alle eiendom-
mene som NSB eier, 
må leies ut av NSB 
ROM Eiendom til 
markedspris hvis 
regnskapet skal gå i 
null. Konsekvensen 
av dette er at lokaler 
og bygninger som 
eies av NSB, og leies 
ut av NSB Eiendom 
til NSBs egne enheter 
for markedspriser, får 
en høyere pris enn 

bygninger utenfor NSB. Re-
sultatet er at ROM ikke får 
inn leien sin, samtidig som 

NSBs enheter bruker større 
ressurser til kjøp utenfor NSB 
konsernet. Dette brukes som 
et argument for at NSB Eien-
dom må selge fordi eiendom-
men går med tap. Økonomisk 
rasjonalitet er slett ikke det 
samme som sunn fornuft.

– Hele denne markedstil-
pasningen og oppstykkingen 
bygger på en feilaktig oppfat-
ning om at staten er dyr og det 
private er billig. For NSB blir 
derimot denne markedsetter-
ligningen mye dyrere, som i 
neste omgang brukes som ar-

gument for ytterligere mar-
kedstilpasninger, privatise-
ringer og kutt i transporttilbu-
det til kundene, sier Næss.  
Jensen rister på hodet av poli-
tikernes tiltro til at det er øko-
nomiinnsikt som fører til ef-
fektivisering. Han bruker 
NSB som eksempel igjen.
– NSB driver med en trans-
porttjeneste og er en sentral 
del av infrastrukturen i Nor-
ge. Lederne for selskapet må 
ha inngående kompetanse om 
NSB som organisasjon og stor 
jernbanefaglig innsikt. Da 

«Mange nasjonale dumheter begås på grunn av dårlig politisk lederskap»
FINN LIED, TIDLIGERE INDUSTRIMINISTER
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Mindre statlig styring
 1986: Willoch II: Program 
for modernisering av statlig 
forvaltning

 1987: Den nye staten – pro-
gram for fornyelse av statsfor-
valtningen (mål og resultatsty-
ring innføres i staten)

 1989: Hermansen-utvalget

 1990 og utover: Åpning for 
konkurranse i en rekke sektorer 
(kraft, samferdsel, helse, 
utdanning, politi m.m) 

 1991: Lokale lønnsforhandlin-
ger i staten

 1992: Lokale lønnsforhandling 
innføres i kommunesektoren. 
Ny kommunelov som gir kom-
munene større mulighet til å 
velge organisasjonsform

 1994: Telenor blir AS

 1996: Posten og NSB blir BA-
selskaper

 1998- Regnskapsloven

 1999: Bondevik I: Et enklere 
Norge, Nytt arbeidsliv – nytt 
millennium (NOU 1999:34), 
Stoltenberg I: Program for 
fornying av off sektor

 2000: Telenor deprivatiseres

 2001: Skritt på veien – pro-
gram for fornyelse av offentlig 
sektor

 2002: Mesta, Posten og NSB 
blir AS. Sykehusreformen. Bon-
devik II-regjeringens moderni-
seringsprogram for offentlig 
sektor

 2003: Statsbudsjettutvalget

 2004: Opprettelse av Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ)

 2005: Pilotprosjekt i 10 statlige 
virksomheter med utprøving 
av regnskapsregler fra privat 
sektor

 2005: Nytt regnskapssystem i 
staten

 2006: NAV-reformen

 2007: Pilotprosjektet fra 2005 
videreføres og utvikles

 2008: EUs Tjenestedirektiv

Fanny Volnes

Bjarne Jensen

«Hva er lønnsomhet og av-
kastning på investert kapital 
på et sjukehjem eller i et of-
fentlig transportselskap?»

FANNY VOLDNES, LO

Klassekampen 

14. februar 2009:
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betyr at kundetilbudet vårt blir dårli-
gere fordi det er økonomien som er 
det viktige, ikke transport med tog. 
Den helhetlige forståelsen for hva vi 
egentlig driver med blir borte, sier 
Næss.

Den tidligere industriministeren og 
Ap-mannen er også svært engasjert i 
utviklingen i jernbanen.

– Oppfl isingen av jernbanen er 
utelukkende et resultat av at politi-
kerne tror at styringsmodeller fra 
privat sektor egner seg også for of-
fentlig sektor. Dette har vært totalt 
mislykket. Jernbanen var mye bedre 

før. I dag er det for mye økonomi og 
for lite samfunnsperspektiv i det sel-
skapet. Her må vi ta et skritt tilbake, 
sier Lied. 

Den gamle Arbeiderpartimannen 
har lite til overs for dagens politiske 
elite.

– Våre politikere mangler kunnskap 
om det de driver med. De må være i 
stand til å gjøre noe annet enn å sette 
opp økonomiske regnestykker. Mange 
nasjonale dumheter begås nå på grunn 
av dårlig politisk lederskap, sier Lied. 

Bjarne Jensen mener at politiker-
nes enorme tro på markedsløsninger i 

offentlig sektor gjør at mål og virke-
midler ikke holdes fra hverandre. 

– Hvorfor har vi i det hele tatt en of-
fentlig sektor, spør Jensen. Jo, det er 
fordi mekanismene i det privat sektor 
ikke er hensiktsmessige i forhold til å 
oppnå det vi ønsker. Derfor er det be-
tenkelig at for å fornye offentlig sektor 
så innfører politikerne markedsmeka-
nismer fra privat sektor, mekanismer 
som er årsaken til at vi har offentlig 
sektor i utgangspunktet, sier Jensen.

Hva koster det?
Den rødgrønne regjeringen har ikke 

bidratt til noe systemskifte. Regn-
skapsprinsippene fra privat nærings-
liv, som blant annet utskilte selskap 
som NSB må bruke, skal nå også tas i 
bruk i selve forvaltningen, men uten 
noen utskilling av virksomheten. Det 
man i prinsippet gjør er å innføre mar-
kedsbaserte regnskapskriterier fra 
privat næringsliv til å regne ut effekti-
viseringspotensialet på velferdstje-
nesteytingen i offentlig sektor. 

Dette blir framstilt som at systemet 
skal synliggjøre «hva det koster». Fan-
ny Voldnes i Næringspolitisk avdeling 
i LO synes dette er svært misvisende.

– Her synliggjøres usikre og bereg-
nede størrelser og ikke hva statens be-
vilgede penger blir brukt til. Det nye 
er at man måler noe som ikke tidligere 
har vært målt i offentlig sektor, nem-
lig lønnsomhet og avkastning på in-
vestert kapital. Dette systemet er en 
forretningshybrid som er fullstendig 
uegnet som mål for offentlig sektor 
innenfor velferdsstaten. Hva er lønn-
somhet og avkastning på investert ka-
pital på et sjukehjem eller i et offentlig 
transportselskap, spør Voldnes.

Spørsmålet som ligger til grunn er 
rett og slett hvor mye Norge AS er 
verdt. For å besvare spørsmålet benyt-
tes et regnskapssystem for å måle 
lønnsomhet i offentlig sektor totalt 
sett, og for den enkelte statlige virk-
somhet. For å få til det beregnes verdi-
en av for eksempel jernbaneskinnene 
til Jernbaneverket, togsettet til NSB 
og bygningene til universitetene. 

– Ut fra verdien av bygningene blir 
så husleien beregnet, som sammen 
med andre felleskostnader blir brukt i 
en lønnsomhetsberegning for hvert 
enkelt fag på universitetet. Ved dårlig 
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STYRING: Politikerne 
har overlatt forvaltnin-
gen av offentlig sektor 
til økonomiske målepa-
rametere og et mylder 
av underselskaper som 
skal konkurrere mot 
hverandre.

Den gamle ministeren 
er ikke nådig.
– En dag vil de angre på 
denne politikken.
Finn Lied (94) var indus-
triminister for Ap på 
1970-tallet. Han var 
blant annet sentral i 

opprettelsen av Statoil og det statlige 
styringen av norsk industri. Han er 
ikke imponert over hvordan Ap styrer 
staten.
– Jens Stoltenberg er en markedsentu-
siast. Det er trist å se at Arbeiderparti-
et ødelegger offentlig sektor med sin 
fascinasjon for primitiv markedsøko-
nomi.

«Høyrebølgen» startet muligens 
med Høyre, men det er Arbeiderparti-
et som har drevet fram de mest omfat-
tende markedsløsningene i offentlig 
sektor de siste 20 årene. Hvordan kun-
ne dette skje?

Kravet om en bedre stat
I 1989 kom en utredning fra Herman-
sen-utvalget, ledet av seinere Telenor-
sjef Tormod Hermansen, med tittelen 
«En bedre organisert stat». Denne sat-
te ord på det mange politikere mente 
var problemet med offentlig sektor. 
Den var for stor og ineffektiv, den måt-
te moderniseres. Utredningen startet 
en lang rekke kontinuerlige reformer 
og lovendringer for å modernisere of-
fentlig sektor, en modernisering som 
innebærer mindre politisk styring og 
fl ere økonomiske måleparametere i of-
fentlig forvaltning. Flere lover og re-
former fulgte i utover på 1990 og 2000 
tallet, særlig i kommunesektoren. I til-
legg til at dette er ønsket utvikling fra 
politisk hold, la også EØS-avtalen i 
1994, handelsavtalen mellom Norge og 
EU, sterke politiske føringer i retning 
av mer konkurranseutsetting, mer pri-
vatisering og mindre politisk styring 
av offentlig virksomhet. 

Den underliggende tanken for den-
ne politikken, ofte kalt New Public 

Management, er at privat sektor med 
sine bedriftsøkonomiske prinsipper 
drives bedre, mer effektivt og mer 
lønnsomt enn offentlig sektor. Statlig 
forvaltning skal derfor kopiere disse 
bedriftsøkonomiske prinsippene fra 
privat sektor. En rekke av det offent-
liges oppgaver, som kraftforsy-
ning, samferdsel, posten og helse 
ble i løpet av 1990-tallet privati-
sert og omsatt i et marked med 
konkurranse. De statlige selskapene 
ble skilt ut fra staten, egne selskaper 
ble opprettet og seinere gjort om til 
aksjeselskap med avsetningskrav og 
med de samme regnskapsreglene som 
i privat næringsliv. Det skulle nå tje-
nes penger på det som staten gjorde 
gratis før. 

NSB er bare ett av fl ere selskap i det 
offentlig som har fått smake på mar-
kedsbaserte styringsprinsipper. Om-
dannelsen av NSB fra en offentlig 
samferdselstjeneste til et privat sel-
skap som skal drive kommersielt, har 
hatt store konsekvenser for selskapet. 
Kun et fåtall av dagens toppledelse i 
NSB har jernbanefaglig bakgrunn. De 
enkelte oppgavene, som persontra-

fi kk, busstrafi kk, godstrafi kk, eien-
dom og andre støttefunksjoner er skilt 
ut og fungerer i dag som selvstendige 
økonomiske enheter i et mylder av 
egne selskaper under NSB konsernet. 

Økonomisk overskudd
Venstresida har fortsatt ikke kommet 
opp med noe annet svar på hvordan 
staten skal organiseres. De nye økono-
miske styringsprinsippene som nå 
brukes i offentlig forvaltning, er i stor 
grad kopiert fra forretningsbasert 
virksomhet i privat sektor, helt i tråd 
med New Public Management.

– Hovedformålet med forretnings-
messig virksomhet er å oppnå resul-
tat i form av økonomisk overskudd. 
Produktet er nødvendigvis ikke det 
viktige. I offentlig sektor er det jo 
motsatt. Det er produktet, for eksem-
pel en sykehjemsplass eller en tog-
strekning, som er det viktige. Ikke å 

gå med overskudd.
Det sier Bjarne Jensen, professor 

ved Høgskolen i Hedmark. Han har 
lang erfaring som offentlig tjeneste-
mann med blant annet bakgrunn fra 
Finansdepartementet, rådmann i Ber-
gen og Kristiansand og vært direktør i 
Kommunekreditt. 

Jensen mener at denne etterapin-
gen av modeller fra det private næ-
ringslivet inn i offentlig sektor ikke 
har noe med modernisering å gjøre. 

– Å modernisere for eksempel NSB 
er å sørge for investeringer i tog, skin-
ner og bakkenett. ikke å lage et AS og 

ansette bankfolk til å styre etter snev-
re lønnsomhetsprinsipper, sier han. 

Dårligere kundetilbud
Kjell Næss har vært sekretær i Jernba-
neforbundet i åtte år, fagforeningen 
som organiserer de aller fl este av jern-
banearbeiderne. Han mener markeds-
etterligningen og overfokuset på øko-
nomisk lønnsomhet hindrer planleg-
ging og styring med jernbanesekto-
ren.

– Fokuset på lønnsomhet er mye 
større enn fokuset på å løse de jernba-
netekniske utfordringene vi har. Dette 

Tidligere Ap-minister Finn Lied mener Arb eiderpartiet ødelegger offentlig sektor:

En stat uten styring

DOKUMENT
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D

Det som før var ett stort nasjonalt 
transportselskap, er i dag en lang 
rekke utskilte selskaper og kontrak-
tører som legger inn anbud, utfører 
tjenester og sender fakturaer tilba-
ke til NSB. Det begynte i det små. 
NSB ble skilt i to ulike selskaper i 
1996; Jernbaneverket ble ansvarlig 
for infrastrukturen, mens NSB BA 
fortsatte som trafi kkoperatør. God-
strafi kken ble videre skilt ut av NSB 
BA i et eget selskap, NSB Gods (sei-
nere CargoNet). I 2002 ble NSB et 
ordinert aksjeselskap. I tiden som 
fulgte ble stadig nye bestanddeler 
av NSB skilt ut i egne selskaper. 
Verksted, eiendom, vedlikehold, bil-
lettsalg, datatjenester, servicetje-
nester ombord i toget osv. ble skilt 
ut til egne AS med krav til inntje-
ning. Bildet viser bare noen av sel-
skapene som er utskilt fra NSB og 
som i dag operer i jernbanesekto-
ren.

På sporet 
av NSB

«Hele denne 
markedstilpas-
ningen og opp-
stykkingen byg-
ger på en feilak-
tig oppfatning 
om at staten er 
dyr og det priva-
te er billig»

KJELL NÆSS, JERNBANEFORBUNDET

FAKTA

Mindre statlig styring
■  1986: Willoch II: Program for modernisering av 

statlig forvaltning
■  1987: Den nye staten – program for fornyelse 

av statsforvaltningen (mål og resultatstyring 
innføres i staten)

■ 1989: Hermansen-utvalget
■  1990 og utover: Åpning for konkurranse i 

en rekke sektorer (kraft, samferdsel, helse, 
utdanning, politi m.m) 

■ 1991: Lokale lønnsforhandlinger i staten
■  1992: Lokale lønnsforhandling innføres i 

kommunesektoren. Ny kommunelov som 
gir kommunene større mulighet til å velge 
organisasjonsform

■ 1994: Telenor blir AS
■ 1996: Posten og NSB blir BA-selskaper
■ 1998- Regnskapsloven
■  1999: Bondevik I: Et enklere Norge, Nytt 

arbeidsliv – nytt millennium (NOU 1999:34), 
Stoltenberg I: Program for fornying av off 
sektor

■ 2000: Telenor deprivatiseres
■  2001: Skritt på veien – program for fornyelse 

av offentlig sektor
■  2002: Mesta, Posten og NSB blir AS. Sykehus-

reformen. Bondevik II-regjeringens moderni-
seringsprogram for offentlig sektor

■ 2003: Statsbudsjettutvalget

■  2004: Opprettelse av Senter for statlig økono-
mistyring (SSØ)

■  2005: Pilotprosjekt i 10 statlige virksomheter 
med utprøving av regnskapsregler fra privat 
sektor

■ 2005: Nytt regnskapssystem i staten
■ 2006: NAV-reformen
■  2007: Pilotprosjektet fra 2005 videreføres og 

utvikles
■ 2008: EUs Tjenestedirektiv
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nødvendigvis ikke det viktige. I off entlig 
sektor er det jo motsatt. Det er produktet, 
for eksempel en sykehjemsplass eller en 
togstrekning, som er det viktige. Ikke å gå 
med overskudd. 

Det sier Bjarne Jensen, professor ved 
Høgskolen i Hedmark. Han har lang erfa-
ring som off entlig tjenestemann med blant 
annet bakgrunn fra Finansdepartementet, 
rådmann i Bergen og Kristiansand og vært 
direktør i Kommunekreditt. 

Jensen mener at denne etterapingen av 
modeller fra det private næringslivet inn i 
off entlig sektor ikke har noe med moderni-
sering å gjøre. 

– Å modernisere for eksempel NSB er å 
sørge for investeringer i tog, skinner og bak-
kenett. ikke å lage et AS og ansette bankfolk 
til å styre etter snevre lønnsomhetsprinsip-
per, sier han. 

Dårligere kundetilbud
Kjell Næss har vært sekretær i Jernbanefor-
bundet i åtte år, fagforeningen som organi-
serer de aller fl este av jernbanearbeiderne. 
Han mener markedsetterligningen og over-
fokuset på økonomisk lønnsomhet hindrer 
planlegging og styring med jernbanesekto-
ren. 

– Fokuset på lønnsomhet er mye større 
enn fokuset på å løse de jernbanetekniske 
utfordringene vi har. Dette betyr at kunde-
tilbudet vårt blir dårligere fordi det er øko-
nomien som er det viktige, ikke transport 
med tog. Den helhetlige forståelsen for hva 
vi egentlig driver med blir borte, sier Næss. 

Den tidligere industriministeren og Ap-
mannen er også svært engasjert i utviklin-
gen i jernbanen.

– Oppfl isingen av jernbanen er uteluk-
kende et resultat av at politikerne tror at 
styringsmodeller fra privat sektor egner 
seg også for off entlig sektor. Dette har vært 
totalt mislykket. Jernbanen var mye bedre 
før. I dag er det for mye økonomi og for 
lite samfunnsperspektiv i det selskapet. 
Her må vi ta et skritt tilbake, sier Lied. 

Den gamle Arbeiderpartimannen har lite 
til overs for dagens politiske elite.

– Våre politikere mangler kunnskap om 
det de driver med. De må være i stand til å 
gjøre noe annet enn å sette opp økonomiske 
regnestykker. Mange nasjonale dumheter 
begås nå på grunn av dårlig politisk leder-
skap, sier Lied. 

Bjarne Jensen mener at politikernes 
enorme tro på markedsløsninger i off entlig 
sektor gjør at mål og virkemidler ikke hol-
des fra hverandre. 

– Hvorfor har vi i det hele tatt en of-
fentlig sektor, spør Jensen. Jo, det er fordi 
mekanismene i det privat sektor ikke er 
hensiktsmessige i forhold til å oppnå det 
vi ønsker. Derfor er det betenkelig at for 
å fornye off entlig sektor så innfører po-
litikerne markedsmekanismer fra privat 
sektor, mekanismer som er årsaken til at vi 
har off entlig sektor i utgangspunktet, sier 
Jensen.

Hva koster det?
Den rødgrønne regjeringen har ikke bidratt 

til noe systemskift e. Regnskapsprinsippene 
fra privat næringsliv, som blant annet ut-
skilte selskap som NSB må bruke, skal nå 
også tas i bruk i selve forvaltningen, men 
uten noen utskilling av virksomheten. Det 
man i prinsippet gjør er å innføre mar-
kedsbaserte regnskapskriterier fra privat 
næringsliv til å regne ut eff ektiviserings-
potensialet på velferdstjenesteytingen i of-
fentlig sektor. 

Dette blir framstilt som at systemet skal 
synliggjøre «hva det koster». Fanny Voldnes 
i Næringspolitisk avdeling i LO synes dette 
er svært misvisende.

– Her synliggjøres usikre og beregnede 
størrelser og ikke hva statens bevilgede pen-
ger blir brukt til. Det nye er at man måler 
noe som ikke tidligere har vært målt i of-
fentlig sektor, nemlig lønnsomhet og av-
kastning på investert kapital. Dette systemet 
er en forretningshybrid som er fullstendig 
uegnet som mål for off entlig sektor innenfor 
velferdsstaten. Hva er lønnsomhet og av-
kastning på investert kapital på et sjukehjem 
eller i et off entlig transportselskap, spør 
Voldnes.

Spørsmålet som ligger til grunn er rett 
og slett hvor mye Norge AS er verdt. For å 
besvare spørsmålet benyttes et regnskaps-
system for å måle lønnsomhet i off entlig 
sektor totalt sett, og for den enkelte statlige 
virksomhet. For å få til det beregnes verdien 

av for eksempel jernbaneskinnene til Jern-
baneverket, togsettet til NSB og bygningene 
til universitetene. 

– Ut fra verdien av bygningene blir så 
husleien beregnet, som sammen med andre 
felleskostnader blir brukt i en lønnsomhets-
beregning for hvert enkelt fag på universite-
tet. Ved dårlig lønnsomhet eller underskudd 
må det kuttes. For fagområder som er vik-
tige for samfunn og næringsliv, men med få 
studenter, kan dette systemet derfor over-
styre politiske beslutninger, sier Voldnes. 

Gigantisk tap 
Problemene med denne verdifastsettingen 
er mange. Hvordan skal man beregne mar-
kedsverdien på et stasjonsbygg, et sjukehus 
eller en skinnegang? Det fi nnes fl ere eksem-
pler på hvor feil slik verdifastsetting kan 
bli. En bygning ved Universitetssjukehuset 
Nord-Norge ble verdsatt til 23,4 millioner 
kroner, men ble solgt to år seinere for 600 
000 kroner. Tapet på 22,8 millioner kroner 
måtte sjukehuset dekke ved å kutte i andre 
kostnader. 

Det enorme underskuddet i norsk helse-
vesen er et resultat av hvordan regnskapet 
settes sammen. Bygninger og utstyr får en 
pris ut ifra hvor mye det kunne blitt solgt for 
i det frie markedet. Etter at Helse Sør inn-

førte den nye markedsbaserte regnskaps-
modellen 01.01 2003 økte underskuddet 
med 7,5 milliarder kroner over natta. Dette 
underskuddet er kun regnskapsteknisk, 
men kuttene rammer uansett selve virksom-
heten. Helse Sør må dekke underskuddet 
ved å kutte i helsetilbudet, antallet ansatte 
og utstyr.  

Staten dyr, private billig
Et annet eksempel på hvor galt dette kan 
gå, fi nnes i NSB, som bruker et tilsvarende 
regnskapssystem. Etter at selskapet ble ut-
skilt og oppdelt er det i dag selskapet NSB 
ROM Eiendom som eier av alle NSB sine 
eiendommer. Siden NSB nå bruker IFRS 
regnskapsregler( regnskapsregler for inter-
nasjonale konsern), må alle verdier i selska-
pet oppgis etter en markedspris. Det betyr at 
alle eiendommene som NSB eier, må leies ut 
av NSB ROM Eiendom til markedspris hvis 
regnskapet skal gå i null. Konsekvensen av 
dette er at lokaler og bygninger som eies av 
NSB, og leies ut av NSB Eiendom til NSBs 
egne enheter for markedspriser, får en høye-
re pris enn bygninger utenfor NSB. Resulta-
tet er at ROM ikke får inn leien sin, samtidig 
som NSBs enheter bruker større ressurser til 
kjøp utenfor NSB konsernet. Dette brukes 
som et argument for at NSB Eiendom må 
selge fordi eiendommen går med tap. Øko-
nomisk rasjonalitet er slett ikke det samme 

som sunn fornuft .
– Hele denne markedstilpasningen og 

oppstykkingen bygger på en feilaktig opp-
fatning om at staten er dyr og det private er 
billig. For NSB blir derimot denne markeds-
etterligningen mye dyrere, som i neste om-
gang brukes som argument for ytterligere 
markedstilpasninger, privatiseringer og kutt 
i transporttilbudet til kundene, sier Næss.  

Jensen rister på hodet av politikernes til-
tro til at det er økonomiinnsikt som fører 
til eff ektivisering. Han bruker NSB som ek-
sempel igjen.
 – NSB driver med en transporttjeneste 
og er en sentral del av infrastrukturen i Nor-
ge. Lederne for selskapet må ha inngående 
kompetanse om NSB som organisasjon og 
stor jernbanefaglig innsikt. Da lønnsomhet-
sideologien slo inn for fullt på 1990-tallet 
ble lederne med faglig innsikt erstattet med 
nye ledere som skulle modernisere selskapet 
med sin økonomiinnsikt. Fagkompetanse 
har nå blitt erstattet av tro, tro på en ideologi 
om at markedsmekanismene og erfaringer 
fra privat sektor gjør godt for off entlig sek-
tor, sier Jensen.

Kompetanse og lederskap er to viktig 
stikkord. Gjennom reformene som skulle 
modernisere off entlig sektor på 
1990-tallet, ble faglig innsikt og 

«Hele denne markedstilpasningen og 
oppstykkingen bygger på en feilaktig 
oppfatning om at staten er dyr og det 
private er billig» KJELL NÆSS, JERNBANEFORBUNDET

»
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PÅDRIVER: Senter for statlig 
økonomistyring vil ikke ha på 
seg at de er en pådriver for 
bedriftsøkonomiske styrings-
prinsipper i offentlig forvalt-
ning.
■■ Svenn Arne Lie

Senter for statlig økonomistyring (SSØ) er 
en off entlig institusjon under Finansdepar-
tementet som har til oppgave å «bidra til 
eff ektiv ressursbruk i staten». Dette gjør de 
blant annet ved utvikle egne regnskapssyste-
mer for off entlig forvaltning. 

SSØ og regnskapssystemene de utvikler 
får massiv kritikk fordi regnskapsprinsip-
pene i altfor stor grad bygger på privat næ-
ringsliv med krav til lønnsomhet. I en fersk 
høringsuttalelse uttrykker LO blant annet 
sterk skepsis til å videreføre prøveprosjek-
tene med regnskapssystemene som SSØ har 
utvikla for off entlig forvaltning. 

SSØ pådriver
– SSØ er en pådriver for innføringen av 
lønnsomhetsregnskap og bedrift søkono-
miske styringsprinsipper som styringsmid-
del for off entlig virksomhet sier Bjarne Jen-
sen, professor i forvaltningsøkonomi ved 
Høgskolen i Hedmark. 

Han er skeptisk til hvordan lønnsomhets-
baserte regnskapsmodeller fra privat næ-
ringsliv brukes i off entlig forvaltning.

– Mange tror at bare ved å innføre private 
regnskapssystem så får man for eksempel 
bedre vedlikehold i off entlig sektor Dette er 
tull. Bedre vedlikehold får man ved å kart-
legge behovet, organisere noen til å drift e 
det og ved å sette av penger. Bedre vedlike-

kjernekompetanse et argument 
imot de tidligere lederne i of-

fentlig sektor. For å modernisere off entlig 
sektor var det viktig å få inn nye nøytrale 
ledere, helst fra privat næringsliv fordi de 
hadde ingen bindinger eller egeninteres-
ser i off entlig sektor. Da kunne reformene 
lettere drives igjennom.

– Politikerne forvekslet kompetanse 
med egeninteresser. De satte ledere fra 
privat sektor uten noen som helst kom-
petanse på den off entlige virksomheten 
eller tjenesten de skulle lede. Lederne 
hadde kun kompetanse på økonomi. Ut-
fallet var at private egeninteresser fi kk 
innpass i den såkalte moderniseringen 
av off entlig sektor, sier Jensen.

Bonus og verdiskapning
Finn Lied tordner mot ledelsesfi losofi en 
og grådighetskulturen som også domine-
rer blant lederne i off entlig sektor.

– Rektoren ved Handelshøyskolen BI 
var for ikke lenge siden ute i Dagens Næ-
ringsliv og hevdet at lederne må ha bo-
nuser og opsjoner for å i det hele tatt få 
til verdiskapning. Dette er jo helt sjukt. 
Landet ble ikke bygd av bonuser. Slike 
ledere trenger vi overhodet ikke i off entlig 
sektor, sier han. 

Nedbygging av off entlig sektor og fo-
kuset på økonomikunnskap som den 
eneste gangbare mynt, har vært en gull-
gruve for de ulike utrednings og analyse-
byråene. Økonomistyring, mål og resul-
tatstyring og modeller til å måle dette har 
blitt Lottogevinster for disse selskapene. 
I 2002 brukte staten 2,4 milliarder kro-
ner på konsulenttjenester, i 2007 hadde 
dette beløpet doblet seg til 4, 4 milliarder 
kroner. Åtte statlige selskap brukte mye 
mer penger på konsulentselskaper enn på 

lønn til egne ansatte. Jernbaneverket var 
en av disse. 

Konsulentbyråene er for eksempel 
hardt til stede i utredningene om høyhas-
tighetstog. Økonomiargumentet slår i hjel 
alle andre argumenter. Politikernes ønske, 
befolkningens fl ertall eller miljøgevinste-
ne har lite å si i kampen mot økonomiske 
modeller som skal fortelle oss hvor mye 
høyhastighetstogene vil koste. Politikerne 
har gitt sin makt til utregnerne i konsu-
lentbyråene. 

Ledertyper
Jensen mener denne høye pengebruken 
henger sammen med den nye typen lede-
re som dominerer i off entlig forvaltning.

– Mange av lederne i det off entlige 
har en mistillit til sine egne ansatte og 
deres evne til å bruke egen kompetanse. 
Lederne før hadde mye kontakt med gras-
rota i off entlig sektor. Nå er de nye lederne 
mer opptatt av eff ektivitet. Spørsmålet er 
hvorfor det er analysebyråer som skal si 
noe om dette. Er det Econ eller de ansatte 
i NSB som vet mest om hvordan dette 
eventuelt kan gjøres, spør Jensen. 

Næss er enig. Han mener at AS-ifi se-
ringen har fratatt både politikere og an-
satte i NSB innfl ytelsen over utviklingen 
i selskapet.  

– NSB har et stort potensial. Tenk hva 
et høyhastighetstog mellom de store 
byene i Norge og Stockholm eller Gö-
teborg med internett om bord, møte-
rom og strømuttak kan bety for regi-
onsutviklinga i Norge. De større byene i 
Norge vil kunne få et helt annet omland 
for næringsutvikling. Det ville vært god 
distriktspolitikk. Så lenge investeringer 
bokføres som utgift er kommer dette 
ikke til å skje, sier Næss. 

Lied mener økonomifokuset ødelegger 
for samfunnsperspektivet. 

– Økonomene har fullstendig ødelagt 
måten å tenke politikk på. Tenk på Ber-
gensbanen. Fattig-Norge brukte mer enn 
ett statsbudsjett på å legge skinner mel-
lom Oslo og Bergen på begynnelsen av 
forrige århundre. Nå har vi ikke råd til 
å bruke 10 prosent av statsbudsjettet på 
Høyhastighetstog mellom Trondheim og 
Oslo. Dette er helt vanvittig og det må 
snu. ■■

«Mange nasjo-
nale dumheter 
begås på grunn 
av dårlig politisk 
lederskap» FINN LIED, 

 TIDLIGERE INDUSTRIMINISTER

Det som før var ett stort nasjonalt trans-
portselskap, er i dag en lang rekke utskil-
te selskaper og kontraktører som legger 
inn anbud, utfører tjenester og sender 
fakturaer tilbake til NSB. Det begynte i 
det små. NSB ble skilt i to ulike selskaper 
i 1996; Jernbaneverket ble ansvarlig for 
infrastrukturen, mens NSB BA fortsatte 
som trafi kkoperatør. Godstrafi kken ble 
videre skilt ut av NSB BA i et eget sel-
skap, NSB Gods (seinere CargoNet). I 

2002 ble NSB et ordinert aksjeselskap. I 
tiden som fulgte ble stadig nye bestand-
deler av NSB skilt ut i egne selskaper. 
Verksted, eiendom, vedlikehold, bil-
lettsalg, datatjenester, servicetjenester 
ombord i toget osv. ble skilt ut til egne 
AS med krav til inntjening. Bildet viser 
bare noen av selskapene som er utskilt 
fra NSB og som i dag operer i jernbane-
sektoren.

På sporet av NSB

»

FAKTA

Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ)
■ Opprettet i 2004, og ligger under Finansde-
partementet.
■ Har som mål å «bidra til effektiv ressurs-
bruk i staten». 
■ SSØ anklages for å være blant de sterkeste 
pådriverne for bedriftsøkonomiske styrings-
prinsipper i offentlig forvaltning.
■ New public management er en ledelsesfi lo-
sofi  som går ut på å innføre forretningsprinsip-
per fra privat næringsliv, markedsmekanismer 
og konkurranse i offentlig sektor

- Støtter 
ikke marked
styring

INTRODUKSJON / SSØ
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OPPGJØR: Fagbevegelsen og 
organisasjoner fra den breie 
venstresida tok i går et kraf-
tig oppgjør med markeds-
tenkningen i offentlig forvalt-
ning.
■■ Svenn Arne Lie 

– Det foregår en sniknedbygging av vel-
ferdsstaten gjennom en systematisk under-
fi nansiering av off entlig sektor. 

Det sa Fagforbundets leder Jan David-
sen i sin åpningstale til de ca. 500 delta-

kerne på gårsdagens Velferdskonferanse. 

Uønsket utvikling
Davidsen sa videre at markedsstyringen 
gjennom såkalt New Public Management 
har på kort tid omdannet målene for off ent-
lig sektor fra å tjene folk og næringslivet, til 
å tjene penger. 

Fagforbundets leder la ikke fi ngrene imel-
lom og sa klart ifra at dette er en utvikling 
som de ansatte i det off entlige ikke ønsker.

Davidsen gikk også langt i å advare mot å 
undervurdere drivkreft ene bak markedsre-
formene i off entlig sektor. 

– Åpningen av off entlig sektor gjen-

nom New public management sørget for 
at spekulasjonskapitalen kunne forankre 
seg i de realøkonomiske verdiene i off ent-
lig sektor. Disse mekanismene må vi ikke 
underkjenne.

Davidsens sterke uttalelser betyr at LOs 
største forbund tar et kraft ig oppgjør med 
markedsreformene i off entlig sektor. 

Kritikk av de rødgrønne
Davidsen understreket at markedstilpasnin-
gen i off entlig sektor pågår med stor styrke, 
også under den rødgrønne regjeringen.

– Det er ikke nok sammenheng mellom 
det politikerne sier, og det de gjør. Fagbeve-
gelsen vil ha en ny kurs.

Den rødgrønne regjeringen fi kk gjen-
nomgå fra fl ere hold på talerstolen på gårs-
dagens konferansen. Mange av representan-
tene i salen var sentrale pådrivere for den 
rødgrønne valgseieren i 2005. Misnøyen var 
godt synlig på overfl aten. Flere av innleder-
ne savnet et oppgjør med den markedsre-
formene i off entlig sektor. 

– Regjeringen tar markedsstrukturene 
for gitt. De tar ingen dyptgående grep for å 
endre på dette, Tvert imot. På mange sam-
funnsområder tilrettelegger de rødgrønne 
for at høyresida kan gjennomføre 
omfattende privatiseringer over 

hold har ingenting med regnskapssystemet 
å gjøre. Det er fl aut at folk i ledelsen ikke 
forstår noe så enkelt, sier han.

Misforståelse
Direktør i SSØ, Marianne Andreassen er 
ikke enig i denne kritikken.

– Regnskapssystemene vi prøver ut i stat-
lig forvaltning på oppdrag for Stortinget, har 
ikke noe med New Public Management å 
gjøre. Det er en tankerekke som er forlatt for 
lenge siden, Det er samfunns- og velferds-
målene som er viktige i off entlig forvaltning. 
Vi i SSØ driver ikke med New Public Mana-
gement, sier hun. 

Andreassen mener at diskusjonen rundt 
SSØs virksomhet bygger på en misforståelse 
og lite kunnskap om hva de statlige regn-
skapsreglene egentlig innebærer, og hvilke 
prinsipper de bygger på.

– Staten trenger informasjon om kostna-
der og god oversikt over sine eiendeler for å 
drive eff ektivt. Våre regnskapssystemer er 
tilpasset samfunns- og velferdsmål i statlig 

forvaltning, ikke markedsvirksomhet. Hvis 
noen mener at dette er New Public Manage-
ment så tar de feil, sier hun.

Gledelig
Jensen mener det er gledelig hvis SSØ mener 
at vi skal gå bort fra New Public Manage-
ment–tankegangen i off entlig forvaltning.

– At SSØ nå sier de tar avstand fra New 
Public Management-tankegangen er jo 
fl ott, men det jeg observerer er deres prak-
sis som er det stikk motsatte, sier Jensen

Han mener at det er den ukritiske bruken 
av bedrift søkonomiske styringsmidler som 
er selve kjernen i det han kaller New Public 
Management-tankegangen som han mener 
SSØ fremmer i off entlig forvaltning. 

– I stedet for å vurdere off entlig virksom-
het og off entlige tjenester ut fra politiske 
prioriteringer, demokratisk styring og vel-

ferdsvirkninger for befolkningen, er kjernen 
i New Public Management-tankegangen å 
konstruere markedssystemer for off entlige 
tjenester. Da er det hensiktsmessig å innføre 
lønnsomhetsregnskap og avvikle budsjette-
ring og folkevalgt styring av prioriteringene. 
Hvis SSØ er imot dette så synes jeg det er 
bra, sier Jensen. 

Politisk enighet
SSØs mål og rammer fastsettes av Stortinget. 

– Vi forvalter bare politikernes vilje, sier 
Andreassen. Hun mener at det ikke er stor 
politisk uenighet om mål- og resultatstyring 
som styringsprinsipp i staten.

– Vi arbeider med et rammeverk for 
regnskapsinformasjon, ikke med beslutnin-
ger, sier Andreassen.  ■■

»

KLASSEKAMPENNYHETER

PÅDRIVER: Senter 
for statlig økono-
mistyring vil ikke 
ha på seg at de er 
en pådriver for be-
driftsøkonomiske 
styringsprinsipper 
i offentlig forvalt-
ning.

VELFERD
Av Svenn Arne Lie

Senter for statlig økonomi-
styring (SSØ) er en offentlig 
institusjon under Finansde-
partementet som har til opp-
gave å «bidra til effektiv res-
sursbruk i staten». Dette gjør 
de blant annet ved utvikle 
egne regnskapssystemer for 
offentlig forvaltning. 

SSØ og regnskapssyste-
mene de utvikler får massiv 
kritikk fordi regnskapsprin-
sippene i altfor stor grad byg-
ger på privat næringsliv med 
krav til lønnsomhet. I en 
fersk høringsuttalelse ut-
trykker LO blant annet sterk 
skepsis til å videreføre prøve-
prosjektene med regnskaps-
systemene som SSØ har ut-
vikla for offentlig forvalt-
ning.

SSØ pådriver
– SSØ er en pådriver for innfø-
ringen av lønnsomhetsregn-
skap og bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper som sty-

ringsmiddel for offentlig virk-
somhet sier Bjarne Jensen, 
professor i forvaltningsøko-
nomi ved Høgskolen i Hed-
mark.

Han er skeptisk til hvordan 
lønnsomhetsbaserte regn-
skapsmodeller fra privat næ-
ringsliv brukes i offentlig for-
valtning.

– Mange tror at bare ved å 
innføre private regnskapssys-
tem så får man for eksempel 
bedre vedlikehold i offentlig 

sektor Dette er tull. Bedre 
vedlikehold får man ved å 
kartlegge behovet, organisere 
noen til å drifte det og ved å 
sette av penger. Bedre vedli-
kehold har ingenting med 
regnskapssystemet å gjøre. 
Det er fl aut at folk i ledelsen 
ikke forstår noe så enkelt, sier 
han.

Misforståelse
Direktør i SSØ, Marianne An-
dreassen er ikke enig i denne 
kritikken.

– Regnskapssystemene vi 
prøver ut i statlig forvaltning 
på oppdrag for Stortinget, har 
ikke noe med New Public Ma-
nagement å gjøre. Det er en 
tankerekke som er forlatt for 

lenge siden, Det er samfunns- 
og velferdsmålene som er vik-
tige i offentlig forvaltning. Vi i 
SSØ driver ikke med New Pu-
blic Management, sier hun. 

Andreassen mener at dis-
kusjonen rundt SSØs virk-
somhet bygger på en misfor-
ståelse og lite kunnskap om 
hva de statlige regnskapsre-
glene egentlig innebærer, og 
hvilke prinsipper de bygger 
på.

– Staten trenger informa-
sjon om kostnader og god 
oversikt over sine eiendeler 

for å drive effektivt. Våre 
regnskapssystemer er tilpas-
set samfunns- og velferdsmål 
i statlig forvaltning, ikke mar-
kedsvirksomhet. Hvis noen 
mener at dette er New Public 
Management så tar de feil, 
sier hun.

Gledelig
Jensen mener det er gledelig 
hvis SSØ mener at vi skal gå 
bort fra New Public Manage-
ment–tankegangen i offentlig 
forvaltning.

– At SSØ nå sier de tar av-
stand fra New Public Mana-
gement-tankegangen er jo 
fl ott, men det jeg observerer 
er deres praksis som er det 
stikk motsatte, sier Jensen

Han mener at det er den 
ukritiske bruken av bedrifts-
økonomiske styringsmidler 
som er selve kjernen i det han 
kaller New Public Manage-
ment-tankegangen som han 
mener SSØ fremmer i offent-
lig forvaltning. 

– I stedet for å vurdere of-
fentlig virksomhet og offent-
lige tjenester ut fra politiske 
prioriteringer, demokratisk 
styring og velferdsvirkninger 
for befolkningen, er kjernen i 
New Public Management-
tankegangen å konstruere 
markedssystemer for offent-
lige tjenester. Da er det hen-
siktsmessig å innføre lønn-
somhetsregnskap og avvikle 
budsjettering og folkevalgt 
styring av prioriteringene. 
Hvis SSØ er imot dette så sy-
nes jeg det er bra, sier Jen-
sen.

Politisk enighet
SSØs mål og rammer fastset-
tes av Stortinget. 

– Vi forvalter bare politiker-
nes vilje, sier Andreassen. 
Hun mener at det ikke er stor 
politisk uenighet om mål- og 
resultatstyring som styrings-
prinsipp i staten.

– Vi arbeider med et ram-
meverk for regnskapsinfor-
masjon, ikke med beslutnin-
ger, sier Andreassen. 

svennal@klassekampen.no

- Støtter ikke 
markedsstyring

UENIG: Marianne Andreassen mener ikke at SSØ er en pådriver for 
markedsstyring  FOTO: TERJE BENDIKSBY / SCANPIX 

FAKTA

Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ)
■ Opprettet i 2004, og ligger 
under Finansdepartementet.

■ Har som mål å «bidra til ef-
fektiv ressursbruk i staten». 

■ SSØ anklages for å være 
blant de sterkeste pådri-
verne for bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper i offentlig 
forvaltning.

■ New public management er 
en ledelsesfi losofi  som går ut 
på å innføre forretningsprin-
sipper fra privat næringsliv, 
markedsmekanismer og kon-
kurranse i offentlig sektor

VELFERD
Av Svenn Arne Lie

– Det er en stor forskjell i 
virkelighetsoppfatningen 
om hvordan offentlig sek-
tor styres under den rød-
grønne regjeringen, sier 
daglig leder i For velferds-
staten, Asbjørn Wahl. 

Kommende mandag og 
tirsdag arrangeres Velferds-
konferansen 2009 på SAS-
hotellet i Oslo, med om lag 
450 deltakere. Tema er «Of-
fentlig velferd under mar-
kedsstyring- styringsalter-
nativer til new public ma-
nagement».

– De rødgrønne politi-
kerne og ledelsen i depar-
tementene påstår at de 
ikke driver med bedriftsø-
konomiske styringsmodel-
ler lenger, men ansatte og 
tillitsvalgte i offentlig sek-
tor av er motsatt oppfat-
ning, sier Wahl. 

Han mener at ansatte har 
fått en hardere arbeidsdag, 
og de folkevalgte har fått 
mindre innfl ytelse på 
grunn av de markedsorien-
terte styringsmodellene, 
regnskapssystemer fra pri-
vat sektor og lønnsomhets-
mål som svekker fokuset 
på kvalitet og de ansattes 
kompetanse. 

VELFERD: Asbjørn Wahl invi-
terer til Velferdskonferansen 

Vil ha 
ny kurs

16 Lørdag 28. februar 2009

Rødt valg
VALGKAMPKONFERANSE
13.-15. MARS I OSLO
Fredag 13. mars kl. 19:00 på Chateau Neuf: For seint å avverge miljøkatastrofen? Hva kan 
lille Norge gjøre? Debatt med Elin Volder Rutle (2. kandidat for Rødt Oslo), Einar Håndlykken 
(Zero), Aksel Nærstad (Utviklingsfondet), Stine Renate Håheim (AUF).
Lørdag 14. mars fra kl. 14:00 på Nordseter skole: Valgkampskolering med innledninger av 
bl.a. Magnus Marsdal (forfatter av FrP-koden), Mari Eifring (Rød Ungdom), Arne Byrkje-

For fullstendig program, se www.roedt.no.
Lørdag 14. mars fra kl. 21:00 på Fabrikken: Festmiddag og 2års-

-
up-komiker Dag Sørås.

«Vi forvalter bare 
politikernes vilje»

MARIANNE ANDREASSEN, SSØ

Klassekampen 

28. februar 2009:

■■ Svenn Arne Lie

– Det er en stor forskjell i virkelighets-
oppfatningen om hvordan off entlig sektor 
styres under den rødgrønne regjeringen, 
sier daglig leder i For velferdsstaten, As-
bjørn Wahl. 

Kommende mandag og tirsdag arran-
geres Velferdskonferansen 2009 på SAS-
hotellet i Oslo, med om lag 450 deltakere. 
Tema er «Off entlig velferd under markeds-
styring- styringsalternativer til new public 
management».

– De rødgrønne politikerne og ledel-
sen i departementene påstår at de ikke 
driver med bedrift søkonomiske sty-
ringsmodeller lenger, men ansatte og til-
litsvalgte i off entlig sektor av er motsatt 
oppfatning, sier Wahl. 

Han mener at ansatte har fått en hardere 
arbeidsdag, og de folkevalgte har fått min-
dre innfl ytelse på grunn av de markedsori-
enterte styringsmodellene, regnskapssys-
temer fra privat sektor og lønnsomhetsmål 
som svekker fokuset på kvalitet og de an-
sattes kompetanse.  ■■

Vil ha ny kurs

ds-

Frykter 
snikned -
bygging
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PRESS: Flertallet i 
Oslo bystyre vil stille 
krav til Stortinget og 
regjeringen om økt 
bemanning ved Nav-
kontorene.

NAV
Av Pål Hellesnes

– Det er altfor mange som 
møter gråtende opp på sosi-
alkontorer fordi de ikke får 
det de har rett på fra den stat-
lige delen av Nav i Oslo, sier 
Erling Folkvord til Klasse-
kampen.

Han sitter i helse- og sosi-
alkomiteen i Oslo bystyre, og 
fi kk det borgerlige fl ertallet i 
komiteen med på et kraft-
fullt forslag, som bystyret vil 
vedta i morgen. Forslaget 
innebærer at bystyret krever 
at Stortinget og regjeringen 
sikrer økt bemanning av Nav 
i Oslo, basert på en konkret 
gjennomgang av arbeids-
mengden ved Oslos 15 Nav-
kontorer.

– Rødt forsvarer de lovfes-
ta rettighetene til arbeidsfolk 
som rammes av den økono-
miske krisa, og godtar ikke 
at regjeringsstyrt underbe-
manning nuller ut disse ret-
tighetene, sier Folkvord.

Flertall
Situasjonen for Nav i hoved-
staden har blitt store nyhe-
ter, etter at det ble kjent at 
Nav-brukere måtte vente i 

ukevis på å få utbetalt dag-
penger de hadde krav på. 
Nav-systemet viste seg util-
strekkelig til å håndtere den 
svært raskt økende arbeids-
løsheten. Høyre, Fremskritts-
partiet, KrF og Venstre støt-
tet forslaget i komiteen. Bare 
Ap og SV stemte mot å sende 
krav til storting og regjering.

– Men er ikke kravene inn-
fridd i og med at statsråden 
har stanset nedbemanningen 
i Nav?

– Det ministeren har iverk-
satt er ei utsetting av nedbe-
manningen. Men i tillegg 
krever vi at man gjennomgår 
situasjonen for hvert av de 
15 Nav-kontorene i Oslo, ser
på hvordan arbeidsoppgave-
ne har økt, og oppretter faste 
stillinger som samsvarer 
med de økte oppgavene.

Oslobenken
Forslaget oppfordrer Stortin-
get til å sørge for «den be-
manningen som trengs for å 
løse økte oppgaver». Komité-
leder i helse- og sosialkomi-
teen, Henning Holstad (Frp), 
bekrefter overfor Klasse-
kampen at de vil følge opp 
saken gjennom Oslobenken 
på Stortinget.

– Vi har løpende kontakt 
med stortingspolitikerne, og 
de er enige i hva vi gjør her. 
Nå må regjeringen reagere, 
sier han.

– Vi aksepterer ikke store 
ord og fett fl esk. Det skal 
være realiteter. Her må sta-
ten gjøre jobben sin.

«Brain drain»
Folkvord frykter konsekven-
sene dersom Nav ikke får 
økt bemanning.

– Det vil bli tusentalls folk 
som ikke får rettighetene 
sine innfridd, og mange er-
farne Nav-ansatte med bety-
delig kompetanse som slites 
ut og søker seg andre steder.

paalh@klassekampen.no

Nye Nav-krav fra 
Oslo-politikerne

VIL HA MER: Erling Folkvord, 
Rødt

FAKTA

Dette er forslaget:
■ Bystyret ber byrådet inn-
hente informasjon om de siste 
måneders endringer i arbeids-
mengde og antall årsverk ved 
hvert av NAV-kontorene i Oslo 
og orientere komiteen om 
situasjonen.

■ Bystyret oppfordrer Stortin-
get til å stanse den varslede 
nedbemanningen i den stat-
lige delen av NAV-kontorene i 
Oslo og sørge at hvert kontor 
får den bemanningen som 
trengs for å løse økte oppga-
ver.

■ Bystyret ber byrådet om å 
oppfordre regjeringen om å 
straks sørge for at den stat-
lige delen av NAV Oslo har 
tilstrekkelig bemanning til å 
håndtere økt arbeidsmengde.

OPPGJØR: Fagbe-
vegelsen og orga-
nisasjoner fra den 
breie venstresida 
tok i går et kraftig 
oppgjør med mar-
kedstenkningen i 
offentlig forvalt-
ning.

VELFERD
Av Svenn Arne Lie (tekst) og Linda 

Bournane Engelberth (foto)

– Det foregår en sniknedbyg-
ging av velferdsstaten gjen-
nom en systematisk underfi -
nansiering av offentlig sektor. 

Det sa Fagforbundets leder 
Jan Davidsen i sin åpningsta-
le til de ca. 500 deltakerne på 
gårsdagens Velferdskonferan-
se.

Uønsket utvikling
Davidsen sa videre at mar-
kedsstyringen gjennom såkalt 
New Public Management har 
på kort tid omdannet målene 
for offentlig sektor fra å tjene 
folk og næringslivet, til å tjene 
penger. 

Fagforbundets leder la ikke 
fi ngrene imellom og sa klart 
ifra at dette er en utvikling 
som de ansatte i det offentlige 
ikke ønsker.

Davidsen gikk også langt i 
å advare mot å undervurdere 

drivkreftene bak markedsre-
formene i offentlig sektor. 

– Åpningen av offentlig 
sektor gjennom New public 
management sørget for at 
spekulasjonskapitalen kun-
ne forankre seg i de realøko-
nomiske verdiene i offentlig 
sektor. Disse mekanismene 
må vi ikke underkjenne.

Davidsens sterke uttalelser 
betyr at LOs største forbund 
tar et kraftig oppgjør med 
markedsreformene i offentlig 
sektor. 

Kritikk av de rødgrønne
Davidsen understreket at 
markedstilpasningen i offent-
lig sektor pågår med stor styr-
ke, også under den rødgrønne 
regjeringen.

– Det er ikke nok sammen-
heng mellom det politikerne 
sier, og det de gjør. Fagbeve-
gelsen vil ha en ny kurs.

Den rødgrønne regjeringen 
fi kk gjennomgå fra fl ere hold 
på talerstolen på gårsdagens 

konferansen. Mange av repre-
sentantene i salen var sentrale 
pådrivere for den rødgrønne 
valgseieren i 2005. Misnøyen 
var godt synlig på overfl aten. 

Flere av innlederne savnet et 
oppgjør med den markedsre-
formene i offentlig sektor. 

– Regjeringen tar markeds-
strukturene for gitt. De tar in-
gen dyptgående grep for å en-
dre på dette, Tvert imot. På 
mange samfunnsområder til-
rettelegger de rødgrønne for 
at høyresida kan gjennomføre 
omfattende privatiseringer 
over natta ved et eventuelt re-
gjeringsskifte, sa Asbjørn 
Wahl, daglig leder for For Vel-
ferdsstaten

Han etterlyste også en mye 
større vilje blant de rødgrønne 
til å bruke offentlig sektor 
som eksempel for gode mo-
deller i arbeidslivet.

– Da må de satse på offent-
lig sektor og bygge på ansat-
tes kompetanse og deltakelse, 
sa han. 

Fagbevegelsen defensive
Kjell Arne Røvik, professor i 
statsvitenskap ved Universi-

tetet i Tromsø, advarte tilhø-
rerne mot å tro at markedsre-
formene i offentlig sektor er 
en bølge som går over.

– Siden 2000 og opp til i dag 
har disse reformene blitt hyp-
pigere, mer omfattende og 
mer markedsbaserte. Fagbe-
vegelsen har havna på defen-
siven i denne kampen, sier 
han.

Røvik er ikke av den opp-
fatning av at New public ma-
nagement tankesettet er på 
retur.

– Det er en utbredt oppfat-
ning om at alle typer organi-
sasjoner, bør utformes i speil-
bildet av en bedrift. Forret-
ningsformen er den domine-
rende måten å organisere 
samfunnsenheter på i dag, 
sier han. 

Han mener det største pro-
blemet med denne forret-

ningsmodellens dominans er 
hvor sjølbegrunnende den 
opererer.

– Man trenger ikke lenger å 
begrunne en reform av offent-
lig sektor eller hvorfor forret-
ningsmodellen skal legges til 
grunn.    

Språklig maskering
Røvik er også opptatt av hvor-
dan ordene skiftes ut eller 
skifter betydning. Han mener 
det pågår en «språklig maske-
ring» av politikken for å dekke 
over det reelle innholdet.  

– Noen ganger kan ikke po-
litikerne si rett ut at de driver 
med markedstilpasning i of-
fentlig sektor fordi da reage-
rer folk med en gang. Derfor 
pakker de det inn i nye, mer 
nøytrale begreper, sier han. 

I gårsdagens avis uttalte 
statssekretær i helse og om-

Frykter
snikned-
bygging

sorgsdepartementet, Dagfi nn 
Sundsbø, at foretaksmodellen 
i sjukehussektoren ikke er 
New public management, 
men en styringsmetode. Stem-
mer det?

– Man kan umulig påstå at 

foretaksmodellen i helsesek-
toren kun er en nøytral sty-
ringsmodell. Uansett om man 
mener at foretaksmodellen er 
bra eller dårlig, så innebærer 
den i alle fall en markedstil-
nærming som reduserer poli-

tikernes mulighet til å styre, 
sier Røvik. 

Han mener at foretaksmo-
dellen defi nitivt likner mer på 
markedsstyring enn tradisjo-
nell forvaltning. 

svennal@klassekampen.no

KAMPKLAR: Fagforbundets Jan Davidsen tok et kraftig oppgjør med markeds              tankegangen i offentlig sektor på gårsdagens Velferdskonferanse.

FAKTA

Velferdskonferansen:
■ Fagbevegelsen vil gjøre 
kamp mot markedsstyring av 
offentlig sektor til et sentralt 
tema foran høstens stortings-
valg.

■ 500 deltakere fra fagbevegel-
sen, forskningsmiljøet, politik-
ken og organisasjonslivet er 
samlet i Oslo på Velferdskonfe-
ransen.

■ New public management er 
en ledelsesfi losofi  som går ut 
på å innføre forretningsprin-
sipper fra privat næringsliv, 
markedsmekanismer og kon-
kurranse i offentlig sektor

Asbjørn Wahl i For Velferds-
staten gikk på gårsdagens Vel-
ferdskonferanse hardt ut mot 
Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ). 

– SSØ jobber på daglig ba-
sis med å innføre bedriftsøko-
nomiske styringsprinsipper i 
offentlig sektor. De er regje-
ringas hemmelige våpen for å 
innføre New Public Manage-
ment-tankegangen. Dette prø-
veprosjektet må avsluttes, sa 

– Legg ned SSØ, opprett SOU
Wahl. 

Han tok til orde for 
å avvikle SSØ og hel-
ler opprette Senter 
for offentlig utvikling 
(SOU), som skal vekt-
legge og utvikle mo-
deller som ivaretar 
demokrati, velferds-
behov, og ansattes 
kompetanse og delta-
kelse. 

SSØ ble opprettet i 2004 og 

ligger under fi nansde-
partementet. Senteret 
har som mål å «bidra 
til effektiv ressurs-
bruk i staten». Dette 
gjør de blant annet 
ved å utvikle egne 
regnskapssystemer 
for staten. SSØ ankla-
ges for å være en sterk 
pådriver for bedriftsø-

konomiske styringsprinsip-
per i offentlig forvaltning. 

Asbjørn Wahl

NYHETER
Gunhild Ring Olsen (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie | Alf Skjeseth

OLJE: Miljøpartiet De Grønne reagerer sterkt på at Olje- og energi-
departementet i forrige uke tillot oljeboring ved Sularevet, et av 
verdens største dypvannskorallrev. Det er Aker Exploration som 
har fått lisens til oljeleting i verneområdet for det fredede korallre-
vet, som ligger utenfor kysten av Trøndelag. – Tror regjeringen at 
Norge har så mange korallrev at det ikke skader om ett blir 
ødelagt? 30–50 prosent av korallforekomstene er allerede skadet 
eller ødelat av bunntråling, sier Sondre Båtstrand i Miljøpartiet 
De Grønne. Statens forurensningstilsyn fraråder leting, mens det 
er skepsis i Havforskningsinstituttet. Gunhild Ring Olsen

Vil kjempe videre for Sularevet
FORBRUK: Norske husholdningers forbruk 
av varer sank med 1,3 prosent fra desem-
ber 2008 til januar 2009. Særlig gikk 
antallet bilkjøp kraftig ned. I januar 2009 
var det en nedgang på hele 16 prosent i 
kjøp av egne transportmidler, bensin og 
olje sammenliknet med desember 2008. 

Forbruket av mat, drikkevarer og tobakk – samt elektrisitet og 
brensel – viste imidlertid liten eller ingen endring sammenlik-
net med måneden før. Gunhild Ring Olsen

Bruker mye mindre på bil

VERDT
Å VITE

VANN: Drikker du en liter fl askevann 
forbruker du minst 1000 ganger mer 
energi enn om du drikker fra sprin-
gen, hevder en ny studie. På ett år 
går det med energi tilsvarende tre 
ukers norsk oljeproduksjon bare til 
plastfl asker for vann, skriver fors-
kning.no. Salget av fl askevann øker 
kraftig. Nord-Amerika og Europa er 
de viktigste markedene. GRO

Energisluk på fl aske

«Det er ikke nok 
sammenheng 
mellom det politi-
kerne sier, og det 
de gjør. Fagbeve-
gelsen vil ha en ny 
kurs»

JAN DAVIDSEN, FAGFORBUNDET

Klassekampen 3. mars 2009

SSØ
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natta ved et eventuelt regjerings-
skift e, sa Asbjørn Wahl, daglig le-

der for For Velferdsstaten
Han etterlyste også en mye større vilje 

blant de rødgrønne til å bruke off entlig sek-
tor som eksempel for gode modeller i ar-
beidslivet.

– Da må de satse på off entlig sektor og 
bygge på ansattes kompetanse og deltakelse, 
sa han. 

Fagbevegelsen defensive
Kjell Arne Røvik, professor i statsvitenskap 
ved Universitetet i Tromsø, advarte tilhører-
ne mot å tro at markedsreformene i off entlig 
sektor er en bølge som går over.

– Siden 2000 og opp til i dag har disse 
reformene blitt hyppigere, mer omfattende 
og mer markedsbaserte. Fagbevegelsen har 
havna på defensiven i denne kampen, sier 
han. 

Røvik er ikke av den oppfatning av at 
New public management tankesettet er på 
retur.

– Det er en utbredt oppfatning om at 
alle typer organisasjoner, bør utformes 
i speilbildet av en bedrift . Forretnings-
formen er den dominerende måten å or-
ganisere samfunnsenheter på i dag, sier 
han. 

Han mener det største problemet med 
denne forretningsmodellens dominans er 
hvor sjølbegrunnende den opererer.

– Man trenger ikke lenger å begrunne en 
reform av off entlig sektor eller hvorfor for-

retningsmodellen skal legges til grunn.    

Språklig maskering
Røvik er også opptatt av hvordan ordene 
skift es ut eller skift er betydning. Han mener 
det pågår en «språklig maskering» av poli-
tikken for å dekke over det reelle innholdet.  

– Noen ganger kan ikke politikerne si 
rett ut at de driver med markedstilpasning 
i off entlig sektor fordi da reagerer folk med 
en gang. Derfor pakker de det inn i nye, mer 
nøytrale begreper, sier han. 

I gårsdagens avis uttalte statssekretær i 
helse og omsorgsdepartementet, Dagfi nn 
Sundsbø, at foretaksmodellen i sjukehussek-
toren ikke er New public management, men 
en styringsmetode. Stemmer det? 

– Man kan umulig påstå at foretaksmo-
dellen i helsesektoren kun er en nøytral 
styringsmodell. Uansett om man mener at 
foretaksmodellen er bra eller dårlig, så inne-
bærer den i alle fall en markedstilnærming 
som reduserer politikernes mulighet til å 
styre, sier Røvik. 

Han mener at foretaksmodellen defi nitivt 
likner mer på markedsstyring enn tradisjo-
nell forvaltning.  ■■

FAKTA

Velferdskonferansen:
■ Fagbevegelsen vil gjøre kamp mot mar-
kedsstyring av offentlig sektor til et sentralt 
tema foran høstens stortingsvalg.
■ 500 deltakere fra fagbevegelsen, fors-
kningsmiljøet, politikken og organisasjonslivet 
er samlet i Oslo på Velferdskonferansen.
■ New public management er en ledelsesfi lo-
sofi  som går ut på å innføre forretningsprinsip-
per fra privat næringsliv, markedsmekanismer 
og konkurranse i offentlig sektor

«Det er ikke nok sammenheng mellom 
det politikerne sier, og det de gjør. Fag-
bevegelsen vil ha en ny kurs»
 JAN DAVIDSEN, FAGFORBUNDET

Asbjørn Wahl i For Velferdsstaten gikk 
på gårsdagens Velferdskonferanse hardt 
ut mot Senter for statlig økonomistyring 
(SSØ). 

– SSØ jobber på daglig basis med å 
innføre bedrift søkonomiske styringsprin-
sipper i off entlig sektor. De er regjerin-
gas hemmelige våpen for å innføre New 
Public Management-tankegangen. Dette 
prøveprosjektet må avsluttes, sa Wahl. 

Han tok til orde for å avvikle SSØ og 
heller opprette Senter for off entlig utvik-

ling (SOU), som skal vektlegge og utvikle 
modeller som ivaretar demokrati, vel-
ferdsbehov, og ansattes kompetanse og 
deltakelse. 

SSØ ble opprettet i 2004 og ligger un-
der fi nansdepartementet. Senteret har 
som mål å «bidra til eff ektiv ressursbruk 
i staten». Dette gjør de blant annet ved å 
utvikle egne regnskapssystemer for staten. 
SSØ anklages for å være en sterk pådriver 
for bedrift søkonomiske styringsprinsip-
per i off entlig forvaltning.  ■■

– Legg ned SSØ, opprett SOU
»

KRITIKK: LO vil avslutte 
SSØs pilotprosjekt med 
regnskapssystemer i offent-
lig forvaltning. Dette blir et 
viktig tema på LO-kongres-
sen i mai.
■■ Svenn Arne Lie

På Velferdskonferansen som har pågått i 
Oslo denne uka, har representanter fra fag-
bevegelsen, politikere og forskere advart 
sterkt mot bedrift søkonomiske styrings-
prinsipper i off entlig forvaltning. 

Senter for statlig økonomistyring (SSØ) 
anklages for å være en sterk pådriver for 
denne politikken, blant annet gjennom et 
pilotprosjekt der regnskapssystemer fra pri-
vat forretningsvirksomhet tas inn i forvalt-

ningen av off entlig sektor.
I en fersk høringsuttalelse retter LO kraf-

tig kritikk mot SSØs arbeid. LOs kritikk leg-
ger dermed sterkt press på Ap, som til nå 
langt på vei har støttet arbeidet til SSØ.

Sterk kritikk av SSØ
LO-sekretær Tor Arne Solbakken mener at 
det ikke fi nnes noen grunn til å videreføre 
SSØs pilotprosjekt. 

– Det skinner igjennom at dette er et 
verktøy for privatisering og konkurranseut-
setting av off entlig sektor, sier han.

Han mener SSØ fremmer regnskapssys-
temer som er beregnet på privat virksom-
het der avkastning og profi tt er den sentrale 
drivkraft en. 

– Dette blir helt feil å overføre til off entlig 
forvaltning, mener Solbakken.

Flere sentrale folk i LO-ledelsen går hardt 
ut mot SSØ. Nestleder Geir Mosti sier til 
Klassekampen at styringsmodeller i off ent-
lig forvaltning, og da spesielt regnskapsmo-
dellene til SSØ, vil bli et sentralt tema på 
LO-kongressen i mai.

KLASSEKAMPENNYHETER8 Onsdag 4. mars 2009

Nordmenn reiste på færre dagsturer til utlandet i fjor, men 
handlet for mer penger per tur enn tidligere. Vi handlet for 8,9 
milliarder kroner i forbindelse med dagsturer til utlandet i 
2008, viser ferske tall fra Statistisk sentralbyrå. Det er 3 
prosent mindre enn året før, men ligger på samme grensehan-
delsnivå som i årene 2004 til 2006. Det ble tatt 5,8 millioner 
dagsturer til utlandet i fjor, en nedgang på 7 prosent fra året 
før.  ©NTB

Harryhandel for 9 milliarder

Vi handlet mye på dagsturer i fjor.

■■ Landets helseforetak har, sammen med de regionale 
helseforetakene og Helseforetakenes Innkjøpsservice, inngått 
felles nasjonale rammeavtaler med 13 leverandører om kjøp 
av vikartjenester. Avtalene omfatter kjøp av vikartjenester i 
helseforetakene inkludert legespesialister, psykologer, syke-
pleiere, helsefagarbeidere og øvrig helsepersonell. Til sammen 
bruker landets helseforetak årlig om lag 800 millioner kroner 
på å leie inn vikarer til å gå vakter i sykehusene. ©NTB

ANBUD: Geir Mosti mener 
anbud ikke fungerer.

FUNGERER IKKE: 
NHO mener at of-
fentlig forvaltning 
ikke følger anbudsre-
glene. – Anbudssyste-
met er ikke hensikts-
messig, parerer LO.

ANBUD
Av Svenn Arne Lie

Næringslivets Hovedorga-
nisasjon (NHO) klager sta-
ten inn for Klagenemnda 
for offentlige anskaffelser 
(Kofa) for brudd på anbuds-
regler i det offentlige. Årsa-
ken er ifølge NHO at staten, 
via seks etater, ved fl ere an-
ledninger har begått det al-
vorligste bruddet på loven 
om offentlige anskaffelser, 
nemlig å sette ut oppdrag 
over anbudsgrensen på 
500.000 kroner til private 
aktører uten å utlyse opp-
draget offentlig i det hele 
tatt.

– Dette er et glitrende 
bevis for at den påtvungne 
anbudspolitikken i offent-
lig forvaltning ikke funge-
rer, sier nestleder i LO 
Geir Mosti. 

Han snur dermed NHOs 
kritikk av statens anbuds-
tilpasning på hodet.

– Istedenfor å sette ut 
disse oppgavene på anbud, 
burde de offentlig instan-
sene utført disse oppgave-
ne sjøl. Da hadde proble-
met vært unngått, sier 
Mosti.

Han mener at det er vik-
tig å påpeke egeninteresse-
ne NHO har for å presse 
fl ere anbud inn i offentlig 
forvaltning.

– Det jo NHO-bedriftene 
som tjener penger på dette.

Etatene NHO klager inn 
til Kofa er Forsvarsbygg, 
Husbanken, Helsedirekto-
ratet, Statens innkrevings-
sentral, Norsk Tipping og 
Barne-, ungdoms- og fami-
liedirektoratet.

svennal@klassekampen.no

An-
budstull

KRITIKK: LO vil 
avslutte SSØs pi-
lotprosjekt med 
regnskapssystemer 
i offentlig forvalt-
ning. Dette blir et 
viktig tema på LO-
kongressen i mai.

VELFERD
Av Svenn Arne Lie

På Velferdskonferansen som 
har pågått i Oslo denne uka, 
har representanter fra fagbe-
vegelsen, politikere og forske-
re advart sterkt mot bedriftsø-
konomiske styringsprinsipper 
i offentlig forvaltning. 

Senter for statlig økonomi-
styring (SSØ) anklages for å 
være en sterk pådriver for den-
ne politikken, blant annet 
gjennom et pilotprosjekt der 
regnskapssystemer fra privat 
forretningsvirksomhet tas inn 
i forvaltningen av offentlig 
sektor.

I en fersk høringsuttalelse 
retter LO kraftig kritikk mot 
SSØs arbeid. LOs kritikk leg-
ger dermed sterkt press på Ap, 
som til nå langt på vei har støt-
tet arbeidet til SSØ.

Sterk kritikk av SSØ
LO-sekretær Tor Arne Solbak-
ken mener at det ikke fi nnes 
noen grunn til å videreføre 
SSØs pilotprosjekt. 

– Det skinner igjennom at 
dette er et verktøy for privati-
sering og konkurran-
seutsetting av offentlig 
sektor, sier han.

Han mener SSØ 
fremmer regnskaps-
systemer som er be-
regnet på privat virk-
somhet der avkastning 
og profi tt er den sen-
trale drivkraften. 

– Dette blir helt feil 
å overføre til offentlig 
forvaltning, mener Solbakken.

Flere sentrale folk i LO-le-
delsen går hardt ut mot SSØ. 
Nestleder Geir Mosti sier til 
Klassekampen at styringsmo-
deller i offentlig forvaltning, 
og da spesielt regnskapsmo-
dellene til SSØ, vil bli et sen-
tralt tema på LO-kongressen i 
mai.

– Det er viktig for oss i LO å 
få fram alle de negative konse-

kvensene av dette. Regnskaps-
modellene fra SSØ er vi svært 
kritiske til. Dette kommer til å 
bli en viktig sak på LO-kon-
gressen, sier Mosti. 

I høringsuttalelsen til Fi-
nansdepartementet sier LO at 
«Spesielt fordi offentlige virk-
somheter disponerer fellesska-
pets ressurser bør det satses 
på utvikling av regnskapssys-
temer og – prinsipper som tar 
utgangspunkt i de styrings- og 
kontrollbehov offentlig virk-
somhet har». 

Dette innebærer i seg sjøl en 
sterk kritikk av de 
regnskapssystemene
som SSØ står i spis-
sen for å innføre i of-
fentlig forvaltning.

Vil legge ned SSØ
I gårsdagens Klasse-
kampen gikk leder i 
For Velferdsstaten As-
bjørn Wahl hardt ut 
mot SSØ og de regn-

skapsmodellene de fremmer i 
offentlig forvaltning. Han tok 
til orde for å legge ned hele 
SSØ. Leder i LO Oslo, Kleiv 
Fiskvik, støtter Wahl. Han kan 
ikke se at SSØ har bidratt med 
noe som helst positivt for of-
fentlig forvaltning.

– Jeg skjønner overhodet 
ikke hva SSØ driver med. De 
har en tankegang og en agenda 
som er så basert på bedriftsø-

konomiske styringsmodeller 
at de har ingenting i offentlig 
forvaltning å gjøre. Det beste 
hadde defi nitivt vært å fjerne 
hele SSØ, sier han.

SSØ sjøl har ved gjentatte 
anledninger, blant annet i 
Klassekampen, sagt at de ikke 
driver med bedriftsøkonomis-
ke styringsprinsipper i offent-

lig forvaltning, men med 
«regnskapsinformasjon».

Fiskvik lar seg ikke overbe-
vise av SSØs påstander.

– Det de driver med er å 
innføre reinspikka New pu-
blic management-elementer i 
offentlig forvaltning, men de 
kaller det bare noe annet, sier 
han.

Fiskvik mener at LO er 
svært bevisste på det arbeidet 
SSØ gjør, og at de følger sente-
ret med argusøyne. Han er sik-
ker på at statusen til SSØ, som 

et statlig fi nansiert senter som 
utvikler modeller for offentlig 
forvaltning, blir et hett tema 
på LO-kongressen i mai

Han etterlyser imidlertid 
mer våkne politikere som tar 
mer styring over samfunnsut-
viklingen.

– Vi i LO er tungt inne på 
disse spørsmålene. Spørsmå-
let er om vi greier å få gjen-
nomslag ovenfor Arbeiderpar-
tiet, sier Fiskvik.

Solbakken vil ikke gå så 
langt som Fiskvik, men under-
streker at det er på høy tid å se 
nærmere på pilotprosjektet. 
Han utelukker ikke at det bør 
avsluttes så raskt som mulig.   

Solbakken sier at det er pus-
sig at den rødgrønne regjerin-
gen, som sier at den har et helt 
annet formål med offentlig 
sektor enn privatiseringslinja 
til Bondevik 2-regjeringen, li-
kevel bruker de samme virke-
midlene som forrige regjering. 

– Vi har vært skeptiske til 
disse regnskapsmodellene 
lenge. Dette er ikke noe fram-
skritt, men et system som set-
ter ansatte og tillitsvalgte på 
sidelinja. SSØs pilotprosjekt 
er ikke veien å gå, sier han. 

Andre behov
I høringsuttalelsen til Finans-
departementet sier LO at 
«Spesielt fordi offentlige virk-
somheter disponerer fellesska-
pets ressurser bør det satses 
på utvikling av regnskapssys-
temer og – prinsipper som tar 
utgangspunkt i de styrings- og 
kontrollbehov offentlig virk-
somhet har». 

I tillegg til sin egen evalue-
ring, nevner LO funn fra inter-
nasjonal og norsk forskning 
som «viser at systemet med 
periodiserte virksomhetsregn-
skaper gir misvisende og man-
gelfull informasjon til politiske 
beslutningstakere.»

svennal@klassekampen.no

REFS: LO-sekretær Tor Arne Solbakken vil avslutte SSØs pilotpro-
sjekt i offentlig forvaltning.  FOTO: GRED RØDLAND BUICK

Kleiv Fiskvik

LO refser SSØ
FAKTA

Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ):
■ Opprettet i 2004, ligger 
under Finansdepartementet. 
ca. 340 ansatte

■ Mottar årlig ca. 300 millioner 
over statsbudsjettet.

■ Har som mål « å bidra til ef-
fektiv ressursbruk i staten».

■ Leder et pilotprosjekt med 
nye regnskapssystemer i of-
fentlig forvaltning.

■ SSØ anklages for å være en 
sentral pådriver for innførin-
gen av bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper i offentlig 
forvaltning.

«Det skinner igjen-
nom at dette er et 
verktøy for privati-
sering og konkur-
ranseutsetting av 
offentlig sektor.»

TOR ARNE SOLBAKKEN, 
SEKRETÆR LO

Klassekampen 

4. mars 2009:

LO refser 
SSØ

SSØ
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– Det er viktig for oss i LO å få fram alle 
de negative konsekvensene av dette. Regn-
skapsmodellene fra SSØ er vi svært kritiske 
til. Dette kommer til å bli en viktig sak på 
LO-kongressen, sier Mosti. 

I høringsuttalelsen til Finansdeparte-
mentet sier LO at «Spesielt fordi off entlige 
virksomheter disponerer fellesskapets res-
surser bør det satses på utvikling av regn-
skapssystemer og – prinsipper som tar ut-
gangspunkt i de styrings- og kontrollbehov 
off entlig virksomhet har». 

Dette innebærer i seg sjøl en sterk kritikk 
av de regnskapssystemene som SSØ står i 
spissen for å innføre i off entlig forvaltning.

Vil legge ned SSØ
I gårsdagens Klassekampen gikk leder i For 
Velferdsstaten Asbjørn Wahl hardt ut mot 
SSØ og de regnskapsmodellene de fremmer 
i off entlig forvaltning. Han tok til orde for å 
legge ned hele SSØ. Leder i LO Oslo, Kleiv 
Fiskvik, støtter Wahl. Han kan ikke se at 
SSØ har bidratt med noe som helst positivt 
for off entlig forvaltning.

– Jeg skjønner overhodet ikke hva SSØ 
driver med. De har en tankegang og en 
agenda som er så basert på bedrift søkono-
miske styringsmodeller at de har ingenting i 
off entlig forvaltning å gjøre. Det beste hadde 
defi nitivt vært å fj erne hele SSØ, sier han.

SSØ sjøl har ved gjentatte anledninger, 
blant annet i Klassekampen, sagt at de ikke 
driver med bedrift søkonomiske styrings-
prinsipper i off entlig forvaltning, men med 
«regnskapsinformasjon». 

Fiskvik lar seg ikke overbevise av SSØs 
påstander.

– Det de driver med er å innføre rein-
spikka New public management-elemen-
ter i off entlig forvaltning, men de kaller 
det bare noe annet, sier han. 

Fiskvik mener at LO er svært bevisste på 
det arbeidet SSØ gjør, og at de følger senteret 
med argusøyne. Han er sikker på at statusen 
til SSØ, som et statlig fi nansiert senter som 
utvikler modeller for off entlig forvaltning, 
blir et hett tema på LO-kongressen i mai

Han etterlyser imidlertid mer våkne po-
litikere som tar mer styring over samfunns-
utviklingen.

– Vi i LO er tungt inne på disse spørsmå-
lene. Spørsmålet er om vi greier å få gjen-
nomslag ovenfor Arbeiderpartiet, sier Fis-
kvik.

Solbakken vil ikke gå så langt som Fisk-
vik, men understreker at det er på høy tid å 
se nærmere på pilotprosjektet. Han uteluk-
ker ikke at det bør avsluttes så raskt som 
mulig.   

Solbakken sier at det er pussig at den rød-
grønne regjeringen, som sier at den har et 
helt annet formål med off entlig sektor enn 

privatiseringslinja til Bondevik 2-regjerin-
gen, likevel bruker de samme virkemidlene 
som forrige regjering. 

– Vi har vært skeptiske til disse regn-
skapsmodellene lenge. Dette er ikke noe 
framskritt, men et system som setter ansatte 
og tillitsvalgte på sidelinja. SSØs pilotpro-
sjekt er ikke veien å gå, sier han. 

Andre behov
I høringsuttalelsen til Finansdepartementet 
sier LO at «Spesielt fordi off entlige virksom-
heter disponerer fellesskapets ressurser bør 
det satses på utvikling av regnskapssystemer 
og – prinsipper som tar utgangspunkt i de 
styrings- og kontrollbehov off entlig virk-
somhet har». 

I tillegg til sin egen evaluering, nevner LO 
funn fra internasjonal og norsk forskning 
som «viser at systemet med periodiserte 
virksomhetsregnskaper gir misvisende og 
mangelfull informasjon til politiske beslut-
ningstakere.» ■■

FAKTA

Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ):
■ Opprettet i 2004, ligger under Finansdepar-
tementet. ca. 340 ansatte
■ Mottar årlig ca. 300 millioner over stats-
budsjettet.
■ Har som mål « å bidra til effektiv ressurs-
bruk i staten».
■ Leder et pilotprosjekt med nye regnskaps-
systemer i offentlig forvaltning.
■ SSØ anklages for å være en sentral pådriver 
for innføringen av bedriftsøkonomiske sty-
ringsprinsipper i offentlig forvaltning.

«Det skinner igjennom at dette er et 
verktøy for privatisering og konkurran-
seutsetting av offentlig sektor»
 TOR ARNE SOLBAKKEN, SEKRETÆR LO

SSØ

LO-sekretær Tor Arne Solbakken mener at det ikke fi nnes noen grunn til å videreføre SSØs pilot-

prosjekt. – Det skinner igjennom at dette er et verktøy for privatisering og konkurranseutsetting av 

offentlig sektor, sier han.  FOTO: GREG RØDLAND BUICK
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■■ Marianne Andreassen

Norge skal ifølge Regjeringens forny-
ingsstrategi ha den beste off entlige sektoren 
i verden. Det er ikke privatisering og opp-
splitting som er på dagsorden i fornyings-
arbeidet, men hvordan vi gjennom bedre 

styring kan gi innbyggerne bedre off entlige 
tjenester.

Klassekampen har over lengre tid satt 
søkelyset på utviklingen i off entlig sektor. 
Fokuset i debatten har vært at det foregår en 
markedstilpasning og forretningsorientering 
i off entlig sektor. Flere har trukket inn Sen-
ter for statlig økonomistyring (SSØ) som en 
pådriver i denne sammenheng. Dette er å 
tillegge et ordinært statlig forvaltningsorgan 
(som SSØ er) meninger vi verken har eller 
kan ha ut fra våre fullmakter fra Stortinget 
og Regjeringen.

SSØ har som oppdrag å bidra til eff ek-
tiv ressursbruk i staten ved å tilrettelegge for 
god økonomistyring og levere økonomitje-
nester til statlige virksomheter. Vi arbeider 

for å bedre styringen i virksomheter som er 
statlige forvaltningsorganer. De virksomhe-
tene som politikerne har besluttet å organi-
sere utenfor statsforvaltningen, for eksem-
pel helseforetakene, Mesta, Posten og NSB, 
er ikke blant våre brukere. Statistikken viser 
for øvrig at antall omdanninger i staten har 
gått kraft ig ned siden 2004.

SSØ forvalter det statlige økonomiregel-
verket. Dette regelverket fastslår mål- og re-
sultatstyring som overordnet styringsprinsipp 
i statsforvaltningen. Det som står sentralt er 
at virksomhetene i statsforvaltningen skal nå 
sine samfunns- og velferdsmål med eff ektiv 
ressursbruk. Det er meningsløst å snakke om 
en forretningsorientering i form av bedrift sø-
konomiske lønnsomhetskrav for statlig for-
valtning. Statlige virksomheter verken kan 

Økt utvikling og 
samhandling i 
staten

■■ Noralv Veggeland

En interessant debatt har den siste ti-
den pågått i Klassekampen om Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ) sin rolle an-
gående utviklingen av ny off entlig styring i 
Norge, ellers kanskje bedre kjent som New 
Public Management (NPM). Kritikken har 
vært ført av Stein Østre og Johan Nygaard, 
mens forsvarer har vært direktør i SSØ, Ma-
rianne Andreassen.

Andreassen (4. mai) er av den bestemte 
oppfatningen at SSØs rolle i hovedsak har 
vært knyttet til nøytral teknokratisk råd-
givning og videreutvikling av styringsin-
strumentet mål- og resultatstyring i statlig 
sektor, basta. Denne påstanden blir utålelig 
enkel; selv SSØs hjemmeside viser noe an-
net. SSØ arbeider med nye styringsformer 
i off entlig sektor, men disse utgjør en vift e 
av mange ting, og med klare ideologiske og 
politiske slagsider.

Modernisering av off entlig sektor har 
vært en ikke uvanlig betegnelse på refor-
mer siden 1980-tallet. Økonomieff ektivi-
sering har vært én sentral målsetting. Det 
startet med inntoget av angloamerikanske 
styringsideer, New Public Management. 
Disse ideene var overtatt fra privat sektor 
og representerte kommersialisering. En slik 
idé var mål- og resultatstyring, som ble fulgt 
opp med innsatsstyrt fi nansiering som re-
guleringsform.

Vi kjenner denne formen fra de organisa-

torisk oppsplittede og fristilte statlige fore-
takene og selskapene (som sykehus, post, 
jernbane, vei), men også fra ordinære for-
valtningsinstitusjoner (som universiteter og 
høyskoler). Bitter erfaring viser hvor proble-
matisk denne type form for styring er. SSØ 
representer med sitt «enøyde» fokus (med 
Johan Nygaards ord) et dårlig forsøk på ved 
økonomiske styringsprinsipp å lappe på noe 
som i virkeligheten springer ut av feil valgt 
modell.

Den nye offentlige styringsmodellen 
har sin historiske bakgrunn. NPM-bølgen 
som skyllet inn over OECDs medlemsland 
kan ses på som en konsekvens av den inter-
nasjonale økonomiske krisen som oppsto på 
midten av 1970-tallet. Globalisering, libera-
lisering og nye markedsdannelser skapte på 
1980-tallet et behov for økt nasjonal kon-
kurranseevne og innovasjon for å komme 
ut av krisen.

Ideen om også å bringe off entlig virk-
somhet inn som kommersielle markeds-
aktører oppsto for å gjøre nasjonen mer 
konkurransedyktig i en situasjon med 
pressede statsfi nanser. Ideologien fortalte 
at bare ved konkurranseutsetting ville of-
fentlig virksomhet bli innovativ og dermed 
produktive i nasjonaløkonomisk forstand. 
Dette krevde omfattende reformer i of-
fentlig sektor, og ulike strategivalg oppsto i 
OECD-området.

Strategivalgene kan uttrykkes som tre 
M-er: Noen land, spesielt kontinentale land 

som Tyskland og Frankrike, valgte Mode-
rasjon med vekt på budsjettkutt i staten og 
meget begrenset kommersialisering. An-
glosaksiske land som Storbritannia valgte 
Minimalisering av staten som strategi, med 
vekt på full privatisering av statlige tjenes-
tetilbud. Et tredje moderniseringsvalg var 
Markedsgjøring av statlige tjenester. En ut-
bredt strategi, også i Norge siden 1990-tal-
let.

Markedsgjøring av off entlig sektor be-
tyr at staten fremdeles er ansvarlig for fi -
nansiering av tjenesten, men sektoren split-
tes opp og fristilles. Opprettelsen av SSØ og 
dens økonomifi ksering må ses mot denne 
bakgrunnen av omfattende markedsgjø-
ring. Bondevik II-regjeringen ble så tent på 
markedsgjøring at den i sin introduksjon 
til ny konkurranselovgivning på 2000-tallet 
hevdet at konkurranse ikke bare var et mid-
del, men «mål i seg selv». 

Organisatorisk fristilling av statlig for-
valtning er altså en viktig del av markeds-
gjøringen. Videre skjer markedsgjøring 
også gjennom anbudsinstituttet. Ved of-
fentlige innkjøp konkurrerer statlige foretak 
og selskaper på lik linje med private som 
tilbydere. Anbudet på Gjøvikbanen ble for 
eksempel vunnet av NSB. Men naturligvis 
blir de fl este og mange anbud vunnet av 
private tilbydere.

Dette er imidlertid ikke reell privatise-
ring, for fi nansieringen forblir statlig. Fo-
kuset på økonomieff ektivitet og konkurran-
seevne, derimot, blir betydelig. SSØ er en 
viktig regulator og utvikler i nettopp disse 
hybride konkurranseregimene basert på 
markedsgjøring. For SSØ dreier det seg om 
å skape økonomisk legitimitet, og det er de-
res mandat. Humanitet og sosial legitimitet 
nedprioriteres av selve styringsmodellen.

Politisk tro på mål- og resultatstyring 
koblet til markedsgjøring og kvantifi sert 
innsatsstyrt fi nansiering av nødvendige vel-
ferdsgoder som helsebehandling, omsorg, 
barnevern, off entlig kommunikasjon og ut-
danning er knapt til å forstå. Men SSØ ved 
Marianne Andreassen hevder i sitt innlegg 
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og kvantifi sert innsatsstyrt 
fi nansiering av nødvendige 
velferdsgoder som helsebehand-
ling, omsorg, barnevern, offent-
lig kommunikasjon og utdan-
ning er knapt til å forstå. Men 
SSØ ved Marianne Andreassen 
hevder i sitt innlegg at det kan 
forstås, og spør: Selv om ikke alt 
kan måles, hvorfor ikke måle det 
som kan måles ut fra økonomis-
ke rasjonelle prinsipp? 

Vi er her ved et av kjernepunk-
tene i de nye offentlige styrings-
formene, nemlig mangel på 
rasjonalitet i et samfunnsmessig 
perspektiv. For eksempel viser 
studier at den snevre økonomis-
ke fokuseringen dreper på den 
ene side motivasjonen for mange 
mennesker som utøver de 
offentlige tjenestene i jobben. De 
stresses av virksomhetsplanleg-
ging, indikatormålinger for 
effektivitet, rapporteringskrav, 
stadige endringer, hyperinnova-
sjon i organisasjonen med 
kostnadseffektivitet som formål, 
og mangel på forståelse for hva 
de gjør av ting som ikke kan 
måles.

Videre har vi problemet med 
økende transaksjonskostnader. 
Gjennom perioden siden mål- og 
resultatstyring og innsatsstyrt 
fi nansiering startet, viser studier 
tendenser til en eksponentiell 
vekst i disse kostnader i institu-
sjoner styrt etter disse prinsipp. 
Disse økende transaksjonskost-
nadene kommer av at «ny 
offentlig styring» forutsetter for 
institusjonene en omfattende 
skjemavelde, rapportering, 
«bench marking», kvalitetssik-
ring, interne faktureringer, 
anbudsutlysninger og vurderin-
ger, kontroll og evalueringer.

Kostnadene rammer til slutt selve
kjernevirksomheten til institu-
sjonene. I offentlig sektor blir 
dette alvorlig fordi kjernevirk-
somhetene, til forskjell fra i 
privat sektor, baserer seg i hoved-
sak på gitte budsjetter. De har 
bare små muligheter til å kom-
pensere for kostnader med 
prisøkning på produktet.

En konklusjon kan være: 
Tradisjonell byråkratisk styring 
bør gjenoppdages. De nye 
offentlige styrings- og organisa-
sjonsformene revurderes og SSØ 
bli gitt et nytt mandat.  

Noralv Veggeland,
professor i offentlig politikk og plan-

legging ved Høyskolen i Lillehammer
Noralv.Veggeland@hil.no

En interessant debatt har den 
siste tiden pågått i Klassekampen 
om Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ) sin rolle angående 
utviklingen av ny offentlig 
styring i Norge, ellers kanskje 
bedre kjent som New Public 
Management (NPM). Kritikken 
har vært ført av Stein Østre og 
Johan Nygaard, mens forsvarer 
har vært direktør i SSØ, Mari-
anne Andreassen.

Andreassen (4. mai) er av den 
bestemte oppfatningen at SSØs 
rolle i hovedsak har vært knyttet 
til nøytral teknokratisk rådgiv-
ning og videreutvikling av 
styringsinstrumentet mål- og 
resultatstyring i statlig sektor, 
basta. Denne påstanden blir 
utålelig enkel; selv SSØs hjem-
meside viser noe annet. SSØ 
arbeider med nye styringsformer 
i offentlig sektor, men disse 
utgjør en vifte av mange ting, og 
med klare ideologiske og poli-
tiske slagsider.

Modernisering av offentlig sektor 
har vært en ikke uvanlig beteg-
nelse på reformer siden 1980-
tallet. Økonomieffektivisering 
har vært én sentral målsetting. 
Det startet med inntoget av 
angloamerikanske styringsideer, 
New Public Management. Disse 
ideene var overtatt fra privat 
sektor og representerte kommer-
sialisering. En slik idé var mål- og 
resultatstyring, som ble fulgt opp 
med innsatsstyrt fi nansiering 
som reguleringsform.

Vi kjenner denne formen fra de 
organisatorisk oppsplittede og 
fristilte statlige foretakene og 
selskapene (som sykehus, post, 
jernbane, vei), men også fra 
ordinære forvaltningsinstitusjo-
ner (som universiteter og høysko-
ler). Bitter erfaring viser hvor 
problematisk denne type form for 
styring er. SSØ representer med 
sitt «enøyde» fokus (med Johan 
Nygaards ord) et dårlig forsøk på 
ved økonomiske styringsprinsipp 
å lappe på noe som i virkeligheten 
springer ut av feil valgt modell.

Den nye offentlige styringsmo-
dellen har sin historiske bak-
grunn. NPM-bølgen som skyllet 
inn over OECDs medlemsland 
kan ses på som en konsekvens av 
den internasjonale økonomiske 
krisen som oppsto på midten av 
1970-tallet. Globalisering, 
liberalisering og nye markeds-
dannelser skapte på 1980-tallet et 
behov for økt nasjonal konkur-
ranseevne og innovasjon for å 
komme ut av krisen.

Ideen om også å bringe 
offentlig virksomhet inn som 
kommersielle markedsaktører 
oppsto for å gjøre nasjonen mer 
konkurransedyktig i en situasjon 
med pressede statsfi nanser. 
Ideologien fortalte at bare ved 
konkurranseutsetting ville 
offentlig virksomhet bli innova-
tiv og dermed produktive i 
nasjonaløkonomisk forstand. 
Dette krevde omfattende refor-
mer i offentlig sektor, og ulike 
strategivalg oppsto i OECD-
området.

Strategivalgene kan uttrykkes 
som tre M-er: Noen land, spesielt 
kontinentale land som Tyskland 
og Frankrike, valgte Moderasjon
med vekt på budsjettkutt i staten 
og meget begrenset kommersiali-
sering. Anglosaksiske land som 
Storbritannia valgte Minimalise-
ring av staten som strategi, med 
vekt på full privatisering av 
statlige tjenestetilbud. Et tredje 
moderniseringsvalg var Markeds-
gjøring av statlige tjenester. En 
utbredt strategi, også i Norge 
siden 1990-tallet.

Markedsgjøring av offentlig
sektor betyr at staten fremdeles 
er ansvarlig for fi nansiering av 
tjenesten, men sektoren splittes 
opp og fristilles. Opprettelsen av 
SSØ og dens økonomifi ksering 
må ses mot denne bakgrunnen av 
omfattende markedsgjøring. 
Bondevik II-regjeringen ble så 
tent på markedsgjøring at den i 
sin introduksjon til ny konkur-

ranselovgivning på 2000-tallet 
hevdet at konkurranse ikke bare 
var et middel, men «mål i seg 
selv».

Organisatorisk fristilling av 
statlig forvaltning er altså en 

viktig del av markedsgjøringen. 
Videre skjer markedsgjøring også 
gjennom anbudsinstituttet. Ved 
offentlige innkjøp konkurrerer 
statlige foretak og selskaper på 
lik linje med private som tilby-
dere. Anbudet på Gjøvikbanen 
ble for eksempel vunnet av NSB. 
Men naturligvis blir de fl este og 
mange anbud vunnet av private 
tilbydere.

Dette er imidlertid ikke reell 
privatisering, for fi nansieringen 
forblir statlig. Fokuset på økono-
mieffektivitet og konkurranse-
evne, derimot, blir betydelig. 
SSØ er en viktig regulator og 
utvikler i nettopp disse hybride 
konkurranseregimene basert på 
markedsgjøring. For SSØ dreier 
det seg om å skape økonomisk 

legitimitet, og det er deres 
mandat. Humanitet og sosial 
legitimitet nedprioriteres av 
selve styringsmodellen.

Politisk tro på mål- og resultat-
styring koblet til markedsgjøring 

«Opprettelsen av SSØ og dens økono-
mifi ksering må ses mot en bakgrunn 
av omfattende markedsgjøring»

SNEVERT FOKUS: 
De nye offent-
lige styringsfor-
mene mangler 
rasjonalitet i et 
samfunnsmes-
sig perspektiv, 
skriver Noralv 
Veggeland. Her 
fra NSBs eget 
jernbaneverk-
sted på Hamar, 
som taper anbud 
mot private 
fi rmaer.
 FOTO: 
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at det kan forstås, og spør: Selv om ikke alt 
kan måles, hvorfor ikke måle det som kan 
måles ut fra økonomiske rasjonelle prin-
sipp? 

Vi er her ved et av kjernepunktene i 
de nye off entlige styringsformene, nemlig 
mangel på rasjonalitet i et samfunnsmessig 
perspektiv. For eksempel viser studier at den 
snevre økonomiske fokuseringen dreper på 
den ene side motivasjonen for mange men-
nesker som utøver de off entlige tjenestene 
i jobben. De stresses av virksomhetsplan-
legging, indikatormålinger for eff ektivitet, 
rapporteringskrav, stadige endringer, hy-
perinnovasjon i organisasjonen med kost-
nadseff ektivitet som formål, og mangel på 
forståelse for hva de gjør av ting som ikke 
kan måles.

Videre har vi problemet med økende 
transaksjonskostnader. Gjennom perioden 
siden mål- og resultatstyring og innsatsstyrt 
fi nansiering startet, viser studier tendenser 
til en eksponentiell vekst i disse kostnader i 
institusjoner styrt etter disse prinsipp. Disse 
økende transaksjonskostnadene kommer 
av at «ny off entlig styring» forutsetter for 
institusjonene en omfattende skjemavelde, 
rapportering, «bench marking», kvalitets-
sikring, interne faktureringer, anbudsutlys-
ninger og vurderinger, kontroll og evalu-
eringer.

Kostnadene rammer til slutt selve 
kjernevirksomheten til institusjonene. I of-
fentlig sektor blir dette alvorlig fordi kjerne-
virksomhetene, til forskjell fra i privat sektor, 
baserer seg i hovedsak på gitte budsjetter. De 
har bare små muligheter til å kompensere 
for kostnader med prisøkning på produktet.

En konklusjon kan være: Tradisjonell 
byråkratisk styring bør gjenoppdages. De 
nye off entlige styrings- og organisasjons-
formene revurderes og SSØ bli gitt et nytt 
mandat.  ■■

Noralv Veggeland  er professor i offentlig 
politikk og planlegging ved Høyskolen i 
Lillehammer

eller skal gå med et fi nansielt overskudd. 

Det er statens samfunns- og velferds-
mål som er utgangspunktet når SSØ, på opp-
drag fra Stortinget, utprøver nye regnskaps-
standarder for virksomheter som er statlige 
forvaltningsorganer. Statlige aktiviteter som 
er politisk besluttet å organisere utenfor 
statsforvaltningen, følger i hovedsak regn-
skapsloven og er ikke en del av utprøvingen.

Et sentralt spørsmål som ligger bak be-
slutningen om å prøve ut nye regnskaps-
standarder for statlige forvaltningsorganer 
er hva staten trenger av styringsinformasjon 
for forbedring og utvikling. Trenger stat-
lige virksomheter informasjon om forbruk 
av ressurser? Trenger statlige virksomheter 
oversikt over sine eiendeler for å forvalte 

disse godt? Dette er informasjon som da-
gens kontantprinsipp for regnskapsføring i 
statlige forvaltningsorganer ikke gir.

De foreløpige statlige regnskapsstandar-
dene som er utviklet gir informasjon om 
kostnader og eiendeler i statsforvaltningen. 
Derimot gjør de det ikke mulig for statlige 
virksomheter å etablere noen form for over-
skudd fra aktiviteter som er fi nansiert av 
bevilgninger. Overskudd og egenkapital er 
irrelevant for bevilgningsfi nansierte aktivi-
teter i statsforvaltningen.

Effektiv ressursbruk i staten dreier seg 
om å levere tjenester til befolkningen med 
god kvalitet, i tilstrekkelig omfang og uten at 
det sløses med ressurser i statsforvaltningen. 
God regnskapsinformasjon er et av mange 

holdepunkter for dialog, læring og utvikling 
i statsforvaltningen. SSØ arbeider, med ut-
gangspunkt i det statlige økonomiregelverket, 
på fl ere områder for å bidra til at staten har 
et godt informasjonsgrunnlag som gjør det 
mulig å ligge i forkant av tjenesteutvikling, 
kvalitet, og bedre arbeidsprosesser.

SSØs største virksomhet er å levere lønns- 
og regnskapstjenester til statlige virksomhe-
ter (85 prosent av våre ansatte arbeider med 
dette). På dette området er SSØ et eksempel 
på samhandling internt i staten, det vil si 
at man samler tjenester på tvers av etater 
og departementsgrenser, i stedet for å bruke 
private leverandører. ■■

Marianne Andreassen er direktør, 
Senter for statlig økonomistyring (SSØ)

Frp lykkelige for SSØs modeller i forvaltningen av 
offentlig sektor:

Rødgrønn Frp-
politikk
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Utlånstapene øker for bankene. De trenger mer kapital for å 
bedre tilgangen på fi nansiering og være robuste i framtiden, 
mener Norges Bank. Utlånstapene har økt det siste halve 
året og vil fortsette å øke etter hvert som de økonomiske 
nedgangstidene rammer bankenes låntakere. Lønnsom-
heten er redusert, og fi nansuroen har ført til en krevende 
situasjon for bankene, går det fram av rapporten Finansiell 
stabilitet 1/09. NTB

Den rettslige ankebehandlingen av Telenor-saken i Russland er utsatt 
til 10. juni. Årsaken er ifølge en pressemelding fra Telenor at tredje part i 
ankebehandlingen ikke var korrekt varslet foran tirsdagens møte i 
forretningsdomstolen i Tyumen i Sibir. Telenor East Invest har anket 
dommen fra Omsk i Sibir 2. mars i år, der Telenor ble idømt en erstat-
ning på 1,73 milliarder dollar etter søksmål fra Farimex Products. 
Farimex eier tegningsretter tilsvarende en andel på 0,002 prosent av 
aksjene i VimpelCom. NTB

Telenors ankesak utsatt

Telenor

Leder Pål Haugstad i Norges Bondelag har ombe-
stemt seg og takker likevel nei til gjenvalg i organisa-
sjonen. – Jeg var usikker på om jeg skulle fortsette 
som leder allerede da jeg svarte valgkomiteen 
tidligere i vår. Men jeg tvilte meg fram til et ja på det 
tidspunktet. Tvilen har imidlertid tiltatt, og jeg har 
meddelt valgkomiteen at jeg ikke ønsker gjenvalg, 
sier Haugstad.  NTB

Bondeleder trekker seg

Pål Haugstad

Rita Lekang er ansatt som ny distriktssekretær for 
LO i Nordland. Lekang var valgt LO-sekretær fra 
1997 til 2009, men ble kastet på årets kongress. 
Nåværende distriktssekretær Øivind Silåmo tilsettes 
som prosjektleder for satsningen Prosjekt Nordområ-
dene. Silåmo har har engasjert seg kraftig for oljeut-
vinning utenfor Lofoten og Vesterålen.

AS

Lekang erstatter Silåmo

Rita Lekang

OVERGREP: På tide 
å gjøre voldtekt til 
mennenes sak, mener 
kjønnsforsker Øystein 
Gullvåg Holter og 
Eivind Werring.

VOLD
Av Sian O’Hara (tekst) og Tom 

Henning Bratlie (foto)

– Så lenge menn ignorerer 
voldtekt som problem, blir 
det ingen kjønnsfred, sier 
professor Øystein Gullvåg 
Holter ved Senter for tverr-
faglig kjønnsforskning 
(STK).

Sammen med blant annet 
organisasjonssekretær i 
Rødt, Eivind Werring, har 
han dannet nettverket Menn 
mot voldtekt, og begge me-
ner at de har et positivt ut-
gangspunkt.

– Man behøver ikke å være 
enig med feministene fra A 
til Å for å være mot voldtekt. 
Alle kulturer har lover og re-
gler som forbyr voldtekt, og 
det er lett å enes om denne 
saken på tvers av politiske, 
religiøse og kulturelle skille-
linjer.

Kjønnspolitisk spørsmål
Det typiske bildet av vold-
tekt som overfall på gata, 
nattestid, utført av en frem-
med mann, er ikke riktig, 
ifølge Holter. I stedet snak-
ker man heller om et isfjell-
bilde, der bare overfallsvold-
tekter som foregår i det of-
fentlige rom er synlige.

– Det blir bredere jo lengre 
man kommer ned og inn i 
det private. Forskere antar at 
90 prosent av voldtektene al-
dri blir anmeldt, og av disse 
blir 80 prosent henlagt. Poli-
tiet konkluderte også med at 
alle overfallsvoldtekter ble 
begått av innvandrere, men 
det utgjør en liten del av det 
hele bildet. Voldtekt er et 
kjønnspolitisk spørsmål, 
ikke et problem som noen 
skal drive etnisk butikk på, 
sier Holter.

Han sier at Menn mot 
voldtekt har invitert innvan-
drergrupper inn i nettverket, 
og håper på å gjøre dette til 
en integreringssak.

– Det gjelder å aktivere på 
tvers av andre skiller. Vold-
tekt har ofte blitt brukt i pro-
paganda til helt andre for-
mål. En må huske på at en 
del av serbernes krigshis-
sing gikk ut på å tegne et 

bilde av muslimene som
voldtektsforbrytere. Goeb-
bels laget en fi lm om jøder 
som voldtok de germanske
døtre, sier Holter.

– Gutter trenger grenser
Holter og Werring peker på 
at gutter også kan tjene på å
bevisstgjøres omkring sine
egne grenser.

– Man bør ha mer fokus på 
det i skolen. Erfaringen er at
når menn begynner å snakke 
om det og forstår at budska-
pet ikke er at alle menn er 
overgripere, reagerer de po-
sitivt, sier Holter.

Domfellelser i norske
voldtektssaker utgjør frem-
deles halvparten av andelen 
i øvrige straffesaker.

– Ett av virkemidlene er å
skrape tabuet av temaet, slik 
at det blir lettere å ta opp, 
sier Holter.

Sosiolog Hannah Helseth, 
ved STK, bifaller initiativet 
og mener at holdningsarbei-
det er uvurderlig.

– Det er viktig å få opp en 
diskusjon om ansvar. Til og 
med menn som har voldtatt 
ser ikke på seg selv som for-
brytere. Man ser for seg 
monstre som springer ut av 
en busk. 

  sian.ohara@klassekampen.no

Menn danner nett-
verk mot voldtekt

NETTVERK: Menn mot vold-
tekt.  FOTO: TOM HENNING BRATLIE

FAKTA

Menn mot voldtekt:
■ Menn mot voldtekt ble 
først dannet etter voldtekts-
bølgen i Oslo i 2007. De arbei-
der for å bevisstgjøre menn 
og gutter, og for å påvirke 
myndighetene til å ha en mer 
aktiv politikk på området.

■ Ønsker mer fokus på det 
tabubelagte problemet, og 
dessuten gjøre det til menns 
sak, ikke bare kvinners. 

■ I kveld arrangerer Menn 
mot voldtekt konferansen 
«Voldtekt i likestillingslan-
det» på Litteraturhuset i Oslo.

FRP-POLITIKK: Frp 
får hjelp av Finans-
departementet i 
å tilrettelegge for 
omfattende kon-
kurranseutsetting 
av offentlig sektor.

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

– Forvaltningsorganet SSØ 
foreslår mye av den samme 
politikken som Frp ønsker i 
forvaltningen av offentlig sek-
tor. Det er vi glade for, sier 
Frps Per-Willy Amundsen.

Senter for statlig økonomi-
styring (SSØ) er et forvalt-
ningsorgan som ligger under 
Finansdepartementet, og har 
som oppgave å sikre en effek-
tiv ressursbruk i staten. En av 
oppgavene til ekspertsenteret 
er å utvikle nye regnskapsmo-
deller for offentlig forvalt-
ning.

Sentrale deler av fagbeve-
gelsen, forskingsmiljøer og 
politikere mener imidlertid at 
SSØ innfører bedriftsøkono-
miske styringsmodeller i of-
fentlig forvaltning, og tilrette-
legger for konkurranseutset-
ting. Det er særlig SSØs bruk 
av lønnsomhetsbaserte regn-
skapssystemer fra privat næ-
ringsliv som er gjenstand for 
kritikk.

Frp fornøyd
Per-Willy Amundsen i Frp er 
svært glad for dette.

– Vi ønsker mer stykkpris-
fi nansiering og mer konkur-
ranseutsetting av offentlige 
tjenester. For å få sammen-
liknbare kostnader mellom 
offentlig og privat sektor, er 
det nødvendig å innføre regn-
skapsprinsippene fra privat 
næringsliv i offentlig forvalt-
ning. Det gir bedre sammen-
likningsgrunnlag av priser, 
som for eksempel periodiser-
te kostnader. Hvis et privat 

selskap kan utføre den of-
fentlige tjenesten for en bil-
ligere penge, er det ingen 
grunn til å hindre dette, sier 
Amundsen til Klassekam-
pen.

Han forteller videre at inn-
føringen av regnskapsmodel-
ler med lønnsomhetsbereg-
ninger fra næringslivet i of-
fentlig sektor, er avgjørende 
for å gjennomføre Frps poli-
tikk.

Frp har blant annet foreslått 
å bruke SSØs periodiserte 
lønnsomhetsberegninger i 
forvaltningen av kommune og 
fylke, uten å få støtte fra de 
andre partiene.

– Dette er de samme regn-
skapsprinsippene som i dag 
brukes i helseforetakene. 
Hvordan kan regjeringen støt-
te periodisert lønnsomhets-
regnskap for sjukehusene, 
men ikke for sjukehjemme-
ne? Hvis de skal være imot, 
må de være imot begge, og 
ikke bare det ene, sier Amund-
sen.

– Interessant
– Dette er utrolig interessant. 
Frp sier jo her akkurat det som 
SSØ egentlig driver. For Frp er 
det et mål å sammenlikne 
kostnadene i offentlig sektor 
med kostnadene i privat virk-
somhet, slik at det kan gjøres 
forretninger av offentlig virk-
somhet. Det er jo det samme 
som SSØ driver med når de 
innfører regnskapsprinsipper 
fra næringslivet i offentlig 
sektor, sier økonomiprofessor 

Bjarne Jensen
Han har i fl ere år forsket på 

økonomistyring av offentlig 
forvaltning. 

– SSØ vil bruke metodene i 
privat næringsliv til å styre of-
fentlig forvaltning. De fram-
stiller dette som en teknikali-
tet, men i virkeligheten er det 
en måte å forretningsgjøre 
driften av offentlig sektor på, 
sier Jensen.

Demokratisk problem
Jensen mener i tillegg at SSØs 

posisjon er et demokratisk 
problem, side alle partier på 
Stortinget, bortsett fra Frp, ty-
delig har sagt at de ikke øn-
sker en forretningsstyrt of-
fentlig sektor.

– Paradokset er at SSØ som 
et forvaltningsorgan er helt i 
utakt med sin egen regjering, 
men helt på linje med Frp. 
SSØ tilrettelegger for konkur-
ranseutsetting og privatise-
ring av offentlig virksomhet. 
Dette er Frp-politikk. Forskjel-
len er at Frp er ærlige om sin 
agenda. Det er ikke SSØ, sier 
han.

– Hva kjennetegner SSØs 
regnskapsprinsipper?

 – Regnskapsprinsippene 
SSØ utvikler for statlig virk-
somhet, er basert på lønnsom-
hetsregnskap for næringsli-
vet. Hovedformålet med for-
retningsregnskapet, er å måle 
virksomhetens økonomiske 

resultat. Regnskapssysteme-
ne som er spesielt utviklet for 
folkevalgt styring av offentlig 
virksomhet derimot, som SSØ 
ikke vil bruke, er fi nansielt 
basert og viser dårlig hva slags 
inntekter virksomheten har 
og hvordan disse er fordelt på 
ulike offentlige formål og til-
tak, sier han.

Offentlig og privat
Professor i økonomi ved Nor-
ges Handelshøyskole, Norvald 
Monsen, er langt på vei enig 
med Jensen. Han mener at 
man skal være ytterst forsik-
tig med å kopiere regnskaps-
prinsipper fra næringslivet 
inn i offentlig forvaltning.

– Offentlig sektor har øko-
nomisk forvaltning som hen-
sikt, mens privat næringsliv 
har økonomisk overskudd 
som sitt primærmål. Regn-
skapsprinsippene, som SSØ 

Rødgrønn Frp-politikk

er en pådriver for i staten, er 
fullstendig uegnet for offent-
lig forvaltning og andre akti-
viteter som ikke har profi tt 

som mål, sier Monsen, som 
ønsker at SSØ ser bort fra 
lønnsomhetsprinsippene i 
privat næringsliv når de ut-

former regnskapsmodeller for 
offentlig sektor.

svennal@klassekampen.no

Bjarne Jensen

Per-Willy Amundsen

TOG: Jernbaneverket er blant de offentlige instansene som bruker Senter for statlig økonomistyring (SSØ) sine            regnsskapsmodeller.  FOTO: SCANPIX 

– Det er ingen vits å konstrue-
re kunstige forskjeller mellom 
privat næringsliv og 
offentlig sektor. Våre 
modeller for statlige 
regnskapsstandarder
legger til grunn store 
likheter mellom pri-
vat næringsliv og of-
fentlig forvaltning for 
hvordan kostnadene 
beregnes, mens det er 
klare forskjeller på 
hvordan vi beregner inntekts-
siden, sier direktør i Senter 
for statlig økonomistyring 
(SSØ) Marianne Andreassen.

Hun stiller seg uforstående 
til kritikken mot SSØ om at 

senteret tilrettelegger 
for konkurranseutset-
ting av offentlig sek-
tor.

– Formålet med sty-
ringen av offentlig 
sektor er at de politis-
ke målene nås med 
effektiv ressursbruk. 
Det SSØ gjør er å ut-
vikle regnskapsmo-

deller som er tilpasset dette 
formålet. Hele effektivitetsbe-
grepet er knyttet til informa-
sjon om kostnadene på ressur-

sene. Staten trenger informa-
sjon om kostnadene og eien-
delene i sin forvaltning. 

– Frp tar SSØs virksomhet 
til inntekt for sin politikk om 
mer konkurranseutsetting av 
offentlig sektor. Er du komfor-
tabel med det?

– At Frp fi nner støtte for sin 
politikk i våre regnskapsmo-
deller for statlig forvaltning, 
er et politisk spørsmål som jeg 
ikke vil kommentere. SSØ er 
et statlig ekspertorgan for re-
gjeringen. Vi gjennomfører til 
enhver tid regjeringens poli-
tikk.

– SSØ er regjeringens tjenere

Marianne 
Andreassen

FAKTA

Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ):
■ Forvaltningsorgan under 
Finansdepartementet, oppret-
tet 2004. Får sitt mandat fra 
Stortinget.

■ Oppgave «å styrke den 
statlige økonomistyringen og 
forbedre ressursutnyttelsen på 
området».

■ Pilotprosjekt med forret-
ningsbaserte regnskapsmodel-
ler blant annet i Jernbanever-
ket, Universitetet i Bergen, 
Forsvarsbygg, Kystverket og 
Husbanken.

■ SSØ anklages for å tilrette-
legge for lønnsomhetsstyring 
og konkurranseutsetting av 
offentlig sektor. 

Frp lykkelige for SSØs modeller i forvaltningen av offentlig sektor:

«SSØ foreslår den 
samme politikken 
som FrP ønsker i 
forvaltningen av 
offentlig sektor»

PER-WILLY AMUNDSEN, FRP

Klassekampen 

27. mai 2009:

FRP-POLITIKK: Frp får 
hjelp av Finansdepartemen-
tet i å tilrettelegge for 
omfattende konkurranseut-
setting av offentlig sektor.
■■ Svenn Arne Lie

– Forvaltningsorganet SSØ foreslår mye 
av den samme politikken som Frp ønsker 
i forvaltningen av off entlig sektor. Det er 
vi glade for, sier Frps Per-Willy Amund-
sen.

Senter for statlig økonomistyring (SSØ) 
er et forvaltningsorgan som ligger under 
Finansdepartementet, og har som oppga-
ve å sikre en eff ektiv ressursbruk i staten. 
En av oppgavene til ekspertsenteret er å 
utvikle nye regnskapsmodeller for off ent-
lig forvaltning. 

Sentrale deler av fagbevegelsen, for-
skingsmiljøer og politikere mener imid-
lertid at SSØ innfører bedrift søkono-
miske styringsmodeller i off entlig for-

valtning, og tilrettelegger for konkurran-
seutsetting. Det er særlig SSØs bruk av 
lønnsomhetsbaserte regnskapssystemer 
fra privat næringsliv som er gjenstand for 
kritikk.

Frp fornøyd
Per-Willy Amundsen i Frp er svært glad 
for dette.

– Vi ønsker mer stykkprisfi nansiering 
og mer konkurranseutsetting av off ent-
lige tjenester. For å få sammenliknbare 
kostnader mellom off entlig og privat 
sektor, er det nødvendig å innføre regn-
skapsprinsippene fra privat næringsliv i 
off entlig forvaltning. Det gir bedre sam-
menlikningsgrunnlag av priser, som for 
eksempel periodiserte kostnader. Hvis 
et privat selskap kan utføre den off ent-
lige tjenesten for en billigere penge, er 
det ingen grunn til å hindre dette, sier 
Amundsen til Klassekampen. 

Han forteller videre at innføringen av 
regnskapsmodeller med lønn-
somhetsberegninger fra næ- »

SSØ
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ringslivet i off entlig sektor, er av-
gjørende for å gjennomføre Frps 

politikk.
Frp har blant annet foreslått å bruke SSØs 

periodiserte lønnsomhetsberegninger i for-
valtningen av kommune og fylke, uten å få 
støtte fra de andre partiene.

– Dette er de samme regnskapsprinsip-
pene som i dag brukes i helseforetakene. 
Hvordan kan regjeringen støtte periodisert 
lønnsomhetsregnskap for sjukehusene, men 
ikke for sjukehjemmene? Hvis de skal være 
imot, må de være imot begge, og ikke bare 
det ene, sier Amundsen.

– Interessant
– Dette er utrolig interessant. Frp sier jo 
her akkurat det som SSØ egentlig driver. 
For Frp er det et mål å sammenlikne kost-
nadene i off entlig sektor med kostnadene 
i privat virksomhet, slik at det kan gjøres 
forretninger av off entlig virksomhet. Det er 
jo det samme som SSØ driver med når de 
innfører regnskapsprinsipper fra næringsli-
vet i off entlig sektor, sier økonomiprofessor 
Bjarne Jensen

Han har i fl ere år forsket på økonomisty-
ring av off entlig forvaltning. 

– SSØ vil bruke metodene i privat næ-

ringsliv til å styre off entlig forvaltning. De 
framstiller dette som en teknikalitet, men i 
virkeligheten er det en måte å forretningsgjø-
re drift en av off entlig sektor på, sier Jensen.

Demokratisk problem
Jensen mener i tillegg at SSØs posisjon er et 
demokratisk problem, side alle partier på 
Stortinget, bortsett fra Frp, tydelig har sagt 
at de ikke ønsker en forretningsstyrt off ent-
lig sektor.

– Paradokset er at SSØ som et forvalt-
ningsorgan er helt i utakt med sin egen re-
gjering, men helt på linje med Frp. SSØ til-
rettelegger for konkurranseutsetting og pri-
vatisering av off entlig virksomhet. Dette er 
Frp-politikk. Forskjellen er at Frp er ærlige 
om sin agenda. Det er ikke SSØ, sier han.

– Hva kjennetegner SSØs regnskapsprin-
sipper?

– Regnskapsprinsippene SSØ utvikler for 
statlig virksomhet, er basert på lønnsom-
hetsregnskap for næringslivet. Hovedfor-

målet med forretningsregnskapet, er å måle 
virksomhetens økonomiske resultat. Regn-
skapssystemene som er spesielt utviklet for 
folkevalgt styring av off entlig virksomhet 
derimot, som SSØ ikke vil bruke, er fi nan-
sielt basert og viser dårlig hva slags inntekter 
virksomheten har og hvordan disse er fordelt 
på ulike off entlige formål og tiltak, sier han.

Offentlig og privat
Professor i økonomi ved Norges Handels-
høyskole, Norvald Monsen, er langt på vei 
enig med Jensen. Han mener at man skal 
være ytterst forsiktig med å kopiere regn-
skapsprinsipper fra næringslivet inn i of-
fentlig forvaltning.

– Off entlig sektor har økonomisk forvalt-
ning som hensikt, mens privat næringsliv 
har økonomisk overskudd som sitt primær-
mål. Regnskapsprinsippene, som SSØ er en 
pådriver for i staten, er fullstendig uegnet 
for off entlig forvaltning og andre aktiviteter 
som ikke har profi tt som mål, sier Monsen, 
som ønsker at SSØ ser bort fra lønnsom-
hetsprinsippene i privat næringsliv når de 
utformer regnskapsmodeller for off entlig 
sektor. ■■

»

LESERBREV 21. MARS

■■ Ole Morten Geving

Gjennom fl ere artikler er det til dels 
kommet kraft ig kritikk av Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) sin virksomhet ge-
nerelt, og utprøvingsarbeidet av nye regn-
skapsstandarder i staten spesielt. En del av 
kritikken synes å være basert på rene mis-
forståelser. La meg med en gang understreke 
at SSØ ikke er et verktøy for å legge til rette 

for privatisering og konkurranseutsetting av 
off entlig sektor.

Hovedoppgavene til SSØ er å levere tje-
nester innen lønns- og personalarbeid og 
regnskapsoppgaver til statlige virksomheter. 
Eff ektiv produksjon av økonomitjenester i 
staten, og å realisere stordrift sfordeler gjen-
nom bruk av fellestjenester, er samlet sett 
et gode. Med begrenset ressursbruk, bidrar 
SSØ til gode fellesskapsløsninger som gir 
økt kvalitet på regnskapsføring og økono-
mistyring i staten. Alternativet er omfat-
tende privatisering av økonomitjenestene, 
slik Frp foreslår i hver budsjettbehandling. 
Bondevik-regjeringen foreslo konkurranse-
utsetting av lønns- og regnskapstjenester i 
staten. Dette sa den rødgrønne regjeringen 
nei til i 2006. 

Det har blitt hevdet at SSØ fremmer 
regnskapssystemer som er beregnet på pri-
vat virksomhet der avkastning og profi tt 
er den sentrale drivkraft en. Dette er galt. 
Utprøvingsarbeidet med periodiserte virk-
somhetsregnskap er ikke et ledd i en sty-
ringsreform, og legger ikke opp til privati-
sering eller nedbygging av off entlig sektor. 
Budsjetteringsprinsipper som oft e forbindes 
med «New public management» har den 
rødgrønne regjeringen klart avvist. Regje-
ringen har slått fast at Stortingets bevilg-
ningsvedtak i statsbudsjettet fortsatt skal 
baseres på kontantprinsippet.

Dette innebærer også at statsregnskapet 
fortsatt skal baseres på kontantprinsippet. 
Regjeringen har samtidig gått imot ulike 
former for lånefi nansiering av statlige in-

Et verktøy for 
fellesskapet

FAKTA

Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ):
■ Forvaltningsorgan under Finansdeparte-
mentet, opprettet 2004. Får sitt mandat fra 
Stortinget.
■ Oppgave «å styrke den statlige økonomi-
styringen og forbedre ressursutnyttelsen på 
området».
■ Pilotprosjekt med forretningsbaserte 
regnskapsmodeller blant annet i Jernbane-
verket, Universitetet i Bergen, Forsvarsbygg, 
Kystverket og Husbanken.
■ SSØ anklages for å tilrettelegge for lønn-
somhetsstyring og konkurranseutsetting av 
offentlig sektor. 

– Det er ingen vits å konstruere kunstige 
forskjeller mellom privat næringsliv og 
off entlig sektor. Våre modeller for statlige 
regnskapsstandarder legger til grunn store 
likheter mellom privat næringsliv og of-
fentlig forvaltning for hvordan kostnadene 
beregnes, mens det er klare forskjeller på 
hvordan vi beregner inntektssiden, sier di-
rektør i Senter for statlig økonomistyring 
(SSØ) Marianne Andreassen.

Hun stiller seg uforstående til kritikken 
mot SSØ om at senteret tilrettelegger for 
konkurranseutsetting av off entlig sektor.

– Formålet med styringen av off entlig 
sektor er at de politiske målene nås med 
eff ektiv ressursbruk. Det SSØ gjør er å ut-

vikle regnskapsmodeller som er tilpasset 
dette formålet. Hele eff ektivitetsbegrepet 
er knyttet til informasjon om kostnadene 
på ressursene. Staten trenger informasjon 
om kostnadene og eiendelene i sin forvalt-
ning. 

– Frp tar SSØs virksomhet til inntekt for 
sin politikk om mer konkurranseutsetting 
av off entlig sektor. Er du komfortabel med 
det?

– At Frp fi nner støtte for sin politikk i 
våre regnskapsmodeller for statlig forvalt-
ning, er et politisk spørsmål som jeg ikke 
vil kommentere. SSØ er et statlig ekspert-
organ for regjeringen. Vi gjennomfører til 
enhver tid regjeringens politikk. ■■

– SSØ er regjeringens tjenere

«SSØ foreslår den samme politikken 
som FrP ønsker i forvaltningen av of-
fentlig sektor» PER-WILLY AMUNDSEN, FRP

SSØ
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vesteringer for å sikre et godt grunnlag for 
politisk prioritering av ulike formål. Det er 
dermed ikke åpnet for å endre rammene for 
den politiske styringen av statlige virksom-
heter eller endringer i fullmaktene til disse.

Periodiserte virksomhetsregnskaper kan 
gi tilleggsinformasjon til kontantregnska-
pene som kan være nyttig for virksomhets-
ledelsen, for overordnet departement og for 
politiske beslutninger.

Både politikere, ledere og medarbeidere 
i statlige virksomheter trenger god informa-
sjon for å vurdere om ressursene er utnyttet 
eff ektivt, slik at staten kan makte å gi tilfreds-
stillende velferdstjenester til befolkningen. 
Økt kunnskap for å videreutvikle gode fel-
lesskapsløsninger må ikke leses som planer 

for privatisering av off entlig virksomhet.
Finansdepartementet har invitert til en 

åpen og bred debatt om utprøvingsarbei-
det ved en omfattende høringsrunde om de 
regnskapsmessige veivalgene. Vi vil lytte til 
alle innspill i høringsrunden før Regjerin-
gen tar stilling til saken i statsbudsjettet for 
2010.

Gjennom ord og handling har den rød-
grønne regjeringen vist at den fører en poli-
tikk som går imot privatisering og konkur-
ranseutsetting av off entlig sektor. SSØ er i 
denne forbindelse et verktøy for fellesska-
pet, ikke for privatisering. ■■

Ole Morten Geving er statssekretær i 
Finansdepartementet (Sp)

LESERBREV 21. APRIL

■■ Johan Nygaard

Vi har vært vitne til en særs tåkete 
utveksling i Klassekampen mellom direk-
tør ved Statens senter for økonomistyring 
(SSØ), Marianne Andreassen, og profes-
sor Stein Østre. SSØ-direktøren har helt 
rett i at det er bruken av det udefi nerte 
begrepet «New Public Mana-
gement» som tåkelegger. Når vi 

Målstyring og 
samhandling

 »

KOPI: Verktøyene som SSØ 
bruker i styringen av offentlig 
sektor, er utviklet av private 
revisjonsfi rmaer. – Ikke rart 
Frp omfavner SSØ, sier Bent 
Sofus Tranøy.

■■ Svenn Arne Lie

Senter for statlig økonomistyring (SSØ) ba-
serer sine arbeider på standarder utviklet av 
private stift elser, hvor private revisorselska-
per fi nansierer og bidrar med eksperter som 
utvikler standardene. 

– Firma som KPMG, Ernst & Young, De-
loitte & Touche og PWC får legge premis-
sene for hvordan off entlig sektor skal sty-
res. Dette er selskaper som har økonomiske 
egeninteresser i reglene som de sjøl er sen-
trale i å påvirke, sier politisk økonom Bent 
Sofus Tranøy. 

Han utgir i disse dager en rapport om 
arbeidet med regnskapsmodellene som SSØ 
bruker. 

Omfavnes av Frp
I gårsdagens Klassekampen sa Per Willy 
Amundsen (Frp) at SSØ, gjennom sine 
regnskapsmodeller fra privat næringsliv, 
ligger nærme Frps politikk når det gjelder 
en mer markedsorientert forvaltning av of-
fentlig sektor.

Tranøy sier dette illustrerer kjernen i pro-
blematikken.

– Når SSØ sine regnskapsmodeller bru-
kes som en forutsetning for Frps privati-
seringspolitikk, er det mer overbevisende 
enn noe jeg kan si. SSØ gjør hva de kan for 
å minimere forskjellene i styringsmetodene 
for off entlig og privat sektor, dermed til-
rettelegger «det nøytrale ekspertsenteret» 
utvilsomt for en bestemt ideologisk utvik-
ling. 

Tranøy er ikke overrasket over Amund-
sens omfavnelse av SSØ. Han mener at 

grunnen til dette er at private aktører i re-
visorbransjen gjennom SSØ får legge pre-
missene for økonomistyringen i off entlig 
forvaltning.

– Disse revisjonsselskapene som har la-
get regelverket som SSØ vil bruke i staten, 
vil tjene på fl ere oppdrag i off entlig sektor 
og mer konkurranseutsetting. Gjennom ut-
formingen av regelverket utvider disse revi-
sjonsselskapene egne markeder. Frp har sik-
kert ingenting imot dette, men SSØ burde 
vært mye mer kresne på hvem de gikk til 
sengs med når de lager regnskapsregler for 
off entlig forvaltning, sier Tranøy.

Reagerer med sinne
Marianne Andreassen, direktør i SSØ, ut-
talte i gårsdagens Klassekampen at SSØs 
oppgave er å utvikle regnskapsmodeller for 
å sikre en eff ektiv ressursbruk i staten. Tran-
øy advarer imot denne forestillingen om at 
SSØ er et nøytralt ekspertorgan.

– Regnskapsregler er aldri nøytrale, 
de favoriserer alltid noen interesser og 
hensyn på bekostning av andre. Dette er 
ting vi burde diskutere framfor at makta 
skal reagere med sinne. Når private re-
visjonsselskaper har vært så tungt inne i 
utformingen av regnskapsreglementet for 
statlig virksomhet, er det klart at dette 
vil påvirke hvordan off entlig virksomhet 
styres. For å si det på en annen måte: Hvor 
stor troverdighet ville du tilskrevet en be-
gravelsesagent i debatten om aktiv døds-
hjelp? SSØ opptrer som om begravelsesa-
genten er en nøytral ekspert på død, sier 
Tranøy.

Ikke relevant
I tillegg til at regnskapsmodellene til SSØ 
brukes for å legitimere en bestemt politisk 
utvikling, mener Tranøy at regnskapsmo-
dellene er lite relevante i styringen av off ent-
lig sektor:

– Det kan virke som om det ligger en kost-
nadsfetisj til grunn for SSØs arbeid. Deres 
regnskapsmodeller viser for eksempel at statens 
fi nansiering av velferdsgodet utdanning blir 
dyrere når eiendomsprisene stiger. 
Hvor nyttig informasjon er egentlig 

Private revisjonsselskap 
står bak SSØ sine model-
ler

Revisorer 
styrer

KLASSEKAMPENNYHETER

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ) baserer sine arbei-
der på standarder utviklet av 
private stiftelser, hvor private 
revisorselskaper fi nansierer 
og bidrar med eksperter som 
utvikler standardene. 

– Firma som KPMG, Ernst 
& Young, Deloitte & Touche 
og PWC får legge premissene 
for hvordan offentlig sektor 
skal styres. Dette er selskaper 
som har økonomiske egenin-
teresser i reglene som de sjøl 
er sentrale i å påvirke, sier po-
litisk økonom Bent Sofus 
Tranøy. 

Han utgir i disse dager en 
rapport om arbeidet 
med regnskapsmo-
dellene som SSØ bru-
ker. 

Omfavnes av Frp
I gårsdagens Klasse-
kampen sa Per Willy 
Amundsen (Frp) at 
SSØ, gjennom sine 
regnskapsmodeller
fra privat næringsliv, ligger 
nærme Frps politikk når det 
gjelder en mer markedsorien-
tert forvaltning av offentlig 
sektor.

Tranøy sier dette illustrerer 
kjernen i problematikken.

– Når SSØ sine regnskaps-
modeller brukes som en forut-
setning for Frps privatise-
ringspolitikk, er det mer over-
bevisende enn noe jeg kan si. 
SSØ gjør hva de kan for å mi-
nimere forskjellene i styrings-
metodene for offentlig og pri-
vat sektor, dermed tilretteleg-
ger «det nøytrale ekspertsen-
teret» utvilsomt for en be-
stemt ideologisk utvikling. 

Tranøy er ikke overrasket 
over Amundsens omfavnelse 
av SSØ. Han mener at grun-
nen til dette er at private aktø-
rer i revisorbransjen gjennom 

SSØ får legge premissene for 
økonomistyringen i offentlig 
forvaltning.

– Disse revisjonsselskapene 
som har laget regelverket som 
SSØ vil bruke i staten, vil tje-
ne på fl ere oppdrag i offentlig 
sektor og mer konkurranseut-
setting. Gjennom utformin-
gen av regelverket utvider 
disse revisjonsselskapene 
egne markeder. Frp har sik-
kert ingenting imot dette, 
men SSØ burde vært mye mer 
kresne på hvem de gikk til 
sengs med når de lager regn-

skapsregler for offent-
lig forvaltning, sier 
Tranøy.

Reagerer med sinne
Marianne Andreas-
sen, direktør i SSØ, 
uttalte i gårsdagens 
Klassekampen at 
SSØs oppgave er å ut-
vikle regnskapsmo-

deller for å sikre en effektiv 
ressursbruk i staten. Tranøy 
advarer imot denne forestil-
lingen om at SSØ er et nøy-
tralt ekspertorgan.

– Regnskapsregler er aldri 
nøytrale, de favoriserer all-
tid noen interesser og hensyn 
på bekostning av andre. Det-
te er ting vi burde diskutere 
framfor at makta skal reage-
re med sinne. Når private re-
visjonsselskaper har vært så 
tungt inne i utformingen av 
regnskapsreglementet for 
statlig virksomhet, er det 
klart at dette vil påvirke 
hvordan offentlig virksom-
het styres. For å si det på en 
annen måte: Hvor stor tro-
verdighet ville du tilskrevet 
en begravelsesagent i debat-
ten om aktiv dødshjelp? SSØ 
opptrer som om begravel-

sesagenten er en nøytral ek-
spert på død, sier Tranøy.

Ikke relevant
I tillegg til at regnskapsmo-
dellene til SSØ brukes for å 
legitimere en bestemt politisk 

utvikling, mener Tranøy at 
regnskapsmodellene er lite 
relevante i styringen av of-
fentlig sektor:

– Det kan virke som om det 
ligger en kostnadsfetisj til 
grunn for SSØs arbeid. Deres 
regnskapsmodeller viser for ek-
sempel at statens fi nansiering 
av velferdsgodet utdanning blir 
dyrere når eiendomsprisene 
stiger. Hvor nyttig informasjon 
er egentlig dette, med mindre 
man da skal selge boligmassen 
eller konkurranseutsette virk-
somheten, spør Tranøy. 

Han mener det er sentralt å 
se nærmere på hvilke driv-
krefter som ligger bak SSØs 

arbeid med å utvikle nye stat-
lige regnskapsstandarder. 

– Jeg er ikke i tvil om at 
SSØ og senterets leder har 
gode hensikter. Allikevel står 
de i en ideologisk tradisjon 
der offentlig sektor betraktes 
som en kostnad, og at man al-
ler helst skulle sett statens 
virksomheter foregikk i et 
marked. Dette gjenspeiles i 
deres modeller der de gjør hva 
de kan for å minimere for-
skjellen mellom offentlig sek-
tor og privat næringsliv. Dette 
er både en foreldet og snever 
ideologisk måte å se økono-
mien på.

svennal@klassekampen.no

Private revisjonsselskap står bak SSØ sine modeller

Revisorer styrer

POLITISK: Private revisorfi rma står bak regnskapsmodellene som SSØ fremmer i offentlig forvaltning.

Bent Sofus 
Tranøy

10 Torsdag 28. mai 2009

Næringsdepartementet og Norsk Industri fortsetter samtalene for å få til en 
statlig garantiordning for industrikraft. Onsdag møtte bransjeorganisasjonen 
Norsk Industri statssekretær Øyvind Slåke (Ap) i Næringsdepartementet for å 
be om inntil 70 milliarder kroner i statlige garantier til nytt industrikraftre-
gime.

– Vi har hatt et godt møte, og vi er i en dialog for å se på mulighetene for å 
fi nne en garantiordning for fi nansiering av langsiktige kraftkontrakter, sier 
Slåke til NTB. ©NTB

Fortsetter industrikraftsamtaler

Øyvind Slåke

■■ Innen et år skal totalt 75 elbiler settes ut 
i Oslo til bruk for hvem som helst. I første om-
gang blir 13 elbiler plassert på henholdsvis Oslo 
S, i Parkveien og på IT Fornebu. Medlemskapet 
koster 100 kroner per måned, og leieprisen 
spenner fra en timespris på 100 kroner til en 
helgepris på 800 kroner. Bilene kan bestilles på 
time-, dags,- eller helgebasis.  ©NTB

Statssekretær i Finansdepar-
tementet, Ole Morten Geving 
(Sp) ser ingen problemer med 
at de statlige regnskapsprin-
sippene som SSØ bruker er 
utviklet av private revisorsel-
skaper.

– Både Ernst & Young og 
PWC har levert mange tjenes-
ter til offentlig sektor tidlige-
re. Det er ikke et problem at 
profesjonelle private aktører 
bidrar til utviklingen av regn-
skapsprinsipper i styringen 
av staten.

– Men de får jo påvirke mo-
dellene som brukes?

– Det er oss politikere som 

legger premissene, ikke sel-
skapene. De bidrar bare med 
sin kompetanse.

Statssekretæren er ikke 
særlig begeistret for at FrP tar 
SSØs regnskapsmo-
deller til inntekt for 
sin privatiseringspoli-
tikk av offentlig sek-
tor.

– Den rødgrønne 
regjeringen vil ikke 
ha en forretningsstyrt 
offentlig sektor. Der-
for legger vi kontant-
prinsippet til grunn for vår 
økonomistyring.

– Hvis kontantprinsippet 

ligger til grunn, hvorfor bruker 
dere da regnskapsprinsipper 
fra privat næringsliv der lønn-
somhet er det sentrale? 

– Hensikten er å få mer de-
taljert informasjon 
om kostnadsbildet i 
offentlig sektor. Vi til-
passer modellene fra 
det private slik at de 
skal passe statens in-
formasjonsbehov. Ut-
prøvingen av virk-
somhetsregnskap i 
staten er ikke en re-

sultatbasert modell, og derfor 
er ikke fi nansielle resultater 
av betydning.  

 – Ikke et problem med private

 Ole Morten 
Geving

FAKTA

SSØ
■ Forvaltningsorganet Senter 
for statlig økonomistyring 
(SSØ) ble i gårsdagens avis 
omfavnet av FrP fordi senteret 
vil innføre regnskapsprinsipper 
fra privat næringsliv i offentlig 
forvaltning. 

«SSØ står i en 
ideologisk tradi-
sjon der offentlig 
sektor betraktes 
som en kostnad»

BENT SOFUS TRANØY

KOPI: Verktøyene som SSØ bruker i 
styringen av offentlig sektor, er utvi-
klet av private revisjonsfi rmaer. – Ikke 
rart Frp omfavner SSØ, sier Bent Sofus 
Tranøy.

Klassekampen 

28. mai 2009:

FAKTA

SSØ
■ Forvaltningsorganet Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) ble i gårsdagens avis 
omfavnet av FrP fordi senteret vil innføre 
regnskapsprinsipper fra privat næringsliv i 
offentlig forvaltning. 

«SSØ står i en ideo-
logisk tradisjon 
der offentlig sek-
tor betraktes som 
en kostnad» 

 BENT SOFUS TRANØY  »

SSØ
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skal blåse bort denne tåka må vi 
derfor gå tilbake til Andreassens 

første innlegg 13. mars, hvor hun skriver 
at SSØ forvalter statens økonomiregelverk 
som fastslår mål- og resultatstyring som et 
overordnet prinsipp. SSØ er altså konstru-
ert for å fungere som en pådriver for å gjen-
nomføre den svært godt defi nerte mål- og 
resultatstyringsideologien, og da er det selv-
følgelig den vi må diskutere. 

Videre påstår SSØ-direktøren 13. mars 
at det «er ikke oppsplitting og privatise-

ring som er på dagsorden i regjeringens 
fornyingsarbeid». Dette kan umulig være 
riktig. Mål- og resultatstyring som metode 
går jo nettopp ut på å splitte opp, og måle 
og registrere prosesser. Dette fungerer som 
klargjøring for utskillelse. Ideologien i mål- 
og resultatstyring som managementfi losofi  
(Management by Objectives, MBO) sier at 
denne oppsplittingen og latente trusselen 
om utskillelse skaper en produktivitets-
fremmende intern konkurranse. Mål- og 
resultatstyring er splitt og hersk satt i sys-
tem.

Selv om de rødgrønne sier at de ikke 
vil privatisere en gitt virksomhet, er det 
altså SSØ sin oppgave å innføre økonomi-
styringssystemer som legger til rette for at 
Erna og Siv kan gjøre det. Og da er det 
i mange tilfeller irreversibelt. Stoltenberg 
selv fremholder også til stadighet at «jeg 
skal bruke markedet der det er fornuft ig».

SSØ-direktøren legger for sikker-
hets skyld også moteordet «samhandling» 
med på lasset. Men vi kan ikke videreutvi-
kle den intelligente og situasjonsbestemte 

»

dette, med mindre man da skal 
selge boligmassen eller konkur-

ranseutsette virksomheten, spør Tranøy. 
Han mener det er sentralt å se nær-

mere på hvilke drivkreft er som ligger 
bak SSØs arbeid med å utvikle nye stat-
lige regnskapsstandarder. 

– Jeg er ikke i tvil om at SSØ og 
senterets leder har gode hensikter. Al-
likevel står de i en ideologisk tradisjon 
der off entlig sektor betraktes som en 
kostnad, og at man aller helst skulle 
sett statens virksomheter foregikk i et 
marked. Dette gjenspeiles i deres mo-
deller der de gjør hva de kan for å mini-
mere forskjellen mellom off entlig sek-
tor og privat næringsliv. Dette er både 
en foreldet og snever ideologisk måte å 
se økonomien på. ■■

Statssekretær i Finansdepartementet, Ole 
Morten Geving (Sp) ser ingen problemer 
med at de statlige regnskapsprinsippene som 
SSØ bruker er utviklet av private revisorsel-
skaper.

– Både Ernst & Young og PWC har levert 
mange tjenester til off entlig sektor tidligere. 
Det er ikke et problem at profesjonelle pri-
vate aktører bidrar til utviklingen av regn-
skapsprinsipper i styringen av staten.

– Men de får jo påvirke modellene som 
brukes?

– Det er oss politikere som legger premis-
sene, ikke selskapene. De bidrar bare med 
sin kompetanse.

Statssekretæren er ikke særlig begeistret 
for at FrP tar SSØs regnskapsmodeller til 

inntekt for sin privatiseringspolitikk av of-
fentlig sektor.

– Den rødgrønne regjeringen vil ikke ha 
en forretningsstyrt off entlig sektor. Derfor 
legger vi kontantprinsippet til grunn for vår 
økonomistyring.

– Hvis kontantprinsippet ligger til grunn, 
hvorfor bruker dere da regnskapsprinsipper 
fra privat næringsliv der lønnsomhet er det 
sentrale? 

– Hensikten er å få mer detaljert infor-
masjon om kostnadsbildet i off entlig sektor. 
Vi tilpasser modellene fra det private slik at 
de skal passe statens informasjonsbehov. Ut-
prøvingen av virksomhetsregnskap i staten er 
ikke en resultatbasert modell, og derfor er 
ikke fi nansielle resultater av betydning.  ■■

– Ikke et problem med private»

SIER NEI: Helse- og om-
sorgsdepartementet vil ikke 
ha lønnsomhetsstyring i 
staten. Derfor sier de «nei» til 
Senter for statlig økonomi-
styring sine regnskapsmodel-
ler.

■■ Svenn Arne Lie

«Periodiseringsprinsippet er mest hen-
siktsmessig i forretningsdrift  hvor man skal 

dokumentere avkastning på den innskutte 
kapital». 

Dette er Helse- og omsorgsdeparte-
mentets (HOD) klare avvisning av regn-
skapsprinsippene som Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ), som ligger under 
Finansdepartementet, vil innføre i off entlig 
sektor. 

HOD hevder videre at disse modellene er 
lite hensiktsmessige i styringen av off entlig 
sektor fordi de i altfor stor grad måler be-
drift søkonomisk lønnsomhet, og ikke sam-
funnsøkonomisk lønnsomhet.

Dette betyr i praksis at helseminister 

Bjarne Håkon Hanssen (Ap) og hans depar-
tement er i konfl ikt med Kristin Halvorsen 
(SV) og hennes kollegaer i Finansdeparte-
mentet når det gjelder i hvor stor grad of-
fentlig sektor skal styres etter modeller fra 
privat næringsliv.  

Ideologisk slagside
Klassekampen har denne uka hatt fl ere 
oppslag om innføringen av verktøyer fra 
næringslivet i styringen av off entlig sektor. 
Gjenstand for kritikken er SSØ, som vil 
bruke såkalte periodiserte virksomhets-
regnskap, eller lønnsomhetsregnskap fra 
næringslivet i styringen av off entlig sektor. 

I onsdagens avis hevdet Frps Per Willy 
Amundsen at SSØ sine regnskapsmodeller 
er en forutsetning for Frps privatiserings-
politikk. Han sa blant annet at «SSØ foreslår 
den samme politikken som Frp ønsker i for-
valtningen av off entlig sektor». 

I torsdagens avis uttalte politisk økonom, 
Bent Sofus Tranøy, som har forsket på arbei-
det med SSØs regnskapsmodeller, at private 
revisorfi rma har vært premissleverandø-
rer for regnskapsmodellene. Han hevdet at 
dette gjør at «det nøytrale ekspertsenteret 

Hanssen 
avviser 
SSØ

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

økonomisk resultat ikke er 
en relevant målsetting,» 
skriver HOD i sin uttalelse.

– Er nyttige
Dette er statssekretær i Fi-
nansdepartementet Ole Mor-
ten Geving (Sp) uenig i.

– Periodiserte virksom-
hetsregnskaper er ikke uten 

verdi, slik HOD synes å leg-
ge til grunn i sin høringsut-
talelse. Slik regnskapsinfor-
masjon kan, sammen med 
annen informasjon, bidra til 
å belyse kostnadene forbun-
det med ulike aktiviteter be-
dre enn kontantregnskaper 
alene kan gi. Kostnadsinfor-
masjon er nyttig, blant an-

net for å kunne sammenlik-
ne statlige virksomheter og 
ressursbruken i en statlig 
virksomhet over tid, sier 
han.

Geving mener videre at 
måling av økonomiske re-
sultat etter bedriftsøkono-
miske prinsipper imidlertid 
har liten verdi. Ifølge han er 
ikke de statlige regnskaps-
standardene tilpasset dette 
formålet.

Statssekretærens virke-
lighetsoppfatning er det stor 
strid om, ikke bare mellom 
departementene i den rød-
grønne regjeringen. 

– Periodisert virksomhets-
regnskap er det viktigste 
redskapet for forretnings-
styringen av offentlig sektor. 
Den rødgrønne regjeringen 
må skjønne at deres mange 
gode intensjoner ikke er for-
enlig med de verktøyene de 
bruker for å styre staten på i 
dag, sier nestleder i Norsk 
Tjenestemannslag Anita 
Solhaug. 

Hun mener det er man-
glende samsvar mellom det 
regjeringen vil og det regje-
ringen gjør. 

På linje med LO
HOD sin uttalelse er helt på 
linje med fagbevegelsen i 
synet på bruken av periodi-
serte virksomhetsregnskap 
i staten. 

LO vedtok følgende utta-
lelse på LO-kongressen i 
midten av mai. «LO mener 
at informasjons-, budsjett-, 
regnskaps- og styringssyste-
mer som er utviklet for å un-
derbygge demokratisk sty-
ring og kontroll må videre-
utvikles og ikke erstattes 
med systemer som er basert 
på markedstenkning og 
lønnsomhetsregnskaper».

svennal@klassekampen.no
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Åpent møte 10. juni kl 19.00 
Kultkafeen i Kulturhuset i Stavanger

Snart 100 år med borgerretter 
– hva har det betydd? 
Asta B. Håland Innleder/kåserer om kampen 
for stemmeretten

Åpent møte 11. juni kl 19.00 
i Bergen Rådhus 

Radikalfeminisme
i teori og praksis
Ved leder i Kvinnegruppa Ottar 
Ane Stø og Ane Kristine Aadland 
fra Ottar i Bergen

www.kvinnegruppa-ottar.no

Det er mulig å redusere klimagassutslippene fra 
norsk landbruk med 1,1 millioner tonn CO2-ekviva-
lenter, mener regjeringen. Det er like mye som de 
samlede utslippene i norsk luftfart i 2007. I en 
stortingsmelding går regjeringen gjennom en rekke 
tiltak i jordbruket som kan være med på å redusere 
de utslippene. 30 prosent av husdyrgjødselen skal gå 
til biogassproduksjon innen 2020. ©NTB

Jordbruket kan kutte utslipp

Skal bli klimahelter

Generalløytnant Harald Sunde blir ny forsvarssjef 
når Sverre Diesen går av 1. oktober. Sunde har blant 
annet vært offi ser og sjef i Hærens spesialstyrker og 
sjef i Oppklaringseskadronen i Brigade Nord. Han 
har tjenestegjort som stabssjef i NORPOL-brigaden i 
IFOR-styrken. Ved to anledninger har han hatt 
stillinger ved NATO-hovedkvarteret i Brussel, sist 
som norsk representant i militærkomiteen. ©NTB

Harald Sunde ny forsvarssjef

Harald Sunde

JUBILEUM
Pål Steigan blir 60 år i mor-
gon.

Ved sia av sin kampfelle og 
nære ven Tron Øgrim var 
Steigan den norske ml-rørslas 
sterke mann i AKP (m-l)s 
velmaktsdagar på 1970-talet. 
Han er litt yngre enn resten 
av den harde kjerna som 
styrte ml-rørsla frå brotet 
med Sosialistisk Folkeparti i 
1969 til langt utpå 1980-talet, 

og vart alt i 
tenåra ein 
sentral
person.

Steigan
vaks opp på 
Oppsal og 
Høyenhall i 
Oslo, og vart 
tidleg med i 
det vidgjetne 
Bryn-
Hellerud

SUF. Berre to år etter skipin-
ga av AKP (m-l) tok han i 1975 
over som partileiar etter 
Sigurd Allern. Den offi sielle 
versjonen var at Steigan 
hadde høgare politisk nivå, 
men ettertida har vist at det 
låg atskilleg konfl ikt til grunn 
for det overraskande skiftet.

Steigan leia AKP (m-l) fram 
til 1984, og opplevde bratte 
opp- og nedturar. Då han 
gjekk frå borde, var ml-krisa i 
full utvikling. Men på andre 
halvdel av 1970-talet var AKP 
(m-l) ein slagkraftig organisa-
sjon, som etablerte Klasse-
kampen som dagsavis og 
hadde stor innverknad i ei 
rekkje verksemder på 
venstresida.

Personleg oppnådde 
Steigan den triumf å bli vald 
som ein av fem AKP-arar som 
delegat til LO-kongressen i 
1977, frå Oslo Jern og Metall. 
Han jobba i fl eire år som 
transformatorviklar ved 
elektrobedrifta ASEA-Per 
Kure. Som del av AKPs 
internasjonale verksemd 
møtte han både Mao, Enver 
Hoxha og Pol Pot.

Frå midten av 1980-talet 
jobba Steigan i mange år som 
forlagsredaktør i Cappelen, 
og skreiv fl eire bøker. Han 
driv no Grünerløkka kultur-
hus (Parkteateret), der han 
blir feira av vener og familie i 
kveld.

Pål Steigan er framleis 
aktiv i AKP/RVs etterkommar 
Raudt, og deltok i prosessen 
då Klassekampen fekk utvida 
sitt eigargrunnlag for to år 
sia. Ei av hans store interes-
ser ved sia av politikk og it er 

Steigan 
fyller 60

ÅREMÅL: Pål 
Steigan

– Kommuner i mange europeiske land ber nå om samme type 
tiltakspakke som den norske for å redusere arbeidsledigheten og 
håndtere konsekvensene av fi nanskrisa, sier KS-leder Halvdan 
Skard. Den europeiske kommuneorganisasjonen CEMR har denne 
uken samlet nesten 1.000 lokalpolitikere fra 40 nasjoner i Malmö. 
CEMR ber fl ere land iverksette tiltak mot arbeidsledigheten etter 
de samme prinsippene som de norske tiltakspakkene: Tiltak bør 
kanaliseres gjennom lokale og regionale myndigheter. ©NTB

KS-leder Halvdan Skard

UTEN KONTROLL: Stor-
tinget stadfestet fredag 
forbudet mot politisk 
fjernsynsreklame, men 
de politiske partiene får 
gratis sendetid i Frika-
nalen uten innblanding 
fra redaktører.

POLITISK
REKLAME

Av Svein Kristoffersen, NTB

Dette er mulig etter at Kultur-
departementet har gitt kanalen 
et tilskudd på 10 millioner kro-
ner over fi re år og pålagt kana-
len å gi de politiske partiene 
sendetid i tre uker før valget.

Kanalen har ingen ansvar-
lig redaktør, og dermed ingen 
som er ansvarlig for det som 
sendes.

Dette fører til at nasjonalis-
tiske og fremmedfi endtlige 
partier fritt kan spre sitt bud-
skap, selv om det er i strid 
med norsk lov.

– Må straffes i etterkant
Frikanalen når i dag ut til 
rundt en million seere. Kul-

turdepartementet vil pålegge 
kabelselskapene å sende ka-
nalen slik at mellom 70 og 80 
prosent av landets husstan-
der vil kunne se kanalen før 
valget.

Politikerne innrømmer at 
det er et problem at kanalen 
ikke har noen med redaksjo-
nelt ansvar.

– De som kommer med ut-
talelser i strid med norsk lov, 
kan først straffes i etterkant. 
Problemene med å benytte 
Frikanalen til politiske parti-
er, burde vært bedre belyst, 
sier May-Helen Molvær 
Grimstad (KrF) til NTB.

– Inngrep i friheten
Stortinget debatterte fredag 
NRK-plakaten og valgdek-
ningen og et forslag fra Ven-
stre om å tillate politisk fjern-
synsreklame.

– Vi støtter forslaget om at 
politisk reklame ikke skal 
være tillatt, men statsrådens 
behandling av saker en un-
der enhver kritikk, sa May-
Helen Molvær Grimstad 
(KrF).

Kulturministeren begrun-
net blant annet reklamefor-
budet med at reklame vil gjø-
re politikken mer pengeav-
hengig.

– Vi vil sikre ytringsfrihet 
for alle, ikke bare for dem 
med den største lommeboka, 
sa Trond Giske. 
 ©NTB

FRISLEPP: Kulturminister Trond Giske og Finn H. Andreassen fra 
Frikanalen. Der vil de politiske partiene få spre budskapet sitt uten 
redaksjonell innblanding. FOTO: ERLEND AAS, SCANPIX

Fritt fram for pro-
paganda i FrikanalenSIER NEI: Helse- 

og omsorgsdepar-
tementet vil ikke 
ha lønnsomhets-
styring i staten. 
Derfor sier de 
«nei» til Senter 
for statlig øko-
nomistyring sine 
regnskapsmodel-
ler.

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

«Periodiseringsprinsippet er 
mest hensiktsmessig i forret-
ningsdrift hvor man skal do-
kumentere avkastning på den 
innskutte kapital». 

Dette er Helse- og omsorgs-
departementets (HOD) klare 
avvisning av regnskapsprin-
sippene som Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ), som 
ligger under Finansdeparte-
mentet, vil innføre i offentlig 
sektor. 

HOD hevder videre at disse 
modellene er lite hensikts-
messige i styringen av offent-
lig sektor fordi de i altfor stor 
grad måler bedriftsøkonomisk 
lønnsomhet, og ikke sam-
funnsøkonomisk lønnsomhet.

Dette betyr i praksis at hel-
seminister Bjarne Håkon 
Hanssen (Ap) og hans departe-
ment er i konfl ikt med Kristin 
Halvorsen (SV) og hennes kol-

legaer i Finansdepartementet 
når det gjelder i hvor stor grad 
offentlig sektor skal styres et-
ter modeller fra privat næ-
ringsliv.  

Ideologisk slagside
Klassekampen har denne 

uka hatt fl ere oppslag om inn-
føringen av verktøyer fra næ-
ringslivet i styringen av of-
fentlig sektor. Gjenstand for 
kritikken er SSØ, som vil 
bruke såkalte periodiserte 
virksomhetsregnskap, eller 
lønnsomhetsregnskap fra 
næringslivet i styringen av 
offentlig sektor. 

I onsdagens avis hevdet 
Frps Per Willy Amundsen at 
SSØ sine regnskapsmodeller 
er en forutsetning for Frps 
privatiseringspolitikk. Han 
sa blant annet at «SSØ fore-
slår den samme politikken 
som Frp ønsker i forvaltnin-
gen av offentlig sektor». 

I torsdagens avis uttalte 
politisk økonom, Bent Sofus 
Tranøy, som har forsket på ar-
beidet med SSØs regnskaps-

modeller, at private revisor-
fi rma har vært premissleve-
randører for regnskapsmo-
dellene. Han hevdet at dette 
gjør at «det nøytrale ekspert-
senteret SSØ tilrettelegger 
for en bestemt ideologisk ut-
vikling».

Hovedpoenget til kritiker-
ne av SSØs regnskapsmodel-
ler har vært at de nye lønn-
somhetsregnskapene fram-
stilles som en teknikalitet 
uten politiske konsekvenser, 
mens de i realiteten tilrette-
legger for forretnings-
drift av offentlig sek-
tor.

Nå får kritikerne 
langt på vei støtte i hø-
ringsuttalelsen fra 
HOD.

Ingen hensikt
HOD begrunner sin 
kritikk av det periodi-
serte virksomhets-
regnskapet med at det 
er lite hensiktsmessig i for-
valtningen av offentlig sektor, 
fordi det i altfor stor grad er 
modellert etter lønnsomhets-
beregninger fra privat næ-
ringsliv. 

Fra kilder i departementet 
som ikke vil stå fram, blir det 
hevdet at SSØs regnskapsmo-
deller er unødvendig kompli-
serte og et verktøy for å måle 
lønnsomhet i næringslivet. 

– Periodisert virksomhets-
regnskap er laget for å fi nne 
ut lønnsomheten av penge-
bruken i det offentlige. Da 
snakker vi lønnsomhet i be-
driftsøkonomisk forstand, 
og ikke i et bredt samfunns-

økonomisk perspek-
tiv. Dette er helt an-
dre formål enn sta-
ten det staten har i 
leveringen av vel-
ferdstjenester, sier 
den ene kilden til 
Klassekampen.

Mer effektivitet?
Årsaken til at SSØ 
ønsker å innføre 
denne typen regn-

skapsprinsipper i offentlig 
sektor, er man vil oppnå mer 
effektiv ressursbruk, sam-
menliknbar kostnadsinfor-
masjon, og få bedre oversikt 
over statens eiendeler. 

Ifølge uttalelsen fra HOD 
bidrar ikke innføringen av 
periodiserte virksomhets-
regnskap til dette: «Kost-
nadsbegrepet gir ikke noe 
merverdi i forvaltningen hvor 

AVVISER: Bjarne Håkon Hanssens departementet avviser SSØs bruk av                      periodisert virksomhetsregnskap i staten.  FOTO: TERJE BEDIKSBY, SCANPIX

Ole Morten 
Geving

Hanssen avviser SSØ
FAKTA

Offentlig styring:
■ Senter for statlig økono-
mistyring (SSØ) har utviklet 
regnskapsprinsipper fra privat 
næringsliv som skal brukes i 
styringen av offentlig sektor.

■ Kritikken mot SSØ er at disse 
regnskapsprinsippene tilret-
telegger for konkurranseutset-
ting og lønnsomhetsstyring.

■ Helse- og omsorgsdepar-
tementet mener at SSØs 
regnskapsmodell er mest hen-
siktsmessig i forretningsdrift 
hvor man skal dokumentere 
avkastning på den innskutte 
kapital. 

Klassekampen 27. mai

– Hvis Helse- og omsorgsde-
partementet mener at det 
ikke er interessant å vite 
hva ting koster i sta-
ten, så må det stå for 
deres regning. Jeg 
kan gjenta nok en 
gang at SSØ lager 
systemer som måler 
kostnader i staten, 
ikke lønnsomhet, sier 
SSØ-direktør Mari-
anne Andreassen.

– Så periodiserte virksom-
hetsregnskap er ikke et verk-
tøy for å måle lønnsomhet?

– Nei. Det er viktig å vite 
hva politiske tjenester og 

mål koster, men dette er 
ikke lønnsomhetsinforma-
sjon. Selv om vi i SSØ blant 

annet har tatt ut-
gangspunkt i regn-
skapsstandarder som 
brukes til å måle av-
kastning i markeds-
sammenhenger, har 
vi tilpasset disse til 
statlig styring som 
ikke er profi ttstyrt. 
Bevilgningsfi nan-

siert virksomhet kan ikke gi 
overskudd. 

– Trenger Universitetet i 
Bergen å vite hvor mye un-
dervisningslokalene er verdt 

for å drive god utdanning og 
forskning?

– Ja. Det er viktig å vite 
hva som kreves for å forval-
te de bygningene de har i 
forhold til deres oppgaver 
og mål. Da er kostnader ved 
bruk av bygningene viktig 
basert på et historisk kost-
prinsipp.

– I forhold til å forvalte 
samfunnsoppgaven sin, 
trenger Universitetet i Ber-
gen å vite hvor mye Lauritz 
Meltzers hus er verdt?

– Det må du spørre Uni-
versitetet i Bergen om, sier 
hun.

Marianne 
Andreassen

– Må vite hva ting er verdt
«Periodisert virksom-
hetsregnskap er det 
viktigste redskapet for 
forretningsstyringen av 
offentlig sektor»

ANITA SOLHAUG, NTLKlassekampen 

30. mai 2009:

SSØ
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lokalt initierte samhandlingen på tvers av 
og mellom systemene med en mål- og re-
sultatstyrt tilnærming til systemutvikling. 
Det sier seg selv. Fremtredende faglige til-
litsvalgte leverer stadig sterkere vitnesbyrd 
om hvordan den overdrevne internfaktu-
reringen og internkonkurransen i mål- og 
resultatstyrte systemer stimulerer antisosial 
og kontraproduktiv adferd på alle nivåer i 
arbeidsmiljøet. Forskerne står frem og fast-
slår det samme. For å utvikle de nye sam-
arbeidsformene som den nye audiovisuelle 
informasjons- og kommunikasjonstekno-

logien åpner for, fordres selvsagt en mye 
mer medarbeiderorientert og prosessorien-
tert tilnærming til systemutvikling. 

Vi må altså skjelne mellom to aspekter 
av mål- og resultatstyring. Det ene aspektet 
dreier seg om økonomistyring, det andre 
handler om holdninger i tilnærmingen til 
systemutvikling. Det er viktig å fastholde 
at disse aspektene kan skjelnes, men ikke 
skilles. Mål- og resultatstyringens enøyde 
fi nansielle fokus kan ikke oppfatte og be-
skrive de faglige, sosiale og kulturelle forut-

setningene for fornyelse og bærekraft . Der-
for oppleves denne metoden og holdningen 
til samarbeid som krenkende. Og da blir vi 
naturligvis indignerte og harme. 

Denne indignasjonen og harmen er i 
ferd med å bli konstruktiv. Dette blir kan-
skje det viktigste tema på den kommende 
LO-kongressen. ■■

SSØ tilrettelegger for en bestemt ideologisk 
utvikling». 

Hovedpoenget til kritikerne av SSØs 
regnskapsmodeller har vært at de nye lønn-
somhetsregnskapene framstilles som en 
teknikalitet uten politiske konsekvenser, 
mens de i realiteten tilrettelegger for forret-
ningsdrift  av off entlig sektor.

Nå får kritikerne langt på vei støtte i hø-
ringsuttalelsen fra HOD. 

Ingen hensikt
HOD begrunner sin kritikk av det perio-
diserte virksomhetsregnskapet med at det 
er lite hensiktsmessig i forvaltningen av of-
fentlig sektor, fordi det i altfor stor grad er 
modellert etter lønnsomhetsberegninger fra 
privat næringsliv. 

Fra kilder i departementet som ikke vil stå 
fram, blir det hevdet at SSØs regnskapsmo-
deller er unødvendig kompliserte og et verk-
tøy for å måle lønnsomhet i næringslivet. 

– Periodisert virksomhetsregnskap 
er laget for å fi nne ut lønnsomheten av 
pengebruken i det off entlige. Da snakker 
vi lønnsomhet i bedrift søkonomisk for-
stand, og ikke i et bredt samfunnsøkono-
misk perspektiv. Dette er helt andre for-
mål enn staten det staten har i leveringen 
av velferdstjenester, sier den ene kilden til 
Klassekampen.

Mer effektivitet?
Årsaken til at SSØ ønsker å innføre denne 
typen regnskapsprinsipper i off entlig sektor, 
er man vil oppnå mer eff ektiv ressursbruk, 
sammenliknbar kostnadsinformasjon, og få 
bedre oversikt over statens eiendeler. 

Ifølge uttalelsen fra HOD bidrar ikke 
innføringen av periodiserte virksomhets-

regnskap til dette: «Kostnadsbegrepet gir 
ikke noe merverdi i forvaltningen hvor øko-
nomisk resultat ikke er en relevant målset-
ting,» skriver HOD i sin uttalelse.

– Er nyttige
Dette er statssekretær i Finansdepartemen-
tet Ole Morten Geving (Sp) uenig i.

– Periodiserte virksomhetsregnskaper 
er ikke uten verdi, slik HOD synes å legge 
til grunn i sin høringsuttalelse. Slik regn-
skapsinformasjon kan, sammen med annen 
informasjon, bidra til å belyse kostnadene 
forbundet med ulike aktiviteter bedre enn 
kontantregnskaper alene kan gi. Kostnads-
informasjon er nyttig, blant annet for å kun-
ne sammenlikne statlige virksomheter og 
ressursbruken i en statlig virksomhet over 
tid, sier han.

Geving mener videre at måling av øko-
nomiske resultat etter bedrift søkonomiske 
prinsipper imidlertid har liten verdi. Ifølge 
han er ikke de statlige regnskapsstandarde-
ne tilpasset dette formålet.

Statssekretærens virkelighetsoppfatning 

er det stor strid om, ikke bare mellom de-
partementene i den rødgrønne regjeringen. 

– Periodisert virksomhetsregnskap er det 
viktigste redskapet for forretningsstyringen 
av off entlig sektor. Den rødgrønne regjerin-
gen må skjønne at deres mange gode inten-
sjoner ikke er forenlig med de verktøyene de 
bruker for å styre staten på i dag, sier nestle-
der i Norsk Tjenestemannslag Anita Solhaug. 

Hun mener det er manglende samsvar 
mellom det regjeringen vil og det regjerin-
gen gjør. 

På linje med LO
HOD sin uttalelse er helt på linje med fag-
bevegelsen i synet på bruken av periodiserte 
virksomhetsregnskap i staten. 

LO vedtok følgende uttalelse på LO-
kongressen i midten av mai. «LO mener 
at informasjons-, budsjett-, regnskaps- og 
styringssystemer som er utviklet for å un-
derbygge demokratisk styring og kontroll 
må videreutvikles og ikke erstattes med sys-
temer som er basert på markedstenkning og 
lønnsomhetsregnskaper». ■■

«Periodisert virksomhetsregnskap er 
det viktigste redskapet for forretnings-
styringen av offentlig sektor»
 ANITA SOLHAUG, NTL

FAKTA

Offentlig styring:
■ Senter for statlig økonomistyring (SSØ) 
har utviklet regnskapsprinsipper fra privat 
næringsliv som skal brukes i styringen av 
offentlig sektor.
■ Kritikken mot SSØ er at disse regnskaps-
prinsippene tilrettelegger for konkurranseut-
setting og lønnsomhetsstyring.
■ Helse- og omsorgsdepartementet mener at 
SSØs regnskapsmodell er mest hensiktsmes-
sig i forretningsdrift hvor man skal dokumen-
tere avkastning på den innskutte kapital. 

– Hvis Helse- og omsorgsdepartementet 
mener at det ikke er interessant å vite hva 
ting koster i staten, så må det stå for de-
res regning. Jeg kan gjenta nok en gang at 
SSØ lager systemer som måler kostnader i 
staten, ikke lønnsomhet, sier SSØ-direktør 
Marianne Andreassen.

– Så periodiserte virksomhetsregnskap er 
ikke et verktøy for å måle lønnsomhet?

– Nei. Det er viktig å vite hva politiske 
tjenester og mål koster, men dette er ikke 
lønnsomhetsinformasjon. Selv om vi i SSØ 
blant annet har tatt utgangspunkt i regn-
skapsstandarder som brukes til å måle av-
kastning i markedssammenhenger, har vi 
tilpasset disse til statlig styring som ikke er 

profi ttstyrt. Bevilgningsfi nansiert virksom-
het kan ikke gi overskudd. 

– Trenger Universitetet i Bergen å vite 
hvor mye undervisningslokalene er verdt for 
å drive god utdanning og forskning?

– Ja. Det er viktig å vite hva som kreves 
for å forvalte de bygningene de har i forhold 
til deres oppgaver og mål. Da er kostnader 
ved bruk av bygningene viktig basert på et 
historisk kostprinsipp.

– I forhold til å forvalte samfunnsoppga-
ven sin, trenger Universitetet i Bergen å vite 
hvor mye Lauritz Meltzers hus er verdt?

– Det må du spørre Universitetet i Ber-
gen om, sier hun. ■■

– Må vite hva ting er verdt

SSØ
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SSØ: – Hvis Ap skal frede 
Senter for statlig økonomi-
styring, får vi ikke tatt et 
oppgjør med markedsstyrin-
gen av offentlig sektor, sier 
leder i Stortingets kommu-
nalkomité Rolf  Reikvam (SV).

■■ Svenn Arne Lie

– Jeg hadde forventa et mye større oppgjør 
med markedsstyringa av off entlig sektor fra 
Ap sin side i dette rødgrønne regjeringspro-
sjektet. Nå som deler av denne tenkningen 
i tillegg er på defensiven, er det mildt sagt 
rart at Ap er så lite pragmatiske. Et oppgjør 
med markedstankegangen i off entlig sektor 
må utvilsomt også innebære et oppgjør med 
Senter for statlig økonomistyring sin bruk 
av regnskapsmodeller fra næringslivet i sty-
ringen av off entlig sektor. Det overrasker 
meg at Ap i denne sammenhengen ikke vil 
være med på ta et oppgjør med SSØ, sier 
Rolf Reikvam fra SV til Klassekampen.

Reikvam leder i disse dager Stortingets 
kommunalkomité og deres innstilling til 
regjeringens Forvaltningsmelding, der mar-
kedsstyringen av off entlig sektor er et sen-
tralt tema.

Ifølge Reikvam legger ikke regjeringen 
opp til noe som helst oppgjør med SSØs 

styringsmodeller for off entlig sektor. 

Kopierer næringslivet
Senter for statlig økonomistyring (SSØ), 
som ligger under fi nansdepartementet og 
blant annet har til oppgave å utvikle sty-
ringsmodeller for off entlig forvaltning, har 
ved fl ere anledninger blitt kritisert for å inn-
føre bedrift søkonomiske lønnsomhetsbe-
regninger i off entlig sektor. 

Det hersker stor uenighet både mellom 
fagfolk, regjeringspartiene og mellom de 
ulike departementene i synet på SSØ sin 
virksomhet. 

Nestleder i fagforeningen Norsk Tjenes-
temannslag, Anita Solhaug, uttalte til Klas-
sekampen på lørdag at innføringen av «pe-
riodisert virksomhetsregnskap er det vik-
tigste redskapet for forretningsstyringen av 
off entlig sektor». 

Helse og omsorgsdepartementet avviser 
en høringsuttalelse innføringen av SSØ sine 
periodiserte virksomhetsregnskap fordi de 
i altfor stor grad er tilrettelagt for måling av 
lønnsomhet i forretningsdrift .

Sjøl sier SSØ at de er et nøytralt ekspertor-
gan, og at regnskapsmodellene deres kun er 
et verktøy for å kartlegge kostnader i off ent-
lig forvaltning. Også det SV-styrte fi nansde-
partementet er av denne oppfatningen.

– Ektefødt barn
Reikvam lar seg ikke overbevise av SSØ sine 
gode hensikter.

– SSØ er et ektefødt barn av markeds-
reformene i off entlig sektor på 1990-tallet. 
Inspirasjonskilden for deres modeller er 
markedsgjøringen av off entlig sektor. Dette 
bygger på ideen om at off entlig sektor skal 
deles opp, måles og styres etter bedrift sø-
konomiske prinsipper.   SV har etterlyst et 
oppgjør med SSØ som en forlengelse av den 
rødgrønne regjeringens oppgjør med mar-
kedsstyringen av off entlig sektor, sier han.

Reikvam forteller videre at han ikke er 
så opptatt av å ta SSØ i seg sjøl, men av å 
angripe det prinsipielle grunnlaget for den 
markedstilpasningen de innfører i off entlig 
sektor.

– SSØ sine modeller og regnskapsprinsip-
per er en videreføring av New Public Ma-
nagementbølga. De tror at eff ektivitet og 
lønnsomhet i off entlig sektor oppnås ved å 
kopiere markedstenkninga i privat nærings-
liv. Dette skulle jo vi i de rødgrønne partiene 
ta et oppgjør med, sier Reikvam.

Kontroll
– Det Ap-styrte helsedepartementet er vesent-
lig mer skeptisk til SSØ enn det SV-styrte fi -
nansdepartementet. Rart?

– Ja, og dette er et problem. Jeg er veldig 
enig med helsedepartementets høringsutta-
lelse som ble presentert i Klassekampen på 
lørdag, der de uttaler at periodiserte virk-
somhetsregnskaper måler bedrift søkono-
misk lønnsomhet, og derfor ikke har noe 
i off entlig forvaltning å gjøre. Jeg registrer 
at det SV-styrte fi nansdepartementet mener 
noe annet. 

– Betyr dette at dere i SV ikke har styring 
med deres eget departement?

– Alle byråkrati har en innebygd mot-
standskraft , og dette er bra. På den andre si-
den så gjør byråkratiene det de får beskjed 
om, men hvis politikerne ikke er tydelige nok 
i å understreke hvilken retning som gjelder så 
har for eksempel departementene en tendens 
til å kjøre sin egen politikk. ■■

– Ap vil ikke 
ta oppgjør

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

– Betyr dette at dere i SV 
ikke har styring med deres eget 
departement?

– Alle byråkrati har en inne-
bygd motstandskraft, og dette 

er bra. På den andre siden så 
gjør byråkratiene det de får be-
skjed om, men hvis politikerne 
ikke er tydelige nok i å under-
streke hvilken retning som 

gjelder så har for eksempel de-
partementene en tendens til å 
kjøre sin egen politikk.

svennal@klassekampen.no
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OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

– Jeg hadde forventa et mye 
større oppgjør med markeds-
styringa av offentlig sektor 
fra Ap sin side i dette rødgrøn-
ne regjeringsprosjektet. Nå 
som deler av denne tenknin-
gen i tillegg er på defensiven, 
er det mildt sagt rart at Ap er 
så lite pragmatiske. Et opp-
gjør med markedstankegan-
gen i offentlig sektor må utvil-
somt også innebære et opp-
gjør med Senter for statlig 
økonomistyring sin bruk av 
regnskapsmodeller fra næ-
ringslivet i styringen av of-
fentlig sektor. Det overrasker 
meg at Ap i denne sammen-
hengen ikke vil være med på 
ta et oppgjør med SSØ, sier 
Rolf Reikvam fra SV til Klas-
sekampen.

Reikvam leder i disse dager 
Stortingets kommunalkomité 
og deres innstilling til regje-
ringens Forvaltningsmelding, 
der markedsstyringen av of-

fentlig sektor er et sentralt 
tema.

Ifølge Reikvam legger ikke 
regjeringen opp til noe som 
helst oppgjør med SSØs sty-
ringsmodeller for offentlig 
sektor. 

Kopierer næringslivet
Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ), som ligger under 
fi nansdepartementet og blant 
annet har til oppgave å utvikle 
styringsmodeller for offentlig 
forvaltning, har ved fl ere an-
ledninger blitt kritisert for å 
innføre bedriftsøkonomiske 
lønnsomhetsberegninger i of-
fentlig sektor. 

Det hersker stor uenighet 
både mellom fagfolk, regje-
ringspartiene og mellom de 
ulike departementene i synet 
på SSØ sin virksomhet. 

Nestleder i fagforeningen 
Norsk Tjenestemannslag, 
Anita Solhaug, uttalte til Klas-
sekampen på lørdag at innfø-
ringen av «periodisert virk-
somhetsregnskap er det vik-
tigste redskapet for forret-
ningsstyringen av offentlig 
sektor».

Helse og omsorgsdeparte-
mentet avviser en høringsut-
talelse innføringen av SSØ 
sine periodiserte virksom-

hetsregnskap fordi de i altfor 
stor grad er tilrettelagt for må-
ling av lønnsomhet i forret-
ningsdrift.

Sjøl sier SSØ at de er et nøy-
tralt ekspertorgan, og at regn-
skapsmodellene deres kun er 
et verktøy for å kartlegge kost-
nader i offentlig forvaltning. 
Også det SV-styrte fi nansde-
partementet er av denne opp-
fatningen.

– Ektefødt barn
Reikvam lar seg ikke overbe-
vise av SSØ sine gode hensik-
ter.

– SSØ er et ektefødt barn av 

markedsreformene i offentlig 
sektor på 1990-tallet. Inspira-
sjonskilden for deres model-
ler er markedsgjøringen av of-
fentlig sektor. Dette bygger på 
ideen om at offentlig sektor 
skal deles opp, måles og sty-
res etter bedriftsøkonomiske 
prinsipper.   SV har etterlyst et 
oppgjør med SSØ som en for-
lengelse av den rødgrønne re-
gjeringens oppgjør med mar-
kedsstyringen av offentlig 
sektor, sier han.

Reikvam forteller videre at 
han ikke er så opptatt av å ta 
SSØ i seg sjøl, men av å an-
gripe det prinsipielle grunn-
laget for den markedstilpas-

ningen de innfører i offentlig 
sektor.

– SSØ sine modeller og 
regnskapsprinsipper er en vi-
dereføring av New Public Ma-
nagementbølga. De tror at ef-
fektivitet og lønnsomhet i of-
fentlig sektor oppnås ved å 
kopiere markedstenkninga i 
privat næringsliv. Dette skulle 
jo vi i de rødgrønne partiene ta 
et oppgjør med, sier Reikvam.

Kontroll
– Det Ap-styrte helsedeparte-
mentet er vesentlig mer skep-
tisk til SSØ enn det SV-styrte 
fi nansdepartementet. Rart?

– Ja, og dette er et problem. 
Jeg er veldig enig med helse-
departementets høringsutta-
lelse som ble presentert i Klas-
sekampen på lørdag, der de 
uttaler at periodiserte virk-
somhetsregnskaper måler be-
driftsøkonomisk lønnsomhet, 
og derfor ikke har noe i offent-
lig forvaltning å gjøre. Jeg re-
gistrer at det SV-styrte fi nans-
departementet mener noe an-
net.

– Ap vil 
ikke ta 
oppgjør

KRITISK: – Ap kan ikke frede Senter for statlig økonomistyring hvis vi skal ta           et oppgjør med markedsstyringa av offentlig sektor, sier SVs Rolf Reikvam.  FOTO: TOM HENNING BRATLIE

– Vi har ikke hatt så mye for-
retningsstyring av offentlig 
sektor i Norge, i alle fall ikke 
like mye som i mange andre 
land. Forretningsstyring av 
offentlig sektor trenger jo 
dessuten ikke å være dårlig 
heller. Med mer fokus på lønn-
somhet får vi også kartlagt 
kostnadene ved offentlig sek-
tor. Det skaper effektivitets-
økning, sier Ap-medlem i fi -
nanskomiteen på Stortinget, 
Rolf Terje Klungland.

Han understreker at kost-
nadseffektivitet i offentlig 
sektor er veldig viktig, men at 
det trolig er behov for mer for-
retningsstyring av offentlig 
sektor nå. 

Klungland sier videre at det 

er mange problemer med Sen-
ter for statlig økonomistyring 
(SSØ) sine regnskapsmodel-
ler fordi de er lite treffsikre, 
men at deres lønn-
somhetsfokus også 
kan være bra.

– Høyresida vil nok 
bruke kostnadsinfor-
masjonen i SSØ sine 
regnskapsmodeller til 
å privatisere og kon-
kurranseutsette of-
fentlig sektor, mens 
venstresida kan bru-
ke dette til å få et bedre kost-
nadsbilde over hva tjenestene 
i det offentlige koster, og der-
med bedre ivareta en kost-
nadskontroll i det offentlige, 
sier han. 

– Hele argumentasjonen til 
SSØ bygger på at periodiserte 
virksomhetsregnskap er et 
nøytralt verktøy for å kartleg-

ge kostnader. Kjøper 
du den?

– Ja. Vi trenger dis-
se regnskapsprinsip-
pene for å få oversikt 
med kostnader i of-
fentlig sektor. 

Klungland innrøm-
mer at regnskapspoli-
tikk er en vanskelig 
øvelse.

– Vi politikere er jo ikke 
regnskapseksperter så vi må 
rett og slett stole på fagfolke-
ne i departementene og ellers 
i byråkratiet i slike teknisk 
vanskelige spørsmål. 

– Vi stoler på ekspertene

Rolf Terje 
 Klungland

FAKTA

Offentlig styring:
■ Senter for statlig økono-
mistyring (SSØ) er et forvalt-
ningsorgan som ligger under 
fi nansdepartementet. SSØ 
har blant annet til oppgave å 
utvikle styringsredskaper for 
offentlig forvaltning.

■ SSØ har fra fl ere hold blitt 
kritisert for å innføre bedriftsø-
konomiske styringsverktøy i 
offentlig sektor. Blant annet 
lønnsomhetsberegninger gjen-
nom periodisert virksomhets-
regnskap fra næringslivet.

GRUNNLOVEN: – Vi 
må styrke Menneske-
rettighetene i Grunn-
loven framfor å imple-
mentere internasjona-
le konvensjoner, sier 
Thorbjørn Jagland.

DEMOKRATI
Av Svenn Arne Lie

– Istedenfor å implementere 
internasjonale konvensjoner 
som vi i liten grad har kon-
troll med, må vi ha en gjen-
nomgang av Grunnloven og 
heller sikre at Menneskeret-
tighetene er godt represen-
tert der. Dagens situasjon 
der vi signerer internasjona-
le konvensjoner over en lav 
sko er ikke holdbar, sier stor-
tingspresident Thorbjørn 
Jagland (Ap) til Klassekam-
pen.

Han mener at dagens ver-
sjon av den norske Grunnlo-
ven ikke er solid nok når det 
gjelder å sikre elementære 
Menneskerettigheter.

Lite kontroll
Jagland har fulgt nøye med 
på debatten om rettsliggjø-
ring som har versert i Klas-
sekampen. Spørsmålet er to-
delt. Først i hvor stor grad 
jussen overtar for politikken, 
og det andre 
stridstemaet er 
i hvor stor grad 
Norges skal 
følge interna-
sjonale kon-
vensjoner og 
avtaler. 

Jagland me-
ner begge te-
maene er inter-
essante. Han 
har blant annet 
tatt initiativet 
til en gjennom-
gang av den 
norske Grunn-
loven for å styr-
ke Menneskerettighetene i 
denne.

– Det er vesentlig bedre 
for Norge om grunnleggende 
menneskerettighetsprinsip-
per er forankra i Grunnloven 
vår, framfor å implementere 
disse gjennom internasjona-
le konvensjoner. På den an-
dre siden kommer vi ganske 
enkelt ikke utenom interna-
sjonale konvensjoner, men 

vi må uansett hvilken spørre 
oss hvilken status skal de ha. 
I dag har altfor mange kon-
vensjoner forrang over norsk 
lov og Grunnloven. Det betyr 
at på mange områder be-
stemmer internasjonal jus 
uten at norske politikere har 
noen som helst kontroll med 
dette, sier Jagland. 

For detaljert
Et sentralt tema i debatten 
om rettsliggjøring er at når 

jussen blir for 
omfattende så 
snevrer det poli-
tiske handlings-
rommet inn. 

Jagland adva-
rer mot denne 
utviklingen.

– Politikk har 
i alltid handlet 
om å lage lover, 
så det er klart vi 
skal ha lover. 
Min bekymring 
retter seg mot 
mengden og 
hvor detaljerte 
disse lovene 

skal være. Når jussen blir for 
omfattende er dette et pro-
blem

– Hvorfor er det så vanske-
lig å få til en prinsipiell de-
batt om rettsliggjøring av po-
litikken i Norge?

– Norske politikere er ikke 
opptatt av prinsipielle spørs-
mål. Enkelt og greit, svarer 
Jagland.

svennal@klassekampen.no

Jagland: Norge må 
styrke Grunnloven

– IKKE HOLDBART: Stortings-
president Thorbjørn Jagland

NYHETER
Alf Skjeseth (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

FORSKRIFT: Miljøverndepartementet foreslår et nytt og strengere 
regelverk for behandling av radioaktive stoffer og radioaktivt 
avfall. Forslaget til forskrift, som nylig er sendt på høring, innebæ-
rer at forurensningsloven skal gjøres gjeldende, og at radioaktiv 
forurensning skal behandles på samme måte som forurensning 
fra tungmetaller og andre skadelige stoffer. I dag er det strålevern-
loven som gjelder for slike saker. Miljøverndepartementet påpe-
ker i høringsbrevet at etter strålevernloven er en forurensent 
virksomhet lovlig med mindre den er listet som godkjennings-
pliktig etter strålevernforskriften.  ©NTB

Strengere kontroll av radioaktivitet
JORDBRUK: Norske settepoteter holder seg 
friskere ved dyrking i fjellet, viser ny 
forskning. Bak prosjektet står Valdres 
Forsøksring og dyrkelaget i Volbu sammen 
med Bioforsk Øst. Potetsykdommene 
tørråtesopp og virus trives ikke på fjellet, 
viser forskningen. På 950 meters høyde 

registrerte de avlinger på 3,5 tonn per dekar. – Avlingsmengde, 
knollstørrelse og helsekvalitet virker veldig lovende, sier Per J. 
Møllerhaugen i Bioforsk til Forskning.no.  ©NTB

Settepoteter liker seg i fjellet

VERDT
Å VITE

SVINDEL: En journalist og hans far 
må tirsdag møte i Oslo tingrett, tiltalt 
for ulovlig innsidehandel med aksjer 
i Det Norske Oljeselskap i januar 
2006. De to skal etter Økokrims 
tiltalebeslutning fra i fjor høst ha 
tjent rundt 3,4 millioner kroner på 
handler som påtalemyndigheten vil 
hevde er brudd på bestemmelsene i 
lov om verdipapirhandel.  ©NTB

Tiltalt i innsidesak

«SSØ er et ekte-
født barn av mar-
kedsreformene i 
offentlig sektor på 
1990-tallet»

ROLF REIKVAM, SV

SSØ: – Hvis Ap skal frede Senter for 
statlig økonomistyring, får vi ikke tatt 
et oppgjør med markedsstyringen av 
offentlig sektor, sier leder i Stortingets 
kommunalkomité Rolf  Reikvam (SV).

Klassekampen 30. mai

Klassekampen 23. mai

Klassekampen 

2. juni 2009:

FAKTA

Offentlig styring:
■ Senter for statlig økonomistyring (SSØ) 
er et forvaltningsorgan som ligger under 
fi nansdepartementet. SSØ har blant annet 
til oppgave å utvikle styringsredskaper for 
offentlig forvaltning.
■ SSØ har fra fl ere hold blitt kritisert for å 
innføre bedriftsøkonomiske styringsverktøy i 
offentlig sektor. Blant annet lønnsomhetsbe-
regninger gjennom periodisert virksomhets-
regnskap fra næringslivet.

– Vi har ikke hatt så mye forretningssty-
ring av off entlig sektor i Norge, i alle fall 
ikke like mye som i mange andre land. For-
retningsstyring av off entlig sektor trenger 
jo dessuten ikke å være dårlig heller. Med 
mer fokus på lønnsomhet får vi også kart-
lagt kostnadene ved off entlig sektor. Det 
skaper eff ektivitetsøkning, sier Ap-med-
lem i fi nanskomiteen på Stortinget, Rolf 
Terje Klungland.

Han understreker at kostnadseff ektivi-
tet i off entlig sektor er veldig viktig, men 
at det trolig er behov for mer forretnings-
styring av off entlig sektor nå. 

Klungland sier videre at det er mange 
problemer med Senter for statlig økono-
mistyring (SSØ) sine regnskapsmodel-
ler fordi de er lite treff sikre, men at deres 
lønnsomhetsfokus også kan være bra.

– Høyresida vil nok bruke kostnadsin-

formasjonen i SSØ sine regnskapsmodel-
ler til å privatisere og konkurranseutsette 
off entlig sektor, mens venstresida kan bru-
ke dette til å få et bedre kostnadsbilde over 
hva tjenestene i det off entlige koster, og 
dermed bedre ivareta en kostnadskontroll 
i det off entlige, sier han. 
– Hele argumentasjonen til SSØ bygger på 
at periodiserte virksomhetsregnskap er et 
nøytralt verktøy for å kartlegge kostnader. 
Kjøper du den?

– Ja. Vi trenger disse regnskapsprinsip-
pene for å få oversikt med kostnader i of-
fentlig sektor. 

Klungland innrømmer at regnskapspo-
litikk er en vanskelig øvelse.

– Vi politikere er jo ikke regnskapsek-
sperter så vi må rett og slett stole på fagfol-
kene i departementene og ellers i byråkra-
tiet i slike teknisk vanskelige spørsmål.  ■■

– Vi stoler på ekspertene

SSØ
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Finansdepartementet anbefaler bedriftsstyring i 
forvaltningen:

I strid med egen 
regjering
NOTAT: Finansdepartemen-
tet vil at offentlig sektor skal 
styres etter regnskapsregle-
ne i næringslivet. Dette fram-
går i et anbefalingsnotat til 
Senter for statlig økonomi-
styring. 

■■ Svenn Arne Lie

Klassekampen har fått tilgang til et notat 
fra Finansdepartementet til Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) fra april 2006. Her 
råder departementet SSØ til å utvikle regn-
skapsregler som er «mest mulig på linje med 
de reglene som gjelder i privat sektor». 

Finansdepartementets anbefaling til SSØ 
er i så måte direkte motsatt av den rødgrøn-
ne regjeringens politikk når det gjelder et 
oppgjør med markedsstyringen av off entlig 
sektor.

På linje med private
I notatet, som diskuterer veivalg i forbindelse 
med utprøving av periodisert virksomhets-
regnskap og nye regnskapsstandarder i sta-
ten, legger ikke Finansdepartementet fi ngre-
ne imellom i sine råd til SSØ. 

Departementets gruppe sier blant annet 
at bruk av regnskapsprinsipper fra privat 
næringsliv «vil etter prosjektgruppens me-
ning sikre at statens regnskapsregler er mest 
mulig på linje med de reglene som gjelder i 
privat sektor».

Lønnsomhetsstyring
Dette utsagnet går rett inn i kjernen av de 
siste dagers debatt om SSØ og de regnskaps-
prinsippene senteret legger til grunn for sty-
ringen av off entlig sektor. 

Kritikken mot SSØ er at de innfører pe-
riodiserte virksomhetsregnskap, eller lønn-
somhetsregnskap, i staten, og at dette i neste 

omgang fører til en lønnsomhetsstyring av 
off entlig sektor.

Dette har både SSØ og Finansdeparte-
mentet benektet på det sterkeste. Men i no-
tatet fra Finansdepartementet vektlegges det 
at de nye regnskapsstandardene som SSØ 
skal utvikle for off entlig sektor, skal likne 
mest mulig på regnskapsmodellene i privat 
næringsliv. 

I notatet uttaler departementet videre at 
et viktig utgangspunkt for arbeidet med nye 
regnskapsstandarder i staten er «å kunne 
skape grunnlag for sammenlikning av kost-
nader med andre relevante virksomheter i 
statlig og privat sektor».

Finansdepartementet anbefaler til slutt 
at off entlig sektor får en «harmonisering 
med regnskapsbestemmelsene for privat 
sektor».

Tilrettelegger
Disse uttalelsene er stikk i strid med den rød-
grønne regjeringens politikk på dette feltet, 
samtidig som Finansdepartementet samtidig 
går imot sine egne uttalelser om at de ikke 
tilrettelegger for økt markedsstyring i off ent-
lig sektor.

I torsdagens avis uttalte statssekretær i 
Finansdepartementet Ole Morten Geving 
(Sp) at «den rødgrønne regjeringen ikke vil 
ha en forretningsstyrt off entlig sektor, der-
for legger vi kontantprinsippet til grunn for 
vår økonomistyring».

I notatet fra Finansdepartementet som er 
skrevet i april 2006, da departementet hadde 
vært styrt av SV i over et halvt år, er disse 
tankene så godt som fraværende. 

Finansdepartementet er derimot tyde-
lige på at de ønsker at prinsippene fra privat 
næringsliv skal kopieres inn i styringen av 
off entlig sektor når SSØ skal utvikle regn-
skapsprinsipper for staten. 

Det var i går ingen i Finansdepartementet 
som hadde anledning til å kommentere inn-
holdet i notatet.

– Helt ekstremt
SVs Rolf Reikvam er ikke glad for det han le-
ser i dokumentet fra Finansdepartementet.

– Dette er helt ekstremt. Hvis dette er en 
instruks eller en anbefaling fra Finansde-
partementet til SSØ, så er det alvorlig. Dette 
er helt i strid med både SVs og den rød-
grønne regjeringens politikk på dette feltet, 
sier Reikvam.

Han forteller videre at den rødgrønne 
regjeringen har vært tydelige på at de ikke 
vil ha næringslivet regnskapsprinsipper i of-
fentlig forvaltning.

– Hvis det er slike styringssignaler Fi-
nansdepartementet gir til SSØ under et rød-
grønt styre, så er jeg sjokkert. Dette overras-
ker meg veldig, og jeg har vanskelig for å tro 
at dette kan være sant. 

– Har ikke SV styring på sitt eget depar-
tement?

– Jeg vet ikke, jeg er veldig forvirret akku-
rat nå. Jeg kan aldri tenke meg at dette er øn-
sket retning fra fi nansministeren. I forhold til 
hva vi mener og hva vi har stått for, så er Fi-
nansdepartementets anbefalinger til hvordan 
SSØ skal lage sine regnskapsmodeller helt på 
motsatt side, sier Reikvam. ■■
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Kirkeuka for 
fred i Palestina og Israel 

Følgende markeringer fi nner sted i Oslo:

■■ Fredag 5. juni 
Kl. 9–12 på Menighetsfakultetet: «Landløftene og Guds 
utvalgte folk». Deltakere: Jens Olav Mæland, Jorunn 
Andestad Langmoen, Marit Skjeggestad, Olav Fykse Tveit, 
Gunnar Heiene.

■■ Søndag 7. juni
kl. 11 i Ris kirke: Økumenisk gudstjeneste «Tid for fred». 
Menighetens prester, Ayman Abu Zulof (fra Betlehem), 
deltakere fra det økumeniske ledsagerprogrammet, Trio 
Fattal m.fl .

■■ Mandag 8. juni
kl. 13–16 på Litteraturhuset: «Turisme og konfl ikt – etiske 
rammer for besøk til Det Hellige Land, Israel og de palestin-
ske områdene.» 
Innledninger og debatt v/Rami Kassis, Ayman Abu Zulof, 
Berit Lånke, Trond Olav Paulsrud og Line Kateeb 

■■ Tirsdag 9. juni
kl. 19–21 på Litteraturhuset: «Hvordan skal Norge inves-
tere i Israel/Palestina?» Innledninger og debatt ved Aslak 
Skancke, David Wildman, Nils Butenschøn, Olav Fykse 
Tveit m.fl . 

Arrangører: Mellomkirkelig Råd for Den norske kirke, 
Norges Kristne Råd, KFUK-KFUM Global, Kirkens Nødhjelp, 
Norske kirkeakademier, Sabeels Venner og Stiftelsen Karibu

5.–10. juni 2009

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

Klassekampen har fått tilgang 
til et notat fra Finansdeparte-
mentet til Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) fra 
april 2006. Her råder departe-
mentet SSØ til å utvikle regn-
skapsregler som er «mest mu-
lig på linje med de reglene 
som gjelder i privat sektor». 

Finansdepartementets an-
befaling til SSØ er i så måte 
direkte motsatt av den rød-
grønne regjeringens politikk 
når det gjelder et oppgjør med 
markedsstyringen av offent-
lig sektor.

På linje med private
I notatet, som diskuterer vei-
valg i forbindelse med utprø-
ving av periodisert virksom-
hetsregnskap og nye regn-
skapsstandarder i staten, leg-
ger ikke Finansdepartementet 
fi ngrene imellom i sine råd til 
SSØ. 

Departementets gruppe 
sier blant annet at bruk av 
regnskapsprinsipper fra pri-
vat næringsliv «vil etter pro-
sjektgruppens mening sikre 
at statens regnskapsregler er 
mest mulig på linje med de 
reglene som gjelder i privat 
sektor».

Lønnsomhetsstyring
Dette utsagnet går rett inn i 
kjernen av de siste dagers de-
batt om SSØ og de regnskaps-
prinsippene senteret legger til 
grunn for styringen av offent-
lig sektor. 

Kritikken mot SSØ er at de 
innfører periodiserte virksom-
hetsregnskap, eller lønnsom-
hetsregnskap, i staten, og at 
dette i neste omgang fører til 

en lønnsomhetsstyring av of-
fentlig sektor.

Dette har både SSØ og Fi-
nansdepartementet benektet 
på det sterkeste. Men i notatet 
fra Finansdepartementet 
vektlegges det at de nye regn-
skapsstandardene som SSØ 
skal utvikle for offentlig sek-
tor, skal likne mest mulig på 
regnskapsmodellene i privat 
næringsliv. 

I notatet uttaler departe-
mentet videre at et viktig ut-
gangspunkt for arbeidet med 
nye regnskapsstandarder i 
staten er «å kunne skape 
grunnlag for sammenlikning 
av kostnader med andre rele-
vante virksomheter i statlig 
og privat sektor».

Finansdepartementet an-
befaler til slutt at of-
fentlig sektor får en 
«harmonisering med 
regnskapsbestem-
melsene for privat 
sektor».

Tilrettelegger
Disse uttalelsene er 
stikk i strid med den 
rødgrønne regjerin-
gens politikk på dette feltet, 
samtidig som Finansdeparte-
mentet samtidig går imot sine 
egne uttalelser om at de ikke 
tilrettelegger for økt markeds-
styring i offentlig sektor.

I torsdagens avis uttalte 
statssekretær i Finansdepar-
tementet Ole Morten Geving 
(Sp) at «den rødgrønne regje-

ringen ikke vil ha en forret-
ningsstyrt offentlig sektor, 
derfor legger vi kontantprin-
sippet til grunn for vår økono-
mistyring».

I notatet fra Finansdeparte-
mentet som er skrevet i april 
2006, da departementet hadde 
vært styrt av SV i over et halvt 
år, er disse tankene så godt 
som fraværende. 

Finansdepartementet er 
derimot tydelige på at de øn-
sker at prinsippene fra privat 
næringsliv skal kopieres inn i 
styringen av offentlig sektor 
når SSØ skal utvikle regn-
skapsprinsipper for staten. 

Det var i går ingen i Finans-
departementet som hadde an-
ledning til å kommentere inn-
holdet i notatet.

– Helt ekstremt
SVs Rolf Reikvam er ikke glad 
for det han leser i dokumentet 
fra Finansdepartementet.

– Dette er helt ekstremt. 
Hvis dette er en in-
struks eller en anbe-
faling fra Finansde-
partementet til SSØ, 
så er det alvorlig. Det-
te er helt i strid med 
både SVs og den rød-
grønne regjeringens 
politikk på dette fel-
tet, sier Reikvam.

Han forteller vide-
re at den rødgrønne regjerin-
gen har vært tydelige på at de 
ikke vil ha næringslivet regn-
skapsprinsipper i offentlig 
forvaltning.

– Hvis det er slike styrings-
signaler Finansdepartemen-
tet gir til SSØ under et rød-
grønt styre, så er jeg sjokkert. 
Dette overrasker meg veldig, 

og jeg har vanskelig for å tro 
at dette kan være sant. 

– Har ikke SV styring på sitt 
eget departement?

– Jeg vet ikke, jeg er veldig 
forvirret akkurat nå. Jeg kan 
aldri tenke meg at dette er øn-
sket retning fra fi nansministe-
ren. I forhold til hva vi mener 
og hva vi har stått for, så er Fi-
nansdepartementets anbefa-
linger til hvordan SSØ skal 
lage sine regnskapsmodeller 
helt på motsatt side, sier Reik-
vam. svennal@klassekampen.no
 
Se også kronikk, side 21

Finansdepartementet anbefaler bedriftsstyring i forvaltningen:

I strid med egen regjering

STRID: Finansdepartementet vil at offentlig sektor skal styres etter regnskapsregler fra privat næringsliv, stikk i strid med regjeringens politikk. – Jeg er sjokkert, sier Rolf Reikvam (SV). 

Rolf Reikvam

FAKTA

Offentlig styring:
■ Senter for statlig økonomi-
styring (SSØ) anklages for å 
innføre bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper i offentlig 
forvaltning.

■ Finansdepartementet har i 
et notat fra 2006 anbefalt SSØ 
å lage regnskapsprinsippene 
i offentlig sektor så like privat 
næringsliv som mulig.

■ Både SSØ og Finansdepar-
tementet er dermed på kant 
med egen regjering i synet på 
styringen av offentlig sektor. 

Stortinget behandler i disse 
dager forvaltningsmeldingen 
fra regjeringen. 

– Forvaltningsmeldingen 
handler om hvordan norsk 
forvaltning skal være, og 
hvordan denne skal møte 
framtidsutfordringene. Fra re-
gjeringens side er det et prin-
sipp at forvaltningen først og 
fremst skal være politisk styrt 
og i tillegg involvere befolk-
ningen, sier statssekretær 

Ingen oppgjør med SSØ 

TRANSPORT
NSB fi kk 
mye ros i 
Stortinget
i går, men 
politikerne 
har sett 
seg lei på 
forsinkel-
ser og inn-
stilte tog. I 
en debatt 
om årsmel-
dingen fra 
NSB AS, etterlyste de bedre 
punktlighet.

Høyres Trond Helleland 
merket seg med tilfredshet 
at det økonomiske resultatet 
er blitt bedre, at antallet rei-
sende har økt og at punktlig-

heten også er blitt bedre, 
«selv om det går i bølgeda-
ler».

Likevel var oppfatningen 
at det er uakseptabelt at tog-
trafi kken de siste månedene 
preges av mange forsinkel-
ser og innstilte avganger.

– NSB kommer dårlig ut. 
Ambisjonsnivået for dem 
som driver tog i Norge må 
opp. Folk må kunne stole på 
at toget kommer når det skal. 
Det viktigste for NSB er at 
tilliten kommer tilbake 100 
prosent, sa saksordfører 
Hallgeir H. Langeland (SV).

Han viste til at NSB nå har 
fått penger, og at det er sel-
skapets ansvar å vise til re-
sultater.

Stortingsfl ertallet forkas-
tet ellers fl ere forslag om 
endringer i NSBs virksom-
het.   ©NTB

Stortinget krever 
bedre punktlighet

FORSINKET: 
NSB.

NYHETER
Alf Skjeseth (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

FLERE: Flere norske næringslivsledere ser lys i enden av tunnelen 
og forventer bedret lønnsomhet i sine bedrifter det neste året. 
Selv om lønnsomheten i egen bedrift har hatt negativ utvikling 
den siste tida, er andelen næringslivsledere som forventer bedret 
lønnsomhet i egen bedrift de neste tolv månedene økende, viser 
Perducos forventningsundersøkelse for andre kvartal 2009. 29,9 
prosent av næringslivslederne svarer at de tror på en svekket 
lønnsomhetsutvikling i sin bedrift det neste året. I første kvartal i 
år så nær halvparten av næringslivslederne, 46,2 prosent, mørkt 
på framtiden og ventet en svekket lønnsomhet.  ©NTB

Næringslivet ser lys i tunnelen
NEDGANG: Transportnæringen merket 
virkningene av fi nanskrisa i første kvartal 
2009. Omsetningstall viser at de fl este 
næringene i transportsektoren opplevde 
nedgang eller avtakende vekst i denne 
perioden, melder SSB. Blant annet 
opplevde bedrifter innenfor gruppen 

Godstransport på vei, herunder fl yttetransport, redusert 
omsetning på 1,5 prosent i 1. kvartal sammenlignet med 
tilsvarende kvartal i fjor. Alf Skjeseth

Dårligere tider i transport

VERDT
Å VITE

KUTT: Kjøttkonsernet Nortura kutter 
kostnadene med en halv milliard 
kroner, etter det Stavanger Aftenblad 
erfarer. Kuttene kommer på grunn av 
alvorlige økonomiske problemer. 
Bondeeide Nortura skal offentlig-
gjøre kuttene i dag. Ifølge Aftenbla-
det har konsernet et underskudd på 
rundt 200 millioner kroner etter årets 
fi re første måneder.  ©NTB

Skjærer til beinet

NOTAT: Finansdepartementet vil at 
offentlig sektor skal styres etter regn-
skapsreglene i næringslivet. Dette fram-
går i et anbefalingsnotat til Senter for 
statlig økonomistyring. 

Wenche Lyngholm 
(SV) i Fornyings- og 
administrasjonsde-
partementet.

Hun mener at det 
er et tydelig rødgrønt 
stempel på denne 
meldingen fordi den 
nordiske velferdsmo-
dellen ligger i bunn 
av ideene med forvalt-
ningsmeldingen.

– Vi har vært veldig tydelige 

på at vi trenger mer 
samordning og poli-
tisk styring i forvalt-
ningen, og ikke mer 
oppsplitting og fristil-
ling,

– Nevner forvalt-
ningsmeldingen Sen-
ter for statlig økono-
mistyring (SSØ) i 
denne sammenhen-

gen?
– Det er Finansdepartemen-

tet som har ansvaret for SSØ, 
så forvaltningsmeldingen sier 
ikke noe konkret om arbeidet 
til SSØ. Vi har mer hatt det 
overordnede fokuset på prin-
sipper og verdier.

– Hvis regjeringen ønsker å 
ta et oppgjør med markedssty-
ringen i offentlig sektor, er det 
ikke da naturlig at SSØ nev-
nes?

– Det bør Finansdeparte-
mentet svare på, sier hun.

Wenche Lyng-
holm

«... statens regn-
skapsregler skal 
være mest mulig 
på linje med de re-
glene som gjelder 
i privat sektor»
NOTAT FRA FINANSDEPARTEMENTET

Klassekampen 

3. juni 2009:

«... statens regn-
skapsregler skal 
være mest mulig 
på linje med de re-
glene som gjelder i 
privat sektor»
 NOTAT FRA 
 FINANSDEPARTEMENTET

Stortinget behandler i disse dager forvalt-
ningsmeldingen fra regjeringen. 

– Forvaltningsmeldingen handler om 
hvordan norsk forvaltning skal være, og 
hvordan denne skal møte framtidsutfor-
dringene. Fra regjeringens side er det et 
prinsipp at forvaltningen først og fremst 
skal være politisk styrt og i tillegg invol-
vere befolkningen, sier statssekretær Wen-
che Lyngholm (SV) i Fornyings- og admi-
nistrasjonsdepartementet.

Hun mener at det er et tydelig rødgrønt 
stempel på denne meldingen fordi den 
nordiske velferdsmodellen ligger i bunn av 
ideene med forvaltningsmeldingen.

– Vi har vært veldig tydelige på at vi 

trenger mer samordning og politisk sty-
ring i forvaltningen, og ikke mer oppsplit-
ting og fristilling, 

– Nevner forvaltningsmeldingen Senter 
for statlig økonomistyring (SSØ) i denne 
sammenhengen?

– Det er Finansdepartementet som har 
ansvaret for SSØ, så forvaltningsmeldin-
gen sier ikke noe konkret om arbeidet til 
SSØ. Vi har mer hatt det overordnede fo-
kuset på prinsipper og verdier.

– Hvis regjeringen ønsker å ta et oppgjør 
med markedsstyringen i off entlig sektor, er 
det ikke da naturlig at SSØ nevnes?

– Det bør Finansdepartementet svare 
på, sier hun. ■■

Ingen oppgjør med SSØ 

SSØ
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Regjeringen har ingen hemmelig privatiseringsplan for 
offentlig sektor. 

Feil om økonomi-
styring
■■ Ole Morten Geving

Klassekampen har de siste dagene hatt 
fl ere oppslag om Senter for statlig økonomi-
styring (SSØ) og arbeidet med utprøving av 
statlige regnskapsstandarder. Det framstilles 
som om Finansdepartementet og SSØ aktivt 
legger til rette for privatisering, konkurran-
seutsetting og nye styringsprinsipper i ret-
ning av «new public management». Dette er 
så feil som det kan få blitt. Artiklene innehol-
der faktafeil, udokumenterte påstander og 
en stor dose konspirasjonsteori om Finans-
departementet og SSØs rolle, som ikke kan 
stå uimotsagt. Det er nødvendig med noen 
oppklaringer.

 La meg først og fremst understreke at ar-
beidet med å utvikle og prøve ut regnskaps-
standarder for statlige virksomheter ikke er 
et ledd i en styringsreform. Vi legger med 
dette arbeidet verken opp til privatisering 
eller nedbygging av off entlig sektor. Vår re-
gjering har gått i stikk motsatt retning av 
privatisering og konkurranseutsetting. Vi 
har i denne perioden reversert privatiserin-
ger som Bondevikregjeringen gjennomførte, 
og vi har ved hver korsvei tatt steget bort 
fra denne type prinsipper. Vi er grunnleg-
gende opptatt av at samfunnets velferd og 
styring med fellesskapets ressurser best iva-
retas innenfor en off entlig styrt ramme. Jeg 
må si at jeg ikke skjønner hvilken virkelighet 
de lever i, de som i fullt alvor mener og tror at 
denne regjeringen, og Finansdepartementet 
under Kristin Halvorsens ledelse, driver et 
storstilt og hemmelig arbeid for å legge til 
rette for en slik utvikling. Dette står ikke til 
troende.

Styringssystemer basert på bedrift sø-
konomiske budsjetteringsprinsipper etter 
«New public management» med stor fi nan-
siell handlefrihet for statlige virksomheter, 
blant annet gjennom adgang til lånefi nan-
siering av investeringer, har denne regje-
ringen kontant og prinsipielt avvist. Vi har 
derfor gått imot lånefi nansiering av stat-
lige investeringer, nettopp for å sikre poli-
tisk styring og helhetlig prioritering. Vi har 
slått fast at Stortingets bevilgningsvedtak i 
statsbudsjettet fortsatt skal baseres på kon-
tantprinsippet. Dette gir direkte og tydelig 
styring av statens aktiviteter, i motsetning til 
bevilgninger basert på bedrift søkonomiske 
kostnadsbegreper. Det må derfor ikke være 
noen tvil om at det er helt uaktuelt å åpne for 
å endre rammene for den politiske styrin-

gen av statlige virksomheter eller endringer i 
fullmaktene til disse.

Formålet med utprøvingsarbeidet med pe-
riodiserte virksomhetsregnskap har vært å få 
fram tilleggsinformasjon knyttet til aktivite-
ten i statlige virksomheter og om virksomhe-
tenes eiendeler som kontantregnskapet ikke 
gir. Å få bedre informasjon om kostnadene i 
statlige virksomheter er ikke å ta i bruk eller 
stimulere markedsmekanismer. Hensikten 
med å få fram kostnader i statlige virksomhe-
ter på en mer standardisert måte, er tvert om 
å bidra til eff ektiv ressursbruk uten å ta i bruk 
markedsmekanismer.
 
Bjarne Jensen hevder i oppslaget 27. 
mai at regnskapsprinsippene, som er utvi-
klet og prøvd ut, er basert på lønnsomhets-
prinsippet. Dette er galt. Den økonomiske 
styringen av virksomheten er basert på sta-
tens kontantprinsipp, og regnskapene i stat-
lige virksomheter er basert på det samme. 
Supplerende regnskapsinformasjon fra peri-
odiserte virksomhetsregnskaper som prøves 
ut i enkelte statlige virksomheter, er derfor 
ikke grunnlaget for den politiske styringen 
av virksomhetene, men er kun ment som 
en kilde for tilleggsinformasjon. De statlige 
regnskapsstandardene som har vært utprøvd 
er regnskapsmessige tilpasset statens behov 
for informasjon. De statlige regnskapsstan-
dardene gir dermed ikke adgang for statlige 
virksomheter til å operere med over- eller 
underskudd, og det tillates ikke å «bygge 
opp» egenkapital for statlige virksomheter. 
Fokus i de statlige regnskapsstandardene er 
å få fram et kostnadsbilde for hvordan res-
sursene i statlige virksomheter fordeles og 
brukes. I en slik sammenheng er resultatbe-
greper som vi fi nner i private virksomheter 
uten interesse.

 Bjarne Jensen påstår videre at SSØ er i 
utakt med sin egen regjering og på linje med 
Frp. Utprøvingsarbeidet med periodiserte 
virksomhetsregnskap ble behandlet i Stor-
tinget så sent som høsten 2006, og ble med 
bred tilslutning besluttet videreført. La det 
ikke være noen tvil om at SSØ lojalt har fulgt 
opp denne regjeringens vedtak og sikret god 
faglig kvalitet i utprøvingsarbeidet. For øvrig 
bør det nevnes at Frp på Stortinget har gått 
inn for å nedlegge SSØ.
 
Bent Sofus Tranøy hevder på sin side 
at SSØ har basert sitt arbeid med å utvikle 
og prøve ut statlige regnskapsstandarder på 
premissene til private stift elser og revisorsel-

skaper. Det er riktig at Finansdepartementet 
har benyttet kompetanse fra revisorselska-
per i en tidlig utredningsfase av utprøvings-
arbeidet for å avklare praktisering og tolk-
ninger av regnskapsloven. Hovedpoenget er 
imidlertid at de statlige regnskapsstandar-
dene, som har vært prøvd ut i fi re år, skiller 
seg fra praksis i privat sektor på vesentlige 
områder, og er tilpasset statsspesifi kke for-
hold og rammebetingelser. Tilpasninger til 
statens behov er foretatt av Finansdeparte-
mentet.

 Bent Sofus Tranøy blottstiller at han ikke 
har satt seg godt nok inn i statlige regnskaps-
standardene når han påstår at statens fi nan-
siering av utdanningssektoren med dette 
arbeidet blir dyrere når eiendomsprisene 
stiger. Stortingets bevilgninger og øvrig po-
litisk styring av statlige aktiviteter fastsettes 
helt uavhengig av standardene som fastset-
tes for supplerende virksomhetsregnskaper. 
Eff ekten Tranøy advarer mot er nettopp et 
eksempel på et forhold som er ivaretatt i de 
statlige regnskapsstandardene. Svingninger 
i markedsverdi er størrelser som ikke er re-
levante for statens aktiviteter. Derfor er his-
torisk kost lagt til grunn i verdsettelsen av 
eiendelene, bortsett fra at åpningsbalansen 
er basert på en vurdering av gjenanskaff el-
sesverdi.
 
Tranøy hevder videre at det er sentralt å 
se nærmere på hvilke drivkreft er som ligger 
bak SSØs arbeid med å utvikle nye statlige 
regnskapsstandarder. Hvilket grunnlag har 
han for å påstå at Finansdepartementet eller 
SSØ i dette arbeidet har en skjult agenda? Ut-
prøvingsarbeidet har vært forelagt Stortinget 
både i 2004 og 2007. Finansdepartementet 
har som et ledd i en bred evalueringsprosess 
i 2008/2009 invitert til en åpen debatt om 
utprøvingsarbeidet ved en omfattende hø-
ringsrunde om de regnskapsmessige veival-
gene. Dette arbeidet er regjeringen nå i ferd 
med å sluttføre.

Vår regjering fører kampen mot privati-
sering og konkurranseutsetting, fordi vi tror 
på fellesskapsløsningene, helhetlige priorite-
ringer og at det off entlige løser oppgavene 
best. De som er enige med oss i den kampen, 
bør imidlertid rette skytset i andre retnin-
ger enn mot SSØ og utprøvingen av stat -
lige regnskapsstandarder i statens virksom-
heter. ■■

Ole Morten Geving er statssekretær i 
Finansdepartementet
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fase av utprøvingsarbeidet for å 
avklare praktisering og tolknin-
ger av regnskapsloven. Hovedpo-
enget er imidlertid at de statlige 
regnskapsstandardene, som har 
vært prøvd ut i fi re år, skiller seg 
fra praksis i privat sektor på 
vesentlige områder, og er tilpas-
set statsspesifi kke forhold og 
rammebetingelser. Tilpasninger 
til statens behov er foretatt av 
Finansdepartementet.

 Bent Sofus Tranøy blottstiller 
at han ikke har satt seg godt nok 
inn i statlige regnskapsstandar-
dene når han påstår at statens 
fi nansiering av utdanningssekto-
ren med dette arbeidet blir dyrere 
når eiendomsprisene stiger. 
Stortingets bevilgninger og øvrig 
politisk styring av statlige 
aktiviteter fastsettes helt uavhen-
gig av standardene som fastsettes 
for supplerende virksomhets-
regnskaper. Effekten Tranøy 
advarer mot er nettopp et eksem-
pel på et forhold som er ivaretatt i 
de statlige regnskapsstandar-
dene. Svingninger i markeds-
verdi er størrelser som ikke er 
relevante for statens aktiviteter. 
Derfor er historisk kost lagt til 
grunn i verdsettelsen av eiende-
lene, bortsett fra at åpningsbalan-
sen er basert på en vurdering av 
gjenanskaffelsesverdi.

Tranøy hevder videre at det er 
sentralt å se nærmere på hvilke 
drivkrefter som ligger bak SSØs 
arbeid med å utvikle nye statlige 
regnskapsstandarder. Hvilket 
grunnlag har han for å påstå at 
Finansdepartementet eller SSØ i 
dette arbeidet har en skjult 
agenda? Utprøvingsarbeidet har 
vært forelagt Stortinget både i 
2004 og 2007. Finansdepartemen-
tet har som et ledd i en bred 
evalueringsprosess i 2008/2009 
invitert til en åpen debatt om 
utprøvingsarbeidet ved en 
omfattende høringsrunde om de 
regnskapsmessige veivalgene. 
Dette arbeidet er regjeringen nå i 
ferd med å sluttføre.

Vår regjering fører kampen 
mot privatisering og konkurran-
seutsetting, fordi vi tror på 
fellesskapsløsningene, helhetlige 
prioriteringer og at det offentlige 
løser oppgavene best. De som er 
enige med oss i den kampen, bør 
imidlertid rette skytset i andre 
retninger enn mot SSØ og 
utprøvingen av statlige regn-
skapsstandarder i statens 
virksomheter.

Ole Morten Geving,
statssekretær i Finansdepartementet

Klassekampen har de siste 
dagene hatt fl ere oppslag om 
Senter for statlig økonomistyring 
(SSØ) og arbeidet med utprøving 
av statlige regnskapsstandarder. 
Det framstilles som om Finansde-
partementet og SSØ aktivt legger 
til rette for privatisering, konkur-
ranseutsetting og nye styrings-
prinsipper i retning av «new 
public management». Dette er så 
feil som det kan få blitt. Artiklene 
inneholder faktafeil, udokumen-
terte påstander og en stor dose 
konspirasjonsteori om Finansde-
partementet og SSØs rolle, som 
ikke kan stå uimotsagt. Det er 
nødvendig med noen oppklarin-
ger.

 La meg først og fremst 
understreke at arbeidet med å 
utvikle og prøve ut regnskaps-
standarder for statlige virksom-
heter ikke er et ledd i en styrings-
reform. Vi legger med dette 
arbeidet verken opp til privatise-
ring eller nedbygging av offentlig 
sektor. Vår regjering har gått i 
stikk motsatt retning av privati-
sering og konkurranseutsetting. 
Vi har i denne perioden reversert 
privatiseringer som Bondevikre-
gjeringen gjennomførte, og vi har 
ved hver korsvei tatt steget bort 
fra denne type prinsipper. Vi er 
grunnleggende opptatt av at 
samfunnets velferd og styring 
med fellesskapets ressurser best 
ivaretas innenfor en offentlig 
styrt ramme. Jeg må si at jeg ikke 
skjønner hvilken virkelighet de 
lever i, de som i fullt alvor mener 
og tror at denne regjeringen, og 
Finansdepartementet under 
Kristin Halvorsens ledelse, driver 
et storstilt og hemmelig arbeid 
for å legge til rette for en slik 
utvikling. Dette står ikke til 
troende.

Styringssystemer basert på 
bedriftsøkonomiske budsjette-
ringsprinsipper etter «New 
public management» med stor 
fi nansiell handlefrihet for statlige 
virksomheter, blant annet 
gjennom adgang til lånefi nan-

siering av investeringer, har 
denne regjeringen kontant og 
prinsipielt avvist. Vi har derfor 
gått imot lånefi nansiering av 
statlige investeringer, nettopp for 
å sikre politisk styring og helhet-
lig prioritering. Vi har slått fast at 
Stortingets bevilgningsvedtak i 
statsbudsjettet fortsatt skal 
baseres på kontantprinsippet. 
Dette gir direkte og tydelig 
styring av statens aktiviteter, i 
motsetning til bevilgninger 
basert på bedriftsøkonomiske 
kostnadsbegreper. Det må derfor 
ikke være noen tvil om at det er 
helt uaktuelt å åpne for å endre 
rammene for den politiske 
styringen av statlige virksomhe-
ter eller endringer i fullmaktene 
til disse.

Formålet med utprøvingsarbei-
det med periodiserte virksom-
hetsregnskap har vært å få fram 
tilleggsinformasjon knyttet til 
aktiviteten i statlige virksomhe-
ter og om virksomhetenes 
eiendeler som kontantregnska-
pet ikke gir. Å få bedre informa-
sjon om kostnadene i statlige 
virksomheter er ikke å ta i bruk 
eller stimulere markedsmekanis-
mer. Hensikten med å få fram 
kostnader i statlige virksomheter 
på en mer standardisert måte, er 
tvert om å bidra til effektiv 
ressursbruk uten å ta i bruk 
markedsmekanismer.

Bjarne Jensen hevder i oppslaget 
27. mai at regnskapsprinsippene, 
som er utviklet og prøvd ut, er 
basert på lønnsomhetsprinsip-
pet. Dette er galt. Den økonomis-

ke styringen av virksomheten er 
basert på statens kontantprin-
sipp, og regnskapene i statlige 
virksomheter er basert på det 
samme. Supplerende regnskaps-
informasjon fra periodiserte 
virksomhetsregnskaper som 
prøves ut i enkelte statlige 
virksomheter, er derfor ikke 
grunnlaget for den politiske 
styringen av virksomhetene, 
men er kun ment som en kilde 
for tilleggsinformasjon. De 
statlige regnskapsstandardene 
som har vært utprøvd er regn-

skapsmessige tilpasset statens 
behov for informasjon. De 
statlige regnskapsstandardene 
gir dermed ikke adgang for 
statlige virksomheter til å 
operere med over- eller under-
skudd, og det tillates ikke å 
«bygge opp» egenkapital for 
statlige virksomheter. Fokus i de 
statlige regnskapsstandardene er 
å få fram et kostnadsbilde for 
hvordan ressursene i statlige 
virksomheter fordeles og brukes. 
I en slik sammenheng er resul-
tatbegreper som vi fi nner i 
private virksomheter uten 
interesse.

 Bjarne Jensen påstår videre at 
SSØ er i utakt med sin egen 
regjering og på linje med Frp. 
Utprøvingsarbeidet med periodi-
serte virksomhetsregnskap ble 
behandlet i Stortinget så sent 
som høsten 2006, og ble med bred 
tilslutning besluttet videreført. 
La det ikke være noen tvil om at 
SSØ lojalt har fulgt opp denne 

regjeringens vedtak og sikret god 
faglig kvalitet i utprøvingsarbei-
det. For øvrig bør det nevnes at 
Frp på Stortinget har gått inn for 
å nedlegge SSØ.

Bent Sofus Tranøy hevder på sin 
side at SSØ har basert sitt arbeid 
med å utvikle og prøve ut statlige 
regnskapsstandarder på premis-
sene til private stiftelser og 
revisorselskaper. Det er riktig at 
Finansdepartementet har 
benyttet kompetanse fra revisor-
selskaper i en tidlig utrednings-

«Vår regjering har gått i stikk 
motsatt retning av privatisering og 
konkurranseutsetting»

SSØ: Jernbane-
verket bruker 
SSØs regn-
skapsmodeller. 
Hensikten med 
SSØ er å bidra til 
effektiv ressurs-
bruk uten å ta i 
bruk markeds-
mekanismer, 
skriver Ole 
Morten Geving. 
 FOTO: SCANPIX 

Regjeringen har ingen hemmelig privatiseringsplan for offentlig sektor. 
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NOTAT: Finansdepartemen-
tet sier at notatet om regn-
skapsmodeller i offentlig 
forvaltning, som Klassekam-
pen omtalte i går, ikke skriver 
seg fra denne regjeringen.
■■ Svenn Arne Lie

I gårsdagens avis skrev Klassekampen at 
Finansdepartementet i et notat fra 2006 
anbefaler at Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ) skal utvikle regnskapsprinsip-
per for off entlig sektor som er mest mulig 
lik lønnsomhetsregnskapene i privat næ-
ringsliv. 

Notatet som saken var bygget på er da-
tert 7. april 2006, men dette er i følge Fi-
nansdepartementet kun publiseringsdato 
og dermed ikke et revidert notat som den 
rødgrønne regjeringen står bak. 

Fra forrige regjering
Finansdepartementet rykket derfor ut i går 
og sendte Klassekampen følgende e-post på 
vegne av statssekretær Ole Morten Geving 
(Sp). 

– Det blir fullstendig skivebom når Klas-
sekampen later som om sitatet «at statens 
regnskapsregler skal være mest mulig på lin-
je med de reglene som gjelder i privat sektor» 
er et uttrykk for denne regjeringens poli-
tikk. For det første så er notatet som Klas-
sekampen refererer til i gårsdagens avis fra 
november 2004 og utformet under den for-
rige regjeringen. For det andre så inneholder 
notatet vurderinger og anbefalinger fra en 
prosjektgruppe som ble satt ned av Finans-
departementet. SSØ instrueres ikke i slike 
rapporter, og notatet er ikke stilet til SSØ, 
står det i e-posten.

Klassekampen prøvde i går og tirsdag å få 
et intervju med statssekretær Geving. Dette 
lyktes vi ikke i. 

Galt bilde
Geving skriver videre i sin e-post:

– Notatet drøft er vesentlige tilpasninger 
og avgrensinger fra praksis i næringslivet, 
bl.a. resultatbegrepet, egenkapital og histo-
risk kost som vurderingsprinsipp for verdi 
på eiendeler. Å få fram et kostnadsbilde 
fører ikke til lønnsomhetsstyring. Da må 
det også være en inntektsside i regnskapet 
– og der har vi lagt vesentlige forskjeller 

fra praksis i næringslivet. Gjennom å ta 
ut sitatet om «at statens regnskapsregler 
skal være mest mulig på linje med de re-
glene som gjelder i privat sektor» skapes 
et helt galt bilde av hva som var innholdet 
i notatet. En formulering som for øvrig 
ikke denne regjering ville valgt, noe som 
for øvrig burde være hevet over enhver 
tvil når en ser hva regjeringen faktisk har 
gjort.

Klassekampen får opplyst at det er gjort 
regnskapsmessige endringer, veivalg og 
tilpasninger for statsspesifi kke forhold og 
rammebetingelser.

Ifølge Finansdepartementet medfører 
dette at de statlige regnskapsstandardene 
avviker fra regnskapslovens prinsipper og 
de norske regnskapsstandardene (NRS) på 
disse områdene. I e-posten fra statssekretæ-
ren heter det:

– Den rødgrønne regjeringen har tatt 
initiativ til å evaluere det breie utviklings-
arbeidet som er foretatt for statlige regn-
skapsstandarder, og fått en rekke innspill på 
vårt høringsnotat. Den rødgrønne regjerin-
gen må vurderes i forhold til de foretatte 
regnskapsmessige veivalg og avgrensinger 
som ble sendt på bred høring i november 
2008, ikke tidligere forarbeid gjennomført 
av Bondevikregjeringen.

I lørdagens avis om talte vi Helse- og 
omsorgsdepartementets (HOD) hørings-
uttalelse om bruken av periodiserte virk-
somhetsregnskap. I uttalelsen heter det at 
«Periodiseringsprinsippet er mest hen-
siktsmessig i forretningsdrift  hvor man skal 
dokumentere avkastning på den innskutte 
kapital».   ■■ 

– Ikke vårt notat

KLASSEKAMPENNYHETER

NOTAT: Finansde-
partementet sier at 
notatet om regn-
skapsmodeller i of-
fentlig forvaltning, 
som Klassekam-
pen omtalte i går, 
ikke skriver seg fra 
denne regjeringen.

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

I gårsdagens avis skrev Klas-
sekampen at Finansdeparte-
mentet i et notat fra 2006 an-
befaler at Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) skal 
utvikle regnskapsprinsipper 
for offentlig sektor som er 
mest mulig lik lønnsomhets-
regnskapene i privat nærings-
liv. 

Notatet som 
saken var byg-
get på er datert 
7. april 2006, 
men dette er i 
følge Finansde-
partementet
kun publise-
ringsdato og 
dermed ikke et 
revidert notat 
som den rød-
grønne regjeringen står bak.

Fra forrige regjering
Finansdepartementet rykket 
derfor ut i går og sendte Klas-
sekampen følgende e-post på 
vegne av statssekretær Ole 
Morten Geving (Sp). 

– Det blir fullstendig skive-
bom når Klassekampen later 
som om sitatet «at statens 
regnskapsregler skal være 
mest mulig på linje med de re-
glene som gjelder i privat sek-
tor» er et uttrykk for denne re-
gjeringens politikk. For det 
første så er notatet som Klas-
sekampen refererer til i gårs-
dagens avis fra november 2004 
og utformet under den forrige 
regjeringen. For det andre så 
inneholder notatet vurderin-
ger og anbefalinger fra en pro-
sjektgruppe som ble satt ned 
av Finansdepartementet. SSØ 
instrueres ikke i slike rappor-
ter, og notatet er ikke stilet til 
SSØ, står det i e-posten.

Klassekampen prøvde i går 
og tirsdag å få et intervju med 
statssekretær Geving. Dette 
lyktes vi ikke i. 

Galt bilde
Geving skriver videre i sin e-
post:

– Notatet drøfter vesentlige 
tilpasninger og avgrensinger 
fra praksis i næringslivet, bl.
a. resultatbegrepet, egenkapi-
tal og historisk kost som vur-
deringsprinsipp for verdi på 
eiendeler. Å få fram et kost-
nadsbilde fører ikke til lønn-
somhetsstyring. Da må det 

også være en 
inntektsside i 
regnskapet – 
og der har vi 
lagt vesentlige 
forskjeller fra 
praksis i næ-
ringslivet.
Gjennom å ta 
ut sitatet om 
«at statens 
regnskapsre-

gler skal være mest mulig på 
linje med de reglene som gjel-
der i privat sektor» skapes et 
helt galt bilde av hva som var 
innholdet i notatet. En formu-
lering som for øvrig ikke den-
ne regjering ville valgt, noe 
som for øvrig burde være he-
vet over enhver tvil når en ser 

hva regjeringen faktisk har 
gjort.

Klassekampen får opplyst 
at det er gjort regnskapsmes-
sige endringer, veivalg og til-
pasninger for statsspesifi kke 
forhold og rammebetingel-
ser.

Ifølge Finansdepartemen-
tet medfører dette at de statli-
ge regnskapsstandardene av-
viker fra regnskapslovens 
prinsipper og de norske regn-
skapsstandardene (NRS) på 

disse områdene. I e-posten fra 
statssekretæren heter det:

– Den rødgrønne regjerin-
gen har tatt initiativ til å eva-
luere det breie utviklingsar-
beidet som er foretatt for stat-
lige regnskapsstandarder, og 
fått en rekke innspill på vårt 
høringsnotat. Den rødgrønne 
regjeringen må vurderes i for-
hold til de foretatte regnskaps-
messige veivalg og avgrensin-
ger som ble sendt på bred hø-
ring i november 2008, ikke 

tidligere forarbeid gjennom-
ført av Bondevikregjeringen.

I lørdagens avis om talte vi 
Helse- og omsorgsdeparte-
mentets (HOD) høringsutta-
lelse om bruken av periodiser-
te virksomhetsregnskap. I ut-
talelsen heter det at «Periodi-
seringsprinsippet er mest 
hensiktsmessig i forretnings-
drift hvor man skal dokumen-
tere avkastning på den inn-
skutte kapital».   

svennal@klassekampen.no

– Ikke vårt notat

UKLAR: Finansdepartementet avviser at de bruker næringslivet som modell for offentlig sektor. 
 FOTO: KNUT FALCH, SCANPIX
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Nordmenn foretrekker fornybar energi som vann- og vind-
kraft. Gasskraft med CO2-rensing står langt lavere i kurs hos 
folk fl est. Fornybare energikilder som vann- og vindkraft står 
langt høyere i kurs blant nordmenn enn fossil energiproduk-
sjon selv om den renses for CO2, viser TNS Gallups klimaba-
rometer. Befolkningen har best inntrykk av vannkraft, 
småkraft og fjernvarme. Havvindmøller, tidevannskraft og 
bølgekraft blir også ansett som positivt.  ©NTB

Vil ha mer fornybar energi

Hunderfossen kraftstasjon

■■ Det blir stadig fl ere alderspensjonister, og andelen over 85 
år øker stadig, melder Nav. 642.454 personer hadde alderspen-
sjon ved utgangen av første kvartal, og det er vel 17.000 fl ere 
i løpet av de fi re siste årene. Totalt er vel 18 prosent av de nå-
værende alderspensjonistene 85 år eller eldre, mens andelen 
over 85 år var knapt 14 prosent ved utgangen av første kvartal 
2000. Antall pensjonister i aldersgruppen fra 67 til 74 år har 
også økt de to siste årene. ©NTB

– Pilotprosjektene Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ) 
står bak i statene bruker i ut-
strakt grad de samme regn-
skapsprinsippene som i pri-
vat næringsliv. Dette bra, sier 
Harald Brandsås, fagdirektør 
i Den norske Revisorfore-
ning.

Han støtter SSØs innføring 
av periodiserte virksomhets-
regnskap i statsforvaltningen.

– Staten burde gå enda len-
gre i å innføre regnskapsprin-

sipper fra privat næringsliv i 
offentlig forvaltning. Sammen 
med Marianne Andreassen, 
dagens direktør i SSØ, satt jeg 
i et utvalg for noen år siden 
som gikk inn for å fjerne kon-
tantprinsippet helt i staten, og 
heller bruke lønnsomhets-
regnskapet fult ut i styringen 
av offentlig sektor. Dette for-
slaget står jeg ved.

I dag bruker staten både 
kontantprinsippet og lønn-
somhetsprinsippet. Brandsås 

mener at dagens ordning med 
to regnskapsprinsipper i sta-
ten er unødvendig. 

– For meg er det enkelt å 
velge hvilket regnskapsprin-
sipp som skal gjelde. 

– Dere i revisorforeningen er 
vel ikke uten egeninteresser i 
dette spørsmålet?

– Jo, egentlig Vi reviderer 
stort sett i privat sektor og lite 
i staten. 

– Med innføringen av det 
nye regnskapssystemet til SSØ 

så øker vel behovet for reviso-
rer?

– Nei, det gir ingen fl ere re-
visjonsoppdrag.

Brandsås mener at lønnsom-
hetsregnskapet er bygd på 
nøytrale prinsipper, der formå-
let er å speile virkeligheten. 

– De viser hvordan kostna-
dene fordeles opp mot aktivi-
tetene man driver med i sta-
ten. Her er det ingen forskjell 
på offentlig og privat sektor, 
sier han.

– Lønnsomhetsregnskap i staten er bra

FAKTA

Offentlig styring:
■ Klassekampen har den siste 
uka hatt fl ere saker om Senter 
for statlig økonomistyring 
(SSØ), som ligger under Finans-
departementet, og utviklingen 
av nye regnskapsmodeller i 
statsforvaltningen.

■ SSØ sine regnskapsmodeller 
bygger på lønnsomhetsregn-
skap fra privat næringsliv. 
Finansdepartementet sier 
at de ikke har tilrettelagt for 
modellbruk fra privat sektor i 
styringen av offentlig sektor.  

Klassekampen 

4. juni 2009:

FAKTA

Offentlig styring:
■ Klassekampen har den siste uka hatt fl ere 
saker om Senter for statlig økonomistyring 
(SSØ), som ligger under Finansdepartemen-
tet, og utviklingen av nye regnskapsmodeller i 
statsforvaltningen.
■ SSØ sine regnskapsmodeller bygger på 
lønnsomhetsregnskap fra privat næringsliv. 
Finansdepartementet sier at de ikke har 
tilrettelagt for modellbruk fra privat sektor i 
styringen av offentlig sektor.  

– Pilotprosjektene Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ) står bak i statene bru-
ker i utstrakt grad de samme regnskaps-
prinsippene som i privat næringsliv. Det-
te bra, sier Harald Brandsås, fagdirektør i 
Den norske Revisorforening. 

Han støtter SSØs innføring av periodi-
serte virksomhetsregnskap i statsforvalt-
ningen.

– Staten burde gå enda lengre i å inn-
føre regnskapsprinsipper fra privat næ-
ringsliv i off entlig forvaltning. Sammen 
med Marianne Andreassen, dagens di-
rektør i SSØ, satt jeg i et utvalg for noen 
år siden som gikk inn for å fj erne kontant-
prinsippet helt i staten, og heller bruke 
lønnsomhetsregnskapet fult ut i styringen 
av off entlig sektor. Dette forslaget står jeg 
ved.

I dag bruker staten både kontant-
prinsippet og lønnsomhetsprinsippet. 

Brandsås mener at dagens ordning med 
to regnskapsprinsipper i staten er unød-
vendig. 

– For meg er det enkelt å velge hvilket 
regnskapsprinsipp som skal gjelde. 

– Dere i revisorforeningen er vel ikke 
uten egeninteresser i dette spørsmålet?

– Jo, egentlig Vi reviderer stort sett i 
privat sektor og lite i staten. 

– Med innføringen av det nye regnskaps-
systemet til SSØ så øker vel behovet for 
revisorer?

– Nei, det gir ingen fl ere revisjonsopp-
drag.

Brandsås mener at lønnsomhetsregn-
skapet er bygd på nøytrale prinsipper, der 
formålet er å speile virkeligheten. 

– De viser hvordan kostnadene forde-
les opp mot aktivitetene man driver med i 
staten. Her er det ingen forskjell på off ent-
lig og privat sektor, sier han. ■■

– Lønnsomhetsregnskap 
i staten er bra

SSØ
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Valg av regnskapssystem avgjør om offentlig sektor 
styres som en bedrift eller som et demokrati, skriver 
Noralv Monsen.

Regnskap i offentlig 
sektor
■■ Norvald Monsen

I de senere år har vi internasjonalt sett 
en utvikling i retning av å erstatte tradisjo-
nelle off entlige regnskap med samme regn-
skap som utarbeides i privat sektor (for-
retningsregnskap). Også i Norge fi nner vi 
eksempler på en slik utvikling. Som en følge 
av sykehusreformen for noen år siden, gikk 
sykehusene over fra å utarbeide regnska-
pene i samsvar med de fylkeskommunale 
regnskapsreglene, til å følge regnskapsloven, 
som gjelder for private bedrift er.

Et annet eksempel på denne utviklingen 
fi nner vi i form av statlige regnskapsstan-
darder (SRS), som utarbeides av Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ). Disse stan-
dardene baseres på forretningsregnskapet, 
riktignok med enkelte modifi kasjoner, og er 
tenkt fulgt av statlige enheter ved utarbei-
delse av et eget regnskap som tillegg til sitt 
offi  sielle regnskap, som fortsatt skal baseres 
på de statlige regnskapsreglene.

Blant forklaringene på utviklingen i ret-
ning av innføringen av forretningsregnskap i 
off entlig sektor, vil jeg trekke frem følgende: 
(1) en politisk oppfatning som sier at off ent-
lig sektor i størst mulig grad bør styres på 
samme måte som privat sektor og derfor har 
behov for utarbeidelse av samme regnskap 
som utarbeides i privat sektor (det vil si for-
retningsregnskap), (2) mangelfull kunnskap 
om hva et forretningsregnskap representerer 
og (3) mangelfull kunnskap om at det fi nnes 
et alternativ til forretningsregnskap. 

Det første argumentet er et legitimt ar-
gument i et demokratisk samfunn – hvis det 
presenteres som et politisk argument. Men 
problemet er at mange med denne oppfat-
ningen argumenterer for at privat regnskap 
er bedre enn tradisjonelle off entlige regn-
skaper, vurdert på en nøytral og objektiv 
måte. Dette er ikke riktig. Min oppfatning er 
videre at mange som argumenterer for inn-
føring av forretningsregnskap – oft e upresist 
omtalt som perioderegnskap – egentlig ikke 
er klar over hvilket regnskap det såkalte pe-
rioderegnskapet representerer.

Når det gjelder det tredje argumentet, så 
har jeg forståelse for det. Vet man ikke at 
det fi nnes et alternativ til forretningsregn-
skap, kan man heller ikke argumentere for et 
alternativ. Det fi nnes imidlertid et alternativ, 
nemlig kameralregnskap. Dette regnskapet 
ble eksplisitt utviklet for bruk i off entlig sek-

tor i de tysktalende land (Østerrike, Tyskland 
og Sveits), nettopp som alternativ til innfø-
ring av forretningsregnskap i off entlig sektor. 

Hovedbegrepene i et regnskap er inn-
tekter og utgift er. Inntekter representerer 
krav på innbetalinger, enten umiddelbart 
eller senere. Utgift er representerer forplik-
telser til utbetalinger, enten umiddelbart 
eller senere. Dette betyr at inntektene og 
utgift ene alltid vil ha en pengevirkning, en-
ten i den aktuelle regnskapsperioden (i form 
av umiddelbare inn- og utbetalinger) eller i 
senere regnskapsperioder (i form av senere 
inn- og utbetalinger). Inntektene og utgift e-
ne kan imidlertid også ha en annen virkning 
(i tillegg til pengevirkningen), nemlig en 
lønnsomhetsvirkning, i form av lønnsom-
hetsinntekter (også referert til som opptjente 
inntekter) og kostnader. Til forskjell fra inn-
tektenes og utgift enes pengevirkning, som 
påvirker en organisasjons pengebeholdning 
(kasse- og bankbeholdning), påvirker inn-
tektenes og utgift enes lønnsomhetsvirkning 

organisasjonens egenkapital (dvs. forskjel-
len mellom organisasjonens eiendeler og 
gjeld). En slik lønnsomhetsvirkning er av 
interesse for bedrift er som selger sine varer 
og tjenester mot betaling.

Dette betyr at inntektene og utgift ene kan 
periodiseres i samsvar med to ulike periodi-
seringsprinsipper, nemlig et pengeperiodise-
ringsprinsipp og et lønnsomhetsperiodiserings-
prinsipp. Førstnevnte periodiseringsprinsipp 
– omtalt som anordningsprinsippet (inklu-
dert kontantprinsippet) – brukes for å rap-
portere pengevirkningen til inntektene og ut-
gift ene, og sistnevnte periodiseringsprinsipp 
– oft e upresist benevnt periodiseringsprin-
sippet – brukes for å rapportere lønnsom-
hetsvirkningen til inntektene og utgift ene.

Forretningsregnskapet fokuserer 
på lønnsomhetsvirkningen til inntektene 
og utgift ene. For dette formål brukes den 
opprinnelige varianten av dobbel bokføring, 
referert til som «kjøpmannens dobbelte 
bokføringsmetode», fordi den er utviklet 
for bruk i kjøpmenns forretningsvirksom-
het. Hvis vi ser nærmere på statsregnskapet 
og kommuneregnskapet i Norge, fi nner vi 
derimot at de begge fokuserer på pengevirk-
ningen til inntektene og utgift ene. Videre 
fi nner vi at begge regnskapene baseres på 
bruk av dobbel bokføring. Men fordi kjøp-
mannens dobbelte bokføring er utviklet for 
å rapportere lønnsomhetsvirkningen – og 
ikke pengevirkningen – til inntektene og ut-
gift ene, kan vi ikke bruke dobbel bokføring 
i statsregnskapet og kommuneregnskapet 
på samme måte som den brukes på i for-
retningsregnskapet. Derfor er det utviklet 
to spesialvarianter av dobbel bokføring for 
bruk i henholdsvis statsregnskapet og kom-
muneregnskapet, som vi kan omtale som 
henholdsvis «statsregnskapets dobbelte 
bokføringsmetode» og «kommuneregnska-
pets dobbelte bokføringsmetode». 

Ettersom både statsregnskapet og kom-
muneregnskapet bruker ulike spesialvari-
anter av dobbel bokføring, som er utviklet 
for utarbeidelse av lønnsomhetsregnskap, til 
utarbeidelse av pengeregnskap, er disse to 
regnskapene spesielle, kompliserte og van-
skelige å forstå.

Det fi nnes to hovedvarianter av kameral-
regnskap, nemlig forvaltningskameralistikk 
og bedrift skameralistikk. Begge baseres på 
bruk av enkel bokføring, som er en bokfø-
ringsmetode utviklet for bruk til utarbei-
delse av pengeregnskap, nemlig henholdsvis 
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I de senere år har vi internasjo-
nalt sett en utvikling i retning av 
å erstatte tradisjonelle offentlige 
regnskap med samme regnskap 
som utarbeides i privat sektor 
(forretningsregnskap). Også i 
Norge fi nner vi eksempler på en 
slik utvikling. Som en følge av 
sykehusreformen for noen år 
siden, gikk sykehusene over fra å 
utarbeide regnskapene i samsvar 
med de fylkeskommunale 
regnskapsreglene, til å følge 
regnskapsloven, som gjelder for 
private bedrifter.

Et annet eksempel på denne 
utviklingen fi nner vi i form av 
statlige regnskapsstandarder 
(SRS), som utarbeides av Senter 
for statlig økonomistyring (SSØ). 
Disse standardene baseres på 
forretningsregnskapet, riktignok 
med enkelte modifi kasjoner, og 
er tenkt fulgt av statlige enheter 
ved utarbeidelse av et eget 
regnskap som tillegg til sitt 
offi sielle regnskap, som fortsatt 
skal baseres på de statlige 
regnskapsreglene.

Blant forklaringene på utviklin-
gen i retning av innføringen av 
forretningsregnskap i offentlig 
sektor, vil jeg trekke frem 
følgende: (1) en politisk oppfat-
ning som sier at offentlig sektor i 
størst mulig grad bør styres på 
samme måte som privat sektor og 

derfor har behov for utarbeidelse 
av samme regnskap som utarbei-
des i privat sektor (det vil si 
forretningsregnskap), (2) mangel-
full kunnskap om hva et forret-
ningsregnskap representerer og 

(3) mangelfull kunnskap om at 
det fi nnes et alternativ til forret-
ningsregnskap.

Det første argumentet er et 
legitimt argument i et demokra-
tisk samfunn – hvis det presente-
res som et politisk argument. 
Men problemet er at mange med 
denne oppfatningen argumente-

rer for at privat regnskap er bedre 
enn tradisjonelle offentlige 
regnskaper, vurdert på en nøytral 
og objektiv måte. Dette er ikke 
riktig. Min oppfatning er videre 
at mange som argumenterer for 

innføring av forretningsregnskap 
– ofte upresist omtalt som 
perioderegnskap – egentlig ikke 
er klar over hvilket regnskap det 
såkalte perioderegnskapet 
representerer.

Når det gjelder det tredje 
argumentet, så har jeg forståelse 
for det. Vet man ikke at det fi nnes 
et alternativ til forretningsregn-
skap, kan man heller ikke 
argumentere for et alternativ. Det 
fi nnes imidlertid et alternativ, 
nemlig kameralregnskap. Dette 
regnskapet ble eksplisitt utviklet 
for bruk i offentlig sektor i de 
tysktalende land (Østerrike, 
Tyskland og Sveits), nettopp som 
alternativ til innføring av forret-
ningsregnskap i offentlig sektor. 

Hovedbegrepene i et regnskap er 
inntekter og utgifter. Inntekter
representerer krav på innbetalin-
ger, enten umiddelbart eller 
senere. Utgifter representerer
forpliktelser til utbetalinger, 
enten umiddelbart eller senere. 
Dette betyr at inntektene og 
utgiftene alltid vil ha en penge-
virkning, enten i den aktuelle 
regnskapsperioden (i form av 
umiddelbare inn- og utbetalin-
ger) eller i senere regnskapspe-
rioder (i form av senere inn- og 
utbetalinger). Inntektene og 
utgiftene kan imidlertid også ha 
en annen virkning (i tillegg til 
pengevirkningen), nemlig en 
lønnsomhetsvirkning, i form av 
lønnsomhetsinntekter (også 
referert til som opptjente inntek-
ter) og kostnader. Til forskjell fra 
inntektenes og utgiftenes 
pengevirkning, som påvirker en 
organisasjons pengebeholdning 
(kasse- og bankbeholdning), 
påvirker inntektenes og utgifte-
nes lønnsomhetsvirkning 
organisasjonens egenkapital 
(dvs. forskjellen mellom organi-
sasjonens eiendeler og gjeld). En 
slik lønnsomhetsvirkning er av 
interesse for bedrifter som selger 
sine varer og tjenester mot 
betaling.

Dette betyr at inntektene og 
utgiftene kan periodiseres i 
samsvar med to ulike periodise-
ringsprinsipper, nemlig et 
pengeperiodiseringsprinsipp og
et lønnsomhetsperiodiserings-
prinsipp. Førstnevnte periodise-
ringsprinsipp – omtalt som 
anordningsprinsippet (inkludert 
kontantprinsippet) – brukes for å 
rapportere pengevirkningen til 
inntektene og utgiftene, og 
sistnevnte periodiseringsprin-
sipp – ofte upresist benevnt 
periodiseringsprinsippet – 
brukes for å rapportere lønnsom-
hetsvirkningen til inntektene og 
utgiftene.

Forretningsregnskapet fokuserer 
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Norvald Monsen

på lønnsomhetsvirkningen til 
inntektene og utgiftene. For dette 
formål brukes den opprinnelige 
varianten av dobbel bokføring, 
referert til som «kjøpmannens 
dobbelte bokføringsmetode», 
fordi den er utviklet for bruk i 
kjøpmenns forretningsvirksom-
het. Hvis vi ser nærmere på 
statsregnskapet og kommune-
regnskapet i Norge, fi nner vi deri-
mot at de begge fokuserer på 
pengevirkningen til inntektene 
og utgiftene. Videre fi nner vi at 
begge regnskapene baseres på 
bruk av dobbel bokføring. Men 
fordi kjøpmannens dobbelte 
bokføring er utviklet for å 
rapportere lønnsomhetsvirknin-
gen – og ikke pengevirkningen – 
til inntektene og utgiftene, kan vi 
ikke bruke dobbel bokføring i 
statsregnskapet og kommune-

rapporterer utgifter og inntekter, 
som kan sammenlignes med de 
tilsvarende budsjetterte utgif-
tene og inntektene (budsjettkon-
troll). Et annet argument som 
også tilsier utarbeidelse av et 
pengeregnskap i offentlig sektor, 
er det forhold at vi her fi nner 
mange enveis pengestrømmer. 
Med dette mener jeg at en person 
betaler skatt til kommunen (uten 
å få en direkte motytelse fra 
kommunen), mens en annen 
person får pengestøtte (sosial-
hjelp) fra kommunen (uten å gi 
en direkte motytelse til kommu-
nen). I en slik situasjon er det 
viktig med god kontroll av både 
inn- og utbetalingene (betalings-
kontroll). 

Hvis fl ertallet av det norske 
folk derimot ønsker at offentlig 
sektor skal styres på samme 
måte som privat sektor, nemlig 
med utgangspunkt i lønnsom-
hetsbetraktninger basert på 
levering av tjenester til innbyg-
gerne mot direktebetaling 
(istedenfor i stor grad indirekte 
ved skattebetaling), bør det 
vurderes å fortsette utviklingen i 
retning av innføring av forret-
ningsregnskap (lønnsomhets-
regnskap) i offentlig sektor. Men 
da bør vi også være klar over hva 
vi mister. Vi erstatter nemlig den 
demokratiske styringen av 
offentlig sektor (som kommer til 
uttrykk i form av politisk 
vedtatte pengebudsjett) med 
lønnsomhetsstyring.

Vurdert fra et regnskapsteknolo-
gisk perspektiv – og uavhengig 
av politisk oppfatning – er min 
konklusjon at kameralregnskap 
er det beste regnskapet å bruke i 
offentlig sektor. Dette skyldes at 
det er eksplisitt utviklet for å gi 
oss pengeinformasjon for bruk i 
vår demokratiske styring i 
offentlig sektor, som i stor grad er 
skattefi nansiert. I den grad vi 
også ønsker rapportert lønnsom-
hetsinformasjon (for offentlige 
bedrifter som selger sine tjenes-
ter), kan kameralregnskapet også 
gi oss slik informasjon.

Fortsetter vi derimot på veien 
mot bruk av forretningsregnskap 
(lønnsomhetsregnskap) i offent-
lig sektor, får vi rapportert 
lønnsomhetsinformasjon, som vil 
tilfredsstille informasjonsbeho-
vet til de som ønsker å styre 
offentlig sektor, inkludert 
offentlig kjerneforvaltning med 
skoler, sykehus osv., med ut-
gangspunkt i lønnsomhetskon-
troll. Men samtidig reduseres 
rapporteringen av pengeinforma-
sjon for budsjettkontroll og 
betalingskontroll, noe som ikke 
vil tilfredsstille informasjonsbe-
hovet til dem som ønsker å styre 
offentlig sektor med utgangs-
punkt i andre politiske oppfatnin-
ger.

Norvald Monsen

regnskapet på samme måte som 
den brukes på i forretningsregn-
skapet. Derfor er det utviklet to 
spesialvarianter av dobbel 
bokføring for bruk i henholdsvis 
statsregnskapet og kommune-
regnskapet, som vi kan omtale 
som henholdsvis «statsregnska-
pets dobbelte bokføringsmetode» 
og «kommuneregnskapets 
dobbelte bokføringsmetode». 

Ettersom både statsregnskapet 
og kommuneregnskapet bruker 
ulike spesialvarianter av dobbel 
bokføring, som er utviklet for 
utarbeidelse av lønnsomhets-
regnskap, til utarbeidelse av 
pengeregnskap, er disse to 
regnskapene spesielle, kompli-
serte og vanskelige å forstå.

Det fi nnes to hovedvarianter 
av kameralregnskap, nemlig 
forvaltningskameralistikk og 
bedriftskameralistikk. Begge 
baseres på bruk av enkel bokfø-
ring, som er en bokføringsme-

tode utviklet for bruk til utarbei-
delse av pengeregnskap, nemlig 
henholdsvis «forvaltningskame-
ralistisk enkel bokføring» og 
«bedriftskameralistisk systema-
tisk enkel bokføring». Førstnevn-
te bokføringsmetode brukes til å 
utarbeide et pengeregnskap som 
rapporterer pengevirkningen til 
inntektene og utgiftene. Sist-
nevnte bokføringsmetode brukes 
derimot til å supplere pengevirk-
ningen til inntektene og utgif-
tene med deres lønnsomhetsvirk-
ning. Bedriftskameralistikken 
rapporterer nøyaktig samme 
lønnsomhetsinformasjon som 
forretningsregnskapet, noe som 
betyr at det ikke er nødvendig å 
erstatte kameralregnskapet med 
et forretningsregnskap, i den 
grad man ønsker rapportering av 
lønnsomhetsinformasjon i 
offentlig sektor (for offentlige 
bedrifter som selger sine tjenes-
ter), som et tillegg til rapporte-

ring av pengeinformasjon (for 
den offentlige kjerneforvaltnin-
gen som i stor grad er skattefi -
nansiert).

Valg av regnskapsmodell for bruk 
i offentlig sektor bør ta utgangs-
punkt i hvordan vi ønsker å styre 
offentlig sektor. Ønsker vi 
fortsatt at offentlig sektor skal 
styres på en demokratisk måte i 
samsvar med politisk vedtatte 
budsjett, bør regnskapet være 
utformet på en slik måte at det 
kan brukes til å kontrollere 
budsjettutførelsen. Ettersom et 
offentlig budsjett viser utgifter 
(til sosialhjelp, lønn, veibygging 
osv.) samt hvordan de skal 
fi nansieres i form av inntekter 
(skatteinntekter, avgifter osv.), 
representerer budsjettet et 
utgifts/inntektsbudsjett, eller 
med andre ord et pengebudsjett.  
Dermed er det behov for et 
pengeregnskap, som også 

«Valg av regnskapsmodell 
for bruk i offentlig sektor bør 
ta utgangspunkt i hvordan vi 
ønsker å styre offentlig 
sektor»

FAKTA

Saken:
■ I en serie artikler og kronikker har 
Klassekampen belyst hvordan valg 
av regnskapssystemer i offentlig 
sektor påvirker hvordan sektoren 
styres og drives.

■ Bjarne Jensen (27. mai) og Bent 
Sofus Tranøy (28. mai) rettet kritikk 
mot Senter for statlig økonomisty-
ring (SSØ), som de mener innfører 
Frp-politikk ved å anvende regn-
skapssystemer fra privat sektor. 
SVs Rolf Reikvam (2. juni) mente Ap 
må ta et oppgjør med New Public 
Management-tenkning og legge 
ned SSØ.

■ I går svarte statssekretær i 
Finansdepartementet Ole Morten 
Geving i en kronikk at kritikken er 
feilslått; regjeringen søker ikke å 
innføre styringssystemer basert på 
bedriftsøkonomiske budsjetterings-
prinsipper, men prøver ut enkelte 
elementer for å få bedre informa-
sjon om driften.

■ Norvald Monsen går i denne 
kronikken gjennom ulike systemer 
for regnskapsstyring. Han konklu-
derer med at systemer basert på 
bedriftsøkonomiske behov ikke er 
egnet for bruk i offentlig sektor, 
ettersom man da mister den demo-
kratiske styringen over sektorens 
pengebruk.

Forfatteren:
■ Norvald Monsen er dr. oecon., 
professor ved Norges Handelshøy-
skole og professor II ved Høgskolen 

DEBATT: Statens senter for økonomistyring (SSØ) bruker regnskapsstandarder basert på forretningsregnskapet, riktignok med enkelte modifi kasjoner, skriver Noralv Monsen. Klassekampen har i en serie 
artikler belyst offentlig økonomistyring. Her Klassekampen fra 29. mai, 30. mai og 3. juni.

Klassekampen 

4. juni 2009:

FAKTA

Saken:
■ I en serie artikler og kronikker har Klas-
sekampen belyst hvordan valg av regnskaps-
systemer i offentlig sektor påvirker hvordan 
sektoren styres og drives.
■ Bjarne Jensen (27. mai) og Bent Sofus 
Tranøy (28. mai) rettet kritikk mot Senter 
for statlig økonomistyring (SSØ), som de 
mener innfører Frp-politikk ved å anvende 
regnskapssystemer fra privat sektor. SVs Rolf 
Reikvam (2. juni) mente Ap må ta et oppgjør 
med New Public Management-tenkning og 
legge ned SSØ.
■ I går svarte statssekretær i Finansdepar-
tementet Ole Morten Geving i en kronikk at 
kritikken er feilslått; regjeringen søker ikke å 
innføre styringssystemer basert på bedriftsø-
konomiske budsjetteringsprinsipper, men 
prøver ut enkelte elementer for å få bedre 
informasjon om driften.
■ Norvald Monsen går i denne kronikken 
gjennom ulike systemer for regnskapsstyring. 
Han konkluderer med at systemer basert på 
bedriftsøkonomiske behov ikke er egnet for 
bruk i offentlig sektor, ettersom man da mister 
den demokratiske styringen over sektorens 
pengebruk.

Forfatteren:
■ Norvald Monsen er dr. oecon., professor ved 
Norges Handelshøyskole og professor II ved 
Høgskolen i Hedmark, Avdeling for økonomi, 
samfunnsfag og informatikk, Rena.

SSØ
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«forvaltningskameralistisk enkel bokføring» 
og «bedrift skameralistisk systematisk enkel 
bokføring». Førstnevnte bokføringsmetode 
brukes til å utarbeide et pengeregnskap som 
rapporterer pengevirkningen til inntektene og 
utgift ene. Sistnevnte bokføringsmetode bru-
kes derimot til å supplere pengevirkningen 
til inntektene og utgift ene med deres lønn-
somhetsvirkning. Bedrift skameralistikken 
rapporterer nøyaktig samme lønnsomhets-
informasjon som forretningsregnskapet, noe 
som betyr at det ikke er nødvendig å erstatte 
kameralregnskapet med et forretningsregn-
skap, i den grad man ønsker rapportering av 
lønnsomhetsinformasjon i off entlig sektor 
(for off entlige bedrift er som selger sine tjenes-
ter), som et tillegg til rapportering av pengein-
formasjon (for den off entlige kjerneforvalt-
ningen som i stor grad er skattefi nansiert).

Valg av regnskapsmodell for bruk i 
off entlig sektor bør ta utgangspunkt i hvor-
dan vi ønsker å styre off entlig sektor. Ønsker 
vi fortsatt at off entlig sektor skal styres på en 
demokratisk måte i samsvar med politisk 
vedtatte budsjett, bør regnskapet være ut-
formet på en slik måte at det kan brukes til 
å kontrollere budsjettutførelsen. Ettersom 
et off entlig budsjett viser utgift er (til sosi-
alhjelp, lønn, veibygging osv.) samt hvor-
dan de skal fi nansieres i form av inntekter 

(skatteinntekter, avgift er osv.), representerer 
budsjettet et utgift s/inntektsbudsjett, eller 
med andre ord et pengebudsjett.  Dermed 
er det behov for et pengeregnskap, som også 
rapporterer utgift er og inntekter, som kan 
sammenlignes med de tilsvarende budsjet-
terte utgift ene og inntektene (budsjettkon-
troll). Et annet argument som også tilsier 
utarbeidelse av et pengeregnskap i off entlig 
sektor, er det forhold at vi her fi nner mange 
enveis pengestrømmer. Med dette mener 
jeg at en person betaler skatt til kommunen 
(uten å få en direkte motytelse fra kommu-
nen), mens en annen person får pengestøtte 
(sosialhjelp) fra kommunen (uten å gi en 
direkte motytelse til kommunen). I en slik 
situasjon er det viktig med god kontroll av 
både inn- og utbetalingene (betalingskon-
troll). 

Hvis fl ertallet av det norske folk deri-
mot ønsker at off entlig sektor skal styres på 
samme måte som privat sektor, nemlig med 
utgangspunkt i lønnsomhetsbetraktninger 
basert på levering av tjenester til innbyg-
gerne mot direktebetaling (istedenfor i stor 
grad indirekte ved skattebetaling), bør det 
vurderes å fortsette utviklingen i retning 
av innføring av forretningsregnskap (lønn-
somhetsregnskap) i off entlig sektor. Men da 
bør vi også være klar over hva vi mister. 
Vi erstatter nemlig den demokratiske sty-

ringen av off entlig sektor (som kommer til 
uttrykk i form av politisk vedtatte penge-
budsjett) med lønnsomhetsstyring. 

Vurdert fra et regnskapsteknologisk per-
spektiv – og uavhengig av politisk oppfat-
ning – er min konklusjon at kameralregn-
skap er det beste regnskapet å bruke i off ent-
lig sektor. Dette skyldes at det er eksplisitt 
utviklet for å gi oss pengeinformasjon for 
bruk i vår demokratiske styring i off entlig 
sektor, som i stor grad er skattefi nansiert. 
I den grad vi også ønsker rapportert lønn-
somhetsinformasjon (for off entlige bedrif-
ter som selger sine tjenester), kan kameral-
regnskapet også gi oss slik informasjon.

Fortsetter vi derimot på veien mot bruk 
av forretningsregnskap (lønnsomhets-
regnskap) i off entlig sektor, får vi rappor-
tert lønnsomhetsinformasjon, som vil til-
fredsstille informasjonsbehovet til de som 
ønsker å styre off entlig sektor, inkludert 
off entlig kjerneforvaltning med skoler, sy-
kehus osv., med utgangspunkt i lønnsom-
hetskontroll. Men samtidig reduseres rap-
porteringen av pengeinformasjon for bud-
sjettkontroll og betalingskontroll, noe som 
ikke vil tilfredsstille informasjonsbehovet 
til dem som ønsker å styre off entlig sektor 
med utgangspunkt i andre politiske oppfat-
ninger. ■■

STYRING: Finansdeparte-
mentet vil at SSØ skal fort-
sette å bygge regnskaps-
modellene i staten på 
prin sippene i privat nærings-
liv. – Vi tilpasser modellen til 
statens behov, sier statsse-
kretær Ole Morten Geving. 
■■ Svenn Arne Lie

Klassekampen har denne uka hatt fl ere sa-
ker om Senter for statlig økonomistyring 
(SSØ) og deres nye regnskapsmodeller for 

off entlig forvaltning. Disse modellene byg-
ger på lønnsomhetsberegninger fra privat 
næringsliv. Kritikerne mener at dette fører 
til konkurranseutsetting og lønnsomhets-
styring av off entlig sektor.

Spørsmålet er hvilke rolle Finansdepar-
tementet har hatt og har i å fremme for-
retningsprinsipper i styringen av off entlig 
sektor.  

Klare signaler
Statssekretær i Finansdepartementet 
Ole Morten Geving (Sp) mener at den 
rødgrønne regjeringen har gitt klare sty-
ringssignaler til Senter for statlig økono-
mistyring (SSØ) når det gjelder utvikling 

av regnskapsprinsipper i offentlig sektor.
Ifølge Geving har Finansdepartementet 

hatt avgjørende styring med SSØ sitt arbeid 
og med regnskapsmodellene i off entlig for-
valtning som SSØ har utviklet.

– Sjøl om Finansdepartementet og SSØ 
har tatt utgangspunkt i regnskapsmodeller 
fra næringslivet når vi har utviklet supple-
rende regnskapsstandarder for virksomhe-
ter i staten, vil vi ikke at off entlig sektor skal 
styres etter lønnsomhetsbetraktninger slik 
Klassekampen har skrevet. Lønnsomhets-
perspektivet er ikke en betraktning som er 
relevant for statlig sektor, sier Geving.

– Hvis det er slik at lønnsomhetsperspek-
tivet ikke er interessant, hvorfor velger dere 
da å ta utgangspunkt i regnskapsmodeller fra 
privat næringsliv der lønnsomhetsmål er den 
dominerende hensikten? 

– Det vi gjør er å fj erne lønnsomhetsper-
spektivet som næringslivet bruker, og tilpas-
ser resten av modellen til bruk i off entlig 
sektor. 

– Hva sitter man egentlig igjen med når 
man fj erner lønnsomhetsperspektivet i regn-
skapsprinsippene for næringslivet?

– De endringene vi har foretatt gjør at 
SSØ sine regnskapsmodeller skiller seg ve-
sentlig fra lønnsomhetsberegningene i næ-
ringslivet.

Notatet
I 2004 lagde Finansdepartementet et notat 
til SSØ om hvilke prinsipper som skulle 
ligge til grunn for de nye regnskapsstandar-
dene i off entlig sektor. 

Her står det nevnt fl ere ganger at 

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

Klassekampen har denne uka 
hatt fl ere saker om Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ) 
og deres nye regnskapsmodel-
ler for offentlig forvaltning. 
Disse modellene bygger på 
lønnsomhetsberegninger fra 
privat næringsliv. Kritikerne 
mener at dette fører til kon-
kurranseutsetting og lønn-
somhetsstyring av offentlig 
sektor.

Spørsmålet er hvilke rolle 
Finansdepartementet har hatt 
og har i å fremme forretnings-
prinsipper i styringen av of-
fentlig sektor.  

Klare signaler
Statssekretær i Fi-
nansdepartementet 
Ole Morten Geving 
(Sp) mener at den 
rødgrønne regjerin-
gen har gitt klare 
styringssignaler til 
Senter for statlig 
økonomistyring 
(SSØ) når det gjelder 
utvikling av regn-
skapsprinsipper i offentlig 
sektor.

Ifølge Geving har Finans-
departementet hatt avgjøren-
de styring med SSØ sitt ar-
beid og med regnskapsmodel-

lene i offentlig forvaltning 
som SSØ har utviklet.

– Sjøl om Finansdeparte-
mentet og SSØ har tatt ut-
gangspunkt i regnskapsmo-
deller fra næringslivet når vi 
har utviklet supplerende 
regnskapsstandarder for virk-
somheter i staten, vil vi ikke 
at offentlig sektor skal styres 
etter lønnsomhetsbetraktnin-
ger slik Klassekampen har 
skrevet. Lønnsomhetsper-
spektivet er ikke en betrakt-
ning som er relevant for stat-
lig sektor, sier Geving.

– Hvis det er slik at lønn-
somhetsperspektivet ikke er 
interessant, hvorfor velger 
dere da å ta utgangspunkt i 
regnskapsmodeller fra privat 
næringsliv der lønnsomhets-
mål er den dominerende hen-
sikten?

– Det vi gjør er å fjerne lønn-
somhetsperspektivet som næ-
ringslivet bruker, og tilpasser 
resten av modellen til bruk i 
offentlig sektor. 

– Hva sitter man 
egentlig igjen med når 
man fjerner lønnsom-
hetsperspektivet i 
regnskapsprinsippe-
ne for næringslivet?

– De endringene vi 
har foretatt gjør at 
SSØ sine regnskaps-
modeller skiller seg 
vesentlig fra lønn-

somhetsberegningene i næ-
ringslivet.

Notatet
I 2004 lagde Finansdeparte-
mentet et notat til SSØ om 
hvilke prinsipper som skulle 
ligge til grunn for de nye regn-
skapsstandardene i offentlig 
sektor. 

Her står det nevnt fl ere gan-
ger at hensikten bak de nye 
regnskapsprinsippene i of-
fentlig sektor som SSØ skal 
utarbeide, er at de er mest mu-
lig harmonisert med lønnsom-
hetsberegningene i privat næ-
ringsliv. Dette for at priser og 
kostnader i offentlig sektor 
skal kunne sammenliknes 
med priser i privat sektor. 

Notatet som Klassekampen 
omtalte i onsdagens avis er 
opprinnelig fra 2004, da Fi-

nansdepartementet ble styrt 
av Høyres Per-Kristian Foss, 
men de oppdaterte versjonene 
av dette notatet stammer fra 
både 2006 og 2008. 

Det rødgrønne Finansde-
partementet har verken i 2006 
eller i 2008 endret hensikten 
om å harmonisere de offentli-
ge regnskapsprinsippene med 
lønnsomhetsberegningene i 
privat næringsliv. Notatet fra 
Foss sitt Finansdepartement 
legges fortsatt ved i fl ere do-
kumenter som omhandler 
SSØ og regnskapsprinsippe-
ne i offentlig sektor.

Dette gir et klart inntrykk 
av at formålet med de nye 
regnskapsstandardene i of-
fentlig sektor er at prinsippe-
ne skal likne mest mulig på 
lønnsomhetsberegningene i 
privat næringsliv. 

– Hvorfor har ikke Finans-

departementet under rødgrønt 
styre endret dette notatet?

– Finansdepartementet tok 
utgangspunkt i regnskaps-
prinsipper fra næringslivet da 
de skrev notatet i 2004. Da vi i 
etter regjeringsskriftet be-
handlet dette i 2006 hadde vi 

det samme utgangspunktet, 
men med modifi seringer, sier 
Geving.  

Ny ordlyd
Han forteller videre at ordly-
den fra den rødgrønne regje-
ringen til SSØ er annerledes 

Kopierer næringslivet

enn den under fi nansminister 
Foss, men han bekrefter at ho-
vedintensjonen om å bruke 
regnskapsmodeller fra næ-
ringslivet fortsatt ligger til 
grunn for utviklingen av nye 
regnskapsstandarder i offent-
lig sektor.

– Regnskapsloven fra privat 
næringsliv har vært utgangs-
punktet for dette arbeidet hele 
veien. Vi har ikke vært ute et-
ter å bytte ut denne modellen, 
men gjort vesentlige modifi -
seringer, sier han. 

svennal@klassekampen.no

Ole Morten 
Geving

NÆRINGSLIV: Lønnsomhetsmodeller fra privat næringsliv utgjør grunnprinsippet i styringen av offentlig sektor.            Det vil Finansdepartementet fortsette med.  FOTO: SCANPIX 

LØNNSOMT: Med det 
nye lønnsomhetsregn-
skapet til Senter for 
statlig økonomistyring 
er det bra for Forsva-
rets budsjettbalanse at 
maskiner og utstyr står 
i regnet og ruster. 

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

Finansdepartementet og di-
rektør i Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ), Marianne 
Andreassen, har ved gjentat-
te anledninger hevdet at 
lønnsomhetsregnskapet som 
de nå innfører i offentlig sek-
tor, er et «nøytralt styrings-
verktøy» for å få bedre over-
sikt over kostnader i offentlig 
forvaltning.

– Med det nye regnskaps-
systemet fra SSØ ser det bra 
ut i budsjettet hvis vi ikke 
gjør jobben vår, sier Ann Be-
rit Sagedal, tillitsvalgt i Nor-
ges Tjenestemannslag (NTL) 
for de ansatte i Forsvarsbygg.

Forretningsdrift
Forsvarsbygg er en offentlig 
eiendomsaktør, som bygger, 
drifter og selger eiendom for 
Forsvaret. Virksomheten er 
en av bedriftene i statsfor-
valtningen som nå bruker 
SSØs nye lønnsomhetsregn-
skap.

Sagedal har jobbet inngå-
ende med de nye lønnsom-
hetsregnskapene fra SSØ.

– Lønnsomhetsregnskapet 
er mer tilrettelagt for forret-
ningsdrift enn for statlig for-
valtning. Det er klart det er 
moro å drive med butikk, 
men det er på siden av det of-
fentlig sektor skal drive med. 
Lønnsomhetsregnskap gir 
derfor lønnsomhetsstyring. 
Det er nå lettere for ledelsen 
å argumentere for å avvikle 
tjenester som betraktes som 
ulønnsomme i budsjettet, 
sier Sagedal.

Hun er kritisk til framstil-
lingen fra Finansdeparte-
mentet og SSØ om at det nye 
regnskapet er «nøytrale sty-
ringsverktøy» i statsforvalt-
ningen.

– Det nye lønnsomhets-
regnskapet har helt klart 
konsekvenser for driften i 
Forsvarsbygg. Det er nå et 
enormt fokus på å få gode 
regnskaper, ikke på hva vi 
faktisk produserer. Det vik-
tige er budsjettet og regn-
skapet, ikke hva vi får ut av 
hver krone, sier Sagedal.

Ruster ute
Hun forteller at det nye regn-
skapssystemet både er kom-
plisert, unødvendig og i til-
legg får merkelige utslag for 
driften. 

– Forsvarsbygg leier ut sine 
bygg til Forsvaret. Ideen bak 
det nye regnskapssystemet 
fra SSØ var at når Forsvaret 
fi kk se hvor mye det koster å 
bruke arealet, så ville de etter 
hvert kutte i disse kostnade-
ne. Konsekvensen var at For-
svaret lot kjøretøyene stå ute 
og ruste fordi de ikke hadde 
råd til å leie garasjeplass av 
Forsvarsbygg. Dette så bra ut 
i budsjettbalansen, men hvor 
fornuftig pengebruk er 
egentlig dette, spør Sagedal.

– Hvordan er dette mulig?
– Fordi budsjettet har blitt 

det viktigste. Konsekvensen 
av det nye lønnsomhetsregn-
skapet er at i budsjettet spa-
rer vi penger på å ikke bruke 
bygningsmassen. Sagt på en 
annen måte, vi tjener penger 
på å ikke gjøre den jobben vi 
skal gjøre, sier hun. 

Sagedal forteller videre at 
dette slår negativt ut for For-
svarsbygg, fordi hvis Forsva-
ret ikke vil bruke eiendom-

mene til Forsvarsbygg, så er 
det vanskelig å selge disse i 
det frie boligmarkedet.

– Hvis Forsvaret sier opp 
leien av et bygg midt inne i en 
militærleir fordi leien er for 
høy, så kan jo ikke Forsvars-
bygg selge dette bygget. Kost-
nadene ved å rive bygget er 
dessuten store. Det billigste 
alternativet er egentlig bare å 
forlate bygget, sier hun.

– Kan ikke brukes
Sagedal advarer politikerne 
mot å tro at lønnsomhets-
regnskapet kan brukes som 
et verktøy til å styre offentlig 
sektor.

– Offentlig sektor får sine 
penger fra bevilgninger av 
skattepenger. Det å synlig-
gjøre bruken av disse penge-
ne er selvfølgelig viktig. Det-
te lønnsomhetsregnskapet 
fra SSØ blander derimot inn 
kostnader som ikke er direk-
te utgifter. Resultatet er der-
for misvisende og vanskelig 
for politikerne å bruke. For-
valtning er noe annet enn 
lønnsomhet, derfor er ikke 
lønnsomhetsregnskapet det 
ideelle i forvaltningen av of-
fentlig sektor.

Hun mener at politikerne 
heller burde ha et system 
som måler bruken av penge-
ne i virksomheten, og ikke 
lønnsomheten av de enkelte 
bestanddelene.

svennal@klassekampen.no

– Vi tjener penger på å ikke 
gjøre jobben vi skal gjøre

REGNSKAP: Vi sparer penger 
på å ikke bruke bygnings-
massen, forteller Ann Berit 
Sagedal i Forsvarsbygg. 
 FOTO: SCANPIX
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■ Senter for statlig økonomistyring (SSØ) er et for-
valtningsorgan som ligger under Finansdepartemen-
tet. SSØ har blant annet fått i oppgave å utvikle nye 
regnskapsprinsipper for offentlig sektor. 

■ Ifølge Finansdepartementets retningslinjer til SSØ 
skal de nye regnskapsprinsippene i offentlig sektor 
skal være mest mulig like regnskapsreglene i privat 
næringsliv. Dette er ikke i samsvar med den rødgrøn-

ne regjeringens uttalte oppgjør med markedsstyringen av 
offentlig sektor. 

■ Det nye «periodiserte virksomhetsregnskapet» fra SSØ, 
innebærer derfor at lønnsomhetsberegninger som brukes 
i privat næringsliv, også skal gjelde i styringen av offentlig 
sektor. 

■ Per Willy Amundsen (Frp) uttalte til Klassekampen 
27. mai at innføringen av regnskapsmodeller fra privat 

næringsliv i statsforvaltningen er en forutset-
ning for å konkurranseutsette og privatisere 
offentlig sektor på en god måte. 

■ Helse og omsorgsdepartementet påstår i 
en høringsuttalelse at SSØ sine nye lønnsom-
hetsregnskaper i offentlig sektor « er mest 
hensiktsmessig i forretningsdrift hvor man skal 
dokumentere avkastning på innskutt kapital».

Klassekampen, 30. mai

Klasse-
kampen 
28. mai

Dette er 
saken

Åpent møte 10. juni kl 19.00 
Kultkafeen i Kulturhuset i Stavanger

Snart 100 år med borgerretter 
– hva har det betydd? 
Asta B. Håland Innleder/kåserer om kampen 
for stemmeretten

Åpent møte 11. juni kl 19.00 
i Bergen Rådhus 

Radikalfeminisme
i teori og praksis
Ved leder i Kvinnegruppa Ottar 
Ane Stø og Ane Kristine Aadland 
fra Ottar i Bergen

www.kvinnegruppa-ottar.no

FAKTA

Statlig styring
■ Senter for statlig økono-
mistyring har utviklet nye 
regnskapsstandarder i offent-
lig forvaltning. Disse bygger 
på lønnsomhetsberegninger 
fra næringslivet.

■ Forsvarsbygg er en av de 
statlige virksomhetene som 
bruker det nye lønnsomhets-
regnskapet.

■ Andre statlige virksomheter 
som er med: Jernbanever-
ket, Universitetet i Bergen, 
Universitetet i Stavanger, og 
Husbanken. 

Sjeføkonom i LO, 
Stein Reegård, mener 
debatten om hvilke 
regnskapsregler som 
skal ligge til for of-
fentlige sektor, er vik-
tig fordi dette kan ha 
betydning for hvor-
dan offentlig sektor 
styres.

I tillegg synes han det er 
verdt å nevne at Senter for 

statlig økonomisty-
ring (SSØ) er en sen-
tral institusjon for å 
utvikle nye måter å 
styre staten på.  

– Det er positivt at 
staten jobber med å 
teste ut nye metoder 
og arbeidsmåter. Det 

er viktig å få tilgang til 
og utvikle ny kompetanse slik 
at staten kan styres på en hen-

– Det er forskjell på offentlig og privat sektor

Stein Reegård

siktsmessig måte. På den an-
dre siden er det også viktig å 
ha en kritisk analyse av dette. 
For LO er det sentralt at man 
ikke innfører prinsipper i of-
fentlig sektor som egentlig er 
lagd for mer markedsstyrte 
virksomheter, sier Reegård. 

Han mener at det i denne 
sammenhengen er et poeng å 
tenke igjennom hvorfor vi har 
statlige virksomheter.

– Mye av det som det offent-
lige driver med, er ikke hen-
siktsmessig å omsette i et 
marked. Lønnsomhetstanke-
gangen i bedriftsøkonomisk 
forstand lar seg derfor nor-
malt ikke forene med mye av 
virksomheten i offentlig sek-
tor. Dette er verdt å tenke på 
når man lager nye regnskaps-
standarder i det offentlige, 
sier han.

STYRING: Finansdepartementet vil at 
SSØ skal fortsette å bygge regnskaps-
modellene i staten på prinsippene i pri-
vat næringsliv. – Vi tilpasser modellen 
til statens behov, sier statssekretær Ole 
Morten Geving. 

«De endringene vi 
har foretatt gjør 
at SSØ sine regn-
skapsmodeller 
skiller seg vesent-
lig fra lønnsom-
hetsberegningene 
i næringslivet»

OLE MORTEN GEVING, 
STATSSEKRETÆR

«Det viktige er 
budsjettet og 
regnskapet, ikke 
hva vi får ut av 
hver krone»

ANN BERIT SAGEDAL, 
FORSVARSBYGG

Kopierer 
nærings-
livet Klassekampen 

6. juni 2009:

«De endringene vi har foretatt gjør at 
SSØ sine regnskapsmodeller skiller seg 
vesentlig fra lønnsomhetsberegningene 
i næringslivet» OLE MORTEN GEVING, STATSSEKRETÆR  »

SSØ
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LESERBREV 4. JUNI

■■ Tore Nyseter

I Klassekampen 2. juni savner SVs Rolf 
Reikvam et oppgjør med markedsstyringa 
av off entlig sektor. I samme avis har Trygve 
Tamburstuen en kronikk hvor han hevder at 
norsk off entlig forvaltning råtner på rot.

Som næringslivsleder snakker Tambur-
stuen om manglende krav til produktivitets-
utvikling i off entlig sektor, som om off entlig 
sektor er profi ttbasert næringsvirksomhet. 
Han bruker sykehusreformen som eksem-
pel på profesjonsstyrt velferd, enda han bur-
de vite bedre at det var hans eget parti som 
tvang igjennom helseforetakene og dermed 

reduserte folkevalgt innfl ytelse på en tung 
off entlig sektor.

Siden 1980-tallet har New Public Ma-
nagement basert på markedstankegangen 
sneket seg inn i off entlig sektor, godt hjul-
pet av tidligere regjeringer. Det er grunn 
til å lytte til Reikvams bekymring. Off entlig 
sektor som i stor utstrekning handler om 
velferd, er ikke industri. Derfor må mar-
kedstenkningen ut av off entlig sektor. Det er 
forskjell på å tilby velferdsgoder og å produ-
sere forbruksgoder.

Eksempler på hvordan denne tenkningen 
er i ferd med å prege vårt velferdssamfunn, 
er at innen helsetjenesten er ventelister blitt 
til ordrereserver, sykehusene organiseres i 

divisjoner mot tidligere avdelinger, og pla-
ner for pasientbehandling er blitt til pro-
duksjonsmål. I tillegg innføres bedrift søko-
nomiske styringsverktøy.

Når kommunalkomiteen i Stortinget 
om kort tid skal avgi sin innstilling til re-
gjeringens forvaltningsmelding, må det for-
ventes et oppgjør med markedstenkningen. 
Det er bekymringsfullt at fornyingsminister 
Heidi Grande Røys i sin melding – som heter 
«Ei forvaltning for demokrati og fellesskap» 
– ikke tar dette oppgjøret. Siden Reikvam 
i disse dager skal lede kommunalkomiteen 
får vi håpe han vil rette opp inntrykket. Et 
godt utgangspunkt vil være Audun Lysbak-
ken og Ingvar Skjerves bok «Deltakerne: En 
reise i demokratiets framtid». ■■

Offentlig forvaltning er ikke industri

hensikten bak de nye regnskapsprinsippene 
i off entlig sektor som SSØ skal utarbeide, er 
at de er mest mulig harmonisert med lønn-
somhetsberegningene i privat næringsliv. 
Dette for at priser og kostnader i off entlig 
sektor skal kunne sammenliknes med priser 
i privat sektor. 

Notatet som Klassekampen omtalte i 
onsdagens avis er opprinnelig fra 2004, da 
Finansdepartementet ble styrt av Høyres 
Per-Kristian Foss, men de oppdaterte ver-
sjonene av dette notatet stammer fra både 
2006 og 2008. 

Det rødgrønne Finansdepartementet har 
verken i 2006 eller i 2008 endret hensikten 
om å harmonisere de off entlige regnskaps-
prinsippene med lønnsomhetsberegninge-
ne i privat næringsliv. Notatet fra Foss sitt 
Finansdepartement legges fortsatt ved i fl ere 
dokumenter som omhandler SSØ og regn-
skapsprinsippene i off entlig sektor.

Dette gir et klart inntrykk av at formålet 
med de nye regnskapsstandardene i off ent-
lig sektor er at prinsippene skal likne mest 
mulig på lønnsomhetsberegningene i privat 
næringsliv. 

– Hvorfor har ikke Finansdepartementet 
under rødgrønt styre endret dette notatet?

– Finansdepartementet tok utgangspunkt 
i regnskapsprinsipper fra næringslivet da de 
skrev notatet i 2004. Da vi i etter regjerings-

skrift et behandlet dette i 2006 hadde vi det 
samme utgangspunktet, men med modifi -
seringer, sier Geving.  

Ny ordlyd
Han forteller videre at ordlyden fra den 
rødgrønne regjeringen til SSØ er anner-
ledes enn den under fi nansminister Foss, 
men han bekreft er at hovedintensjonen om 

å bruke regnskapsmodeller fra næringslivet 
fortsatt ligger til grunn for utviklingen av 
nye regnskapsstandarder i off entlig sektor.

– Regnskapsloven fra privat næringsliv 
har vært utgangspunktet for dette arbeidet 
hele veien. Vi har ikke vært ute etter å bytte 
ut denne modellen, men gjort vesentlige 
modifi seringer, sier han.  ■■

Sjeføkonom i LO, Stein Reegård, mener 
debatten om hvilke regnskapsregler som 
skal ligge til for off entlige sektor, er viktig 
fordi dette kan ha betydning for hvordan 
off entlig sektor styres. 

I tillegg synes han det er verdt å nevne 
at Senter for statlig økonomistyring (SSØ) 
er en sentral institusjon for å utvikle nye 
måter å styre staten på.  

– Det er positivt at staten jobber med 
å teste ut nye metoder og arbeidsmåter. 

Det er viktig å få tilgang til og utvikle ny 
kompetanse slik at staten kan styres på en 
hensiktsmessig måte. På den andre siden 
er det også viktig å ha en kritisk analyse 
av dette. For LO er det sentralt at man 
ikke innfører prinsipper i off entlig sektor 
som egentlig er lagd for mer markedsstyrte 
virksomheter, sier Reegård. 

Han mener at det i denne sammenhen-
gen er et poeng å tenke igjennom hvorfor 
vi har statlige virksomheter.

– Mye av det som det off entlige driver 
med, er ikke hensiktsmessig å omsette i 
et marked. Lønnsomhetstankegangen i 
bedrift søkonomisk forstand lar seg derfor 
normalt ikke forene med mye av virksom-
heten i off entlig sektor. Dette er verdt å 
tenke på når man lager nye regnskapsstan-
darder i det off entlige, sier han.  ■■

– Det er forskjell 
på offentlig og 
privat sektor

LØNNSOMT: Med det nye 
lønnsomhetsregnskapet til 
Senter for statlig økonomi-
styring er det bra for Forsva-
rets budsjettbalanse at mas-
kiner og utstyr står i regnet 
og ruster. 

■■ Svenn Arne Lie

Finansdepartementet og direktør i Senter 
for statlig økonomistyring (SSØ), Marianne 
Andreassen, har ved gjentatte anledninger 
hevdet at lønnsomhetsregnskapet som de 
nå innfører i off entlig sektor, er et «nøytralt 
styringsverktøy» for å få bedre oversikt over 
kostnader i off entlig forvaltning.

– Med det nye regnskapssystemet fra SSØ 
ser det bra ut i budsjettet hvis vi ikke gjør 
jobben vår, sier Ann Berit Sagedal, tillits-
valgt i Norges Tjenestemannslag (NTL) for 
de ansatte i Forsvarsbygg.

Forretningsdrift
Forsvarsbygg er en off entlig eiendomsaktør, 
som bygger, drift er og selger eiendom for 
Forsvaret. Virksomheten er en av bedrift ene 
i statsforvaltningen som nå bruker SSØs nye 
lønnsomhetsregnskap. 

Sagedal har jobbet inngående med de nye 
lønnsomhetsregnskapene fra SSØ.

– Lønnsomhetsregnskapet er mer tilret-
telagt for forretningsdrift  enn for statlig for-
valtning. Det er klart det er moro å drive 
med butikk, men det er på siden av det of-

– Vi tjener penger på å ikke gjøre jobben vi skal gjøre

SSØ
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■■ Helene Bank

Fornyingsministeren bør beklage 
overfor Stortinget at representantene 
gjennom den nye forvaltningsmeldin-
gen har fått feil dokument. Deretter bør 
hun raskest mulig få omgjort Lysbak-
kens og Skjerves bok «Deltakerne» til 
en stortingsmelding. Dermed vil Stor-
tinget få muligheten til å diskutere nye 
demokratiske veivalg etter markedsli-
beralismens skipbrudd. 

I løpet av kort tid har det kommet 
to dokumenter fra sentrale SVere. For-
valtningsmeldingen «Ei forvaltning 
for demokrati og fellesskap» 
fra fornyingsminister Heidi 

fentlig sektor skal drive med. Lønnsomhets-
regnskap gir derfor lønnsomhetsstyring. 
Det er nå lettere for ledelsen å argumentere 
for å avvikle tjenester som betraktes som 
ulønnsomme i budsjettet, sier Sagedal.

Hun er kritisk til framstillingen fra Fi-
nansdepartementet og SSØ om at det nye 
regnskapet er «nøytrale styringsverktøy» i 
statsforvaltningen.

– Det nye lønnsomhetsregnskapet har 
helt klart konsekvenser for drift en i For-
svarsbygg. Det er nå et enormt fokus på 
å få gode regnskaper, ikke på hva vi fak-
tisk produserer. Det viktige er budsjettet 
og regnskapet, ikke hva vi får ut av hver 
krone, sier Sagedal.

Ruster ute
Hun forteller at det nye regnskapssystemet 
både er komplisert, unødvendig og i tillegg 
får merkelige utslag for drift en. 

– Forsvarsbygg leier ut sine bygg til For-
svaret. Ideen bak det nye regnskapssystemet 
fra SSØ var at når Forsvaret fi kk se hvor mye 
det koster å bruke arealet, så ville de etter 
hvert kutte i disse kostnadene. Konsekven-
sen var at Forsvaret lot kjøretøyene stå ute 
og ruste fordi de ikke hadde råd til å leie 
garasjeplass av Forsvarsbygg. Dette så bra ut 
i budsjettbalansen, men hvor fornuft ig pen-
gebruk er egentlig dette, spør Sagedal.

– Hvordan er dette mulig?
– Fordi budsjettet har blitt det viktigste. 

Konsekvensen av det nye lønnsomhetsregn-
skapet er at i budsjettet sparer vi penger på 
å ikke bruke bygningsmassen. Sagt på en 
annen måte, vi tjener penger på å ikke gjøre 
den jobben vi skal gjøre, sier hun. 

Sagedal forteller videre at dette slår nega-
tivt ut for Forsvarsbygg, fordi hvis Forsvaret 
ikke vil bruke eiendommene til Forsvars-
bygg, så er det vanskelig å selge disse i det 
frie boligmarkedet.

– Hvis Forsvaret sier opp leien av et bygg 
midt inne i en militærleir fordi leien er for 
høy, så kan jo ikke Forsvarsbygg selge det-
te bygget. Kostnadene ved å rive bygget er 

dessuten store. Det billigste alternativet er 
egentlig bare å forlate bygget, sier hun.

– Kan ikke brukes
Sagedal advarer politikerne mot å tro at 
lønnsomhetsregnskapet kan brukes som et 
verktøy til å styre off entlig sektor.

– Off entlig sektor får sine penger fra be-
vilgninger av skattepenger. Det å synliggjøre 
bruken av disse pengene er selvfølgelig vik-
tig. Dette lønnsomhetsregnskapet fra SSØ 
blander derimot inn kostnader som ikke er 
direkte utgift er. Resultatet er derfor misvi-
sende og vanskelig for politikerne å bruke. 
Forvaltning er noe annet enn lønnsomhet, 
derfor er ikke lønnsomhetsregnskapet det 
ideelle i forvaltningen av off entlig sektor.

Hun mener at politikerne heller burde ha 
et system som måler bruken av pengene i 
virksomheten, og ikke lønnsomheten av de 
enkelte bestanddelene. ■■

Feil om feil
LESERBREV 6. JUNI

■■ Johan Nygaard

Sps statssekretær i Finansdeparte-
mentet, Ole Morten Geving påstår følgende 
i sin kronikk «Feil om økonomistyring» 3. 
juni om Klassekampens mange oppslag om 
mål- og resultatstyring og Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ): «Artiklene innehol-
der faktafeil, udokumenterte påstander og 
en stor dose konspirasjonsteori om Finans-
departementet og SSØs rolle, som ikke kan 
stå uimotsagt.»

Gevings påstander overensstemmer ikke 
med fakta og forblir udokumentert i kro-
nikken. Ulike tolkinger av fakta er noe an-

net en «faktafeil». Geving har ingen saklig 
grunn til å påstå at hans kritikere er kon-
spirasjonsteoretikere. Altså er det andre år-
saker til at han opplever situasjonen slik. I 
virkeligheten dreier dette seg om en massiv 
folkelig, tverrfaglig og tverrpolitisk kritikk 
av det mål- og resultatstyringsparadigmet 
som betinger virkelighetsforståelsen til Re-
gjeringen og Stortinget.

Resten av kronikken bruker Geving til 
å gjenta mål- og resultatstyringsideologi-
ens selvforståelse, slik den fortoner seg for 
ham når han ikke tar innover seg det saklige 
innholdet i kritikken av den. Det er dette 
franskmennene kaller «politisk autisme», og 
denne politiske autismen er tydeligvis også 
det overordnede prinsippet for Stoltenberg 
IIs kommunikasjonsstrategi.

Innvendingene som Geving ikke tar 

innover seg kan sammenfattes i følgende 
punkter:

1. Mål- og resultatstyring som overord-
net prinsipp innebærer en strukturering av 
virksomhetene som fungerer som klargjø-
ring for konkurranseutsettelse.

2. Mål- og resultatstyring som overord-
net prinsipp får virkninger på arbeidsorga-
niseringen og arbeidsmiljøet som medar-
beiderne opplever som krenkende, og som 
undergraver de faglige, sosiale og kulturelle 
forutsetningene for fornyelse og bærekraft .

3. Ingen er mot mål- og resultatstyring 
som naturlig integrert styringsverktøy. Det 
er Stortingets vedtak om å opphøye mål- og 
resultatstyring til overordnet prinsipp som 
undergraver folkestyret og den nordiske vel-
ferdsmodellen. Dette vil folket og fagmiljø-
ene ikke fi nne seg i. ■■

FAKTA

Statlig styring
■ Senter for statlig økonomistyring har 
utviklet nye regnskapsstandarder i offentlig 
forvaltning. Disse bygger på lønnsomhetsbe-
regninger fra næringslivet.
■ Forsvarsbygg er en av de statlige virksom-
hetene som bruker det nye lønnsomhetsregn-
skapet.
■ Andre statlige virksomheter som er med: 
Jernbaneverket, Universitetet i Bergen, Uni-
versitetet i Stavanger, og Husbanken.  »

«Det viktige er 
budsjettet og regn-
skapet, ikke hva vi 
får ut av hver kro-
ne» ANN BERIT SAGEDAL, 

FORSVARSBYGG
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Ledelse i staten skal være å 
skape «en god felles forståelse av 
hva slags endring som trengs» 
samt «formidle og klargjøre det 
overordnete formål med omstil-
lingen» – altså en god, gammel-
dags ovenfra-og-nedholdning. 
Ellers vises det bare passivt til 
lovverk og til hovedavtalens krav 
om medvirkning. Visjonen om å 
ta i bruk de ansattes kompetanse 
og kreativitet er helt fraværende. 
Ikke en gang de positive erfarin-
gene med trepartssamarbeid 
(mellom ansatte, administrasjon 
og politikere) fra modell-/kvali-
tetskommunenene er vurdert i 
fornyingsministerens melding. 

I sin bok beskriver Lysbakken og 
Skjerve en rekke konkrete 
eksempler på omstilling i 
offentlig sektor – med bedre 
tjenester og ressurssparing som 
resultat. Eksempler som har gitt 
trygghet for de ansatte og 
utnytting av ansattes kompe-
tanse. De beskriver også ærlig 
hvilke hindringer og problemer 
som kan oppstå. Et av de vellyk-
kete eksemplene som beskrives, 
gjelder organiseringen av 
renholdet i en av regjeringens 
kvalitetskommuner, Moss. Er 
ikke Røys klar over de mange 
viktige erfaringer fra vellykkede 
omstillinger fra eget og andre 
land – basert på utvidet demo-
krati og bruk av ansattes kompe-
tanse?

Det ser ut som om Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ), 
som styres av SV-lederens 
departement, har fått boltre seg 
fritt i meldinga til Røys – med 
sine NPM-inspirerte og byråkra-
tiserende modeller for resultat-
styring, lønnsomhetsregnskap, 
StatRes, etatsstyring, evalu-
eringsmetoder med mer. Det 
lanseres ingen tiltak som synlig-
gjør noen ny kurs. Tvert imot, 
kriterier for hvordan ulike 
oppgaver i staten bør organiseres, 
åpner for nye mulige utskillinger.

Lysbakken og Skjerve har 
kommet med en rekke forslag til 
hvordan offentlig sektor, arbeids-
livet, velferdstjenestene og 
politisk makt kan revitaliseres. 
Mer enn noen gang trenger vi 
engasjement, ansattes og 
innbyggeres kompetanse og 
deltakelse for å utvikle offentlig 
sektor. 

Kom ut av departementet og 
se hva som skjer her ute.

Helene Bank, 
spesialrådgiver i For velferdsstaten

helene.bank@velferdsstaten.no

Fornyingsministeren bør beklage 
overfor Stortinget at representan-
tene gjennom den nye forvalt-
ningsmeldingen har fått feil 
dokument. Deretter bør hun 
raskest mulig få omgjort Lysbak-
kens og Skjerves bok «Deltaker-
ne» til en stortingsmelding. 
Dermed vil Stortinget få mulig-
heten til å diskutere nye demo-
kratiske veivalg etter markedsli-
beralismens skipbrudd. 

I løpet av kort tid har det 
kommet to dokumenter fra 
sentrale SVere. Forvaltningsmel-
dingen «Ei forvaltning for 
demokrati og fellesskap» fra 
fornyingsminister Heidi Grande 
Røys, og en bok av nestleder 
Audun Lysbakken og Ingvar T. 
Skjerve: «Deltakerne: En reise i 
demokratiets fremtid».  

Det varte og rakk før Røys 
kom med sin melding. Hennes 
egen stortingsgruppe klarte å 
lage en grundig rapport først 
(«Utveier»), som tar et oppgjør 
med feilslåtte offentlige styrings-
modeller, såkalt New public 
management (NPM), som har 
rådet siden 1990-tallet. Disse er 
basert på regnskaps-, organisa-
sjons- og ledelsesmodeller fra 
privat sektor og en generell 
mistillit til offentlig ansatte. 
Statsministeren har hevdet at 
han ikke vet hva NPM er, mens 
resten av regjeringen påstår at 
den ikke driver med det (sånn 
sett antyder de i det minste at de 
vet hva det er). Rapporter fra det 
virkelige liv, fra ansatte innen 
offentlig sektor over hele landet, 
vitner imidlertid om at NPM er 
til stede i fullt monn. 

Det får imidlertid ingen 
konsekvenser for Røys. 

Etter to tiår med NPM virker det 
som om stortingsmeldingen 
defi nerer status quo som den 
tilstand av politisk styring som 
regjeringen ønsker. Røys antyder 
ingen steder i meldingen at 
markedsrettingen skal ta slutt. 
Det som skjedde på 1980-90-tallet 
beskrives som om det var en 

naturlig utvikling, ikke resultat 
av politiske valg. Omfattende 
privatiseringer, outsourcing,
økende bruk av markedsmeka-
nismer, byråkratiserende fore-
taksmodeller med krav om 
resultatmåling og lønnsomhets-
regnskap, samt brutalisering 
innen store deler av arbeidslivet, 
er altså resultat av en uavvende-
lig utvikling, med større selvsten-
dighet fra politisk styring. Det er 
i god markedsliberalistisk 
tradisjon. Resultatet er avpoliti-
sering.

Virksomheter som ikke er en del 
av staten som rettssubjekt, slik 
som særlovsselskaper, statsfore-
tak, helseforetak, statlige aksje-

selskaper, stiftelser og andre 
enheter regnes ikke som en del 
av statsforvaltningen. Den 
omfattende utskillingen av 
sentrale tjenester innen trans-
port, infrastruktur, sykehus, 
energi med mer har ført til en 
helt ny styringsform. Offentlig 
forvaltning karakteriseres i følge 
stortingsmeldingen ved «kom-
plekse mål, fordelingshensyn og 
ikke-marked, helhetstenkning og 
samordning». Likevel tar ikke 
Røys noe oppgjør med tidligere 
utskillinger, som nettopp har 
vanskeliggjort offentlig styring 
under markedsmodeller, lønn-

somhetsregnskap og EUs 
konkurransepolitikk. 

Lysbakken og Skjerve foreslår å 
kalle offentlige tjenester for 
demokratiske tjenester, etter at 
det har skjedd en revitalisering 
av demokratiet med større 
deltakelse av innbyggerne og de 
ansatte. Røys setter seg i baksetet 
uten noe påvisbart ønske om å ta 
oppgjør med 20 års markedslibe-
ralistiske reformer. Det er 
forståelig nok ingen stormløp 
mot Røys fra opposisjonens side.  

Selvfølgelig må det offentlige 
omstille og tilpasse seg nye tider. 
Samfunn er i forandring, innbyg-
gernes krav og ønsker endres og 
teknologien utvikles. Røys gir 

imidlertid ingen løfter om at 
omstillinger skal skje i offentlig 
regi. Det legges heller ikke opp til 
evalueringer av tidligere utskil-
linger, med tanke på eventuelt å 
føre tilbake virksomheter til 
offentlig forvaltning – for eksem-
pel for å fri dem fra EUs konkur-
ransepolitikk. Tvert imot, Røys 
holder alle muligheter åpne for 
hvordan offentlig virksomhet i 
framtida skal organiseres. 

Røys bygger tette skott mellom 
ansattes medvirkning, og det hun 
kaller brukermedvirkning 
(brukerundersøkelser og en åpen 
linje for å sende inn forslag). 

«Det lanseres ingen tiltak som           
synlig gjør noen ny kurs»

BYTT UT: Heidi 
Grande Røys bør 
trekke tilbake sin 
siste stortings-
melding, og i 
stedet la Audun 
Lysbakken og 
Ingvar T. Skjerve 
stå for det nye 
innholdet, 
mener kronikk-
forfatteren.
 FOTO: KNUT FALCH, 
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Fornyingsministeren viser liten vilje til å skape reell endring i offentlig sektor.

Ingen ny kurs?
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Fornyingsministeren vi-
ser liten vilje til å skape 
reell endring i offentlig 
sektor.

Ingen ny 
kurs?

SSØ
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Grande Røys, og en bok av nest-
leder Audun Lysbakken og Ingvar 

T. Skjerve: «Deltakerne: En reise i demokra-
tiets fremtid».  

Det varte og rakk før Røys kom med 
sin melding. Hennes egen stortingsgruppe 
klarte å lage en grundig rapport først («Ut-
veier»), som tar et oppgjør med feilslåtte of-
fentlige styringsmodeller, såkalt New public 
management (NPM), som har rådet siden 
1990-tallet. Disse er basert på regnskaps-, 
organisasjons- og ledelsesmodeller fra pri-
vat sektor og en generell mistillit til off entlig 
ansatte. Statsministeren har hevdet at han 
ikke vet hva NPM er, mens resten av regje-
ringen påstår at den ikke driver med det 
(sånn sett antyder de i det minste at de vet 
hva det er). Rapporter fra det virkelige liv, 
fra ansatte innen off entlig sektor over hele 
landet, vitner imidlertid om at NPM er til 
stede i fullt monn. 

Det får imidlertid ingen konsekvenser for 
Røys. 

Etter to tiår med NPM virker det som 
om stortingsmeldingen defi nerer status quo 
som den tilstand av politisk styring som re-
gjeringen ønsker. Røys antyder ingen ste-
der i meldingen at markedsrettingen skal ta 
slutt. Det som skjedde på 1980-90-tallet be-
skrives som om det var en naturlig utvikling, 
ikke resultat av politiske valg. Omfattende 
privatiseringer, outsourcing, økende bruk 
av markedsmekanismer, byråkratiserende 
foretaksmodeller med krav om resultatmå-
ling og lønnsomhetsregnskap, samt bruta-
lisering innen store deler av arbeidslivet, er 
altså resultat av en uavvendelig utvikling, 
med større selvstendighet fra politisk sty-
ring. Det er i god markedsliberalistisk tradi-
sjon. Resultatet er avpolitisering.

Virksomheter som ikke er en del av sta-
ten som rettssubjekt, slik som særlovsselska-
per, statsforetak, helseforetak, statlige aksje-
selskaper, stift elser og andre enheter regnes 
ikke som en del av statsforvaltningen. Den 
omfattende utskillingen av sentrale tjenes-
ter innen transport, infrastruktur, sykehus, 
energi med mer har ført til en helt ny sty-
ringsform. Off entlig forvaltning karakterise-
res i følge stortingsmeldingen ved «komplek-
se mål, fordelingshensyn og ikke-marked, hel-
hetstenkning og samordning». Likevel tar ikke 
Røys noe oppgjør med tidligere utskillinger, 
som nettopp har vanskeliggjort off entlig sty-
ring under markedsmodeller, lønnsomhets-
regnskap og EUs konkurransepolitikk. 

Lysbakken og Skjerve foreslår å kalle 
off entlige tjenester for demokratiske tjenes-
ter, etter at det har skjedd en revitalisering 
av demokratiet med større deltakelse av 
innbyggerne og de ansatte. Røys setter seg 

i baksetet uten noe påvisbart ønske om å 
ta oppgjør med 20 års markedsliberalistiske 
reformer. Det er forståelig nok ingen storm-
løp mot Røys fra opposisjonens side.  

Selvfølgelig må det off entlige omstille og 
tilpasse seg nye tider. Samfunn er i forand-
ring, innbyggernes krav og ønsker endres 
og teknologien utvikles. Røys gir imidlertid 
ingen løft er om at omstillinger skal skje i 
off entlig regi. Det legges heller ikke opp til 
evalueringer av tidligere utskillinger, med 
tanke på eventuelt å føre tilbake virksom-
heter til off entlig forvaltning – for eksempel 
for å fri dem fra EUs konkurransepolitikk. 
Tvert imot, Røys holder alle muligheter åpne 
for hvordan off entlig virksomhet i framtida 
skal organiseres. 

Røys bygger tette skott mellom ansattes 
medvirkning, og det hun kaller brukermed-
virkning (brukerundersøkelser og en åpen 
linje for å sende inn forslag). Ledelse i staten 
skal være å skape «en god felles forståelse av 
hva slags endring som trengs» samt «formid-
le og klargjøre det overordnete formål med 
omstillingen» – altså en god, gammeldags 
ovenfra-og-nedholdning. Ellers vises det 
bare passivt til lovverk og til hovedavtalens 
krav om medvirkning. Visjonen om å ta i 
bruk de ansattes kompetanse og kreativitet 
er helt fraværende. Ikke en gang de positive 
erfaringene med trepartssamarbeid (mellom 
ansatte, administrasjon og politikere) fra 
modell-/kvalitetskommunenene er vurdert i 
fornyingsministerens melding. 
 
I sin bok beskriver Lysbakken og Skjerve 
en rekke konkrete eksempler på omstilling i 
off entlig sektor – med bedre tjenester og res-
surssparing som resultat. Eksempler som har 
gitt trygghet for de ansatte og utnytting av 
ansattes kompetanse. De beskriver også ær-
lig hvilke hindringer og problemer som kan 
oppstå. Et av de vellykkete eksemplene som 
beskrives, gjelder organiseringen av renhol-
det i en av regjeringens kvalitetskommuner, 
Moss. Er ikke Røys klar over de mange vik-
tige erfaringer fra vellykkede omstillinger fra 
eget og andre land – basert på utvidet demo-
krati og bruk av ansattes kompetanse?

Det ser ut som om Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ), som styres av SV-lede-
rens departement, har fått boltre seg fritt i 
meldinga til Røys – med sine NPM-inspi-
rerte og byråkratiserende modeller for resul-
tatstyring, lønnsomhetsregnskap, StatRes, 
etatsstyring, evalueringsmetoder med mer. 
Det lanseres ingen tiltak som synliggjør 
noen ny kurs. Tvert imot, kriterier for hvor-
dan ulike oppgaver i staten bør organiseres, 
åpner for nye mulige utskillinger.

Lysbakken og Skjerve har kommet med 
en rekke forslag til hvordan off entlig sektor, 
arbeidslivet, velferdstjenestene og politisk 
makt kan revitaliseres. Mer enn noen gang 
trenger vi engasjement, ansattes og innbyg-
geres kompetanse og deltakelse for å utvikle 
off entlig sektor. 

Kom ut av departementet og se hva som 
skjer her ute. ■■

Helene Bank er spesialrådgiver i For 
velferdsstaten

»

«Det lanseres 
ingen tiltak som           
synlig gjør noen ny 
kurs»

Finansdepartementet 
er tatt med buksene 
nede, men de tar dem 
ikke på igjen.

Minis-
ter uten 
makt?
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Hvorfor skal vi plage leserne 
med saker om regnskapsprin-
sipper i offentlig sektor? Få 
ting er vel kjedeligere og 
mindre viktig enn dette? 
Hadde det bare vært så vel.

De nye regnskapssyste-
mene som Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) nå 
innfører i statsforvaltningen 
utgjør spydspissen i markeds-
styringen av velferdstjenes-
tene i offentlig sektor, godt 
fordekt av et teknisk språk og 
formuleringer som kan tolkes 
om gode intensjoner om en 
«effektiv ressursutnytting i 
staten». Språket skjuler at 
valg av regnskapssystem også 
er et valg mellom hvilke 
prinsipper som skal være 
gjeldende i styringen av 
offentlig sektor. Har ikke 
fi nansministeren sett dette?

Noen som i alle fall har skjønt 
denne sammenhengen er 
Frps Per Willy Amundsen og 
representanter for revisorfo-
reningen. De sier tingene rett 
ut, uten å legge noe imellom. 
Frp vil ha lønnsomhetsstyring 
og konkurranseutsetting av 
offentlig sektor og derfor også 
regnskaper fra næringslivet 
slik at prisene kan sammen-
liknes. Det samme med 
revisorforeningen, som har 
åpenbare egeninteresser av at 
enda mer av velferdstjenes-
tene skal prisfastsettes og 
klargjøres for salg. Helse- og 
omsorgsdepartementet
skriver i en høringsuttalelse 
at de nye regnskapsprinsip-
pene fra SSØ egner seg best 
til å måle bedriftsøkonomisk 
lønnsomhet i forretninger og 
ikke til å styre offentlig 
sektor. Finansdepartementets 
talsmenn og SSØ derimot, 
mener at det å styre offentlig 
sektor på samme måte som 
privat næringsliv er uproble-
matisk, upolitisk og ukontro-
versielt. Kristin er visstnok 
enig.

Faktum er at Finansdeparte-
mentet vil at de nye regnska-
pene i offentlig sektor skal 
likne mest mulig på lønnsom-
hetsberegningene i nærings-
livet. Dette står svart på hvitt 
i de ulike notatene fra 
Finansdepartementet til SSØ.

SSØ-direktøren, Marianne 
Andreassen, har fått den 
utfordrende oppgaven å 
harmonisere de nye regn-
skapsmodellen for offentlig 
sektor med privat næringsliv, 
samtidig som hun skal 
argumentere for at dette er et 
upolitisk styringsverktøy. Og 

det uten at fagbevegelsen, Ap 
eller SV skal reagere. SSØ 
fi nner opp et nytt ord, «perio-
disert virksomhetsregnskap», 
som betyr at offentlig sektor 
skal måles, veies og styres 
etter samme prinsipp som 
privat næringsliv bruker for å 
fi nne ut hvilken del av 
virksomheten som er mest 
lønnsom, og vips er det ingen 
som skjønner hva som 

foregår lenger. Ser man 
nærmere på innholdet, ser 
dette imidlertid ut som 
høyrepolitikk, men byråkra-
tene i Finansdepartementet 
gjemmer denne hensikten 
bak lodne formuleringer, 
bevisst feilinformasjon og 

tåkeprat. Foreløpig har det 
gått bra. Kristin har ikke 
merket noen ting. 

Spørsmålet må stilles: 
Hvorfor har ikke fi nansminis-
teren fra SV endret instruk-
sene til SSØ i løpet av de fi re 
siste årene? Hvorfor stiller 
den rødgrønne regjeringen 
seg bak formuleringen om at 
regnskapene i offentlig sektor 

skal «harmoniseres med 
regnskapsbestemmelsene for 
privat sektor»? Har fi nansmi-
nisteren fra SV såpass lite 
styring med sitt eget departe-
ment at hun ikke evner å 
endre Per-Kristian Foss sine 
instrukser?

Pågående spørsmål får pipa 
i Finansdepartementet til å 
endre lyd. Departementet sier 
at vi har misforstått. Regn-
skapene de utvikler for 
styring i offentlig sektor er 
«nøytrale styringsredskaper 
for å få bedre kostnadsinfor-
masjon i staten», ikke 
lønnsomhetsmål slik alle 
påstår. Dette blir som å høre 
på den fornemme fru Flettfrid 
Andrésen uttale seg om de 
politiske konfl iktlinjene på 
sitt hjemsted. «På Øvre 
Singsaker er alle upolitiske. 
Her stemmer alle på Høyre.» 

Statssekretær Ole Morten 
Geving (Sp) gjør et forsøk på å 
forklare det uforklarlige. Han 
uttaler i lørdagens avis at 
lønnsomhet er ikke av 
interesse i styringen av 
staten. Nei vel, så hvorfor 
velger Finansdepartementet 
da en regnskapsmodell som 
utelukkende er designet for å 
måle lønnsomhet i privat 
næringsliv? Kort fortalt: Man 

kan ikke innføre lønnsom-
hetsmålinger i offentlig 
sektor og framstille dette som 
upolitiske redskaper. Og enda 
verre: Samtidig ønske mindre 
markedsstyring av offentlig 
sektor. Valget av regnskaps-
modell i offentlig sektor 
innebærer utvilsomt også 
valg av et styrende grunn-
prinsipp. Finansministeren 
har valgt lønnsomhet som 
grunnprinsipp i styringen av 
offentlig sektor.

Sakens kjerne er at Finansde-
partementet og SSØ er tatt 
med buksene nede. De nye 
regnskapsprinsippene som 
utvikles for offentlig sektor 
har til hensikt å minimere 
forskjellen mellom offentlig 
sektor og privat næringsliv, 
og dermed tilrettelegge for 
privatisering og konkurranse-
utsetting. Finansdepartemen-
tet bruker høyresidas ideolo-
giske verktøy i sitt valg av 
idégrunnlag for forvaltningen 
av offentlig sektor. Det 
problematiske er at Kristin 
Halvorsen formelt står bak 
hensikten med å innføre 
lønnsomhetsmålet fra 
næringslivet inn i styringen 
av offentlig sektor, samtidig 
som hun vil markedsstyrin-
gen i offentlig sektor til livs. 
Denne kombinasjonen går 
bare ikke. Når skal denne 
regjeringen lære at de ikke 
oppnår sin ønskede politikk 
gjennom gode intensjoner?

Reaksjonen fra Finansde-
partementets byråkrater i 
denne saken er også interes-
sant. Kommunikasjonssjefen 
skjeller ut Klassekampen og 
undertegnede journalist for å 
«bedrive tendensiøs journa-
listikk» og for å ha «forutinn-
tatte oppfatninger om 
Finansdepartementets 
arbeid». I ettertid viser det 
seg at departementet har 
holdt tilbake informasjon, 
feilinformert og hindret 
tilgang til ansvarlige personer 
for pressen. Her ligger mer 
under overfl aten. 

Sven Arne Lie
svennal@klassekampen.no

Se også kronikk side 16

Finansdepartementet er tatt med buksene nede, men de tar dem ikke på igjen.

Minister uten makt?

MAKTESLØS? Har fi nansminister Kristin Halvorsen mistet evnen til å styre eget departement? 
 FOTO KRISTIN RØDLAND

FAKTA

Offentlig styring:
■ Finansdepartementet har 
instruert Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) til å 
utvikle regnskapsmodeller i 
staten som er mest mulig like 
lønnsomhetsberegningene i 
privat næringsliv.

■ Den rødgrønne regjerin-
gen skulle ta et oppgjør med 
markedsstyringen av offentlig 
sektor. Etter snart fi re år i re-
gjering har ikke fi nansministe-
ren endret instruksene til SSØ.

■ Det betyr at SVs fi nansmi-
nister formelt sett støtter at 
regnskapene i offentlig sektor 
skal «harmoniseres med lønn-
somhetsberegningene i privat 
næringsliv».

«Hvorfor har ikke fi nans-
ministeren fra SV endret 
instruksene til SSØ?»

KOMMENTAR
Svenn Arne Lie

Klassekampen 

9. juni 2009:

■■ Sven Arne Lie

Hvorfor skal vi plage leserne med 
saker om regnskapsprinsipper i off ent-
lig sektor? Få ting er vel kjedeligere og 
mindre viktig enn dette? Hadde det 
bare vært så vel.

De nye regnskapssystemene som 
Senter for statlig økonomistyring (SSØ) 
nå innfører i statsforvaltningen utgjør 
spydspissen i markedsstyringen av vel-
ferdstjenestene i off entlig sektor, godt 
fordekt av et teknisk språk og formu-
leringer som kan tolkes om gode in-
tensjoner om en «eff ektiv ressursutnyt-
ting i staten». Språket skjuler at valg av 
regnskapssystem også er et valg mel-
lom hvilke prinsipper som skal være 
gjeldende i styringen av off entlig sektor. 
Har ikke fi nansministeren sett dette?

Noen som i alle fall har skjønt den-
ne sammenhengen er Frps Per Willy 
Amundsen og representanter for revi-
sorforeningen. De sier tingene rett ut, 
uten å legge noe imellom. Frp vil ha 
lønnsomhetsstyring og konkurranse-
utsetting av off entlig sektor og derfor 
også regnskaper fra næringslivet slik at 
prisene kan sammenliknes. Det samme 
med revisorforeningen, som har åpen-
bare egeninteresser av at enda mer av 
velferdstjenestene skal prisfastsettes og 
klargjøres for salg. Helse- og omsorgs-
departementet skriver i en høringsut-
talelse at de nye regnskapsprinsippene 
fra SSØ egner seg best til å måle be-

SSØ
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drift søkonomisk lønnsomhet i forretninger 
og ikke til å styre off entlig sektor. Finans-
departementets talsmenn og SSØ derimot, 
mener at det å styre off entlig sektor på sam-
me måte som privat næringsliv er uproble-
matisk, upolitisk og ukontroversielt. Kristin 
er visstnok enig.

Faktum er at Finansdepartementet vil at 
de nye regnskapene i off entlig sektor skal 
likne mest mulig på lønnsomhetsberegnin-
gene i næringslivet. Dette står svart på hvitt 
i de ulike notatene fra Finansdepartementet 
til SSØ.

SSØ-direktøren, Marianne Andreassen, 
har fått den utfordrende oppgaven å harmo-
nisere de nye regnskapsmodellen for off ent-
lig sektor med privat næringsliv, samtidig 
som hun skal argumentere for at dette er 
et upolitisk styringsverktøy. Og det uten at 
fagbevegelsen, Ap eller SV skal reagere. SSØ 
fi nner opp et nytt ord, «periodisert virksom-
hetsregnskap», som betyr at off entlig sektor 
skal måles, veies og styres etter samme prin-
sipp som privat næringsliv bruker for å fi nne 
ut hvilken del av virksomheten som er mest 
lønnsom, og vips er det ingen som skjønner 
hva som foregår lenger. Ser man nærmere 
på innholdet, ser dette imidlertid ut som 
høyrepolitikk, men byråkratene i Finansde-
partementet gjemmer denne hensikten bak 
lodne formuleringer, bevisst feilinforma-
sjon og tåkeprat. Foreløpig har det gått bra. 
Kristin har ikke merket noen ting. 

Spørsmålet må stilles: Hvorfor har ikke 
fi nansministeren fra SV endret instruksene 
til SSØ i løpet av de fi re siste årene? Hvorfor 

stiller den rødgrønne regjeringen seg bak 
formuleringen om at regnskapene i off entlig 
sektor skal «harmoniseres med regnskaps-
bestemmelsene for privat sektor»? Har fi -
nansministeren fra SV såpass lite styring 
med sitt eget departement at hun ikke evner 
å endre Per-Kristian Foss sine instrukser? 

Pågående spørsmål får pipa i Finansde-
partementet til å endre lyd. Departemen-
tet sier at vi har misforstått. Regnskapene 
de utvikler for styring i off entlig sektor er 
«nøytrale styringsredskaper for å få be-
dre kostnadsinformasjon i staten», ikke 
lønnsomhetsmål slik alle påstår. Dette blir 
som å høre på den fornemme fru Flett-
frid Andrésen uttale seg om de politiske 
konfl iktlinjene på sitt hjemsted. «På Øvre 
Singsaker er alle upolitiske. Her stemmer 
alle på Høyre.» 

Statssekretær Ole Morten Geving (Sp) 
gjør et forsøk på å forklare det uforklarlige. 
Han uttaler i lørdagens avis at lønnsomhet 
er ikke av interesse i styringen av staten. 
Nei vel, så hvorfor velger Finansdeparte-
mentet da en regnskapsmodell som uteluk-
kende er designet for å måle lønnsomhet 
i privat næringsliv? Kort fortalt: Man kan 
ikke innføre lønnsomhetsmålinger i off ent-
lig sektor og framstille dette som upolitiske 
redskaper. Og enda verre: Samtidig ønske 
mindre markedsstyring av off entlig sektor. 
Valget av regnskapsmodell i off entlig sektor 
innebærer utvilsomt også valg av et styrende 

grunnprinsipp. Finansministeren har valgt 
lønnsomhet som grunnprinsipp i styringen 
av off entlig sektor.

Sakens kjerne er at Finansdepartemen-
tet og SSØ er tatt med buksene nede. De 
nye regnskapsprinsippene som utvikles for 
off entlig sektor har til hensikt å minimere 
forskjellen mellom off entlig sektor og privat 
næringsliv, og dermed tilrettelegge for priva-
tisering og konkurranseutsetting. Finansde-
partementet bruker høyresidas ideologiske 
verktøy i sitt valg av idégrunnlag for forvalt-
ningen av off entlig sektor. Det problema-
tiske er at Kristin Halvorsen formelt står bak 
hensikten med å innføre lønnsomhetsmålet 
fra næringslivet inn i styringen av off entlig 
sektor, samtidig som hun vil markedsstyrin-
gen i off entlig sektor til livs. Denne kombi-
nasjonen går bare ikke. Når skal denne re-
gjeringen lære at de ikke oppnår sin ønskede 
politikk gjennom gode intensjoner?

Reaksjonen fra Finansdepartementets 
byråkrater i denne saken er også interessant. 
Kommunikasjonssjefen skjeller ut Klasse-
kampen og undertegnede journalist for å 
«bedrive tendensiøs journalistikk» og for å 
ha «forutinntatte oppfatninger om Finans-
departementets arbeid». I ettertid viser det 
seg at departementet har holdt tilbake infor-
masjon, feilinformert og hindret tilgang til 
ansvarlige personer for pressen. Her ligger 
mer under overfl aten.  ■■

«Hvorfor har ikke fi nansministeren fra 
SV endret instruksene til SSØ?»

Klassekampen 

9. juni 2009:

■■ Bjarne Jensen

Klassekampen har den siste uken på 
en forbilledlig måte belyst ulike sider, blant 
annet de ideologiske, knyttet til utvikling av 
regnskapssystem i staten. Forskere fra Høg-
skolen i Hedmark og Handelshøgskolen i 
Bergen har analysert ulike dimensjoner ved 
denne utvikling i fl ere rapporter. Målsettin-
gen vår har vært å bidra med kunnskap som 
kan gi en bedre styring av off entlig virk-
somhet i Norge. Vår hovedkonklusjon er at 
innføring av lønnsomhetsregnskap og enkle 
bedrift søkonomiske styringsprinsipper er et 

villspor i arbeidet for å bedre styringen av 
off entlig virksomhet.

Hva er det så vi opplever? Statssekretær 
Ole Morten Geving i Finansdepartementet 
går 3. juni til frontalangrep og beskylder oss 
i Klassekampen for konspirasjon, at vi ikke 
forstår hva som utvikles og at jeg beskyl-
der Finansdepartementet for å drive Frp-
politikk. Dette er selvsagt ikke riktig. Det er 
skuff ende og overraskende å bli møtt med 
aggresjon og mistenkeliggjøring. Jeg antar 
at det skyldes at statssekretæren ikke har 
satt seg godt nok inn i vårt arbeid eller er 
gjenstand for misinformasjon. Men vi stil-

ler gjerne opp i Finansdepartementet for å 
informere og drøft e vårt arbeid. 

Det har vært en internasjonal trend at 
off entlig virksomhet går bort fra de regn-
skapssystem som er utviklet for virksomhe-
ter underlagt folkevalgt styring og i stedet 
bruke de systemer som er utviklet for for-
retningsvirksomhet, såkalt lønnsomhets-
regnskap. Lenge ble denne utvikling sett på 
kun som et spørsmål om bedre beslutnings-
grunnlag i off entlig sektor.

Nå diskuteres imidlertid hvor 
hensiktsmessig dette har vært og 
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basert på lønnsomhetsperiodise-
ring.

Vår hovedkonklusjon er at det bør 
utvikles et felles grunnlag for 
regnskap i hele offentlig sektor; 
stat, kommuner, fylkeskommu-
ner, helseforetak og andre 
offentlige foretak som ikke er 
aksjeselskaper. Det må ta ut-
gangspunkt i de behov eller 
oppgaver et regnskap har i 
virksomheter som er underlagt 
folkevalgt styring og som ikke har 
økonomisk lønnsomhet som mål. 
Det er særlig følgende forhold:
■ Forståelig økonomisk informa-
sjon til folkevalgte og administra-
sjon om styring av offentlig 
virksomhet.
■ Bidra til god budsjettgjennom-
føring og budsjettkontroll.
■ Gi gode oversikter over eiende-
ler og gjeld.
■ Gi input til budsjettutarbei-
ding, kostnadsanalyser og 
effektivitetsanalyser.
■ Betalingskontroll.

Vår konklusjon er videre at det 
er lite hensiktsmessig å utvikle 
fl ere ulike systemer for regn-
skapsføring i staten. Nå har vi ett 
system utad og overfor Stortinget 
som er basert på kontantprinsip-
pet, uten skille mellom utgifter til 
drift og investeringer. Til internt 
bruk utvikles i tillegg et eget 
system basert på lønnsomhetspe-
riodisering med klart skille 
nettopp mellom investeringer og 
drift. Det vil skape uklarhet og 
forvirring om de økonomiske 
forhold i offentlig virksomhet, og 
det vil bli vanskelig for andre enn 
rene regnskapseksperter å forstå 
systemet.  

Ved å bruke ressursene og 
kompetansen på å utvikle bedre 
systemer med utgangspunkt i de 
reelle styringsbehov for offentlige 
velferdsgoder ville vi både kunne 
forbedre økonomistyringen i 
offentlig virksomhet og interna-
sjonalt framstå som et mønster 
for fornying basert på folkevalgt 
styring og ikke forenklet bedrifts-
økonomisk tenking. Ville ikke det 
være en bedre sak å satse på for 
de rødgrønne enn å etterplapre 
styringsmetoder basert på såkalt 
New Public Management – et 
fremmedelement i land hvor 
folkevalgt styring er grunnleg-
gende?

Bjarne Jensen,
professor i forvaltningsøkonomi ved 

Høgskolen i Hedmark
bjarne.jensen@hihm.no

Se også kommentar side 7.

Klassekampen har den siste uken 
på en forbilledlig måte belyst 
ulike sider, blant annet de 
ideologiske, knyttet til utvikling 
av regnskapssystem i staten. 
Forskere fra Høgskolen i Hed-
mark og Handelshøgskolen i 
Bergen har analysert ulike 
dimensjoner ved denne utvikling 
i fl ere rapporter. Målsettingen vår 
har vært å bidra med kunnskap 
som kan gi en bedre styring av 
offentlig virksomhet i Norge. Vår 
hovedkonklusjon er at innføring 
av lønnsomhetsregnskap og 
enkle bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper er et villspor i 
arbeidet for å bedre styringen av 
offentlig virksomhet.

Hva er det så vi opplever? 
Statssekretær Ole Morten Geving 
i Finansdepartementet går 3. juni 
til frontalangrep og beskylder oss 
i Klassekampen for konspirasjon, 
at vi ikke forstår hva som utvi-
kles og at jeg beskylder Finans-
departementet for å drive Frp-
politikk. Dette er selvsagt ikke 
riktig. Det er skuffende og 
overraskende å bli møtt med 
aggresjon og mistenkeliggjøring. 
Jeg antar at det skyldes at 
statssekretæren ikke har satt seg 
godt nok inn i vårt arbeid eller er 
gjenstand for misinformasjon. 
Men vi stiller gjerne opp i 
Finansdepartementet for å 
informere og drøfte vårt arbeid. 

Det har vært en internasjonal
trend at offentlig virksomhet går 
bort fra de regnskapssystem som 
er utviklet for virksomheter 
underlagt folkevalgt styring og i 
stedet bruke de systemer som er 
utviklet for forretningsvirksom-
het, såkalt lønnsomhetsregn-
skap. Lenge ble denne utvikling 
sett på kun som et spørsmål om 
bedre beslutningsgrunnlag i 
offentlig sektor.

Nå diskuteres imidlertid hvor 
hensiktsmessig dette har vært og 
hva som er det virkelige formål. 
De land som gikk i bresjen for 
lønnsomhetsregnskap, er New 
Zealand, Australia og England. 
Det er de land som i størst grad 

har privatisert og konkurranseut-
satt offentlig virksomhet eller 
overlatt offentlig virksomhet til 
selskaper styrt etter bedriftsøko-
nomiske kriterier. Forskere fra 
disse land har vist at innføring av 
lønnsomhetsregnskap er et 
ideologisk prosjekt som har 
understøttet denne utvikling, gitt 
snevrere beslutningsunderlag for 
offentlig virksomhet og fl yttet 
viktige beslutninger for befolk-
ningens velferdsgoder fra 
folkevalgte organer.

De vanligste argumentene for å 
gå over til lønnsomhetsregnskap 
eller lønnsomhetsperiodisering 
er at det vil gi bedre oversikt over 
hva offentlig virksomhet koster, 
bedre vedlikehold og bedre 
oversikt over offentlig virksom-
hets eiendeler og gjeld. Disse 
forhold har imidlertid intet med 
lønnsomhetsregnskap å gjøre. Vi 
er ikke uenige om at det er viktig 
å vite hva offentlige tjenester 
koster. Men det er en illusjon å tro 
at interessante kostnader kan 
leses direkte ut av regnskapet. Til 
det kreves kostnadsanalyser – 
verken lønnsomhetsregnskap 
eller dagens regnskap i det 
offentlige gir oss slik informa-
sjon.

For eksempel er godt vedlike-
hold av bygg og anlegg først og 
fremst avhengig av oversikt over 
vedlikeholdsbehov, gode syste-
mer for gjennomføring av 
vedlikehold og at det bevilges 
tilstrekkelig midler til vedlike-
hold. Samme konklusjon har 
Kommunaldepartementet i sitt 
brev til Stortinget (mars 2009) 
hvor det går mot Frps forslag om 

at kommunene skal ta i bruk 
lønnsomhetsregnskap.

Den viktige begrunnelse for å inn-
føre lønnsomhetsregnskap i 
offentlig virksomhet synes derfor 
å være ideologi. Det kommer for 
eksempel fram i Frps begrun-
nelse for at kommunene skal gå 
over til dette system:

«Forslagsstillerne (Frp) ønsker 
å bruke den kompetansen og 
effektiviteten som fi nnes i privat 
sektor innenfor det offentlige, og 
dette kan bare gjøres gjennom en 
markedsorientert politikk med 
virkemidler som stykkpris, 
konkurranseutsetting, fritt 

brukervalg og utfordringsrett. 
Disse velprøvde effektiviserings-
virkemidlene forutsetter imidler-
tid at prisene man regner seg 
frem til i kommunal og privat 
sektor er sammenlignbare, noe 
som er svært vanskelig å gjen-
nomføre i praksis når kommuner 
og fylkeskommuner fører 
regnskap etter andre prinsipper 
enn virksomheter i privat 
sektor.»

Dette er klar tale. Flertallet i 
Kommunalkomiteen (de rødgrøn-
ne samt Venstre og KrF) avviser 
Frps forslag med en like klar 
hovedbegrunnelse:

«Komiteens fl ertall, medlem-
mene fra Arbeiderpartiet, 
Sosialistisk Venstreparti, Kriste-
lig Folkeparti, Senterpartiet og 
Venstre, viser til at forslagsstil-
lerne mener effektivisering av 
offentlig sektor skal skje gjen-
nom en markedsorientert 
politikk med virkemidler som 
stykkpris, konkurranseutsetting, 
fritt brukervalg og utfordrings-
rett. Flertallet er sterkt uenig 

med forslagsstillerne i at mar-
kedskreftene er best egnet til å gi 
innbyggerne i kommunene gode 
velferdstilbud. Flertallet mener 
den internasjonale fi nanskrisen 
blant annet har vist at det er 
nødvendig med mindre markeds-
orientert politikk, ikke mer, slik 
forslagsstillerne fra Fremskritts-
partiet tar til orde for.»

Det er vanskelig å forstå at en 
regjering som avviser lønnsom-
hetsregnskap i kommunesekto-
ren, tviholder på lønnsomhets-
regnskap i økonomisk styring av 
helseforetakene. Og at det satses 
på å dublere dagens regnskap i 
staten med et internt system 

«Innføring av lønnsomhetsregnskap 
er et ideologisk prosjekt»

Klassekampen 
3. juni

Hvorfor avviser Finansdepartementet kritikken av bedriftsøkonomisk tenkning?
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hva som er det virkelige formål. De 
land som gikk i bresjen for lønn-

somhetsregnskap, er New Zealand, Australia 
og England. Det er de land som i størst grad 
har privatisert og konkurranseutsatt off ent-
lig virksomhet eller overlatt off entlig virk-
somhet til selskaper styrt etter bedrift søko-
nomiske kriterier. Forskere fra disse land har 
vist at innføring av lønnsomhetsregnskap er 
et ideologisk prosjekt som har understøttet 
denne utvikling, gitt snevrere beslutnings-
underlag for off entlig virksomhet og fl yttet 
viktige beslutninger for befolkningens vel-
ferdsgoder fra folkevalgte organer.

De vanligste argumentene for å gå over 
til lønnsomhetsregnskap eller lønnsomhets-
periodisering er at det vil gi bedre oversikt 
over hva off entlig virksomhet koster, bedre 
vedlikehold og bedre oversikt over off entlig 
virksomhets eiendeler og gjeld. Disse forhold 
har imidlertid intet med lønnsomhetsregn-
skap å gjøre. Vi er ikke uenige om at det er 
viktig å vite hva off entlige tjenester koster. 
Men det er en illusjon å tro at interessante 
kostnader kan leses direkte ut av regnska-
pet. Til det kreves kostnadsanalyser – verken 
lønnsomhetsregnskap eller dagens regnskap 
i det off entlige gir oss slik informasjon.

For eksempel er godt vedlikehold av bygg 
og anlegg først og fremst avhengig av over-
sikt over vedlikeholdsbehov, gode systemer 
for gjennomføring av vedlikehold og at det 
bevilges tilstrekkelig midler til vedlikehold. 
Samme konklusjon har Kommunaldeparte-
mentet i sitt brev til Stortinget (mars 2009) 
hvor det går mot Frps forslag om at kommu-
nene skal ta i bruk lønnsomhetsregnskap.

Den viktige begrunnelse for å innføre 
lønnsomhetsregnskap i off entlig virksomhet 
synes derfor å være ideologi. Det kommer 
for eksempel fram i Frps begrunnelse for at 
kommunene skal gå over til dette system:

«Forslagsstillerne (Frp) ønsker å bruke 
den kompetansen og eff ektiviteten som fi n-
nes i privat sektor innenfor det off entlige, 
og dette kan bare gjøres gjennom en mar-
kedsorientert politikk med virkemidler som 
stykkpris, konkurranseutsetting, fritt bru-
kervalg og utfordringsrett. Disse velprøvde 
eff ektiviseringsvirkemidlene forutsetter 
imidlertid at prisene man regner seg frem 
til i kommunal og privat sektor er sammen-
lignbare, noe som er svært vanskelig å gjen-
nomføre i praksis når kommuner og fylkes-
kommuner fører regnskap etter andre prin-
sipper enn virksomheter i privat sektor.»

Dette er klar tale. Flertallet i Kommu-
nalkomiteen (de rødgrønne samt Venstre og 
KrF) avviser Frps forslag med en like klar 
hovedbegrunnelse:

«Komiteens fl ertall, medlemmene fra 

Arbeiderpartiet, Sosialistisk Venstreparti, 
Kristelig Folkeparti, Senterpartiet og Ven-
stre, viser til at forslagsstillerne mener ef-
fektivisering av off entlig sektor skal skje 
gjennom en markedsorientert politikk med 
virkemidler som stykkpris, konkurranseut-
setting, fritt brukervalg og utfordringsrett. 
Flertallet er sterkt uenig med forslagsstil-
lerne i at markedskreft ene er best egnet til å 
gi innbyggerne i kommunene gode velferds-
tilbud. Flertallet mener den internasjonale 
fi nanskrisen blant annet har vist at det er 
nødvendig med mindre markedsorientert 
politikk, ikke mer, slik forslagsstillerne fra 
Fremskrittspartiet tar til orde for.»

Det er vanskelig å forstå at en regjering 
som avviser lønnsomhetsregnskap i kom-
munesektoren, tviholder på lønnsomhets-
regnskap i økonomisk styring av helsefor-
etakene. Og at det satses på å dublere dagens 
regnskap i staten med et internt system ba-
sert på lønnsomhetsperiodisering.

Vår hovedkonklusjon er at det bør ut-
vikles et felles grunnlag for regnskap i hele 
off entlig sektor; stat, kommuner, fylkeskom-
muner, helseforetak og andre off entlige fore-
tak som ikke er aksjeselskaper. Det må ta 
utgangspunkt i de behov eller oppgaver et 
regnskap har i virksomheter som er under-
lagt folkevalgt styring og som ikke har øko-
nomisk lønnsomhet som mål. Det er særlig 
følgende forhold:
■ Forståelig økonomisk informasjon til fol-
kevalgte og administrasjon om styring av 
off entlig virksomhet.
■ Bidra til god budsjettgjennomføring og 
budsjettkontroll.
■ Gi gode oversikter over eiendeler og gjeld.
■ Gi input til budsjettutarbeiding, kostnads-
analyser og eff ektivitetsanalyser.
■ Betalingskontroll.

Vår konklusjon er videre at det er lite 
hensiktsmessig å utvikle fl ere ulike systemer 
for regnskapsføring i staten. Nå har vi ett 
system utad og overfor Stortinget som er 
basert på kontantprinsippet, uten skille mel-
lom utgift er til drift  og investeringer. Til in-
ternt bruk utvikles i tillegg et eget system ba-
sert på lønnsomhetsperiodisering med klart 
skille nettopp mellom investeringer og drift . 
Det vil skape uklarhet og forvirring om de 
økonomiske forhold i off entlig virksomhet, 
og det vil bli vanskelig for andre enn rene 
regnskapseksperter å forstå systemet.  
 
Ved å bruke ressursene og kompetan-
sen på å utvikle bedre systemer med utgangs-
punkt i de reelle styringsbehov for off entlige 
velferdsgoder ville vi både kunne forbedre 
økonomistyringen i off entlig virksomhet og 
internasjonalt framstå som et mønster for 
fornying basert på folkevalgt styring og ikke 
forenklet bedrift søkonomisk tenking. Ville 
ikke det være en bedre sak å satse på for de 
rødgrønne enn å etterplapre styringsmeto-
der basert på såkalt New Public Manage-
ment – et fremmedelement i land hvor folke-
valgt styring er grunnleggende? ■■

Bjarne Jensen er professor i forvaltnings-
økonomi ved Høgskolen i Hedmark

TAR OPPGJØR: Regjerin-
gens generaloppgjør med 
markedsstyringen i offent-
lig sektor uteblir. – For-
valtningsmeldingen har 
blitt ei tynn lefse, sier Rolf 
Reikvam (SV).
■■ Svenn Arne Lie

I går fi kk Fornyings- og administra-
sjonsminister (FAD) Heidi Grande 
Røys (SV) Stortingets innstilling på re-
gjeringens Forvaltningsmelding. Mel-
dinga skulle være den rødgrønne re-
gjeringas store oppgjør med markeds-
styringen i off entlig sektor.

– Meldinga er ei tynn lefse av løse 
formuleringer og gode hensikter uten 
noen som helst handlinger og tiltak. 
FAD unngår å ta opp de viktige spørs-
målene når det gjelder hvordan staten 
skal forvaltes, sier saksordfører for For-
valtningsmeldingens behandling i Stor-
tinget Rolf Reikvam (SV).

Tynt innhold
Reikvam går med dette lenger i kri-
tikken av egen regjering enn det som 
kommer fram i komiteens innstilling til 
Forvaltningsmeldingen. 

– Vi har underveis prøvd å få inn 
noen kritiske merknader til Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ) i våre 
kommentarer til meldinga, men dette 
har blitt avvist. Meldinga er derfor ikke 
noe overordna oppgjør med markedsø-
konomiske styringsprinsipper i off ent-
lig sektor. Til det er den altfor tynn og 
lett, tordner han mot sin egen statsråd. 

– Hvem har avvist forsøkene på å ret-
te kritikk mot SSØ?
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TAR OPPGJØR: 
Regjeringens ge-
neraloppgjør med 
markedsstyringen 
i offentlig sektor 
uteblir. – Forvalt-
ningsmeldingen 
har blitt ei tynn 
lefse, sier Rolf 
Reikvam (SV).

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

I går fi kk Fornyings- og admi-
nistrasjonsminister (FAD) 
Heidi Grande Røys (SV) Stor-
tingets innstilling på regjerin-
gens Forvaltningsmelding. 
Meldinga skulle være den rød-
grønne regjeringas store opp-
gjør med markedsstyringen i 
offentlig sektor.

– Meldinga er ei tynn lefse 
av løse formuleringer og gode 
hensikter uten noen som helst 
handlinger og tiltak. FAD 
unngår å ta opp de viktige 
spørsmålene når det gjelder 
hvordan staten skal forvaltes, 
sier saksordfører for Forvalt-
ningsmeldingens behandling 
i Stortinget Rolf Reikvam 
(SV).

Tynt innhold
Reikvam går med 
dette lenger i kritik-
ken av egen regjering 
enn det som kommer 
fram i komiteens inn-
stilling til Forvalt-
ningsmeldingen.

– Vi har underveis 
prøvd å få inn noen 
kritiske merknader til Senter 
for statlig økonomistyring 
(SSØ) i våre kommentarer til 
meldinga, men dette har blitt 
avvist. Meldinga er derfor 
ikke noe overordna oppgjør 
med markedsøkonomiske sty-
ringsprinsipper i offentlig 
sektor. Til det er den altfor 
tynn og lett, tordner han mot 
sin egen statsråd. 

– Hvem har avvist forsøkene 
på å rette kritikk mot SSØ?

– Både Fornyings- og admi-
nistrasjonsdepartementet og 

Finansdepartementet. Det er 
tydelig at regjeringen ikke øn-
sker noen kritikk av SSØ, sier 
han.

Reikvam understreker at 
denne saken er svært viktig 
for grunnplanet i SV, og at for-
ventningene til hva den rød-
grønne regjeringen skal trette 
på dette feltet er vesentlig 
større enn det denne meldin-

ga legger opp til. 
– Det er lite refl ek-

sjon rundt det som vi 
på venstresida burde 
være opptatt av, nem-
lig av hvilke prinsip-
per staten skal styres 
etter, sier han.

Reikvam sier at 
han har vært kritisk 
til arbeidet med For-
valtningsmeldingen.

– Jeg mener at den rødgrøn-
ne regjeringen skal ta et mye 
mer omfattende oppgjør me 
markedsstyringen i offentlig 
sektor enn det denne meldin-
ga legger opp til, sier han. 

Ord, lite handling
I ei pressemelding om Forvalt-
ningsmeldingen fra 3. april, 
uttaler fornyingsministeren: 

– Vi trenger en forvaltnings-
politikk som viderefører vikti-
ge prinsipper i den nordiske 
velferdsmodellen. Markedet 

trenger styring og regulering, 
og fellesskapsløsninger 
sammen med ansvarlige par-
ter i arbeidslivet, gir både 
trygghet, fl eksibilitet og vekst. 
En god offentlig sektor er en 
konkurransefordel for næ-
ringslivet. Denne meldinga tar 
dermed et oppgjør med den 
forvaltningspolitiske tenknin-
gen som har sine røtter i New 
Public Management.

Grande Røys var i går på 
utenlandsreise og ikke tilgjen-
gelig for kommentarer. 

John Leirvaag er nestleder 
i fagforbundet Norsk Tjenes-
temannslag (NTL). Han har 
fulgt arbeidet med Forvalt-
ningsmeldingen.

– Meldinga heter jo «Fra 
marked til demokrati». Dette 
er en kraftfull tittel og et var-
sel om en ny retning i forvalt-
ningen av offentlig sektor. In-
tensjonen i meldinga er god, 
men det mangler et konkret 
oppgjør med styringssyste-
mene som i dag ligger til 
grunn for forvaltningen av of-
fentlig sektor, sier han. 

Han er godt fornøyd med 
mange av formuleringene i 
Forvaltningsmeldingen, men 
etterlyser et klarere veivalg 
bort fra markedstankegangen 
i offentlig sektor.

– Regjeringen er ikke kon-
kret nok i å fjerne new public 
management sporene. De sier 
for eksempel ingenting om 
bruken av lønnsomhetsregn-
skaper fra privat næringsliv 
som nå brer om seg i styrin-
gen av offentlig sektor. Senter 
for statlig økonomistyring 
(SSØ) omtales knapt i meldin-
ga, sier Leirvaag.

Ønsker ikke oppgjør
SSØ er et forvaltningsorgan 
som ligger under Finansde-
partementet og har blant an-
net fått i oppgave å utvikle 
nye regnskapsstandarder for 
offentlig sektor. 

Klassekampen har den 
siste tiden hatt fl ere saker på 
trykk om Finansdeparte-
mentets rolle i dette arbei-
det. Blant annet har det blitt 
avslørt at Finansdeparte-
mentet under sittende regje-
ring har instruert SSØ om å 
utvikle nye regnskapsstan-
darder for offentlig forvalt-
ning som er mest mulig har-
monisert med lønnsomhets-
beregninger i privat næ-
ringsliv. 

Denne instruksjonen er 
ikke i tråd med den rødgrønne 
regjeringens politikk på dette 
området. Forvaltningsmeldin-
gen nevner ikke denne pro-
blemstillingen overhode. 

svennal@klassekampen.no

TYNN: Fornyingsminister Heidi Grande Røys står bak Forvaltnings-
meldingen.  FOTO SCANPIX

John Leirvaag
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Som ventet la valgkomiteen i Transportarbeiderforbundet 
fram en delt innstilling om hvem som skal etterfølge Per 
Østvold som forbundsleder.

Et fl ertall på fi re av sju går inn for at dagens forbundssekre-
tær Roger Hansen skal bli ny leder i forbundet. Tre av 
valgkomiteens medlemmer går inn for at dagens nestleder 
Lars Johnsen skal bli den første forbundsleder i LO med 
tilknytning til partiet Rødt. ©NTB

Delt om Østvolds etterfølger

Per Østvold

■■ Det er ingen tradisjon for fysisk straff for elever som går i 
koranskoler, ifølge Islamsk Råd. Rådet vil undersøke påstande-
ne mot en voldssiktet imam i Drammen. En imam ble i forrige 
uke pågrepet og siktet for vold mot barn på en koranskole i 
drammensdistriktet. Barna skal ha blitt slått med stokker eller 
kjepper. – Vi avventer å ha en reaksjon til saken er oppklart. 
Men på generelt grunnlag tar vi avstand fra dette, sier gene-
ralsekretær Shoaib Sultan i Islamsk Råd til NTB. ©NTB

Noe som skjer?
Send en e-post til 
kalender@klassekampen.no eller 
ring 22059553. E-post foretrekkes.

Torsdag 11. juni
BERGEN
■ Debatt: «Hvilken farge 
har demokratiet?» Audun 
Lysbakken, forfatter av 
boka «Deltakerne», møter 
Høyre-politiker Torbjørn 
Røe Isaksen til debatt om 
demokratiets farge. Tid: kl. 
18.00. Sted: Café Opera, 
Engen 18. Arr.: Hordaland 
SV og Forlaget Manifest.

■ Åpent møte: «Radikalfe-
minisme i teori og prak-
sis». Innledning ved Ane 
Stø, leder i Kvinnegruppa 
Ottar, og Ane Kristine 
Aadland fra Kvinnegruppa 
Ottar i Bergen. Tid: kl. 
19.00. Sted: Bergen 
Rådhus. Arr.: Kvinnegrup-
pa Ottar.

Fredag 12. juni
OSLO
■ Idéhistorisk lunsjsemi-
nar: «Harry Fett – Konser-
vering og konservatisme» 
med Kristin Bliksrud 
Aavitsland. Tid: kl. 12.00–
13.00. Sted: undervisnings-
rom 3, Georg Sverdrups 
hus på Blindern.

Lørdag 13. juni
TRONDHEIM
■ Teater: «Immigrant 
reading of a comedy». 
Dantes «Den Guddomme-
lige Komedie» iscenesettes 
på 20 timer, i regi av Panter 
Tanter Produksjoner. Tid: 
kl. 12.00. Sted: Helvete, 
dvs. brannstasjonen i 
Trondheim. Avslutningen 
skjer kl. 08.00 14. juni i 
Paradiset, dvs. Kristian-
sten Festning.

DANTE: Fra prøvene til 
«Immigrant reading of a 
comedy».

FAKTA

Forvaltningsmeldinga
■ Fornyings- og administra-
sjonsminister Heidi Grande 
Røys (SV) står bak Forvaltnings-
meldingen som skulle være 
den rødgrønne regjeringens 
oppgjør med markedsstyringen 
av offentlig sektor.

■ Kritikerne mener at meldin-
gen inneholder mange fi ne 
formuleringer, men at den er 
for tynn og for lite konkret. 

■ Regjeringen ønsker blant an-
net ikke å ta noe oppgjør med 
Senter for statlig økonomisty-
ring sine lønnsomhetsregnskap 
i offentlig sektor.

MØTER OG 
ARRANGEMENTER

Uke 24

«Det er tydelig at regjerin-
gen ikke ønsker noen kritikk 
av SSØ» ROLF REIKVAM, SV

Tar oppgjør med stortingsmelding fra SV-statsråd:

– Ei tynn lefse

Klassekampen 

10. juni 2009:

Tar oppgjør med 
stortingsmelding fra 
SV-statsråd:

– Ei tynn 
lefse

«Innføring av lønn-
somhetsregnskap 
er et ideologisk 
prosjekt»

»

SSØ
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■■ Heidi Grande Røys

Helene Bank bruker sterk lut i sin kro-
nikk i Klassekampen 20. mai. Hun konklu-
derer med at jeg bør beklage overfor Stor-
tinget at de har fått feil dokument. Selv lurer 
jeg på om det er Bank som har fått feil do-
kument. Det er i alle fall lest feil. Gjengi-
velsen Bank gir av innholdet er fullstendig 
misvisende. Til overmål har meldingen et 
klart og tydelig budskap som ligger nokså 
tett opp til det Bank selv ser ut til å mene bør 
være retningsgivende for utviklingen av of-
fentlig sektor, nemlig: bedre politisk styring, 
demokratisk involvering av innbyggerne i 
utvikling av tjenestene og medbestemmelse 
og medvirkning fra de ansatte.

Ifølge Bank tar ikke stortingsmelding nr. 
19 «Ei forvaltning for demokrati og felles-
skap» noe reelt oppgjør med markedsrettin-
gen og markedsliberaliseringen. Meldinga 
tar heller ikke, ifølge Bank, noe klart oppgjør 
med New Public Management som modell 
for utviklinga av off entlig sektor. Ledelse i 
staten skal visstnok bygge på et gammeldags 
ovenfra-og-ned holdning, og bruk av ansat-
tes kreativitet og kompetanse er «helt fravæ-
rende». I sum gir meldingen ingen signaler 
om ny kurs og jeg viser liten vilje til å skape 
reell endring, hevder Bank.

Meldingen er tuftet på Soria Moria-
erklæringen, som er grunnlaget for regje-
ringssamarbeidet og som har forhindret en 

utvikling mot mer markedsliberalisme og 
brutalisering av arbeidslivet. Den slår fast 
at regjeringa skal gå mot mer konkurranse-
utsetting innenfor viktige velferdsområder 
som utdanning, helse og omsorg, noe som 
er gjentatt i meldingen. Dette er nettopp sek-
torer der høyresida ønsker mer privatisering 
og markedsløsninger. Regjeringen har også 
opprettholdt arbeidsmiljølovens vern av ar-
beidstakeres helse og rettigheter.

Soria Moria-erklæringen inneholder ikke 
tiltak for reversering av reformene innen de 
store tjenestesektorene som post, tele eller 
elektrisitet. EØS-avtalen skal ligge fast. Det 
viktige for SV har vært å hindre at mar-
kedstenkning og New Public Management 
får trenge inn i nye sektorer, sektorer som 
er sentrale for folks velferd og deltakelse i 
samfunnslivet. Om folk nå kan kjøpe mobil-
telefoner og nettjenester fra ulike selskaper 
i markedet er ingen stor trussel mot verken 
demokratiet eller off entlig sektor. Det vik-
tigste er at vi styrer og regulerer markedet 
på en eff ektiv måte slik at vi begrenser mar-
kedsmakten og sikrer forbrukernes interes-
ser og rettigheter. 

Et annet viktig utgangspunkt for meldin-
gen er at forvaltningsutviklingen i Norge i 
utgangspunktet skjer innen de ulike sekto-
rene, med den enkelte statsråd som ansvar-
lig. Dette desentraliserte systemet 
gjør det mulig å tilpasse utviklin-

– Både Fornyings- og administrasjonsde-
partementet og Finansdepartementet. Det 
er tydelig at regjeringen ikke ønsker noen 
kritikk av SSØ, sier han. 

Reikvam understreker at denne saken er 
svært viktig for grunnplanet i SV, og at for-
ventningene til hva den rødgrønne regjerin-
gen skal trette på dette feltet er vesentlig stør-
re enn det denne meldinga legger opp til. 

– Det er lite refl eksjon rundt det som 
vi på venstresida burde være opptatt av, 
nemlig av hvilke prinsipper staten skal 
styres etter, sier han.

Reikvam sier at han har vært kritisk til 
arbeidet med Forvaltningsmeldingen. 

– Jeg mener at den rødgrønne regjerin-
gen skal ta et mye mer omfattende oppgjør 
me markedsstyringen i off entlig sektor enn 
det denne meldinga legger opp til, sier han. 

Ord, lite handling
I ei pressemelding om Forvaltningsmeldin-
gen fra 3. april, uttaler fornyingsministeren: 

– Vi trenger en forvaltningspolitikk som 
viderefører viktige prinsipper i den nordiske 
velferdsmodellen. Markedet trenger sty-
ring og regulering, og fellesskapsløsninger 
sammen med ansvarlige parter i arbeidslivet, 
gir både trygghet, fl eksibilitet og vekst. En 
god off entlig sektor er en konkurransefordel 
for næringslivet. Denne meldinga tar der-
med et oppgjør med den forvaltningspoli-
tiske tenkningen som har sine røtter i New 
Public Management.

Grande Røys var i går på utenlandsreise 
og ikke tilgjengelig for kommentarer. 

John Leirvaag er nestleder i fagforbundet 
Norsk Tjenestemannslag (NTL). Han har 
fulgt arbeidet med Forvaltningsmeldingen.

– Meldinga heter jo «Fra marked til de-
mokrati». Dette er en kraft full tittel og et 
varsel om en ny retning i forvaltningen av 
off entlig sektor. Intensjonen i meldinga er 
god, men det mangler et konkret oppgjør 
med styringssystemene som i dag ligger til 
grunn for forvaltningen av off entlig sektor, 
sier han. 

Han er godt fornøyd med mange av for-
muleringene i Forvaltningsmeldingen, men 

etterlyser et klarere veivalg bort fra mar-
kedstankegangen i off entlig sektor.

– Regjeringen er ikke konkret nok i å 
fj erne new public management sporene. De 
sier for eksempel ingenting om bruken av 
lønnsomhetsregnskaper fra privat nærings-
liv som nå brer om seg i styringen av off ent-
lig sektor. Senter for statlig økonomistyring 
(SSØ) omtales knapt i meldinga, sier Leir-
vaag.

Ønsker ikke oppgjør
SSØ er et forvaltningsorgan som ligger un-
der Finansdepartementet og har blant annet 
fått i oppgave å utvikle nye regnskapsstan-
darder for off entlig sektor. 

Klassekampen har den siste tiden hatt 
flere saker på trykk om Finansdeparte-
mentets rolle i dette arbeidet. Blant annet 
har det blitt avslørt at Finansdepartemen-
tet under sittende regjering har instruert 
SSØ om å utvikle nye regnskapsstandar-
der for offentlig forvaltning som er mest 
mulig harmonisert med lønnsomhetsbe-
regninger i privat næringsliv. 

Denne instruksjonen er ikke i tråd med 
den rødgrønne regjeringens politikk på 
dette området. Forvaltningsmeldingen 
nevner ikke denne problemstillingen over-
hode.  ■■

«Det er tydelig at regjeringen ikke øn-
sker noen kritikk av SSØ» ROLF REIKVAM, SV

FAKTA

Forvaltningsmeldinga
■ Fornyings- og administrasjonsminister 
Heidi Grande Røys (SV) står bak Forvaltnings-
meldingen som skulle være den rødgrønne 
regjeringens oppgjør med markedsstyringen 
av offentlig sektor.
■ Kritikerne mener at meldingen inneholder 
mange fi ne formuleringer, men at den er for 
tynn og for lite konkret. 
■ Regjeringen ønsker blant annet ikke å ta 
noe oppgjør med Senter for statlig økonomi-
styring sine lønnsomhetsregnskap i offentlig 
sektor.

Regjeringa har pekt ut en 
tydelig ny kurs i forvaltnings-
politikken.

Velferd og 
deltakelse
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resultatstyring blei gradvis 
innført fra tidlig på 1980-tallet. I 
Norge skal styringsformen 
tilpasses sektorenes særtrekk. 
Det viktigste er at innsats er 
målretta og resultatorientert og 
at forvaltninga er kunnskapsba-
sert og kan lære av de erfarin-
gene man gjør. Om det er eksem-
pler på overdreven detaljstyring, 
gale insentiv, målforskyvning 
eller andre negative utslag, så må 
dette ryddes opp i. Meldingen 
omfavner på ingen måte byråkra-
tiserende og New Public Mana-
gement-inspirerte styringsmo-
deller. Offentlig sektor skal 
utvikles og forbedres på sine 
egne premisser. Ikke på noe sted 
i meldinga er New Public 
Management eller markedets 
løsninger stilt opp som forbilde.  

Meldingen understreker 
samordning i staten, blant annet 
gjennom prinsipper for hvordan 
staten bør være organisert og 
prinsipper for felles IKT-løsnin-
ger. Det er nødvendig for å sikre 
effektivitet, ryddighet og bruker-
retting. Når Bank hevder at 
organisasjonsprinsippene «åpner 
for nye utskillinger» er dette mis-
visende. Tvert om er det samord-
ning, helhetstenkning og politisk 
styring som er hovedmålet for 
tiltakene i meldinga. 

Bank har plukket ut en setning 
om ledelse som hun mener kan 
tolkes som uttrykk for et gam-
meldags ovenfra-og-ned-syn på 
ledelse. Leser man det som står 
om arbeidsgiverpolitikken i 
staten, er det et helt annet syn 
som dominerer. Meldingen 
understreker medbestemmelse 
og medvirkning fra de tilsatte og 
introduserer til og med et nytt 
begrep – medarbeiderskap – som 
nettopp uttrykker at oppgavene 
skal løses i fellesskap mellom 
alle ansatte, ledere som under-
ordnede. Ansatte i staten er godt 
utdannet, har mye kunnskap og 
høy motivasjon. At ledere har et 
særskilt ansvar for å legge til 
rette for en god oppgaveløsning 
og arbeidsdeling kan ikke være 
særlig kontroversielt.

2I motsetning til høyresida ser 
vi på samarbeidet med fagorga-
nisasjonene som en styrke og 
ikke en trussel i arbeidet med 
utviklingen av staten. Det skal vi 
fortsette med og bygge en 
forvaltning for demokrati og 
fellesskap.

Heidi Grande Røys,
fornyings- og administrasjonsminister 

(SV)

Helene Bank bruker sterk lut i sin 
kronikk i Klassekampen 20. mai. 
Hun konkluderer med at jeg bør 
beklage overfor Stortinget at de 
har fått feil dokument. Selv lurer 
jeg på om det er Bank som har 
fått feil dokument. Det er i alle 
fall lest feil. Gjengivelsen Bank 
gir av innholdet er fullstendig 
misvisende. Til overmål har 
meldingen et klart og tydelig 
budskap som ligger nokså tett 
opp til det Bank selv ser ut til å 
mene bør være retningsgivende 
for utviklingen av offentlig 
sektor, nemlig: bedre politisk 
styring, demokratisk involvering 
av innbyggerne i utvikling av 
tjenestene og medbestemmelse 
og medvirkning fra de ansatte.

Ifølge Bank tar ikke stortings-
melding nr. 19 «Ei forvaltning for 
demokrati og fellesskap» noe 
reelt oppgjør med markedsrettin-
gen og markedsliberaliseringen. 
Meldinga tar heller ikke, ifølge 
Bank, noe klart oppgjør med New 
Public Management som modell 
for utviklinga av offentlig sektor. 
Ledelse i staten skal visstnok 
bygge på et gammeldags ovenfra-
og-ned holdning, og bruk av 
ansattes kreativitet og kompe-
tanse er «helt fraværende». I sum 
gir meldingen ingen signaler om 
ny kurs og jeg viser liten vilje til å 
skape reell endring, hevder Bank.

Meldingen er tuftet på Soria 
Moria-erklæringen, som er 
grunnlaget for regjeringssamar-
beidet og som har forhindret en 
utvikling mot mer markedslibera-
lisme og brutalisering av arbeids-
livet. Den slår fast at regjeringa 
skal gå mot mer konkurranseut-
setting innenfor viktige velferds-
områder som utdanning, helse og 
omsorg, noe som er gjentatt i 
meldingen. Dette er nettopp 
sektorer der høyresida ønsker 
mer privatisering og markedsløs-
ninger. Regjeringen har også 
opprettholdt arbeidsmiljølovens 
vern av arbeidstakeres helse og 
rettigheter.

Soria Moria-erklæringen 

inneholder ikke tiltak for reverse-
ring av reformene innen de store 
tjenestesektorene som post, tele 
eller elektrisitet. EØS-avtalen 
skal ligge fast. Det viktige for SV 
har vært å hindre at markeds-
tenkning og New Public Manage-
ment får trenge inn i nye sekto-
rer, sektorer som er sentrale for 
folks velferd og deltakelse i 
samfunnslivet. Om folk nå kan 
kjøpe mobiltelefoner og nettje-
nester fra ulike selskaper i 
markedet er ingen stor trussel 
mot verken demokratiet eller 
offentlig sektor. Det viktigste er 
at vi styrer og regulerer markedet 
på en effektiv måte slik at vi 
begrenser markedsmakten og 
sikrer forbrukernes interesser og 
rettigheter. 

Et annet viktig utgangspunkt for 
meldingen er at forvaltningsut-
viklingen i Norge i utgangspunk-
tet skjer innen de ulike sekto-
rene, med den enkelte statsråd 
som ansvarlig. Dette desentrali-
serte systemet gjør det mulig å 
tilpasse utviklingen til de 
særtrekkene som gjelder for 
sektorene uten å påtvinge alle 
samme løsninger. 

Men så har vi også behov for 
felles løsninger og samordning 
på tvers. På en rekke områder er 
forvaltningen bundet av felles 
prinsipper, regler og verdier. 
Dette gjelder blant annet krav til 
rettssikkerhet, til målrettet og 
effektiv ressursbruk, til faglig 
integritet og kunnskapsbaserte 
beslutninger. Demokrati er 
forvaltningens fremste verdi. 
Dette har tre dimensjoner: 
Viktigst er at forvaltningen skal 

tjene den politiske ledelsen 
innenfor rammen av den parla-
mentariske styringskjeden. 
Videre skal forvaltningen også 
sørge for at innbyggere og 
brukere involveres mer direkte i 
tjenesteutforming og oppgaveløs-
ning. Endelig skal arbeidsgiver-
politikken bygge på avtaleverket 
og bred medvirkning fra de 
ansatte. Disse tre demokratidi-
mensjonene henger sammen.

Derfor blir det galt når Bank 
hevder at det bygges «tette skott» 
mellom ansattes medvirkning og 
innbyggernes medvirkning. 

Målet er en offentlig sektor som 
mobiliserer ansattes og innbyg-
gernes ressurser innenfor 
rammen av det parlamentariske 
styringssystemet. Dette stiller 
store krav til samspill og gode 
beslutningsprosesser, og kan 
heller ikke skje uten vanskelige 
avveininger mellom ulike 
interesser. Samtidig er det 
nettopp et særtrekk ved offentlig 
sektor at tjenesteproduksjon og 
oppgaveløsning skjer innenfor 
ulike spenningsfelt. Evnen til å 
styre effektivt avhenger svært 
ofte av evnen til å håndtere 
sammensatte mål og motstriden-
de hensyn. Det er nettopp derfor 

vi ønsker at oppgavene skal løses 
innafor en demokratisk og 
offentlig ramme. Det er ikke 
snakk om å tilfredsstille beta-
lingsvillige eller kjøpesterke 
grupper, men om å fordele goder 
og å forvalte fellesskapsinteres-
ser. 

Det er brei oppslutning om
fellesskapsløsninger og en stor 
offentlig sektor i Norge. Det er 
ikke selvsagt. Det offentlige må 
fungere godt og være effektivt. 
Det dreier seg om å forvalte 
fellesskapsinteressene uten 
unødig bruk av ressurser. Mål- og 

«Offentlig sektor skal utvikles og 
forbedres på sine egne premisser»

Klassekampen 
20. mai

Regjeringa har pekt ut en tydelig ny kurs i forvaltningspolitikken.

Velferd og deltakelse
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gen til de særtrekkene som gjelder 
for sektorene uten å påtvinge alle 

samme løsninger. 
Men så har vi også behov for felles løsnin-

ger og samordning på tvers. På en rekke om-
råder er forvaltningen bundet av felles prin-
sipper, regler og verdier. Dette gjelder blant 
annet krav til rettssikkerhet, til målrettet og 
eff ektiv ressursbruk, til faglig integritet og 
kunnskapsbaserte beslutninger. Demokrati 
er forvaltningens fremste verdi. Dette har 
tre dimensjoner: Viktigst er at forvaltningen 
skal tjene den politiske ledelsen innenfor 
rammen av den parlamentariske styrings-
kjeden. Videre skal forvaltningen også sørge 
for at innbyggere og brukere involveres mer 
direkte i tjenesteutforming og oppgaveløs-
ning. Endelig skal arbeidsgiverpolitikken 
bygge på avtaleverket og bred medvirkning 
fra de ansatte. Disse tre demokratidimensjo-
nene henger sammen.

Derfor blir det galt når Bank hevder 
at det bygges «tette skott» mellom ansat-
tes medvirkning og innbyggernes medvirk-
ning. Målet er en off entlig sektor som mo-
biliserer ansattes og innbyggernes ressurser 
innenfor rammen av det parlamentariske 
styringssystemet. Dette stiller store krav til 
samspill og gode beslutningsprosesser, og 
kan heller ikke skje uten vanskelige avvei-
ninger mellom ulike interesser. Samtidig er 
det nettopp et særtrekk ved off entlig sektor 
at tjenesteproduksjon og oppgaveløsning 
skjer innenfor ulike spenningsfelt. Evnen 
til å styre eff ektivt avhenger svært oft e av 
evnen til å håndtere sammensatte mål og 
motstridende hensyn. Det er nettopp derfor 

vi ønsker at oppgavene skal løses innafor en 
demokratisk og off entlig ramme. Det er ikke 
snakk om å tilfredsstille betalingsvillige eller 
kjøpesterke grupper, men om å fordele go-
der og å forvalte fellesskapsinteresser. 

Det er brei oppslutning om felles-
skapsløsninger og en stor off entlig sektor 
i Norge. Det er ikke selvsagt. Det off ent-
lige må fungere godt og være eff ektivt. Det 
dreier seg om å forvalte fellesskapsinteres-
sene uten unødig bruk av ressurser. Mål- og 
resultatstyring blei gradvis innført fra tidlig 
på 1980-tallet. I Norge skal styringsformen 
tilpasses sektorenes særtrekk. Det viktigste 
er at innsats er målretta og resultatorien-
tert og at forvaltninga er kunnskapsbasert 
og kan lære av de erfaringene man gjør. 
Om det er eksempler på overdreven detalj-
styring, gale insentiv, målforskyvning eller 
andre negative utslag, så må dette ryddes 
opp i. Meldingen omfavner på ingen måte 
byråkratiserende og New Public Manage-
ment-inspirerte styringsmodeller. Off ent-
lig sektor skal utvikles og forbedres på sine 
egne premisser. Ikke på noe sted i meldinga 
er New Public Management eller markedets 
løsninger stilt opp som forbilde.  

Meldingen understreker samordning 
i staten, blant annet gjennom prinsipper 
for hvordan staten bør være organisert og 
prinsipper for felles IKT-løsninger. Det er 
nødvendig for å sikre eff ektivitet, ryddig-

het og brukerretting. Når Bank hevder at 
organisasjonsprinsippene «åpner for nye 
utskillinger» er dette misvisende. Tvert om 
er det samordning, helhetstenkning og poli-
tisk styring som er hovedmålet for tiltakene 
i meldinga. 

Bank har plukket ut en setning om le-
delse som hun mener kan tolkes som ut-
trykk for et gammeldags ovenfra-og-ned-
syn på ledelse. Leser man det som står om 
arbeidsgiverpolitikken i staten, er det et 
helt annet syn som dominerer. Meldingen 
understreker medbestemmelse og med-
virkning fra de tilsatte og introduserer til 
og med et nytt begrep – medarbeiderskap 
– som nettopp uttrykker at oppgavene skal 
løses i fellesskap mellom alle ansatte, ledere 
som underordnede. Ansatte i staten er godt 
utdannet, har mye kunnskap og høy moti-
vasjon. At ledere har et særskilt ansvar for 
å legge til rette for en god oppgaveløsning 
og arbeidsdeling kan ikke være særlig kon-
troversielt.

2I motsetning til høyresida ser vi på sam-
arbeidet med fagorganisasjonene som en 
styrke og ikke en trussel i arbeidet med ut-
viklingen av staten. Det skal vi fortsette med 
og bygge en forvaltning for demokrati og 
fellesskap. ■■

Heidi Grande Røys er fornyings- og admi-
nistrasjonsminister (SV)

«Offentlig sektor skal utvikles og forbe-
dres på sine egne premisser»

Svar til statsråd Grande Røys
LESERBREV 16. JUNI

■■ Helene Bank

Takk til fornyings- og administrasjons-
minister Heidi Grande Røys for grundig 
svar i gårsdagens Klassekampen på min 
kronikk fra 20. mai. Det er bra at vi er enige 
i at New Public Management (NPM) er en 
uting. Jeg forstår dermed at det skal bli slutt 
på videre utskilling av off entlige virksom-
heter, som skaper grunnlag for at skal de 
utsettes for EØS-avtalens konkurransepoli-
tikk. Jeg synes også det er positivt at Grande 
Røys legger vekt på de ansattes medvirk-
ning i fornying av off entlig sektor.

Jeg skal følge opp med utgangspunkt i at vi 
er enige på disse to tema og komme med tre 
konkrete forslag.

For det første, meldingen forteller at når 
off entlig virksomhet skilles ut fra staten som 
egne rettssubjekt, da gjelder EUs konkurran-
sepolitikk. Nå er det god grunn for å utfordre 
den tolkningen. Det skal jeg komme tilbake 

til. Men Forvaltningsmeldingen kan fortelle 
at regjeringen vil legge følgende prinsipp til 
grunn for en bedre organisert stat: «Statlege 
verksemder som opererer i ein marknad i 
konkurranse med andre, bør organiserast 
som selskap. Statlege verksemder som ope-
rerer i ein marknad, og som òg skal fremme 
viktige sektorpolitiske omsyn, bør organise-
rast som statsføretak.» (s. 74) Når meldingen 
i samme dokument forteller at EUs konkur-
ransepolitikk gjelder for statsforetak, har re-
gjeringen ikke avvist videre markedsretting 
av statlig virksomhet. 

For det andre, regjeringen har satt opp 
fi re kulepunkt som den skal følge opp. I det 
fj erde punktet heter det: «Sikre at omorga-
niseringen skjer i tråd med Hovudavtalen 
og prinsippa for leiing i staten.» (side 75) 
Dette er ikke veldig off ensivt. Vi må for-
utsette at regjeringen gjør det. Jeg merker 

meg at Norsk Tjenestemannslag (NTL) i 
brev til Stortinget ber om at behandlin-
gen av meldingen fokuserer på brukeres, 
innbyggeres og ansattes medvirkning, og 
mindre på økonomiske insentiv i styring av 
off entlig virksomhet.

Stortingskomiteens fl ertall (unntatt 
Høyre og Frp) uttaler følgende: «Flertallet 
ber Regjeringa legge økt vekt på kvalita-
tive mål i styringen av statlige virksomheter 
og analyse og evalueringer i vurderingen 
av statlige virksomheters måloppnåelse. 
Flertallet ber samtidig Regjeringa vurdere 
tiltak som kan bidra til samarbeid, innova-
sjon, kompetanseutvikling og ansatte- og 
brukermedvirkning, som middel til eff ek-
tiv ressursbruk.» Dette er helt i tråd med 
virkemidler og erfaringer i Kvalitetskom-
muneprogrammet med helt andre metoder 
enn lønnsomhetsregnskap og konkurran-
seutsetting.

»

«Regjeringen har ikke avvist videre 
markedsretting av statlig virksomhet»

SSØ
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■■ Arne Johan Vetlesen

Per Yngve Monsen er trolig landets mest 
berømte varsler i nyere tid, prisbelønnet og 
det hele. I forbindelse med rettssaken som 
hans gamle arbeidsgiver Siemens er involvert 
i, er Monsens budskap at varsling ikke lønner 
seg og at han ikke ville gjort det igjen. 

En varsler er en person som tar liberalis-
mens snakk om individets utfoldelse av auto-
nomi på ordet; som aktivt praktiserer sin lov-
festede rett til å gjøre bruk av eget skjønn ved-
rørende rett og galt, især hva angår forhold på 
egen arbeidsplass. Autonomien brukes til å si 
fra om det som oppleves som kritikkverdig, 
med forventning om at de med overordnet 
ansvar vil ta påpekningen alvorlig og rette på 
det som er galt.

Jeg betrakter varsling som en test på hva 
autonomiidealet er verdt i vår tid, i praksis til 
forskjell fra fi losofi sk eller juridisk. Monsen 
for sin del omtaler varslernes angivelig styr-
kede rettsvern som svakt, ja illusorisk. Det 

ligger i sakens natur at vi ikke har nøyak-
tig statistikk angående tilfeller av varsling og 
hvordan ledelsen reagerer.

Kjendisvarslere som Monsen og Kari Brei-
rem omtales gjerne som toppen av isfj ellet: de 
få kjente varslerne versus alle de ukjente. Men 
isfj ellet er mer sammensatt enn som så: Det 
som framfor alt er skjult i statistikken og for 
off entligheten, er kategorien ansatte som kun-
ne ha tenkt seg å varsle, men som lar være.

Den danske sosiologen Rasmus Willig 
har nylig utgitt boka «Umyndiggørelse». Her 
undersøker han vilkårene for å bedrive faglig 
fundert kritikk blant en gruppe pedagoger i 
Århus.

Pedagogene forteller at de i 15 år har vært 
gjenstand for konstante reformer initiert fra 
de politiske myndigheter; strukturer og ram-
mevilkår endres kontinuerlig og alt man gjør 
måles og evalueres i den økte eff ektivitetens 
navn. «Mer for hver krone» betyr «ingen 
usnudd stein». For dem som jobber på gulvet 

arter reformene seg som en serie doublebinds: 
«Spar på budsjettet/styrk arbeidsmiljøet»; 
«Konsentrer deg om det enkelte barns utvi-
klingsbehov/følg opp fl ere barn for færre res-
surser». Intensiveringen av dobbeltbindende 
arbeidsoppgaver fører til handlingslammelse.

Det utvikler seg en kognitiv dissonans ved 
at det er umulig å erkjenne hvilke arbeidsopp-
gaver som er viktigst, ettersom alle er formu-
lert som positive. Den enkelte pedagog klarer 
ikke å realisere den ene pålagte målsettingen 
uten å underminere andre.

Følgende mønster avtegner seg: Den en-
kelte pedagogs konkrete påpekning av opp-
gavenes uforenlighet møtes med en rekke 
avvæpningsstrategier fra den kommunale 
ledelse. Smakebiter: «Man kan alltid bli litt 
bedre, ikke sant?» «Tiden for kritikk av det 
nye er forbi; det toget har gått og det gjelder å 
være konstruktiv, altså å se fremover.» «Der-
som du ikke liker lukten i bakeriet, kan du jo 
bare forlate det.» 

Kritikk ytret oppover i systemet, oft e basert 
på tiårs erfaring og faglig etablerte standarder 
for hva som er forsvarlig profesjonsutøvelse, 
demonteres og returneres til avsender i indi-
vidualisert utgave: «Her er en medarbeider 
som ikke forstår de nye krav, skaper et ne-
gativt miljø og utgjør et samarbeidsproblem 
som best kan løses ved at vedkommende for-
svinner – eller tier still.» Den avpolitiserte 
og ufarliggjorte systemkritikk vendes om 180 
grader, forvandlet til en kritikk av avsenderen 
som individ. Du har valget mellom å bli syk 
fordi du sa fra, eller bli syk fordi du lar være, 
selv om du synes du burde. Varsling blir til 
kverulering.

Willig siterer Immanuel Kants berømte 
karakteristikk av opplysning som «mennes-
kenes utgang av deres selvforskyldte umyn-
dighet». Kants forståelse kommer til kort i 
en situasjon som handler om menneskets 
«utgang fra dets strukturelt betingede ufor-
skyldte umyndighet». Opplysning er ikke et 
individuelt eller indre anliggende, men – slik 
Kant ser der han snakker om å «gjøre off entlig 
bruk av sin fornuft » – et felles og strukturelt: 
Myndighet realiseres bare når samfunnet og 
institusjonene individet inngår i, tillater det å 
agere som myndig.

Oppsummert: Nyliberalismen fremmer 
New Public Management-reformer i off entlig 
sektor som muligens er nye, men som virker 
dypt illiberalt ved å ødelegge – umyndiggjøre 
– ansattes identitet og utfoldelse som perso-
ner med faglig stolthet og moralsk integritet. 
Autonomien blir en tom påstand. Realiteten 
er møtet med en overmakt som kan få enhver 
til å oppleve at det nok er en selv som er pro-
blemet. ■■

Arne Johan Vetlesen er professor i fi losofi 

Så de tre forslagene: 
1. Lag bolverk mot videre konkurranse-

utsetting. Framfor å varsle at dersom det er 
private som søker å konkurrere med statlig 
virksomhet så skal virksomheten organi-
seres som selskap, bør departementet gjøre 
et utviklingsarbeid for å bygge bolverk mot 
markedsrettingen, ved å identifi sere statlig 
virksomhet og tjenester som det off entlige 
driver i såkalt «egenregi». Det vil si en of-
fentlig tjeneste der konkurransepolitikken 
ikke gjelder. Regjeringen har på høring et 
lovforslag for vann- og avløp som tar slike 
grep. Det fi nnes mange fl ere felt for off ent-
lige tjenester som en off ensiv statsråd og 
regjering kunne gripe tak i.  

2. Gi ansatte innfl ytelse og likeverdig 
medvirkning. Kvalitetskommunepro-
grammet har utviklet metoder for forny-
ing av off entlig sektor som burde være gull 
verdt for en rødgrønn regjering. De er godt 
dokumentert med følgeforskning. En of-
fensiv statsråd ville sørge for at disse erfa-
ringene ble tatt vare på og videreutviklet 
gjennom en permanent ordning i depar-

tementet. 
3. Metode for utvikling av kvalitativ 

måloppnåelse og opplevde forbedringer. 
Igjen har Kvalitetskommuneprogrammet 
gitt nyttige erfaringer og dokumentert ef-
fektiviteten av fornyingen gjennom å måle 
det som er relevant for befolkningen. Stor-
tingskomiteens fl ertall ber om at regjerin-
gen griper tak i dette videre. 

Men skal dette lykkes, må Fornyings-
departementet og regjeringen gripe sjan-
sen. De må avvikle bruk av lønnsomhets-
regnskaper som drives fram av Senter for 
statlig økonomistyring (SSØ) og rendyrke 
egne metoder for fornying, kvalitet og ef-
fektivitet i off entlig sektor. 

Det er fullt mulig å føre en politikk mot 
New Public Management innenfor denne 
meldingen – hvis regjeringen vil. Hvis den 
nye regjeringen vil. ■■

Helene Bank er spesialrådgiver i For 
velferdsstaten
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Bare Arbeiderpartiet kunne lure LO med om pensjonsreformen. I pensjons-
kampen er Ap den største trusselen. Derfor er det et problem at LO-lederen 

for tiden føler seg mer som enn Ap-mann enn som en LO-leder.
Jo Røed Skårderud. Jobben, side 9.KRONIKK
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PÅ TEPPET
Avansert
Bilaget forteller i en 
rystende rapport fra 
Guantánamo at leirledel-
sen måtte ty til intravenøs 
tvangsforing, der fangene 
ble bundet fast og næring 
tilført gjennom et rør inn i 
nesa og ned i magesekken.

– Å få et rør gjennom 
nesa og ned i magesekken 
og deretter i en blodåre er 
vel ganske avansert tortur, 
bemerker skolert leser, som 
minner om at intravenøs
handler om innsprøyting i 
vener.

Derfor
VG bringer 
følgende
konsise 
ingress:

Svært få 
av landets 
250.000
akademi-
kere
stemmer
på Siv 
Jensen og Frp. Hun svarer 
med å angripe dem.

Det er muligens en 
sammenheng her.

Forskningsnytt
I vår populære serie «Hva 
skulle vi gjort uten fors-
kningen?» har vi kommet 
fram til et forsideoppslag 
og en fem siders reportasje 
i Forskerforbundets 
tidsskrift Forskerforum: 
Forskning ingen velger-
magnet.

Et brått og uventet 
tilbakeslag for akademia.

Motangrep
Som et passende apropos 
til Europa-valget bringer 
Friheten en to siders 
rapport fra det greske 
kommunistpartiets 
kongress i februar (!), 
under overskriften «Mot-
angrep på alle fronter».

Så pass bør det være i 
disse ulvetider.

Forskjell
NTB
opplyser i 
en over-
skrift: Rus-
sisk-ættet
ulvetispe
velkom-
men i 
Norge.

Enslige,
mindreå-
rige asylsøkere, derimot.

teppet@klassekampen.no 

Velkommen.

Angrepslysten.

Per Yngve Monsen er trolig landets mest 
berømte varsler i nyere tid, prisbelønnet 
og det hele. I forbindelse med rettssaken 
som hans gamle arbeidsgiver Siemens er 
involvert i, er Monsens budskap at 
varsling ikke lønner seg og at han ikke 
ville gjort det igjen. 

En varsler er en person som tar 
liberalismens snakk om individets 
utfoldelse av autonomi på ordet; som 
aktivt praktiserer sin lovfestede rett til å 
gjøre bruk av eget skjønn vedrørende 
rett og galt, især hva angår forhold på 
egen arbeidsplass. Autonomien brukes 
til å si fra om det som oppleves som 
kritikkverdig, med forventning om at de 
med overordnet ansvar vil ta påpeknin-
gen alvorlig og rette på det som er galt.

Jeg betrakter varsling som en test på 
hva autonomiidealet er verdt i vår tid, i 
praksis til forskjell fra fi losofi sk eller 
juridisk. Monsen for sin del omtaler 
varslernes angivelig styrkede rettsvern 
som svakt, ja illusorisk. Det ligger i 
sakens natur at vi ikke har nøyaktig 
statistikk angående tilfeller av varsling 
og hvordan ledelsen reagerer.

Kjendisvarslere som Monsen og Kari 
Breirem omtales gjerne som toppen av 
isfjellet: de få kjente varslerne versus 
alle de ukjente. Men isfjellet er mer 
sammensatt enn som så: Det som 
framfor alt er skjult i statistikken og for 
offentligheten, er kategorien ansatte 
som kunne ha tenkt seg å varsle, men 
som lar være.

Den danske sosiologen Rasmus Willig 
har nylig utgitt boka «Umyndiggørelse». 
Her undersøker han vilkårene for å 
bedrive faglig fundert kritikk blant en 
gruppe pedagoger i Århus.

Pedagogene forteller at de i 15 år har 
vært gjenstand for konstante reformer 
initiert fra de politiske myndigheter; 
strukturer og rammevilkår endres 
kontinuerlig og alt man gjør måles og 
evalueres i den økte effektivitetens 
navn. «Mer for hver krone» betyr «ingen 
usnudd stein». For dem som jobber på 
gulvet arter reformene seg som en serie 
doublebinds: «Spar på budsjettet/styrk 
arbeidsmiljøet»; «Konsentrer deg om det 
enkelte barns utviklingsbehov/følg opp 
fl ere barn for færre ressurser». Intensi-
veringen av dobbeltbindende arbeids-
oppgaver fører til handlingslammelse.

Det utvikler seg en kognitiv dissonans 
ved at det er umulig å erkjenne hvilke 
arbeidsoppgaver som er viktigst, 
ettersom alle er formulert som positive. 

Den enkelte pedagog klarer ikke å 
realisere den ene pålagte målsettingen 
uten å underminere andre.

Følgende mønster avtegner seg: Den 
enkelte pedagogs konkrete påpekning 
av oppgavenes uforenlighet møtes med 
en rekke avvæpningsstrategier fra den 
kommunale ledelse. Smakebiter: «Man 
kan alltid bli litt bedre, ikke sant?» 
«Tiden for kritikk av det nye er forbi; det 
toget har gått og det gjelder å være 
konstruktiv, altså å se fremover.» 
«Dersom du ikke liker lukten i bakeriet, 
kan du jo bare forlate det.» 

Kritikk ytret oppover i systemet, ofte 
basert på tiårs erfaring og faglig etabler-
te standarder for hva som er forsvarlig 
profesjonsutøvelse, demonteres og retur-
neres til avsender i individualisert 
utgave: «Her er en medarbeider som 
ikke forstår de nye krav, skaper et 
negativt miljø og utgjør et samarbeids-
problem som best kan løses ved at 
vedkommende forsvinner – eller tier 
still.» Den avpolitiserte og ufarliggjorte 
systemkritikk vendes om 180 grader, 
forvandlet til en kritikk av avsenderen 
som individ. Du har valget mellom å bli 
syk fordi du sa fra, eller bli syk fordi du 

lar være, selv om du synes du burde. 
Varsling blir til kverulering.

Willig siterer Immanuel Kants 
berømte karakteristikk av opplysning 
som «menneskenes utgang av deres 
selvforskyldte umyndighet». Kants 
forståelse kommer til kort i en situasjon 
som handler om menneskets «utgang fra 
dets strukturelt betingede uforskyldte 
umyndighet». Opplysning er ikke et 
individuelt eller indre anliggende, men – 
slik Kant ser der han snakker om å 
«gjøre offentlig bruk av sin fornuft» – et 
felles og strukturelt: Myndighet realise-
res bare når samfunnet og institusjonene 

individet inngår i, tillater 
det å agere som myndig.

Oppsummert: Nyliberalis-
men fremmer New Public 
Management-reformer i 
offentlig sektor som 
muligens er nye, men som 
virker dypt illiberalt ved å 
ødelegge – umyndiggjøre – 

ansattes identitet og utfoldelse som 
personer med faglig stolthet og moralsk 
integritet. Autonomien blir en tom 
påstand. Realiteten er møtet med en 
overmakt som kan få enhver til å 
oppleve at det nok er en selv som er 
problemet.

Arne Johan Vetlesen,
professor i fi losofi 

a.j.vetlesen@fi losofi .uio.no

Ottar Brox, Knut Kjeldstadli, Bente Aasjord og Arne 
Johan Vetlesen skriver i Klassekampen tirsdager.

Avmakt og overmakt

HOMO
POLITICUS

Arne Johan Vetlesen

NPM-reformer ødelegger ansattes faglige stolthet og moralske integritet.

 ILLUSTRASJON: HARALND FRØLAND, HARALDFROLAND@GMAIL.COM

«Varsling er en test på 
hva autonomiidealet er 
verdt i vår tid»

NPM-reformer ødelegger ansattes 
faglige stolthet og moralske integritet.

Avmakt og 
overmakt Klassekampen 

16. juni 2009:

«Varsling er en 
test på hva autono-
miidealet er verdt i 
vår tid»

SSØ
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■■ Rune Lykkeberg

Setningene til Jürgen Habermas står 
ikke som skulpturer på siden, og de er ikke 
preget av vakre metaforer som leseren gjen-
tar for seg selv, allerede før man er nådd 
fram til poengene. Setningene er derimot 
lange og innviklede, avbrutt av innskudd 
og presiseringer, båret av henvisninger til 
verk fra en rekke ulike vitenskaper, og fag-
lige begreper som også for den lærde leseren 
krever ordbokoppslag, og selv tyske lesere 
puster noen ganger lettet ut når de endelig, 
etter fl ere linjer, når fram til det bøyde verb 
til slutt, like før det punktumet som lover at 
nå er det lange forløpet endelig avsluttet.

Det er med andre ord ikke lett å lese Ha-
bermas. Og det er et ironisk faktum at den 
tenkeren som framfor noen har framhevet 
samtalen som solidaritetens sted, selv skri-
ver på en måte som får andre til å føle seg 
dumme og hoppe av. Men på tross av at 
Habermas verken skriver lyrisk vakkert el-
ler lysende klart, er det en særlig skjønnhet 
over skrift ene hans. 

Man blir som leser betatt av hans sta 
blikk for alt som går galt, og hans like sta 
blikk for hvordan det kan bli bedre. Man 
blir imponert over hvordan Habermas på 
den ene side erkjenner de vestlige, libera-
le og kapitalistiske demokratiers stigende 
kompleksitet og på den andre siden hans 
enestående tro på at menneskene gjennom 
samtale fremdeles kan styre disse samfun-
nene selv. 

Som hans tidligere elev og assistent Claus 
Off e skriver i et temanummer av Blätter für 
deutsche und internationale Politik, dedi-
kert til markeringen av Habermas’ 80-års-
dag torsdag 18. juni: «Det er ikke bare Ha-
bermas-elever som skylder ham stor takk, 
for innsiktene hans har stor erkjennelses-
verdi og gir oss mot. Habermas har også 
ryddet unna alle våre bange anelser fra 1968 
om et systemteoretisk herredømme i sosial-
vitenskapene.» 

Off e henviser til den kanskje viktigste av 
de mange off entlige debattene som Haber-
mas i fl ere tiår har ført: Nemlig diskusjo-
nen med sosiologen Niklas Luhmann, om 

hvorvidt off entlig demokratisk samtale i det 
hele tatt kan brukes til å regjere moderne 
demokrati. 

Luhmanns analyse sier at samfunnet 
er delt i ulike, selvstendige sosiale systemer, 
som det politiske systemet verken har kunn-
skaper eller redskaper til å regjere. Haber-
mas hevder derimot at det til syvende og sist 
er tre metoder for å styre moderne samfunn. 
Den ene er byråkratisk makt, som utøves av 
staten, den andre er penger, som utveks-
les på markedet, og den tredje er fornuft en, 
som oppstår i samtalen mellom mennesker. 
Og akkurat som makt ikke kan tvinge gjen-
nom mening, kan ikke pengene kjøpe me-
ning. Den eneste kilden til mening er i siste 
instans mennesket selv og fornuft en. Denne 
posisjonen kalte Luhmann for «gammeleu-
ropeisk». Habermas svarte at i så fall var han 
nettopp det. 

Noen mener, som Off e, at denne bekjen-
nelsen til fornuft  og demokrati som samtale 
har fungert som forbilde for en opplysnings-
praksis i det 21. århundret. Andre gamle 
elever, som Albrecht Wellmer, mener deri-
mot at Habermas undervurderer overmak-
ten: «Det forekommer meg,» skriver Well-
mer i Blätter, «at Habermas hele tiden har 
formulert problemet helt riktig»: Det gjelder 
å skape demokratiske rammebetingelser for 
de systemene som bare forfølger sine egne 
mål og ikke av seg selv fungerer rettferdig.

Det økonomiske markedet søker av seg 
selv å skape vekst, sentraladministrasjonen 
søker av seg selv å få ekspedert sakene, hel-
sesystemet produserer diagnoser og tilbud 
om behandling og så videre. Det krever 
altså styring å få disse systemene til fungere 
rettferdig og solidarisk. Og den demokra-
tiske utfordringen er å skape fornuft ige be-
tingelser for den styringen. Men her stoler 
Habermas ifølge Wellmer litt for mye på 
demokratiets styrke og tar altfor lite hen-
syn til kapitalismen: «Det er min vurdering 
at Habermas ikke i tilstrekkelig grad har 
erkjent at de eksisterende demokratiske in-
stitusjonene er blitt gjort til fanger av kapi-
talismen.» 

Habermas har klart å utlikne det de-

mokratiske underskuddet i den kritiske te-
ori, som han ble gjort til talsmann for. Men 
han har, ifølge Wellmer, fortsatt ikke klart å 
utvikle en kritikk som er eff ektiv nok. Han 
har igjennom tiårene tenkt seg fram til en 
ny kritisk posisjon som snakker til det beste 
i det borgerlige, kapitalistiske samfunnet, 
men spørsmålet er om den også rammer 
de verste ødeleggelsene i samme samfunn. 
Gjentatte ganger er Habermas blitt ankla-
get for selge ut og svikte den intellektuelle 
marxismen. 

«Men ingenting kunne være lengre fra 
sannheten,» skriver den viktigste represen-
tanten for den kritiske teoriens tredje ge-
nerasjon, Axel Honneth: «Det er ingenting 
som kunne være mer urettferdig overfor de 
faktiske forholdene.» I en bemerkelsesver-
dig analyse viser Honneth hvordan Haber-
mas siden sine første tekster fra midten av 
1950-tallet og fram til i dag har arbeidet ut 
fra to grunnantakelser, som han har arvet 
fra Marx: 

Habermas ser for det første den men-
neskelige historien som stadige kamper mot 
former for vold og undertrykkelse, som 
mennesket ennå ikke har gjennomskuet. 
Slik karakteriserer Honneth sin lærers blikk 
på samtiden: «De opprørende og korrupte 
sosiale forholdene, som kan forstås som et 
sekulært syndefall, må overvinnes gjennom 
en frigjøringsprosess, hvor menneskeheten 
som en samling av aktører befrir seg fra 
materiell vold.»

Den andre grunnantakelsen som Haber-
mas skulle ha overtatt fra Marx, er tesen 
om at en økonomisk nyttetenkning ville be-
mektige seg alle samfunnets felt. Det heter 
kapitallogikken hos Marx, og hos Habermas 
heter det «kolonialisering av livsverdenen». 
Det er et annet språk, og det er nye premis-
ser, men det er ifølge Honneth fremdeles 
den samme frigjøringskampen Habermas 
fører. Og man fornemmer at mange av 
gamle studentene, som i disse dagene ytrer 
seg om studietiden hos mesteren, har det på 
samme måte som Ulrich Oevermann, som 
skriver følgende om seminarene med Ha-
bermas: 

«Hvis det ikke var for romantisk, kunne 
man si at disse seminarene var preget av en 
særlig intellektuell skjønnhet.» ■■

Rune Lykkeberg er journalist og forfatter

Kan offentlig demokratisk samtale brukes til å regjere 
moderne demokratier?

Framsynt 80-åring

«Den demokratiske utfordringen er å 
skape fornuftife betingelser for styring»
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det beste i det borgerlige, kapita-
listiske samfunnet, men spørs-
målet er om den også rammer de 
verste ødeleggelsene i samme 
samfunn. Gjentatte ganger er 
Habermas blitt anklaget for selge 
ut og svikte den intellektuelle 
marxismen. 

«Men ingenting kunne være 
lengre fra sannheten,» skriver 
den viktigste representanten for 
den kritiske teoriens tredje 
generasjon, Axel Honneth: «Det 
er ingenting som kunne være 
mer urettferdig overfor de 
faktiske forholdene.» I en 
bemerkelsesverdig analyse viser 
Honneth hvordan Habermas 
siden sine første tekster fra 
midten av 1950-tallet og fram til i 
dag har arbeidet ut fra to 
grunnantakelser, som han har 
arvet fra Marx: 

Habermas ser for det første den 
menneskelige historien som 
stadige kamper mot former for 
vold og undertrykkelse, som 
mennesket ennå ikke har 
gjennomskuet. Slik karakterise-
rer Honneth sin lærers blikk på 
samtiden: «De opprørende og 
korrupte sosiale forholdene, som 
kan forstås som et sekulært 
syndefall, må overvinnes gjen-
nom en frigjøringsprosess, hvor 
menneskeheten som en samling 
av aktører befrir seg fra materiell 
vold.»

Den andre grunnantakelsen 
som Habermas skulle ha overtatt 
fra Marx, er tesen om at en 
økonomisk nyttetenkning ville 
bemektige seg alle samfunnets 
felt. Det heter kapitallogikken 
hos Marx, og hos Habermas heter 
det «kolonialisering av livsverde-
nen». Det er et annet språk, og 
det er nye premisser, men det er 
ifølge Honneth fremdeles den 
samme frigjøringskampen 
Habermas fører. Og man fornem-
mer at mange av gamle studen-
tene, som i disse dagene ytrer seg 
om studietiden hos mesteren, har 
det på samme måte som Ulrich 
Oevermann, som skriver følgen-
de om seminarene med Haber-
mas:

«Hvis det ikke var for roman-
tisk, kunne man si at disse 
seminarene var preget av en 
særlig intellektuell skjønnhet.»

Rune Lykkeberg,
journalist og forfatter
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Se også Med andre ord, side 18 og 19 og 
Kultur, side 24 og 25.

Setningene til Jürgen Habermas
står ikke som skulpturer på 
siden, og de er ikke preget av 
vakre metaforer som leseren 
gjentar for seg selv, allerede før 
man er nådd fram til poengene. 
Setningene er derimot lange og 
innviklede, avbrutt av innskudd 
og presiseringer, båret av henvis-
ninger til verk fra en rekke ulike 
vitenskaper, og faglige begreper 
som også for den lærde leseren 
krever ordbokoppslag, og selv 
tyske lesere puster noen ganger 
lettet ut når de endelig, etter fl ere 
linjer, når fram til det bøyde verb 
til slutt, like før det punktumet 
som lover at nå er det lange 
forløpet endelig 
avsluttet.

Det er med 
andre ord ikke 
lett å lese Haber-
mas. Og det er et 
ironisk faktum at 
den tenkeren 
som framfor 
noen har framhevet samtalen 
som solidaritetens sted, selv 
skriver på en måte som får andre 
til å føle seg dumme og hoppe av. 
Men på tross av at Habermas 
verken skriver lyrisk vakkert 
eller lysende klart, er det en 
særlig skjønnhet over skriftene 
hans.

Man blir som leser betatt av hans 
sta blikk for alt som går galt, og 
hans like sta blikk for hvordan 
det kan bli bedre. Man blir 
imponert over hvordan Haber-
mas på den ene side erkjenner de 
vestlige, liberale og kapitalistiske 
demokratiers stigende komplek-
sitet og på den andre siden hans 
enestående tro på at menneskene 
gjennom samtale fremdeles kan 
styre disse samfunnene selv. 

Som hans tidligere elev og 
assistent Claus Offe skriver i et 
temanummer av Blätter für 
deutsche und internationale 
Politik, dedikert til markeringen 
av Habermas’ 80-årsdag torsdag 
18. juni: «Det er ikke bare 
Habermas-elever som skylder 

ham stor takk, for innsiktene 
hans har stor erkjennelsesverdi 
og gir oss mot. Habermas har 
også ryddet unna alle våre bange 
anelser fra 1968 om et systemteo-
retisk herredømme i sosialviten-
skapene.»

Offe henviser til den kanskje 
viktigste av de mange offentlige 
debattene som Habermas i fl ere 
tiår har ført: Nemlig diskusjonen 
med sosiologen Niklas Luhmann, 
om hvorvidt offentlig demokra-
tisk samtale i det hele tatt kan 
brukes til å regjere moderne 
demokrati.

Luhmanns analyse sier at sam-
funnet er delt i ulike, selvsten-
dige sosiale systemer, som det 
politiske systemet verken har 
kunnskaper eller redskaper til å 
regjere. Habermas hevder 
derimot at det til syvende og sist 
er tre metoder for å styre moder-
ne samfunn. Den ene er byråkra-
tisk makt, som utøves av staten, 
den andre er penger, som utveks-
les på markedet, og den tredje er 
fornuften, som oppstår i samta-
len mellom mennesker. Og 

akkurat som 
makt ikke kan 
tvinge gjennom 
mening, kan ikke 
pengene kjøpe 
mening. Den 
eneste kilden til 
mening er i siste 
instans mennes-

ket selv og fornuften. Denne 
posisjonen kalte Luhmann for 
«gammeleuropeisk». Habermas 
svarte at i så fall var han nettopp 
det.

Noen mener, som Offe, at 
denne bekjennelsen til fornuft og 
demokrati som samtale har 
fungert som forbilde for en 
opplysningspraksis i det 21. 
århundret. Andre gamle elever, 
som Albrecht Wellmer, mener 
derimot at Habermas undervur-
derer overmakten: «Det forekom-
mer meg,» skriver Wellmer i 

Blätter, «at Habermas hele tiden 
har formulert problemet helt 
riktig»: Det gjelder å skape demo-
kratiske rammebetingelser for de 
systemene som bare forfølger 
sine egne mål og ikke av seg selv 

fungerer rettferdig.
Det økonomiske markedet 

søker av seg selv å skape vekst, 
sentraladministrasjonen søker av 
seg selv å få ekspedert sakene, 
helsesystemet produserer 
diagnoser og tilbud om behand-
ling og så videre. Det krever altså 
styring å få disse systemene til 
fungere rettferdig og solidarisk. 
Og den demokratiske utfordrin-
gen er å skape fornuftige betin-
gelser for den styringen. Men her 
stoler Habermas ifølge Wellmer 
litt for mye på demokratiets 
styrke og tar altfor lite hensyn til 
kapitalismen: «Det er min 
vurdering at Habermas ikke i 
tilstrekkelig grad har erkjent at 
de eksisterende demokratiske 
institusjonene er blitt gjort til 
fanger av kapitalismen.» 

Habermas har klart å utlikne det 
demokratiske underskuddet i 
den kritiske teori, som han ble 

gjort til talsmann for. Men han 
har, ifølge Wellmer, fortsatt ikke 
klart å utvikle en kritikk som er 
effektiv nok. Han har igjennom 
tiårene tenkt seg fram til en ny 
kritisk posisjon som snakker til 

«Den demokratiske utfordringen 
er å skape fornuftige betingelser 
for styring»

SAMTALE: Man 
blir imponert 
over Habermas’ 
enestående tro 
på at mennes-
kene gjennom 
samtale frem-
deles kan styre 
samfunnene 
selv, skriver 
Rune Lykkeberg.
 FOTO: MARIT 

HOMMEDAL, SCANPIX

Kan offentlig demokratisk samtale brukes til å regjere moderne demokratier?

Framsynt 80-åring

KRONIKK
Rune Lykkeberg

KRONIKK
&DEBATT

KRONIKK: 
E-post: 

kronikk@klassekampen.no 
Maks 6000 teikn inkludert 

mellomrom. Legg ved 
portrettfoto. 

DEBATT: 
E-post: 

debatt@klassekampen.no 
Innlegg over 3000 teikn kan 

bli korta ned. Legg ved 
portrettfoto.

Klassekampen honorerer normalt ikkje innsendt stoff. Innsendaren si e-postadresse blir trykt med mindre innsendaren reserverer seg mot dette.
For Klassekampen sine generelle vilkår for publisering, sjå www.klassekampen.no/KK/index.php/news/home/generelle_vilkaar ▼DEBATT ▼DEBATT

Hilde Reinertsen
hilder@klassekampen.no
Kronikk- og debattredaktør.

Tollef Mjaugedal
tollefm@klassekampen.no
Redaksjonssekretær.

HABERMAS
80 ÅR

Klassekampen 
feirer jubilanten 
Jürgen Habermas.

Klassekampen 

18. juni 2009:

SSØ



NEW PUBLIC MANAGEMENT 31

Markedets 
forsangere Klassekampen  20. juni 2009:

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN14 Lørdag 20. juni 2009 15Lørdag 20. juni 2009DOKUMENT DOKUMENT

OFFENTLIG
STYRING

Av Svenn Arne Lie

Det er 9. november 2000. Partileder og 

utenriksminister Thorbjørn Jagland 
åpner Arbeiderpartiets landsmøte. 
Han langer ut:

– Til dem som fortsetter å rette skyt-
set mot eget parti i stedet for mot høy-
refl øyen, vil jeg si: Vi har ikke tid til 
dere. Det er for mye som står på spill. 
Det er for mye å gjøre. Tiden er for 
knapp.

Partiet har tatt over regjeringsmak-
ten samme år, med Jens Stoltenberg 

som statsminister. Jagland ber lands-
møtet være endringsorientert – «ver-
diene våre er like gode som noen gang. 
Virkemidlene må endres». Han sier at 
Ap på dette landsmøtet skal vedta det 
viktigste politiske dokument i Norge 
på lang tid.

Landsmøtet vedtar delprivatisering 
av Statoil og helsereformen, mot store 
mindretall. Blant dem som Jagland 
ikke hadde tid til, var partiveteraner 

som Haakon Lie, Finn Lied og Tor As-
pengren, og store deler av fagbevegel-
sen.

Året etter går Ap på en historisk 
smell ved stortingsvalget. Gerd-Liv 
Valla blir valgt til leder av LO, og fag-
bevegelsen går i gang med en møy-
sommelig gjenreisning av Aps trover-
dighet – nå i samarbeid med andre 
partier for første gang.

I 2002 overtar Jens Stoltenberg som 

ALLSANG: Med Arbeiderpartiets landsmøtevedtak i 2000 om å privatisere Statoil og etablere helseforetakene, hadde markedsgjøringen av offentlig sektor fått et avgjørende fotfeste i          partiet. Gjennom 1990-tallet hadde Ap stått i spissen for denne politikken. Jens Stoltenberg var en sentral strateg i dette arbeidet. FOTO: BJØRN SIGURDSØN /SCANPIX

partileder etter en brutal maktkamp 
med Jagland.
– Altfor ofte forklares markedsgjørin-
gen av offentlig sektor med høyrebøl-
gen og Willochs regjeringsperiode. 
Dette stemmer bare delvis. Når det 
gjelder den store omorganiseringen av 
offentlig sektor, der markedsmekanis-
mene fi kk større og større innslag, så 
var det Ap, ikke Høyre, som sto i spis-
sen for dette gjennom hele 1990-tallet, 
sier professor i offentlig politikk og 
planlegging ved Høyskolen på Lille-
hammer Noralv Veggeland.

Prosjektet
Fra Hermansen-utvalget 1989 til salget 
av Statoil og helsereformen i 2001, sto 
omorganisering av offentlig sektor i 

speilbildet av privat næringsliv høyt 
på den politiske agendaen. 

Ap sto i spissen for å innføre be-
driftsøkonomiske styringsverktøy i of-
fentlig sektor på område etter område. 
Tidligere politiske forvaltningsområ-
der som strøm og energiforsyning, 
samferdsel, forsvar, utdanning, pen-
sjon og helse var i løpet av en tiårspe-
riode omorganisert til foretak med et-
terlikninger fra næringslivet i måten å 
styre sin virksomhet på. 

Markedsgjøringen av offentlig for-
valtning nådde sitt foreløpige høyde-
punkt med Aps landsstyrevedtak i 
2000 om å privatisere Statoil og igang-
sette helsereformen. Samme året gjor-
de Ap sitt dårligste valg siden 1924. 
Kun halvparten av partiets egne vel-

gere fra 1997 stemte på partiet i 2001. 
Velgernes dom over Aps dreining til 
høyre var ikke til å ta feil av.

Bakmenn
Bak Aps politikk med å omorganisere 
offentlig sektor med modeller fra pri-
vat næringsliv, sto det fl ere aktører og 
personer med stor gjennomslagskraft. 
Fafos Jon M. Hippe, tidligere utdan-
ningsminister Gudmund Hernes, Ha-
rald Norvik i Statoil, Kjell Roland i 
Econ og DnB Nor-sjef Rune Bjerke er 
bare noen av bakspillerne. Fortroppen 
derimot dannes av Tormod Herman-
sen, Jens Stoltenberg og Tore Tønne. 
Disse spilte alle avgjørende roller på 
ulike tidspunkt i dette arbeidet.

Hvis privatiseringen av Statoil og 

helsereformen utgjør et høydepunkt i 
omorganiseringen av offentlig forvalt-
ning, så er Hermansen-utvalget i 1989 
startpunktet. Daværende fi nansråd og 
seinere Telenorsjef Tormod Herman-
sen ledet utvalget som kom med inn-
stillingen «En bedre organisert stat» 
med konkrete forslag til hvordan sta-
ten skulle bli mindre rigid gjennom å 
omorganisere, gi utvidete fullmakter 
og større handlefrihet til de enkelte 
etatene.

Staten hadde blitt for tungrodd. Det 
ble hevdet at politikerne ikke greide å 
styre etater, departe-
ment og direktorat i øn-
sket retning lengre. Sva-
ret var bedriftsøkono-
miske styringsmodeller, 

FULLFØRT: Med privatiseringen av Statoil og helsereformen i 2001, hadde 
strategene i Arbeiderpartiet vunnet fram. – Markedsstyringen av offentlig 
sektor er Aps, ikke Høyres, verk, sier professor Noralv Veggeland.

Markedets forsangere
➥forts. neste side

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN16 Lørdag 20. juni 2009 17Lørdag 20. juni 2009DOKUMENT DOKUMENT

nyorganiseringer og 
selskapsformer i stats-
forvaltningen. Folke-
styre skulle modernise-
res med markedsstyre, 
offentlig etater trengte 

bedriftsstruktur. Hermansen–utvalget 
la derfor viktige premiss for hvordan 
moderniseringen av staten ble gjen-
nomført på 1990-tallet. 

Hermansen
Professor Veggeland mener overgan-
gen fra forvaltning til forretning i of-
fentlig sektor kom som en direkte føl-
ge av Hermansen-utvalgets innstil-
ling.

– Hermansen-utvalgets innstilling i 
1989 la sterke føringer i retning av 
markedsgjøring av offentlig sektor. 
Denne innstillingen ble videre ut-
gangspunktet for «Loven om statsfo-
retak» i 1991 som utløste omfattende 
fragmentering og organisatorisk fri-
stilling av offentlig sektor. Da Stortin-
get vedtok EØS-avtalen i 1994 ble an-
budsordninger en helt sentral del av 
offentlige innkjøp i stat og kommune 
som følge av nettopp denne fristillin-
gen som Hermansen-utvalget la opp 
til. Alt dette gjorde at markedsgjøring 
ble styrende prinsipp i modellene for 
omorganisering av staten. Denne poli-
tikken er vi fortsatt fanget av i dag, 
sier Veggeland.

Ny økonomitenkning
En viktig aktør arbeidet med å endre 
offentlig sektor i mer markedsorien-
tert retning på 1990-tallet, var konsu-
lentselskapet Econ. 

Ifølge tidligere Econ-direktør Kjell 
Roland så hadde Econ en sterk tro på 
New Public Management-ideologien 
som Hermansen-utvalget la opp til. 

– Econ hadde ingen ideologiske 
motivasjoner, men som økonomer en 
viss begeistring for tankesettet som 
stammet fra New Public Management. 
I lys av dette ble Tormod Hermansen 
den sentrale strategen i arbeidet med 
å omorganisere statsforvaltningen, 
sier Roland.

Politisk økonom ved Høyskolen på 
Lillehammer, Ole Gunnar Austvik, 
mener i tillegg at økonomimiljøet på 
Norges Handelshøyskole (NHH) i Ber-
gen var sentralt i arbeidet med omleg-
gingen av statsforvaltningen.

– Økonomimiljøet ble endret i Nor-
ge på 1980-tallet. Bedriftsøkonomi ble 
framhevet som viktigere når det gjaldt 
å forstå og forvalte offentlig sektor. 
Skillet mellom samfunnsøkonomi og 
bedriftsøkonomi ble dermed mindre i 
de nye modellene. NHH var viktig i 
dette arbeidet, sier han.

Han mener at det et viktig poeng at 
dette nye økonomimiljøet hadde inn-
fl ytelse på økonomitenkningen i Ap. 

– Samtidig som økonomifaget fi kk 
en klar ideologisk slagside i sin mo-

dellbruk, ble faget framstilt som verdi-
nøytralt. Den nye generasjonen av Ap-
folk som kom under Gro syntes å ak-
septere denne forestillingen, sier 
Austvik.

Stoltenberg
Austvik mener vi ikke kommer uten-
om Jens Stoltenberg når man snakker 
om markedspolitikkens inntog i Ap. 

– Med Stoltenberg ble skillet mel-
lom markedet som virkemiddel og 
markedet som et mål i seg sjøl noe ut-
vasket i Ap. Ap ble defi nitivt et annet 
parti enn det det var, sier han.

Med Stoltenbergs, og deretter Aps, 
sterke tro på bruken av markedsme-
kanismene i offentlig sektor, ble det 
fart i omorganiseringen av statsfor-
valtningen. Reformer ble presset 
igjennom med stor fart. 

 – På mange måter kan man si at 
markedstankegangen ble mer ek-
strem i Ap på 1990-tallet enn den had-
de vært i Høyre på 1980-tallet, fordi Ap 
fi kk lite motstand fra LO og internt. 

Høyrebølgen med partiet Høyre var 
kanskje derfor mer bevisst, enn høy-
rebølgen som fulgte på 1990-tallet med 
Ap, forteller Austvik.

LO, under ledelse av Yngve Hågen-
sen, var langt på vei med på notene.

Den utbredte oppfatningen i Ap om 
at den bedriftsøkonomiske forståelsen 
egnet seg for å forvalte offentlig sek-
tor, og i tillegg at den nye generasjo-
nen Ap-folk så dette som løsrevet fra 
ideologi, fi kk etter hvert konsulent-
bransjen nyte godt av. 

– Jeg opplevde Ap som svært prag-
matiske i disse årene, partiskillene 
mellom Ap og Høyre ble mindre. Ap 
ble mottakelige for en ny argumenta-
sjon der økonomisk lønnsomhet kom 
høyere opp på agendaen forteller Eilif 
Holte i Holte Consulting. 

Nye ledere
Denne pragmatiske endringen innad i 
Ap ble også enn gullgruve for Holte 
Consulting. I mange tilfeller er det 
nettopp Holte Consulting som har fått 

i oppdrag å fi nne ut av denne «økono-
miske lønnsomheten». 
 I tillegg til at konsulentselskaper 
som Econ og Holte kunne gjøre seg 
fete ved å sitte på fl ere sider av bordet i 
prosessen med å markedstilpasse of-
fentlig sektor, var det fl ere som kunne 
tjene penger på at offentlig sektor et-
terapte næringslivet. 

– Denne tankegangen om en mer 
markedsstyrt offentlig sektor endret 
også selve formålet med statsforvalt-
ningen. De selvstendige virksomhete-
ne skulle bli mer effektive og yte bedre 
tjenester ved at de ble satt til å tjene 
penger. Maksimere fortjeneste ble ofte 
vel så viktig som å produsere velferds-
tjenester, sier Austvik.

Han nevner endringen fra Telever-
ket til Telenor som eksempel på at for-
målet med bedriften endret. 

– Nå skulle for eksempel ikke ka-
blene legges til områder hvor det ikke 
var lønnsomt for Telenor. Målsettin-
gen var å tjene penger, ikke å oppfylle 
politiske målsettinger, sier han.   

En annen konsekvens av denne nye 
politikken var at lederne i offentlig 
sektor ble byttet ut med nye lederty-
per med bakgrunn fra privat nærings-
liv. Direktørene og siviløkonomene 
overtok der fagfolkene tidligere hadde 
stått ved roret i departement, direkto-
rat og i etater. I tillegg til at direktøre-
ne ble fl ere, gikk lønningene deres 
kraftig opp.

Bent Sofus Tranøy, politisk økonom 
ved Universitetet i Oslo, sier denne 
utviklingen på 1990-tallet må ses i lys 
av de utfordringene som ble identifi -
sert på 1980-tallet. 

– Vi må huske på offentlig sektor 
hadde reelle problemer med økende 
utgifter på slutten av 1970-tallet. Det 
var et behov for en styring. Problemet 
slik jeg ser det, var at man etter hvert 
valgte å bruke kun en type medisin. 
Særlig etter bankkrisen på slutten av 
1980-tallet fl ommet siviløkonomene 
inn i statsforvaltningen og fi kk altfor 
mye innfl ytelse over hvordan offentlig 
sektor skulle organiseres. Markeds-
tankegangen ble akseptert som eneste 
modell.

Tønne
Med etableringen av Stoltenberg 1-re-
gjeringen i mars 2000 hadde markeds-
gjøringen av offentlig sektor fått sitt 
avgjørende fotfeste i Ap. Det siste sto-
re velferdsområdet sto for fall da næ-
ringslivsmannen Tore Tønne ble hel-

seminister. Hans oppgave var å refor-
mere helsesektoren med modeller fra 
næringslivet. I 2001 så helseforetake-
ne så dagens lys. 

Helsevesenet fi kk med Tønnes hel-
sereform med mange nye direktørstil-
linger med svært lukrative lønns- og 
pensjonsbetingelser. I tillegg ble det 
innført markedstilpasninger som inn-
satsstyrt fi nansiering, DRG-satser og 
andre markedsetterligninger som 
skulle bedre styringen med sektoren.

Da Statoil ble privatisert samme år, 
til stor motstand fra grasrota og gam-
legutta i Ap, var prosjektet med å om-
organisere statsforvaltning langt på 
vei fullført.

Ikke ideologi
Forestillingen om at omorganiserin-
gen av staten i speilbildet av nærings-
livet kun var et teknisk og ikke poli-
tisk prosjekt, står fortsatt fjellstøtt 
blant konsulentene som opererte 
rundt Ap i denne perioden. Både Econ 
og Holte Consulting var sentrale bak-
spiller for å frambringe såkalt faglig 
argumentasjon for en mer markeds-
styrt offentlig sektor på denne tiden. 

– Jeg er sosialdemokrat av sinnelag, 
men jeg mener at det ikke er ideologi 
når vi henter modeller fra næringsli-
vet inn i forvaltningen av staten. 1990-
tallet handlet om å profesjonalisere 
statsforvaltningen med utgangspunkt 
i modeller fra privat næringsliv, sier 
Holte.

Han støttes av Roland.
– Dette handlet om å være pragma-

tisk og åpne for nye løsninger. Fokuset 
var på bedre og mer effektive styrings-
mekanismer ved å innhente modeller 
fra næringslivet i offentlig sektor. Det-
te var ikke ideologi, forteller han.

Tranøy går til frontalangrep på kon-
sulentenes virkelighetsoppfatning.

– Det fi nnes ikke uideologiske 
standpunkter om hvordan staten skal 
organiseres. Dette handler for eksem-
pel ikke om å være for eller imot regn-
skap, men om hvilke regnskapsstan-
darder man skal bruke. Bruken av be-
driftsøkonomiske styringsprinsipper 
er dessuten mer omfattende enn hvil-
ket regnskapssystem man skal bruke i 
offentlig sektor. Det er også en disku-
sjon om hvilke verdier offentlig sektor 
skal bygge på og hvordan disse best 
kan oppnås, sier han. 

Høyrepolitikk?
Tranøy får langt på vei støtte fra pro-
fessor Veggeland som mener at Aps 
omfavnelse av bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper i statsforvaltnin-
gen, eller New Public Management, 
innebar at de aksepterte høyresidas 
politikk når gjaldt hvordan offentlig 
sektor skulle organiseres.

– Markeds- og konkurransepolitik-
ken skulle løse problemene i offentlig 
sektor. Ved å markedsgjøre offentlig 
sektor skulle man oppnå fornyelse, 
innsparing og innovasjon. I praksis 
betydde dette at Ap la seg svært nær-
me Høyre sine markedspolitiske løs-
ninger, sier Veggeland. 

Austvik avviser også at omorganise-
ringen av offentlig sektor var ideolo-
gisk nøytral.

– Disse selvutnevnte strategene har 
en sterk tro på sine egne teorier. De 
operer ikke med noen alternative 
sannheter. Dette gir nok et manglende 
perspektiv og refl eksjon rundt innhol-
det i hva de egentlig driver med når de 
skal reformere offentlig sektor, sier 
han.

svennal@klassekampen.no

GENERAL: Tormod Hermansen la prinsippene for hvilke modeller staten la til grunn for sin omorganisering på 1990-tallet.
 FOTO: ERIK JOHANSEN, SCANPIX

STRATEGEN: Jens Stoltenberg var sentral 
for å tilrettelegge for bedriftsøkonomis-
ke modeller i styringen av offentlig sek-
tor gjennom 1990-tallet. Med Stolten-
berg 1-regjeringen fi kk denne politikken 
sitt avgjørende gjennombrudd. 
 FOTO: KYRRE LIEN/SCANPIX

HELSEREFORMENS FAR: Tore Tønne 
var den sentrale strategen i arbeidet 
med helsereformen og den påfølgende 
etableringen av helseforetakene. 
 FOTO: KNUT FJELDSTAD, SCANPIX

FAKTA

Tore Tønne 
(1948–2002)
■ Politiker og næringslivs-
leder, blant annet i Statoil 
og Norwegian Seefoods.

■ Helseminister i Stolten-
berg 1 regjeringen.

■ Sentral i arbeidet med 
helsereformen og etable-
ringen av helseforetakene.

FAKTA

Tormod Hermansen
■ Departementsråd i Finansde-
partementet 1986-1991.

■ Administrerende direktør i 
Televerket 1991-1995.

■ Konsernsjef i Telenor 1995-
2002.

■ Ledet Hermansen-utvalget 
«En bedre organisert stat» i 
1989.

FAKTA

Jens Stoltenberg
■ Leder i Arbeiderpartiet 
siden 2002.

■ Nærings- og energiminister 
1993–1996. 

■ Finansminister 1996–1997.

■ Statsminister 2000-2001 og 
2005-2009.

■ Vært sentral i innføringen 
av bedriftsøkonomisk tenk-
ning i statsforvaltningen.

➦forts. fra forrige 
side

«Disse 
har en 
sterk tro 
på egne 
teorier»

NORALV VEGGELAND, 
PROFESSOR I OFFENTLIG 

POLITIKK

«Det ikke er ideologi når vi henter 
modeller fra næringslivet inn i for-
valtningen av staten»

EILIF HOLTE I HOLTE CONSULTING

«Econ hadde ingen 
ideologiske motiva-
sjoner»

KJELL ROLAND, TIDLIGERE ECON-DIREKTØR

FULLFØRT: Med privatiserin-
gen av Statoil og helserefor-
men i 2001, hadde strategene 
i Arbeiderpartiet vunnet fram. 
– Markedsstyringen av offent-
lig sektor er Aps, ikke Høyres, 
verk, sier professor Noralv 
Veggeland.

■■ Svenn Arne Lie

Det er 9. november 2000. Partileder og 
utenriksminister Th orbjørn Jagland åpner 
Arbeiderpartiets landsmøte. Han langer ut:

– Til dem som fortsetter å rette skytset 
mot eget parti i stedet for mot høyrefl øyen, 
vil jeg si: Vi har ikke tid til dere. Det er for 
mye som står på spill. Det er for mye å gjøre. 
Tiden er for knapp.

Partiet har tatt over regjeringsmakten 
samme år, med Jens Stoltenberg som stats-
minister. Jagland ber landsmøtet være en-
dringsorientert – «verdiene våre er like gode 
som noen gang. Virkemidlene må endres». 
Han sier at Ap på dette landsmøtet skal ved-
ta det viktigste politiske dokument i Norge 
på lang tid.

Landsmøtet vedtar delprivatisering av 
Statoil og helsereformen, mot store mindre-
tall. Blant dem som Jagland ikke hadde tid 
til, var partiveteraner som Haakon Lie, Finn 
Lied og Tor Aspengren, og store deler av 
fagbevegelsen.

Året etter går Ap på en historisk smell 
ved stortingsvalget. Gerd-Liv Valla blir valgt 
til leder av LO, og fagbevegelsen går i gang 
med en møysommelig gjenreisning av Aps 
troverdighet – nå i samarbeid med andre 
partier for første gang.

I 2002 overtar Jens Stoltenberg som parti-
leder etter en brutal maktkamp med Jagland.
– Altfor oft e forklares markedsgjøringen 
av off entlig sektor med høyrebølgen og 
Willochs regjeringsperiode. Dette stem-
mer bare delvis. Når det gjelder den store 
omorganiseringen av off entlig sektor, der 
markedsmekanismene fi kk større og større 
innslag, så var det Ap, ikke Høyre, som sto 
i spissen for dette gjennom hele 1990-tallet, 
sier professor i off entlig politikk og planleg-

ging ved Høyskolen på Lillehammer Noralv 
Veggeland.

Prosjektet
Fra Hermansen-utvalget 1989 til salget av 
Statoil og helsereformen i 2001, sto omor-
ganisering av off entlig sektor i speilbildet 
av privat næringsliv høyt på den politiske 
agendaen. 

Ap sto i spissen for å innføre bedrift sø-
konomiske styringsverktøy i off entlig sektor 
på område etter område. Tidligere politiske 
forvaltningsområder som strøm og energi-
forsyning, samferdsel, forsvar, utdanning, 
pensjon og helse var i løpet av en tiårspe-
riode omorganisert til foretak med etterlik-
ninger fra næringslivet i måten å styre sin 
virksomhet på. 

Markedsgjøringen av off entlig forvalt-
ning nådde sitt foreløpige høydepunkt med 
Aps landsstyrevedtak i 2000 om å privatisere 
Statoil og igangsette helsereformen. Samme 
året gjorde Ap sitt dårligste valg siden 1924. 
Kun halvparten av partiets egne velgere fra 
1997 stemte på partiet i 2001. Velgernes 
dom over Aps dreining til høyre var ikke til 
å ta feil av.

Bakmenn
Bak Aps politikk med å omorganisere off ent-
lig sektor med modeller fra privat nærings-
liv, sto det fl ere aktører og personer med stor 
gjennomslagskraft . Fafos Jon M. Hippe, tidli-
gere utdanningsminister Gudmund Hernes, 
Harald Norvik i Statoil, Kjell Roland i Econ 
og DnB Nor-sjef Rune Bjerke er bare noen 
av bakspillerne. Fortroppen derimot dannes 
av Tormod Hermansen, Jens Stoltenberg og 
Tore Tønne. Disse spilte alle avgjørende rol-
ler på ulike tidspunkt i dette arbeidet.

Hvis privatiseringen av Statoil og hel-
sereformen utgjør et høydepunkt i omor-
ganiseringen av off entlig forvaltning, så er 
Hermansen-utvalget i 1989 startpunktet. 
Daværende fi nansråd og seinere Telenor-
sjef Tormod Hermansen ledet utvalget som 
kom med innstillingen «En bedre organisert 
stat» med konkrete forslag til hvordan sta-
ten skulle bli mindre rigid gjennom å om-
organisere, gi utvidete fullmakter og større 
handlefrihet til de enkelte etatene. 

Staten hadde blitt for tungrodd. Det ble 

hevdet at politikerne ikke greide å styre eta-
ter, departement og direktorat i ønsket ret-
ning lengre. Svaret var bedrift søkonomiske 
styringsmodeller, nyorganiseringer og sel-
skapsformer i statsforvaltningen. Folkestyre 
skulle moderniseres med markedsstyre, of-
fentlig etater trengte bedrift sstruktur. Her-
mansen–utvalget la derfor viktige premiss 
for hvordan moderniseringen av staten ble 
gjennomført på 1990-tallet. 

Hermansen
Professor Veggeland mener overgangen fra 
forvaltning til forretning i off entlig sektor 
kom som en direkte følge av Hermansen-
utvalgets innstilling.

– Hermansen-utvalgets innstilling i 1989 
la sterke føringer i retning av markedsgjø-
ring av off entlig sektor. Denne innstillingen 
ble videre utgangspunktet for «Loven om 
statsforetak» i 1991 som utløste omfattende 
fragmentering og organisatorisk fristilling 
av off entlig sektor. Da Stortinget vedtok 
EØS-avtalen i 1994 ble anbudsordninger en 
helt sentral del av off entlige innkjøp i stat og 
kommune som følge av nettopp denne fri-
stillingen som Hermansen-utvalget la opp 
til. Alt dette gjorde at markedsgjøring ble 
styrende prinsipp i modellene for omorga-
nisering av staten. Denne politikken er vi 
fortsatt fanget av i dag, sier Veggeland.

Ny økonomitenkning
En viktig aktør arbeidet med å endre off ent-
lig sektor i mer markedsorientert retning på 
1990-tallet, var konsulentselskapet Econ. 

Ifølge tidligere Econ-direktør Kjell Ro-
land så hadde Econ en sterk tro på New 
Public Management-ideologien som Her-
mansen-utvalget la opp til. 

– Econ hadde ingen ideologiske moti-
vasjoner, men som økonomer en viss be-
geistring for tankesettet som stammet fra 
New Public Management. I lys av dette ble 
Tormod Hermansen den sentrale strategen 
i arbeidet med å omorganisere statsforvalt-
ningen, sier Roland.

Politisk økonom ved Høyskolen på Lille-
hammer, Ole Gunnar Austvik, mener i tillegg 
at økonomimiljøet på Norges Handelshøy-
skole (NHH) i Bergen var sentralt i arbeidet 
med omleggingen av statsforvaltningen.

– Økonomimiljøet ble endret i Norge 
på 1980-tallet. Bedrift søkonomi ble fram-
hevet som viktigere når det gjaldt å forstå 
og forvalte off entlig sektor. Skillet mellom 
samfunnsøkonomi og bedrift søko-
nomi ble dermed mindre i de nye 

«Det er ikke ideologi når vi henter mo-
deller fra næringslivet inn i forvaltnin-
gen av staten» EILIF HOLTE I HOLTE CONSULTING  »

SSØ
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modellene. NHH var viktig i dette 
arbeidet, sier han.

Han mener at det et viktig poeng at dette 
nye økonomimiljøet hadde innfl ytelse på 
økonomitenkningen i Ap. 

– Samtidig som økonomifaget fi kk en 
klar ideologisk slagside i sin modellbruk, ble 
faget framstilt som verdinøytralt. Den nye 
generasjonen av Ap-folk som kom under 
Gro syntes å akseptere denne forestillingen, 
sier Austvik.

Stoltenberg
Austvik mener vi ikke kommer utenom Jens 
Stoltenberg når man snakker om markeds-
politikkens inntog i Ap. 

– Med Stoltenberg ble skillet mellom 
markedet som virkemiddel og markedet 
som et mål i seg sjøl noe utvasket i Ap. Ap 
ble defi nitivt et annet parti enn det det var, 
sier han.

Med Stoltenbergs, og deretter Aps, sterke 
tro på bruken av markedsmekanismene i 
off entlig sektor, ble det fart i omorganise-
ringen av statsforvaltningen. Reformer ble 
presset igjennom med stor fart. 

 – På mange måter kan man si at mar-
kedstankegangen ble mer ekstrem i Ap på 
1990-tallet enn den hadde vært i Høyre på 
1980-tallet, fordi Ap fi kk lite motstand fra 
LO og internt. Høyrebølgen med partiet 
Høyre var kanskje derfor mer bevisst, enn 
høyrebølgen som fulgte på 1990-tallet med 
Ap, forteller Austvik.

LO, under ledelse av Yngve Hågensen, 
var langt på vei med på notene.

Den utbredte oppfatningen i Ap om at 
den bedrift søkonomiske forståelsen egnet 
seg for å forvalte off entlig sektor, og i tillegg 
at den nye generasjonen Ap-folk så dette 
som løsrevet fra ideologi, fi kk etter hvert 
konsulentbransjen nyte godt av. 

– Jeg opplevde Ap som svært pragmatis-
ke i disse årene, partiskillene mellom Ap og 
Høyre ble mindre. Ap ble mottakelige for en 
ny argumentasjon der økonomisk lønnsom-
het kom høyere opp på agendaen forteller 
Eilif Holte i Holte Consulting. 

Nye ledere
Denne pragmatiske endringen innad i Ap 
ble også enn gullgruve for Holte Consulting. 
I mange tilfeller er det nettopp Holte Con-
sulting som har fått i oppdrag å fi nne ut av 
denne «økonomiske lønnsomheten». 
 I tillegg til at konsulentselskaper som 
Econ og Holte kunne gjøre seg fete ved å 
sitte på fl ere sider av bordet i prosessen med 
å markedstilpasse off entlig sektor, var det 
fl ere som kunne tjene penger på at off entlig 
sektor etterapte næringslivet. 

– Denne tankegangen om en mer mar-
kedsstyrt off entlig sektor endret også selve 
formålet med statsforvaltningen. De selv-
stendige virksomhetene skulle bli mer eff ek-
tive og yte bedre tjenester ved at de ble satt 
til å tjene penger. Maksimere fortjeneste ble 
oft e vel så viktig som å produsere velferds-
tjenester, sier Austvik.

Han nevner endringen fra Televerket til 
Telenor som eksempel på at formålet med 
bedrift en endret. 

– Nå skulle for eksempel ikke kablene 
legges til områder hvor det ikke var lønn-
somt for Telenor. Målsettingen var å tjene 
penger, ikke å oppfylle politiske målsettin-
ger, sier han.   

En annen konsekvens av denne nye 
politikken var at lederne i off entlig sektor 
ble byttet ut med nye ledertyper med bak-
grunn fra privat næringsliv. Direktørene 
og siviløkonomene overtok der fagfolkene 
tidligere hadde stått ved roret i departe-
ment, direktorat og i etater. I tillegg til at 
direktørene ble fl ere, gikk lønningene de-
res kraft ig opp.

Bent Sofus Tranøy, politisk økonom ved 
Universitetet i Oslo, sier denne utviklingen 
på 1990-tallet må ses i lys av de utfordrin-
gene som ble identifi sert på 1980-tallet. 

– Vi må huske på off entlig sektor hadde 
reelle problemer med økende utgift er på 
slutten av 1970-tallet. Det var et behov for 
en styring. Problemet slik jeg ser det, var at 
man etter hvert valgte å bruke kun en type 
medisin. Særlig etter bankkrisen på slutten 
av 1980-tallet fl ommet siviløkonomene inn 
i statsforvaltningen og fi kk altfor mye inn-
fl ytelse over hvordan off entlig sektor skulle 
organiseres. Markedstankegangen ble ak-
septert som eneste modell.

Tønne
Med etableringen av Stoltenberg 1-regjerin-
gen i mars 2000 hadde markedsgjøringen av 
off entlig sektor fått sitt avgjørende fotfeste i 
Ap. Det siste store velferdsområdet sto for 
fall da næringslivsmannen Tore Tønne ble 
helseminister. Hans oppgave var å reformere 
helsesektoren med modeller fra næringsli-
vet. I 2001 så helseforetakene så dagens lys. 

Helsevesenet fi kk med Tønnes helsere-
form med mange nye direktørstillinger med 
svært lukrative lønns- og pensjonsbetingel-
ser. I tillegg ble det innført markedstilpas-
ninger som innsatsstyrt fi nansiering, DRG-
satser og andre markedsetterligninger som 
skulle bedre styringen med sektoren.

Da Statoil ble privatisert samme år, til 
stor motstand fra grasrota og gamlegutta i 

Ap, var prosjektet med å omorganisere stats-
forvaltning langt på vei fullført.

Ikke ideologi
Forestillingen om at omorganiseringen av 
staten i speilbildet av næringslivet kun var et 
teknisk og ikke politisk prosjekt, står fortsatt 
fj ellstøtt blant konsulentene som opererte 
rundt Ap i denne perioden. Både Econ og 
Holte Consulting var sentrale bakspiller for 
å frambringe såkalt faglig argumentasjon 
for en mer markedsstyrt off entlig sektor på 
denne tiden. 

– Jeg er sosialdemokrat av sinnelag, men 
jeg mener at det ikke er ideologi når vi hen-
ter modeller fra næringslivet inn i forvalt-
ningen av staten. 1990-tallet handlet om å 
profesjonalisere statsforvaltningen med ut-
gangspunkt i modeller fra privat næringsliv, 
sier Holte.

Han støttes av Roland.
– Dette handlet om å være pragmatisk og 

åpne for nye løsninger. Fokuset var på bedre 
og mer eff ektive styringsmekanismer ved å 
innhente modeller fra næringslivet i off entlig 
sektor. Dette var ikke ideologi, forteller han.

Tranøy går til frontalangrep på konsulen-
tenes virkelighetsoppfatning.

– Det fi nnes ikke uideologiske stand-
punkter om hvordan staten skal organise-
res. Dette handler for eksempel ikke om å 
være for eller imot regnskap, men om hvilke 
regnskapsstandarder man skal bruke. Bru-
ken av bedrift søkonomiske styringsprinsip-
per er dessuten mer omfattende enn hvilket 
regnskapssystem man skal bruke i off entlig 
sektor. Det er også en diskusjon om hvilke 
verdier off entlig sektor skal bygge på og 
hvordan disse best kan oppnås, sier han. 

Høyrepolitikk?
Tranøy får langt på vei støtte fra professor 
Veggeland som mener at Aps omfavnelse 
av bedrift søkonomiske styringsprinsipper i 
statsforvaltningen, eller New Public Mana-
gement, innebar at de aksepterte høyresidas 
politikk når gjaldt hvordan off entlig sektor 
skulle organiseres.

– Markeds- og konkurransepolitikken 
skulle løse problemene i off entlig sektor. 
Ved å markedsgjøre off entlig sektor skulle 
man oppnå fornyelse, innsparing og inno-
vasjon. I praksis betydde dette at Ap la seg 
svært nærme Høyre sine markedspolitiske 
løsninger, sier Veggeland. 

Austvik avviser også at omorganiseringen 
av off entlig sektor var ideologisk nøytral.

– Disse selvutnevnte strategene har en 
sterk tro på sine egne teorier. De operer ikke 
med noen alternative sannheter. Dette gir 
nok et manglende perspektiv og refl eksjon 
rundt innholdet i hva de egentlig driver med 
når de skal reformere off entlig sektor, sier 
han. ■■

FAKTA

Tormod Hermansen
■ Departementsråd i Finansdepartementet 
1986-1991.
■ Administrerende direktør i Televerket 
1991-1995.
■ Konsernsjef i Telenor 1995-2002.
■ Ledet Hermansen-utvalget «En bedre 
organisert stat» i 1989.

Jens Stoltenberg
■ Leder i Arbeiderpartiet siden 2002.
■ Nærings- og energiminister 1993–1996. 
■ Finansminister 1996–1997.
■ Statsminister 2000-2001 og 2005-2009.
■ Vært sentral i innføringen av bedriftsøkono-
misk tenkning i statsforvaltningen.

Tore Tønne (1948–2002)
■ Politiker og næringslivsleder, blant annet i 
Statoil og Norwegian Seefoods.
■ Helseminister i Stoltenberg 1 regjeringen.
■ Sentral i arbeidet med helsereformen og 
etableringen av helseforetakene.

«Disse har en 
sterk tro på egne 
teorier»

NORALV VEGGELAND, 
PROFESSOR I OFFENTLIG POLITIKK

»

SSØ
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Ingen endring i statlig regnskapsføring
LESERBREV 24. JUNI

■■ Kristin Halvorsen

Spørsmålet om hvilke regnskapssys-
temer som skal benyttes i statens virksom-
heter er en viktig debatt. I det siste har det 
vært satt fokus på et prosjekt for utprøving 
av interne virksomhetsregnskaper i statlig 
forvaltning. Mange hevder at dette arbei-
det er å trekke statlig forvaltning i retning 
av «New Public Management»-prinsipper, 
og at dette arbeidet er et steg på veien mot 
å legge lønnsomhetsvurderinger hentet fra 
privat sektor til grunn for styringen av of-
fentlige virksomheter. Dette er feil. 

Regjeringen kommer til å gå inn for at 
dagens system for budsjettering og regnskaps-
føring i staten skal videreføres. Det betyr at 
statlig forvaltning fortsatt skal føre regnskaper 
etter kontantprinsippet. Jeg legger opp til å 
videreføre dagens mulighet for at virksom-
hetene kan føre periodiserte regnskaper, som 
et tillegg til de obligatoriske kontantregnska-
pene, men det vil ikke bli innført en obliga-
torisk standard for disse tilleggsregnskapene. 

Bruk av tilleggsregnskaper vil være en frivillig 
ordning for virksomhetene som kan tilpasses 
deres egne behov for informasjon.
 
Et av de viktigste skillene mellom of-
fentlig og privat sektor er at vi ikke legger til 
grunn bedrift søkonomisk lønnsomhet for 
off entlig forvaltning. Vårt fokus er å skape 
tjenester av høy kvalitet og forvalte felles-
skapets ressurser på en best mulig måte. 
Styring og prioritering av oppgavene skjer 
gjennom Stortingets bevilgninger, hvor alle 
utgift sområder vurderes og prioriteres opp 
mot hverandre. Det gir klarestyringssigna-
ler og full politisk kontroll med statens ak-
tiviteter. Noe av det første jeg gjorde som 
fi nansminister var å bidra til at den plan-
lagte utskillelsen av jernbaneverkets drift  
og vedlikehold ble stoppet, nettopp fordi 
vi mener off entlig kontroll og styring er et 
grunnleggende viktig prinsipp. Vi mener at 
vi løser fellesskapets oppgaver vel så godt 
gjennom off entlig organisering som gjen-
nom konkurranseutsetting. 

De som har fryktet at forsøkene med ut-
prøving av internt virksomhetsregnskap i stat-

lige virksomheter basert på periodiserings-
prinsippet skulle munne ut i et obligatorisk 
nytt styringssystem til erstatning for dagens 
ordning, kan ta det med ro. Jeg tror mange av 
de som engasjerer seg i denne debatten tar ut-
gangspunkt i at man her har jobbet med regn-
skapssystemer som skal komme til erstatning 
for det gjeldende kontantprinsippet. Det har 
det ikke vært snakk om, og utprøvingsarbei-
det endrer ingen styringsprinsipper i staten. 
 
Det er et betydelig press fra mange 
hold mot statlige budsjetterings- og priori-
teringsprinsipper. Fikse ideer som utvidede 
fullmakter, låneadgang for statens virksom-
heter og prosjekter organisert som såkalt of-
fentlig privat samarbeid (OPS) framstilles 
som gode løsninger på off entlige utfordrin-
ger. Felles for disse er at de sprenger ramme-
ne for helhetlig prioritering av fellesskapets 
ressurser, og at de innebærer nye budsjette-
rings- og styringsprinsipper i det off entlige. 
Denne regjeringa har sagt nei til alle slike 
framstøt. Det vil vi også fortsette å gjøre.
 
Vi kommer ikke til å innføre lønnsom-
hetsbaserte regnskapsstandarder i statlige 
virksomheter, ei heller endre prinsippene 
for statens budsjettering og prioritering. ■■

Kristin Halvorsen er fi nansminister (SV)

«Utprøvingsarbeidet endrer ingen sty-
ringsprinsipper i staten»

Mål- og resultatstyring som spill
LESERBREV 30. JUNI

■■ Johan Nygaard

I debatten om off entlig styring diskute-
rer vi mål- og resultatstyring, som Stortin-
get har opphøyd til overordnet prinsipp for 
statsforvaltningen. Mål- og resultatstyring 
er en metode som er designet for kostnads-
kontroll. Men mål- og resultatstyring dreier 
seg om mer enn prinsipper for regnskaps-
førsel, det er en managementfi losofi , en sty-
ringsmetode og et spill.  

Mål- og resultatstyring som politisk spill 
reduserer politikk til å dreie som priorite-
ringer innenfor begrensede rammer, og po-
litikernes rolle til å fungere som bestillere 
av varer og tjenester på fellesskapets vegne. 
Hvis folket ikke leverer som bestilt, er det 
verst for folket. Da kan vi ikke skylde på 
politikerne. Spillet sentraliserer makt og 
desentraliserer plikt og ansvar i en klassisk 
føydal struktur. 

En mål- og resultatstyrt politisk be-
stiller skal ikke bekymre seg over lokale pro-
sesser. Det er lokalt ansvar. Hvis en enhet må 
redusere faglige, sosiale og kulturelle verdier 
for å løse lovpålagte oppgaver og oppfylle 
målkontrakter innenfor avtalte rammer, er 

det lokalt ansvar. Hvis en annen enhet vegrer 
seg mot å redusere disse verdiene for å opp-
fylle målkontraktene, skal den politiske be-
stilleren peke på den enheten som har gitt de 
ofrene som viser at måloppfyllelse er mulig. 
Hvis den gjenstridige enheten ikke er villig 
til å foreta tilsvarende off er, erstattes enhets-
lederen, eller enhetens oppgaver settes ut på 
anbud. I målstyringsspillet fi nnes det ikke 
noe språk for å hevde de faglige, sosiale og 
kulturelle verdiene. Dette er rått parti.

Vi kan altså ikke forstå regnskapsregler 
som politisk nøytrale styringsverktøy. Når 
folket og fagmiljøene føler seg mistenke-
liggjort og krenket av mål- og resultatsty-
ringsmetoden, er det ikke fordi vi «egentlig 
ikke vil bli vurdert og kontrollert». Vi blir 
indignerte fordi metoden ignorerer prosess-
forståelse og reduserer medarbeiderne til 

kvantifi serbare kvalitetsløse enheter. Og vi 
blir harme fordi denne holdningen til sam-
arbeid krenker grunnleggende humanistis-
ke og demokratiske verdier.

Utbredelsen av mål- og resultatsty-
ring som managementfi losofi  i både privat 
og off entlig sektor har foregått i en parallell 
prosess de siste tretti årene. Det er denne be-
stemte managementfi losofi en som ligger til 
grunn for og som gjør det mulig å oppfylle 
direktivene fra oven om å utligne forskjel-
lene mellom off entlig og privat styring.

Det er forståelig og respektabelt at di-
rektør og ansatte i SSØ i sine roller vegrer 
seg mot å gå inn på dette perspektivet. Men 
både fornyingsminister Grande Røys og fi -
nansminister Halvorsen fra SV og Senter-
partiets statssekretær i Finansdepartemen-
tet Ole Morten Geving demonstrerer med 
sine kronikker og innlegg i Klassekampen 
at de ennå ikke har oppfattet at det er i dette 
utvidede perspektivet debatten om off entlig 
styring foregår.

Når regjeringssjiktet i SV og Senter-
partiet lar seg innlulle i mål- og resultatsty-
ringsideologien bak ryggen til Stoltenberg, 
blir de fremmed for sitt eget velgergrunnlag.
 ■■

«Vi kan ikke forstå 
regnskapsregler 
som politisk nøy-
trale styringsverk-
tøy»

SSØ
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■■ Johan Nygaard

Aslak Bonde har i Morgenbladet påpekt 
det respektløse i at Helseministeren legger 
frem den store Samhandlingsreformen, el-
ler «Avsporingsreformen» som han døper 
den, på Stortingets siste dag før sommerfe-
rien. Den metoden som styrer Helseminis-
teren heter altså mål- og resultatstyring, og 
blir frekt og freidig forsøkt tilslørt i den lille 
Forvaltningsmeldingen, eller «Tilslørings-
meldingen», som SVs fornyingsminister så 
vidt rakk å legge frem før valgkampen. 

NTLs første nestleder Anita K. Solhaug 

Mål- og resultatstyring som ledelsesfi losofi  innebærer 
å ideologisere målstyringsprosessene, skriver Johan 
Nygaard.

Alternativet til 
målstyring

OFFENSIV: For velferdssta-
ten vil avvikle prøveprosjek-
ter med lønnsomhetsregn-
skaper i offentlig sektor, og 
reformere Senter for Statlig 
Økonomistyring.
■■ Pål Hellesnes

Gjennom en serie artikler har Klassekam-
pen fokusert på innføring av regnskapssys-
temer i off entlig sektor inspirert av syste-
mene i privat sektor. I forrige uke rykket fi -
nansminister Kristin Halvorsen i et innlegg 
i Klassekampen ut og slo fast at «Vi kommer 
ikke til å innføre lønnsomhetsbaserte regn-
skapsstandarder i statlige virksomheter, ei 
heller endre prinsippene for statens budsjet-
tering og prioritering». Halvorsen forsikret 

om at regjeringen «kommer til å gå inn for 
at dagens system for budsjettering og regn-
skapsføring i Staten skal videreføres».

Blant dem som har vært kritiske til Senter 
for Statlig Økonomistyring (SSØ) sine prø-
veprosjekter med nye regnskapsmodeller, 
hilses Halvorsens uttalelse velkommen.

– Det er en viktig innrømmelse fra Halv-
orsen, og vi må innkassere det som en for-
nuft ens seier, sier Asbjørn Wahl, daglig le-
der i For velferdsstaten.

– Jeg oppfatter det som at hun gir etter for 
det massive presset som har vært en stund 
mot de privatorienterte regnskapssystemet, 
som SSØ med mandat fra Finansdeparte-
mentet har presset fram.

Må droppe prosjekt
Nå mener Wahl at Halvorsen må ta kon-
sekvensene av det hun sier, og avvikle prø-
veprosjektene med nye regnskapsmodeller 
SSØ har iverksatt.

– Jeg forventer at om dette ikke bare skal 
være retorikk, må høstens statsbudsjett 
inneholde avvikling av prøveordningene.

– Hvorfor?
– Hun sier at regnskapene skal baseres 

på modellene utarbeidet for bruk i off entlig 
sektor. Da kan jeg ikke skjønne annet enn 
at måten de har jobbet på til nå, må ta slutt. 
De må slutte å presse private regnskaper på 
off entlig sektor. Om de ikke stopper det, blir 
utspillet hennes litt uforståelig.

Merkelig dobbeltløp
Kjernen i kritikken av de nye regnskaps-
modellene, basert på prinsipper fra private 
bedrift er, er at de for det første vil kunne 

føre til store fi ktive kapitalkostnader for of-
fentlige virksomheter, samt at de vil kunne 
tilrettelegge for utskilling og privatisering.

I sitt innlegg sier Halvorsen at hun me-
ner statlige virksomheter skal kunne «føre 
periodiserte regnskaper, som et tillegg til de 
obligatoriske kontantregnskapene». Disse 
regnskapene – stridens eple – skal «være en 
frivillig ordning for virksomhetene som kan 
tilpasses deres egne behov for informasjon». 
Wahl mener det er en pussig tankegang.

– Det er et uforståelig prinsipp at man i 
tillegg til de ordinære regnskapene frivil-
lig skal kunne føre et lønnsomhetsregn-
skap. Om eff ektivitet er målet, hvor lurt 
er det å bruke ressurser på å føre to regn-
skaper? Da må det være mye bedre å bruke 
ressursene på å utvikle regnskapssysteme-
ne så de fungerer bedre.

– Men er det ikke fornuft ig å jobbe med å 
utarbeide ulike typer regnskapssystemer?

– Det er fornuft ig å videreutvikle øko-
nomiarbeidet i off entlig sektor. Men det må 
baseres på off entlig sektors spesielle behov, 
og ikke være resultat av internasjonale kon-
sulenters markedstenkning. Det viktige er 
på hvilket grunnlag utviklingen skal skje.

Gjør om SSØ
Wahl mener regjeringen bør se nærmere på 
hele arbeidet til SSØ.

– Vi mener SSØ kan omdannes til SOU, 
Senter for Off entlig Utvikling, det vil si at 
man baserer seg på at off entlig sektor er kva-
litativt annerledes enn privat sektor.

Han etterspør en endring av SSØs man-
dat og arbeidsområde.

– Store deler av SSØ driver jo praktisk 
rettet arbeid med lønnsutbetalingssystem 
og liknende, og det er bra. Men den delen 
som har drevet med «New public manage-
ment»-orientering, kan godt avvikles. 

Ifølge For velferdsstaten kan man basere 
arbeidet med å videreutvikle off entlig sek-
tor blant annet på erfaringene fra de såkalte 
«kvalitetskommunene», som bygger på et 
tett samarbeid mellom myndigheter og fag-
bevegelse.

– Prinsippene bak det kan brukes til å 
videreutvikle off entlig sektor, ikke minst ved 
å basere seg på de ansattes kompetanse og 
erfaringer. Den typen tilnærming hadde jeg 
forventet mer av fra en rødgrønn regjering.
 ■■

KLASSEKAMPENNYHETER

SSØ
Av Pål Hellesnes

Gjennom en serie artikler har 
Klassekampen fokusert på 
innføring av regnskapssyste-
mer i offentlig sektor inspirert 
av systemene i privat sektor. I 
forrige uke rykket fi nansmi-
nister Kristin Halvorsen i et 
innlegg i Klassekampen ut og 
slo fast at «Vi kommer ikke til 
å innføre lønnsomhetsbaserte 
regnskapsstandarder i statli-
ge virksomheter, ei heller en-
dre prinsippene for statens 
budsjettering og prioritering». 
Halvorsen forsikret om at re-
gjeringen «kommer til å gå 
inn for at dagens system for 
budsjettering og regnskapsfø-
ring i Staten skal viderefø-
res».

Blant dem som har vært 
kritiske til Senter for Statlig 
Økonomistyring (SSØ) sine 
prøveprosjekter med nye 
regnskapsmodeller, hilses 
Halvorsens uttalelse velkom-
men.

– Det er en viktig innrøm-
melse fra Halvorsen, og vi må 
innkassere det som en fornuf-
tens seier, sier Asbjørn Wahl, 
daglig leder i For velferdssta-
ten.

– Jeg oppfatter det som at 
hun gir etter for det massive 
presset som har vært en stund 
mot de privatorienterte regn-
skapssystemet, som SSØ med 
mandat fra Finansdeparte-
mentet har presset fram.

Må droppe prosjekt
Nå mener Wahl at Halvorsen 
må ta konsekvensene av det 
hun sier, og avvikle prøvepro-
sjektene med nye regnskaps-
modeller SSØ har iverksatt.

– Jeg forventer at om dette 
ikke bare skal være retorikk, 
må høstens statsbudsjett 
inneholde avvikling av prøve-
ordningene.

– Hvorfor?
– Hun sier at regnskapene 

skal baseres på modellene ut-
arbeidet for bruk i offentlig 
sektor. Da kan jeg ikke skjøn-
ne annet enn at måten de har 
jobbet på til nå, må ta slutt. De 
må slutte å presse private 
regnskaper på offentlig sek-
tor. Om de ikke stopper det, 
blir utspillet hennes litt ufor-
ståelig.

Merkelig dobbeltløp
Kjernen i kritikken av de nye 
regnskapsmodellene, basert 
på prinsipper fra private be-
drifter, er at de for det første 
vil kunne føre til store fi ktive 
kapitalkostnader for offentli-

ge virksomheter, samt at de 
vil kunne tilrettelegge for ut-
skilling og privatisering.

I sitt innlegg sier Halvorsen 
at hun mener statlige virk-
somheter skal kunne «føre pe-
riodiserte regnskaper, som et 
tillegg til de obligatoriske kon-
tantregnskapene». Disse 
regnskapene – stridens eple – 
skal «være en frivillig ordning 
for virksomhetene som kan 
tilpasses deres egne behov for 
informasjon». Wahl mener det 
er en pussig tankegang.

– Det er et uforståelig prin-
sipp at man i tillegg til de or-
dinære regnskapene frivillig 
skal kunne føre et lønnsom-
hetsregnskap. Om effektivi-
tet er målet, hvor lurt er det 
å bruke ressurser på å føre to 
regnskaper? Da må det være 
mye bedre å bruke ressurse-
ne på å utvikle regnskapssys-
temene så de fungerer bedre.

– Men er det ikke fornuftig å 
jobbe med å utarbeide ulike 
typer regnskapssystemer?

– Det er fornuftig å videre-
utvikle økonomiarbeidet i of-
fentlig sektor. Men det må ba-
seres på offentlig sektors spe-
sielle behov, og ikke være re-
sultat av internasjonale kon-
sulenters markedstenkning. 
Det viktige er på hvilket 
grunnlag utviklingen skal 
skje.

Gjør om SSØ
Wahl mener regjeringen bør 
se nærmere på hele arbeidet 
til SSØ.

– Vi mener SSØ kan omdan-
nes til SOU, Senter for Offent-
lig Utvikling, det vil si at man 
baserer seg på at offentlig sek-
tor er kvalitativt annerledes 

enn privat sektor.
Han etterspør en endring 

av SSØs mandat og arbeids-
område.

– Store deler av SSØ driver 
jo praktisk rettet arbeid med 
lønnsutbetalingssystem og 
liknende, og det er bra. Men 
den delen som har drevet med 

«New public management»-
orientering, kan godt avvi-
kles.

Ifølge For velferdsstaten 
kan man basere arbeidet med 
å videreutvikle offentlig sek-
tor blant annet på erfaringene 
fra de såkalte «kvalitetskom-
munene», som bygger på et 
tett samarbeid mellom myn-
digheter og fagbevegelse.

– Prinsippene bak det kan 
brukes til å videreutvikle of-
fentlig sektor, ikke minst ved 
å basere seg på de ansattes 
kompetanse og erfaringer. 
Den typen tilnærming hadde 
jeg forventet mer av fra en 
rødgrønn regjering.

paalh@klassekampen.no

«For velferdsstaten» vil stoppe SSØ-prosjekt:

Utfordrer Halvorsen

ENDRING: Kristin Halvorsen (SV) har signalisert at offentlig sektor ikke skal bruke private regnskaps-
prinsipper.  FOTO: KRISTIN RØDLAND
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FAKTA

SSØ:
■ Senter for Statlig Økonomi-
styring er et forvaltningsorgan 
som ligger under Finansde-
partementet. SSØ har blant 
annet til oppgave å utvikle 
styringsredskaper for offentlig 
forvaltning.

■ Finansdepartementet har 
under Bondevik II-regjeringen 
instruert Senter for statlig øko-
nomistyring (SSØ) til å utvikle 
regnskapsmodeller i staten 
som er mest mulig like lønn-
somhetsberegningene i privat 
næringsliv. Denne instruksen 
er ikke endret.

■ I et innlegg i Klassekampen 
24. juni sa fi nansminister 
Kristin Halvorsen at «dagens 
system for budsjettering og 
regnskapsføring i staten skal 
videreføres».

«Offentlig sektor 
er kvalitativt an-
nerledes enn pri-
vat sektor»

ASBJØRN WAHL, FOR 
VELFERDSSTATEN

«Jeg oppfatter det 
som at Halvorsen 
gir etter for det 
massive presset»

ASBJØRN WAHL, FOR 
VELFERDSSTATEN

OFFENSIV: For velferdsstaten vil avvikle 
prøveprosjekter med lønnsomhetsregn-
skaper i offentlig sektor, og reformere 
Senter for Statlig Økonomistyring.«For velferdsstaten» vil 

stoppe SSØ-prosjekt:

Utfordrer 
Halvorsen Klassekampen 

1. juli 2009:

FAKTA

SSØ:
■ Senter for Statlig Økonomistyring er et 
forvaltningsorgan som ligger under Finansde-
partementet. SSØ har blant annet til oppgave 
å utvikle styringsredskaper for offentlig 
forvaltning.
■ Finansdepartementet har under Bondevik 
II-regjeringen instruert Senter for statlig 
økonomistyring (SSØ) til å utvikle regnskaps-
modeller i staten som er mest mulig like 
lønnsomhetsberegningene i privat næringsliv. 
Denne instruksen er ikke endret.
■ I et innlegg i Klassekampen 24. juni sa 
fi nansminister Kristin Halvorsen at «dagens 
system for budsjettering og regnskapsføring i 
staten skal videreføres».

SSØ
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har overfor Tjenestemannsbladet foreløpig 
karakterisert Forvaltningsmeldingen som 
«et stort gjesp». Men et gjesp kan tilsløre 
så mangt. Vi bør ta Fornyingsministerens 
gjesp som et signal om at det nå er ekstra 
viktig å være våken. Folket og fagmiljøenes 
ulmende indignasjon og harme over å bli 
mål- og resultatstyrt er nemlig valgkampens 
store tabu. 

Som et bidrag til å bryte dette tabu, skal 
jeg her kort sammenfatte kritikken av mål- 
og resultatstyring og vise hvilke komple-
mentære begreper som beskriver den da 
«selvsagte» alternative strategien når aka-
demia og arbeidslivet for øvrig skal videre-
utvikle sine samarbeidsformer og styrings-
metoder. Da ser vi også tydeligere hva For-
valtningsmeldingen tilslører for Stortinget 
og velgerne.

Kritikken av mål- og resultatstyringen i 
statsforvaltningen er humanistisk begrun-
net, og forankret i medarbeider- og bruker-
perspektivene. Skillelinjen går mellom den 
økonomiske, administrative og politiske eli-
ten på den ene siden, og folket og fagmiljø-
ene på den andre siden. La oss provosere og 
si fem prosent målstyringskoryfeer mot 95 
prosent av folket. Leseren kan jo selv regne 
på forholdet.

Den massive folkelige, tverrfaglige og 
tverrpolitiske kritikken som nå mobiliseres 
mot den enøyde mål-og resultatstyrings-
ideologien, som altså betinger og begrenser 
virkelighetsoppfattelsen til Regjeringen og 
Stortinget, retter seg både mot de ressurs-
økonomiske og de faglige, sosiale og kul-
turelle virkningene av metoden. Metoden 
kan nemlig hverken måle og registrere de 
nominelle, eller de faglige, sosiale og kultu-
relle omkostningene med alle målingene og 
registreringene. Metoden respekterer ikke 
sine egne begrensninger.

Men i bunn og grunn dreier dette seg om 
et forsvar av folkestyret og den norske vel-
ferdsmodellen. De «nasjonale strategene» 
som har vært sentrale i rettsliggjøringen av 
mål- og resultatstyring i Norge utmerker seg 
med at de knapt har tenkt en selvstendig 
tanke om off entlig styring. I alle fall har de 
ikke sagt det høyt. Deres bidrag har stort 
sett bestått i å levere klippe og limeproduk-
ter som oversetter utredninger og vedtak fra 
OECD og andre EU-land. NAV-reformen 
og «arbeidslinja», og «SVs nye skolepoli-
tikk» som over natten reduserte de sosiale 
og kulturelle verdiene i skolen til «lek og 
kos», har oppstått på samme vis.

Det er den tankelammende sammen-
blandingen av mål- og resultatstyring som 
managementfi losofi  og politisk ideologi 
som ligger til grunn for anbefalingene fra 
OECD og direktivene fra EU om å utligne 
forskjellene mellom off entlig og privat sty-
ring. Dette gir sammenlignbar regnskapsin-
formasjon, som er en forutsetning for kon-
kurranseutsetting, anbud og privatisering. 
Dette er også den politikken IMF påtvinger 

nasjonaløkonomier uten fi nansiell integri-
tet. Vi må forstå og beskrive «markedsdrei-
ningen» av Arbeiderpartiet i denne histo-
riske og ideologiske konteksten. 

Jens Stoltenberg har vært den viktig-
ste pådriveren når Stortinget i samsvar med 
denne tankelammende sammenblandingen 
av managementfi losofi  og politisk ideologi 
har vedtatt å innføre mål- og resultatstyring 
som overordnet prinsipp og ledelsesfi losofi  
for forvaltningen av fellesskapets sosiale 
ansvar og historisk opparbeidede verdier i 
Norge. Det sier seg selv at Stortingets fol-
kevalgte ikke forstod hva de var med på da 
disse fatale vedtakene ble fattet. Politikerne 
forsøker fremdeles å innbille hverandre og 
oss andre at forskjellen på høyre og venstre i 
politikken går ut på hva vi vil bruke mål- og 
resultatstyringsmetoden til. Men i virkelig-
heten ser vi at det er metoden som styrer le-
derne og politikerne. Mål- og resultatstyring 
som overordnet prinsipp og ledelsesfi losofi  
i Staten ekskluderer medlemsdemokratiet i 
partiene som politisk verksted, lammer lo-
kaldemokratiet og det lokale initiativet, og 
utarmer den lokale kapitalen og kulturen. 
Metoden kan bare oppfylle seg selv, og den 
gir altså motsatte virkninger av de sosialde-
mokratiske verdiene kommunikasjonsråd-
giverne pynter Jens Stoltenberg med. 

SVs «nye skolepolitikk» er et tragi-
komisk, nesten grotesk, eksempel på mis-
forholdet mellom realitetene og målsty-
ringskoryfeenes retorikk. SV vil målstyre og 
adferdsregulere alle barna allerede i barne-
hagen for å skape mindre sosiale forskjeller 

i samfunnet. Initiativet kommer fra OECD 
og PISA. Retorikken er det kommunika-
sjonsrådgiverne som har funnet på for dem. 
Men målstyring som ledelsesstrategi og pe-
dagogisk virkemiddel virker altså mentalt 
ensrettende og skaper mer konkurranse og 
større sosiale forskjeller. Det er faktisk det 
metoden går ut på. 

Konkurranse og sosiale forskjeller er i en 
viss grad naturlig og nødvendig i samfunn 
med arbeidsdeling. Og mental ensretting er 
et nødvendig element i alt samarbeid og alle 
sosiale læringsprosesser. Men en systemati-
sering og ideologisering av målstyringspro-
sessene som ledelsesstrategi og pedagogiske 
virkemiddel fører i skolen som i arbeidslivet 
uavvendelig til et antihumanistisk og un-
dertrykkende fryktvelde. Det har vi sett før, 
og dette ser vi nå ekstreme utslag av i USA 
og EU, for ikke å snakk om Asia.  

Hvordan mål- og resultatstyringsmeto-
den oppfyller seg selv kan illustreres av et 
tilforlatelig tiltak som nevnes i Forvaltnings-
meldingen. Regjeringen vil nemlig foreslå 
tiltak som sikrer spredning av kunnskap om 
omorganisering og styring. Dette kan da in-
gen være imot? Men hva innebærer egentlig 
dette?

Mål- og resultatstyring som ledelsesfi lo-
sofi  innebærer å ideologisere målstyrings-
prosessene. Dette er helt nødvendig for å 
etablere en felles forståelse mellom ledelsen 
og medarbeiderne når målstyringsreforme-
ne skal implementeres. Men når Stortinget 
har vedtatt denne bestemte ledelsesfi loso-
fi en for Staten, har det samtidig opphøyd 
mål- og resultatstyring til politisk ideologi. 
Da blir altså det å «sikre spredning av kunn-
skap om omorganisering og styring» en 
tilslørende omskrivning av å sikre politisk 
indoktrinering på jobben.

Vi må ikke ta lett på denne overrum-
plende problemstillingen. Det fullfi nansier-
te motebegrepet «evidensbasert psykologi» 
tilslører nettopp ikke at dette dreier seg om 
å fi nslipe de adferdspsykologiske og trans-
aksjonspedagogiske (straff  & belønning) 
ledelsesstrategiene i målstyrte systemer. 
Mål- og resultatstyring som ledelsesfi losofi  
er designet for å initiere reformprosesser ov-
enifra og konkurrere alle kostnader ned mot 
smertegrensen. I målstyringsspillene fi nnes 
det ikke noe språk for å hevde de faglige, 
sosiale og kulturelle verdiene i arbeidslivet. 
Dette er rått parti. Mål- og resultatstyring 
som politisk ideologi fungerer selvfølgelig 
på samme måte.

Innføringen av mål- og resultatstyring 
som ledelsesfi losofi  i staten er det helt sen-
trale eksempelet på det professor Noralv 
Veggeland i sin siste bok «Taming the Re-
gulatory State» kaller «rettsliggjøringen av 
politikken». Stortingets rettsliggjøring av 
mål- og resultatstyring innebærer at poli-
tikerne gir fra seg makt til forvaltningsor-
ganer og ytre etater. Resultatet er altså at 
det er mål- og resultatstyringsmetoden som 
styrer politikerne. Rettsliggjøringen av mål- 
og resultatstyring utvisker dermed forskjel-
lene mellom partiene og tømmer 
politikken for etisk og kulturelt 

«I virkeligheten ser vi at det er metoden 
som styrer lederne og politikerne»

FAKTA

Mål- og resultatstyring:
■ Bjarne Håkon Hanssen la 19. juni fram 
Samhandlingsreformen «Rett behandling – på 
rett sted – til rett tid». 
■ Heidi Grande Røys la 3. april fram Forvalt-
ningsmeldingen «Ei forvaltning for demokrati 
og fellesskap». 
■ Johan Nygaard kritiserer her mål- og resul-
tatstyring i statsforvaltningen.
■ For å utvikle vår tids nye muligheter fordres 
selvsagt en mye mer prosessorientert; tekno-
logiorientert og medarbeider- og brukerori-
entert tilnærming til systemutvikling, mener 
Nygaard.
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Aslak Bonde har i Morgenbladet 
påpekt det respektløse i at 
Helseministeren legger frem den 
store Samhandlingsreformen, 
eller «Avsporingsreformen» som 
han døper den, på Stortingets 
siste dag før sommerferien. Den 
metoden som styrer Helseminis-
teren heter altså mål- og resultat-
styring, og blir frekt og freidig 
forsøkt tilslørt i den lille Forvalt-
ningsmeldingen, eller «Tilslø-
ringsmeldingen», som SVs 
fornyingsminister så vidt rakk å 
legge frem før valgkampen. 

NTLs første nestleder Anita K. 
Solhaug har overfor Tjeneste-
mannsbladet foreløpig karakteri-
sert Forvaltningsmeldingen som 
«et stort gjesp». Men et gjesp kan 
tilsløre så mangt. Vi bør ta 
Fornyingsministerens gjesp som 
et signal om at det nå er ekstra 
viktig å være våken. Folket og 
fagmiljøenes ulmende indigna-
sjon og harme over å bli mål- og 
resultatstyrt er nemlig valgkam-
pens store tabu. 

Som et bidrag til å bryte dette 
tabu, skal jeg her kort sammen-
fatte kritikken av mål- og resul-
tatstyring og vise hvilke komple-
mentære begreper som beskriver 
den da «selvsagte» alternative 
strategien når akademia og 
arbeidslivet for øvrig skal 
videreutvikle sine samarbeids-
former og styringsmetoder. Da 
ser vi også tydeligere hva Forvalt-
ningsmeldingen tilslører for 
Stortinget og velgerne.

Kritikken av mål- og resultat-
styringen i statsforvaltningen er 
humanistisk begrunnet, og 
forankret i medarbeider- og 
brukerperspektivene. Skillelin-
jen går mellom den økonomiske, 
administrative og politiske eliten 
på den ene siden, og folket og 

fagmiljøene på den andre siden. 
La oss provosere og si fem 
prosent målstyringskoryfeer mot 
95 prosent av folket. Leseren kan 
jo selv regne på forholdet.

Den massive folkelige, tverrfag-
lige og tverrpolitiske kritikken 
som nå mobiliseres mot den 
enøyde mål-og resultatstyrings-
ideologien, som altså betinger og 
begrenser virkelighetsoppfattel-
sen til Regjeringen og Stortinget, 
retter seg både mot de ressurs-
økonomiske og de faglige, sosiale 
og kulturelle virkningene av 
metoden. Metoden kan nemlig 
hverken måle og registrere de 
nominelle, eller de faglige, sosiale 
og kulturelle omkostningene 
med alle målingene og registre-
ringene. Metoden respekterer 
ikke sine egne begrensninger.

Men i bunn og grunn dreier 
dette seg om et forsvar av folke-
styret og den norske velferdsmo-
dellen. De «nasjonale strategene» 
som har vært sentrale i rettslig-
gjøringen av mål- og resultatsty-
ring i Norge utmerker seg med at 
de knapt har tenkt en selvstendig 
tanke om offentlig styring. I alle 
fall har de ikke sagt det høyt. 
Deres bidrag har stort sett bestått 
i å levere klippe og limeproduk-
ter som oversetter utredninger og 

vedtak fra OECD og andre EU-
land. NAV-reformen og «arbeids-
linja», og «SVs nye skolepolitikk» 
som over natten reduserte de 
sosiale og kulturelle verdiene i 
skolen til «lek og kos», har 
oppstått på samme vis.

Det er den tankelammende 

sammenblandingen av mål- og 
resultatstyring som manage-
mentfi losofi  og politisk ideologi 
som ligger til grunn for anbefa-
lingene fra OECD og direktivene 
fra EU om å utligne forskjellene 
mellom offentlig og privat 
styring. Dette gir sammenlignbar 
regnskapsinformasjon, som er en 
forutsetning for konkurranseut-
setting, anbud og privatisering. 
Dette er også den politikken IMF 
påtvinger nasjonaløkonomier 
uten fi nansiell integritet. Vi må 
forstå og beskrive «markedsdrei-
ningen» av Arbeiderpartiet i 
denne historiske og ideologiske 
konteksten. 

Jens Stoltenberg har vært den 
viktigste pådriveren når Stortin-
get i samsvar med denne tanke-
lammende sammenblandingen 
av managementfi losofi  og politisk 
ideologi har vedtatt å innføre 
mål- og resultatstyring som 
overordnet prinsipp og ledelsesfi -
losofi  for forvaltningen av 
fellesskapets sosiale ansvar og 
historisk opparbeidede verdier i 
Norge. Det sier seg selv at 
Stortingets folkevalgte ikke 
forstod hva de var med på da 
disse fatale vedtakene ble fattet. 
Politikerne forsøker fremdeles å 
innbille hverandre og oss andre 
at forskjellen på høyre og venstre 
i politikken går ut på hva vi vil 
bruke mål- og resultatstyrings-
metoden til. Men i virkeligheten 
ser vi at det er metoden som 
styrer lederne og politikerne. 
Mål- og resultatstyring som 
overordnet prinsipp og ledelsesfi -
losofi  i Staten ekskluderer 
medlemsdemokratiet i partiene 
som politisk verksted, lammer 
lokaldemokratiet og det lokale 
initiativet, og utarmer den lokale 
kapitalen og kulturen. Metoden 
kan bare oppfylle seg selv, og den 
gir altså motsatte virkninger av 
de sosialdemokratiske verdiene 
kommunikasjonsrådgiverne 
pynter Jens Stoltenberg med. 

SVs «nye skolepolitikk» er et 
tragikomisk, nesten grotesk, 
eksempel på misforholdet 
mellom realitetene og målsty-
ringskoryfeenes retorikk. SV vil 
målstyre og adferdsregulere alle 
barna allerede i barnehagen for å 
skape mindre sosiale forskjeller i 
samfunnet. Initiativet kommer 
fra OECD og PISA. Retorikken er 
det kommunikasjonsrådgiverne 
som har funnet på for dem. Men 
målstyring som ledelsesstrategi 
og pedagogisk virkemiddel virker 
altså mentalt ensrettende og
skaper mer konkurranse og større 
sosiale forskjeller. Det er faktisk 
det metoden går ut på. 

Konkurranse og sosiale 

Mål- og resultatstyring som ledelsesfi losofi  innebærer å ide        ologisere målstyringsprosessene, skriver Johan Nygaard.

Alternativet    til målstyring
MED ANDRE
ORD

Johan Nygaard

forskjeller er i en viss grad 
naturlig og nødvendig i samfunn 
med arbeidsdeling. Og mental 
ensretting er et nødvendig 
element i alt samarbeid og alle 
sosiale læringsprosesser. Men en 
systematisering og ideologisering 
av målstyringsprosessene som 
ledelsesstrategi og pedagogiske 
virkemiddel fører i skolen som i 
arbeidslivet uavvendelig til et 
antihumanistisk og undertryk-
kende fryktvelde. Det har vi sett 
før, og dette ser vi nå ekstreme 
utslag av i USA og EU, for ikke å 
snakk om Asia.  

Hvordan mål- og resultatsty-
ringsmetoden oppfyller seg selv 
kan illustreres av et tilforlatelig 
tiltak som nevnes i Forvaltnings-
meldingen. Regjeringen vil 
nemlig foreslå tiltak som sikrer
spredning av kunnskap om 
omorganisering og styring. Dette 
kan da ingen være imot? Men 
hva innebærer egentlig dette?

Mål- og resultatstyring som 
ledelsesfi losofi  innebærer å 

enheter, brukermedvirkning i 
systemutviklingsprosesser og 
samarbeid i selvorganiserende 
nettverk.

Leseren må selv danne disse 
begrepene i sitt eget sinn og 
relatere dem til den moderne 
virkeligheten som omgir oss. Det 
krever en anstrengelse, men når 
vi blir fortrolig med disse begre-
pene, vil det både styrke forsva-
ret av de faglige, sosiale og 
kulturelle verdiene i akademia og 
arbeidslivet for øvrig, og lede 
oppmerksomheten mot vår tids 
nye muligheter. Disse begrepene 
er spesielt viktige når akademia 
skal begripe og svare på utfor-
dringene som ligger i de nye 
mediene og for eksempel iTunes 
University, på en offensiv og 
konstruktiv måte.

En prosessorientert tilnærming til
systemutvikling involverer 
selvfølgelig målstyringsproses-
sene, mens en mål- og resultat-
styrt tilnærming til systemutvik-
ling ignorerer prosessforståelse, 
og avskjærer seg dermed fra 
systemforståelse. Dette er den 
samme ignoransen professor 
Erik S. Reinert peker på i sin 
kritikk av det fi nansielle eierska-
pets nyklassiske økonomiske 
teorier.

Et av den nye teknologiens 
største fortrinn er at den gjør 
individuell og lokal tilpasning 
mye enklere og billigere. Den nye 
teknologien gir oss også anled-
ning til å respondere raskere og 
mer adekvat på endrede betingel-
ser og ny kunnskap, og til å dele 
informasjon og improvisere og 
synkronisere beslutningssitua-
sjoner mye raskere og smidigere 
underveis i saksgangen, enn det 
mål- og resultatstyrte systemer 
tillater. Den audiovisuelle 
informasjons- og kommunika-
sjonsteknologien gir oss således 
muligheter til å organisere oss 
mer behov- og situasjonstilpasset 
og samtidig mer ressursøkono-
misk i en stadig mer omskiftelig 
verden.

For å videreutvikle vår kapasi-
tet med den nye teknologien 
tilgjengelig må altså beslutnings-
strukturene moderniseres. Det 
innebærer å distribuere makt. 
Her ligger det et formidabelt 
effektiviseringspotensial. Denne 
forståelsen må innarbeides i 
moderne politisk tenkning.

Det effektiviseringspotensialet 
som ligger i opplyste og initiativ-
rike medarbeideres intelligente 
samspill med den nye teknolo-
gien representerer også en 
videreutvikling av folkestyret. 
Men dette potensialet kan 
fornyingsministeren fra SV ikke 
utløse med å «sikre spredning av 
kunnskap» om mål- og resultat-
styring fra sentralt hold.

Johan Nygaard

ideologisere målstyringsproses-
sene. Dette er helt nødvendig for 
å etablere en felles forståelse 
mellom ledelsen og medarbei-
derne når målstyringsreformene 
skal implementeres. Men når 
Stortinget har vedtatt denne 
bestemte ledelsesfi losofi en for 
Staten, har det samtidig opphøyd 
mål- og resultatstyring til politisk
ideologi. Da blir altså det å «sikre 
spredning av kunnskap om 
omorganisering og styring» en 
tilslørende omskrivning av å 
sikre politisk indoktrinering på 
jobben.

Vi må ikke ta lett på denne 
overrumplende problemstillin-
gen. Det fullfi nansierte motebe-
grepet «evidensbasert psykologi» 
tilslører nettopp ikke at dette 
dreier seg om å fi nslipe de 
adferdspsykologiske og transak-
sjonspedagogiske (straff & 
belønning) ledelsesstrategiene i 
målstyrte systemer. Mål- og 
resultatstyring som ledelsesfi lo-
sofi  er designet for å initiere 
reformprosesser ovenifra og 
konkurrere alle kostnader ned 

mot smertegrensen. I målsty-
ringsspillene fi nnes det ikke noe 
språk for å hevde de faglige, 
sosiale og kulturelle verdiene i 
arbeidslivet. Dette er rått parti. 
Mål- og resultatstyring som 
politisk ideologi fungerer 
selvfølgelig på samme måte.

Innføringen av mål- og resul-
tatstyring som ledelsesfi losofi  i 
staten er det helt sentrale 
eksempelet på det professor 
Noralv Veggeland i sin siste bok 
«Taming the Regulatory State» 
kaller «rettsliggjøringen av 
politikken». Stortingets rettslig-
gjøring av mål- og resultatstyring 
innebærer at politikerne gir fra 
seg makt til forvaltningsorganer 
og ytre etater. Resultatet er altså 
at det er mål- og resultatstyrings-
metoden som styrer politikerne. 
Rettsliggjøringen av mål- og 
resultatstyring utvisker dermed 
forskjellene mellom partiene og 
tømmer politikken for etisk og 
kulturelt innhold. Slik ligger 
mål-og resultatstyringsideolo-
gien som en kald skygge over 
landet og suger sjelen ut av det 
norske velferdssamfunnet. Vi 

kan kalle dette tilbakeskrittet i 
demokratisk utvikling for 
«demokratisk føydalisme». 

Mål- og resultatstyring som
managementfi losofi  ble utviklet i 
en forgangen tid da datamaski-
ner bare ble brukt til å prosessere 
store mengder nummer og tall. 
Metoden er ikke designet for, og 
følgelig ikke egnet til, å utvikle 
og utnytte det moderne mennes-
kets nye muligheter med den 
audiovisuelle informasjons- og 
kommunikasjonsteknologien 
tilgjengelig. De anakronistiske 
strukturene og det rigide spillet 
som følger med mål- og resultat-
styringsmetoden hemmer den 
faglige, sosiale og kulturelle 
utviklingen.

For å utvikle vår tids nye 
muligheter fordres selvsagt en 
mye mer prosessorientert;
teknologiorientert og medarbei-
der- og brukerorientert tilnær-
ming til systemutvikling. Den 
prosessorienterte tilnærmingen 
til systemutvikling aktualiserer 
moderne begreper som; åpen 
systemdesign, multifunksjonelle 

STYRES: Stortin-
gets rettsliggjø-
ring av mål- og 
resultatstyring 
innebærer at 
politikerne gir 
fra seg makt til 
forvaltningsor-
ganer og ytre 
etater, skriver 
Johan Nygaard. 

«I virkeligheten ser vi at det 
er metoden som styrer leder-
ne og politikerne»

FAKTA

Mål- og resultatstyring:
■ Bjarne Håkon Hanssen la 19. juni 
fram Samhandlingsreformen «Rett 
behandling – på rett sted – til rett 
tid». 

■ Heidi Grande Røys la 3. april fram 
Forvaltningsmeldingen «Ei forvalt-
ning for demokrati og fellesskap». 

■ Johan Nygaard kritiserer her 
mål- og resultatstyring i statsfor-
valtningen.

■ For å utvikle vår tids nye mulig-
heter fordres selvsagt en mye mer 
prosessorientert; teknologiorien-
tert og medarbeider- og brukerori-
entert tilnærming til systemutvik-
ling, mener Nygaard.
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innhold. Slik ligger mål-og resul-
tatstyringsideologien som en kald 

skygge over landet og suger sjelen ut av det 
norske velferdssamfunnet. Vi kan kalle dette 
tilbakeskrittet i demokratisk utvikling for 
«demokratisk føydalisme». 

Mål- og resultatstyring som manage-
mentfi losofi  ble utviklet i en forgangen tid 
da datamaskiner bare ble brukt til å proses-
sere store mengder nummer og tall. Me-
toden er ikke designet for, og følgelig ikke 
egnet til, å utvikle og utnytte det moderne 
menneskets nye muligheter med den audio-
visuelle informasjons- og kommunikasjons-
teknologien tilgjengelig. De anakronistiske 
strukturene og det rigide spillet som følger 
med mål- og resultatstyringsmetoden hem-
mer den faglige, sosiale og kulturelle utvik-
lingen. 

For å utvikle vår tids nye muligheter for-
dres selvsagt en mye mer prosessorientert; 
teknologiorientert og medarbeider- og bru-
kerorientert tilnærming til systemutvikling. 
Den prosessorienterte tilnærmingen til sys-
temutvikling aktualiserer moderne begreper 
som; åpen systemdesign, multifunksjonelle 
enheter, brukermedvirkning i systemutvi-

klingsprosesser og samarbeid i selvorgani-
serende nettverk.

Leseren må selv danne disse begrepene 
i sitt eget sinn og relatere dem til den mo-
derne virkeligheten som omgir oss. Det kre-
ver en anstrengelse, men når vi blir fortro-
lig med disse begrepene, vil det både styrke 
forsvaret av de faglige, sosiale og kulturelle 
verdiene i akademia og arbeidslivet for øv-
rig, og lede oppmerksomheten mot vår tids 
nye muligheter. Disse begrepene er spesielt 
viktige når akademia skal begripe og svare 
på utfordringene som ligger i de nye medi-
ene og for eksempel iTunes University, på en 
off ensiv og konstruktiv måte.

En prosessorientert tilnærming 
til systemutvikling involverer selvfølgelig 
målstyringsprosessene, mens en mål- og 
resultatstyrt tilnærming til systemutvikling 
ignorerer prosessforståelse, og avskjærer seg 
dermed fra systemforståelse. Dette er den 
samme ignoransen professor Erik S. Reinert 
peker på i sin kritikk av det fi nansielle eier-
skapets nyklassiske økonomiske teorier.

Et av den nye teknologiens største for-
trinn er at den gjør individuell og lokal til-
pasning mye enklere og billigere. Den nye 

teknologien gir oss også anledning til å 
respondere raskere og mer adekvat på en-
drede betingelser og ny kunnskap, og til å 
dele informasjon og improvisere og synkro-
nisere beslutningssituasjoner mye raskere 
og smidigere underveis i saksgangen, enn 
det mål- og resultatstyrte systemer tillater. 
Den audiovisuelle informasjons- og kom-
munikasjonsteknologien gir oss således 
muligheter til å organisere oss mer behov- 
og situasjonstilpasset og samtidig mer res-
sursøkonomisk i en stadig mer omskift elig 
verden. 

For å videreutvikle vår kapasitet med den 
nye teknologien tilgjengelig må altså beslut-
ningsstrukturene moderniseres. Det inne-
bærer å distribuere makt. Her ligger det et 
formidabelt eff ektiviseringspotensial. Den-
ne forståelsen må innarbeides i moderne 
politisk tenkning.

Det eff ektiviseringspotensialet som ligger 
i opplyste og initiativrike medarbeideres in-
telligente samspill med den nye teknologien 
representerer også en videreutvikling av 
folkestyret. Men dette potensialet kan for-
nyingsministeren fra SV ikke utløse med å 
«sikre spredning av kunnskap» om mål- og 
resultatstyring fra sentralt hold. ■■

■■ Bent Sofus Tranøy

De siste ukene har et miljø av for anled-
ningen LO-fi nansierte forskere (deriblant 
undertegnede) ligget i strid med Finansde-
partementet og spesielt det underliggende 
organet SSØ (Statens Senter for Økonomisk 
styring). Det vi krangler om er regnskaps-
prinsipper og standarder.

Professorparet Jensen og Monsen mener 
at lønnsomhetsregnskap basert på regn-
skapsstandarder utviklet for privat sektor 
passer dårlig i off entlig sektor fordi lønn-
somhet ikke er et naturlig styringsmål for 
skattefi nansierte, velferdsproduserende of-
fentlige institusjoner. Frp synes de samme 
standardene passer godt, fordi man da let-
tere kan sammenligne off entlig og privat 
produksjon med henblikk på privatisering. 
Ledelsen i fi nansdepartementet mener at 
regnskapsstandarder i hovedsak er for nøy-
tral teknologi å regne, at private eksperter er 

fl inke og at sterk orientering mot kostnader 
ikke betyr at man tenker lønnsomhet. 

Dette er viktig nok, men diskusjonen 
slutter ikke der. For det første mener stadig 
fl ere at de nye regnskapsstandardene ikke 
passer spesielt godt i privat sektor heller. 
Med sin vekt på å legge løpende markeds-
priser på aktiva (som bygninger, verdipa-
pirer og maskiner/utstyr) inn i bedrift enes 
balanser virker de best hvis markedene er 
rolige (slik at ikke lønnsomheten og soli-
diteten blir dønn ustabil) og omsetningen 
av formuesobjekter høy (slik at det fi nnes 
realistiske markedspriser). Derfor har da 
også fi nanskrisen gjort at noen regler al-
lerede er lempet på i panikk, og vi har 

fått en ganske heft ig internasjonal debatt 
om en utvikling som fram til nylig fore-
gikk i det stille. I denne debatten står ikke 
stat mot marked, men markedsaktør mot 
markedsaktør. Det er fi nansfolk mot pro-
duksjonsfolk. Engelske banker mot tyske 
småbedrift er. Turbokapitalist mot skapen-
de, konservativ kapitalist. Finans er et ord 
med fl ere betydninger. Selv om man job-
ber i Finansdepartementet behøver man 
ikke alltid ta parti med fi nanseliten.

For det andre mener jeg at organene 
og prosessen som har gitt oss de regnskaps-
standardene som nå skal gjelde for privat 
sektor i Norge, og som off entlig sektor i følge 
Finansdepartementet skal legge seg tettest 
mulig opp til, savner demokratisk legitimi-
tet. Her bygger jeg blant annet på en nett-
verksanalyse gjort av forskerne James Perry 
og Andreas Nölke. 

Perry og Nölke bruker fl ere mål (hvem 
betaler, hvor rekrutteres det fra, hvem utta-
ler seg i høringsrundene), og funnene er like 
på tvers av indikatorene: De fi re store revi-
sjonsselskapene sammen med fi nansnærin-
gen for øvrig, er helt dominerende. Endrede 
regnskapsregler kan utløse gigantbonuser 
og undergrave ansattes pensjonsavtaler. Li-
kevel er fagforeninger og andre brede sam-
funnsinteresser helt fraværende der regn-
skapsstandarder settes. Perry, Nölke og an-
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Hvorfor ikke glede seg over å leve i et land der vanlige folk fortsatt kan 
organisere seg til en viss innfl ytelse? 

Magnus Marsdal. Paradoks, side 27.KRONIKK
&DEBATT

debatt@klassekampen.no «

▼

PÅ TEPPET
Hjelpekorps
På SVs landsstyremøte 
mandag skal nestleder 
Audun Lysbakken vikari-
ere for 
Kristin
Halvorsen
i den faste 
gjennom-
gang av 
den
politiske 
situasjo-
nen.

Siden
siste meningsmåling ga SV
5,5 prosent, er det naturlig 
at møtet fi nner sted i Røde
Kors’ lokaler.

Yes, please
Bedriftens spamfi lter 
måtte gi tapt for følgende 
Viagra-framstøt:

Do you want to be one of 
those guys that your 
girlfriend talks about over 
drinks to her girlfriends, 
talking about how skilled 
you are in the bedrooom? 
Do you want to be the kind 
of guy who makes her have 
orgasm after orgasm until 
she begs you to stop?

Hvorfor ikke, egentlig?

Sentral
Påtroppende fylkesmann 
Øystein Djupedal, for 
anledningen utnevnt til 
Sentrale
represen-
tanter for 
regje-
ringspar-
tiene, sier 
til VG Nett 
at Hoder
må rulle
etter
meldinger
om at Kongen kan være 
overvåket.

En ekspertuttalelse, hva 
hoderulling angår.

Brannfakkel
P4 brakte i går følgende 
uttalelse fra kong Harald i 
sakens anledning:

– Jeg vet ikke mer enn 
dere. Vi får se hva politiet 
kommer fram til.

Og enda hevder noen at 
monarken bare har sere-
moniell betydning.

Arbe
Bilaget beskriver den
nykonfutsianske arberek-
kefølge i Nord-Korea.

Vi trodde ikke arbe var 
det Kim’ene drev mest 
med.

teppet@klassekampen.no 

Representanter.

Får førstehjelp?

De siste ukene har et miljø av for anled-
ningen LO-fi nansierte forskere (deri-
blant undertegnede) ligget i strid med 
Finansdepartementet og spesielt det 
underliggende organet SSØ (Statens 
Senter for Økonomisk styring). Det vi 
krangler om er regnskapsprinsipper og 
standarder.

Professorparet Jensen og Monsen 
mener at lønnsomhetsregnskap basert 
på regnskapsstandarder utviklet for 
privat sektor passer dårlig i offentlig sek-
tor fordi lønnsomhet ikke er et naturlig 
styringsmål for skattefi nansierte, 
velferdsproduserende offentlige institu-
sjoner. Frp synes de samme standardene 
passer godt, fordi man da lettere kan 
sammenligne offentlig og privat produk-
sjon med henblikk på privatisering. 
Ledelsen i fi nansdepartementet mener 
at regnskapsstandarder i hovedsak er for 
nøytral teknologi å regne, at private 
eksperter er fl inke og at sterk oriente-
ring mot kostnader ikke betyr at man 
tenker lønnsomhet. 

Dette er viktig nok, men diskusjonen 
slutter ikke der. For det første mener 
stadig fl ere at de nye regnskapsstandar-
dene ikke passer spesielt godt i privat 
sektor heller. Med sin vekt på å legge 
løpende markedspriser på aktiva (som 
bygninger, verdipapirer og maskiner/
utstyr) inn i bedriftenes balanser virker 
de best hvis markedene er rolige (slik at 
ikke lønnsomheten og soliditeten blir 

dønn ustabil) og omsetningen av 
formuesobjekter høy (slik at det fi nnes 
realistiske markedspriser). Derfor har 
da også fi nanskrisen gjort at noen 
regler allerede er lempet på i panikk, og 
vi har fått en ganske heftig internasjo-
nal debatt om en utvikling som fram til 
nylig foregikk i det stille. I denne 
debatten står ikke stat mot marked, 
men markedsaktør mot markedsaktør. 
Det er fi nansfolk mot produksjonsfolk. 
Engelske banker mot tyske småbedrif-
ter. Turbokapitalist mot skapende, 
konservativ kapitalist. Finans er et ord 
med fl ere betydninger. Selv om man 
jobber i Finansdepartementet behøver 

man ikke alltid ta parti med fi nanseli-
ten.

For det andre mener jeg at organene og 
prosessen som har gitt oss de regnskaps-
standardene som nå skal gjelde for 
privat sektor i Norge, og som offentlig 
sektor i følge Finansdepartementet skal 
legge seg tettest mulig opp til, savner 
demokratisk legitimitet. Her bygger jeg 
blant annet på en nettverksanalyse gjort 
av forskerne James Perry og Andreas 
Nölke. 

Perry og Nölke bruker fl ere mål (hvem 
betaler, hvor rekrutteres det fra, hvem 

uttaler seg i hørings-
rundene), og funnene 
er like på tvers av 
indikatorene: De fi re 
store revisjonsselska-
pene sammen med 
fi nansnæringen for 
øvrig, er helt domine-
rende. Endrede 
regnskapsregler kan 
utløse gigantbonuser 
og undergrave ansat-

tes pensjonsavtaler. Likevel er fagfore-
ninger og andre brede samfunnsinteres-
ser helt fraværende der regnskapsstan-
darder settes. Perry, Nölke og andre 
samfunnsforskere mener dette er et stort 
demokratisk problem. 

For egen regning vil jeg legge til at det er 
naturlig å være skeptisk til privat 
standardsetting og kvalitetskontroll 
etter en rekke skandaler knyttet til 
rollekonfl ikter og habilitet de siste årene. 
Noen som husker Enron og Arthur 
Andersen? Hørt om kredittvurderings-
byråer? I tillegg kommer det at bransjen 
har en klar egeninteresse av å dreie 

standardene i en retning som gjør at 
deres kompetanse blir salgbar overfor 
offentlig sektor. Jo likere reglene for 
offentlig sektor blir de som gjelder i 
privat sektor, jo mer kan revisjonsselska-
pene selge tjenester knyttet til rådgiv-
ning, offentlig privat-samarbeid, konkur-
ranseutsetting, for ikke snakke om 
revisjon.

Dette ligger bak min påstand om at 
prosessen savner legitimitet og at en 
norsk rød-grønn regjering bør være 
forsiktig. Denne konklusjonen blir i en 
kronikk i Klassekampen 3 juni avfeid 
som «konspiratorisk» av statssekretær 
Geving, som også synes å mene at når vi 
importerer revisorskapte regler for 
deretter å tilpasse reglene for offentlig 
sektor «mest mulig» med disse, er det 
norske politikere og ikke de transnasjo-
nale private interessene som sitter i 
førersetet. Geving er Senterpartimann. 
Henter han næring til sin demokratiske 
sinnsro i gode erfaringer med EØS-
avtalen?

På den annen side: Gjør statssekretær 
Geving som så mange av sine forgjen-
gere, og dukker opp som leder i et 
kommunikasjonsbyrå, eller i lomma til 
Røkke i Aker, eller i et revisjons- eller 
konsulentselskap etter valget, vil noen 
mene at slike karriereløp er prinsipielt 
problematiske for vårt politiske system. 
Andre vil avfeie det som konspirasjons-
teorier.

Bent Sofus Tranøy
førsteamanuensis ved Høgskolen i 

Hedmark og forsker ved Fafo
bst@fafo.no

Skribentene Thor Bjarne Bore, Arnfi nn Haram, Bent 
Sofus Tranøy, Stephen Walton og Marie Lovise Widnes 
analyserer og kommenterer dagsaktuelle tema og 
politiske fenomen lørdager i Klassekampen.

Et demokratisk problem

SIGNERT
Bent Sofus Tranøy

Det er naturlig å være skeptisk til privat standardsetting.

 ILLUSTRASJON: KNUT LØVÅS, KNUGUNN@ONLINE.NO

«I denne debatten står 
ikke stat mot marked, 
men markedsaktør mot 
markedsaktør»

Det er naturlig å være skeptisk til privat standardsetting.

Et demo  -
kratisk 
problem

«I denne debatten står ikke stat 
mot marked, men markedsaktør mot 
markeds aktør»

Klassekampen 

13. juni 2009:

»

SSØ / REGNSKAP
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EIENDOM: NSBs eiendoms-
selskap tar så høy husleie at 
NSB ikke lenger har råd til å 
bruke egne lokaler. – Det er 
viktig å realisere eiendoms-
verdiene i selskapet, sier 
NSBs direktør Einar Enger. 

■■ Svenn Arne Lie

Da NSB og Jernbaneverket skilte lag i 1996, 
ble de fl este eiendommene, som stasjons-
bygg, vedlikeholdsverksteder, terminaler og 
velferdsbygninger, overtatt av et eget utskilt 
eiendomsselskap som i dag heter NSB Rom 
Eiendom. 

Selskapet forvalter en eiendomsmasse til 
en verdi av sju milliarder kroner, og er en 
av landets største eiendomsaktører. Mange 
av eiendommene som Rom Eiendom i dag 
forvalter var i sin tid kjøpt opp av NSB til 
framtidige jernbaneformål. Rom Eiendom 
har imidlertid avkastning som hovedfokus 
for sin eiendomsforvaltning, noe som fører til 
at NSBs jernbanevirksomhet på en rekke om-
råder ikke har råd til å bruke eiendommene.

– For dyrt
I Lodalen eier Rom Eiendom et verkstedan-
legg som ble bygget på midten av 1960-tallet 
for lokomotiver, og er nedbetalt for mange 
år siden. Rom Eiendom krevde markeds-
leie for at Mantena, NSB sitt vedlikeholds-
selskap, skulle få bruke anlegget. Mantena 

hadde ikke råd og måtte fl ytte. Istedenfor ble 
anlegget i Lodalen leid ut av Rom Eiendom 
til en konkurrent av Mantena.

– Det er helt på trynet når vi i Mantena 
tvinges ut av lokalene vi har vært i årevis fordi 
Rom Eiendom skal tjene penger og tar så høy 
pris at vi ikke har råd til å være der. Rom Ei-
endom tenker overhodet ikke jernbane, sier 
Dag-Arne Johansen, leder for verkstedklub-
ben til Mantena i Lodalen til Klassekampen.

Det er ikke bare i Lodalen at NSB Rom 
Eiendom er omstridte. 

Tidligere eide NSB overnattingsrom til 
kjørende personale som konduktører og 
lokførere. Rom Eiendom krever nå så høy 
husleie for disse lokalene at NSB heller beta-
ler hotellrom til sine ansatte, framfor å leie i 
NSB sine egne lokaler av Rom Eiendom. 

– Leker kapitalister
Eiendommene som NSB før eide rundt Oslo 
S, har Rom Eiendom solgt til privat næ-
ringsliv. Det betyr at jernbanen ikke har til-
gang på tomt til for eksempel bygging av ny 
stasjon til høyhastighetstog.   

På Hamar leier MiTrans-verkstedet lo-
kalene av Rom Eiendom AS. Verkstedleder 
Magne Høgsveen er oppgitt over måten NSB 
organiserer eiendomsmassen sin på. 

– Mange av eiendommene utgjør en sen-
tral del av det å drive med jernbanedrift  i 
Norge. Vår verkstedshall på Hamar burde jo 
vært eid av oss, ikke av Rom Eiendom, sier 
Høgsveen. 

Han mener helhetstankegangen 
i jernbanen blir borte når eiendom-

Demokratisk 
problem?
LESERBREV 17. JUNI

■■ Harald Brandsås

I en kommentar i Klassekampen lør-
dag 13. juni harselerer førsteamanuensis 
Bent Sofus Tranøy med Finansdeparte-
mentet om regnskapsstandardene i staten. 
Kommentaren er dessverre full av feil. Når 
budskapet baserer seg på feil faktum, er 
det ikke rart at vurderingene også blir feil.

Jeg har stor tro på at Finansdeparte-
mentet når de fastsetter sine statlige stan-
darder klarer å gjøre en forsvarlig vurde-
ring av ulike kilder som de anvender. De 
klarer nok også å vurdere hvilken veiled-
ning de vil hente fra internasjonale stan-
darder.

Tranøy har større problemer med 
det, noe hans referanse til forskerne Perry 
og Nölke viser. Problemet er at Perry og 
Nölke har forsket på en annen organisa-
sjon enn den Finansdepartementet henter 
veiledning fra! Perry og Nölke har for-
sket på sammensetning av og innfl ytel-
sen på IASB – International Accounting 
Standards Board, mens det er IPSASB 

– International Public Sector Accounting 
Standards Board – som fastsetter regn-
skapsstandarder for off entlig sektor. Gan-
ske like navn, men to helt forskjellige or-
ganisasjoner!

I IPSASB har de private revisjonssel-
skapene ingen dominerende stilling. Fire 
av 18 styremedlemmer i IPSASB kommer 
fra disse selskapene. De øvrige 14 med-
lemmene kommer fra departementer, 
riksrevisjoner, off entlige standardsettere 
og universiteter i ulike land. De som avgir 
høringssvar til disse standardene kommer 
også i hovedsak fra off entlig sektor. ■■

Harald Brandsås er fagdirektør i 
Revisorforeningen

Skvises ut av 
sine egne

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

kan forvalte eiendommene til 
jernbaneformål.

– Jeg er ikke ute etter å ram-
me NSB, men det er klart at 
selskapets kommersielle for-
valtning av eiendommene, 
skader utviklingen av jernba-
nen. Jeg tror løsningen på det-
te er å gjenreise statsbanene 

der infrastruktur og transport 
er i samme enhet. Da ville de 
ulike bestanddelene ha felles 
mål, og ikke slik som i dag der 
den enes bedriftsøkonomiske 
interesser går på bekostning 
av helheten, sier han.

svennal@klassekampen.no
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JERNBANE
Av Svenn Arne Lie

Da NSB og Jernbaneverket 
skilte lag i 1996, ble de fl este 
eiendommene, som stasjons-
bygg, vedlikeholdsverksteder, 
terminaler og velferdsbygnin-
ger, overtatt av et eget utskilt 
eiendomsselskap som i dag 
heter NSB Rom Eiendom. 

Selskapet forvalter en eien-
domsmasse til en verdi av sju 
milliarder kroner, og er en av 
landets største eiendomsaktø-
rer. Mange av eiendommene 
som Rom Eiendom i dag for-
valter var i sin tid kjøpt opp av 
NSB til framtidige jernbane-
formål. Rom Eiendom har 
imidlertid avkastning som 
hovedfokus for sin eiendoms-
forvaltning, noe som fører til 
at NSBs jernbanevirksomhet 
på en rekke områder ikke har 
råd til å bruke eiendommene.

– For dyrt
I Lodalen eier Rom Eiendom 
et verkstedanlegg som ble 
bygget på midten av 1960-tal-
let for lokomotiver, og er ned-
betalt for mange år siden. 
Rom Eiendom krevde mar-
kedsleie for at Mantena, NSB 
sitt vedlikeholdsselskap, skul-
le få bruke anlegget. Mantena 
hadde ikke råd og måtte fl ytte. 
Istedenfor ble anlegget i Lo-
dalen leid ut av Rom Eiendom 
til en konkurrent av Mantena.

– Det er helt på trynet når vi 
i Mantena tvinges ut av loka-
lene vi har vært i årevis fordi 
Rom Eiendom skal tjene pen-
ger og tar så høy pris at vi ikke 
har råd til å være der. Rom Ei-
endom tenker overhodet ikke 
jernbane, sier Dag-Arne Jo-
hansen, leder for verksted-
klubben til Mantena i Lodalen 
til Klassekampen.

Det er ikke bare i Lodalen 
at NSB Rom Eiendom er om-
stridte.

Tidligere eide NSB overnat-
tingsrom til kjørende perso-
nale som konduktører og lok-
førere. Rom Eiendom krever 
nå så høy husleie for disse lo-
kalene at NSB heller betaler 
hotellrom til sine ansatte, 
framfor å leie i NSB sine egne 
lokaler av Rom Eiendom. 

– Leker kapitalister
Eiendommene som NSB før 
eide rundt Oslo S, har Rom 
Eiendom solgt til privat næ-
ringsliv. Det betyr at jernba-
nen ikke har tilgang på tomt 
til for eksempel bygging av ny 
stasjon til høyhastighetstog.   

På Hamar leier MiTrans-
verkstedet lokalene av Rom 
Eiendom AS. Verkstedleder 
Magne Høgsveen er oppgitt 
over måten NSB organiserer 
eiendomsmassen sin på. 

– Mange av eiendommene 
utgjør en sentral del av det å 
drive med jernbanedrift i Nor-

ge. Vår verkstedshall på Ha-
mar burde jo vært eid av oss, 
ikke av Rom Eiendom, sier 
Høgsveen.

Han mener helhetstanke-
gangen i jernbanen blir borte 
når eiendommer og bygnin-
ger skal verdisettes separat. 

– Spørsmålet er om NSB og 
jernbanen som helhet i Norge 
er tjent med denne typen 
eiendomsforvaltning. Rom 
Eiendom har fått disse verdi-
ene gratis, og nå løper de 
rundt og leker kapitalister ved 
å tømme jernbanen for verdi-

er, sier han.
Johansen i Mantena er 

enig.
– Rom Eiendom har blitt en 
stat i staten. Slik selskapet 
fungerer i dag har de altfor 
stor innfl ytelse over jernbane-
virksomheten i NSB. Som 
kommersiell aktør så tapper 
eiendomsselskapet jernbanen 
for verdier, sier han.

Eiendomsformidling
NSB-direktør Einar Enger av-
viser kritikken mot eiendoms-
selskapet. Han mener de an-
satte i jernbanen har misfor-
stått hvis de tror at Rom Eien-
dom skal bruke eiendom til 
jernbaneformål.

– Hvorfor skal NSB Rom Ei-

endom ta hensyn til jernbane-
drift i sin virksomhet? De er 
jo et eiendomsselskap og skal 
kun drive med eiendomsut-
vikling, sier direktør i NSB Ei-
nar Enger. 

Han kaller det en absurd 
diskusjon å problematisere 
rollen til Rom Eiendom.  

– NSB skal forvalte verdie-
ne i selskapet på en lønnsom 
måte. Dette omfatter ikke 
bare jernbanedriften, men 
også i aller høyeste grad eien-
dommene. Innad i NSB er vi 
fornøyd med den måten Rom 
Eiendom forvalter eiendoms-
massen til jernbanen på, sier 
han.

Enger forteller at NSB som 
konsern er interessert i å være 
effektive og at Rom Eiendom 
bidrar til dette. 

– Vi ønsker ikke å bruke 
mer kvadratmeter enn høyst 
nødvendig. Når det gjelder 
Mantena er det ikke tvil om at 
denne leieprisen bidrar å ef-
fektivisere bedriften. Det må 
være hevet over enhver tvil.

– Mantena-ansatte mener 
de taper på dette?

– Ved å ha gratis leie så ville 
jo ikke Mantena hatt noen 
insitament til å være arealef-

fektive. Det presset vil vi jo ha 
på Mantena, sier Enger.

Johansen er sjokkert over 
uttalelsene til NSB-direktø-
ren.

– Det er vel jernbane, og 
ikke eiendomsvirksomhet, vi 
i NSB-systemet driver med! 
Thon-Eiendom tjener penger 
på eiendommene sine og det 
er greit nok, men Rom Eien-
dom er jo en del av NSB og 
skal drive med jernbanevirk-
somhet, sier han.

Ikke samfunnsinteresser
Bård Thorkildssen er tillits-
valgt i Jernbaneforbundet. 
Han mener problemene med 
eiendomsforvaltningen kan 
spores tilbake til selve oppde-
lingen av NSB.  

– Denne problemstillingen 
med NSB Rom Eiendom viser 
hvordan hele organiseringen 
av jernbanen har spilt fallitt. 
Her har de ulike delene av 
jernbanesystemet ulike mål. 
Dette taper samfunnet på.

– Hvordan da?

– Det er helt opplagt at de 
bedriftsøkonomiske interes-
sene til NSB er på kant med 
de samfunnsøkonomiske in-
teressene når det gjelder for-
valtning av jernbanen. Dette 
er i all hovedsak et politisk an-
svar fordi rammevilkårene til 
NSB er så dårlige at selskapet 
operer på den måten de nå 
gjør.

Mer proft?
Hovedargumentet til NSB for 
å etablere et eget eiendoms-
selskap, var å profesjonalisere 
driften. 
Thorkildssen er uenig.

– De profesjonelle eien-
domsmeglerne kan kanskje 
forvalte og selge eiendom, 
men de verken kan eller bør 
forvalte jernbaneeiendom. 
Rom Eiendom har rett og slett 
fått kloa i noe de ikke burde 
hatt kloa i, sier Thorkildssen. 

Han mener at den beste løs-
ningen ville vært om mer av 
disse eiendommene ble over-
tatt av Jernbaneverket som 

FALLITT: – De bedriftsøkonomiske interessene til NSB er på kant 
med samfunnsinteressene når det gjelder forvaltning av jernba-
nen, sier tillitsvalgt Bård Thorkildssen.  FOTO: JON LUNDELL

DYRT: NSBs vedlikeholdsselskap, Mantena, måtte fl ytte ut av lokalene de            hadde brukt i Lodalen i årevis fordi NSB Rom Eiendom tok så høy leie. – Helt på tryne, sier Dag-Arne Johansen, verkstedsleder ved Mantena. 
 FOTO: TOM HENNING BRATLIE

EIENDOM: NSBs eiendomsselskap tar så 
høy husleie at NSB ikke lenger har råd 
til å bruke egne lokaler. – Det er viktig å 
realisere eiendomsverdiene i selskapet, 
sier NSBs direktør Einar Enger. 

Skvises ut av sine egne
FAKTA

Eiendom i jernbanen:
■ NSB Rom Eiendom er NSB sitt 
heleide eiendomsselskap, som 
selger og leier ut stasjonsbygg, 
terminaler, vedlikeholdshaller, 
velferdsboliger og eiendommer.

■ Selskapets eiendommer 
er verdt cirka sju milliarder 
kroner. Rom Eiendoms ledere 
tjente i 2007 mellom 800.000 
og 1,5 millioner kroner.

■ Rom Eiendoms kortsiktige 
kommersielle profi l skader 
jernbanesatsingen, mener 
ansatte i jernbanen.    

– Markedsprisen ligger til 
grunn for prisene vi bruker til 
våre kunder. Vi er underlagt 
aksjelovens og konkurranse-
tilsynets bestemmelser, sam-
tidig som føringer fra våre ei-
ere i NSB konsernet og Sam-
ferdselsdepartementet forbyr 
oss å subsidiere enkeltaktører 
i markedet. Prisene er derfor 
det til enhver tid markedet 
legger til grunn, sier adminis-
trerende direktør i NSB Rom 
Eiendom AS Pål Berger.

Han forteller at prisnivået 
på leie og salg skal være uav-
hengig av aktører slik at alle i 

prinsippet skal ha anledning 
til å leie eller erverve lokaler 
eller eiendom.

– Hvis for eksempel jernba-
neverkstedet på Hamar kan få 
en billigere leie av et annet 
selskap enn NSB Rom Eien-
dom, så er det bare å leie av 
noen andre, sier Berger.

– Bidrar Rom Eiendom AS 
til at jernbanedriften i Norge 
blir billigere eller dyrere?

– Rom Eiendoms bidrag 
sørger for en mer effektiv 
jernbanedrift for kjernevirk-
somheten. Den samme mener 
samferdselsdepartementet.

– Lei av noen andre

JERNBANE
Konfl ikten om eiendommene i 
jernbanen er ikke av ny dato. 
Da NSB ble delt i en forvalt-
ningsenhet, Jernbaneverket, 
og et kommersielt togselskap i 
1996 ble de fl este eiendomm-
mene gitt til NSB. Jernbane-
verket og NSB har i fl ere om-
ganger vært inne hos Samferd-
selsministeren for å diskutere 
eiendomsforvaltningen i jern-
banen. Seinest i fjor avgjorde 
samferdselsdepartementet at 
dagens eiendomsstruktur skal 
fortsette å gjelde.

Jernbaneverket er særlig 
misfornøyd med denne løsnin-
gen.

– Vi mener at det hadde vært 
bedre om staten overtok disse 
eiendommene gjennom Jern-
baneverket. Denne eiendom-
men er en så sentral del av de 
forvaltningsoppgavene vi har 
at det er unaturlig at et eien-
domsselskap under NSB skal 
forvalte disse, sier Svein Hor-
risland i Jernbaneverket.

Han mener i tillegg at det er 
problematisk i et konkurran-
seperspektiv at NSB gjennom 
Rom Eiendom skal eie så mye 
infrastruktur i jernbanen.

– NSB er formelt sett en av 
fl ere operatører på skinnegan-
gen. Da er det problematisk at 
denne ene aktører eier så mye 
av jernbanen, sier han. 

NSB på sin side er glade for 
departementets avgjørelse om 
å la dem beholde eiendomme-
ne.

– Departementet har tatt en 
fornuftig avgjørelse i dette 
spørsmålet. Ved at vi i NSB har 
ansvaret for eiendommene 
kan vi utvikle dem slik at fl ere 
reisende ønsker å bruke toge-
ne, sier NSB-direktør Einar 
Enger.

Han legge til at Jernbane-
verket nå bør slå seg til ro med 
den beslutningen som depar-
tementet kom med i fjor.

svennal@klassekampen.no

Lang 
konfl ikt

«NSB Rom Eiendom er 
jo et eiendomsselskap 
og skal kun drive med 
eiendomsutvikling»

EINAR ENGER, NSB-DIREKTØR 
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Klassekampen 17. august 2009:

dre samfunnsforskere mener dette er et 
stort demokratisk problem. 

For egen regning vil jeg legge til at 
det er naturlig å være skeptisk til privat 
standardsetting og kvalitetskontroll et-
ter en rekke skandaler knyttet til rol-
lekonfl ikter og habilitet de siste årene. 
Noen som husker Enron og Arthur 
Andersen? Hørt om kredittvurderings-
byråer? I tillegg kommer det at bran-
sjen har en klar egeninteresse av å dreie 
standardene i en retning som gjør at 
deres kompetanse blir salgbar overfor 
off entlig sektor. Jo likere reglene for of-
fentlig sektor blir de som gjelder i privat 
sektor, jo mer kan revisjonsselskapene 
selge tjenester knyttet til rådgivning, of-
fentlig privat-samarbeid, konkurranse-
utsetting, for ikke snakke om revisjon. 

Dette ligger bak min påstand om at 
prosessen savner legitimitet og at en 
norsk rød-grønn regjering bør være 
forsiktig. Denne konklusjonen blir i en 
kronikk i Klassekampen 3 juni avfeid 
som «konspiratorisk» av statssekretær 
Geving, som også synes å mene at når vi 
importerer revisorskapte regler for der-
etter å tilpasse reglene for off entlig sek-
tor «mest mulig» med disse, er det nor-
ske politikere og ikke de transnasjonale 
private interessene som sitter i førerse-
tet. Geving er Senterpartimann. Henter 
han næring til sin demokratiske sinnsro 
i gode erfaringer med EØS-avtalen? 

På den annen side: Gjør statssekre-
tær Geving som så mange av sine for-
gjengere, og dukker opp som leder i et 
kommunikasjonsbyrå, eller i lomma til 
Røkke i Aker, eller i et revisjons- eller 
konsulentselskap etter valget, vil noen 
mene at slike karriereløp er prinsipielt 
problematiske for vårt politiske system. 
Andre vil avfeie det som konspirasjons-
teorier. ■■

Bent Sofus Tranøy er førsteamanu-
ensis ved Høgskolen i Hedmark og 
forsker ved Fafo  »

REGNSKAP
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mer og bygninger skal verdisettes 
separat. 

– Spørsmålet er om NSB og jernbanen 
som helhet i Norge er tjent med denne ty-
pen eiendomsforvaltning. Rom Eiendom 
har fått disse verdiene gratis, og nå løper 
de rundt og leker kapitalister ved å tømme 
jernbanen for verdier, sier han. 

Johansen i Mantena er enig.
– Rom Eiendom har blitt en stat i staten. Slik 
selskapet fungerer i dag har de altfor stor inn-
fl ytelse over jernbanevirksomheten i NSB. 
Som kommersiell aktør så tapper eiendoms-
selskapet jernbanen for verdier, sier han.

Eiendomsformidling
NSB-direktør Einar Enger avviser kritik-
ken mot eiendomsselskapet. Han mener de 
ansatte i jernbanen har misforstått hvis de 
tror at Rom Eiendom skal bruke eiendom til 
jernbaneformål. 

– Hvorfor skal NSB Rom Eiendom ta 
hensyn til jernbanedrift  i sin virksomhet? 
De er jo et eiendomsselskap og skal kun 
drive med eiendomsutvikling, sier direktør i 
NSB Einar Enger. 

Han kaller det en absurd diskusjon å pro-
blematisere rollen til Rom Eiendom.  

– NSB skal forvalte verdiene i selskapet 
på en lønnsom måte. Dette omfatter ikke 
bare jernbanedrift en, men også i aller høy-
este grad eiendommene. Innad i NSB er 
vi fornøyd med den måten Rom Eiendom 

forvalter eiendomsmassen til jernbanen på, 
sier han. 

Enger forteller at NSB som konsern er 
interessert i å være eff ektive og at Rom Eien-
dom bidrar til dette. 

– Vi ønsker ikke å bruke mer kvadrat-
meter enn høyst nødvendig. Når det gjelder 
Mantena er det ikke tvil om at denne leiepri-
sen bidrar å eff ektivisere bedrift en. Det må 
være hevet over enhver tvil.

– Mantena-ansatte mener de taper på 
dette?

– Ved å ha gratis leie så ville jo ikke Man-
tena hatt noen insitament til å være arealef-
fektive. Det presset vil vi jo ha på Mantena, 
sier Enger.

Johansen er sjokkert over uttalelsene til 
NSB-direktøren. 

– Det er vel jernbane, og ikke eiendoms-
virksomhet, vi i NSB-systemet driver med! 
Th on-Eiendom tjener penger på eiendom-
mene sine og det er greit nok, men Rom 
Eiendom er jo en del av NSB og skal drive 
med jernbanevirksomhet, sier han.

Ikke samfunnsinteresser
Bård Th orkildssen er tillitsvalgt i Jernba-
neforbundet. Han mener problemene med 
eiendomsforvaltningen kan spores tilbake 
til selve oppdelingen av NSB.  

– Denne problemstillingen med NSB 
Rom Eiendom viser hvordan hele organise-
ringen av jernbanen har spilt fallitt. Her har 
de ulike delene av jernbanesystemet ulike 
mål. Dette taper samfunnet på.

– Hvordan da?  
– Det er helt opplagt at de bedrift søkono-

miske interessene til NSB er på kant med de 
samfunnsøkonomiske interessene når det 
gjelder forvaltning av jernbanen. Dette er i 
all hovedsak et politisk ansvar fordi ramme-
vilkårene til NSB er så dårlige at selskapet 
operer på den måten de nå gjør.

Mer proft?
Hovedargumentet til NSB for å etablere et 

FAKTA

Eiendom i jernbanen:
■ NSB Rom Eiendom er NSB sitt heleide 
eiendomsselskap, som selger og leier ut 
stasjonsbygg, terminaler, vedlikeholdshaller, 
velferdsboliger og eiendommer.
■ Selskapets eiendommer er verdt cirka 
sju milliarder kroner. Rom Eiendoms ledere 
tjente i 2007 mellom 800.000 og 1,5 millioner 
kroner.
■ Rom Eiendoms kortsiktige kommersielle 
profi l skader jernbanesatsingen, mener an-
satte i jernbanen.    

– Markedsprisen ligger til grunn for pri-
sene vi bruker til våre kunder. Vi er under-
lagt aksjelovens og konkurransetilsynets 
bestemmelser, samtidig som føringer fra 
våre eiere i NSB konsernet og Samferd-
selsdepartementet forbyr oss å subsidiere 
enkeltaktører i markedet. Prisene er derfor 
det til enhver tid markedet legger til grunn, 
sier administrerende direktør i NSB Rom 
Eiendom AS Pål Berger.

Han forteller at prisnivået på leie og salg 
skal være uavhengig av aktører slik at alle i 

prinsippet skal ha anledning til å leie eller 
erverve lokaler eller eiendom.

– Hvis for eksempel jernbaneverkstedet 
på Hamar kan få en billigere leie av et an-
net selskap enn NSB Rom Eiendom, så er 
det bare å leie av noen andre, sier Berger.

– Bidrar Rom Eiendom AS til at jernba-
nedrift en i Norge blir billigere eller dyrere?

– Rom Eiendoms bidrag sørger for en 
mer eff ektiv jernbanedrift  for kjernevirk-
somheten. Den samme mener samferd-
selsdepartementet. ■■

– Lei av noen andre

Et regnskap å 
styre etter
LESERBREV 18. JUNI

■■ Inge Bjørn Storøy

Stein Østre stilte meg i Klassekampen 
13. juni et par spørsmål som jeg gjerne 
besvarer. For det første hvorfor forret-
ningsregnskaper gir muligheter for bedre 
folkevalgte beslutninger og dernest hvilke 
«egeninteresser» Østre måtte ha for sine 
standpunkter i omkring denne saken.

For å ta det siste først, var jeg nok ikke 
oppmerksom på opptakten til denne dis-
kusjonen i Klassekampen. Østre kan muli-

gens tro at jeg sikter til han personlig i mitt 
innlegg 11. juni, noe jeg med dette kan 
dementere.

Med hensyn til første spørsmål er det 
greit å ta utgangspunkt i Østres defi nisjon 
av eff ektivitet som måloppnåelse med la-
vest mulig ressursinnsats og en styrings-
modell med «mikro» og «makro» nivå. 
Målet må være at de ressursene som bru-
kes i sykehusene blir best mulig utnyttet 
innen de krav til omfang og kvalitet i tje-
nesteproduksjon og de økonomiske ram-
mer som politikerne (Stortinget) setter.

For å få en eff ektiv utnyttelse av ressur-
sene må beslutninger på både mikro- og 
makronivå må baseres på kunnskap om 
hva tjenestene faktisk koster. Norske sy-
kehus har svært dårlige styringsdata som 
viser hva de ulike aktiviteter og tjenestetil-

bud faktisk koster. Dette skyldes et man-
gelfullt regnskapssystem. Spørsmål om 
marginalkostnad eller alternativkostnad 
(jf. Østre) blir derfor i høyeste grad en teo-
retisk diskusjon. 

Ut fra mine erfaringer med bruk at of-
fentlige regnskapssystemer og med syste-
mer bygd på regnskapsloven (forretnings-
regnskap) er det to viktige forskjeller i 
disse systemene:

1. I henhold til regnskapsloven skal ut-
gift er periodiseres slik at de henføres til 
den tidsperioden aktivitetene ble gjen-
nomført mens det i off entlige regnskaper 
utgift sføres når betaling skjer.

2. I off entlige regnskapssystemer utgift s-
føres investeringer i infrastruktur (bygnin-
ger og medisinteknisk utstyr) det år som 
investeringen gjøres mens det i henhold 

»

«NSB Rom Eien-
dom er jo et eien-
domsselskap og 
skal kun drive med 
eiendomsutvik-
ling» 
 EINAR ENGER, NSB-DIREKTØR 
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eget eiendomsselskap, var å profesjonalisere 
drift en. 
Th orkildssen er uenig.

– De profesjonelle eiendomsmeglerne kan 
kanskje forvalte og selge eiendom, men de ver-
ken kan eller bør forvalte jernbaneeiendom. 
Rom Eiendom har rett og slett fått kloa i noe 
de ikke burde hatt kloa i, sier Th orkildssen. 

Han mener at den beste løsningen ville 
vært om mer av disse eiendommene ble 
overtatt av Jernbaneverket som kan forvalte 
eiendommene til jernbaneformål.

– Jeg er ikke ute etter å ramme NSB, men 
det er klart at selskapets kommersielle for-
valtning av eiendommene, skader utviklin-
gen av jernbanen. Jeg tror løsningen på dette 
er å gjenreise statsbanene der infrastruktur 
og transport er i samme enhet. Da ville de 
ulike bestanddelene ha felles mål, og ikke 
slik som i dag der den enes bedrift søkono-
miske interesser går på bekostning av helhe-
ten, sier han. ■■

Konfl ikten om eiendommene i jernbanen er 
ikke av ny dato. Da NSB ble delt i en for-
valtningsenhet, Jernbaneverket, og et kom-
mersielt togselskap i 1996 ble de fl este eien-
dommmene gitt til NSB. Jernbaneverket og 
NSB har i fl ere omganger vært inne hos Sam-
ferdselsministeren for å diskutere eiendoms-
forvaltningen i jernbanen. Seinest i fj or av-
gjorde samferdselsdepartementet at dagens 
eiendomsstruktur skal fortsette å gjelde.

Jernbaneverket er særlig misfornøyd med 
denne løsningen.

– Vi mener at det hadde vært bedre om 
staten overtok disse eiendommene gjennom 
Jernbaneverket. Denne eiendommen er en 
så sentral del av de forvaltningsoppgavene 
vi har at det er unaturlig at et eiendomssel-
skap under NSB skal forvalte disse, sier Svein 
Horrisland i Jernbaneverket.

Han mener i tillegg at det er problematisk 
i et konkurranseperspektiv at NSB gjennom 
Rom Eiendom skal eie så mye infrastruktur 
i jernbanen.

– NSB er formelt sett en av fl ere operatø-
rer på skinnegangen. Da er det problematisk 
at denne ene aktører eier så mye av jernba-
nen, sier han. 

NSB på sin side er glade for departemen-
tets avgjørelse om å la dem beholde eien-
dommene.

– Departementet har tatt en fornuft ig av-
gjørelse i dette spørsmålet. Ved at vi i NSB 
har ansvaret for eiendommene kan vi utvikle 
dem slik at fl ere reisende ønsker å bruke to-
gene, sier NSB-direktør Einar Enger.

Han legge til at Jernbaneverket nå bør slå 
seg til ro med den beslutningen som depar-
tementet kom med i fj or. ■■

Lang konfl ikt

ROT:– Jernbanen bør organi-
seres på en annen måte, sier 
økonomiprofessor.

■■ Svenn Arne Lie

– Hvis konkurranseutsetting og privatise-
ring ikke er formålet med jernbanedrift en i 
Norge, bør organiseringen av jernbanen en-
dres, sier professor i forvaltningsøkonomi 
ved Høgskolen i Hedmark, Bjarne Jensen. 

Han mener politikerne bør vurdere en mer 
helhetlig organisering av jernbanedrift en. 

– En jernbaneutvikling basert på et felles 
off entlig ansvar, burde gitt bedre resultater 
og muligheter til å ta ut synergier 
i bedre samarbeid mellom alle da-

KLASSEKAMPEN NYHETER

ROT:– Jernbanen 
bør organiseres 
på en annen måte, 
sier økonomipro-
fessor.

JERNBANE
Av Svenn Arne Lie (tekst) og Tom 

Henning Bratlie (foto)

– Hvis konkurranseutsetting 
og privatisering ikke er formå-
let med jernbanedriften i Nor-
ge, bør organiseringen av 
jernbanen endres, sier profes-
sor i forvaltningsøkonomi ved 
Høgskolen i Hedmark, Bjarne 
Jensen.

Han mener politikerne bør 
vurdere en mer helhetlig or-
ganisering av jernbanedrif-
ten.

– En jernbaneutvikling ba-
sert på et felles offentlig an-
svar, burde gitt bedre resulta-
ter og muligheter til å ta ut sy-
nergier i bedre samarbeid 
mellom alle dagens foretak i 
sektoren. For en utenforstå-
ende og brukerne fortoner jo 

dagens oppsplittede system 
som kaotisk og til tider gan-
ske ineffektivt, sier han.

Rom Eiendom AS
Klassekampen skrev i går om 
NSBs eget eiendomsselskap, 
Rom Eiendom AS som forval-
ter store eiendomsverdier i 
jernbanen. Selskapet tar så 
høye husleier at andre selska-
per i NSB-familien ikke har 
råd til å leie lokaler de har 
brukt i årevis. I tillegg ankla-
get ansatte i jernbanen Rom 
Eiendom for ikke å ivareta 

jernbaneperspektivet i sin 
forvaltning av eiendomsmas-
sen.  

SVs Hallgeir Langeland 
mener det er på høy tid å gjøre 
noe med organiseringen i 
jernbanen.

– Problemene med Rom Ei-
endom viser at markedsgjø-
ringen av jernbanen fører til 
en del idiotiske konsekvenser, 
og at dette virker negativt på 
jernbanesatsingen. Nå som vi 
har fått opp bevilgningene i 
jernbanen, er den neste store 
oppgaven å få til en bedre or-

ganisering av sektoren. Jern-
banen må bli mer opptatt av 
forvaltning og mindre opptatt 
av forretning når det gjelder 
eiendommene, sier han.

Eiendom er infrastruktur
Nettopp markedsgjøringen av 
jernbanen, med oppsplittin-
ger og underselskaper, mener 
også Jensen er problematisk.

– Det er jo merkverdig at 
NSB skal eie et statlig eien-
domsselskap som kun skal 
ta profi tthensyn. Da kunne 
det like gjerne vært tillagt 

for eksempel det statlige ei-
endomsselskapet Entra Ei-
endom, sier Jensen. 

Han mener at det å eie og 
disponere arealer, bygg og an-
legg kjøpt inn eller bygget ut 
for jernbaneformål, hører na-
turlig til jernbanesystemets 
infrastruktur. 

– Eiendommene burde vært 
tillagt Jernbaneverket. Da 
kunne eiendommene blitt en 
integrert del av all infrastruk-
tur knyttet til jernbanedrif-
ten.

svennal@klassekampen.no

LYNTOG: Eiendommene rundt Oslo S har NSB Rom Eiendom solgt. Jernbanen har dermed ikke tilgang på nye areal, for eksempel til bygging av lyntogstasjon.
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Kommersiell direktør i Flyto-
get, Sverre Høven, mener at 
den nåværende eiendomssi-
tuasjonen i jernbanen 
er skadelig.

– Ta for eksempel 
Oslo S. Det er lett å la 
seg blende av høye 
kontorbygg, men det 
at NSB Rom Eiendom 
har solgt unna store 
areal i dette området 
kommer ikke jernba-
nen til gode. Vi får i 
dag ikke utvidet antallet spor 
eller lagd noen ny terminal for 

høyhastighetstog fordi vi rett 
og slett ikke har tilgang på 
areal, sier Høven.

Han frykter at 
eventuelle utbyg-
ningsprosjekter i 
framtida vil bli unød-
vendig dyre.

– Eneste alternati-
vet er å bygge oppo-
ver i lufta eller ned 
under bakken. Det er 
mye dyrere enn hva 
vi kunne gjort oppe 

på bakken. Det merkelige her 
er at alt dette er statlig eide 

selskaper. Man fl ytter penger 
over i ulike lommer, men disse 
lommene sitter på den samme 
buksa.

Flytoget, som alle andre hø-
ringsinstanser i dette spørs-
målet, unntatt NSB, mener at 
eiendommene burde tilhørt 
forvaltningen gjennom Jern-
baneverket. 

– Dette er infrastruktur, og 
ikke noe som NSB som et 
kommersielt togselskap bør 
ha kontroll med. Rom Eien-
dom har som mål å tjene pen-
ger på eiendommene.

– Alt dette er statlige selskaper

Sverre Høven

FAKTA

Eiendom i jernbanen
■ Eiendommene i jernbanen 
forvaltes av NSB Rom Eiendom 
AS.

■ Rom Eiendom tar så høye 
husleier at NSBs egne sel-
skaper ikke har råd til å leie 
lokalene.

■ Sel-
skapets 
kortsiktige 
kommersi-
elle profi l 
skader 
jernbaneut-
viklingen, 
mener 
ansatte.

Klassekampen 
17. august

Selskapene i NSB-familien ødelegger for hverandre:

Tyner jernbanen Klassekampen 

18. august 2009:

til regnskapsloven aktiveres og utgift sføres 
som avskrivninger over år.

Det kreves en periodisering av kostna-
dene får en full forståelse av hva tjenes-
teproduksjon faktisk koster. Det er riktig 
at avskrivningssatser er «subjektive», men 
det er bedre å ha et anslag enn å utelate 
kostnadene i sin helhet.

Bruk av regnskapslovens prinsip-
per ville ikke minst gitt en bedre insen-
tivstruktur for eff ektiv utvikling av infra-
struktur. Dersom disse prinsippene hadde 
vært langt til grunn i off entlig sektor ville 
vi kanskje unngått å oppleve nedslitte sko-
ler, sykehus og så videre, da vi faktisk får 
oversikt over hva det koster å ta vare på 
infrastrukturen. 

Det å framstille et regnskapssystem ba-
sert på regnskapsloven (forretningsregn-

skap) som et ensidig lønnsomhetsregnskap 
er etter mitt skjønn feil. I et velferdssystem 
hvor helsetjenestene i hovedsak er gratis er 
det neppe behov for systemets vurdering 
av lønnsomhet, men det er imidlertid ve-
sentlig behov for ett system som er bedre 
til eff ektiv styring av sykehusenes ressurser 
enn foreliggende off entlige regnskapssys-
temer.

Selv om Østre synes å legge til grunn 
at alle skal få sine behov dekket – «til en-
hver etter behov» – håper jeg at han som 
økonom ikke har glemt at det aldri vil være 
mulig fullt ut møte behovet når tjenesten 
er gratis. ■■

Svar om stat-
lige regnskap
LESERBREV 20. JUNI

■■ Bent Sofus Tranøy

I Klassekampen 17. juni kommenterer 
fagdirektør Harald Brandsås i Revisorfo-
reningen min Signert-spalte fra lørdag 13. 
juni. Jeg er interessert i en dialog med Re-
visorforeningen og andre maktspillere på 
arenaen der regnskapsstandarder og regler 
utformes, men foreløpig ser det ikke så 
lovende ut. 

For det første er det ikke lett 
å forholde seg til et innlegg som 

 »

 »

REGNSKAP
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gens foretak i sektoren. For en uten-
forstående og brukerne fortoner jo 

dagens oppsplittede system som kaotisk og 
til tider ganske ineff ektivt, sier han.

Rom Eiendom AS
Klassekampen skrev i går om NSBs eget 
eiendomsselskap, Rom Eiendom AS som 
forvalter store eiendomsverdier i jernba-
nen. Selskapet tar så høye husleier at andre 
selskaper i NSB-familien ikke har råd til å 
leie lokaler de har brukt i årevis. I tillegg 
anklaget ansatte i jernbanen Rom Eiendom 
for ikke å ivareta jernbaneperspektivet i sin 
forvaltning av eiendomsmassen.  

SVs Hallgeir Langeland mener det er på 
høy tid å gjøre noe med organiseringen i 
jernbanen. 

– Problemene med Rom Eiendom viser 
at markedsgjøringen av jernbanen fører til 
en del idiotiske konsekvenser, og at dette 
virker negativt på jernbanesatsingen. Nå 

som vi har fått opp bevilgningene i jernba-
nen, er den neste store oppgaven å få til en 
bedre organisering av sektoren. Jernbanen 
må bli mer opptatt av forvaltning og mindre 
opptatt av forretning når det gjelder eien-
dommene, sier han.

Eiendom er infrastruktur
Nettopp markedsgjøringen av jernbanen, 
med oppsplittinger og underselskaper, me-
ner også Jensen er problematisk.

– Det er jo merkverdig at NSB skal 

eie et statlig eiendomsselskap som kun 
skal ta profitthensyn. Da kunne det like 
gjerne vært tillagt for eksempel det stat-
lige eiendomsselskapet Entra Eiendom, 
sier Jensen. 

Han mener at det å eie og disponere area-
ler, bygg og anlegg kjøpt inn eller bygget ut 
for jernbaneformål, hører naturlig til jern-
banesystemets infrastruktur. 

– Eiendommene burde vært tillagt Jern-
baneverket. Da kunne eiendommene blitt 
en integrert del av all infrastruktur knyttet 
til jernbanedrift en. ■■

FAKTA

Eiendom i jernbanen
■ Eiendommene i jernbanen forvaltes av NSB 
Rom Eiendom AS.
■ Rom Eiendom tar så høye husleier at NSBs 
egne selskaper ikke har råd til å leie lokalene.
■ Selskapets kortsiktige kommersielle profi l 
skader jernbaneutviklingen, mener ansatte.

Kommersiell direktør i Flytoget, Sverre 
Høven, mener at den nåværende eien-
domssituasjonen i jernbanen er skadelig.

– Ta for eksempel Oslo S. Det er lett 
å la seg blende av høye kontorbygg, men 
det at NSB Rom Eiendom har solgt unna 
store areal i dette området kommer ikke 
jernbanen til gode. Vi får i dag ikke utvidet 
antallet spor eller lagd noen ny terminal 
for høyhastighetstog fordi vi rett og slett 
ikke har tilgang på areal, sier Høven.

Han frykter at eventuelle utbygningspro-
sjekter i framtida vil bli unødvendig dyre.

– Eneste alternativet er å bygge oppover 

i luft a eller ned under bakken. Det er mye 
dyrere enn hva vi kunne gjort oppe på bak-
ken. Det merkelige her er at alt dette er 
statlig eide selskaper. Man fl ytter penger 
over i ulike lommer, men disse lommene 
sitter på den samme buksa. 

Flytoget, som alle andre høringsinstan-
ser i dette spørsmålet, unntatt NSB, mener 
at eiendommene burde tilhørt forvaltnin-
gen gjennom Jernbaneverket. 

– Dette er infrastruktur, og ikke noe som 
NSB som et kommersielt togselskap bør ha 
kontroll med. Rom Eiendom har som mål å 
tjene penger på eiendommene. ■■

– Alt dette er statlige selskaper

begynner med å postulere at min 
spalte er «full av feil», for deret-

ter å ikke påvise en eneste én, utenom en 
konstruert feil, generert gjennom uvanlig 
vrang lesing. 

Den vrangvillige lesingen leder 
Brandsås fram til en påstand om at jeg ikke 
ser forskjell på et fi re bokstavers akronym 
(IASB) – organet som utvikler standarder 
for privat sektor – og et seks bokstavers 
(IPSASB) – et underordnet organ som 
«oversetter» disse standardene til bruk i 
off entlig sektor. 
Det jeg skriver, er at «organene og 
prosessen som har gitt oss de regnskaps-
standardene som nå skal gjelde for pri-
vat sektor i Norge, og som off entlig sektor 
ifølge Finansdepartementet skal legge seg 
tettest mulig opp til, savner demokratisk 
legitimitet».

Jeg skiller altså mellom standardutvik-
ling for privat og off entlig sektor, men ser 
samtidig at jeg kunne vært tydeligere. Jeg 
kunne laget en lengre og tyngre setning 

hvor jeg introduserte IPSASB. Hadde jeg 
visst at noen skulle lese min tekst med det 
formål å idioterklære meg, skulle jeg pas-
set bedre på. 

Brandsås er hjertelig velkommen til å 
lese og kommentere mitt Fafo-notat om 
utvikling av regnskapsstandarder, der er 
det blant annet et stort fl ytdiagram hvor 
IPSASB er tegnet inn på en måte som un-
derstreker at dette organets formål er å ut-
vikle standarder som konvergerer med de 
IASB utvikler for privat sektor. 

Brandsås kaller IPSASB et «helt an-
net organ» (enn IASB). Hvis man forsøker 
å forstå hvor makten ligger, er ikke dette en 
helt dekkende formulering. Det er synd at 
Brandsås velger en så overbærende tone i 
stedet for å diskutere mine substansielle på-
stander. Jeg er helt åpen for at fl ere av dem 
kan modifi seres eller i verste fall omstøtes, i 
møte med saklig og begrunnet kritikk. 

Eksempler på slike påstander er:
■ IASBs kongstanke «mark to market» for-

sterker bobletendenser i økonomien.
■ IASB sine standarder er tilpasset en fi -
nansielt orientert kapitalisme, mens det nå 
særlig etter fi nanskrisen er i ferd med å 
bygge seg opp motstand i mer produk-
sjonsorienterte miljøer.
■ IPSASB, som i likhet med IASB springer 
ut av den internasjonale profesjonsorgani-
sasjonen for private revisorer (IFAC), har 
mye lavere møtehyppighet enn IASB, og 
inntil 2006 ikke hadde medlemmer fra of-
fentlige organer. Det er primært et «over-
settelsesorgan», de en del av en hierarkisk 
struktur der IASB står for det intellektuelle 
lederskapet. 
■ Det private revisjonsmiljøet har en øko-
nomisk egeninteresse i at reglene for of-
fentlig sektor blir mest mulig lik reglene 
som gjelder i privat sektor. 
■ Enron-saken og kaskaden av regnskaps-
skandaler i kjølvannet av den gjør at det 
ikke er direkte urimelig å være litt skeptisk 
til revisjonsmiljøets evne til alltid å opptre 
«in the public interest».   ■■

»

»
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LESERBREV 25. AUGUST

■■ Pål Berger

Klassekampen har de siste dagene hatt 
fl ere oppslag om Rom Eiendom og hvordan 
Rom som NSBs eiendomsselskap forvalter ei-
endommene. Siden noen av påstandene som 
fremkommer kan tyde på enkelte misforstå-
elser, ønsker vi å presisere noen forhold.

NSBs hovedstrategi for eiendomsvirksom-
heten er å utvikle, forvalte og realisere egen 
eiendomsmasse for å kunne gjennomføre de 
målsetningene NSB har som konsern, hvor 
kjernevirksomheten er person- og godstran-
sport med tog og buss. For samfunnet er det 
viktig at så mye trafi kk som mulig overføres 
fra vei til bane og at kollektivtransport med 
tog og buss overtar for privatbilen. Derfor 
investerer Rom som NSBs eiendomsselskap i 
knutepunktutvikling, modernisering og for-
tetting av stasjonsområder og stasjonsnære 
områder. Det gir økt utnyttelsesgrad for eien-
dommene og økt trafi kkgrunnlag for tog og 
buss. Dette er også i tråd med målsettingene 
både sentrale myndigheter og kommuner har 
for å skape fl ere arbeidsplasser og boliger på 
og rundt kollektivknutepunktene. En slik sat-
sing er bra for de reisende, det er bra for næ-
ringslivet og det er ikke minst bra for miljøet.

I Klassekampens artikler har enkelte tatt 
opp problemstillinger vedrørende salg av ei-
endommer knyttet til jernbaneformål. Den 
vedtatte strategien for eiendomsvirksomhe-
ten i NSB er at eiendom skal utvikles og sel-
ges i et fungerende marked. Det er imidlertid 
viktig å påpeke at dette er eiendommer som 
det ikke lenger er behov for, og som ikke len-
ger understøtter kjernevirksomheten i NSB 
fordi jernbanesektoren over tid er blitt mer 
eff ektiv. Det er resultatet av utvikling og salg 
av disse drift suavhengige eiendommene som 
genererer økonomiske gevinster tilbake til 
NSB slik at kjernevirksomheten styrkes. De 
drift savhengige eiendommene som under-
støtter kjernevirksomheten, herunder verk-
stedseiendommer, skal ikke selges og utgjør 
den største andelen av Rom eiendomsporte-
følje. Rom utfører planmessig vedlikehold og 
utvikling av disse eiendommene slik at jern-
banevirksomheten til enhver tid tilbys best 
mulig løsninger.
 
Rom eiendom legger stor vekt på å ha 
et godt og nært samarbeid med alle som 
berøres av vår virksomhet. I de nærmeste 
årene vil vi konsentrere vår innsats om å ut-
vikle stasjoner og stasjonsnære områder på 
hele eller deler av togstrekninger der det er 
grunnlag for økt trafi kk, og der det ligger til 

rette for eiendomsutvikling. Her samarbei-
der Rom nært med lokale planmyndigheter, 
Jernbaneverket og ikke minst de ulike virk-
somhetsområdene i NSB-konsernet. Det er 
viktig å understreke at dette er en jobb som 
gjøres uten at det belaster statsbudsjettet. 
Det betyr at de midlene som bevilges over 
statsbudsjettet uavkortet kan gå til kjøp av 
togtjenester og utbygging av viktig og nød-
vendig infrastruktur.
 
Staten har besluttet at NSB ved Rom 
Eiendom eier, forvalter og videreutvikler 
togstasjoner og terminaler. I vårt arbeid er 
vi opptatt av at Rom ikke bare er et ordinært 
eiendomsselskap. Vi er også en viktig sam-
funnsaktør som tar ansvar for miljø, byut-
vikling og arbeidsplasser. Samtidig forvalter 
Rom sine eiendommer på en måte som har 
gitt økonomisk avkastning. Disse midlene 
blir i sin helhet benyttet til å styrke NSBs kjer-
nevirksomhet, slik at selskapet blant annet 
kan gjennomføre innkjøp av nytt materiell. 
Vår oppfatning er at dette ikke kan ansees å 
være negativt i en tid der miljøet blir et stadig 
viktigere spørsmål for de fl este av oss. ■■

Pål Berger er administrerende direktør i 
Rom Eiendom

Rom Eiendom tar ansvar

21. AUGUST:

TILLIT: Statssekretær i 
samferdselsdepartementet, 
Erik Lahnstein, mener NSB 
Rom Eiendom gjør en god 
jobb. 

■■ Svenn Arne Lie

Statssekretær i Samferdselsdepartementet 
Erik Lahnstein (Sp) vil ikke endre eien-
domsorganiseringen i jernbanen. Han me-
ner NSB Rom Eiendom gjør en god jobb, til 
tross for kritikken de siste dagene:

– Når det gjelder eiendommene i jernba-
nen så har NSB vist en større evne til å ut-
nytte ressursene mer eff ektivt og ha et kun-
defokus. Betydelig verdier har blitt pløyd 
tilbake til utvikling av jernbanen. Derfor er 
vi fornøyd med deres eiendomsforvaltning 
gjennom Rom Eiendom AS.

Skader jernbanen
Klassekampen har denne uka skrevet om NSB 
Rom Eiendom AS, et selskap i NSB-familien 
som forvalter de fl este eiendommene i jern-
banen. Flere har uttalt at selskapets kortsik-
tige kommersielle profi l skader utviklingen av 

jernbanen, blant annet fordi NSB Rom Eien-
dom tar høye leiepriser av de andre undersel-
skapene og selger verdifull jernbaneeiendom. 

Kommunikasjonsdirektør i Flytoget, 
Sverre Høven, sa at eiendomsforvaltningen 
i NSB Rom Eiendom er skadelig for utvik-
lingen av lyntog i Norge. Han viste til at ei-
endommene rundt Oslo S er solgt, som gjør 
at jernbanen nå ikke har tilgang på areal til 
bygging av for eksempel lyntogstasjon.  

Denne kritikken biter ikke på statssekre-
tær Lahnstein. 

– Jeg er ikke kjent med eventuelle areal-
problemer på Oslo S. Jeg har så langt ikke 
fått noen dokumentasjon på at denne balan-
sen mellom ulike hensyn ikke har blitt ivare-
tatt på en tilfredsstillende måte i jernbanen.

Uenige om retningslinjer
– Hvilke retningslinjer gjelder fra regjerin-
gens side for NSBs forvaltning av jernbanens 
eiendommer?

– NSB har fått to beskjeder samtidig fra 
denne regjeringen. Det ene er å utnytte res-
sursene i jernbanen på en mest mulig eff ek-
tiv måte. Det andre er å gi et best mulig jern-
banetilbud. Det er ingen tvil om at dette også 
gjelder for Rom Eiendom. Rom Eiendoms 
virksomhet skal bygge opp under utviklin-
gen av jernbanen og øvrig kollektivtrafi kk.

– NSB-direktøren sa til Klassekampen 

mandag at «Rom Eiendom er et eiendoms-
selskap og skal kun drive med eiendomsut-
vikling».

– Jeg mener at i forhold til å ivareta den 
rent jernbanemessige biten av eiendomme-
ne, skal dette skje sammen med Jernbane-
verket. Da kan de håndtere interessene som 
er kritisk viktig for utvikling av jernbanen.

– Men er du og NSB-direktøren uenige om 
hvilke retningslinjer som skal gjelde for eien-
domsforvaltningen i jernbanen?

– Det er en ny problemstilling for meg at 
dette skaper utfordringer. 

Holder ovenfor EØS?
Bakgrunnen for oppdelingen av jernbanen 
i et forvaltningsselskap, Jernbaneverket, og 
et togselskap, NSB, er å skille infrastruktur 
fra selve transportvirksomheten for å tilret-
telegge for konkurranseutsetting og økt an-
budsbruk. I Norge er det imidlertid NSB som 
eier store deler av infrastrukturen, gjennom 
Rom Eiendom, som Jernbaneverket må leie.  

– Hvorfor skal NSB, som er en togoperatør, 
eie så mye av infrastrukturen i norsk jernbane?

– NSB, ved Rom Eiendom, har vist en 
betydelig evne til å ha et godt kundefokus 
og vært en god eiendomsutvikler.

– Tror du dette holder som argumentasjon 
overfor for eksempel EØS sin konkurranse-
lovgivning? 

– Ja. ■■

Fornøyd med NSB Rom Eiendom

EIENDOM
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■■ Baard Thorkildssen

Et av jernbanens store fortrinn framfor 
fl ytrafi kken er at toget bringer deg fra sen-
trum til sentrum. Men etter at markedsø-
konomien for alvor gjorde sitt inntog på 
jernbanen i løpet av 1990-tallet er mulighe-
tene for å bygge videre på dette konseptet i 
ferd med å smuldre opp. Arealene som ble 
båndlagt til jernbaneformål da jernbane-
nettet ble bygd ut, søles bort i akselererende 
tempo. 

Videreutvikling av konseptet sentrum til 
sentrum kan bli svært vanskelig. Oslo S er, 
som Klassekampen prisverdig har tatt opp, 
et grelt eksempel på dette. Sentralbanesta-
sjonen er i dag i ferd med å bli innmurt 
av glass og betong som ikke lar seg forene 
med videre ekspansjon. På den siden som 
vender mot sjøen (aksen Plata – Oslo Lade-
gård) lå det tidligere godsterminal og jern-

baneskole. På den andre siden var det også 
sporområde for godshåndtering (aksen 
Tollvesenet – Oslogate). I kompaniskap har 
så sentrale og lokale politikere solgt arve-
sølvet. Jernbanen var i fl ere tiår sett på som 
avleggs og ble behandlet deretter. Når så 
markedsøkonomien gikk sin seiersgang på 
1990-tallet var det få kritiske røster utenom 
de ansatte, som gikk imot oppsplittinga av 
jernbanens organisasjon og sneversynet til 
de ulike selskapene. 

Jernbaneverket er og var preget av 
lojalitet til sin skift ende ledelse i regjerings-
korridorene. NSB – med svak økonomi 
– fi kk med seg mesteparten av eiendoms-
massen som medgift , når de ble skilt ut som 
eget selskap. De har delt opp konsernet i 
mange datterselskaper som kjøper og sel-
ger tjenester til hverandre. Rom Eiendom 
skulle bli verktøyet som skaff et mest mu-
lig penger inn i en stadig skrantende kasse 
gjennom såkalt profesjonell eiendomsut-
vikling. 

Lokale politikere i Oslo rådhus har sett 
mer penger i utvikling av næringsbygg enn 
utvikling av jernbanen. Sentrale politikere 

har injisert markedets logikk på jernbane-
sektoren, og da er tidshorisonten kort og 
framtidsperspektivene lagt i nederste skuff . 
Det har vært langt mellom dem som har 
tatt til orde for en annen kurs.

Når jernbanen et drøyt tiår seinere 
plutselig er på alles lepper, fi ns det ingen 
retrett når det gjelder disponering av disse 
arealene. Det vil ikke bli lett å få gjennom-
slag for å rive de nybygde forretningspalas-
sene som ligger klint inntil sporene på Oslo 
S. Fagmiljøene er enige om at Oslo-tun-
nelen er en fl askehals i jernbanetrafi kken. 
Om en i tillegg ser for seg et nytt nett med 
høyhastighetsbaner i Norge, vil prosjektet 
stoppe opp dersom ikke kapasiteten gjen-
nom Oslo utvides. 

Nye tunnelløp under Oslo sentrum vil 
måtte komme opp i dagen et sted. Om det 
teknisk sett skulle være mulig å presse tun-

nelløpene opp i dagen på 
det nåværende stasjons-
området, vil konsekven-
sene for den eksisterende 
togtrafi kken bli enorme. 
Sommerens stenging av 
Oslo-tunnelen blir bare 
blåbær i forhold. I tillegg 

vil det være behov for terminalområder. 
Det er ikke lenger mulig. Alternativer for 
lokalisering av en slik terminal er vanske-
lig å se for seg hvis en ikke skal bryte med 
konseptet sentrum til sentrum. 

Jernbanebyer som for eksempel Ha-
mar, Trondheim, Drammen og Oslo ble 
alle planlagt med jernbanen i sentrum. Sto-
re sentrumsnære områder ble båndlagt til 
jernbaneformål den gang jernbanen kom 
til byen. Presset på disse arealene har bare 
økt ettersom markedsverdien på eiendom-
mer har eksplodert. Oslo er et skrekkek-
sempel på hvordan dette har blitt forvaltet. 
Foruten områdene inntil sentralstasjonen 
er følgende store jernbanetomter allerede 
gått til andre formål: Første eksempel: Stort 
areal på Grefsen stasjon som er ment å huse 
en hel liten bydel. Andre eksempel: Middel-
alderparken med tilhørende kunstig fj ord-
speil. Tredje eksempel: Vestbanetomta med 
forbindelsesspor til Filipstad . Nå aktuell 
for statlig/kommunalt prestisjebygg. I til-
legg foregår det et politisk spill om Filipstad 
hvor deler av den gamle jernbanetomta ble 
borte når veisystemet ble utvidet. 

I Groruddalen foregår et innviklet po-
litisk spill der sentrale og lokale politikere 
sammen med ulike næringsinteresser er 
deltakere. Striden arter seg som en kamp 
mellom lokale politikere som vil ha Alna-
elva opp i dagen og nasjonale interesser 
knyttet til godshåndtering. Resultatet kan 
fort bli at utviklingen av Alnabru stopper 
opp og arealer går tapt for jernbaneformål 
også her. 

Vyene som lå til grunn for at Bergens-
banen ble bygget for kostnadene av et helt 
norsk statsbudsjett, er det vanskelig å få øye 
på. Storslåtte planer om nytt høyhastighet-
snett for jernbane og storstilt overføring av 
gods fra vei til bane kan fort møte veggen 
om ikke dagens sneversynte markedsaktø-
rer tøyles.

Et illustrerende og tragikomisk ek-
sempel på den nye markedslogikken er 
byggingen av nytt administrasjonsbygg for 
NSB i regi av nettopp Rom Eiendom. Rom 
søkte kommunen om å få bygge dette inntil 
Oslo S på sjøsiden. Oslo kommune forserte 
reguleringen av tomta på grunn av NSBs 
behov for nye lokaler.  
 Når bygget stod ferdig viste det seg deri-
mot at husleia ble så høy at NSB ikke hadde 
råd til å fl ytte inn der. NSB er derfor fort-
satt i sine gamle uhensiktsmessige lokaler i 
Prinsens gate, mens pengesterke internasjo-
nale revisjonskonsern holder hus i det nye 
bygget på jernbanens solside.

Når statssekretær Lahnstein sier at han 
er ukjent med at det er en konfl ikt om dis-
ponering av NSB/Rom eiendom sine area-
ler og bygninger vitner det om for dårlig 
kunnskap om det som skjer ute langs jern-
banesporet. Ta ansvar før gjøkungen Rom 
har kasta ut alle de andre fugleungene av 
redet. Grip inn når andre stasjonsområder i 
landet utsettes for samme press som i Oslo. 
Det kan allerede være for seint mange ste-
der. 

Parolen må være: Ta tilbake den poli-
tiske kontrollen over jernbanen og gjenreis 
like godt en enhetlig jernbaneorganisasjon 
i statlig regi. ■■

Baard Thorkildssen, jernbaneansatt og 
tillitsvalgt gjennom 25 år
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det et politisk spill om Filipstad 
hvor deler av den gamle jernba-
netomta ble borte når veisyste-
met ble utvidet. 

I Groruddalen foregår et 
innviklet politisk spill der 
sentrale og lokale politikere 
sammen med ulike næringsinte-
resser er deltakere. Striden arter 
seg som en kamp mellom lokale 
politikere som vil ha Alnaelva 
opp i dagen og nasjonale interes-
ser knyttet til godshåndtering. 
Resultatet kan fort bli at utvik-
lingen av Alnabru stopper opp og 
arealer går tapt for jernbanefor-
mål også her. 

Vyene som lå til grunn for at 
Bergensbanen ble bygget for 
kostnadene av et helt norsk stats-
budsjett, er det vanskelig å få øye 
på. Storslåtte planer om nytt 
høyhastighetsnett for jernbane 
og storstilt overføring av gods fra 
vei til bane kan fort møte veggen 
om ikke dagens sneversynte 
markedsaktører tøyles.

Et illustrerende og tragikomisk 
eksempel på den nye markedslo-
gikken er byggingen av nytt 
administrasjonsbygg for NSB i 
regi av nettopp Rom Eiendom. 
Rom søkte kommunen om å få 
bygge dette inntil Oslo S på 
sjøsiden. Oslo kommune forserte 
reguleringen av tomta på grunn 
av NSBs behov for nye lokaler.  
 Når bygget stod ferdig viste det 
seg derimot at husleia ble så høy 
at NSB ikke hadde råd til å fl ytte 
inn der. NSB er derfor fortsatt i 
sine gamle uhensiktsmessige 
lokaler i Prinsens gate, mens 
pengesterke internasjonale 
revisjonskonsern holder hus i det 
nye bygget på jernbanens solside.

Når statssekretær Lahnstein 
sier at han er ukjent med at det 
er en konfl ikt om disponering av 
NSB/Rom eiendom sine arealer 
og bygninger vitner det om for 
dårlig kunnskap om det som 
skjer ute langs jernbanesporet. 
Ta ansvar før gjøkungen Rom 
har kasta ut alle de andre 
fugleungene av redet. Grip inn 
når andre stasjonsområder i 
landet utsettes for samme press 
som i Oslo. Det kan allerede være 
for seint mange steder. 

Parolen må være: Ta tilbake 
den politiske kontrollen over 
jernbanen og gjenreis like godt 
en enhetlig jernbaneorganisa-
sjon i statlig regi.

Baard Thorkildssen,
jernbaneansatt og tillitsvalgt gjennom 

25 år
Baard.Thorkildssen@jbv.no 

Et av jernbanens store fortrinn 
framfor fl ytrafi kken er at toget 
bringer deg fra sentrum til 
sentrum. Men etter at markedsø-
konomien for alvor gjorde sitt 
inntog på jernbanen i løpet av 
1990-tallet er mulighetene for å 
bygge videre på dette konseptet i 
ferd med å smuldre opp. Area-
lene som ble båndlagt til jernba-
neformål da jernbanenettet ble 
bygd ut, søles bort i akselereren-
de tempo. 

Videreutvikling av konseptet 
sentrum til sentrum kan bli svært 
vanskelig. Oslo S er, som Klasse-
kampen prisverdig har tatt opp, 
et grelt eksempel på dette. 
Sentralbanestasjonen er i dag i 
ferd med å bli innmurt av glass 
og betong som ikke lar seg forene 
med videre ekspansjon. På den 
siden som vender mot sjøen 
(aksen Plata – Oslo Ladegård) lå 
det tidligere godsterminal og 
jernbaneskole. På den andre 
siden var det også sporområde for 
godshåndtering (aksen Tollvese-
net – Oslogate). I kompaniskap 
har så sentrale og lokale politi-
kere solgt arvesølvet. Jernbanen 
var i fl ere tiår sett på som avleggs 
og ble behandlet deretter. Når så 
markedsøkonomien gikk sin 
seiersgang på 1990-tallet var det 
få kritiske røster utenom de 
ansatte, som gikk imot oppsplit-
tinga av jernbanens organisasjon 
og sneversynet til de ulike 
selskapene.

Jernbaneverket er og var preget 
av lojalitet til sin skiftende 
ledelse i regjeringskorridorene. 
NSB – med svak økonomi – fi kk 
med seg mesteparten av eien-
domsmassen som medgift, når de 
ble skilt ut som eget selskap. De 
har delt opp konsernet i mange 
datterselskaper som kjøper og 
selger tjenester til hverandre. 
Rom Eiendom skulle bli verk-
tøyet som skaffet mest mulig 
penger inn i en stadig skrantende 
kasse gjennom såkalt profesjo-
nell eiendomsutvikling. 

Lokale politikere i Oslo rådhus 

har sett mer penger i utvikling av 
næringsbygg enn utvikling av 
jernbanen. Sentrale politikere 
har injisert markedets logikk på 
jernbanesektoren, og da er 
tidshorisonten kort og framtids-
perspektivene lagt i nederste 
skuff. Det har vært langt mellom 
dem som har tatt til orde for en 
annen kurs.

Når jernbanen et drøyt tiår 
seinere plutselig er på alles 
lepper, fi ns det ingen retrett når 
det gjelder disponering av disse 
arealene. Det vil ikke bli lett å få 
gjennomslag for å rive de nybyg-
de forretningspalassene som 

ligger klint inntil sporene på Oslo 
S. Fagmiljøene er enige om at 
Oslo-tunnelen er en fl askehals i 
jernbanetrafi kken. Om en i 
tillegg ser for seg et nytt nett med 
høyhastighetsbaner i Norge, vil 
prosjektet stoppe opp dersom 
ikke kapasiteten gjennom Oslo 
utvides.

Nye tunnelløp under Oslo 
sentrum vil måtte komme opp i 
dagen et sted. Om det teknisk 
sett skulle være mulig å presse 
tunnelløpene opp i dagen på det 
nåværende stasjonsområdet, vil 
konsekvensene for den eksiste-
rende togtrafi kken bli enorme. 

Sommerens stenging av Oslo-
tunnelen blir bare blåbær i 
forhold. I tillegg vil det være 
behov for terminalområder. Det 
er ikke lenger mulig. Alternativer 
for lokalisering av en slik termi-
nal er vanskelig å se for seg hvis 
en ikke skal bryte med konseptet 
sentrum til sentrum. 

Jernbanebyer som for eksempel 
Hamar, Trondheim, Drammen og 
Oslo ble alle planlagt med 
jernbanen i sentrum. Store 
sentrumsnære områder ble 
båndlagt til jernbaneformål den 
gang jernbanen kom til byen. 
Presset på disse arealene har 

bare økt ettersom markedsver-
dien på eiendommer har eksplo-
dert. Oslo er et skrekkeksempel 
på hvordan dette har blitt 
forvaltet. Foruten områdene 
inntil sentralstasjonen er følgen-
de store jernbanetomter allerede 
gått til andre formål: Første 
eksempel: Stort areal på Grefsen 
stasjon som er ment å huse en hel 
liten bydel. Andre eksempel: 
Middelalderparken med tilhø-
rende kunstig fjordspeil. Tredje 
eksempel: Vestbanetomta med 
forbindelsesspor til Filipstad . Nå 
aktuell for statlig/kommunalt 
prestisjebygg. I tillegg foregår 

«Tidshorisonten er kort og framtids-
perspektivene lagt i nederste skuff»

PRESSES UT: 
Rom Eiendom 
har solgt NSBs 
eiendommer 
rundt Oslo S. 
Dette gir uopp-
rettelige skader 
for jernbaneut-
viklingen, mener 
Baard Thorkild-
sen.
 FOTO: TOM HENNING 
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KAPITAL: Internasjonale 
regnskapsregler og krav til 
høy avkastning tvinger kom-
munenes pensjonskasser til å 
tappe kommunene for hun-
drevis av millioner kroner.
■■ Johan Brox

I fj or høst, da børsene verden over raste og 
Statens pensjonsfond – Utland gikk på store 
tap, uttalte fi nansminister Kristin Halvorsen 
(SV) at verdiene ikke var tapt likevel, fordi 
Oljefondet, hele landets pensjonskasse, har 
«et hundreårsperspektiv» på sine investerin-
ger og kan sitte på verdipapirene til kursene 
stiger igjen.

Samtidig som fi nansministeren roet ge-
myttene, sendte de kommunale pensjonsfon-
dene fortvilte brev til sine kommunestyrer 
og tagg om beløp i hundremillionersklassen. 
Bønnen må ha gitt inntrykk, for kort tid et-
ter overførte Oslo kommune 1,24 milliarder, 
Bergen 252 millioner og Trondheim 300 mil-
lioner kroner til sine pensjonskasser. I alle til-
feller 100 prosent av det pensjonskassene ba 
om, i en situasjon hvor fl ere av kommunene 
kuttet i tilbudene sine.

Nye regler
Men hvis off entlige pensjonsfond skal tenke 
langsiktig, hvorfor kunne de ikke tenkt som 
tålmodige Halvorsen, holdt på verdipapirene 
og heller solgt igjen når markedet hadde be-
dret seg?

Svaret ligger i regnskapsreglene. Kredit-
tilsynet bekreft er at siden Stortinget vedtok 
Regnskapsloven i 1998, har rikspolitikere av 
ulik partibakgrunn prøvd å samkjøre de nor-
ske reglene med internasjonale standarder. 

Systemet EU har pålagt oss å følge, he-
ter IFRS (International Financial Reporting 
Standards) og er utarbeidet av den private 
revisorstift elsen IASC (International Acco-
unting Standards Committee). IFRS innebæ-
rer at selskapers eiendeler skal regnskapsføres 
til markedspris, i prinsippet fra dag til dag. 
Når kursene faller, ser det på papiret ut som 
om pensjonskassene går med dundrende un-
derskudd, selv om det bare er papirtap og 
altså ikke penger som må betales.

Risikoevne
– Kapitalen vi fi kk tilført, handlet ikke om å 
dekke de løpende pensjonsutbetalingene. Det 
handlet om å ha risikoevne til å ha risikoin-
vesteringer, som aksjer, og dermed få bedre 
renter, sier Bjørn Eknes, direktør for Bergen 

kommunale pensjonskasse (BKP).
I fj or ble BKPs investeringer nedskrevet 

med 542 millioner kroner, over dobbelt så 
mye som pensjonskassen utbetaler hvert år i 
pensjon. Det tærte på egenkapitalen, og med 
lavere kapitaldekning får ikke pensjonskas-
sen lov av kommunen til å ha så stor del av 
kapitalen i aksjer som de pleide. Det samme 
var tilfelle i Oslo, Trondheim og de øvrige 
kommunene med egne pensjonskasser. 

IFRS, kombinert med kapitaldekningskra-
vet fra kommunene og Kredittilsynet, gjør 
pensjonskassenes valg enkelt: Enten bli tvun-
get til å selge i et råttent marked, eller slenge 
seg på tråden til kommunestyret og be om 
mer kapital.

– Er det ikke rart at dere, som skal sørge for 
pensjoner i mange tiår fram i tid, må rette dere 
etter papirtap fra dag til dag?

– Ja, jeg er helt innforstått med problem-
stillingen. Hver krone vi henter inn, skal i 
gjennomsnittet utbetales i pensjon om 13,8 år. 
Og det er klart at da blir det litt spesielt å måle 
verdien på investeringene dag for dag. Men 
sånn må det være, for jeg kan ikke se noen an-
nen form for regnskapsføring som ville vært 
mer fornuft ig, sier Eknes i BKP. Ifølge han var 
problemet i fi nanskrisa at investorer satt på 
verdipapirer, for eksempel subprimelån, som 
viste seg å være langt mindre verdt enn det 
man trodde. IFRS kan i hans mening gi mer 
gjennomsiktighet, selv om dette er omstridt 
(se undersak).

Ansvarlig lån
I hovedstaden har de folkevalgte skilt ut pen-
sjonskassen som eget aksjeselskap. Åmund T. 

Lunde, administrerende direktør i Oslo pen-
sjonsforsikring AS, sier det blir lenge til kom-
munen ser noe til de 1,24 milliardene den 
skjøt inn i høst.

– Dette er et såkalt ansvarlig lån, som skal 
betales tilbake 31. desember 2023, og som vi 
skal betale 6,07 prosent rente på. Lånet hadde 
ingenting med at vi trengte kontanter til å be-
tale pensjoner å gjøre, men kom av myndig-
hetenes krav til kapitaldekning, sier Lunde.

– Hvor lang tidshorisont har dere på pensjo-
nene som skal betales ut?

– Våre pensjonsforpliktelser har ei løpetid 
på 15 år i gjennomsnitt. De er regnskaps-
ført helt uavhengig av rentenivået i markedet, 
men ut i fra at vi skal betale ut en rente på tre 
prosent.

– Hvorfor må dere da trekke inn milliardbe-
løp straks kursene faller, når pensjonsforplik-
telsene har så lang løpetid og dere ikke mangler 
cash?

– Sånn som situasjonen var i fj or, gjør re-
glene at man må gjøre noen tilpasninger som 
ikke er fornuft ige på kort sikt, men som sikrer 
pensjonene på lang sikt. Hadde vi ikke hentet 
inn mer kapital, måtte vi solgt unna enda 
fl ere aksjer og kjøpt sikre obligasjoner, som 
kanskje hadde gitt lavere avkastning. Og er 
avkastningen lavere enn de tre prosent vi må 
betale ut i pensjoner, ville vi i framtida måtte 
skrudd opp premiene, sier Lunde.

Følger reglene
Både Eknes i BKP og Lunde i Oslo pensjons-
forsikring påpeker at de offi  sielt ikke følger 
IFRS, men bekreft er i likhet med spesialråd-
giver Terje Nilsen i Kredittilsynet at de i stor 
grad følger reglene i praksis, i og med at re-
glene for norsk pensjons- og forsikringsvirk-
somhet gradvis samkjøres med IFRS-reglene.

Nilsen peker på at mens pensjonskassenes 
kapital blir regnskapsført til markedsverdi, 
blir verdien av de framtidige pensjonsutbeta-
lingene regnskapsført helt annerledes.

– Det rare er at eiendelene følger IFRS, 
mens pensjonsforpliktelsene følger de gamle, 
norske reglene. Det kommer av at de som 
utarbeider IFRS per i dag ikke har klart å få på 
beina et fullstendig regelverk for dette, men 
de jobber med saken, sier Nilsen. ■■

Tapper 
kommune-
penger
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Av Johan Brox

I fjor høst, da børsene verden 
over raste og Statens pen-
sjonsfond – Utland gikk på 
store tap, uttalte fi nansminis-
ter Kristin Halvorsen (SV) at 
verdiene ikke var tapt likevel, 
fordi Oljefondet, hele landets 
pensjonskasse, har «et hun-
dreårsperspektiv» på sine in-
vesteringer og kan sitte på 
verdipapirene til kursene sti-
ger igjen.

Samtidig som fi nansminis-
teren roet gemyttene, sendte 
de kommunale pensjonsfon-
dene fortvilte brev til sine 
kommunestyrer og tagg om 
beløp i hundremillionersklas-
sen. Bønnen må ha gitt inn-
trykk, for kort tid etter over-
førte Oslo kommune 1,24 mil-
liarder, Bergen 252 millioner 

og Trondheim 300 millioner 
kroner til sine pensjonskas-
ser. I alle tilfeller 100 prosent 
av det pensjonskasse-
ne ba om, i en situa-
sjon hvor fl ere av 
kommunene kuttet i 
tilbudene sine.

Nye regler
Men hvis offentlige 
pensjonsfond skal 
tenke langsiktig, 
hvorfor kunne de ikke 
tenkt som tålmodige Halvor-
sen, holdt på verdipapirene og 
heller solgt igjen når marke-
det hadde bedret seg?

Svaret ligger i regn-
skapsreglene. Kredit-
tilsynet bekrefter at 
siden Stortinget ved-
tok Regnskapsloven i 
1998, har rikspolitike-
re av ulik partibak-
grunn prøvd å sam-
kjøre de norske regle-
ne med internasjona-
le standarder. 

Systemet EU har pålagt oss 
å følge, heter IFRS (Internati-
onal Financial Reporting 

Standards) og er utarbeidet av 
den private revisorstiftelsen 
IASC (International Acco-
unting Standards Commit-
tee). IFRS innebærer at sel-
skapers eiendeler skal regn-
skapsføres til markedspris, i 
prinsippet fra dag til dag. Når 
kursene faller, ser det på papi-
ret ut som om pensjonskasse-
ne går med dundrende under-
skudd, selv om det bare er pa-

pirtap og altså ikke 
penger som må beta-
les.

Risikoevne
– Kapitalen vi fi kk til-
ført, handlet ikke om 
å dekke de løpende 
pensjonsutbetalinge-
ne. Det handlet om å 
ha risikoevne til å ha 

risikoinvesteringer, som ak-
sjer, og dermed få bedre ren-
ter, sier Bjørn Eknes, direktør 

for Bergen kommu-
nale pensjonskasse 
(BKP).

I fjor ble BKPs in-
vesteringer nedskre-
vet med 542 millioner 
kroner, over dobbelt 
så mye som pensjons-
kassen utbetaler 
hvert år i pensjon. Det 
tærte på egenkapita-
len, og med lavere ka-

pitaldekning får ikke pen-
sjonskassen lov av kommu-
nen til å ha så stor del av kapi-
talen i aksjer som de pleide. 
Det samme var tilfelle i Oslo, 
Trondheim og de øvrige kom-
munene med egne pensjons-
kasser. 

IFRS, kombinert med kapi-
taldekningskravet fra kommu-
nene og Kredittilsynet, gjør 
pensjonskassenes valg enkelt: 
Enten bli tvunget til å selge i et 
råttent marked, eller slenge 
seg på tråden til kommunesty-
ret og be om mer kapital.

– Er det ikke rart at dere, 
som skal sørge for pensjoner i 
mange tiår fram i tid, må rette 
dere etter papirtap fra dag til 
dag?

– Ja, jeg er helt innforstått 
med problemstillingen. Hver 
krone vi henter inn, skal i 
gjennomsnittet utbetales i 
pensjon om 13,8 år. Og det er 
klart at da blir det litt spesielt 
å måle verdien på investerin-
gene dag for dag. Men sånn 
må det være, for jeg kan ikke 
se noen annen form for regn-
skapsføring som ville vært 
mer fornuftig, sier Eknes i 
BKP. Ifølge han var problemet 

i fi nanskrisa at investorer satt 
på verdipapirer, for eksempel 
subprimelån, som viste seg å 
være langt mindre verdt enn 
det man trodde. IFRS kan i 
hans mening gi mer gjennom-
siktighet, selv om dette er om-
stridt (se undersak).

Ansvarlig lån
I hovedstaden har de folke-
valgte skilt ut pensjonskassen 

som eget aksjeselskap. 
Åmund T. Lunde, administre-
rende direktør i Oslo pen-
sjonsforsikring AS, sier det 
blir lenge til kommunen ser 
noe til de 1,24 milliardene den 
skjøt inn i høst.

– Dette er et såkalt ansvar-
lig lån, som skal betales tilba-
ke 31. desember 2023, og som 
vi skal betale 6,07 prosent ren-
te på. Lånet hadde ingenting 
med at vi trengte kontanter til 
å betale pensjoner å gjøre, 
men kom av myndighetenes 
krav til kapitaldekning, sier 
Lunde.

– Hvor lang tidshorisont har 
dere på pensjonene som skal 
betales ut?

– Våre pensjonsforpliktel-
ser har ei løpetid på 15 år i 
gjennomsnitt. De er regn-
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Klassekampen oppretter kontor i 
Bergen i valgkampen. Alf Skjeseth 
skal bemanne kontoret, og han 
trenger et sted å bo i en snau 
måned. Alle forslag og tilbud 
mottas med takk. 
Kontakt Alf Skjeseth, 90988316.

Klassekampen til Bergen

NYHETER
Mari Skurdal (fung. nyhetssjef ) | Åse Brandvold | Alf Skjeseth

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

NYE ANSIKTER: På landsmøtet i november går Helga Hjetland av 
etter åtte år som leder i Utdanningsforbundet. Hjetland har ledet 
forbundet siden etableringen i 2002. De tre personene som er 
aktuelle til å ta over etter Hjetland, er Mimi Bjerkestrand, Haldis 
Holst og Ragnhild Lied, skriver Utdanning. Alle de tre nominerte 
lederkandidatene har nå svart ja til å kjempe om lederstillingen, 
og det går dermed mot en knallhard kamp om ledervervet i 
Utdanningsforbundet. – Det blir en stor utfordring for valgkomi-
teen, sier valgkomiteen nestleder Rolv Sæter.

Mari Skurdal

Hjetlands etterfølgere klare
DAMER INN: Flere kvinner i styrene kan 
bidra til økt fokus på bedriftens samfunns-
ansvar og styrets kontrolloppgaver, viser 
en fersk studie fra BI. Studien omfatter 
840 styremedlemmer og ble gjennomført 
våren 2006. Målet var å se på styrekvinne-
nes bidrag til mer effektivt styrearbeid, 

etter at Norge lovfestet 40 prosent representasjon av både 
kvinner og menn i styrene i allmennaksjeselskapene (ASA-
selskapene). Mari Skurdal

Positivt med kvinner i styrene

VERDT
Å VITE

I USA, opphavslandet til regn-
skapsføring til markedsverdi, 
er prinsippet på full fart ut. I 
sin Emergency Economic Sta-
bilization Act of 2008 gir kon-
gressen Securities and Ex-
change Commission (SEC) 
myndighet til å stanse regn-
skapsføring til markedsverdi 
når det tjener «allmenn inter-
esse og er i samsvar med be-
skyttelsen av investorene».

Kongressen påla også SEC 
å lage en rapport om prinsip-
pet, som skulle kartlegge:
■ effekten på fi nansselskape-
nes balanser, 

■ hvordan prinsippet bidro til 
fi nanskonkursene i 2008,
■ innvirkning på kvaliteten 
av fi nansiell informasjon,
■ hvordan de private revisor-
stiftelsene utviklet regnskaps-
standardene og hvilken agen-
da som lå bak,
■ muligheten for å endre stan-
darden,
■ alternative regnskapsstan-
darder.

Rapporten SEC levert i de-
sember i fjor var skuffende 
lesning for representantene 
som ivret for mindre ustabile 
fi nansregnskaper. SEC kon-

kluderte simpelthen med at 
regnskapsføring til markeds-
verdi burde videreføres, men 
at den burde bli suppelert 
med andre praksiser i krise-
tid.

Alternativer som ble nevnt 
var å bokføre eiendelene til 
anskaffelseskostnad (som var 
vanlig tidligere), eller å la egne 
kommisjoner sette regnskaps-
verdien ut i fra hvor stor av-
kastning de venter at investe-
ringen vil få, for eksempel 
hvor store rentene blir på et 
lån.

Utfordres i USA

KAPITAL: Internasjonale regnskapsre-
gler og krav til høy avkastning tvinger 
kommunenes pensjonskasser til å tappe 
kommunene for hundrevis av millioner 
kroner.

FINANS-
KRISE

skapsført helt uavhengig av 
rentenivået i markedet, men 

ut i fra at vi skal betale ut en 
rente på tre prosent.

– Hvorfor må dere da trekke 
inn milliardbeløp straks kur-
sene faller, når pensjonsfor-
pliktelsene har så lang løpetid 
og dere ikke mangler cash?

– Sånn som situasjonen var 
i fjor, gjør reglene at man må 
gjøre noen tilpasninger som 
ikke er fornuftige på kort sikt, 
men som sikrer pensjonene 
på lang sikt. Hadde vi ikke 
hentet inn mer kapital, måtte 
vi solgt unna enda fl ere aksjer 
og kjøpt sikre obligasjoner, 
som kanskje hadde gitt lavere 
avkastning. Og er avkastnin-
gen lavere enn de tre prosent 
vi må betale ut i pensjoner, 
ville vi i framtida måtte 
skrudd opp premiene, sier 
Lunde.

Følger reglene
Både Eknes i BKP og Lunde i 
Oslo pensjonsforsikring påpe-
ker at de offi sielt ikke følger 
IFRS, men bekrefter i likhet 
med spesialrådgiver Terje Nil-
sen i Kredittilsynet at de i stor 
grad følger reglene i praksis, i 
og med at reglene for norsk 
pensjons- og forsikringsvirk-
somhet gradvis samkjøres 
med IFRS-reglene.

Nilsen peker på at mens 
pensjonskassenes kapital blir 
regnskapsført til markedsver-
di, blir verdien av de framtidi-
ge pensjonsutbetalingene 
regnskapsført helt annerle-
des.

– Det rare er at eiendelene 
følger IFRS, mens pensjons-
forpliktelsene følger de gam-
le, norske reglene. Det kom-
mer av at de som utarbeider 
IFRS per i dag ikke har klart å 
få på beina et fullstendig re-
gelverk for dette, men de job-
ber med saken, sier Nilsen.

johan.brox@klassekampen.no

TAPPING: Oslo kommune overførte 1,24 milliarder til pensjonskassa,                       samtidig som kommunen sliter med trangt budsjett.  FOTO: KYRRE LIEN, SCANPIX

Åmund Lunde

Kristin Halvor-
sen

«Jeg kan ikke se 
noen annen form 
for regnskapsfø-
ring som ville vært 
mer fornuftig»

BJØRN EKNES, DIREKTØR I BKP

Tapper kommune-penger

Klassekampen 

6. august 2009:

I USA, opphavslandet til regnskapsføring 
til markedsverdi, er prinsippet på full fart 
ut. I sin Emergency Economic Stabilization 
Act of 2008 gir kongressen Securities and 
Exchange Commission (SEC) myndighet 
til å stanse regnskapsføring til markedsver-
di når det tjener «allmenn interesse og er i 
samsvar med beskyttelsen av investorene».

Kongressen påla også SEC å lage en rap-
port om prinsippet, som skulle kartlegge:
■ eff ekten på fi nansselskapenes balanser, 
■ hvordan prinsippet bidro til fi nanskon-
kursene i 2008,
■ innvirkning på kvaliteten av fi nansiell 
informasjon,
■ hvordan de private revisorstift elsene 
utviklet regnskapsstandardene og hvilken 

agenda som lå bak,
■ muligheten for å endre standarden,
■ alternative regnskapsstandarder.

Rapporten SEC levert i desember i fj or 
var skuff ende lesning for representantene 
som ivret for mindre ustabile fi nansregn-
skaper. SEC konkluderte simpelthen med 
at regnskapsføring til markedsverdi burde 
videreføres, men at den burde bli suppelert 
med andre praksiser i krisetid.

Alternativer som ble nevnt var å bokfø-
re eiendelene til anskaff elseskostnad (som 
var vanlig tidligere), eller å la egne kommi-
sjoner sette regnskapsverdien ut i fra hvor 
stor avkastning de venter at investeringen 
vil få, for eksempel hvor store rentene blir 
på et lån.  ■■

Utfordres i USA

PENSJONER
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REGNSKAP: Både LO og NHO 
frykter at EUs regnskapsre-
gler bidrar til å tvinge arbei-
dere over fra ytelsesbasert 
pensjon til mer risikabel 
innskuddspensjon.

■■ Johan Brox

Klassekampen skrev i går om Norges over-
gang til EUs foretrukne regnskapsstandard, 
International Financial Reporting Standards 
(IFRS). Reglene innebærer at det aller meste 
av selskapenes eiendeler løpende skal regn-
skapsføres til markedsverdi.

I fi nanskrisa betydde det at selskaper som 
tjente gode penger på drift en, likevel måtte 
regnskapsføre millionunderskudd, i og med 
at aksjene, obligasjonene og eiendommene 
deres falt i verdi. Som Klassekampen doku-
menterte i går, var det dette som skjedde da 
kommunene i høst overførte millionbeløp 
til sine pensjonskasser.

Fanny Voldnes, nestleder i LOs nærings-
politiske avdeling, frykter at omleggingen til 
IFRS-reglene også vil skyve mer fi nansiell 
risiko over på framtidas pensjonister.

– IFRS-reglene er uheldige, fordi de 
undergraver ytelsesbasert pensjon. Re-
glene gjør slike ordninger altfor kostbare 
og ustabile for arbeidsgiverne, og tvinger 
fram en overgang til innskuddspensjon. 
Dette er et reint regnskapsmessig spørs-
mål, som har store konsekvenser for pen-
sjonene, sier Voldnes.

Forsikring vs. innskudd
Arbeidsgivere i off entlig sektor har tradi-
sjonelt holdt seg til ytelsesbasert pensjon, 
hvor arbeiderne er garantert en viss pro-
sent av sluttlønna i pensjon, for eksem-
pel 67 prosent. I privat sektor har inn-
skuddspensjon blitt dominerende, hvor 
arbeiderne løpende betaler innskudd til et 
pensjonsselskap, som de henter ut når de 
pensjonerer seg.

Ytelsespensjon er en forsikringsordning, 
hvor arbeiderne betaler en forsikringspre-
mie til pensjonskassa, som i sin tur må bære 
risikoen for hva som skjer med pengene der 
de blir investert. Med innskuddspensjon får 
pensjonisten bare ut det han eller hun be-

talte inn, pluss eventuell avkastning. Faller 
børsen, blir pensjonen mindre.

Kortsiktighet med IFRS
LOs Fanny Voldnes satt i sin tid i Regnskaps-
lovutvalget, som i 2003 rapporterte til Bonde-
vik-regjeringen hvordan økt bruk av IFRS ville 
slå ut her til lands. Voldnes mener markedsver-
difokuset gir ytelsespensjonene et handikap.

– Det er min hovedinnvending mot all 
ytelsesbasert pensjonsberegning i dag. På 
den ene siden er pensjonskassa forpliktet 
til å betale ut pensjoner i framtida. Dette er 
veldig langsiktig og uforutsigbar gjeld, som 
bestemmes av rentenivå, lønnsnivå og leve-
alder. På den andre sida blir investeringene 
som skal betale for pensjonene, regnskaps-
ført etter kortsiktige regler, sier hun.

– Skyr forpliktelser
Med så ustabile balanser som IFRS legger 
opp til, blir det farlig for arbeidsgiver å ta på 
seg mangeårige forpliktelser om å betale ut 
en fast ytelsespensjon. 

Da frister det mye mer med innskudds-
pensjon, hvor det er arbeiderne som skal ta 
kostnadene ved eventuelle børsfall, og ikke 
arbeidsgiverne.

For halvannet år siden gikk LO sammen 
med NHO om å sende et brev til Finansde-
partementet, hvor de advarte om at IFRS-
regnskapsreglene kunne tvinge fram en 
overgang til innskuddspensjon. Til tross for 
purring, har de fortsatt ikke fått svar.

Stadig nye renter
Alexander Henriksen, rådgiver i NHOs av-

deling for arbeidsliv, legger til at også de 
framtidige ytelsespensjonene regnskapsfø-
res mer kortsiktig under IFRS.

– Man regnskapsfører verdien av pen-
sjonsforpliktelsen ut ifra visse parametre, for 
eksempel hvilken rente man velger å bruke 
til å regne ut hva en pensjon om 15-20 år er 
verdt i dag. Før kunne pensjonskassene velge 
parametrene mer selv, men med IFRS har 
reglene blitt strengere. Tidligere kunne man 
også holde forutsetningene nokså faste fra 
år til år, men med IFRS skal de endres fort-
løpende, for å representere markedsforhold, 
sier Henriksen.

Arbeidsgivere som velger ytelsespensjon 
utsettes altså for økt risiko fra to fronter: For 
det første av misforholdet mellom ustabil, 
regnskapsført markedsverdi på eiendeler på 
den ene siden og langsiktig pensjonsgjeld på 
den andre, for det andre av mer ustabil verdi 
på pensjonsgjelda.

– Med ytelsesbasert pensjon får arbeids-
giverne en forpliktelse i balansen, som med 
IFRS skaper mer usikkerhet og større sving-
ninger, sier NHOs Alexander Henriksen. 
Han er likevel hakket mer positiv enn Vold-
nes til innskuddspensjoner, som han hevder 
forvaltes mer langsiktig i krisetider og har 
lavere administrasjonskostnader.

– Må føres likt
Løsningen Voldnes foreslår, er nye regler 
som likestiller regnskapsføringen for ytel-
sespensjonsordninger og innskuddsordnin-
ger.

– På den måten unngår man at ytelsespensjo-
nene får den høye og usikre kostnaden de lider 
under i dag, sier hun.

Hun synes den internasjonale debatten 
om IFRS har blitt svært interessant i kjøl-
vannet av fi nanskrisa.

– Nå har G20-landene åpnet for at fl ere 
typer eiendeler ikke lenger trenger å regn-
skapsføres til markedsverdi, men kan 
verdsettes til for eksempel anskaff elseskost. 
De har også gitt dispensasjon til bedrift ene 
om å ikke føre visse typer nedskrivninger på 
resultatet, men heller utsette det til marke-
dene har steget igjen, sier hun.

IFRS-standarden har blitt den domi-
nerende regnskapsformen i EU-området. 
USA, som tidligere førte sin egen standard, 
har varslet at det gradvis skal skift e til IFRS 
innen 2014.

EU påla selskaper i sine medlemsland å 
føre regnskap etter IFRS fra og med 2005. 
Gjennom EØS-avtalen ble bestemmelsen 
også gjort gjeldende for Norge. Pensjons- og 
forsikringsselskaper følger i dag ikke selve 
IFRS, men norske regler som likner. ■■

– Truer ytelses-
pensjon
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Av Johan Brox

Klassekampen skrev i går om 
Norges overgang til EUs fore-
trukne regnskapsstandard, 
International Financial Re-
porting Standards (IFRS). Re-
glene innebærer at det aller 
meste av selskapenes eiende-
ler løpende skal regnskapsfø-
res til markedsverdi.

I fi nanskrisa betydde det at 
selskaper som tjente gode 
penger på driften, likevel måt-
te regnskapsføre millionun-
derskudd, i og med at aksjene, 
obligasjonene og eiendomme-
ne deres falt i verdi. Som Klas-
sekampen dokumenterte i 
går, var det dette som skjedde 
da kommunene i høst overfør-
te millionbeløp til sine pen-
sjonskasser.

Fanny Voldnes, nestleder i 

LOs næringspolitiske avde-
ling, frykter at omleggingen 
til IFRS-reglene også vil sky-
ve mer fi nansiell risiko over 
på framtidas pensjonister.

– IFRS-reglene er uheldige, 
fordi de undergraver ytelses-
basert pensjon. Reglene gjør 
slike ordninger altfor kost-
bare og ustabile for arbeids-
giverne, og tvinger fram en 
overgang til innskuddspen-
sjon. Dette er et reint regn-
skapsmessig spørsmål, som 
har store konsekvenser for 
pensjonene, sier Voldnes.

Forsikring vs. innskudd
Arbeidsgivere i offentlig sek-
tor har tradisjonelt holdt seg 
til ytelsesbasert pensjon, hvor 
arbeiderne er garantert en 
viss prosent av sluttlønna i 
pensjon, for eksempel 67 pro-
sent. I privat sektor har inn-
skuddspensjon blitt domine-
rende, hvor arbeiderne løpen-
de betaler innskudd til et pen-
sjonsselskap, som de henter 
ut når de pensjonerer seg.

Ytelsespensjon er en forsi-

kringsordning, hvor arbeider-
ne betaler en forsikringspre-
mie til pensjonskassa, som i 
sin tur må bære risikoen for 
hva som skjer med pengene 
der de blir investert. Med inn-
skuddspensjon får pensjonis-
ten bare ut det han eller hun 
betalte inn, pluss eventuell 
avkastning. Faller børsen, blir 
pensjonen mindre.

Kortsiktighet med IFRS
LOs Fanny Voldnes satt i sin 
tid i Regnskapslovutvalget, 
som i 2003 rapporterte til Bon-
devik-regjeringen hvordan 
økt bruk av IFRS ville slå ut 
her til lands. Voldnes mener 
markedsverdifokuset gir ytel-
sespensjonene et handikap.

– Det er min hovedinnven-

ding mot all ytelsesbasert 
pensjonsberegning i dag. På 
den ene siden er pensjonskas-
sa forpliktet til å betale ut pen-
sjoner i framtida. Dette er vel-
dig langsiktig og uforutsigbar 
gjeld, som bestemmes av ren-
tenivå, lønnsnivå og levealder. 
På den andre sida blir investe-
ringene som skal betale for 
pensjonene, regnskapsført et-
ter kortsiktige regler, sier 
hun.

– Skyr forpliktelser
Med så ustabile balanser som 
IFRS legger 
opp til, blir det 
farlig for ar-
beidsgiver å ta 
på seg mangeå-
rige forpliktel-
ser om å betale 
ut en fast ytel-
sespensjon.

Da frister det 
mye mer med 
innskuddspen-
sjon, hvor det er arbeiderne 
som skal ta kostnadene ved 

eventuelle børsfall, og ikke ar-
beidsgiverne.

For halvannet år siden gikk 
LO sammen med NHO om å 
sende et brev til Finansdepar-
tementet, hvor de advarte om 
at IFRS-regnskapsreglene 
kunne tvinge fram en over-
gang til innskuddspensjon. 
Til tross for purring, har de 
fortsatt ikke fått svar.

Stadig nye renter
Alexander Henriksen, rådgi-
ver i NHOs avdeling for ar-
beidsliv, legger til at også de 

framtidige
ytelsespensjo-
nene regn-
skapsføres mer 
kortsiktig un-
der IFRS.

– Man regn-
skapsfører ver-
dien av pen-
sjonsforplik-
telsen ut ifra 
visse parame-

tre, for eksempel hvilken rente 
man velger å bruke til å regne 

– Truer 
ytelses-
pensjon

ut hva en pensjon om 15-20 år 
er verdt i dag. Før kunne pen-
sjonskassene velge parame-
trene mer selv, men med IFRS 
har reglene blitt strengere. 
Tidligere kunne man også hol-
de forutsetningene nokså fas-
te fra år til år, men med IFRS 
skal de endres fortløpende, for 
å representere markedsfor-
hold, sier Henriksen.

Arbeidsgivere som velger 
ytelsespensjon utsettes altså 
for økt risiko fra to fronter: For 
det første av misforholdet 
mellom ustabil, regnskapsført 
markedsverdi på eiendeler på 
den ene siden og langsiktig 
pensjonsgjeld på den andre, 
for det andre av mer ustabil 
verdi på pensjonsgjelda.

– Med ytelsesbasert pen-
sjon får arbeidsgiverne en for-

pliktelse i balansen, som med 
IFRS skaper mer usikkerhet 
og større svingninger, sier 
NHOs Alexander Henriksen. 
Han er likevel hakket mer po-
sitiv enn Voldnes til inn-
skuddspensjoner, som han 
hevder forvaltes mer langsik-
tig i krisetider og har lavere 
administrasjonskostnader.

– Må føres likt
Løsningen Voldnes foreslår, 
er nye regler som likestiller 
regnskapsføringen for ytel-
sespensjonsordninger og inn-
skuddsordninger.

– På den måten unngår man 
at ytelsespensjonene får den 
høye og usikre kostnaden de li-
der under i dag, sier hun.

Hun synes den internasjo-
nale debatten om IFRS har 

blitt svært interessant i kjøl-
vannet av fi nanskrisa.

– Nå har G20-landene åpnet 
for at fl ere typer eiendeler ikke 
lenger trenger å regnskapsfø-
res til markedsverdi, men kan 
verdsettes til for eksempel an-
skaffelseskost. De har også 
gitt dispensasjon til bedriftene 
om å ikke føre visse typer ned-
skrivninger på resultatet, men 
heller utsette det til markede-
ne har steget igjen, sier hun.

IFRS-standarden har blitt 
den dominerende regnskaps-
formen i EU-området. USA, 
som tidligere førte sin egen 
standard, har varslet at det 
gradvis skal skifte til IFRS 
innen 2014.

EU påla selskaper i sine 
medlemsland å føre regnskap 
etter IFRS fra og med 2005. 
Gjennom EØS-avtalen ble be-
stemmelsen også gjort gjel-
dende for Norge. Pensjons- og 
forsikringsselskaper følger i 
dag ikke selve IFRS, men nor-
ske regler som likner.

johan.brox@klassekampen.no

USIKKERT: Noen av de største slagene i stortingsperioden som har vært, har       stått om pensjonsordninger. LO og NHO frykter at EU-regler vil skvise ytelsespensjonene.  FOTO: TOR RICHARDSEN, SCANPIX

FAKTA

IFRS:
■ Står for International Finance 
Reporting Standard. Regn-
skapsstandard utviklet av den 
privatdrevne revisorstiftelsen 
International Accounting Stan-
dards Committee (IASC).

■ Et sentralt trekk er det 
såkalte «mark-to-market»-prin-
sippet, som sier at selskape-
nes eiendeler i regelen skal 
regnskapsføres til markedspris 
fra dag til dag, og at verdi-
endringene skal føres opp på 
resultatet.

■ Klassekampen skrev i går 
hvordan IFRS-rettede regler 
var en medvirkende årsak til 
at kommunale pensjonskas-
ser i fjor høst og i vår tappet 
kommunene for hundrevis av 
millioner kroner, for å styrke 
sin kapitaldekning.

NYHETER
Mari Skurdal (nyhetssjef ) | Åse Brandvold | Alf Skjeseth

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

KIRKEVALG: – Nå står ikke verda til påske! Dette er reaksjonen til 
Jan-Aage Torp, pastor i pinsemenigheten Oslokirken, etter at han 
denne uka fi kk kirkevalgkortet i posten. Når 3,12 millioner 
statskirkemedlemmer over 15 år i disse dager får tilsendt valg-
kort, er det første gang Kirka henvender seg samlet til alle sine 
registrerte medlemmer. Resultatet er utallige henvendelser fra 
både utmeldte og folk som verken er døpt eller konfi rmert, som 
føler seg tvangsinnmeldt. «Hvilken maktarroganse! Her er 
statsfi nansiert religion på sitt verste!» klager Torp på sin blogg. 
Han sender utmeldingsbeviset øyeblikkelig. Mari Skurdal

Tvangsinnmeldt i Den norske kirke
CO2-REGNESTYKKE: ... hvis vi skal tenke på 
klodens beste. Det mener i hvert fall 
Optimum Population Trust. Og organisa-
sjonens kampanje «Stopp ved to» får nå 
støtte av forskere ved Oregon State Univer-
sity, som har regnet ut at hvert barn i USA 
legger 9441 tonn til hver forelders CO2-

fotavtrykk. For et kinesisk barn er det tilsvarende tallet bare 
1384 tonn, og i Bangladesh 56 tonn. Så det er kanskje i Vesten 
vi må lære å begrense oss. Mari Skurdal

To barn er nok ...

VERDT
Å VITE

BÅTULYKKER: I løpet av årets seks 
første måneder omkom 16 perso-
ner i ulykker med fritidsbåt. 
Nesten samtlige var godt voksne 
menn. Av i alt 16 personer som 
omkom som følge av ulykke med 
fritidsbåt i løpet av første halvår 
2009, var 15 menn og hele ti av per-
sonene over 61 år. Alle de omkom-
ne unntatt to var over 41 år. ©NTB

Flest menn dør i båt

REGNSKAP: Både LO og NHO frykter 
at EUs regnskapsregler bidrar til å tvin-
ge arbeidere over fra ytelsesbasert pen-
sjon til mer risikabel innskuddspensjon.

«Med ytelsesbasert pensjon får ar-
beidsgiverne en forpliktelse i balan-
sen, som med IFRS skaper mer usikker-
het og større svingninger»

ALEXANDER HENRIKSEN, RÅDGIVER I NHO

«(I)nvesteringene som skal betale for 
pensjonene, (blir) regnskapsført svært 
kortsiktig» FANNY VOLDNES, LO

FINANS-
KRISE

OLJESØL: Over 400 
frivillige har bedt om 
å få være med på opp-
ryddingsarbeidet etter 
skipshavariet utenfor 
Langesund. Frivillig-
hetsarbeidet trappes 
opp til helgen.

OLJEUTSLIPP
Flere frivillige har vært mis-
fornøyde fordi de ikke ennå 
har fått være med på oppryd-
dingen av oljesøl etter skips-
havariet utenfor Langesund. 
Over 400 personer har regis-
trert seg, mens bare rundt 50 
til nå har vært i sving. Fra i 
dag får fl ere hjelpe til.

– Vi trekker inn ytterligere 
50 personer til helgen. Frivil-
lige fra hele landet skal hjel-
pe til i Portør, Krogshavn og 
på Stråholmen, sier kommu-
nikasjonsansvarlig Vivi Sæ-
vik for IUA Telemark til 
NTB.

Skolering av frivillige som 
skal arbeide med oljesølet, 
ordning av forsikringer og 
lignende, er noe av grunnen 
til at mange frivillige frem-
deles står på vent.

– Arbeidet er noe svineri, 
og de frivillige må få opplæ-
ring i hvordan de skal gjøre 
dette. Det verste grisearbei-
det har profesjonelle folk 
måttet ta seg av, sier Sævik.

Områder friskmeldt
Oppryddingsarbeidet har 
gått bedre enn forventet, 
ikke minst på grunn av den 
innsatsen Sivilforsvaret og 
WWF har gjort, opplyste re-
presentanter fra Kystverket 
og UIA Telemark på en pres-
sekonferanse torsdag.

– Vi har aksjonert på de 
fl este områder der det er olje, 
og det er ikke meldt om nye 
påslag. Flere strekninger be-
gynner å bli friskmeldt i den 
fasen vi er i nå, sier leder 
Finn Flogstad i IUA Tele-
mark.

Flogstad oppfordrer frivil-
lige til å fortsette å melde 
seg. I neste fase vil det bli 
behov for nye krefter.

Det er påvist olje fra Full 
City på strekningen Larvik 
til Grimstad. Ytterligere olje-
funn analyseres for å få klar-
het i om også disse stammer 
fra havaristen.

Ifølge Aftenposten kan 
det ta opptil 15 år før naturen 
er tilbake til det normale.

– Ubetydelige mangler
To uker før Full City gikk på 
grunn utenfor Langesund i 
Telemark, fant russiske hav-
neinspektører i Kaliningrad 
fi re feil og mangler ved ski-
pet.

– Rederiet er helt klare på 
at dette var mindre mangler 
som ikke på noen måte had-
de betydning for det uhellet 
som skjedde, sier rederiet 
Roc Maritime Incs norske 
pressetalsmann Thomas 
Skålnes til NTB.

Det ble avdekket mangler 
ved skipets sjøkart, sikker-
hetsstandard, dokumenta-
sjon av kompetanse og serti-
fi kater, skrev Dagens Næ-
ringsliv onsdag.

– Manglende sjøkart ble 
brakt om bord før skipet for-
lot Kaliningrad, og overstyr-
mannens sertifi kat ble etter-
sendt fra rederiet og var på 
plass før skipet dro mot Her-
øya, sier Skålnes.

Politiet etterforsker skips-
havariet, og kapteinen er 
siktet for grov uaktsomhet. 
Kapteinen skal ifølge NRK 
ha solid bakgrunn fra skips-
trafi kk i internasjonale far-
vann.

©NTB

Flere frivillige slipper 
til ved Langesund

OPPRYDDNING: Rydding av oljesøl ved Krogshavn etter det 
havarerte bulkskipet Full City.  FOTO: STIAN LYSBERG SOLUM, SCANPIX

Klassekampen 6. august

Klassekampen 

7. august 2009:

FAKTA

IFRS:
■ Står for International Finance Reporting 
Standard. Regnskapsstandard utviklet av den 
privatdrevne revisorstiftelsen International 
Accounting Standards Committee (IASC).
■ Et sentralt trekk er det såkalte «mark-to-
market»-prinsippet, som sier at selskapenes 
eiendeler i regelen skal regnskapsføres til 
markedspris fra dag til dag, og at verdiendrin-
gene skal føres opp på resultatet.
■ Klassekampen skrev i går hvordan IFRS-
rettede regler var en medvirkende årsak til at 
kommunale pensjonskasser i fjor høst og i vår 
tappet kommunene for hundrevis av millioner 
kroner, for å styrke sin kapitaldekning.

«(I)nvesteringene som skal betale for 
pensjonene, (blir) regnskapsført svært 
kortsiktig» FANNY VOLDNES, LO

PENSJONER
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FIASKO: NSB bruker utran-
gerte vognsett fordi anbuds-
reparasjonene av de nye 
vognene er kraftig forsinket. 
Anbudspolitikken gjør samti-
dig at NSBs egne verksteds-
arbeidere ikke har nok arbeid. 

■■ Svenn Arne Lie (tekst)

De store ombyggingsarbeidene NSB har satt 
ut på anbud til selskap i Ungarn og Sverige, 

er kraft ig forsinket. Det er også oppdaget en 
rekke mangler på det arbeidet som er gjort.  

Anbudsforsinkelsene gjør at fl ere ved-
likeholdsprosjekter og oppgraderinger av 
NSB sitt togmateriell utsettes. 

Anbudsiver i NSB 
– NSB tar i dag utrangerte vognsett i bruk 
fordi anbudsarbeidene i utlandet er så kraf-
tig forsinket. Det nye utstyret står jo i Un-
garn og Sverige, så NSB kjører fl ere strek-
ninger med vognsett fra 1960-tallet. NSB sin 
anbudsiver i ombyggingen av de siste vogn-
settene har vært en fi asko sier Dag-Arne Jo-

hansen, leder for verkstedklubben for NSBs 
vedlikeholdsselskap Mantena.

Klassekampen møter Johansen i verk-
stedhallen til Mantena i Lodalen. I tillegg til 
å være NSB sitt vedlikeholdsselskap, eier de 
MiTrans som tar seg av større ombyggings-
prosjekter og reparasjoner av materiell på 
skinnegangen. 

Sjøl om begge disse selskapene er dat-
terselskaper av NSB, settes mye av NSBs 
ombyggingsarbeid ut på anbud til andre 
selskaper. Johansen mener at mange av pro-
blemene i jernbanen henger sammen med 
NSB-ledelsens anbudsiver.

– NSB har lite ledig materiell i dag. De har 
få ekstra togsett som de kan sette inn på kort 
varsel. Når NSB sine anbudsprosjekter blir 
så kraft ig forsinket som det nå viser 
seg, betyr det at andre vedlikeholds-

KOMMENTAR 12. MARS

■■ Svenn Arne Lie

De samferdselspolitiske talsmen-
nene for de rødgrønne partiene ønsker en 
gjennomgang av anbudspolitikken i jern-
banesektoren. Torstein Rudihagen (Ap) 
mener blant annet at AS ikke er egnet vir-
kemiddel til å oppfylle de samfunnsmes-
sige transportformålene fordi selskaps-
formen har som hovedformål å gå med 
økonomisk overskudd, ikke drive med 
samferdselstjenester. Jernbanen måles på 
lønnsomhet og politikerne er kastrert. 
Samferdselsminister Navarsete med stab 
ser derimot ikke dette problemet. Til Klas-
sekampen sa hun forrige uke at anbuds-
politikken «virker i forhold til eff ektivitet 
og lønnsomhet». Det er nettopp dette som 
problemet. Lønnsomhet og eff ektivitet er 
det eneste som politikerne ser i sitt tunnel-
syn, konsekvensene av denne politikken 
med underfi nansiering, kompetansetap 
og mangelfull helhetstenkning er ingen 
interessert i. Konkurranseutsetting som 
prinsipp blir viktigere enn gode samferd-
selstjenester. 

Jernbanesektoren i Norge er siden 
1996 i hovedsak delt i to. Jernbaneverket 

skal ta seg av skinnegangen og annen sen-
tral infrastruktur. Selskapet ligger under 
off entlig forvaltning, men styres etter om-
fattende bedrift søkonomiske prinsipper. 
Den andre delen av jernbanesektoren er 
NSB, som videre er delt opp og skilt ut 
i et mylder av underselskaper og spesia-
lenheter. Klassekampen skrev i forrige uke 
hvordan denne markedsstyringen av jern-
banesektoren rett og slett ikke fungerer. 
Jernbaneverkstedet på Hamar er nå utskilt 
som egen resultatstyrt enhet med krav til 
inntjening. Problemet er at når NSB kon-
sernet sentralt skal 
spare penger og setter 

vedlikeholdsoppga-
ver og reparasjoner 
til lavkostland, taper 

jernbaneverkstedet 
på Hamar. De må da 
kutte i staben, den eneste inntektskilden 
de har. NSB Rom Eiendom, et av de utal-
lige utskilte selskapene i jernbanesektoren, 
eier lokalene til jernbaneverkstedet på Ha-
mar. Her er det markedspris som gjelder. 
Monopolpengene, som sendes fram og til-
bake i NSB systemet, er bare lekepenger, 
mens kuttene er høyst reelle. I jernbane-
verkstedet på Hamar er virkeligheten. Når 
de andre selskapene i NSB systemet skal 
spare penger, betyr det at kuttene stillinger, 

kompetanse og en god arbeidsplass for-
svinner på Hamar.

Oppstykkingen og anbudspolitik-
ken fungerer dårlig i jernbanesektoren 
fordi helheten er en sentral del av sam-
ferdselstjenesten. Verkstedhallen på Ha-
mar eksisterer ikke i et vakuum, eiendom 
er ikke løsrevet fra virksomheten, tog og 
jernbaneskinner er bestanddeler i samme 
system. Det er ulogisk å skille ut de uli-
ke delene og kreve at de hver og en skal 
konkurrere og tjene penger på hverandre. 

Konsekvensene er 
tydelige – ingen har 
ansvar. Navarsete 
sender oss til Jernba-
neverket og NSB AS 
hvis det er proble-
mer. Disse selskape-

ne styres etter lønnsomhetsprinsippet 
og sier at de gjør det de må for å tjene 
penger. Det er det de skal, tjene penger. 
Erik Lahnstein, Navarsetes statssekre-
tær, sier det krystallklart: «NSB er i dag 
et aksjeselskap der forretningsmessige 
hensyn er det sentrale. De har fokus på 
å øke inntjening». Nettopp, men hvem 
tenker da på samferdselstjenesten i dette 
systemet? ■■

Konkurranseutsetting i jernbanen.

Tøft for toget

«En god arbeids-
plass forsvinner 
på Hamar»

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN NYHETER

BEKYMRET: Konserntillitsvalgt Kåre Leira. 
 FOTO: GORM KALLESTAD, SCANPIX

HEMMELIG: Med 
hemmelig saksliste åp-
net Norske Skog sitt 
styremøte i går, trolig 
for å vedta nedskjæ-
ringer i konsernets 
produksjon.

NORSKE SKOG
Av Skjalg Fremo, NTB

– Jeg er redd for at det blir 
fattet vedtak som får negati-
ve konsekvenser på enkelte 
fabrikker, sa konserntillits-
valgt Kåre Leira til NTB et 
par timer etter at Norske 
Skogs nye styreleder Eivind 
Reiten åpnet møtet.

Kåre Leira er leder for de 
ansattes globale samarbeids-
utvalg i konsernet, og er der-
med talsmann for alle de 
bortimot 7.000 ansatte ved til 
sammen 15 fabrikker i Euro-
pa, Kina og Thailand, Chile 
og Brasil, Australia og New 
Zealand. Bare tre av fabrik-
kene er i Norge – Saugbrugs 
i Halden, Follum på Høne-
foss og fabrikken på Skogn, 
der Norske Skog har sin opp-
rinnelse.

Leira opplyser at det euro-
peiske samarbeidsutvalget 
på et møte 25.–27. mai ble 
presentert for konsernledel-
sens planer for å tilpasse pro-
duksjonen til det sviktende 
markedet for avispapir. Slik 
sammenfatter han vedtaket 
fra det europeiske samar-
beidsutvalget:

– Vi må ha nok tid til å for-
berede alternative løsninger. 
Vi synes det er drastisk å fat-
te endelige beslutninger 
med dramatiske konsekven-
ser, så lenge det er et så usta-

bilt marked. Vi trenger nok 
tid til å områ oss.

Det globale samarbeidsut-
valget skal ha et møte i Oslo i 
oktober.

– Avgjørende møte
Styret har holdt sakslista 
hemmelig foran styremøtet 
som avsluttes i dag, og kom-
menterer ikke spekulasjoner 
om nedlegging av fabrikker. 
I Norge er det Follum som 
hyppigst har vært nevnt som 
en kandidat for ytterligere 
nedskjæring av papirpro-
duksjonen.

Kommunikasjonsdirektør 
Tom Bratlie har foran styre-
møtet ikke gitt noen opplys-
ninger om hvilke forslag som 
ligger på styrets bord, eller 
om hvilke vedtak som kan 
bli fattet.

At møtet er viktig, går 
fram av en uttalelse Helge 
Evju ga til NTB tirsdag. Han 
er styreleder i Norges Skog-
eierforbund, nestleder i Nor-
ske Skogs bedriftsforsam-
ling, og svært opptatt av å 
opprettholde det som er 
igjen av norsk treforedlings-
industri.

– Det er et avgjørende 
møte for norske skogeiere, 
sa Evju. ©NTB

Taushet og frykt 
i Norske Skog
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Hjelp !!!!
Vi trenger fl ere 
LP & Singelplater
Vi kjøper alt av 
CD,DVD,LP og Singel-
plater Over 100 000 
titler i vår 500 kvm 
store butikk

Råkk & Råll’s
Akersgata 39
22 41 23 12 - 994 02 536

JERNBANE
Av Svenn Arne Lie (tekst) og 

Tom Henning Bratlie (foto), 

Lodalen

De store ombyggingsarbeidene 
NSB har satt ut på anbud til 
selskap i Ungarn og Sverige, er 
kraftig forsinket. Det er også 
oppdaget en rekke mangler på 
det arbeidet som er gjort.  

Anbudsforsinkelsene gjør 
at fl ere vedlikeholdsprosjek-
ter og oppgraderinger av NSB 
sitt togmateriell utsettes. 

Anbudsiver i NSB 
– NSB tar i dag utrangerte 
vognsett i bruk fordi anbuds-
arbeidene i utlandet er så 
kraftig forsinket. Det nye ut-
styret står jo i Ungarn og Sve-
rige, så NSB kjører fl ere strek-
ninger med vognsett fra 1960-
tallet. NSB sin anbudsiver i 
ombyggingen av de siste 
vognsettene har vært en fi as-
ko sier Dag-Arne Johansen, 
leder for verkstedklubben for 
NSBs vedlikeholdsselskap 
Mantena.

Klassekampen møter Jo-
hansen i verkstedhallen til 
Mantena i Lodalen. I tillegg til 
å være NSB sitt vedlikeholds-
selskap, eier de MiTrans som 
tar seg av større ombyggings-
prosjekter og reparasjoner av 
materiell på skinnegangen. 

Sjøl om begge disse selska-
pene er datterselskaper av 
NSB, settes mye av NSBs om-
byggingsarbeid ut på anbud 
til andre selskaper. Johansen 
mener at mange av probleme-
ne i jernbanen henger 
sammen med NSB-ledelsens 
anbudsiver.

– NSB har lite ledig materi-
ell i dag. De har få ekstra tog-
sett som de kan sette inn på 
kort varsel. Når NSB sine an-
budsprosjekter blir så kraftig 
forsinket som det nå viser seg, 

betyr det at andre vedlike-
holdsoppgaver også blir for-
sinket. Anbudspolitikken gjør 
derfor at kvaliteten i togtilbu-
det blir dårligere, sier han.

Bruker ikke eget selskap
Ifølge Johansen betyr dette 
blant annet at NSB kjører 
rundt på dårligere togsett enn 
de trenger fordi ombyggings-
arbeidene som NSB har satt 
ut på anbud til utenlandske 
selskaper er kraftig forsinket.

Johansen er særlig skeptisk 

til at NSB har satt de store om-
byggingsprosjektene til utlan-
det, framfor å bruke sitt eget 
verkstedsselskap.

– NSB har masse uteståen-
de arbeid på eget materiell, 
samtidig som de sultefôrer sitt 
eget datterselskap MiTrans 
ved å gi anbudene til andre 
selskaper. Verkstedsarbeider-
ne i NSB får ikke oppdrag av 
sin egen eier. Det er vanskelig 
å tolke dette som noe annet 
enn at NSBs ledelse ikke vil 
bruke sine egne verkstedar-
beidere, sier Johansen.

Han mener i tillegg at dette 
er et problem for den jernbane-
faglige kompetansen i Norge. 

– Mange dyktige fagfolk får 
beskjed om å gå fordi det ikke 
er nok å gjøre når NSB setter 
arbeidene sine ut til andre sel-
skaper. Den jernbanefaglige 
kompetansen forsvinner jo, 
sier han. 
Informasjonssjef i NSB AS 

Persontog, Preben Kolstrup, 
er ikke enig med Johansen.

– Vi leverer mange oppdrag 
til MiTrans. Det er feil å si at vi 
ikke gir dem nok arbeid. Mi-
Trans er ikke kapable til å ta 
seg av de store ombyggingsar-
beidene og det er ikke marked 
for noe stort ombyggingssel-
skap i Norge, sier han.

Følger EØS-lovverket
Kolstrup forteller videre at 
NSB er underlagt EØS-loven 
som gjør at selskapet må sette 
mye arbeid ut på anbud. 

– Når det gjelder ombyg-
gingsarbeidet som denne sa-
ken refererer til, så tapte Mi-

GAMLE TOG: NSB kjører på gamle togsett fordi ombyggingsarbeidene som er satt ut på anbud til utenlandske                 selskaper, er kraftig forsinket. På bildet verkstedsarbeider Jan Kullerud.

FIASKO: NSB bruker utrangerte vogn-
sett fordi anbudsreparasjonene av de 
nye vognene er kraftig forsinket. An-
budspolitikken gjør samtidig at NSBs 
egne verkstedsarbeidere ikke har nok 
arbeid. 

Anbud girAnbud gir 
togbremstogbrems

Trans dette anbud. Vi forhol-
der oss til loven som sier at vi 
må gjøre det på denne måten, 
sier han

– Kan denne anbudsbruken 
svekke NSB og den jernbane-
faglige kompetansen? 

– Jeg vil ikke svare på dette 

spørsmålet. Vi forholder oss 
til regelverket, sier Kolstrup.

Kjenner togene
Johansen mener det er rart at 
ikke at NSB ikke bruker sine 
egne folk mer.

– Vi kjenner materiellet til 

NSB bedre enn noen andre. 
Det er rart at NSB setter store 
ombyggingsoppdrag ut til an-
dre selskaper som ikke kjen-
ner det utstyret, skinnegan-
gen og slitasjemønsteret vi 
har her til lands. 

svennal@klassekampen.no

FAKTA

Anbud i jernbanen
■ NSBs anbudsbruk gjør at viktig ved-
likeholdsarbeid er kraftig forsinket. 

■ NSB har i dag et stort etterslep på 
vedlikeholds- og ombyggingsarbeid, 
samtidig som NSBs egne verkstedsar-
beidere sies opp fordi jobben settes ut 
på anbud til utenlandske selskaper. Klassekampen 3. mars

FRUSTRERT: Dag-Arne Johansen.

– Dette er svada. 
Slik kommenterer Magne 

Høgsveen, verksted-
leder ved MiTrans på 
Hamar, svaret fra in-
formasjonssjefen i 
NSB om at MiTrans 
ikke er kapable til å ta 
de store ombyggings-
arbeidene til NSB. 

– Vi på MiTrans var 
kapable til å ta B5-
prosjektet som NSB 
valgte å sende ut av landet. 
Hvis vi ikke hadde vært kapa-

ble så hadde vi vel ikke lagt 
inn noe anbud.

Han mener at NSBs 
informasjonssjef snor 
seg unna hovedtema-
et i denne saken.

– Problemet til NSB 
er at de har en verk-
stedavdeling som 
ikke får jobbe for sin 
egen eier. Vår egen 
eier gir oppdragene 
til andre selskap. Det 

gjør at kompetansen forsvin-
ner her oss. Vi sultefôres i det 

ene øyeblikket mens i det nes-
te øyeblikket skal vi stå parat 
for NSB og gjøre omfattende 
reparasjonsarbeid når ting går 
galt. Dette går bare ikke.

Høgsveen retter ramsalt 
kritikk mot anbudspolitikken 
i NSB.

– Den anbudspolitikken 
som er ført i NSB er helt på 
tryne. Den tåler nesten ikke 
dagens lys. Hvis det er slik an-
budspolitikken skal drives i 
offentlig sektor så har vi et 
problem.

– NSBs anbudsiver er på trynet 

Magne 
Høgsveen

NYHETER
Alf Skjeseth (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

LANG PROTEST: I går møtte Hermann Bremer fra Folkeaksjo-
nen oljefritt Lofoten og Vesterålen representantene Gunnar 
Kvassheim fra Venstre, Erling Sande fra Sp og Inga Marte 
Thorkildsen fra SV foran Stortinget. Hermann Bremer har i 
en stille protest mot oljevirksomhet i nord gått nesten hele 
veien fra Lofoten til Oslo, sammen med hunden Knut. 
Hermann og Knut la ut fra Lofoten 22. april, etter å ha 
bestemt seg to dager i forveien. Turen ble sammenlagt på 
omtrent 140 mil.

Alf Skjeseth

140 mil til fots i oljeprotest
BILLIGERE: Prisene på elektrisitet inkludert 
nettleie falt med 1,7 prosent fra april til 
mai, og bidro mest til å dempe oppgangen i 
konsumprisindeksen (KPI), melder SSB. 
Prisene falt for sjuende måned på rad, og 
samlet har prisene på elektrisitet gått ned 
med 20,2 prosent siden oktober. KPI økte 

med 0,2 prosent fra april til mai. Det var særlig drivstoff, 
husleie for selveierne og matvarer som bidro til oppgangen.

Alf Skjeseth 

Strøm demper prisstigningen

VERDT
Å VITE

SLUTT: Aker Solutions legger ned to 
verksteder i Stavanger og Kristian-
sund, og styrker samtidig tre andre. I 
går fi kk 70 ansatte på Hinna i 
Stavanger beskjed om at verkstedet 
legges ned fra nyttår, skriver Stavan-
ger Aftenblads nettutgave. Dagen før 
fi kk 30 ansatte på verkestedet i 
Kristiansund tilsvarende beskjed.

©NTB

Aker legger ned

«NSBs anbuds iver 
har vært en fi as-
ko»

DAG-ARNE JOHANSEN

FAKTA

Anbud i jernbanen
■ NSBs anbudsbruk gjør at viktig vedlike-
holdsarbeid er kraftig forsinket. 
■ NSB har i dag et stort etterslep på vedlike-
holds- og ombyggingsarbeid, samtidig som 
NSBs egne verkstedsarbeidere sies opp fordi 
jobben settes ut på anbud til utenlandske 
selskaper. 

 »

Anbud gir 
togbrems Klassekampen 16. april 2009:

NSB / KOLLEKTIV
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oppgaver også blir forsinket. An-
budspolitikken gjør derfor at kvali-

teten i togtilbudet blir dårligere, sier han.

Bruker ikke eget selskap
Ifølge Johansen betyr dette blant annet at 
NSB kjører rundt på dårligere togsett enn 
de trenger fordi ombyggingsarbeidene som 
NSB har satt ut på anbud til utenlandske 
selskaper er kraft ig forsinket.

Johansen er særlig skeptisk til at NSB har 
satt de store ombyggingsprosjektene til ut-
landet, framfor å bruke sitt eget verksteds-
selskap. 

– NSB har masse utestående arbeid på 
eget materiell, samtidig som de sultefôrer 
sitt eget datterselskap MiTrans ved å gi an-
budene til andre selskaper. Verkstedsarbei-
derne i NSB får ikke oppdrag av sin egen 
eier. Det er vanskelig å tolke dette som noe 
annet enn at NSBs ledelse ikke vil bruke sine 
egne verkstedarbeidere, sier Johansen.

Han mener i tillegg at dette er et problem 
for den jernbanefaglige kompetansen i Norge. 

– Mange dyktige fagfolk får beskjed om å 
gå fordi det ikke er nok å gjøre når NSB set-
ter arbeidene sine ut til andre selskaper. Den 
jernbanefaglige kompetansen forsvinner jo, 
sier han. 
Informasjonssjef i NSB AS Persontog, Pre-
ben Kolstrup, er ikke enig med Johansen.

– Vi leverer mange oppdrag til MiTrans. 
Det er feil å si at vi ikke gir dem nok arbeid. 

MiTrans er ikke kapable til å ta seg av de 
store ombyggingsarbeidene og det er ikke 
marked for noe stort ombyggingsselskap i 
Norge, sier han.

Følger EØS-lovverket
Kolstrup forteller videre at NSB er underlagt 
EØS-loven som gjør at selskapet må sette 
mye arbeid ut på anbud. 

– Når det gjelder ombyggingsarbeidet 
som denne saken refererer til, så tapte Mi-
Trans dette anbud. Vi forholder oss til loven 
som sier at vi må gjøre det på denne måten, 
sier han

– Kan denne anbudsbruken svekke NSB og 
den jernbanefaglige kompetansen? 

– Jeg vil ikke svare på dette spørsmålet. Vi 
forholder oss til regelverket, sier Kolstrup.

Kjenner togene
Johansen mener det er rart at ikke at NSB 
ikke bruker sine egne folk mer.

– Vi kjenner materiellet til NSB bedre 
enn noen andre. Det er rart at NSB setter 
store ombyggingsoppdrag ut til andre sel-
skaper som ikke kjenner det utstyret, skin-
negangen og slitasjemønsteret vi har her til 
lands.  ■■

– Dette er svada. 
Slik kommenterer Magne Høgsveen, 

verkstedleder ved MiTrans på Hamar, 
svaret fra informasjonssjefen i NSB om at 
MiTrans ikke er kapable til å ta de store 
ombyggingsarbeidene til NSB. 

– Vi på MiTrans var kapable til å ta B5-
prosjektet som NSB valgte å sende ut av 
landet. Hvis vi ikke hadde vært kapable så 
hadde vi vel ikke lagt inn noe anbud.

Han mener at NSBs informasjonssjef 
snor seg unna hovedtemaet i denne saken.

– Problemet til NSB er at de har en verk-
stedavdeling som ikke får jobbe for sin 

egen eier. Vår egen eier gir oppdragene til 
andre selskap. Det gjør at kompetansen 
forsvinner her oss. Vi sultefôres i det ene 
øyeblikket mens i det neste øyeblikket skal 
vi stå parat for NSB og gjøre omfattende 
reparasjonsarbeid når ting går galt. Dette 
går bare ikke.

Høgsveen retter ramsalt kritikk mot an-
budspolitikken i NSB.

– Den anbudspolitikken som er ført i 
NSB er helt på tryne. Den tåler nesten ikke 
dagens lys. Hvis det er slik anbudspolitik-
ken skal drives i off entlig sektor så har vi et 
problem.  ■■

– NSBs anbudsiver er på trynet 

»

ANBUD: Jernbaneverket 
setter store deler av arbeidet i 
skinnegangen ut på anbud til 
eksterne fi rmaer. – Anbudspo-
litikken i jernbanen går på 
sikkerheten løs, advarer 
tillitsvalgt Bård Thorkildssen. 

■■ Svenn Arne Lie 

Når store deler av arbeidet i jernbanen settes 
ut på anbud til eksterne selskaper, innebæ-
rer dette at mange entreprenører og under-
leverandører får tilgang til jernbanesporet. 

Tillitsvalgte slår nå alarm om de sikker-
hetsmessige konsekvensene av Jernbanever-
kets omfattende anbudsbruk.

– Tas ikke på alvor
– Vi har en farlig arbeidsplass, da er 

sikkerhet avgjørende. Ute i anbudsjun-
gelen har vi overhodet ingen kontroll 
med hva som skjer. For deg som er tog-
passasjer har det foreløpig ingen direkte 
eff ekt, men for oss ansatte ute i sporet 
er det et stort problem med mange ak-
tører. Sikkerheten for dem som jobber 
ute i sporet er kraft ig forverra, og det 
tas ikke på alvor, sier Bård Th orkilds-
sen, tillitsvalgt i Jernbaneforbundet til 
Klassekampen. 

Han jobber til daglig i Jernbaneverkets 
drift savdeling og er i daglig befatning med 
den mye omtalte kjøreledningen.

Th orkildssen mener at sikkerhetsproble-
mene henger sammen med at stadig mer 
av arbeidet settes ut på anbud til eksterne 
fi rmaer, og at antallet aktører ute i sporet er 
mangedobla i løpet av de siste årene.

– Slik det har blitt, er det i dag ingen som 
har ansvaret for sikkerheten på tvers av be-
drift sgrensene. Skjer det en ulykke, holdes 

denne innad i bedrift en. Det er derfor ingen 
overgripende system som har et overordnet 
ansvar for sikkerheten i sporet. Dette er et 
problem som ledelsen i Jernbaneverket ikke 
tar på alvor, sier han.

Sikkerhetsrisiko
Th orkildssen forteller blant annet at da kjø-
reledningen ved gjentatte anledninger ble 
revet ned på Oslo S i fj or høst, og ansatte 
Jernbaneverkets drift senhet kom på be-
faring på stedet, ble de spurt av ansatte i 
entreprenørfi rmaet som hadde anbudet på 
strekningen om de kunne få montasjevei-
ledningen for kjøreledningen på tysk.   

Et annet eksempel var på Oslo S nylig, 
der det viste seg etter et brudd på kjøreled-
ningen at et innleid fi rma ikke hadde av-
grenset kontroll med hvor strømmen gikk 
da Jernbaneverkets ansatte kom på stedet.

– Sikkerhetsforskrift ene var overhodet 
ikke overholdt og kontrollen fra Jernbane-

Tillitsvalgt i Jernbaneforbundet slår alarm om konse-
kvenser av anbudsutsetting:

– Går på 
sikkerheten løs

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

med opp til at alt dette arbei-
det skulle settes på anbud til 
eksterne.

Dette gjorde at Jernbane-
verket begynte å nedbeman-
ne, som videre har ført til at 
selskapet i dag ikke har kapa-
sitet til å utføre alt arbeidet på 

egen hånd. Mange arbeids-
oppgaver settes derfor ut på 
anbud.

– Jeg mener at Jernbane-
verket burde gjort mye mer 
av jobbene i egen regi av sik-
kerhetsmessige grunner. Da 
kunne vi hatt et mye større 

overblikk og kontroll med si-
tuasjonen ute i sporet.

Thorkildssen påpeker sam-
tidig at dette ikke er gjort i en 
håndvending på grunn av 
nedbemanning og kapasitets-
mangel i Jernbaneverket. 

svennal@klassekampen.no
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– Jernbaneverket er veldig 
opptatt av at våre entreprenø-
rer skal ha opplæring og sik-
kerhetsoppfølging. Vi ønsker 
ingen ulykker ute i sporet.

Det sier informasjonssjef i 
Jernbaneverket, Kjell Bak-
ken. 

Han vil imidlertid ikke 
kommentere hvorvidt an-
budsutsetting i jernbanen på-
virker sikkerheten til de an-
satte, eller de konkrete på-
standene til Thorkildssen.

Bakken sier videre 
at alle oppdragsgivere 
som jobber ute i spo-
ret skal igjennom 
både informasjon og 
opplæring om sikker-
het i regi av Jernba-
neverket. 

– Vi har både gene-
relle helse, miljø og 
sikkerhetskrav, men 
også mer spesifi kke sikker-
hetskrav som gjelder for ar-
beid ute i skinnegangen. 

Han innrømmer at 
bildet kan være noe 
komplisert når det 
gjelder selskapene 
som er involvert fordi 
de både har ulik bak-
grunn og kompetanse 
om sikkerhet.    

Bakken mener at 
Jernbaneverket fører 
god kontroll med de 

oppdragene de setter ut på an-
bud, også med de selskapene 
som utfører arbeidet for dem.

– Vi prioriterer sikkerhet

Kjell Bakken

ANBUD: Jernbane-
verket setter store 
deler av arbeidet 
i skinnegangen 
ut på anbud til 
eksterne fi rmaer. 
– Anbudspolitik-
ken i jernbanen 
går på sikkerheten 
løs, advarer tillits-
valgt Bård Thor-
kildssen. 

ANBUD
Av Svenn Arne Lie (tekst) 

Jon Lundell (foto) 

Når store deler av arbeidet i 
jernbanen settes ut på anbud 
til eksterne selskaper, inne-
bærer dette at mange entre-
prenører og underleverandø-
rer får tilgang til jernbanespo-
ret.

Tillitsvalgte slår nå alarm 
om de sikkerhetsmessige kon-
sekvensene av Jernbanever-
kets omfattende anbudsbruk.

– Tas ikke på alvor
– Vi har en farlig arbeids-
plass, da er sikkerhet avgjø-
rende. Ute i anbudsjungelen 
har vi overhodet ingen kon-
troll med hva som skjer. For 
deg som er togpassasjer har 
det foreløpig ingen direkte 
effekt, men for oss ansatte 
ute i sporet er det et stort 
problem med mange aktø-
rer. Sikkerheten for dem 
som jobber ute i sporet er 
kraftig forverra, og det tas 
ikke på alvor, sier Bård 
Thorkildssen, tillitsvalgt i 
Jernbaneforbundet til Klas-
sekampen. 

Han jobber til daglig i Jern-
baneverkets driftsavdeling og 
er i daglig befatning med den 
mye omtalte kjøreledningen.

Thorkildssen mener at sik-
kerhetsproblemene henger 
sammen med at stadig mer av 
arbeidet settes ut på anbud til 
eksterne fi rmaer, og at antal-
let aktører ute i sporet er man-
gedobla i løpet av de siste åre-
ne.

– Slik det har blitt, er det i 
dag ingen som har ansvaret 
for sikkerheten på tvers av be-
driftsgrensene. Skjer det en 
ulykke, holdes denne innad i 
bedriften. Det er derfor ingen 
overgripende system som har 
et overordnet ansvar for sik-
kerheten i sporet. Dette er et 
problem som ledelsen i Jern-

baneverket ikke tar på alvor, 
sier han.

Sikkerhetsrisiko
Thorkildssen forteller blant 
annet at da kjøreledningen 
ved gjentatte anledninger ble 
revet ned på Oslo S i fjor høst, 
og ansatte Jernbaneverkets 
driftsenhet kom på befaring 
på stedet, ble de spurt av an-
satte i entreprenørfi rmaet som 
hadde anbudet på streknin-
gen om de kunne få montasje-
veiledningen for kjørelednin-
gen på tysk.   

Et annet eksempel var på 
Oslo S nylig, der det viste seg 
etter et brudd på kjørelednin-
gen at et innleid fi rma ikke 
hadde avgrenset kontroll med 
hvor strømmen gikk da Jern-
baneverkets ansatte kom på 
stedet.

– Sikkerhetsforskriftene 
var overhodet ikke overholdt 
og kontrollen fra Jernbane-
verkets ledelse hadde sviktet 
totalt. Dette var en veldig far-
lig situasjon.

Ikke billigere
I fjor satte Jernbaneverket ar-
beid til en verdi av ca. 2,8 mil-
liarder kroner ut på anbud til 
eksterne entreprenører. Dette 
utgjorde i overkant av 70 pro-
sent av deres totale investe-
rings, drifts- og vedlikeholds-
budsjetter. 

Noen av de største entre-
prenørene for Jernbaneverket 
er Structon Rail, Betonmast, 
Siemens og Skanska. 

Bare på Østfoldbanen og 
Kongsvingerbanen var det i 
løpet av fjoråret inne over ti 
ulike selskaper på skinnegan-
gen og gjorde ulikt arbeid for 
Jernbaneverket. 

– Hovedargumentet for å 
bruke anbud er at man sparer 
penger?

– Det kan jeg vanskelig 
forestille meg. Eksterne en-
treprenører bruker minst mu-
lig penger. Det er jo hele argu-
mentet for å ha anbud, nemlig 
at man skal spare penger. De 
har jo ingen egeninteresse av 
å investere i oppgraderinger. 

Dette gjør videre at vi i Jern-
baneverket som er satt til å 
drifte utstyret, ofte får løpen-
de ekstrakostnader med ut-
styret i en seinere fase fordi 
anbudsentreprenøren bruker 
billige løsninger, sier Thor-
kildssen.   

Han understreker samtidig 
at det påligger Jernbanever-
kets ledelse et stort ansvar for 
å sikre kvaliteten av sine en-
treprenører.

Kompetanse
Thorkildssen påpeker videre 
at sammenhengen mellom 
svekket sikkerhet og anbud 
må ses i lys av vektleggingen 
av kompetanse. 

– Kompetanse er fordyren-
de, og jernbanespesifi kk kom-
petanse er ikke handelsvare 
akkurat. Jeg har sjøl jobbet ti 
år innenfor anleggssektoren 
på jernbanen. Der opplevde vi 
i løpet av en periode på drøyt 

ti år tre dødsfall innenfor 
høyspentområdet. Ingen av 
disse som døde hadde formell 
elektrokompetanse, sier han. 

Han mener derfor at kravet 
om innsparin-
ger og kutt, 
som ligger 
som en forut-
setning i an-
budsregimet,
utgjør en sik-
kerhetsrisiko 
for ansatte i 
jernbanen.

– De som 
har sikker-
hetsansvar på 
en jobb har 
også ansvaret for å vurdere 
om de som deltar på arbeids-
laget er skikket. Sikkerhets-
relatert opplæring er dyrt og 
krever jevnlig fornyelse. Det 
har heller ingen automatisk 
produksjonsfremmende ef-
fekt.  

Thorkildssen sier videre at 
presset på å kutte kostnader 
dermed kan gå ut over sikker-
heten til de ansatte.

 – Du skal ikke ha mye fan-
tasi for å 
skjønne at den 
som er sikker-
hetsansvarlig
blir utsatt for 
et stort press 
fra en privat 
arbeidsgiver
dersom han er 
restriktiv. Det 
kan gå ut over 
profi tten, må 
vite. Dette er 
videre ingen 

problematikk for Jernbane-
verkets eget personale.

Bemanningskutt
Bondevik 2-regjeringen vars-
let en privatisering av Jernba-
neverkets egen drifts- og ved-
likeholdsavdeling, og la der-

Tillitsvalgt i Jernbaneforbundet slår alarm om konsekvenser av anbudsutsetting:

– Går på sikkerheten løs

SLÅR ALARM: Anbudsbruken i Jernbaneverket går på sikkerheten løs. – Med Jernbaneverkets anbudsbruk får mange eksterne aktører tilgang til skinnegangen. Sikkerheten er kraftig forverra, sier tillitsvalgt Bård Thorkildssen.  

FAKTA

Ut på anbud:
■ Jernbaneverket setter ut 
store deler av investerings-, 
vedlikeholds- og driftsarbeidet 
til eksterne entreprenører.

■ Tillitsvalgt slår alarm om 
svekket sikkerhet ute i sporet 
på grunn av anbudsbruken.

■ Jernbaneverkets anbudsbruk: 

 – Investeringsbudsjettet 2008: 
2,6 milliarder kroner. Brukt 
på anbud: 2,34 milliarder (90 
prosent). 

 – Vedlikeholdsbudsjett 2008: 
1,4 milliarder kroner. Brukt 
på anbud: 460 millioner (35 
prosent). Kilde: Jernbaneverket

FISKE: Regjeringen vil 
ikke gi fi skerne til-
gang på oljeredernes 
gunstige subsidier, 
selv om næringene 
konkurrerer om det 
samme mannskapet 
og utstyret.

OLJE I NORD
Av Johan Brox

Klassekampen skrev fredag 
10. juli om de gunstige skat-
teordningene offshorereder-
ne nyter godt av, og som fi s-
kebåtrederne er utestengt 
fra.

Blant disse var nettolønns-
ordningen, som subsidierer 
hver ansatt på offshorebåtene 
med maksimalt 198.000 kro-
ner, og rederiskattopplegget, 
som gjør at offshorerederne 
bare skatter 0,6 prosent av 
overskuddet, mens fi skere-
derne skatter 28 prosent.

– Ikke det samme
Statssekretær i Fiskeri- og 
kystdepartementet, Vidar 
Ulriksen (Arbeiderpartiet), 
vil ikke uten 
videre sam-
menlikne
næringene.

– Offsho-
renæringen 
og fi skeri-
næringen 
står overfor 
ulike utfor-
dringer og 
ulike ram-
mevilkår, og 
det blir derfor unyansert å 
sammenlikne disse støtte-
ordningene direkte, sier han 
til Klassekampen.

Når det gjelder rede-
riskattopplegget, sier Ulrik-
sen at regjeringen prinsipielt 
er mot å favorisere enkelt-

næringer skattemessig, men 
at redernes gunstige over-
skuddsskatt har en «helt 
spesiell bakgrunn i ramme-
vilkårene internasjonalt, og 
ønsket om å bremse utfl yt-
ting av skipsfart frå Norge».

Ulriksen mener også fi s-
kerederne og oljerederne er i 
to ulike konkurransesitua-
sjoner.

– Den norske fi skefl åten 
opererer i et marked der de 
har fått eksklusiv tilgang til 
å fi ske på nasjonale ressur-
ser, og har dermed et beskyt-
tet næringsgrunnlag. Off-
shorefl åten er i en langt mer 
åpen konkurransesituasjon, 
både i Norge og i utlandet, 
sier Ulriksen, og viser til at 
om lag halvparten av den 
norske offshorefl åten opere-
rer utenfor Norge.

Prøver å utjevne
Ulriksen er enig med Fiske-
båtredernes Forbund i Nor-
ges Fiskarlag, som til Klas-
sekampen har ment at ram-
mevilkårene for offshorefl å-
ten og fi skefl åten ikke kan 
bli for forskjellige, da nærin-
gene konkurrerer om mye av 
de samme sjøfolkene, verfte-
ne og utstyret.

– Regjeringen har derfor 
tatt fl ere grep for å øke re-
krutteringen til fi skeryrket, 
blant annet gjennom heving 

av fi skerfra-
draget og di-
verse rekrut-
teringspro-
sjekter, sier 
Ulrisken.

Fiskerfra-
draget var 
da regjerin-
gen tiltråd-
de, på 80.000 
kroner, det 
samme som 

for andre sjøfolk. Siden har 
regjeringen justert opp fi s-
kerfradraget til 150.000.

Ulriksen skal ikke å ha 
fått signaler om at fi skefl åten 
ikke har nok ressurser til å 
fylle fi skekvotene sine.

johan.brox@klassekampen.no

Vil ikke sammenlik-
ne støtteordninger

Klassekampen 10. juli

«Dette er et pro-
blem som ledel-
sen i Jernbane-
verket ikke tar på 
alvor»

BÅRD THORKILDSSEN, TILLITSVALGT 
JERNBANEFORBUNDETKlassekampen 
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OPPRØRT: Sporveisarbei-
derne i Oslo vil legge ned 
selskapet Ruter, som svar på 
planene om konkurranseut-
setting av T-banen og trikken 
i Oslo.
■■ Pål Hellesnes

– Vi stopper hele byen om de fortsetter med 
disse planene, sier leder i Oslo Sporveiers 
Arbeiderforening (OSA), Rune Aasen, til 
Klassekampen.

Trusselen er en reaksjon på lekkasjene 
om at Ruter AS planlegger å konkurranseut-
sette T-banen og trikken i Oslo innen 2013. 
Nå krever de som kjører trikkene og T-ba-
nene at hele Ruter legges ned.

– Jeg synes ikke Ruter trengs. Det er en 
byråkratisk organisering som gjør at skatte-
pengene brukes på feil måte. Ruter og Vogn-
selskapet bør nedlegges, sier Aasen.

Vil spare 30 prosent
Ruter AS ble opprettet 1. januar 2008, og har 
som oppgave å administrere kollektivtrafi k-
ken i Oslo og Akershus. Selskapet er resul-
tatet av en sammenslåing av Oslo Sporveier 
og Stor-Oslo Lokaltrafi kk, og er eid av Oslo 
og Akershus.

Ruter driver ikke kjøring av buss, trikk og 
bane, men er et bestillerselskap som kjøper 
kollektivtransporttjenester av andre selska-
per. Per i dag innebærer det at det 
er full konkurranse på bussdrift , 

verkets ledelse hadde sviktet totalt. Dette 
var en veldig farlig situasjon.

Ikke billigere
I fj or satte Jernbaneverket arbeid til en ver-
di av ca. 2,8 milliarder kroner ut på anbud 
til eksterne entreprenører. Dette utgjorde 
i overkant av 70 prosent av deres totale 
investerings, drift s- og vedlikeholdsbud-
sjetter. 

Noen av de største entreprenørene for 
Jernbaneverket er Structon Rail, Beton-
mast, Siemens og Skanska. 

Bare på Østfoldbanen og Kongsvinger-
banen var det i løpet av fj oråret inne over ti 
ulike selskaper på skinnegangen og gjorde 
ulikt arbeid for Jernbaneverket. 

– Hovedargumentet for å bruke anbud er 
at man sparer penger?

– Det kan jeg vanskelig forestille meg. 
Eksterne entreprenører bruker minst mu-
lig penger. Det er jo hele argumentet for å 
ha anbud, nemlig at man skal spare penger. 
De har jo ingen egeninteresse av å inves-
tere i oppgraderinger. Dette gjør videre at 
vi i Jernbaneverket som er satt til å drift e 
utstyret, oft e får løpende ekstrakostnader 
med utstyret i en seinere fase fordi anbud-
sentreprenøren bruker billige løsninger, 
sier Th orkildssen.   

Han understreker samtidig at det pålig-
ger Jernbaneverkets ledelse et stort ansvar 
for å sikre kvaliteten av sine entreprenører.

Kompetanse
Th orkildssen påpeker videre at sammen-
hengen mellom svekket sikkerhet og an-
bud må ses i lys av vektleggingen av kom-
petanse. 

– Kompetanse er fordyrende, og jernba-
nespesifi kk kompetanse er ikke handelsva-
re akkurat. Jeg har sjøl jobbet ti år innenfor 
anleggssektoren på jernbanen. Der opp-
levde vi i løpet av en periode på drøyt ti 
år tre dødsfall innenfor høyspentområdet. 
Ingen av disse som døde hadde formell 
elektrokompetanse, sier han. 

Han mener derfor at kravet om innspa-
ringer og kutt, som ligger som en forut-
setning i anbudsregimet, utgjør en sikker-
hetsrisiko for ansatte i jernbanen. 

– De som har sikkerhetsansvar på en 

jobb har også ansvaret for å vurdere om 
de som deltar på arbeidslaget er skikket. 
Sikkerhetsrelatert opplæring er dyrt og 
krever jevnlig fornyelse. Det har heller in-
gen automatisk produksjonsfremmende 
eff ekt.  

Th orkildssen sier videre at presset på å 
kutte kostnader dermed kan gå ut over sik-
kerheten til de ansatte.

 – Du skal ikke ha mye fantasi for å 
skjønne at den som er sikkerhetsansvarlig 
blir utsatt for et stort press fra en privat 
arbeidsgiver dersom han er restriktiv. Det 
kan gå ut over profi tten, må vite. Dette er 
videre ingen problematikk for Jernbane-
verkets eget personale.

Bemanningskutt
Bondevik 2-regjeringen varslet en privati-
sering av Jernbaneverkets egen drift s- og 
vedlikeholdsavdeling, og la dermed opp til 
at alt dette arbeidet skulle settes på anbud 
til eksterne. 

Dette gjorde at Jernbaneverket begynte 
å nedbemanne, som videre har ført til at 
selskapet i dag ikke har kapasitet til å utføre 
alt arbeidet på egen hånd. Mange arbeids-
oppgaver settes derfor ut på anbud.

– Jeg mener at Jernbaneverket burde 
gjort mye mer av jobbene i egen regi av 
sikkerhetsmessige grunner. Da kunne vi 
hatt et mye større overblikk og kontroll 
med situasjonen ute i sporet.

Th orkildssen påpeker samtidig at dette 
ikke er gjort i en håndvending på grunn av 
nedbemanning og kapasitetsmangel i Jern-
baneverket.   ■■

FAKTA

Ut på anbud:
■ Jernbaneverket setter ut store deler av 
investerings-, vedlikeholds- og driftsarbei-
det til eksterne entreprenører.
■ Tillitsvalgt slår alarm om svekket sikker-
het ute i sporet på grunn av anbudsbruken.
■ Jernbaneverkets anbudsbruk: 
 – Investeringsbudsjettet 2008: 2,6 milliar-
der kroner. Brukt på anbud: 2,34 milliarder 
(90 prosent). 
 – Vedlikeholdsbudsjett 2008: 1,4 milliarder 
kroner. Brukt på anbud: 460 millioner (35 
prosent). Kilde: Jernbaneverket

– Jernbaneverket er veldig opptatt av at 
våre entreprenører skal ha opplæring og 
sikkerhetsoppfølging. Vi ønsker ingen 
ulykker ute i sporet.

Det sier informasjonssjef i Jernbane-
verket, Kjell Bakken. 

Han vil imidlertid ikke kommentere 
hvorvidt anbudsutsetting i jernbanen 
påvirker sikkerheten til de ansatte, eller 
de konkrete påstandene til Th orkilds-
sen.

Bakken sier videre at alle oppdragsgi-
vere som jobber ute i sporet skal igjen-
nom både informasjon og opplæring 

om sikkerhet i regi av Jernbaneverket. 
– Vi har både generelle helse, miljø og 

sikkerhetskrav, men også mer spesifi kke 
sikkerhetskrav som gjelder for arbeid 
ute i skinnegangen. 

Han innrømmer at bildet kan være 
noe komplisert når det gjelder selska-
pene som er involvert fordi de både har 
ulik bakgrunn og kompetanse om sik-
kerhet.    

Bakken mener at Jernbaneverket fø-
rer god kontroll med de oppdragene de 
setter ut på anbud, også med de selska-
pene som utfører arbeidet for dem.  ■■

– Vi prioriterer sikkerhet

KLASSEKAMPEN NYHETER

KOLLEKTIV-
TRANSPORT

Av Pål Hellesnes (tekst og foto)

– Vi stopper hele byen om de 
fortsetter med disse planene, 
sier leder i Oslo Sporveiers 
Arbeiderforening (OSA), Rune 
Aasen, til Klassekampen.

Trusselen er en reaksjon på 
lekkasjene om at Ruter AS 
planlegger å konkurranseut-
sette T-banen og trikken i Oslo 
innen 2013. Nå krever de som 
kjører trikkene og T-banene at 
hele Ruter legges ned.

– Jeg synes ikke Ruter 
trengs. Det er en byråkratisk 
organisering som gjør at skat-
tepengene brukes på feil 
måte. Ruter og Vognselskapet 
bør nedlegges, sier 
Aasen.

Vil spare 30 prosent
Ruter AS ble oppret-
tet 1. januar 2008, og 
har som oppgave å ad-
ministrere kollektiv-
trafi kken i Oslo og 
Akershus. Selskapet 
er resultatet av en 
sammenslåing av 
Oslo Sporveier og 
Stor-Oslo Lokaltrafi kk, og er 
eid av Oslo og Akershus.

Ruter driver ikke kjøring av 
buss, trikk og bane, men er et 
bestillerselskap som kjøper 
kollektivtransporttjenester av 
andre selskaper. Per i dag 
innebærer det at det er full 
konkurranse på bussdrift, 
men ikke på trikk og T-bane. 
Selve vognene er også satt ut 
til et underselskap.

Tidligere i uka meldte NRK 
at Ruter i utkastet til strategi-
dokument for perioden 2010–
2013 planla å innføre anbuds-
konkurranse også på trikk og 
T-bane. En rekke politikere i 
Oslo har sagt at dette er i strid 
med bystyrets vedtak, som 
innebærer at trikk og T-bane 
ikke skal konkurranseutset-
tes.

I strategiutkastet som 
Klassekampen har fått til-
gang til går det fram hvorfor 
Ruter ønsker konkurranse: 
«Fra 2012 konkurranseek-

sponeres drift av metro og 
trikk, og det oppnås en ef-
fektivitetsgevinst på 15–30 
%.»

Utgiftene til T-banedrift er 
satt til 659 millioner kroner i 

2013, mot 738 millio-
ner i årets budsjett. 
For trikken er tallene 
448 millioner, mot 500 
millioner i år. Samti-
dig ser Ruter-styret 
for seg en trafi kkvekst 
på hele 15 prosent.

Planen skal be-
handles på Ruters 
styremøte 2. septem-
ber.

Kutter goder
Aasen sier til Klassekampen 
at Ruters anslag for «effektivi-
seringspotensial» på 15–30 
prosent er «ganske riktig».

– De oppnår dette ved å få 
oss over på andre tariffavta-
ler og pensjonsordninger. 
Innsparingene klarer de å få 
til ved å kutte i skifttillegge-
ne våre, og erstatte de tjenes-
tepensjonsordningene vi nå 
har med innskuddsbaserte 
pensjoner.

OSA har ikke tenkt å la Ru-
ter få det som de vil.

– Vi kommer ikke til å sitte 
og se på at de tar fra oss pen-
sjonene våre. Tuller de med 
de rettighetene vi har, får de 
kamp, sier Aasen.

OSA var mot opprettelsen 
av Ruter AS i utgangspunktet. 
Ifølge Aasen er den oppsplit-
tingen og konkurranseutset-
tingen Ruter-ledelsen ønsker 
selve poenget med opprettin-
gen av Ruter.

– Opprettingen av Ruter 
gjør at politikerne kan fraskri-
ve seg ansvaret. Hensikten er 
at det blir Ruter som foreslår 
konkurranse og oppsplitting, 
og så kan byrådet bare peke på 
hva Ruter mener og foreslår.

– Hva mener dere bør gjø-
res?

– Legg ned Ruter og slå alt 

sammen under en paraply un-
der direkte politisk kontroll.

Støtte
OSA er med i Fagforbundet, 
og får støtte fra ledelsen der.

– Bestillingsselskap som 
Ruter fl ytter makten vekk 
fra der kompetansen om kol-

lektivtrafi kk er. Det ligger i 
Ruters interesse å sikre en 
utvikling der deres innfl ytel-
se blir større. Og det at de er 
et AS gjør politisk styring 
vanskelig, sier AU-medlem i 
Fagforbundet Stein Gul-
brandsen.

Både han og OSA gleder 

seg over at blant andre Ven-
stres Ola Elvestuen har tatt 
avstand fra Ruters planer.

– Men om Elvestuen mener 
alvor, må bystyret instruere 
byråden om å rydde opp, even-
tuelt vedta mistillit til byrå-
den, sier han.

paalh@klassekampen.no

Sporveisansatte i Oslo raser mot konkurranseutsetting:

– Legg ned Ruter

VARSLER KAMP:– Vi stopper hele byen om de fortsetter. Vi lar oss ikke pelle på nesa av Ruter, sier Rune 
Aasen, leder i Oslo Sporveiers Arbeiderforening.

Stein Gul-
brandsen
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FAKTA

Ruter AS:
■ Ruter er et offentlig eid 
aksjeselskap med ansvar for 
kollektivtrafi kken i Oslo og 
Akershus. Ruter AS avgjør tak-
ster og rutetilbud for T-bane, 
trikk, buss og ferjer i de to 
fylkene, som deretter bestilles 
fra underleverandører.

■ Ble etablert i januar 2008, 
og overtok oppgavene til AS 
Oslo Sporveier og Stor-Oslo 
Lokaltrafi kk AS.

■ Oslo kommune eier 60 
prosent av aksjene i Ruter, 
Akershus fylkeskommune 40 
prosent.

Byråd for miljø og samferdsel 
i Oslo kommune, Jøran Kall-
myr (Frp), sier til Klassekam-
pen at han ikke har 
tenkt å instruere sty-
ret i Ruter om ikke å 
jobbe med planer om 
konkurranseutset-
ting av T-bane og 
trikk.

– Ruter kan vurde-
re hva de vil, jeg dri-
ver ikke detaljstyring 
av dem. De skal ta en 
faglig vurdering av hva som 
gir best kollektivtransport, så 

er det min oppgave å anbefale 
tiltak for bystyret basert på 
deres forslag.

– Synes du det er 
riktig at et offentlig 
eid selskap legger pla-
ner som er i strid med 
bystyrets eksplisitte 
vedtak?

– Ruter har ikke 
kommet med noen 
forslag, dette er en 
lekkasje av et utkast. 
Jeg forholder meg til 

styrebehandlete vedtak i Ru-
ter.

Kallmyr mener det er «uti-
dig» at noen har lekket ut for-
slaget til strategi for Ruter, før 
styret har hatt det til behand-
ling.

– Men burde ikke et offent-
lig AS basere planene sine på 
det som er politisk besluttet?

– Ruter kan vedta og fore-
slå mange ting for bystyret. 
Det er bystyret som beslutter. 
Det er Ruter fullstendig klar 
over.

Ruter AS besvarte i går ikke 
Klassekampens henvendel-
ser.

– Ruter kan vurdere hva de vil

Jøran Kallmyr 
(Frp)

OPPRØRT: Sporveisarbeiderne i Oslo vil 
legge ned selskapet Ruter, som svar på 
planene om konkurranseutsetting av T-
banen og trikken i Oslo.

«Vi stopper hele 
byen om Ruter 
fortsetter med 
dette»

RUNE AASEN, LEDER I OSA

Sporveisansatte i Oslo 
raser mot konkurranseut-
setting:

– Legg 
ned 
Ruter

 »
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men ikke på trikk og T-bane. Selve 
vognene er også satt ut til et under-

selskap.
Tidligere i uka meldte NRK at Ruter i 

utkastet til strategidokument for perioden 
2010–2013 planla å innføre anbudskonkur-
ranse også på trikk og T-bane. En rekke po-
litikere i Oslo har sagt at dette er i strid med 
bystyrets vedtak, som innebærer at trikk og 
T-bane ikke skal konkurranseutsettes.

I strategiutkastet som Klassekampen 
har fått tilgang til går det fram hvorfor 
Ruter ønsker konkurranse: «Fra 2012 
konkurranseeksponeres drift  av metro 
og trikk, og det oppnås en eff ektivitets-
gevinst på 15–30 %.»

Utgift ene til T-banedrift  er satt til 659 mil-
lioner kroner i 2013, mot 738 millioner i 
årets budsjett. For trikken er tallene 448 mil-
lioner, mot 500 millioner i år. Samtidig ser 
Ruter-styret for seg en trafi kkvekst på hele 
15 prosent.

Planen skal behandles på Ruters styre-
møte 2. september.

Kutter goder
Aasen sier til Klasse-
kampen at Ruters anslag 
for «eff ektiviseringspo-
tensial» på 15–30 pro-
sent er «ganske riktig».

– De oppnår dette 
ved å få oss over på 
andre tariff avtaler og 
pensjonsordninger. Innsparingene klarer 
de å få til ved å kutte i skift tilleggene våre, 
og erstatte de tjenestepensjonsordningene 
vi nå har med innskuddsbaserte pensjo-
ner.

OSA har ikke tenkt å la Ruter få det som 
de vil.

– Vi kommer ikke til å sitte og se på at de 
tar fra oss pensjonene våre. Tuller de med de 
rettighetene vi har, får de kamp, sier Aasen.

OSA var mot opprettelsen av Ruter AS i 
utgangspunktet. Ifølge Aasen er den opp-
splittingen og konkurranseutsettingen Ru-
ter-ledelsen ønsker selve poenget med opp-
rettingen av Ruter.

– Opprettingen av Ruter gjør at politi-
kerne kan fraskrive seg ansvaret. Hensikten 

er at det blir Ruter som foreslår konkurranse 
og oppsplitting, og så kan byrådet bare peke 
på hva Ruter mener og foreslår.

– Hva mener dere bør gjøres?
– Legg ned Ruter og slå alt sammen under 

en paraply under direkte politisk kontroll.

Støtte
OSA er med i Fagforbundet, og får støtte fra 

ledelsen der.
– Bestillingsselskap 

som Ruter fl ytter makten 
vekk fra der kompetan-
sen om kollektivtrafi kk 
er. Det ligger i Ruters in-
teresse å sikre en utvik-
ling der deres innfl ytelse 
blir større. Og det at de er 
et AS gjør politisk styring 
vanskelig, sier AU-med-

lem i Fagforbundet Stein Gulbrandsen.
Både han og OSA gleder seg over at blant 

andre Venstres Ola Elvestuen har tatt av-
stand fra Ruters planer.

– Men om Elvestuen mener alvor, må by-
styret instruere byråden om å rydde opp, 
eventuelt vedta mistillit til byråden, sier han. 
 ■■

»

Byråd for miljø og samferdsel i Oslo kom-
mune, Jøran Kallmyr (Frp), sier til Klas-
sekampen at han ikke har tenkt å instruere 
styret i Ruter om ikke å jobbe med planer 
om konkurranseutsetting av T-bane og 
trikk.

– Ruter kan vurdere hva de vil, jeg dri-
ver ikke detaljstyring av dem. De skal ta 
en faglig vurdering av hva som gir best 
kollektivtransport, så er det min oppgave å 
anbefale tiltak for bystyret basert på deres 
forslag.

– Synes du det er riktig at et off entlig eid 
selskap legger planer som er i strid med by-
styrets eksplisitte vedtak?

– Ruter har ikke kommet med noen for-
slag, dette er en lekkasje av et utkast. Jeg 
forholder meg til styrebehandlete vedtak 
i Ruter.

Kallmyr mener det er «utidig» at noen 
har lekket ut forslaget til strategi for Ruter, 
før styret har hatt det til behandling.

– Men burde ikke et off entlig AS basere 
planene sine på det som er politisk beslut-
tet?

– Ruter kan vedta og foreslå mange 
ting for bystyret. Det er bystyret som be-
slutter. Det er Ruter fullstendig klar over.

Ruter AS besvarte i går ikke Klassekam-
pens henvendelser. ■■

– Ruter kan vurdere hva de vil

FAKTA

Ruter AS:
■ Ruter er et offentlig eid aksjeselskap med 
ansvar for kollektivtrafi kken i Oslo og Akers-
hus. Ruter AS avgjør takster og rutetilbud for 
T-bane, trikk, buss og ferjer i de to fylkene, 
som deretter bestilles fra underleverandører.
■ Ble etablert i januar 2008, og overtok 
oppgavene til AS Oslo Sporveier og Stor-Oslo 
Lokaltrafi kk AS.
■ Oslo kommune eier 60 prosent av aksjene i 
Ruter, Akershus fylkeskommune 40 prosent.

«Vi stopper 
hele byen om 
Ruter fortsetter 
med dette»
 RUNE AASEN, LEDER I OSA
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TALL: Politiet må-
les med prosenter 
og tellekanter. 
– Politiets virk-
somhet lar seg ikke 
måle med enkle 
prosentandeler, 
sier professor i kri-
minologi Hedda 
Giertsen. 

POLITIET
Av Svenn Arne Lie

Mandag denne uka la Riksad-
vokatens kontor fram statis-
tikk over saksbehandlingstid 
og oppklaringsprosent i poli-
tiet siste halvår. Oppklarings-
prosenten er nå 3,8 prosentpo-
eng lavere enn i første halvår 
2008. Saksbehandlingstiden 
er på 123 dager, eller 3 dager 
over målet for oppklarte for-
brytelser generelt. 

Riksadvokatens kontor ret-
tet derfor kritikk mot politiet. 
Mediekorpset hengte seg på.

– Fanger ikke det viktigste
Hedda Giertsen er professor 
ved Institutt for kriminologi 

og rettssosiologi ved universi-
tetet i Oslo. Hun mener man 
skal være forsiktig med å bru-
ke statistikktallene over saks-
behandlingstid og oppkla-
ringsprosent som indikator på 
politiets arbeid.

– I slike målinger fanger 
man sjelden inn det som fak-
tisk er det viktigste, nemlig 
det langsiktige arbeidet, sam-
funnsverdier og funksjonen 
til politiet. Vanskelige saksom-
råder reduseres derfor til en-
kle prosentandeler som får alt-
for stor tyngde i debatten, sier 
Giertsen til Klassekampen. 

Hun mener det derfor er 
grunn til å sette spørsmåls-
tegn ved dagens måling av po-
litiets arbeid.

– Spørsmålet er om målein-

strumentet passer med det vi 
mener er politiets virksomhet. 
Kompliserte sammenhenger 
og arbeidsoppgaver reduseres 
til et tall som ikke fanger inn 
bredden og mangfoldet i den 
virksomheten politiet driver 
med. Dette gjelder ikke bare 
politiet, men i stor grad også 
helse- og utdanningssekto-
ren.

Hun understreker at det er 
bra å ha statistikk om arbeidet 
som politiet gjør, men at det er 
helt avgjørende at de som skal 
styre har helt andre beskrivel-
ser av det som politiet driver 
med.

– Politiet er en virksomhet 
som må sees i en helhet og i 
lys av verdier og prioriterin-

ger. Det tar ikke disse tallene 
med, sier hun.

– Nøyaktig måling
Assisterende riksadvokat 
Knut H. Kallerud er ikke like 
skeptisk til målingen. 

– Tallene måler det de utgir 
seg for å måle, og med rimelig 

nøyaktighet. Det tallmateria-
let som omfattes av vår halv-
årsrapport gjelder i hovedsak 
antall anmeldte forbrytelser, 
hvor stor andel av disse for-
brytelsene som oppklares, 
saksbehandlingstid og hvor 
mange saker politiet har lig-
gende på vent, kalt restanser.

Han påpeker samtidig at 
slike tall ikke kan gi et full-
stendig bilde av politiets ar-
beid.

– Dette er viktige styrings-
indikatorer for politiet. Sam-
tidig er det viktig å under-
streke at kvalitet i straffe-
saksbehandlingen er essen-
sielt. Mister vi kvalitet, mis-
ter vi alt.  

svennal@klassekampen.no

PROSENT: Politiet vurderes på grunnlag av oppklaringsprosent og saksbehandlingstid. – Det er ikke et godt måleinstrument på politiarbeid, sier Hedda Giertsen.
  ILLUSTRASJONSFOTO: MORTEN HOLM, SCANPIX

FAKTA

Måling av politiet:
■ Riksadvokaten presenterte 
mandag statistikk over politiets 
oppklaringsprosent og saksbe-
handlingstid siste halvår.

■ Professor Hedda Giertsen ad-
varer mot å legge for mye vekt 
på disse tallene. Hun er kritisk 
til å måle politiets arbeid med 
enkle statistikkøvelser.

■ Assisterende riksadvokat 
Knut Kallerud mener at tallene 
er viktige for å beskrive i hvor-
vidt politiet lykkes i sitt arbeid.

■ Arne Johannesen i Politiets 
Fellesforbund mener målinge-
ne fører til feilprioriteringer.

– Politiet leverer ikke en me-
tervare, men komplekse sam-
funnsoppgaver. Måleinstru-
mentene som legges til grunn 
passer derfor ikke til vår virk-
somhet, sier leder i Politiets 
Fellesforbund Arne Johannes-
sen.

Han mener det er altfor 
stort ensidig fokus på tallene 
fra Riksadvokatens kontor 
som baserer seg på saksbe-
handlingstid og oppklarings-
prosenter.

– Det er så mye av politiets 
arbeid som vanskelig lar seg 
tallfeste og måle på en enkel 
måte. Da er det problematisk 

at de tingene som faktisk lar 
seg måle, får så mye oppmerk-
somhet og eksponering, sier 
Johannessen.

Områder som fore-
bygging, trygghet, 
rettferdighet og kvali-
tet nevner Johannes-
sen som problematis-
ke å måle, og som da 
ikke blir vektlagt i til-
strekkelig grad av po-
litikerne. 

Johannessen sier 
videre måten å måle politiet 
på, også kan påvirke måten 
politiet arbeider på. 

– Arbeid med tunge krimi-

nalsaker, som vold i nære rela-
sjoner, organisert kriminalitet 
og menneskehandel, gir dår-

lig uttelling i statis-
tikken fordi saksbe-
handlingstiden er 
lang og sakene er van-
skelige å oppklare. 
Indirekte kan dette 
bety at politiet kan få 
bedre statistikktall 
ved å prioritere de let-
tere sakene, sier han.

– Det gir bedre sta-
tistikktall hvis politiet tar bru-
kerne av narkotika framfor å 
sette inn krefter på å ta bak-
mennene, sier Johannessen.

– Kan føre til feilprioriteringer

Arne Johan-
nesen

«Kompliserte sam-
menhenger og 
arbeidsoppgaver 
reduseres til et 
tall»

HEDDA GIERTSEN, PROFESSOR

– Måles for enkelt

– Måles 
for enkelt

Klasse-

kampen 

16. juli 2009:

TALL: Politiet måles med 
prosenter og tellekanter. – 
Politiets virksomhet lar 
seg ikke måle med enkle 
prosentandeler, sier pro-
fessor i kriminologi Hedda 
Giertsen. 
■■ Svenn Arne Lie

Mandag denne uka la Riksadvokatens 
kontor fram statistikk over saksbehand-
lingstid og oppklaringsprosent i politiet 
siste halvår. Oppklaringsprosenten er 
nå 3,8 prosentpoeng lavere enn i første 
halvår 2008. Saksbehandlingstiden er 
på 123 dager, eller 3 dager over målet 
for oppklarte forbrytelser generelt. 

Riksadvokatens kontor rettet der-
for kritikk mot politiet. Mediekorpset 
hengte seg på.

– Fanger ikke det viktigste
Hedda Giertsen er professor ved Insti-
tutt for kriminologi og rettssosiologi 
ved universitetet i Oslo. Hun mener 
man skal være forsiktig med å bruke 
statistikktallene over saksbehandlings-
tid og oppklaringsprosent som indika-
tor på politiets arbeid.

– I slike målinger fanger man sjel-
den inn det som faktisk er det viktigste, 
nemlig det langsiktige arbeidet, sam-
funnsverdier og funksjonen til politiet. 
Vanskelige saksområder reduseres der-
for til enkle prosentandeler som får alt-
for stor tyngde i debatten, sier Giertsen 
til Klassekampen. 

Hun mener det derfor er grunn til å 
sette spørsmålstegn ved dagens måling 
av politiets arbeid.

– Spørsmålet er om måleinstrumen-
tet passer med det vi mener er politiets 
virksomhet. Kompliserte sammenhen-
ger og arbeidsoppgaver reduseres til et 
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KRITIKK: LOs to største 
forbund for offentlig ansatte 
vil på LO-kongressen ta 
oppgjør med sykehuspolitik-
ken etter helsereformen for 
sju år siden.
■■ Alf Skjeseth

LO ble overkjørt da Jens Stoltenbergs før-
ste regjering innførte en foretaksmodell for 
sykehusene med styring etter markedsprin-
sipper fra 1. januar 2002.

En enstemmig LO-kongress sa i mai 2001 
nei til foretaksmodellen som ble drevet fram 

av daværende helseminister Tore Tønne, 
uten å bli hørt. Samme høst gikk Ap på et 
historisk nederlag ved stortingsvalget. Nå 
går Fagforbundet og Norsk Tjenestemanns-
lag (NTL) inn for å legge sykehusene inn 
under forvaltningen.

Dersom LO-kongressen i mai slutter seg 
til dette, kan sykehuspolitikken bli en ver-
kebyll i forholdet mellom LO og Ap i valg-
kampen.

Som Klassekampen skrev i forrige uke, er 
det i Fagforbundet skuff else over at Arbei-
derpartiets programforslag ikke åpner for 
noen revurdering av foretaksmodellen for 
sykehusene. LO-ledelsen var representert i 
programkomiteen ved Ellen Stensrud.

LO-sekretariatet skal innen 1. mars kom-
me med sin innstilling i sakene som skal 
behandles på kongressen fra 11. til 15. mai.

Som Aps program
I utkastet fra LO til handlingsprogram for 
perioden 2009-2013 er kritikken av syke-
husreformen mild og indirekte, og minner 
mye om utkastet til Aps partiprogram.

Det heter at «den politiske styringen av 
sykehusene må styrkes, og sykehusene sik-
res tilstrekkelige ressurser. Store reformer i 
helsevesenet, som sykehusreformen og inn-
satsstyrt fi nansiering, må evalueres». Det 
blir ikke stilt spørsmål ved fore-
taksmodellen, og kravet om eva- »

tall som ikke fanger inn bredden og mang-
foldet i den virksomheten politiet driver 
med. Dette gjelder ikke bare politiet, men i 
stor grad også helse- og utdanningssekto-
ren.

Hun understreker at det er bra å ha sta-
tistikk om arbeidet som politiet gjør, men 
at det er helt avgjørende at de som skal styre 
har helt andre beskrivelser av det som poli-
tiet driver med.

– Politiet er en virksomhet som må sees i 
en helhet og i lys av verdier og prioriteringer. 
Det tar ikke disse tallene med, sier hun.

– Nøyaktig måling
Assisterende riksadvokat Knut H. Kallerud 
er ikke like skeptisk til målingen. 

– Tallene måler det de utgir seg for å måle, 
og med rimelig nøyaktighet. Det tallmate-
rialet som omfattes av vår halvårsrapport 

gjelder i hovedsak antall anmeldte forbry-
telser, hvor stor andel av disse forbrytelsene 
som oppklares, saksbehandlingstid og hvor 
mange saker politiet har liggende på vent, 
kalt restanser.

Han påpeker samtidig at slike tall ikke 
kan gi et fullstendig bilde av politiets arbeid. 

– Dette er viktige styringsindikatorer 
for politiet. Samtidig er det viktig å under-
streke at kvalitet i straff esaksbehandlingen 
er essensielt. Mister vi kvalitet, mister vi 
alt.   ■■

– Politiet leverer ikke en metervare, men 
komplekse samfunnsoppgaver. Målein-
strumentene som legges til grunn passer 
derfor ikke til vår virksomhet, sier leder i 
Politiets Fellesforbund Arne Johannessen. 

Han mener det er altfor stort ensidig 
fokus på tallene fra Riksadvokatens kontor 
som baserer seg på saksbehandlingstid og 
oppklaringsprosenter.

– Det er så mye av politiets arbeid som 
vanskelig lar seg tallfeste og måle på en 
enkel måte. Da er det problematisk at de 
tingene som faktisk lar seg måle, får så 
mye oppmerksomhet og eksponering, sier 
Johannessen.

Områder som forebygging, trygghet, 
rettferdighet og kvalitet nevner Johannes-
sen som problematiske å måle, og som da 

ikke blir vektlagt i tilstrekkelig grad av po-
litikerne. 

Johannessen sier videre måten å måle 
politiet på, også kan påvirke måten politiet 
arbeider på. 

– Arbeid med tunge kriminalsaker, som 
vold i nære relasjoner, organisert krimina-
litet og menneskehandel, gir dårlig uttel-
ling i statistikken fordi saksbehandlingsti-
den er lang og sakene er vanskelige å opp-
klare. Indirekte kan dette bety at politiet 
kan få bedre statistikktall ved å prioritere 
de lettere sakene, sier han.

– Det gir bedre statistikktall hvis poli-
tiet tar brukerne av narkotika framfor å 
sette inn kreft er på å ta bakmennene, sier 
Johannessen.  ■■

FAKTA

Måling av politiet:
■ Riksadvokaten presenterte mandag 
statistikk over politiets oppklaringsprosent 
og saksbehandlingstid siste halvår.
■ Professor Hedda Giertsen advarer mot å 
legge for mye vekt på disse tallene. Hun er 
kritisk til å måle politiets arbeid med enkle 
statistikkøvelser.
■ Assisterende riksadvokat Knut Kallerud 
mener at tallene er viktige for å beskrive i 
hvorvidt politiet lykkes i sitt arbeid.
■ Arne Johannesen i Politiets Fellesfor-
bund mener målingene fører til feilpriori-
teringer.

«Kompliserte sammenhenger og ar-
beidsoppgaver reduseres til et tall»
 HEDDA GIERTSEN, PROFESSOR

– Kan føre til feilprioriteringer

Kan få ny runde om 
sykehus Klassekampen 

16. februar 2009:

POLITIET / HELSEFORETAK
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luering av sykehusreformen er 
allerede innfridd.

LOs to dominerende forbund i of-
fentlig sektor, Fagforbundet og NTL, har 
sendt inn forslag som vil innebære radi-
kale endringer i sykehusorganiseringen.

De to forbundene får en stor del av 
kongressens delegater, og særlig Fagfor-
bundet (det tidligere Kommuneforbun-
det) har tradisjonelt vært førende i LO 
i spørsmål om sykehuspolitikk. Deres 
standpunkt vil veie tungt på kongressen, 
frontet av nestleder Gerd Kristiansen.

Forvaltningsmodell
Fagforbundet vil at LO skal «arbeide for 
en fortsatt desentralisert sykehusstruktur, 
og en ny organisering av sykehusene gjen-
nom en forvaltningsmodell med sterk po-
litisk styring».

Forbundet vil ha LOs støtte til arbeid 
for «et nytt fi nansierings- og regnskaps-
system hvor en reduserer stykkprisfi -
nansieringen øker rammeoverføringene 
fra staten, og hvor sykehusene benytter 
samme regnskapsprinsipper som i off ent-
lig forvaltning».

Norsk Tjenestemannslag mener at 
foretaksmodellen ikke er egnet til å sikre 
politisk styring og kontroll. og foreslår til 
handlingsprogrammet: «LO mener at sy-
kehusene må tilbakeføres som en del av 
forvaltningen».

NTL vil også at LO skal engasjere seg 
mot at det såkalte New Public Manage-
ment (NPM) får fotfeste i off entlig for-
valtning, og advarer mot overføring av 
regnskapssystemer fra off entlig til privat 
sektor.

SV og Senterpartiet har programfor-
slag til sine landsmøter som i hovedtrekk 
er på linje med forslagene fra Fagforbun-
det og NTL.

Håper på LO
– LO-kongressen kommer etter at Ar-
beiderpartiets landsmøte har vedtatt Aps 
program. Det vil styrke vårt standpunkt 
vesentlig i eventuelle nye Soria Moria-for-
handlinger dersom vår sykehuspolitikk 

får støtte fra LO-kongressen, sier SVs 
nestleder Audun Lysbakken.

SVs landsstyre vil ha programfestet av-
vikling av helseforetakene.

Fagforbundet tar i sin begrunnelse for 
forslagene til kongressen et oppgjør med 
resultatene av sykehusreformen.

– Fagforbundet konstaterer at spesia-
listhelsetjenesten etter sykehusreformen 
i 2002 gjennom ny styringsstruktur ikke 
har svart til forventningene. Underskud-
dene i sykehusforetakene har økt, korri-
dorpasientene vedvarer og ventelistene 
øker på nytt. Det er også etablert en sterk 
uro

«Underskuddene i sykehusforetakene 
har økt, korridorpasientene vedvarer og 
ventelistene øker på nytt»

fagforbundet i forslag til lo-kongressen 
om sykehuspolitikk

for lokalsykehustilbudet fordi sykehus-
strukturen endres uten konsekvensanaly-
ser og helhetsvurderinger – og uten nød-
vendig politisk styring, heter det.

Forbundet mener at sykehusenes til-
knytning til staten «er tilnærmet en rein-
dyrket forretningsmodell», hvor styrene 
i helseforetakene har fått for stor beslut-
ningsmyndighet og for stort selvstendig 
ansvar. Dette gjelder etter forbundets 
mening særlig i spørsmål av overordnet 
karakter, som nedleggelse av helseinstitu-
sjoner, sykehusstruktur og investeringer. 
 ■■

» FAKTA

Dette er saken:
■ LO var blant motstanderne da Jens Stol-
tenbergs første regjering gjennomførte en 
reform der sykehusene ble organisert som 
helseforetak i 2001-2002.
■ SV og Senterpartiet ønsker å endre 
foretaksmodellen, noe Aps programkomite 
ikke åpner for.
■ LOs to største forbund i offentlig sektor, 
Fagforbundet og NTL, vil bringe sykehu-
sene inn under forvaltningen.
■ LO har kongress 11.-15. mai.

Regjeringen mener at foretaksmodellen 
for sykehussektoren «er velegnet som 
fundament for styring og utvikling av 
spesialisthelsetjenesten».

Dette er konklusjonen fra Helse- og 
omsorgsdepartementet etter studier som 
evaluerer helsereformen. Regjeringen sa 
i Soria Moria-erklæringen at sykehusre-
formen skulle evalueres, «også når det 
gjelder åpenhet, medbestemmelse og 
folks påvirkningsmuligheter».

Regjeringen mener at fl ere tiltak 
er gjennomført for å videreutvikle og 
forbedre modellen, blant annet ved at 
regionale og folkevalgte er sikret med-

virkning gjennom representasjon i fore-
takenes styrer.

Statssekretær Dagfi nn Sundsbø sit-
ter i Senterpartiets programkomité, 
og tilhører et fl ertall som mener at Sps 
landsmøte neste måned bør stå fast på 
partiets prinsipielle motstand mot den 
statlige overtakelsen av sykehusene.

– Jeg mener likevel at det er gjort til-
tak av den rødgrønne regjeringen som 
til en viss grad imøtekommer kritikken 
for manglende politiske styring av syke-
hussektoren, sier han til Klassekampen.  
 ■■

– Foretaks modellen velegnet

Droppet 
markeds-
styring
HELSE: Skottland har tatt et 
oppgjør med markedsstyrin-
ga av det offentlige helseve-
senet. De har spart seks 
milliarder kroner på tre år. 

■■ Svenn Arne Lie

Skottland har gjort det som politikerne her 
hjemme mener er umulig, nemlig å rever-
sere markedsreformene i det off entlige hel-
sevesenet. 

I 2002 kvittet skottene seg med bestiller-
utfører-modellen, og i 2004 avviklet de hel-
seforetakene og la de under statlig forvalt-
ning. Stykkpris og innsatsstyrt fi nansiering 
er fullstendig avvist som styringsprinsipp 
fra politisk hold. Konkurranseutsetting og 
privatisering av støttetjenester i helsesekto-
ren, som renhold, kantiner og vaskeri, er 
under full avvikling. 

Sparte 6 milliarder kroner
I en rapport fra Defacto, som presenteres 
på Velferdskonferansen i dag, vises det at 
prosessen med å ta tilbake det off entlige hel-
sevesenet i Skottland har vært utelukkende 
positiv i et økonomisk perspektiv. 

I perioden etter avviklingen av helsefore-
takene, fra 2005 til 2008, har det skotske hel-
sevesenet hatt en produktivitets forbedring 
som tilsvarte en besparelse på 610 millioner 
pund (ca. 6 milliarder kroner). 

Underskuddet i 2008 var 16 millioner 
pund (ca. 160 millioner kroner). Året før 
var det 92 millioner pund (920 millioner 
kroner). Den skotske riksrevisjonens rap-
port om økonomien i det skotske helsevese-
net for 2007-2008 var uten negative anmer-
kinger. Alle sjukehusenhetene, bortsett fra 
ett, anslås å gå i økonomisk balanse i 2009. 
Til sammenlikning var underskuddet i den 
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HELSE: Skottland 
har tatt et oppgjør 
med markedssty-
ringa av det offent-
lige helsevesenet. 
De har spart seks 
milliarder kroner 
på tre år. 

SJUKEHUS
Av Svenn Arne Lie

Skottland har gjort det som 
politikerne her hjemme me-
ner er umulig, nemlig å rever-
sere markedsrefor-
mene i det offentlige 
helsevesenet.

I 2002 kvittet skot-
tene seg med bestil-
ler-utfører-modellen, 
og i 2004 avviklet de 
helseforetakene og la 
de under statlig for-
valtning. Stykkpris 
og innsatsstyrt fi nan-
siering er fullstendig 
avvist som styringsprinsipp 
fra politisk hold. Konkurran-
seutsetting og privatisering 
av støttetjenester i helsesek-
toren, som renhold, kantiner 
og vaskeri, er under full av-
vikling.

Sparte 6 milliarder kroner
I en rapport fra Defacto, som 
presenteres på Velferdskonfe-
ransen i dag, vises det at pro-
sessen med å ta tilbake det of-
fentlige helsevesenet i Skott-

land har vært utelukkende 
positiv i et økonomisk per-
spektiv. 

I perioden etter avviklin-
gen av helseforetakene, fra 
2005 til 2008, har det skotske 
helsevesenet hatt en produk-
tivitetsforbedring som tilsvar-
te en besparelse på 610 millio-
ner pund (ca. 6 milliarder kro-
ner).

Underskuddet i 2008 var 16 
millioner pund (ca. 160 millio-
ner kroner). Året før var det 
92 millioner pund (920 millio-
ner kroner). Den skotske riks-
revisjonens rapport om øko-
nomien i det skotske helseve-
senet for 2007-2008 var uten 
negative anmerkinger. Alle 
sjukehusenhetene, bortsett 
fra ett, anslås å gå i økono-
misk balanse i 2009. Til sam-
menlikning var underskud-
det i den norske helsesekto-
ren på ca. 800 millioner kro-

ner i fjor. 

Relevant for Norge
– Etableringene av 
helseforetakene har 
vært en katastrofe. 
Det er helt klart at vi 
må gjøre noe. Det 
skotske eksempelet 
er derfor interessant, 
sier Sp-representant 
og nestleder i helse og 

omsorgskomiteen Trygve 
Slagsvold Vedum til Klasse-
kampen.

Han får støtte fra Roar Ei-
lertsen, daglig leder i DeFac-
to.

– Erfaringene fra helsesek-
toren Skottland er både rele-
vante og svært interessante 
for Norge. Det viser at effek-
tivitet og kvalitet i helseve-
senet ikke oppnås ved å støt-
te seg på markedsmekanis-
mer. Tvert imot, 

Eilertsen understreker at 
den skotske omstillingen i 
helsevesenet har vært et full-
stendig alternativ til markeds-
modellen, ikke bare en ned-
justering av de verste utslage-
ne.

– På alle områder innen hel-
sevesenet har skottene kom-
met med alternativer til mar-
kedsstyring. De har utviklet 
en styringsmodell som er ba-
sert på samarbeid og politisk 
demokratisk styring. Dette 
har vært en suksess, sier han. 

Eilertsen mener at sjøl om 
den rødgrønne regjeringen 

har tona ned markedskjøret i 
offentlig sektor de siste årene, 
uteblir det oppgjøret med 
denne modellen.

– Forvaltning av helsevese-
net er fortsatt sterkt fundert i 
markedstankegangen her til 
lands. De rødgrønne politiker-
ne bør se til Skottland, sier 
han.

Ifølge Eilertsen pågår det 
fl ere reformer i Skottland for å 

videreutvikle en demokratisk 
styrt helsesektor innenfor 
rammene av offentlig forvalt-
ning.

– Her kan Norge lære mye.

Soria Moria 2
– Helseforetakene ble freda 
av Ap på Soria Moria. I en 
eventuell Soria Moria 2 kom-
mer ikke det til å skje, sier 
Slagsvold Vedum. 

Han mener at det også er 
sterke krefter innad i Ap som 
ønsker et oppgjør med sjuke-
huspolitikken fra da Stolten-
berg 1 styrte.

– Denne debatten tvinger 
seg fram, også blant dem som 
var sentrale i etableringen av 
helseforetakene, sier han.

svennal@klassekampen.no

Droppet 
markeds-
styring

PENGER SPART: I Skottland har politikerne tatt et oppgjør med markedsstyr        ingen av helsevesenet. Etter at helseforetakene ble lagt ned har helsevesenet spart seks milliarder kroner.
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Trygve Slags-
vold Vedum, 
SP
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– Funnene fra Skottland er in-
teressante og vi må lære av 
andre lands erfaringer, men 
jeg er ikke enig i at 
det norske helsevese-
net er markedsstyrt i 
dag, sier statssekre-
tær i Helse og om-
sorgsdepartementet
Dagfi nn Sundsbø 
(Sp).

Han mener at Nor-
ge ikke har så omfat-
tende markedstanke-
gang i helsevesenet 
som det Skottland har hatt, og 
at det derfor ikke er det sam-
me behovet for å reversere 
denne utviklingen i Norge. 

Han understreker allikevel at 
det er en rekke skjevheter i 
helsesektoren i dag, men at 

dette ikke har noe 
med foretaksmodel-
len å gjøre.

– Foretaksmodel-
len er en styringsme-
tode, og ikke en mar-
kedstilpasning i hel-
sesektoren. For ek-
sempel så vil jeg ikke 
si at helseforetakene 
er en new public ma-
nagementmodell sier 

han.
Som Klassekampen har 

rapportert om tidligere, er det 
stor skepsis til dagens sjuke-

huspolitikk innad i fagbeve-
gelsen og på Stortinget. 

Rapporten fra DeFacto, som 
offentliggjøres på Velferds-
konferansen i dag, er i så måte 
dynamitt i den norske debat-
ten om markedsstyring i of-
fentlig sektor, og da spesielt 
innen helsesektoren. Både 
Fagforbundet og Norsk Tje-
nestemannslag (NTL) ønsker 
at de rødgrønne partiene skal 
revurdere modellen med hel-
seforetak. På LO kongressen i 
mai skal det blant annet tas 
stilling til forslaget om å legge 
sykehusene innunder statlig 
forvaltning igjen, slik som i 
Skottland og New Zealand. 

– Helse er ikke markedsstyrt 

Dagfi nn 
Sundsbø, stats-
sekretær

FAKTA

Helsepolitikk
■ Skottland gikk på 1990-tallet 
langt i å innføre markedskref-
ter i helsesektoren. 

■ Siden begynnelsen av 2000 
har regjeringen reversert den-
ne politikken. Man har avviklet 
både helseforetak, bestiller-
utfører modellen, konkurran-
seutsetting og privatiseringer i 
helsevesenet. 

■ Skottland har reindyrket det 
offentlige helsevesenet. Siden 
avviklingen av helseforetakene 
har de spart seks milliarder 
kroner.

■ Rapporten «De tok tilbake 
sykehusene» presenteres på 
Velferdskonferansen i Oslo i 
dag.

NYHETER
Gunhild Ring Olsen (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie | Alf Skjeseth

TRYGD: Stadig fl ere nordmenn blir uføretrygdede. Fortsetter 
utviklingen, vil halvparten av oss forlate yrkeslivet som uføre. I 
2007 sluttet 32.000 personer i jobben og gikk over på uføretrygd. 
Professor i samfunnsøkonomi Kjell Vaage ved Universitetet i 
Bergen sier Norge er på verdenstoppen i uføretrygd. Han forteller 
at slik trygd er den vanligste pensjoneringsformen før man blir 67 
år og kan slutte i jobben som vanlig pensjonist.
– Fra 62 år har store grupper anledning til å gå av med AFP-
pensjon. Men selv i denne gruppen er det langt vanligere å gå over 
på uføretrygd når folk slutter i jobb, sier Vaage.  ©NTB

Flere nordmenn blir uføre
ULYKKER: Antall trafi kkdrepte på norske 
veier er halvert siden 1979 – til tross for at 
trafi kkmengden er doblet i løpet av disse 
årene.
I snitt omkom 472 personer hvert år i perio-
den 1975-1978. I perioden 2005-2008 
omkom 240 personer i snitt årlig, viser tall 

fra Statens vegvesen.I 1980 kjørte 15 prosent uten belte på 
landeveien (40 prosent i tettbygde strøk). I 2008 kjørte 6 
prosent uten belte på landeveien (10 prosent i tettbygde strøk).

Færre trafi kkdrepte
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VERDT
Å VITE

«På alle områder innen 
helsevesenet har skottene 
kommet med alternativer til 
markedsstyring»

ROAR EILERTSEN, DEFACTO

Klassekampen 2. mars 2009:

HELSEFORETAK
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norske helsesektoren på ca. 800 millioner 
kroner i fj or. 

Relevant for Norge
– Etableringene av helseforetakene har vært 
en katastrofe. Det er helt klart at vi må gjøre 
noe. Det skotske eksempelet er derfor inter-
essant, sier Sp-representant og nestleder i 
helse og omsorgskomiteen Trygve Slagsvold 
Vedum til Klassekampen.

Han får støtte fra Roar Eilertsen, daglig 
leder i DeFacto.

– Erfaringene fra helsesektoren Skott-
land er både relevante og svært interes-
sante for Norge. Det viser at eff ektivitet og 
kvalitet i helsevesenet ikke oppnås ved å 
støtte seg på markedsmekanismer. Tvert 
imot, 

Eilertsen understreker at den skot-
ske omstillingen i helsevesenet har vært et 
fullstendig alternativ til markedsmodellen, 
ikke bare en nedjustering av de verste ut-
slagene.

– På alle områder innen helsevesenet har 
skottene kommet med alternativer til mar-
kedsstyring. De har utviklet en styringsmo-

dell som er basert på samarbeid og politisk 
demokratisk styring. Dette har vært en suk-
sess, sier han. 

Eilertsen mener at sjøl om den rødgrøn-
ne regjeringen har tona ned markedskjøret 
i off entlig sektor de siste årene, uteblir det 
oppgjøret med denne modellen.

– Forvaltning av helsevesenet er fortsatt 
sterkt fundert i markedstankegangen her til 
lands. De rødgrønne politikerne bør se til 
Skottland, sier han.

Ifølge Eilertsen pågår det fl ere reformer 
i Skottland for å videreutvikle en demokra-
tisk styrt helsesektor innenfor rammene av 

off entlig forvaltning. 
– Her kan Norge lære mye.

Soria Moria 2
– Helseforetakene ble freda av Ap på So-
ria Moria. I en eventuell Soria Moria 2 
kommer ikke det til å skje, sier Slagsvold 
Vedum. 

Han mener at det også er sterke kreft er 
innad i Ap som ønsker et oppgjør med sju-
kehuspolitikken fra da Stoltenberg 1 styrte.

– Denne debatten tvinger seg fram, også 
blant dem som var sentrale i etableringen av 
helseforetakene, sier han.  ■■

«På alle områder innen helsevesenet 
har skottene kommet med alternativer 
til markedsstyring» ROAR EILERTSEN, DEFACTO

– Funnene fra Skottland er interessante og 
vi må lære av andre lands erfaringer, men 
jeg er ikke enig i at det norske helsevesenet 
er markedsstyrt i dag, sier statssekretær i 
Helse og omsorgsdepartementet Dagfi nn 
Sundsbø (Sp). 

Han mener at Norge ikke har så om-
fattende markedstankegang i helsevesenet 
som det Skottland har hatt, og at det derfor 
ikke er det samme behovet for å reversere 
denne utviklingen i Norge. Han understre-
ker allikevel at det er en rekke skjevheter i 
helsesektoren i dag, men at dette ikke har 
noe med foretaksmodellen å gjøre.

– Foretaksmodellen er en styringsme-
tode, og ikke en markedstilpasning i hel-
sesektoren. For eksempel så vil jeg ikke si 
at helseforetakene er en new public ma-

nagementmodell sier han. 
Som Klassekampen har rapportert om 

tidligere, er det stor skepsis til dagens sju-
kehuspolitikk innad i fagbevegelsen og på 
Stortinget. 

Rapporten fra DeFacto, som off entlig-
gjøres på Velferdskonferansen i dag, er i 
så måte dynamitt i den norske debatten 
om markedsstyring i off entlig sektor, og da 
spesielt innen helsesektoren. Både Fagfor-
bundet og Norsk Tjenestemannslag (NTL) 
ønsker at de rødgrønne partiene skal re-
vurdere modellen med helseforetak. På LO 
kongressen i mai skal det blant annet tas 
stilling til forslaget om å legge sykehusene 
innunder statlig forvaltning igjen, slik som 
i Skottland og New Zealand.  ■■

– Helse er ikke markedsstyrt 

FAKTA

Helsepolitikk
■ Skottland gikk på 1990-tallet langt i å inn-
føre markedskrefter i helsesektoren. 
■ Siden begynnelsen av 2000 har regjeringen 
reversert denne politikken. Man har avviklet 
både helseforetak, bestiller-utfører modellen, 
konkurranseutsetting og privatiseringer i 
helsevesenet. 
■ Skottland har reindyrket det offentlige 
helsevesenet. Siden avviklingen av helsefor-
etakene har de spart seks milliarder kroner.
■ Rapporten «De tok tilbake sykehusene» 
presenteres på Velferdskonferansen i Oslo i 
dag.

ALENE: Samtlige partier på 
Stortinget bortsett fra Ap 
mener at helseforetakene 
innebærer økt markedssty-
ring av helsesektoren. 
■■ Svenn Arne Lie

Helseforetakene er ikke en del av New pu-
blic management-politikken (NPM), hev-
det statssekretær Dagfi nn Sundsbø (Sp) i 
Helse- og omsorgsdepartementet 2. mars til 

Klassekampen.  
– Foretaksmodellen er en styringsmeto-

de, og ikke en markedstilpasning i helsesek-
toren, uttalte han til avisa. 

Statssekretærens uttalelse oppfattes som 
kontroversiell innad i Sp, og svarer ikke til 
partiets linje utad.

Spørsmålet som melder seg i kjølvannet 
av Sundsbøs uttalelse er om foretaksmo-
dellen i helsektoren egentlig innebærer en 
innføring av bedrift søkonomiske styrings-
prinsipper i off entlig forvaltning. Eller er det 
bare en nøytral styringsmodell? 

Ap alene
Samtlige partier på Stortinget, unntatt Ap, 
sier til Klassekampen at de er uenige med 
Sundsbøs uttalelse. De er alle samstemte om 
at foretaksmodellen betyr å etterlikne sty-
ringsprinsipper fra privat sektor. Ap er helt 
alene om å mene det motsatte. 

– Konkurranseutsetting og privatise-
ring er det jeg forbinder med New public 
management. Helseforetakene er ikke en 
del av dette. Foretaksmodellen er et nøy-
tralt styringsverktøy for statsråden, sier 
Dag Ole Teigen, Aps medlem i Helse og 
omsorgskomiteen. 

Han sier at foretaksmodellen ligger fast 
i Ap.

Ap-representanten er dermed den eneste 
som er enig med statssekretær Sundsbø om 
at helseforetak ikke er New public manage-
ment.  

– Uansett om man er for eller imot denne 
politikken, så innebærer helseforetakene 
at sektoren forvaltes gjennom økonomiske 
virkemidler inspirert av modeller fra pri-
vat næringsliv. Dette blir det mye 
butikk og lite politikk av, sier KrFs 
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ALENE: Samtlige 
partier på Stortin-
get bortsett fra Ap 
mener at helsefor-
etakene innebærer 
økt markedssty-
ring av helsesekto-
ren. 

HELSE
Av Svenn Arne Lie

Helseforetakene er ikke en 
del av New public manage-
ment-politikken (NPM), 
hevdet statssekretær Dagfi nn 
Sundsbø (Sp) i Helse- og 
omsorgsdepartementet 2. 
mars til Klassekampen.

– Foretaksmodellen er en 
styringsmetode, og ikke en 
markedstilpasning i helsesek-
toren, uttalte han til avisa. 

Statssekretærens uttalelse 
oppfattes som kontroversiell 
innad i Sp, og svarer ikke til 
partiets linje utad.

Spørsmålet som melder seg 
i kjølvannet av Sundsbøs ut-
talelse er om foretaksmodel-
len i helsektoren egentlig 
innebærer en innføring av be-
driftsøkonomiske styrings-
prinsipper i offentlig forvalt-
ning. Eller er det bare en nøy-
tral styringsmodell? 

Ap alene
Samtlige partier på Stortin-
get, unntatt Ap, sier til Klas-
sekampen at de er uenige med 
Sundsbøs uttalelse. De er alle 
samstemte om at foretaksmo-
dellen betyr å etterlikne sty-
ringsprinsipper fra privat sek-
tor. Ap er helt alene om å mene 
det motsatte. 

– Konkurranseutsetting og 
privatisering er det jeg for-
binder med New public ma-
nagement. Helseforetakene 
er ikke en del av dette. Fore-
taksmodellen er et nøytralt 
styringsverktøy for statsrå-
den, sier Dag Ole Teigen, Aps 
medlem i Helse og omsorgs-
komiteen.

Han sier at foretaksmodel-
len ligger fast i Ap.

Ap-representanten er der-
med den eneste som er enig 
med statssekretær Sundsbø 
om at helseforetak ikke er 
New public management.  

– Uansett om man er for el-
ler imot denne politikken, så 

innebærer helseforetakene at 
sektoren forvaltes gjennom 
økonomiske virkemidler in-
spirert av modeller fra privat 
næringsliv. Dette blir det mye 
butikk og lite politikk av, sier 
KrFs Laila Dåvøy. 

Hun stiller seg uforstående 
til at Ap ikke ser at foretaks-
modellen er en forlengelse av 
New public management-po-
litikken.   

– Foretaksmodellen betyr 
mer markedsstyrt helsevesen. 
Greit nok at helseforetakene 
er Aps baby, men de må ikke 
gå så i lås at de ikke ser konse-
kvensene av egen politikk, 
sier hun. 

Dårlig hukommelse
Høyres Inge Lønning er heller 
ikke i tvil.

– Hvis man defi nerer New 
public management som å 
overføre bedriftsøkonomiske 
styringsmidler til offentlig 
forvaltning, så er jo etable-
ringen av helseforetakene 
helt klart en del av denne po-
litikken.

Han minner om Sps sterke 
motstand og begrunnelsen de 
brukte mot etableringen av 
helseforetakene av 1990-tal-
let.

– Sundsbøs hukommelse 

har nok blitt noe selektiv med 
årene. Noe av argumentasjo-
nen fra Sp for å være imot hel-
seforetakene var jo nettopp 
fordi de var redd for at dette 
var markedstilpasning av hel-
sesektoren. Dette har han 
visst glemt etter at han havna 
i regjering, sier Lønning.

Harald Nesvik fra FrP er le-
der for Helse og omsorgsko-
miteen på Stortinget. Han 
mener at helseforetakene sty-
res som ordinære aksjesel-
skap bortsett fra at de ikke 
kan gå konkurs.

– Etableringen av helsefor-
etakene gjør jo at vi fl ytter oss 
bort fra forvaltning fordi det 
er stor grad av økonomisk 
sjølstendighet i helseforeta-
kene. I tillegg styres helsefor-
etakene etter bedriftsøkono-
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«Foretaksmodellen er et 
nøytralt styringsverktøy 
for statsråden»

DAG OLE TEIGEN, AP
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Netto samlet driftsresultat i kommunene havnet for 
første gang på minussiden i fjor, ifølge Kommunenes 
Sentralforbund (KS). Kommunenes samlede netto 
driftsresultat var på 0,1 prosent av driftsinntektene, og 
halvparten av kommunene gikk med underskudd, 
opplyser direktør Bjørn Gudbjørgsrud i KS til NTB. Ser 
man på kommunene utenom Oslo viser foreløpig tall at 
kommunenes samlede underskudd blir på hele 0,7 

Samlet driftsresultat på mi-

Kommunene sliter økonomisk.

Nesten alle norske husstander kan få tilknytning til 
internett via bredbånd. Nær 70 prosent av husstan-
dene har skaffet seg det. – Vi er positivt overrasket 
over de høye tallene, sier informasjonsdirektør 
Elisabeth Aarsæther i Post- og teletilsynet (PT). 
Tilsynet har fått foretatt undersøkelsen der tallene 
framkommer. Siden år 2000 er bredbåndsdekningen 
her i landet økt fra 20 til nær 100 prosent. ©NTB

Nesten alle kan få bredbånd

Dekning på nær 100 %.

miske regnskapsprinsipper 
og foretaksloven.

Han er ikke overrasket over 
at de rødgrønne krangler om 

helseforetakene. 
– Vi skal huske på at Ap var 

den store pådriveren for den-
ne reformen, mens Sp og SV 
var imot.

Forkjempere for marked
Også Venstres representant i 
Helse og omsorgskomiteen er 
fast bestemt på at helseforeta-
kene som styringsmodell har 
som mål å etterlikne bedrifts-
økonomiske styringsprinsip-
per.   

– Forkjemperne for fore-
taksmodellen, da den kom 
under Stoltenberg 1, trodde 
på markedsløsninger i offent-
lig forvaltning. Helseforeta-
kene er jo et resultat av dette. 
Slikt sett passer foretaksmo-
dellen inn i den breie defi ni-
sjonen av New public mana-
gement, sier han.

Ulike oppfatninger
Teigen og Ap er dermed de 
eneste på Stortinget som me-
ner at helseforetakene ikke er 
en del av New public manage-
ment politikken. 

– Vi har nok noe ulik opp-
fatning av hva NPM egentlig 
innebærer. Grunnen til at jeg 
mener dette ikke er NPM, er 
at det er det offentlige som 
eier og driver sjukehusene. 
Helseforetakene skal heller 
ikke tjene penger. Det er stats-
råden som har det politiske 
ansvaret, sier han.  

– Sjukehusene er underlagt 
foretaksloven, har eksterne 
styrer, resultatstyrte enheter 
og bruker regnskapsloven. Er 
ikke dette å kopiere bedriftsø-
konomiske styringsmodeller 
inn i offentlig forvaltning?

– Klassekampen bruker jo 
også regnskapsloven.

– Ja, men vi er jo et privat 
selskap og ikke en del av of-
fentlig forvaltning. Det er vel 
forskjell på å lage aviser og 
behandle sjuke?

– Jo.
svennal@klassekampen.no

UENIGHET: Samtlige partier, unntatt Ap, er uenige med Sps statssekretær i at helseforetakene gir mer markedsstyring i 
helsesektoren.

Statssekretær Dagfi nn Sunds-
bø (Sp) står fast på sin kom-
mentar om at helseforetakene 
ikke er såkalt New public ma-
nagement, men en nøytral 
styringsmodell.

– Jeg mener at foretaksmo-
dellen ikke er en bestiller-ut-
førermodell – først og fremst 
fordi det i Norge er staten, 
som eier, som både styrer og 
fi nansierer sykehusene. Vår 
bruk av innsatsstyrt fi nansier-
ing innebærer heller ikke et 
stykkprisbasert markedssys-

tem, sier han. 
Daglig leder i kunnskaps-

senteret for fagorganiserte De 
Facto, Roar Eilertsen 
er ikke enig.  

– Foretaksmodellen 
med bedriftsøkono-
miske styringsmodel-
ler, markedssimule-
ringer og regnskaps-
systemer fra nærings-
livet er utvilsomt å 
innføre New public 
management i helse-
vesenet. Han er dypt uenig 

med Sundsbø i at foretaksmo-
dellen bare er en nøytral sty-
ringsmodell.

– Foretaksmodel-
len har ikke noe an-
net formål enn å til-
rettelegge for mer 
marked i helsesekto-
ren. Det at de rød-
grønne sier at de ikke 
vil benytte seg fullt ut 
av disse markedsme-
kanismene, endrer 
ikke på formålet med 

foretaksmodellen. 

– Ikke et markedssystem

Dagfi nn 
Sundsbø

FAKTA

Helseforetak
■ Helseforetakene ble oppret-
tet i 2001 etter forlik mellom 
Ap, Høyre og FrP.

■ Foretakene har egne styrer, 
resultatstyrte enheter, følger 
foretaksloven og bruker 
bedriftsøkonomiske regnskaps-
prinsipper i sin virksomhet. 

■ Økonomiske virkemidler 
utgjør det sentrale element for 
styringen av helsesektoren. 

■ Av alle partiene på Stortinget 
er det kun Ap som mener at 
helseforetakene ikke innebæ-
rer mer markedsstyring av 
helsesektoren.

Sist uke fi kk vi demonstrert den norske journalistpro-
fesjonen på sitt mest maktarrogante.

Bakgrunnen var at kulturminister Trond Giske 
hadde gitt NRK visse retningslinjer for hvordan den 
statseide tv-kanalen skulle dekke småpartier i 
valgkampen. Da rykket NRK selv ut med kampanje-
journalistikk mot statsråden, Dagbladet kunne på 
førstesiden fortelle om «opprør mot Giske», og 
representanter for presseorganisasjonene mente at 
utspillet fra statsråden var både ulovlig og menings-
løst.

Det er naturligvis mulig å diskutere om Giske bør 
gi så detaljerte direktiver, og det er mulig å diskutere 
innholdet i akkurat dette utspillet. Men problemet 
med journalisters og redaktørers ualminnelig skarpe 
reaksjon er deres premiss: Medlemmer i journalist-
profesjonen (journalister og redaktører) skal alene 
styre valgkampdekningen i mediene.

’Særnorsk’ er vanligvis et skjellsord i norske main-
stream-media, men pussig nok ikke i dette tilfellet. 
Det normale i vestlige land er nemlig at opplegget 

for valgdekningen i de store tv-
kanalene er resultatet av 
forhandlinger mellom det 
politiske systemet og fjernsyns-
kanalene. Det blir vanligvis 
oppfattet som en selvfølge at 
valgte politiske myndigheter 
skal ha innfl ytelse på hvordan 
den aller viktigste delen av 
valgkampen blir organisert, 
hvem som får slippe til og 
hvordan debattene organiseres. 
Det er egentlig nokså opplagt, 

for valgdekningen i tv kan avgjøre valg. I 2001 ble 
både RV og Kystpartiet utestengt fra NRK etter en 
såkalt «journalistisk vurdering». Denne avgjørelsen 
kan ha vært en viktig årsak til tapte mandater for 
begge partiene, noe som igjen hadde betydning for 
styrkeforholdet mellom blokkene på Stortinget.

NRKs vurdering var derfor slett ikke «journalistisk», 
men rent politisk. Journalister er riktignok best 
egnet til å intervjue politikere og normalt best egnet 
til å lede debatter. Men de har ingen spesiell kompe-

tanse i å velge ut hvilke partier 
som skal få sjansen til å legge 
fram sine synspunkter overfor 
velgerne og er heller ikke 
spesielt kompetente i å fordele 
taletid mellom ulike partier. 
Dette er avgjørelser som 
hjelpepleiere, pølsebodeiere og 
jagerfl ygere er nøyaktig like 
kvalifi serte til å gjøre som 
journalister. Derfor er den 
utskjelte stoppeklokkejourna-
listikken (at alle partier får om 
lag like mye taletid) også en 
demokratisk sikringsbestem-
melse.

Det fi nnes situasjoner der journalister kjemper en 
heroisk kamp for å demokratisere valgdekningen i 
medier. Da redaktører i det gamle Arbeiderbladet 
krevde retten til å referere viktige utspill fra faglige 
tillitvalgte som var medlemmer av Sosialistisk 
Folkeparti og når russiske journalister i dag prøver å 
avvise Putin-regimets krav om å usynliggjøre 
opposisjonen i valgperiodene, fortjener de all mulig 
støtte.

Men når norske journalister og redaktører kjem-
per for å få å holde deler av opposisjonen helt utenfor 
og ellers nøye seg med å presentere de «journalistisk 
interessante» (det vil si Stoltenberg, Solberg og 
Jensen. Punktum) er det mildt sagt nokså lite 
heroisk.  

Paul Bjerke
paul.bjerke@de-facto.no

Paul Bjerke er stipendiat ved Høgskulen i Volda og forsker ved 
De Facto. Han skriver i Klassekampen hver torsdag.

Hva var egentlig galt med stoppe-
klokkejournalistikken? 

NRK-valg

«NRKs vur-
dering var 
slett ikke 
‘journalistisk’, 
men rent poli-
tisk»

SKVISES UT: Torstein Dahle

PAULI ORD
Paul Bjerke

«Etableringen av helsefor-
etakene er helt klart en del 
av NPM-politikken»

INGE LØNNING, HØYRE

Klassekampen 2. mars

 »
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Laila Dåvøy. 
Hun stiller seg uforstående til at 

Ap ikke ser at foretaksmodellen er en for-
lengelse av New public management-poli-
tikken.   

– Foretaksmodellen betyr mer markeds-
styrt helsevesen. Greit nok at helseforetake-
ne er Aps baby, men de må ikke gå så i lås at 
de ikke ser konsekvensene av egen politikk, 
sier hun. 

Dårlig hukommelse
Høyres Inge Lønning er heller ikke i tvil.

– Hvis man defi nerer New public mana-
gement som å overføre bedrift søkonomis-
ke styringsmidler til off entlig forvaltning, 
så er jo etableringen av helseforetakene 
helt klart en del av denne politikken. 

Han minner om Sps sterke motstand og 
begrunnelsen de brukte mot etableringen av 
helseforetakene av 1990-tallet.

– Sundsbøs hukommelse har nok blitt 
noe selektiv med årene. Noe av argumen-
tasjonen fra Sp for å være imot helseforeta-
kene var jo nettopp fordi de var redd for at 
dette var markedstilpasning av helsesekto-
ren. Dette har han visst glemt etter at han 
havna i regjering, sier Lønning.

Harald Nesvik fra FrP er leder for Helse 
og omsorgskomiteen på Stortinget. Han 
mener at helseforetakene styres som ordi-
nære aksjeselskap bortsett fra at de ikke kan 
gå konkurs.

– Etableringen av helseforetakene gjør jo 
at vi fl ytter oss bort fra forvaltning fordi det 
er stor grad av økonomisk sjølstendighet i 
helseforetakene. I tillegg styres helseforeta-
kene etter bedrift søkonomiske regnskaps-
prinsipper og foretaksloven.

Han er ikke overrasket over at de rød-
grønne krangler om helseforetakene. 

– Vi skal huske på at Ap var den store 
pådriveren for denne reformen, mens Sp og 

SV var imot.

Forkjempere for marked
Også Venstres representant i Helse og om-
sorgskomiteen er fast bestemt på at helsefor-
etakene som styringsmodell har som mål å 
etterlikne bedrift søkonomiske styringsprin-
sipper.   

– Forkjemperne for foretaksmodellen, 
da den kom under Stoltenberg 1, trodde på 
markedsløsninger i off entlig forvaltning. 
Helseforetakene er jo et resultat av dette. 
Slikt sett passer foretaksmodellen inn i den 
breie defi nisjonen av New public manage-
ment, sier han.

Ulike oppfatninger
Teigen og Ap er dermed de eneste på Stor-
tinget som mener at helseforetakene ikke er 
en del av New public management politik-
ken. 

– Vi har nok noe ulik oppfatning av hva 
NPM egentlig innebærer. Grunnen til at jeg 
mener dette ikke er NPM, er at det er det 
off entlige som eier og driver sjukehusene. 
Helseforetakene skal heller ikke tjene pen-
ger. Det er statsråden som har det politiske 
ansvaret, sier han.  

– Sjukehusene er underlagt foretaksloven, 
har eksterne styrer, resultatstyrte enheter og 
bruker regnskapsloven. Er ikke dette å kopi-
ere bedrift søkonomiske styringsmodeller inn i 
off entlig forvaltning?

– Klassekampen bruker jo også regn-
skapsloven.

– Ja, men vi er jo et privat selskap og ikke 
en del av off entlig forvaltning. Det er vel for-
skjell på å lage aviser og behandle sjuke?

– Jo.  ■■

»

«Etableringen av 
helseforetakene 
er helt klart en del 
av NPM-politik-
ken» INGE LØNNING, HØYRE

FAKTA

Helseforetak
■ Helseforetakene ble opprettet i 2001 etter 
forlik mellom Ap, Høyre og FrP.
■ Foretakene har egne styrer, resultatstyrte 
enheter, følger foretaksloven og bruker be-
driftsøkonomiske regnskapsprinsipper i sin 
virksomhet. 
■ Økonomiske virkemidler utgjør det sentrale 
element for styringen av helsesektoren. 
■ Av alle partiene på Stortinget er det kun Ap 
som mener at helseforetakene ikke innebærer 
mer markedsstyring av helsesektoren.

Statssekretær Dagfi nn Sundsbø (Sp) står 
fast på sin kommentar om at helseforeta-
kene ikke er såkalt New public manage-
ment, men en nøytral styringsmodell. 

– Jeg mener at foretaksmodellen ikke er 
en bestiller-utførermodell – først og fremst 
fordi det i Norge er staten, som eier, som 
både styrer og fi nansierer sykehusene. Vår 
bruk av innsatsstyrt fi nansiering innebæ-
rer heller ikke et stykkprisbasert markeds-
system, sier han. 

Daglig leder i kunnskapssenteret for 
fagorganiserte De Facto, Roar Eilertsen er 
ikke enig.  

– Foretaksmodellen med bedrift sø-
konomiske styringsmodeller, markeds-
simuleringer og regnskapssystemer fra 
næringslivet er utvilsomt å innføre New 
public management i helsevesenet. Han er 
dypt uenig med Sundsbø i at foretaksmo-
dellen bare er en nøytral styringsmodell.

– Foretaksmodellen har ikke noe annet 
formål enn å tilrettelegge for mer marked 
i helsesektoren. Det at de rødgrønne sier 
at de ikke vil benytte seg fullt ut av disse 
markedsmekanismene, endrer ikke på for-
målet med foretaksmodellen.  ■■

– Ikke et markedssystem

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

kampen mot helseforetakene 
blir ett at de viktigste 
temaene på vårens 
LO-kongress. De øn-
sker å avvikle foreta-
kene. 

Gunnar Gussgard, 
administrativ leder i 
Fagforbundet, sier at 
helseforetakene blir 
en stor og en viktig 
sak på LO-kongres-
sen, og at det vil bli 
debatt om LOs håndtering av 
denne saken framover. 

– Foretaksmodellen er et 
uegnet middel i forhold til det 

formålet som sykehusene har, 
nemlig å behandle 
syke. Fagforbundet 
ønsker derfor en an-
nen styringsmodell 
som innebærer mer 
vekt på politisk for-
valtning og mindre 
på bunnlinjetenknin-
gen i helsesektoren, 
sier han.

Også Norsk Tjenes-
temannslag (NTL) er 

blant forbundene som ønsker 
en snarlig slutt på foretaks-
modellen, og fl ere forbund 
melder seg stadig på kravet 

Denne saken er spesielt be-
tent for LO-ledelsen fordi for-
holdet til Ap settes på prøve. 
Det var i sin tid Ap som inn-
førte Helsereformen som le-
det til foretaksmodellen. Ap 
har blankt avvist å evaluere 
foretaksmodellen innenfor 
helsevesenet.

Med et LO-vedtak mot hel-
seforetakene, i tillegg til stor 
misnøye med foretaksmodel-
len innad i SV og Sp, blir det 
stadig vanskeligere for Ap å 
holde fast ved foretaksmodel-
len i helsevesenet.  

LO kritiske
LO var imot etableringen av 
foretaksmodellen i helsesekto-
ren i 2001, og har uttrykt et 
sterkt ønske om at denne må 
evalueres av den rødgrønne re-
gjeringen.

Reegård mener det er sen-
tralt å påpeke at helsesektoren 

er en kompleks sektor å for-
valte, og at LO er kritisk til fl e-
re elementer ved foretaksmo-
dellen og markedstankegan-
gen i helsevesenet.

– Hvilke elementer ved helse-
vesenet er LO kritiske til?

– LO var imot foretaksmo-
dellen og er kritiske til kon-

kurranseutsettingen av ulike 
støttetjenester og til regn-
skapssystemet fra privat næ-
ringsliv som helseforetakene 
benytter seg av. Spørsmålet er 
om foretaksmodellen er en god 
måte å styre helsesektoren på, 
sier Reegård.

svennal@klassekampen.no
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STOPP: En ny kam-
panje vil samle inn 
100.000 underskrifter 
mot bussanbud innen 
LO-kongressen i mai.

ANBUD
Av Pål Hellesnes

Buss- og sporveisbetjenin-
gens forening i Trondheim 
har fått nok av bruken av an-
bud i kollektivtrafi kken. Nå 
håper de å få i stand en kam-
panje som kan stoppe både 
anbudspolitikken, og få re-
gjeringen til å si nei til en 
EU-forordning som påbyr 
anbud.

– Anbud fungerer verken 
for de ansatte eller for publi-
kum. Det er helt unaturlig å 
ha konkurranse på dette fel-
tet, sier leder i foreningen, 
Ole Roger Berg, til Klasse-
kampen.

Denne uka lanserte foren-
ingen et opprop, som blir 
spredt til fagorganiserte i 
hele landet. Målet er 100.000 
underskrifter innen LO-kon-
gressen i mai.

EU-forordning
Oppropet har to krav: De vil 
ha norske politikere til å 
stanse bruken av anbud i 
norske fylker og kommuner, 
og de vil at regjeringen skal 
si nei til en EU-forordning 
som pålegger fylkene å bru-
ke anbud i kollektivtranspor-
ten innen 2019. Det eneste 
unntaket er dersom kommu-
nen eller fylkeskommunen 
driver bussene i egen regi.

– Det føyer seg inn i rek-
ken av direktiv som pålegger 
landene mer markedslibera-
listisk politikk, og økt bruk 
av anbud og konkurranseut-
setting, sier Berg.

Kunstig
Han mener anbud i kollek-
tivtrafi kken ikke handler om 
reell konkurranse.

– De lager et kunstig mar-
ked. Et reelt marked forut-
setter fl ere kjøpere og tilby-
dere som konkurrerer. I dette 
tilfellet er det bare én kjøper 
– det offentlige, og de som 
vinner anbudene har hele 
markedet i 5-6 år.

Ifølge Berg gir ikke anbu-
dene selskapene insentiver 
til å bedre tilbudet for publi-
kum.

– Selskapene får en viss 
sum for å kjøre, uansett hvor 
mange som er med. Ønsker 
man fl ere kollektivreisende, 
er anbud feil virkemiddel.

Gjennom anbudsrundene 
har kollektivselskapene blitt 
nødt til å presse kostnadene 
knyttet til arbeidsforhold for 
de ansatte. Det har fått kon-
sekvenser for rekrutteringen 
til yrket.

– Yrket har fått lav status. 
Nå vil kanskje krisa bedre 
rekrutteringen en stund, 
men anbudsprosessene un-
dergraver arbeidsforholdene 
våre, sier Berg.

paalh@klassekampen.no

MOT ANBUD: Ole Roger Berg

Starter kampanje 
mot bussanbud

FAKTA

Anbud i kollektiv-
trafi kken:
■ I 2008 tapte Buss- og Spor-
veisbetjeningens forening en 
lang kamp mot anbudsrunder 
i kollektivtrafi kken i Trond-
heim.

■ Tidligere har både Stavan-
ger og Bergen innført anbuds-
runder i kollektivtrafi kken.

■ Oppropet fra foreningen 
krever stopp i anbudspolitik-
ken.

Gunnar Guss-
gard

HELSE-
FORETAK

Av Svenn Arne Lie

LO og Ap er nå i åpen strid om 
framtiden for helseforetakene. 
LO mener foretakene betyr 
mer markedsstyring av helse-
sektoren.

– Etableringen av 
helseforetakene er et 
skritt i retning mer 
markedsstyring på 
virksomhetsnivå i 
helsesektoren, sier 
LOs sjeføkonom Stein 
Reegård til Klasse-
kampen.

LO presser på for en 
evaluering av fore-
taksmodellen i helsevesenet, 
mens Ap fortsatt stritter imot. 

Ap alene
Reegårds uttalelse viser hvor 
dypt uenigheten sitter mellom 
LO og Ap i spørsmålet om hel-
seforetakene. Reegård er der-
med uenig med både statsse-
kretær Dagfi nn Sundsbø og 
Aps Dag Ole Teigen som i tors-
dagens avis uttalte at foretaks-
modellen er et nøytralt sty-

ringsverktøy innenfor helse-
sektoren, og ikke innebar noen 
markedsstyring av sektoren.

Samtlige partier på Stortin-
get, bortsett fra Ap, svarte i 
torsdagens avis at foretaksmo-
dellen innenfor helsevesenet 
er å overføre bedriftsøkono-
miske styringsprinsipper i for-
valtningen av helsesektoren. 

KrFs Laila Dåvøy uttalte at 
«Uansett om man er for eller 
imot denne politikken, så inne-
bærer helseforetakene at sek-

toren forvaltes gjen-
nom økonomiske vir-
kemidler inspirert av 
modeller fra privat 
næringsliv».

Høyres Inge Løn-
ning sa at «hvis man 
defi nerer New public 
management som å 
overføre bedriftsøko-
nomiske styringsmid-
ler til offentlig forvalt-

ning, så er jo etableringen av 
helseforetakene helt klart en 
del av denne politikken».

Mer marked
LOs sjeføkonom er dermed 
mer på linje med alle de andre 
partiene, bortsett fra Ap, når 
det gjelder synet på helsefore-
takene. 

Han vil allikevel understre-
ke at det er viktig å skille mel-
lom effektene av helseforeta-

kene på samfunnsnivå og ef-
fektene på virksomhetsnivå 
innenfor helsesekto-
ren.  

– På samfunnsnivå 
kan en vanskelig si at 
det er blitt mer mar-
kedsstyring. Hensik-
ten er ikke overskudd 
men snarere et under-
skudd på 80 mrd. Sy-
kehusene kan ikke 
prise selv og de kan 
heller ikke velge pasi-
enter, og det er fortsatt 
staten som økonomisk ansvar-
lig for sjukehusene. 

Sjeføkonomen i LO skiller 
derimot mellom effektene av 
helseforetakene på det han 
mener er samfunnsnivå og 
virksomhetsnivå.

– På virksomhetsnivå deri-
mot innebærer fore-
taksmodellen et skritt 
nærmere mer marked 
med økonomisk mål-
styring og desentrali-
serte beslutninger, 
sier han.

Reegård liker dess-
uten dårlig uttalelsene 
til statssekretær 
Sundsbø og Ap-repre-
sentant Teigen om at 
foretaksmodellen

innen helsevesenet er en nøy-
tral styringsmodell.

– Dette er en klønete for-
mulering. Det fi nnes ikke 
noen nøytral styringsmodell, 
og foretaksmodellen er heller 
ikke nøytral. Den som alle an-
dre styringsmodeller baserer 
seg på en analyse og en hen-
sikt, sier Reegård. 

LO er 
uenige 
med Ap

MARKED: – Foretaksmodellen betyr mer markedstenkning i helsesektoren,             sier LOs sjeføkonom Stein Reegard (til høyre), her sammen med Roar Flåthen.   FOTO: TERJE BENDIKSBY, SCANPIX

Laila DåvøyInge Lønning

FAKTA

Helseforetak:
■ Ap, Høyre og FrP opprettet 
helseforetakene i 2001.

■ Foretakene har egne styrer, 
resultatstyrte enheter, følger 
foretaksloven og bruker 
bedriftsøkonomiske regnskaps-
prinsipper i sin virksomhet.

■ Alle partiene på Stortinget, 
bortsett fra Ap, mener at fore-
taksmodellen gir mer markeds-
styring i helsesektoren. 

■ Flere har tatt til orde for å 
avvikle foretakene. Helsefor-
etakenes framtidige status blir 
blant annet en viktig sak på 
LO-kongressen i mai. 

SKRIVEKURS FOR FOLK MELLOM 60 & 100 ÅR 
der vi hovedsakelig skal fokusere på erindring. Tid og sted: 
Fredag. 3. april kl.16-20 og lørdag 4. april fra kl.1300-18.00 i 
Nordahl Brunsgate 13 i Oslo. Kursholderne er: Merete Solli og 
Jorunn Solli.
Pris: 1500,- per person. Påmelding og spørsmål kan rettes til 
Jorunn Solli: tekstuniverset@gmail.com eller på telefon: 
97 123 102  Mer informasjon fi nnes her: 
http://tekstuniverset.blogspot.com/

«På virksomhetsnivå innebærer fore-
taksmodellen et skritt nærmere mer 
marked med økonomisk målstyring og 
desentraliserte beslutninger»

STEIN REEGÅRD, SJEFØKONOM LO

STYRING: – Helseforetak betyr mer 
markedsstyring i helsevesenet, sier LOs 
sjeføkonom Stein Reegård. LO utfor-
drer dermed Ap i synet på foretaksmo-
dellen. 

NYHETER
Gunhild Ring Olsen (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie | Alf Skjeseth

KRAV: I går startet tariffoppgjøret i privat sektor. LO og NHO 
møttes klokka 11, og YS og NHO klokka 14, for overlevering av 
krav. YS-leder Tore Eugen Kvalheim uttalte ved forhandlingsstart 
at de ser for seg et «ansvarlig oppgjør». – En utfordring i årets 
oppgjør blir å ta hensyn til konkurranseutsatte bedrifter og 
samtidig ivareta kjøpekraften for grupper som trenger det. Nå må 
vi ikke minst fremme optimisme og etterspørsel for å sikre 
arbeidsplasser, sa han. Forhandlingene omfatter 20.000 YS-
medlemmer og over 200.000 LO-medlemmer, og skal være ferdige 
innen 1. april. Pål Hellesnes

YS vil ha moderat oppgjør
ALKOHOL: Den registrerte omsetningen av 
vin økte med nesten 3 millioner liter, eller 
4,3 prosent, fra 2007 til 2008. I samme 
periode gikk omsetningen av øl opp med 7 
millioner liter. Det tilsvarer en økning på 
2,7 prosent. Registrert omsetning av 
brennevin har hatt en lavere vekst. I hele 

2008 økte denne omsetningen med 90.000 liter, eller 0,7 
prosent. Gjennomsnittlig drakk hver innbygger på 15 år og 
over 6,75 liter rein alkohol i 2008.  Gunhild Ring Olsen

Drakk mer øl og vin i 2008

VERDT
Å VITE

AKSJON: Etter at folkeaksjonen mot 
oljeboring i Lofoten og Vesterålen ble 
stiftet i Svolvær 17. januar har det 
blitt dannet lokallag både i Bodø og 
Tromsø. Nå står Oslo for tur, med 
oppstartsmøte førstkommende 
onsdag altså. Polfarer Liv Arnesen og 
NU-leder Ingeborg Gjærum innleder, 
og det blir planlegging av aktiviteter.

Åse Brandvold

Lofoten-aksjon i Oslo

Framtida for helseforetakene 
blir en het potet på LO-kon-
gressen 11.-15. mai. 

Flere sentrale forbund i LO-
familien ønsker å avvikle fore-
taksmodellen og markeds-
tenkningen innenfor helseve-
senet.

LO sentralt har uttalt at de 
ønsker en gjennomgang av 
helseforetakene og konse-
kvensene dette har for forvalt-
ningen av helsesektoren. 

LOs største forbund, Fag-
forbundet som organiserer 
ansatte innen kommunesek-
toren, har allerede varslet at 

Blir sentral sak på LO-kongressen

Klassekampen 21. mars 2009:

LO er 
uenige 
med Ap
STYRING: – Helseforetak 
betyr mer markedsstyring 
i helsevesenet, sier LOs 
sjeføkonom Stein Reegård. 
LO utfordrer dermed Ap i 
synet på foretaksmodel-
len. 

■■ Svenn Arne Lie

LO og Ap er nå i åpen strid om fram-
tiden for helseforetakene. LO mener 
foretakene betyr mer markedsstyring 
av helsesektoren. 

– Etableringen av helseforetakene 
er et skritt i retning mer markeds-
styring på virksomhetsnivå i helse-
sektoren, sier LOs sjeføkonom Stein 
Reegård til Klassekampen. 

LO presser på for en evaluering av 
foretaksmodellen i helsevesenet, mens 
Ap fortsatt stritter imot.  

Ap alene
Reegårds uttalelse viser hvor dypt ue-
nigheten sitter mellom LO og Ap i 
spørsmålet om helseforetakene. Re-
egård er dermed uenig med både stats-
sekretær Dagfi nn Sundsbø og Aps Dag 
Ole Teigen som i torsdagens avis uttalte 
at foretaksmodellen er et nøytralt sty-
ringsverktøy innenfor helsesektoren, 
og ikke innebar noen markedsstyring 
av sektoren.

Samtlige partier på Stortinget, bort-
sett fra Ap, svarte i torsdagens avis at 
foretaksmodellen innenfor helsevese-
net er å overføre bedrift søkonomiske 
styringsprinsipper i forvaltningen av 
helsesektoren. 

KrFs Laila Dåvøy uttalte at «Uansett 
om man er for eller imot denne po-
litikken, så innebærer helseforetakene 
at sektoren forvaltes gjennom økono-

HELSEFORETAK
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miske virkemidler inspirert av modeller fra 
privat næringsliv». 

Høyres Inge Lønning sa at «hvis man 
defi nerer New public management som å 
overføre bedrift søkonomiske styringsmid-
ler til off entlig forvaltning, så er jo etable-
ringen av helseforetakene helt klart en del av 
denne politikken».

Mer marked
LOs sjeføkonom er dermed mer på linje 
med alle de andre partiene, bortsett fra Ap, 
når det gjelder synet på helseforetakene. 

Han vil allikevel understreke at det er 
viktig å skille mellom eff ektene av helsefor-
etakene på samfunnsnivå og eff ektene på 
virksomhetsnivå innenfor helsesektoren.  

– På samfunnsnivå kan en vanskelig si at 
det er blitt mer markedsstyring. Hensikten 
er ikke overskudd men snarere et under-
skudd på 80 mrd. Sykehusene kan ikke prise 
selv og de kan heller ikke velge pasienter, 
og det er fortsatt staten som økonomisk an-
svarlig for sjukehusene. 

Sjeføkonomen i LO skiller derimot mel-
lom eff ektene av helseforetakene på det han 
mener er samfunnsnivå og virksomhetsnivå. 

– På virksomhetsnivå derimot innebæ-
rer foretaksmodellen et skritt nærmere mer 
marked med økonomisk målstyring og de-
sentraliserte beslutninger, sier han.

Reegård liker dessuten dårlig uttalelsene 
til statssekretær Sundsbø og Ap-represen-
tant Teigen om at foretaksmodellen innen 
helsevesenet er en nøytral styringsmodell.

– Dette er en klønete formulering. Det 
fi nnes ikke noen nøytral styringsmodell, 
og foretaksmodellen er heller ikke nøy-
tral. Den som alle andre styringsmodeller 
baserer seg på en analyse og en hensikt, 
sier Reegård. 

LO kritiske
LO var imot etableringen av foretaksmodel-
len i helsesektoren i 2001, og har uttrykt et 
sterkt ønske om at denne må evalueres av 
den rødgrønne regjeringen. 

Reegård mener det er sentralt å påpeke at 
helsesektoren er en kompleks sektor å for-
valte, og at LO er kritisk til fl ere elementer 

ved foretaksmodellen og markedstankegan-
gen i helsevesenet.

– Hvilke elementer ved helsevesenet er LO 
kritiske til?

– LO var imot foretaksmodellen og er 
kritiske til konkurranseutsettingen av ulike 

støttetjenester og til regnskapssystemet fra 
privat næringsliv som helseforetakene be-
nytter seg av. Spørsmålet er om foretaksmo-
dellen er en god måte å styre helsesektoren 
på, sier Reegård. ■■

«På virksomhetsnivå 
innebærer foretaks-
modellen et skritt 
nærmere mer mar-
ked med økonomisk 
målstyring og desen-
traliserte beslutnin-
ger»
 STEIN REEGÅRD, SJEFØKONOM LO

FAKTA

Helseforetak:
■ Ap, Høyre og FrP opprettet helse-
foretakene i 2001.
■ Foretakene har egne styrer, resul-
tatstyrte enheter, følger foretaksloven 
og bruker bedriftsøkonomiske regn-
skapsprinsipper i sin virksomhet.
■ Alle partiene på Stortinget, bortsett 
fra Ap, mener at foretaksmodellen gir 
mer markedsstyring i helsesektoren. 
■ Flere har tatt til orde for å avvikle 
foretakene. Helseforetakenes fram-
tidige status blir blant annet en viktig 
sak på LO-kongressen i mai. 

Framtida for helseforetakene blir en het 
potet på LO-kongressen 11.-15. mai. 

Flere sentrale forbund i LO-familien 
ønsker å avvikle foretaksmodellen og mar-
kedstenkningen innenfor helsevesenet. 

LO sentralt har uttalt at de ønsker en 
gjennomgang av helseforetakene og kon-
sekvensene dette har for forvaltningen av 
helsesektoren. 

LOs største forbund, Fagforbundet 
som organiserer ansatte innen kom-
munesektoren, har allerede varslet at 
kampen mot helseforetakene blir ett at 
de viktigste temaene på vårens LO-kon-
gress. De ønsker å avvikle foretakene. 

Gunnar Gussgard, administrativ leder i 
Fagforbundet, sier at helseforetakene blir 
en stor og en viktig sak på LO-kongressen, 
og at det vil bli debatt om LOs håndtering 
av denne saken framover. 

– Foretaksmodellen er et uegnet middel 

i forhold til det formålet som sykehusene 
har, nemlig å behandle syke. Fagforbun-
det ønsker derfor en annen styringsmodell 
som innebærer mer vekt på politisk for-
valtning og mindre på bunnlinjetenknin-
gen i helsesektoren, sier han.

Også Norsk Tjenestemannslag (NTL) 
er blant forbundene som ønsker en snar-
lig slutt på foretaksmodellen, og fl ere 
forbund melder seg stadig på kravet 

Denne saken er spesielt betent for LO-
ledelsen fordi forholdet til Ap settes på 
prøve. Det var i sin tid Ap som innførte 
Helsereformen som ledet til foretaksmo-
dellen. Ap har blankt avvist å evaluere 
foretaksmodellen innenfor helsevesenet. 

Med et LO-vedtak mot helseforetakene, 
i tillegg til stor misnøye med foretaksmo-
dellen innad i SV og Sp, blir det stadig 
vanskeligere for Ap å holde fast ved fore-
taksmodellen i helsevesenet.   ■■

Blir sentral sak på LO-kongressen

UTFORDRES: Aps innbitte 
forsvar av helseforetakene 
møter stadig større mot-
stand. På landsmøtet i helga 
vedtok SV å legge ned foreta-
kene.

■■ Svenn Arne Lie

Ap presses fra alle kanter i spørsmålet om 
helseforetakenes framtid. I lørdagens Klas-

sekampen kom LOs sjeføkonom Stein Re-
egård med hard kritikk av markedsstyrin-
gen i helsesektoren som foretaksmodellen 
medfører. Og i helga vedtok SV en uttalelse 
om å legge ned helseforetakene.

Sentral sak
I uttalelsen heter det at «SV vil at sykehu-
sene skal underlegges demokratisk politisk 
styring. Foretaksmodellen må avvikles, og 
styringen av sykehusene må overtas av fol-
kevalgte på nasjonalt og regionalt nivå. Stor-
tinget må vedta en nasjonal helseplan som 

tar stilling til overordnede prioriteringer og 
ansvarsfordeling. Ansvaret for drift en i tråd 
med helseplanen skal overføres til 
folkevalgte på regionalt nivå».

AP presses
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NY PRAKSIS: Utlen-
dingsdirektoratet ber 
Dag Terje Andersen 
om å få slippe å re-
turnere asylsøkere til 
Hellas.

ASYL
Av Åse Brandvold

I februar i fjor innførte Nor-
ge stopp i retur av asylsøkere 
til Hellas, fordi det har kom-
met rapporter fra fl ere hold 
om at mottaksforholdene der 
er uverdige. Som en del av 
regjeringens nye asylinn-
stramninger ble det imidler-
tid åpnet for retur igjen i de-
sember i fjor. Disse returene 
ble så stoppet av Utlendings-
nemnda (UNE). Nå ber UDI-
direktør Ida Børresen Ar-
beids- og inkluderingsdepar-
tementet om at UDI får følge 
UNEs praksis og gi utsatt 
iverksettelse i alle Hellas-sa-
ker inntil UNE eventuelt be-
stemmer seg for en annen 
praksis.

Et «Muf-problem»
Rune Berglund Steen fra or-
ganisasjonen Grenseland er 
oppgitt over at asylsøkere 
som har kommet til Norge 
via Hellas må vente så lenge 
for å få avgjort hvor søkna-
den deres skal behandles. 

Han mener situasjonen 
illustrerer det samme pro-
blemet vi så i Muf-saken, 
hvor 300 kurdere fi kk livet 
på vent i ti år, fordi skiften-
de regjeringer lagde in-
strukser som var strengere 
enn det opprinnelige lov-
verket.

– Departementet styrer 
ut ifra ambisjoner og ikke 
realiteter. De sender ut 

kortfattete, ubegrunnede 
instrukser som knapt berø-
rer forholdene på bakken, 
sier Berglund Steen.

Strengere enn UNE
Som medlem av Schengen-
samarbeidet og undertegner 
av Dublin-avtalen, har Norge 
i utgangspunktet forpliktet 
seg til å returnere asylsøkere 
til det landet de først regis-
treres som asylsøkere. Ifølge 
greske myndigheter kom-
mer 47 prosent av innvand-
ringen til Europa via Hellas, 
noe som har bidratt til krise i 
mottaksapparatet.

Da Klassekampen var på 
reportasjetur til Hellas i ja-
nuar, meldte vi blant annet 
om asylsøkere som bor på 
gata og tilfeller av politivold. 
Disse uverdige forholdene er 
også godt dokumentert av 
blant annet FNs høykom-
missær for fl yktninger og 
Europarådet.

Det er også disse opplys-
ningene som har fått UNE 
til å berostille Hellas-sake-
ne, til tross for regjeringens 
asylinnstramninger. Fagor-
ganet UNE, som er kjent for 
en streng praksis, legger 
seg dermed på en mer libe-
ral linje enn regjeringen. 

I et brev til Arbeids- og in-
kluderingsdepartementet
ber nå UDI-direktør Ida Bør-
resen om at de får følge den 
samme praksisen som UNE. 
Det vises til i brevet at de per 
dags dato har 40 saker som 
er aktuelle for ny praksis, og 
som trenger en snarlig av-
klaring.

Ny behandling i april
Returene til Hellas kan imid-
lertid komme i gang igjen 
når det nærmer seg somme-
ren.

UNE sendte ut en presse-
melding i går om at de skal i 
gang med nemndmøtebe-
handling av saker av denne 
typer. De første avgjørelsene 
vil antakelig foreligge i an-
nen halvdel av april. Da vil 
UNE benytte seg av kunn-
skap de selv har fått på en 
studietur til Hellas. Rune 
Berglund Steen håper de 
konkluderer med at disse 
«dublinerne» slipper å vente 
lenger og får behandlet asyl-
søknaden sin i Norge, 

– At regjeringen i det hele 
tatt har åpnet for det er gan-
ske drøyt. Det burde hatt 
plikt til å begrunne hvorfor 
det er legitimt, sier han.

ase.brandvold@klassekampen.no

UDI vil utsette
returene til Hellas

SENDTE BREV: Ida Børresen, 
UDI-direktør

FAKTA

Dublin-forordningen:
■ Som medlem i Schengen-
samarbeidet, er Norge blant 
landene som har undertegnet 
den såkalte Dublin-avtalen.

■ Dublin-avtalen innebærer 
at asylsøkere som hovedregel 
skal få sin søknad om asyl 
behandlet i det første euro-
peiske landet han eller hun 
kommer til.

■ Dette medfører at asylsøke-
re nesten alltid blir returnert 
til ankomstlandet.

■ Til tross for at regjeringen 
vil returnere asylsøkere til 
Hellas, har UNE siden februar 
i fjor gått imot dette.

■ I går meldte UNE at de vil 
vurdere dette på nytt.

UTFORDRES: Aps 
innbitte forsvar av 
helseforetakene 
møter stadig større 
motstand. På 
landsmøtet i helga 
vedtok SV å legge 
ned foretakene.

HELSE-
FORETAK

Av Svenn Arne Lie

Ap presses fra alle kanter i 
spørsmålet om helseforetake-
nes framtid. I lørdagens Klas-
sekampen kom LOs sjeføko-
nom Stein Reegård med hard 
kritikk av markeds-
styringen i helsesekto-
ren som foretaksmo-
dellen medfører. Og i 
helga vedtok SV en ut-
talelse om å legge ned 
helseforetakene.

Sentral sak
I uttalelsen heter det 
at «SV vil at sykehuse-
ne skal underlegges demokra-
tisk politisk styring. Foretaks-
modellen må avvikles, og sty-
ringen av sykehusene må 
overtas av folkevalgte på na-
sjonalt og regionalt nivå. Stor-
tinget må vedta en nasjonal 
helseplan som tar stilling til 
overordnede prioriteringer og 
ansvarsfordeling. Ansvaret 
for driften i tråd med helse-
planen skal overføres til folke-
valgte på regionalt nivå».

SVs Olav Gunnar Ballo me-
ner at helseforetakene blir en 
sentral sak for SV i et eventu-
elt Soria Moria 2. 

– Hele tenkningen rundt 

helseforetaksmodellen stimu-
lerer til konkurranse og mar-
kedstenkning. Dette vil vi bort 
fra. SV har klart et helt nytt 
lovforslag ned på paragrafni-
vå som vil dreie helsepolitik-
ken bort fra foretak over til 

forvaltning, sier han. 
Uttalelsen til SV er 

dermed stikk mot-
satt av Aps stand-
punkt, men Ballo har 
tro på at også Ap 
kommer til å snu i 
sitt syn på helsefore-
takene.

– Presset fra LO 
begynner nå å gjøre 

seg gjeldende i Ap-leiren. Fle-
re Ap-folk er i ferd med å snu, 
sier Ballo.  

Se til Skottland
Skottland har de gjort det SV 
nå har vedtatt. Her er helse-
foretakene lagt ned og erstat-
tet med regionale politisk 
styrte forvaltningsenheter. De 
fl este elementene av markeds-
løsninger og bedriftsøkono-
miske styringsprinsipper er 
tatt ut av helsevesenet. 

Roar Eilertsen, daglig leder 
i De Facto – Kunnskapssenter 
for fagorganiserte, har fulgt 
prosessen i Skottland. Han 
mener skottene har en helt 
annen strategi for utvikling 
av offentlig sektor enn det 
Norge har.

– Skottland viser at man 
kan tenke utvikling innenfor 
offentlig forvaltning hvor 
samarbeid, og ikke konkur-
ranse, utgjør byggesteinen. Vi 
bør utrede alternativ til helse-

foretakene her hjemme også, 
sier Eilertsen.

 Han mener at foretaksmo-
dellen i helsesektoren er ueg-
net hvis man vil legge andre 
prinsipper enn konkurranse 
og markedsstyring til grunn 
for forvaltningen av helsepoli-
tikken.  

Ikke prestisje
Aps sterke forsvar av foretaks-
modellen innen helsesekto-
ren forklares ofte med politisk 
prestisje, siden det var Ap som 
innførte denne modellen. Ei-
lertsen mener at dette blir feil 
måte å se utfordringene på.

– Det blir for enkelt å for-
klare Aps forsvar av helsefor-
etakene med prestisje. Det er 
sterke økonomiske krefter 
som tjener stort på at dette 
systemet opprettholdes innen-
for helsesektoren. Disse kref-
tene legger i dag sterke førin-
ger for Aps helsepolitikk, sier 
Eilertsen.  

svennal@klassekampen.no

AP presses

AVVIKLE: SV vedtok å avvikle helseforetakene på helgas landsmøte.

Olav Gunnar 
Ballo

FAKTA

Helseforetakene:
■ Helseforetakene ble oppret-
tet av Ap, Høyre og FrP i 2001.

■ Foretakene har egne styrer, 
resultatstyrte enheter, anven-
der foretaksloven og bruker 
bedriftsøkonomiske regnskaps-
prinsipper i sin virksomhet.

■ SV vedtok i helga å legge ned 
helseforetakene. 

■ Framtiden for helseforeta-
kene blir en viktig sak på LO-
kongressen i mai.

Professor i sammenliknende 
politikk og Ap-medlem Frank 
Aarebrot synes disku-
sjonen om helsefore-
takenes framtid er 
svært interessant.

– Foretakene ble jo 
opprettet for å frikoble 
helsestyringen fra po-
litikken. Hovedpro-
blemet har blitt at sy-
kehusene er lukket for 
offentlig innsyn og 
kontroll. De ulike helsestyre-
ne er satt til å ha en kontroll-

funksjon som i praksis er en 
illusjon. De politisk oppnevn-

te representantene er 
ikke i stand til å kon-
trollere og havner 
raskt i en rolle der de 
administrerer, sier 
han.

Aarebrot mener at 
helseforetakene og 
helsereformen fra 
Stoltenberg 1-regje-
ringen er fullmodne 

for en gjennomgang nettopp 
fordi det offentliges kontroll 

med helsepolitikken har blitt 
så redusert. 

– Helseforetakene opererer 
innenfor et geografi sk område 
hvor det ikke fi nnes noe til-
svarende politisk myndig-
hetsorgan. Regionforetakene 
krysser både fylkes- og kom-
munegrenser. Helseforetake-
ne har ingen tilsvarende poli-
tisk folkevalgt enhet. Dette 
betyr svak demokratisk kon-
troll med et så viktig område 
som helsepolitikken, sier Aa-
rebrot.

– Lukket for innsyn og kontroll

Frank Aarebrot

Klassekampen 31. januar

«Presset fra LO be-
gynner nå å gjøre 
seg gjeldende i 
Ap-leiren»

OLAV GUNNAR BALLO, SV

Klassekampen 
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SVs Olav Gunnar Ballo mener 
at helseforetakene blir en sentral 

sak for SV i et eventuelt Soria Moria 2. 
– Hele tenkningen rundt helseforetaks-

modellen stimulerer til konkurranse og 
markedstenkning. Dette vil vi bort fra. SV 
har klart et helt nytt lovforslag ned på para-
grafnivå som vil dreie helsepolitikken bort 
fra foretak over til forvaltning, sier han. 

Uttalelsen til SV er dermed stikk motsatt 
av Aps standpunkt, men Ballo har tro på at 
også Ap kommer til å snu i sitt syn på helse-
foretakene.

– Presset fra LO begynner nå å gjøre seg 
gjeldende i Ap-leiren. Flere Ap-folk er i ferd 
med å snu, sier Ballo.  

Se til Skottland
Skottland har de gjort det SV nå har vedtatt. 
Her er helseforetakene lagt ned og erstattet 
med regionale politisk styrte forvaltnings-
enheter. De fl este elementene av markeds-
løsninger og bedrift søkonomiske styrings-
prinsipper er tatt ut av helsevesenet. 

Roar Eilertsen, daglig leder i De Facto 
– Kunnskapssenter for fagorganiserte, har 
fulgt prosessen i Skottland. Han mener skot-
tene har en helt annen strategi for utvikling 
av off entlig sektor enn det Norge har.

– Skottland viser at man kan tenke ut-
vikling innenfor off entlig forvaltning hvor 
samarbeid, og ikke konkurranse, utgjør byg-
gesteinen. Vi bør utrede alternativ til helse-
foretakene her hjemme også, sier Eilertsen.

 Han mener at foretaksmodellen i helse-
sektoren er uegnet hvis man vil legge andre 
prinsipper enn konkurranse og markedssty-
ring til grunn for forvaltningen av helsepo-
litikken.  

Ikke prestisje
Aps sterke forsvar av foretaksmodellen 
innen helsesektoren forklares oft e med poli-
tisk prestisje, siden det var Ap som innførte 
denne modellen. Eilertsen mener at dette 
blir feil måte å se utfordringene på.

– Det blir for enkelt å forklare Aps for-
svar av helseforetakene med prestisje. Det er 

sterke økonomiske kreft er som tjener stort 
på at dette systemet opprettholdes innenfor 
helsesektoren. Disse kreft ene legger i dag 
sterke føringer for Aps helsepolitikk, sier Ei-
lertsen.   ■■

»
Professor i sammenliknende politikk og 
Ap-medlem Frank Aarebrot synes dis-
kusjonen om helseforetakenes framtid er 
svært interessant.  

– Foretakene ble jo opprettet for å friko-
ble helsestyringen fra politikken. Hoved-
problemet har blitt at sykehusene er lukket 
for off entlig innsyn og kontroll. De ulike 
helsestyrene er satt til å ha en kontroll-
funksjon som i praksis er en illusjon. De 
politisk oppnevnte representantene er ikke 
i stand til å kontrollere og havner raskt i en 
rolle der de administrerer, sier han. 

Aarebrot mener at helseforetakene og 

helsereformen fra Stoltenberg 1-regje-
ringen er fullmodne for en gjennomgang 
nettopp fordi det off entliges kontroll med 
helsepolitikken har blitt så redusert. 

– Helseforetakene opererer innenfor 
et geografi sk område hvor det ikke fi nnes 
noe tilsvarende politisk myndighetsorgan. 
Regionforetakene krysser både fylkes- og 
kommunegrenser. Helseforetakene har 
ingen tilsvarende politisk folkevalgt en-
het. Dette betyr svak demokratisk kontroll 
med et så viktig område som helsepolitik-
ken, sier Aarebrot.  ■■

– Lukket for innsyn og kontroll

«Presset fra LO be-
gynner nå å gjøre 
seg gjeldende i Ap-
leiren»
 OLAV GUNNAR BALLO, SV

FAKTA

Helseforetakene:
■ Helseforetakene ble opprettet av Ap, Høyre 
og FrP i 2001.
■ Foretakene har egne styrer, resultatstyrte 
enheter, anvender foretaksloven og bruker 
bedriftsøkonomiske regnskapsprinsipper i sin 
virksomhet.
■ SV vedtok i helga å legge ned helseforeta-
kene. 
■ Framtiden for helseforetakene blir en viktig 
sak på LO-kongressen i mai.

■■ Rune Skarstein

I de ni årene fra 1995 til 2003 var veksten 
i kommunenes tjenesteaktivitet betydelig 
høyere enn veksten i inntektene. Resulta-
tet var en vedvarende underfi nansiering 
og økende underskudd i kommuneøkono-
mien. Det var selvsagt en bedring i forhold 
til Bondevik II at den rødgrønne regjerin-
gen økte overføringen til kommunene med 
5,7 milliarder kroner i 2006. Men i 2007 og 
2008 økte aktiviteten igjen mye raskere enn 
inntektene. Som de fl este andre statlige på-

legg til kommunene ble utbyggingen av bar-
nehagene slett ikke fullfi nansiert av staten. I 
2008 førte dessuten et gunstig lønnsoppgjør 
til en kraft ig kostnadsøkning. Resultatet var 
at kommunesektorens økonomi ble drama-
tisk svekket fra et lite overskudd før låne-
transaksjoner i 2006 til et underskudd på 
12,1 milliarder kroner i 2007 og hele 20,7 
milliarder i 2008.  

Trondheim kommune er med rette er 
blitt betraktet som den rødgrønne regjerin-
gens kommunale utstillingsvindu. I 2008 

hadde Trondheim et underskudd på 208 
millioner kroner og må spare inn 195 millio-
ner i 2009 og 2010. Skolene har fått ordre om 
å spare inn 20 millioner. Det betyr betydelig 
lavere lærertetthet og redusert timetall, stikk 
i strid med den rødgrønne regjeringens løft e 
om ytterligere «satsing på skolen». Skole-
fritidsordningen vil bli dyrere, og elevbeta-
lingen i musikk- og kulturskolen blir økt til 
2800 kroner per elev per år. I eldreomsorgen 
skal det innføres en generell egenandel for 
trygghetsalarm som antas å innbringe 9,7 
millioner kroner i 2009 og 2010.

Statlig ansvarsfraskrivelse fører til omfattende 
innstramminger for både kommuner og sykehus, 
skriver Rune Skarstein.

De rødgrønnes 
akilleshæl
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I de ni årene fra 1995 til 2003 var 
veksten i kommunenes tjeneste-
aktivitet betydelig høyere enn 
veksten i inntektene. Resultatet 
var en vedvarende underfi nan-
siering og økende underskudd i 
kommuneøkonomien. Det var 
selvsagt en bedring i forhold til 
Bondevik II at den rødgrønne 
regjeringen økte overføringen til 
kommunene med 5,7 milliarder 
kroner i 2006. Men i 2007 og 2008 
økte aktiviteten igjen mye 
raskere enn inntektene. Som de 
fl este andre statlige pålegg til 
kommunene ble utbyggingen av 
barnehagene slett ikke fullfi nan-
siert av staten. I 2008 førte 
dessuten et gunstig lønnsoppgjør 
til en kraftig kostnadsøkning. 
Resultatet var at kommunesekto-
rens økonomi ble dramatisk 
svekket fra et lite overskudd før 
lånetransaksjoner i 2006 til et 
underskudd på 12,1 milliarder 
kroner i 2007 og hele 20,7 milliar-
der i 2008.  

Trondheim kommune er med 
rette er blitt betraktet som den 
rødgrønne regjeringens kommu-
nale utstillingsvindu. I 2008 
hadde Trondheim et underskudd 
på 208 millioner kroner og må 
spare inn 195 millioner i 2009 og 
2010. Skolene har fått ordre om å 
spare inn 20 millioner. Det betyr 
betydelig lavere lærertetthet og 
redusert timetall, stikk i strid 
med den rødgrønne regjeringens 
løfte om ytterligere «satsing på 

skolen». Skolefritidsordningen 
vil bli dyrere, og elevbetalingen i 
musikk- og kulturskolen blir økt 
til 2800 kroner per elev per år. I 
eldreomsorgen skal det innføres 
en generell egenandel for 
trygghetsalarm som antas å 
innbringe 9,7 millioner kroner i 
2009 og 2010.

Det blir redusert bemanning i 
sykehjem og institusjoner med 
heldøgns omsorg, og rådmannen 
foreslår å fjerne 15 syke-
hjemsplasser fram til utgangen 
av 2010. Terskelen for å få 
hjemmetjenester vil bli høyere. 
Hyppigheten av husrenhold i 
hjemmetjenesten blir redusert 
fra annenhver til hver tredje uke. 

Reduksjon av nattbemanningen 
ved sykehjemmene skal gi en 
«innsparing» på 15,5 millioner 
kroner i løpet av 2009 og 2010. 
Ved over 20 enheter innen helse 
og velferd er rundt 280 ansatte 
blitt «overtallige». Prinsippet om 
å holde sosialsatsene på statens 
anbefalte nivå blir forlatt igjen. 

Kort sagt: Hele den rødgrønne 
politikken i Trondheim blir satt i 
revers.

Regjeringens «krisepakke», med
6,4 milliarder kroner ekstra til 
kommunene, vil ikke bøte stort 
på kommunenes økonomiske 
situasjon. Rundt 70 prosent av 
disse pengene skal nemlig gå til 
vedlikehold og rehabilitering av 
kommunale og fylkeskommunale 
bygg og til investeringstilskudd. 
Men kommunenes største 
problem er driftsbudsjettene for 
velferdstjenester. Disse budsjet-
tene får svært lite støtte gjennom 
regjeringens krisepakke. Soria 
Moria-erklæringens løfte om en 
«fl erårig opptrappingsplan» for å 
«rette opp den økonomiske 
ubalansen i kommunesektoren» 
ser ut til å være glemt.  

Det er selvsagt prisverdig at 
regjeringen har lagt press på 
kommunene for at de skulle 
innfri barnehageløftet. Men de 
har vært underfi nansiert i mange 
år. Egentlig hadde de ikke råd til 
å innfri barnehageløftet selv med 
statlig fullfi nansiering. Derfor 
krever de fortsatt betaling for 
skolefritidsordningen og kniper 
inn på sosialhjelp, eldreomsorg, 
lærerstillinger og så videre. I 
Soria Moria-erklæringen heter 
det: «Regjeringen legger betyde-
lig vekt på å sikre samsvar 
mellom oppgaver og fi nansiering 
av kommunesektoren. (…) 
Inntektssystemet til kommunene 
skal sikre at forholdet mellom 
inntekter og faktiske kostnader 
samsvarer betre. (…) Regjeringen 
vil: … gjennom en forpliktende 
fl erårig opptrappingsplan rette 
opp den økonomiske ubalansen i 
kommunene.» 

Det regjeringen hittil har gitt 
kommunene, er kort og godt ikke 
nok til å innfri løftene om 
kommunale tjenester og kommu-
nenes økonomi. Kommunene har 
fortsatt all grunn til å klage over 
at staten lover fullfi nansiering av 
nye oppgaver, men ytterst sjelden 
holder dette løftet. 

Sykehussektoren har trolig vært 
enda mer underfi nansiert enn 
kommunene. I 2002 ble de 
fylkeskommunale sykehusene 
overtatt av staten og gjort til 
regionale helseforetak. Hensik-
ten med denne reformen var 
tydeligvis å avpolitisere helsesek-
toren, det vil si gjøre politikerne 
uansvarlige. Helseforetakene ble 
utstyrt med «profesjonelle» styre-
medlemmer (selvsagt nærings-
livsfolk) og «profesjonelle» ledere 
i beste New Public Management-
stil. Nå skulle basisbevilgning, 
målstyring og «innsatsstyrt 
fi nansiering», det vil si stykkpris-
fi nansiering, komme til sin fulle 

Statlig ansvarsfraskrivelse fører til omfattende innstramminger for både kommuner og sykehus, skriver Rune Skarstein.

De rødgrønnes akilleshæl
MED ANDRE
ORD

Rune Skarstein

rett. De «profesjonelle» lederne 
skulle styre sykehusene uten 
politisk innblanding.

Staten skulle bare fastsette 
budsjettrammene og selvsagt 
kreve mer behandling for 
pengene. Men straks de nye 
helsestyrerne ville rasjonalisere 
og kutte kostnader ved å legge 
ned en og annen fødestue eller et 
og annet lokalsykehus, våknet 

14.500 fl ere ventende enn på 
samme tidspunkt i 2003. Det ville 
ha vært en sensasjon hvis 
ventetiden og ventekøen skulle 
gå ned med de økonomiske 
rammene staten har gitt sykehu-
sene.

For øvrig synes jeg det er vanske-
lig å forstå politikernes panikk 
for kostnadsveksten i helsesekto-
ren. I 2007 var de totale drifts-
kostnadene i spesialisthelsetje-
nesten på 88,6 milliarder kroner, 
det vil si 18.700 kroner per 
innbygger og 47.000 kroner per 
behandlet pasient. Disse kostna-
dene tilsvarte bare 3,9 prosent av 
BNP. Til sammenligning brukte 
hvert hushold i Norge i gjennom-
snitt 66.300 kroner per år til 
transport, i hovedsak eget 
bilhold, i perioden 2005–2007. 

Helseforetakenes «innsparin-
ger» fortoner seg som et absurd 
sisyfosarbeid. Mens tallet på 
pasienter som søker hjelp stadig 
øker, og kommer til å øke i 
overskuelig framtid, presser 
regjeringen sykehusene til å 
holde nede eller redusere beman-
ningen for å «komme i balanse». 
Samtidig blir de tvunget av lov 
om pasientrettigheter til å gi 
pasienten «nødvendig helsehjelp 
uten opphold, om nødvendig fra 
privat tjenesteyter eller tjeneste-
yter utenfor riket» (§ 2-1). Uansett 
må sykehuset i regionen der 
pasienten bor, ta kostnadene for 
behandling.

Problemet sykehusene står 
overfor, og som heller ikke den 
rødgrønne regjeringen har tatt 
inn over seg, er at legene og 
sykehusene ikke kan prioritere 
og eventuelt avvise pasienter. Det 
var vel derfor Nasjonalt råd for 
prioriteringer i helsevesenet 
(NRPH), med hele atten medlem-
mer, ble opprettet. Men av 
forståelige grunner er NRPH i 
ferd med å bli et ekte supperåd. 
De har ikke kommet med noe 
skikkelig forslag om hvordan 
sykehusene skal prioritere 
pasienter. Å gi rettledning om for 
eksempel å avvise visse typer 
pasienter, eller å la være å 
behandle pasienter over en viss 
alder, er jo et skritt som verken 
NRPH eller politikerne våger å 
ta.

Denne ynkelige politikken, 
med for knappe pengeoverførin-
ger og samtidig krav om behand-
ling «uten opphold», gjør at den 
økonomiske krisen ved sykehu-
sene fortsetter, til skade for 
pasientenes trivsel, for pasient-
sikkerheten og for arbeidsmiljøet 
til alle ansatte fra leger til 
renholdsarbeidere. Det skulle 
være unødvendig å forklare at 
denne tilstanden fører til økt 
risiko for spredning av sykehus-
infeksjoner. 

Rune Skarstein

Folkebevegelsen for lokalsykehu-
sene, stortingspolitikere slo 
alarm, og helseministeren måtte 
sette foten ned. Politikere ble 
igjen tatt inn i helseforetakenes 
styrer. Soria Moria-erklæringens 
løfte om at «ingen lokalsykehus 
skal legges ned» stadfestet at 
forsøket på å avpolitisere spesia-
listhelsetjenesten var mislykket.  

Som vi kunne vente, har ikke 
omleggingen av spesialisthelse-
tjenesten til regionale helsefor-

etak resultert i nevneverdig økt 
produktivitet og reduserte 
«enhetskostnader». Antallet 
behandlede pasienter ved 
somatiske sykehus steg fra 1,62 
millioner i 2002 til 1,884 millioner 
i 2007, det vil si en økning på 16,3 
prosent. I den samme perioden 
økte personell i pasientrettet 
arbeid med 15,1 prosent. Drifts-
kostnadene i spesialisthelsetje-
nesten økte fra 56,5 milliarder 
kroner i 2002 til 88,6 milliarder i 
2007. Lønnskostnader utgjorde i 

2007 vel 60% av totale driftskost-
nader, som i perioden 2002–2007 
økte temmelig nøyaktig i samme 
takt som lønns- pluss pensjons-
kostnadene (som var på 7,6 
milliarder kroner i 2007). Dette er 
en utvikling helt i samsvar med 
Baumols teori om «kostnadssy-
ken i personlig tjenesteyting».

Et resultat av reformen er at et 
nytt sjikt av såkalte profesjonelle 
ledere belaster helseforetakenes 
kostnadsside med sine lukrative 
lønns- og avgangsbetingelser. 
Folkene som skulle frita politi-
kerne for ansvar og rette opp 
sykehusenes økonomi, har slik 
sett bidradd til at helseforeta-
kene i årene 2002–2007 akkumu-
lerte et samlet underskudd på 
over 20 milliarder kroner, 
inklusive avskrivninger. (Selv 
om helseforetakene ikke har 
noen vare å selge, men bare yter 
tjenester fi nansiert med statlige 
bevilgninger, må de føre regn-
skap som om de var private 
aksjeselskap. En stor del av det 
akkumulerte underskuddet 
representerer derfor avskrivnin-
ger. Dette skyldes for en stor del 
at staten i perioden 2002–06 
bevilget midler til å dekke bare 
cirka 60 prosent av helseforeta-
kenes avskrivninger. Stortinget 
har derfor stilt «resultatkrav» 
med referanse til et «korrigert» 
regnskapsmessig resultat der 
helseforetakene har vært tillatt å 
gå med underskudd tilsvarende 
de manglende bevilgningene til 
avskrivninger! I perioden 2002–
07 utgjorde dette ca. 12 milliar-
der kroner, altså over halvparten 
av helseforetakenes akkumu-
lerte underskudd.)

Hvert år har regjering og storting 
stilt «resultatkrav» til helsefor-
etakene som de ikke greier å 
innfri. Gjentatte ganger har de, 
som regel midlertidig, redusert 
bemanningen for å «spare inn» 
de millionene regjeringen har 
pålagt dem. Hvert år har de 
likevel fått likviditetsproblemer, 
og hvert år har regjeringen 
måttet gi tilleggsbevilgninger. I 
2007 var tilleggsbevilgningen på 
700 millioner kroner, i 2008 var 
den på 500 millioner.

I Soria Moria-erklæringen 
lovte regjeringen at: «Våre 
helsetjenester skal ha tilstrekke-
lig med ressurser og kompetanse 
til å kunne yte tjenester basert på 
moderne, faglig oppdaterte 
metoder og teknologi. (…) 
Regjeringen vil (…) styrke 
sykehusenes økonomi slik at 
fl ere pasienter behandles og 
ventetidene holdes lave.» «Lav 
ventetid» er selvsagt et tøyelig 
begrep. Statistikken viser iallfall 
at den gjennomsnittlige venteti-
den for behandling økte fra 70 
dager i 2005 til 72 dager i 2007. 
Ved utgangen av 2007 var det 

PRESSET SITUASJON: Mens tallet på pasienter som søker hjelp              stadig øker, og kommer til å øke i overskuelig framtid, presser regjeringen sykehu-
sene til å holde nede eller redusere bemanningen for å «komme           i balanse», skriver Rune Skarstein. Her fra St. Olavs hospital i Trondheim.
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«Helseforetakenes ‘inn-
sparinger’ fortoner seg som et 
absurd sisyfosarbeid»

FAKTA

Saken:
■ Den rødgrønne regjeringens løfte 
om en fl erårig opptrappingsplan 
for å rette opp kommunesektorens 
økonomiske ubalanse ser ut til å 
være glemt, skriver Rune Skarstein 
i denne artikkelen.

■ Med Trondheim kommune som 
eksempel argumenterer han for 
at det regjeringen hittil har gitt 
kommunene, ikke er nok til å innfri 
løftene om kommunale tjenester 
og kommunenes økonomi.

■ Skarstein mener det samme er 
tilfellet i sykehussektoren: Hvert 
år har regjering og storting stilt 
«resultatkrav» til helseforetakene 
som de ikke greier å innfri.

■ Denne ynkelige politikken, med 
for knappe pengeoverføringer og 
samtidig krav om behandling «uten 
opphold», gjør at den økonomiske 
krisen ved sykehusene fortsetter, 
til skade for pasientenes trivsel, 
for pasientsikkerheten og for 
arbeidsmiljøet til alle ansatte fra 
leger til renholdsarbeidere, skriver 
Skarstein.

Forfatteren:
■ Rune Skarstein er førsteamanu-
ensis i sosialøkonomi ved NTNU og 
redaktør for tidsskriftet Vardøger 
nr. 31, som lanse-
res i dag.

■ Artikkelen 
er et utdrag av 
Skarsteins artik-
kel «En rødgrønn 
fi nanspolitikk?» i 
Vardøger nr. 31. 
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Det blir redusert bemanning i sykehjem 
og institusjoner med heldøgns omsorg, 
og rådmannen foreslår å fj erne 15 syke-
hjemsplasser fram til utgangen av 2010. 
Terskelen for å få hjemmetjenester vil bli 
høyere. Hyppigheten av husrenhold i hjem-
metjenesten blir redusert fra annenhver til 
hver tredje uke. Reduksjon av nattbeman-
ningen ved sykehjemmene skal gi en «inn-
sparing» på 15,5 millioner kroner i løpet av 
2009 og 2010. Ved over 20 enheter innen 
helse og velferd er rundt 280 ansatte blitt 
«overtallige». Prinsippet om å holde sosial-
satsene på statens anbefalte nivå blir forlatt 
igjen. Kort sagt: Hele den rødgrønne poli-
tikken i Trondheim blir satt i revers.

Regjeringens «krisepakke», med 
6,4 milliarder kroner ekstra til kommu-
nene, vil ikke bøte stort på kommunenes 
økonomiske situasjon. Rundt 70 prosent av 
disse pengene skal nemlig gå til vedlikehold 
og rehabilitering av kommunale og fyl-
keskommunale bygg og til investeringstil-
skudd. Men kommunenes største problem 
er drift sbudsjettene for velferdstjenester. 
Disse budsjettene får svært lite støtte gjen-
nom regjeringens krisepakke. Soria Moria-
erklæringens løft e om en «fl erårig opptrap-
pingsplan» for å «rette opp den økonomiske 
ubalansen i kommunesektoren» ser ut til å 
være glemt.  

Det er selvsagt prisverdig at regjeringen 
har lagt press på kommunene for at de skul-
le innfri barnehageløft et. Men de har vært 
underfi nansiert i mange år. Egentlig hadde 
de ikke råd til å innfri barnehageløft et selv 
med statlig fullfi nansiering. Derfor krever 
de fortsatt betaling for skolefritidsordnin-
gen og kniper inn på sosialhjelp, eldreom-
sorg, lærerstillinger og så videre. I Soria 
Moria-erklæringen 
heter det: «Regjerin-
gen legger betydelig 
vekt på å sikre samsvar 
mellom oppgaver og 
fi nansiering av kom-
munesektoren. (…) 
Inntektssystemet til 
kommunene skal sikre 
at forholdet mellom 
inntekter og faktiske 
kostnader samsvarer betre. (…) Regjerin-
gen vil: … gjennom en forpliktende fl erårig 
opptrappingsplan rette opp den økonomis-
ke ubalansen i kommunene.» 

Det regjeringen hittil har gitt kommu-
nene, er kort og godt ikke nok til å innfri 
løft ene om kommunale tjenester og kom-
munenes økonomi. Kommunene har fort-
satt all grunn til å klage over at staten lover 
fullfi nansiering av nye oppgaver, men yt-
terst sjelden holder dette løft et. 

Sykehussektoren har trolig vært enda 
mer underfi nansiert enn kommunene. I 
2002 ble de fylkeskommunale sykehusene 
overtatt av staten og gjort til regionale hel-
seforetak. Hensikten med denne reformen 
var tydeligvis å avpolitisere helsesektoren, 
det vil si gjøre politikerne uansvarlige. Hel-
seforetakene ble utstyrt med «profesjonel-

le» styremedlemmer (selvsagt næringslivs-
folk) og «profesjonelle» ledere i beste New 
Public Management-stil. Nå skulle basis-
bevilgning, målstyring og «innsatsstyrt fi -
nansiering», det vil si stykkprisfi nansiering, 
komme til sin fulle rett. De «profesjonelle» 
lederne skulle styre sykehusene uten poli-
tisk innblanding.

Staten skulle bare fastsette budsjettram-
mene og selvsagt kreve 
mer behandling for 
pengene. Men straks 
de nye helsestyrerne 
ville rasjonalisere og 
kutte kostnader ved å 
legge ned en og annen 
fødestue eller et og an-
net lokalsykehus, våk-
net Folkebevegelsen 
for lokalsykehusene, 

stortingspolitikere slo alarm, og helsemi-
nisteren måtte sette foten ned. Politikere ble 
igjen tatt inn i helseforetakenes styrer. So-
ria Moria-erklæringens løft e om at «ingen 
lokalsykehus skal legges ned» stadfestet at 
forsøket på å avpolitisere spesialisthelsetje-
nesten var mislykket.  

Som vi kunne vente, har ikke omleg-
gingen av spesialisthelsetjenesten til regio-
nale helseforetak resultert i nevneverdig 
økt produktivitet og reduserte «enhetskost-
nader». Antallet behandlede pasienter ved 
somatiske sykehus steg fra 1,62 millioner 
i 2002 til 1,884 millioner i 2007, det vil si 
en økning på 16,3 prosent. I den samme 
perioden økte personell i pasientrettet ar-
beid med 15,1 prosent. Drift skostnadene i 
spesialisthelsetjenesten økte fra 56,5 mil-
liarder kroner i 2002 til 88,6 milliarder i 

2007. Lønnskostnader utgjorde i 2007 vel 
60% av totale drift skostnader, som i perio-
den 2002–2007 økte temmelig nøyaktig i 
samme takt som lønns- pluss pensjonskost-
nadene (som var på 7,6 milliarder kroner i 
2007). Dette er en utvikling helt i samsvar 
med Baumols teori om «kostnadssyken i 
personlig tjenesteyting».

Et resultat av reformen er at et nytt 
sjikt av såkalte profesjonelle ledere belas-
ter helseforetakenes kostnadsside med 
sine lukrative lønns- og avgangsbetingel-
ser. Folkene som skulle frita politikerne for 
ansvar og rette opp sykehusenes økonomi, 
har slik sett bidradd til at helseforetakene 
i årene 2002–2007 akkumulerte et samlet 
underskudd på over 20 milliarder kroner, 
inklusive avskrivninger. (Selv om helsefor-
etakene ikke har noen vare å selge, men 
bare yter tjenester fi nansiert med statlige 
bevilgninger, må de føre regnskap som om 
de var private aksjeselskap. En stor del av 
det akkumulerte underskuddet represente-
rer derfor avskrivninger. Dette skyldes for 
en stor del at staten i perioden 2002–06 
bevilget midler til å dekke bare cirka 60 
prosent av helseforetakenes avskrivninger. 
Stortinget har derfor stilt «resultatkrav» 
med referanse til et «korrigert» regnskaps-
messig resultat der helseforetakene har 
vært tillatt å gå med underskudd tilsva-
rende de manglende bevilgningene til av-
skrivninger! I perioden 2002–07 utgjorde 
dette ca. 12 milliarder kroner, altså over 
halvparten av helseforetakenes akkumu-
lerte underskudd.)

Hvert år har regjering og storting stilt 
«resultatkrav» til helseforetakene som de 
ikke greier å innfri. Gjentatte ganger har 
de, som regel midlertidig, redusert beman-
ningen for å «spare inn» de millionene re-
gjeringen har pålagt dem. Hvert år har de 
likevel fått likviditetsproblemer, og hvert år 
har regjeringen måttet gi tilleggsbevilgnin-
ger. I 2007 var tilleggsbevilgningen på 700 
millioner kroner, i 2008 var den på 500 mil-
lioner.

I Soria Moria-erklæringen lovte regjerin-
gen at: «Våre helsetjenester skal ha tilstrek-
kelig med ressurser og kompetanse til å 
kunne yte tjenester basert på moderne, fag-
lig oppdaterte metoder og teknologi. (…) 
Regjeringen vil (…) styrke sykehusenes 
økonomi slik at fl ere pasienter behandles og 
ventetidene holdes lave.» «Lav ventetid» er 
selvsagt et tøyelig begrep. Statistikken viser 
iallfall at den gjennomsnittlige ventetiden 
for behandling økte fra 70 dager i 2005 til 72 
dager i 2007. Ved utgangen av 2007 var det 
14.500 fl ere ventende enn på samme tids-
punkt i 2003. Det ville ha vært en sensasjon 
hvis ventetiden og ventekøen skulle gå ned 
med de økonomiske rammene staten har 
gitt sykehusene.

For øvrig synes jeg det er vanskelig å 
forstå politikernes panikk for kostnadsvek-
sten i helsesektoren. I 2007 var de totale 
drift skostnadene i spesialisthelse-
tjenesten på 88,6 milliarder kro-

«Helseforetake-
nes ‘inn sparinger’ 
fortoner seg som 
et absurd sisyfos-
arbeid»

 »

FAKTA

Saken:
■ Den rødgrønne regjeringens løfte om en 
fl erårig opptrappingsplan for å rette opp 
kommunesektorens økonomiske ubalanse ser 
ut til å være glemt, skriver Rune Skarstein i 
denne artikkelen.
■ Med Trondheim kommune som eksempel 
argumenterer han for at det regjeringen hittil 
har gitt kommunene, ikke er nok til å innfri 
løftene om kommunale tjenester og kommu-
nenes økonomi.
■ Skarstein mener det samme er tilfellet i 
sykehussektoren: Hvert år har regjering og 
storting stilt «resultatkrav» til helseforeta-
kene som de ikke greier å innfri.
■ Denne ynkelige politikken, med for knappe 
pengeoverføringer og samtidig krav om 
behandling «uten opphold», gjør at den 
økonomiske krisen ved sykehusene fortsetter, 
til skade for pasientenes trivsel, for pasi-
entsikkerheten og for arbeidsmiljøet til alle 
ansatte fra leger til renholdsarbeidere, skriver 
Skarstein.

Forfatteren:
■ Rune Skarstein er førsteamanuensis i 
sosialøkonomi ved NTNU og redaktør for tids-
skriftet Vardøger nr. 31, som lanseres i dag.
■ Artikkelen er et utdrag av Skarsteins artik-
kel «En rødgrønn fi nanspolitikk?» i Vardøger 
nr. 31. 
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ner, det vil si 18.700 kroner per 
innbygger og 47.000 kroner per 

behandlet pasient. Disse kostnadene til-
svarte bare 3,9 prosent av BNP. Til sam-
menligning brukte hvert hushold i Norge i 
gjennomsnitt 66.300 kroner per år til trans-
port, i hovedsak eget bilhold, i perioden 
2005–2007. 

Helseforetakenes «innsparinger» forto-
ner seg som et absurd sisyfosarbeid. Mens 
tallet på pasienter som søker hjelp stadig 
øker, og kommer til å øke i overskuelig 
framtid, presser regjeringen sykehusene til å 
holde nede eller redusere bemanningen for 
å «komme i balanse». Samtidig blir de tvun-
get av lov om pasientrettigheter til å gi pasi-

enten «nødvendig helsehjelp uten opphold, 
om nødvendig fra privat tjenesteyter eller 
tjenesteyter utenfor riket» (§ 2-1). Uansett 
må sykehuset i regionen der pasienten bor, 
ta kostnadene for behandling.

Problemet sykehusene står overfor, 
og som heller ikke den rødgrønne regjerin-
gen har tatt inn over seg, er at legene og 
sykehusene ikke kan prioritere og eventu-
elt avvise pasienter. Det var vel derfor Na-
sjonalt råd for prioriteringer i helsevesenet 
(NRPH), med hele atten medlemmer, ble 
opprettet. Men av forståelige grunner er 
NRPH i ferd med å bli et ekte supperåd. De 
har ikke kommet med noe skikkelig forslag 

om hvordan sykehusene skal prioritere pa-
sienter. Å gi rettledning om for eksempel å 
avvise visse typer pasienter, eller å la være å 
behandle pasienter over en viss alder, er jo 
et skritt som verken NRPH eller politikerne 
våger å ta.

Denne ynkelige politikken, med for 
knappe pengeoverføringer og samtidig krav 
om behandling «uten opphold», gjør at den 
økonomiske krisen ved sykehusene fortset-
ter, til skade for pasientenes trivsel, for pasi-
entsikkerheten og for arbeidsmiljøet til alle 
ansatte fra leger til renholdsarbeidere. Det 
skulle være unødvendig å forklare at denne 
tilstanden fører til økt risiko for spredning 
av sykehusinfeksjoner.  ■■

»

■■ Svenn Arne Lie

LOs klare vedtak på kongressen forrige 
uke om å legge bort konkurranse og mar-
kedstankegangen i utformingen av helsepo-
litikken, er et direkte angrep på etableringen 
av helseforetakene. Det betyr også at Ap nå 
er fullstendig alene på den breie norske ven-
stresida om å holde fast 
på foretaksmodellen i 
helsesektoren. 

LO-vedtaket tvin-
ger Helse-Hanssen på 
et eller annet tidspunkt 
til å sette fi ngeren på 
den egentlige årsaken 
til problemene i Helse-
Norge, nemlig Sjuke-
husreformen fra 2001 og etableringen av 
helseforetakene. 

Hovedprinsippet i foretaksmodellen er 
at et sjukehus ikke er noe annerledes i drift  
enn en hvilken som helst annen bedrift . 
Drift en motiveres av å kutte utgift er og øke 
inntekter. 

Helseforetakene er derfor underlagt fore-
taksloven med modell fra aksjeloven, har 
egne styrer og direktører, resultatstyrte en-
heter, innsatsstyrt fi nansiering og bruker be-
drift søkonomiske regnskapsprinsipper som 
blant annet måler avkastning på investert 
kapital. Via disse økonomiske virkemidlene 
skal politikerne styre foretakene i ønsket hel-
sepolitisk retning. Problemet er bare at det 
som er økonomisk lønnsomt i et marked, 
ikke nødvendigvis er helsemessig lønnsomt, 

forsvarlig eller fornuft ig. Økonomisk rasjo-
nalitet er rett og slett ikke det samme som 
sunn fornuft . Tvert imot.  

Noen operasjoner gir gode inntekter, 
andre er reine utgift sposter. Når sjuke-
husene skal måles og veies ut fra denne 
tankegangen fører det naturlig nok til et 

overfokus på kostnads-
beregning og såkalte 
DRG-satser (Diag-
noserelatert gruppe, 
altså en slags prising 
av pasienten). Enkelte 
operasjoner som snor-
keoperasjoner, ny hoft e 
og grå stær har en god 
DRG-sats, de er billige 

å gjennomføre og pasienten kan dra hjem 
samme dag. Verre er det med mer kom-
pliserte operasjoner, kreft pasienter eller 
kronikere. En snorkeoperasjon kan derfor 
være mer verdt i kroner og øre enn for 
eksempel en kreft pasient. Problemet er at 
for den personen som ligger der og er sjuk, 
spiller det ingen rolle om sjukehuset tjener 
eller taper penger på hans sjukdom. Det 
burde det ikke gjøre for oss andre heller, for 
oppgaven til et sjukehus er å behandle sjuke 
ikke å tjene penger.

De rødgrønne ble valgt på bakgrunn av 
at de ville markedsstyringa av off entlig sek-
tor til livs. Blant annet. Snart fi re år etterpå 
har de noen få halmstrå å holde seg til, 
men helsepolitikken er defi nitivt ikke en av 
disse. Oppgjøret med bedrift søkonomiske 
styringsprinsipper i off entlig forvaltning 

har utblitt. Administratorene har overtatt 
og styrer etter økonomikartet. Helseforeta-
kene står fortsatt fj ellstøtt, avkastning på 
kapital og bygningsmasse er viktigere sty-
ringsprinsipp enn tilgjengelighet og kvali-
tet i helsesektoren. De rødgrønne har ikke 
løft et en fi nger for å reversere galskapen fra 
de forrige regjeringene. 

Helseforetakene er og blir et blind-
spor i forhold til det et sjukehus egentlig 
skal drive på med, nemlig å behandle sjuke 
folk. Markedsfokuset som Stoltenberg 1 la 
som grunnpilar i utformingen av helsepo-
litikken, har blitt like mye årsaken til som 
løsningen på problemene i helsevesenet. 

Framtidige reformer fra Helse-Hanssen 
bør i større grad styres av hva vi anser som 
hovedfunksjonen til det off entlige, felles-
eide helsevesenet vårt, nemlig å ta vare på 
folk og behandle de som er sjuke. Svaret 
ligger nødvendigvis ikke i å innføre enda 
mer markedstankegang i helsesektoren. 
Helsepolitikken må avgjøres av aktive poli-
tiske prioriteringer, og ikke av markedsmakt 
og «økonomisk rasjonalitet». Den viktigste 
ressursen i moderniseringa av helsevesenet 
er oss brukere, pasientene og de ansatte på 
sjukehuset. ■■

Ap er alene på venstresida med sin 
markedsfetisj i helsesektoren.

Gi opp foretakene!
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■ Rekneskapen frå Statistisk sen-
tralbyrå for første kvartal fortel at 
resesjon har nådd Norge – det vil 
seie at verdien av alt som blir pro-
dusert og skapt i Fastlands-Norge 
har falle i to kvartal på rad. Fallet 
dei tre første månadene i år var på 
ein prosent, og nedgangen i siste 
kvartal i fjor var sterkare enn tid-
legare utrekningar tyda på. Krisa 
råkar Norge hardare enn venta, 
sjølv om situasjonen er mindre dra-
matisk enn i dei fl este industriland. 
Ved sia av bygg og anlegg slit in-
dustrien tungt, og økonomar ventar 
ytterlegare nedgang i investeringar 
og eksport før pilene snur.

■ Tre minutt etter at NTB melde 
om resesjonen i går formiddag, 
kom byrået med følgjande over-
skrift: «Optimisme på børsen». 
Her har vi stoff til ein klassikar om 
kor irrelevant berg og dalbanen 
på børsen kan vera for å syne kva 
som skjer i den produktive delen 
av økonomien, verdiskapinga i den 
såkalla realøkonomien. – Aksje-
marknaden er ingen god indikator 
på tilstanden i økonomien som 
heilskap, som SSBs forskingsleiar 
Roger Bjørnstad sa her i avisa i 
går. Også pressetalsmann Tor Arne 
Olsen ved Oslo Børs stadfestar at 
børsen kan gå «veldig bra» utan at 
dette betyr at fi nanskrisa er over. 
Når eigedomsmeklarforbundets 
leiar, Christian Dreyer, nyttar opp-
sving i bustadprisane til å erklære 
at Norge ikkje har noka krise, «men 
bare svingninger», illustrerer det 
at også dei heilage bustadprisane 
er utilstrekkelege som økonomisk 
indikator.

■ Det er ulike tendensar. Medan 
SSBs kvartalsrekneskap syner 
nedgang, hadde fi re av ti børs-
noterte selskap ifølgje Dagens 
Næringsliv betre driftsresultat i 
første kvartal enn same periode i 
fjor. Det ville uansett ikkje skade 
om krisa førte til ei monaleg ned-
demping av den til tider hysteriske 
merksemda om opp- og nedturar i 
spekulasjonsøkonomien, som dei 
fi ktive drama om kor mange mil-
liardar kupongklipparar «har tapt» 
på nedgang i kursane. Heller enn 
dagleg børsnytt treng vi, slik SSB 
tilbyr, systematisk informasjon om 
industriproduksjon, investeringar, 
bygging, eksport og sysselsetjing. 
Slikt som betyr noko.
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DET 
GÅR 
BRA...

SÅ HVILKEN DAG AV DE 
FØRSTE 100 LIKTE DU 
BEST, LEO?

JEG TAR MEG AV 
DEN SAKEN – JEG 
HUSKER ALLE! OK, 
TEST MEG – VELG 
  EN DAG!

EH... V-V-VET 
IKKE, ALEX. 
HU... HUSKER 
IKKE SÅ GODT 
SOM DEG.

ØH... 
73?

NEI! DA 
HADDE JEG 
BUSTETE 
HÅR. VELG EN 
ANNEN.

Doonesbury
av G.B. Trudeau

Hans navn er knyttet til det franske 
fl agget, Trikoloren, og menneske-
rettighets- og borgerrettighetser-
klæringa. I dag er det 175 år siden 
den franske generalen og statsman-
nen Marie-Joseph Paul Yves Roch 
Gilbert du Motier, bedre kjent som 
markien av La Fayette, døde i Paris.

Marquis de La Fayette 
ble født på slottet Chava-
niac i Haute-Loire. Han 
dro til Nord-Amerika i 
1777 for å delta i USAs 
frihetskamp og ble ge-
neral i George Washing-
tons hær. Han dro hjem 
for å få Frankrike til å 
sende soldater, men var 
tilbake i USA i 1780 og 
utviste stor militær dyktighet som 
gjorde ham til helt på begge sider 
av dammen etter britenes kapitula-

sjon ved Yorktown i 
1781.

Han sluttet seg til 
tredjestanden bak frihe-
tens fane under revolu-
sjonen i 1789, og la fram 
utkastet til menneske-
rettserklæringen 11. 
juli. Han hadde befalet 
over nasjonalgarden un-
der stormen mot Bastil-

len. Han ville redde monarkiet og 
havnet i eksil i 1792 for å unnslippe 
jakobinerne. PMJ 

Under trikoloren

20. MAI
Kalenderen

USAs franske helt

LOs klare vedtak på kongressen 
forrige uke om å legge bort konkur-
ranse og markedstankegangen i 
utformingen av helsepolitikken, er 
et direkte angrep på etableringen 
av helseforetakene. Det betyr også 
at Ap nå er fullstendig alene på den 
breie norske venstresida om å 
holde fast på 
foretaksmodellen i 
helsesektoren.

LO-vedtaket 
tvinger Helse-
Hanssen på et eller 
annet tidspunkt til 
å sette fi ngeren på 
den egentlige 
årsaken til problemene i Helse-
Norge, nemlig Sjukehusreformen 
fra 2001 og etableringen av helse-
foretakene. 

Hovedprinsippet i foretaksmodel-
len er at et sjukehus ikke er noe 
annerledes i drift enn en hvilken 
som helst annen bedrift. Driften 
motiveres av å kutte utgifter og 
øke inntekter. 

Helseforetakene er derfor 
underlagt foretaksloven med 
modell fra aksjeloven, har egne 
styrer og direktører, resultatstyrte 
enheter, innsatsstyrt fi nansiering 
og bruker bedriftsøkonomiske 
regnskapsprinsipper som blant 

annet måler avkastning på inves-
tert kapital. Via disse økonomiske 
virkemidlene skal politikerne styre 
foretakene i ønsket helsepolitisk 
retning. Problemet er bare at det 
som er økonomisk lønnsomt i et 
marked, ikke nødvendigvis er 
helsemessig lønnsomt, forsvarlig 
eller fornuftig. Økonomisk rasjona-
litet er rett og slett ikke det samme 
som sunn fornuft. Tvert imot.  

Noen operasjoner gir gode inntek-
ter, andre er reine utgiftsposter. 
Når sjukehusene skal måles og 
veies ut fra denne tankegangen 
fører det naturlig nok til et overfo-
kus på kostnadsberegning og 
såkalte DRG-satser (Diagnoserela-
tert gruppe, altså en slags prising 
av pasienten). Enkelte operasjoner 

som snorkeoperasjoner, ny hofte 
og grå stær har en god DRG-sats, 
de er billige å gjennomføre og 
pasienten kan dra hjem samme 
dag. Verre er det med mer kompli-
serte operasjoner, kreftpasienter 
eller kronikere. En snorkeopera-
sjon kan derfor være mer verdt i 
kroner og øre enn for eksempel en 
kreftpasient. Problemet er at for 
den personen som ligger der og er 
sjuk, spiller det ingen rolle om 
sjukehuset tjener eller taper 
penger på hans sjukdom. Det 
burde det ikke gjøre for oss andre 
heller, for oppgaven til et sjukehus 
er å behandle sjuke ikke å tjene 
penger.

De rødgrønne ble valgt på 
bakgrunn av at de ville markeds-
styringa av offentlig sektor til livs. 
Blant annet. Snart fi re år etterpå 
har de noen få halmstrå å holde seg 
til, men helsepolitikken er defi ni-
tivt ikke en av disse. Oppgjøret 
med bedriftsøkonomiske styrings-
prinsipper i offentlig forvaltning 
har utblitt. Administratorene har 
overtatt og styrer etter økonomi-
kartet. Helseforetakene står 
fortsatt fjellstøtt, avkastning på 
kapital og bygningsmasse er 
viktigere styringsprinsipp enn 
tilgjengelighet og kvalitet i 
helsesektoren. De rødgrønne har 
ikke løftet en fi nger for å reversere 
galskapen fra de forrige regjerin-
gene.

Helseforetakene er og blir et 
blindspor i forhold til det et 
sjukehus egentlig skal drive på 
med, nemlig å behandle sjuke folk. 
Markedsfokuset som Stoltenberg 1 
la som grunnpilar i utformingen av 
helsepolitikken, har blitt like mye 
årsaken til som løsningen på 
problemene i helsevesenet. 

Framtidige reformer fra Helse-
Hanssen bør i større grad styres av 
hva vi anser som hovedfunksjonen 
til det offentlige, felleseide helse-
vesenet vårt, nemlig å ta vare på 
folk og behandle de som er sjuke. 
Svaret ligger nødvendigvis ikke i å 
innføre enda mer markedstanke-
gang i helsesektoren. Helsepolitik-
ken må avgjøres av aktive politiske 
prioriteringer, og ikke av markeds-
makt og «økonomisk rasjonalitet». 
Den viktigste ressursen i moderni-
seringa av helsevesenet er oss 
brukere, pasientene og de ansatte 
på sjukehuset.

Svenn Arne Lie
svennal@klassekampen.no

Gi opp foretakene!

FOKUS
Svenn Arne Lie

«Økonomisk rasjona-
litet er ikke det sam-
me som sunn fornuft»

Ap er alene på venstresida med sin markedsfetisj i helsesektoren.

Klassekampen 

20. mai 2009:

«Økonomisk ra-
sjonalitet er ikke 
det samme som 
sunn fornuft»

HELSEFORETAK
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IKKE BUTIKK: Fagforbundet 
vil få LO med på å skrape 
forretningsorganisering av 
helsesektoren.
■■ Pål Hellesnes

– Sykehusene er ikke laget for lønnsomhet, 
men for å gi helsetjenester til folk, sier nest-
leder i Fagforbundet Gerd Kristiansen til 
Klassekampen.

Under LO-kongressen vil hun på vegne 
av forbundet fremme et forslag til LOs hand-
lingsprogram, som i klare ordelag tar avstand 
fra forretningsmessig styring av helsesekto-
ren. Forslaget kommer som en reaksjon på 
følgene av sykehusreformen, som omgjorde 
de off entlig styrte sykehusene til off entlig 

eide foretak, og innebar endringer i fi nansi-
ering og regnskapssystemer etter modell fra 
privat sektor. Endringene har lenge vært en 
torn i øynene på LO-organiserte i off entlig 
sektor. Nå vil Fagforbundet si stopp.

– Vi mener at vi har evaluert nok. Vi har 
nok kunnskaper om styringssystemer og 
regnskapssystemer. Vi trenger ikke mer eva-
luering, vi trenger endring, sier Kristiansen.

Flertall
I forslaget står det at «forretningsorganise-

ringen må erstattes av en forvaltningsmodell. 
Regnskapssystemet og innsatsstyrt fi nansier-
ing må erstattes med prinsipper fra off ent-
lig forvaltning for øvrig, som ikke har lønn-
somhet som målsetting.» Kristiansen viser 
til erfaringer fra andre land, som Skottland, 
der det off entlige tok tilbake direkte politisk 
styring av sykehusene, med gode resultater.

Etter det Klassekampen kjenner til, vil 

forslaget få støtte fra fl ere andre forbund, og 
etter alle solemerker bli LOs nye politikk på 
feltet. Det kan bety sterkt press på de rød-
grønne fram mot valget.

– Hvis vi vedtar dette vil det være noe LO 
må kjempe for, sier Kristiansen.

Forbedring
Blant delegatene på kongressen er også en 
rekke lokale sykehusaktivister. Størk Hansen, 
delegat fra Oppland fylke, tok fra talerstolen 
et kraft ig oppgjør med det han kaller «stykk-
pristyranniets vandalisme», og krevde en 
reversering av foretaksmodellen. Til Klasse-
kampen sier Hansen at Fagforbundets forslag 
er en «kraft ig forbedring».

– Kongressen er gjerne slik at man må 
være litt rundere i formene enn vi ubehøvla 
som kommer fra bygda er. Dette forslaget er 
et framskritt i sykehuskampen.  ■■

Krever ny sykehus-
organisering

FAKTA

LOs helsepolitikk:
■ Fagforbundet fremmer forslag til kongres-
sen som krever styrking av den politiske 
styringen av sykehusene, og avvikling av for-
retningsmessige styringsprinsipper.
■ Sekretariatets opprinnelige forslag er at 
sykehusreformen skal «evalueres nærmere 
og innenfor en samlet ramme».

REFORM: Tormod Herman-
sen mener markedstanke-
gangen har gått for langt i 
helsesektoren. – Vi bør avvi-
kle helseforetakene, sier han.
■■ Svenn Arne Lie

Selve nestoren innen markedsreformer i 
off entlig sektor i Norge på 1990-tallet, tid-
ligere Televerket- og Telenor-sjef Tormod 
Hermansen, ser i dag klare begrensninger 
for ideologien han selv var med på å innføre 
for 20 år siden. 

– Når man forsøker å lage markeder der 
det ikke er grunnlag for det, fungerer dette 
dårlig. Da blir det både ekstrakostnader og 
mer byråkrati. Innen helsesektoren ser vi at 
disse markedstilpasningene fungerer dårlig. 
Vi bør tenke forfra igjen og avvikle helsefor-
etakene, sier Hermansen til Klassekampen. 

Omstridte foretak
Helseforetakene ble etablert med politisk 
støtte fra Ap, Høyre og Frp under Stolten-

berg 1-regjeringen og helseminister Tore 
Tønne i 2001. Foretaksmodellen legger opp 
til betydelige innslag av marked og konkur-
ranse i helsesektoren, blant annet igjennom 
innsatsstyrt fi nansiering, økonomisk mål-
styring og bedrift sstrukturer. 

Helseforetakene er i dag omdiskuterte. 
Både SV, Sp og KrF har tatt til orde for å 
legge ned foretakene. Nå støtter også Her-
mansen denne tanken.

– Helsevesenet styres ikke på en god måte 
i dag, og det er en ubalanse mellom innsla-
get av marked og mengden politisk styring. 
Stoltenberg 1-regjeringen hadde ikke for-
ankring for mange av de markedsreformene 
den igangsatte, særlig innen helsevesenet. 
Jeg tror det var klokt at Stoltenberg som le-
der for den rødgrønne regjeringen å gå mer 
forsiktig fram, sier Hermansen. 

Han forteller at framtidige reformer innen 
off entlig sektor må se verdiene i en helhet.

– Jeg er ikke noen fundamentalist som 
er enten veldig for eller veldig mot marked. 
Når det for eksempel gjelder hvorvidt mar-
kedsetterligninger og tilpasninger egner seg 
i off entlig sektor, er det verdiene som avgjør 

– og da ikke nødvendigvis pengeverdier. Of-
fentlig sektor driver med så mye mer enn 
enkel tjenesteproduksjon. Det må vi ha i tan-
kene når vi skal reformere, sier Hermansen.  

I tillegg til markedsgjøringen av helse-
sektoren, er Hermansen også skeptisk til re-
formene som har vært innen utdanning og i 
Forsvaret de siste årene. 

– En ting er å lage et norsk marked for 
Forsvaret, men man blir også raskt del av 
et internasjonalt markedssystem. Da er det 
ikke langt igjen til leiesoldater og leiehærer. 
Spørsmålet er hvor lojaliteten til en leiehær 
ligger, sier Hermansen. 

Ikke pause
Daværende fi nansråd og seinere Telenor-sjef 
Tormod Hermansen ledet i 1989 utvalget 
som kom med innstillingen «En bedre orga-
nisert stat». Denne meldingen la grunnlaget 
for markedsreformene som kom i off entlig 
sektor utover på 1990-tallet. 

Konklusjonen til Hermansen-utval-
get var at staten hadde blitt for tungrodd. 
Det ble hevdet at politikerne ikke 
greide å styre etater, departement 

– Vi bør avvikle 
helseforetak

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN NYHETER

TILLIT: Statssekretær 
i samferdselsdeparte-
mentet, Erik Lahn-
stein, mener NSB Rom 
Eiendom gjør en god 
jobb. 

JERNBANE
Av Svenn Arne Lie

Statssekretær i Samferdsels-
departementet Erik Lahn-
stein (Sp) vil ikke endre eien-
domsorganiseringen i jernba-
nen. Han mener NSB Rom 
Eiendom gjør en god jobb, til 
tross for kritikken de siste da-
gene:

– Når det gjelder eiendom-
mene i jernbanen så har NSB 
vist en større evne til å utnytte 
ressursene mer effektivt og 
ha et kundefokus. Betydelig 
verdier har blitt pløyd tilbake 
til utvikling av jernbanen. 
Derfor er vi fornøyd med de-
res eiendomsforvaltning gjen-
nom Rom Eiendom AS.

Skader jernbanen
Klassekampen har denne uka 
skrevet om NSB Rom Eien-
dom AS, et selskap i NSB-fa-
milien som forvalter de fl este 
eiendommene i jernbanen. 
Flere har uttalt at selskapets 
kortsiktige kommersielle pro-
fi l skader utviklingen av jern-
banen, blant annet fordi NSB 
Rom Eiendom tar høye leie-
priser av de andre undersel-
skapene og selger verdifull 
jernbaneeiendom.

Kommunikasjonsdirektør i 
Flytoget, Sverre Høven, sa at 
eiendomsforvaltningen i NSB 
Rom Eiendom er skadelig for 
utviklingen av lyntog i Norge. 
Han viste til at eiendommene 
rundt Oslo S er solgt, som gjør 
at jernbanen nå ikke har til-
gang på areal til bygging av 
for eksempel lyntogstasjon.  

Denne kritikken biter ikke 
på statssekretær Lahnstein. 

– Jeg er ikke kjent med 
eventuelle arealproblemer på 
Oslo S. Jeg har så langt ikke 
fått noen dokumentasjon på 
at denne balansen mellom 
ulike hensyn ikke har blitt 
ivaretatt på en tilfredsstillen-
de måte i jernbanen.

Uenige om retningslinjer
– Hvilke retningslinjer gjelder 
fra regjeringens side for NSBs 
forvaltning av jernbanens ei-
endommer?

– NSB har fått to beskjeder 
samtidig fra denne regjerin-
gen. Det ene er å utnytte res-
sursene i jernbanen på en 
mest mulig effektiv måte. Det 
andre er å gi et best mulig 
jernbanetilbud. Det er ingen 
tvil om at dette også gjelder 
for Rom Eiendom. Rom Eien-
doms virksomhet skal bygge 
opp under utviklingen av 
jernbanen og øvrig kollektiv-
trafi kk.

– NSB-direktøren sa til 
Klassekampen mandag at 
«Rom Eiendom er et eiendoms-
selskap og skal kun drive med 
eiendomsutvikling».

– Jeg mener at i forhold til å 
ivareta den rent jernbanemes-
sige biten av eiendommene, 
skal dette skje sammen med 
Jernbaneverket. Da kan de 
håndtere interessene som er 
kritisk viktig for utvikling av 
jernbanen.

– Men er du og NSB-direktø-
ren uenige om hvilke retnings-
linjer som skal gjelde for eien-
domsforvaltningen i jernba-
nen?

– Det er en ny problemstil-
ling for meg at dette skaper 
utfordringer. 

Holder ovenfor EØS?
Bakgrunnen for oppdelingen 
av jernbanen i et forvaltnings-
selskap, Jernbaneverket, og 
et togselskap, NSB, er å skille 
infrastruktur fra selve trans-
portvirksomheten for å tilret-
telegge for konkurranseutset-
ting og økt anbudsbruk. I 
Norge er det imidlertid NSB 
som eier store deler av infra-
strukturen, gjennom Rom Ei-
endom, som Jernbaneverket 
må leie.  

– Hvorfor skal NSB, som er 
en togoperatør, eie så mye av 
infrastrukturen i norsk jern-
bane?

– NSB, ved Rom Eiendom, 
har vist en betydelig evne til å 
ha et godt kundefokus og 
vært en god eiendomsutvi-
kler.

– Tror du dette holder som 
argumentasjon overfor for ek-
sempel EØS sin konkurranse-
lovgivning?

– Ja.
svennal@klassekampen.no

ranse. Dette er noe vi bør ha 
hyppige evalueringer av, og 
jeg savner denne eksperi-
mentelle holdningen fra poli-
tikerne i dag, sier Herman-
sen.

Jernbanen
Klassekampen har den siste 
tiden skrevet om eiendoms-
forvaltningen i jernbanen. 
Hermansen var sentral i opp-
splittingen av jernbanen i et 
forvaltningsselskap (Jernba-
neverket), og et togselskap 
(NSB) i 1996. Han mener at 
denne oppdelingen i det sto-
re og hele har vært en suk-
sess, men han er kritisk til 
hvordan eiendomsmassen i 
jernbanen i dag blir forvaltet 
gjennom det NSB-heleide 

selskapet NSB Rom Eien-
dom.

– Det var aldri meningen 
at NSB skulle være et kom-
mersielt eiendomsselskap. 
Det er opplagt at eiendom-
mene er en viktig del av in-
frastrukturen, og derfor bur-
de ligget i Jernbaneverket, 
sier han.

Posten
Selv om Hermansen mener at 
markedsreformene har slått 
feil ut på områder som helse, 
utdanning og forsvar, mener 
han at på mange andre områ-
der har reformene fra 1990-
tallet vært en suksess. Han 
understreker til Klassekam-
pen at det fortsatt er områder i 
offentlig sektor der han me-

ner at mer konkurranse og 
marked er positivt.

– Posten er et slikt område. 
Dette er standardiserte pro-
dukter med høye volum. Jeg 
har få betenkeligheter med å 
innføre mer marked og kon-
kurranse på dette området. 
Det skaper innovasjon og 
nye tjenester i sektoren, sier 
Hermansen.

– Fagforeningen Postkom 
har regnet ut at frikonkur-
ranse innen Posten vil koste 
skattebetalerne ca. en milli-
ard kroner årlig hvis leveran-
se i «ulønnsomme områder» 
skal opprettholdes?

– Det er en pris jeg er villig 
til å betale for å få innovasjon 
i bransjen.

svennal@klassekampen.no
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NYHETER
Mari Skurdal (nyhetssjef ) | Åse Brandvold | Alf Skjeseth

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

NY RUNDE: Kommisjonen for gjenopptakelse av straffesaker skal 
vurdere Torgersen-saken på nytt. Det er statsadvokat Anne 
Katteland som nå vil komme med en uttalelse om saken, og en ny 
avgjørelse fra kommisjonen kan ventes i løpet av neste år. Samti-
dig som dette ble kjent kunngjorde mediebyrået Medialight at det 
har valgt å jobbe frivillig for å hjelpe Torgersen-saken med å få 
mer oppmerksomhet. Strategien er å skape blest om saken på 
Facebook og på Twitter. Fredrik Fasting Torgersen ble i 1958 dømt 
for mordet på en 16 år gammel jente i Skippergata i Oslo, og har 
sittet til sammen 16 år i fengsel. Mari Skurdal

Torgersen-saken på Twitter
FAMILIE: En real utblåsning letter ikke 
nødvendigvis på trykket, i hvert fall ikke 
hos alle i familien. Nå viser det seg nemlig 
at unge gutter får hodepine av familiekran-
gler. Faktisk dobles risikoen for hodepine 
for guttene som opplever krangling en til 
fl ere ganger i uka, skriver Forskning.no. 

Undersøkelsen, som er publisert i det tyske legetidsskriftet 
Deutsches Ärzteblatt International, påviser imidlertid ikke 
den samme kranglefølsomheten hos jenter.  Mari Skurdal

Krangling gir barn hodepine

VERDT
Å VITE

HOLMENKOLLEN: I gårsdagens møte i 
Samferdsels  og miljøkomiteen ble 
SVs forslag om åpen høring om 
Holmenkoll-skandalen vedtatt, men 
Høyre forsøkte å utsette høringen til 
etter at utbyggingen var ferdig. – Det 
er uakseptabelt at Høyre forsøker å 
utsette at bystyret og Oslos befolk-
ning får svar, sier SVs gruppeleder 
Knut Even Lindsjørn.  MS

Ville utsette høring

MARKEDS-
STYRING

Av Svenn Arne Lie (tekst) og 

Tom Henning Bratlie (foto)

Selve nestoren innen mar-
kedsreformer i offentlig sek-
tor i Norge på 1990-tallet, tidli-
gere Televerket- og Telenor-
sjef Tormod Hermansen, ser i 
dag klare begrensninger for 
ideologien han selv var med 
på å innføre for 20 år siden. 

– Når man forsøker å lage 
markeder der det ikke er 
grunnlag for det, fungerer 
dette dårlig. Da blir det både 
ekstrakostnader og mer by-
råkrati. Innen helsesektoren 
ser vi at disse markedstilpas-
ningene fungerer dårlig. Vi 
bør tenke forfra igjen og av-
vikle helseforetakene, sier 
Hermansen til Klassekam-
pen. 

Omstridte foretak
Helseforetakene ble etablert 
med politisk støtte fra Ap, 
Høyre og Frp under Stolten-

berg 1-regjeringen og helse-
minister Tore Tønne i 2001. 
Foretaksmodellen legger opp 
til betydelige innslag av mar-
ked og konkurranse i helse-
sektoren, blant annet igjen-
nom innsatsstyrt fi nansiering, 
økonomisk målstyring og be-
driftsstrukturer. 

Helseforetakene er i dag 
omdiskuterte. Både SV, Sp og 
KrF har tatt til orde for å legge 
ned foretakene. Nå støtter 
også Hermansen denne tan-
ken.

– Helsevesenet styres ikke 
på en god måte i dag, og det er 
en ubalanse mellom innslaget 
av marked og mengden poli-
tisk styring. Stoltenberg 1-re-
gjeringen hadde ikke forank-
ring for mange av de markeds-
reformene den igangsatte, 
særlig innen helsevesenet. 

Jeg tror det var klokt at Stol-
tenberg som leder for den rød-
grønne regjeringen å gå mer 
forsiktig fram, sier Herman-
sen.

Han forteller at framtidige 
reformer innen offentlig sek-
tor må se verdiene i en hel-
het.

– Jeg er ikke noen funda-
mentalist som er enten veldig 
for eller veldig mot marked. 
Når det for eksempel gjelder 
hvorvidt markedsetterlignin-
ger og tilpasninger egner seg i 
offentlig sektor, er det verdie-
ne som avgjør – og da ikke 
nødvendigvis pengeverdier. 
Offentlig sektor driver med så 
mye mer enn enkel tjeneste-
produksjon. Det må vi ha i 
tankene når vi skal reformere, 
sier Hermansen.  

I tillegg til markedsgjørin-
gen av helsesektoren, er Her-
mansen også skeptisk til re-
formene som har vært innen 
utdanning og i Forsvaret de 
siste årene. 

– En ting er å lage et norsk 
marked for Forsvaret, men 
man blir også raskt del av et 
internasjonalt markedssys-
tem. Da er det ikke langt igjen 

til leiesoldater og leiehærer. 
Spørsmålet er hvor lojaliteten 
til en leiehær ligger, sier Her-
mansen.

Ikke pause
Daværende fi nansråd og sei-
nere Telenor-sjef Tormod Her-
mansen ledet i 1989 utvalget 
som kom med innstillingen 
«En bedre organisert stat». 
Denne meldingen la grunnla-
get for markedsreformene 
som kom i offentlig sektor ut-
over på 1990-tallet. 

Konklusjonen til Herman-
sen-utvalget var at staten had-
de blitt for tungrodd. Det ble 
hevdet at politikerne ikke 
greide å styre etater, departe-
ment og direktorat i ønsket 
retning lenger. Svaret var be-

driftsøkonomiske styringsmo-
deller, nyorganiseringer og 
selskapsformer i statsforvalt-
ningen.

Selv om Hermansen i dag 
er kritisk til helsereformen, 
advarer han like fullt mot å ta 
en pause i reformeringen av 
offentlig sektor.

– For alle som er opptatt av 
en sterk offentlig sektor, er 
det veldig viktig at det offent-
lige er effektivt og har stor tro-
verdighet. Da trengs det for-
nying hele veien. Det er imid-
lertid ikke gitt at man bare 
skal reformere det offentlige i 
retning av mer marked. Tvert 
imot. På mange områder i bør 
det offentlige spørre seg om 
det er hensiktsmessig med 
innslag av marked og konkur-

KRITISK: Tormod Hermansen mener markedsreformene i helsevesenet er                     feilslåtte. Han tar til orde for å avvikle helseforetakene og vil se på helsesektoren med nye briller.

FAKTA

Tormod Hermansen:
■ Født 1940

■ Utdannet sosialøkonom.

■ Statssekretær i Finansdepar-
tementet 1978-79 i Odvar Nord-

lis regjering 
(Ap).

■ Departe-
mentsråd 
i Kom-
munal- og 
regionalde-
partementet 
(1980-1985) 
og i Finans-
departe-

mentet (1986-1991).

■ Administrerende direktør i 
Televerket 1991-1995.

■ Konsernsjef i Telenor 1995-
2002.

Klassekampen 
20. juni

Fornøyd med NSB 
Rom Eiendom

Klassekampen 17. august.

SV i Hordaland avviser katego-
risk at partiet driv kampanje for 
å åtvare venstreorienterte vel-
jarar mot å stemme på Raudt, 
slik partileiar og førstekandidat 
Torstein Dahle sa til Klassekam-
pen i går.
 – Dette er absolutt ikkje rik-
tig. Vi i SV nyttar ingen krefter i 
denne valkampen til å kjempe 
mot Raudt. Vi konsentrerer 

oss fullt og heilt om å slå mot 
høgre, og det bør Raudt også 
gjera, seier partiets andrekandi-
dat, Gina Barstad.
 Ungdomskandidaten Gina 
Barstad står på kampplass for 
SV i Hordaland, bak Audun Lys-
bakken. Både ho og Dahle har 
ein viss sjanse til mandat, men 
ut frå dei fl este målingar vil det 
halde hardt for begge.   AS

SV: – Ingen kampanje mot Raudt

REFORM: Tormod Hermansen mener 
markedstankegangen har gått for langt i 
helsesektoren. – Vi bør avvikle helsefor-
etakene, sier han.

«Jeg er ikke noen 
fundamentalist 
som er enten vel-
dig for eller veldig 
mot marked»

TORMOD HERMANSEN

– Vi bør avvikle 
helseforetak

Klassekampen 

21. august 2009:

 »

HELSEFORETAK
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og direktorat i ønsket retning len-
ger. Svaret var bedrift søkonomiske 

styringsmodeller, nyorganiseringer og sel-
skapsformer i statsforvaltningen. 

Selv om Hermansen i dag er kritisk til hel-
sereformen, advarer han like fullt mot å ta en 
pause i reformeringen av off entlig sektor.

– For alle som er opptatt av en sterk off ent-
lig sektor, er det veldig viktig at det off ent-
lige er eff ektivt og har stor troverdighet. Da 
trengs det fornying hele veien. Det er imid-
lertid ikke gitt at man bare skal reformere 
det off entlige i retning av mer marked. Tvert 
imot. På mange områder i bør det off entlige 
spørre seg om det er hensiktsmessig med 
innslag av marked og konkurranse. Dette er 
noe vi bør ha hyppige evalueringer av, og jeg 
savner denne eksperimentelle holdningen 
fra politikerne i dag, sier Hermansen.

Jernbanen
Klassekampen har den siste tiden skrevet 
om eiendomsforvaltningen i jernbanen. 
Hermansen var sentral i oppsplittingen av 
jernbanen i et forvaltningsselskap (Jernba-
neverket), og et togselskap (NSB) i 1996. 
Han mener at denne oppdelingen i det store 
og hele har vært en suksess, men han er 
kritisk til hvordan eiendomsmassen i jern-
banen i dag blir forvaltet gjennom det NSB-
heleide selskapet NSB Rom Eiendom.

– Det var aldri meningen at NSB skulle 
være et kommersielt eiendomsselskap. Det 
er opplagt at eiendommene er en viktig del 
av infrastrukturen, og derfor burde ligget i 
Jernbaneverket, sier han.

Posten
Selv om Hermansen mener at markedsreformene 
har slått feil ut på områder som helse, utdanning 
og forsvar, mener han at på mange andre områ-
der har reformene fra 1990-tallet vært en suksess. 
Han understreker til Klassekampen at det fortsatt 
er områder i off entlig sektor der han mener at 
mer konkurranse og marked er positivt.

– Posten er et slikt område. Dette er stan-
dardiserte produkter med høye volum. Jeg 
har få betenkeligheter med å innføre mer 
marked og konkurranse på dette området. 
Det skaper innovasjon og nye tjenester i sek-
toren, sier Hermansen.

– Fagforeningen Postkom har regnet ut at 
frikonkurranse innen Posten vil koste skat-
tebetalerne ca. en milliard kroner årlig hvis 
leveranse i «ulønnsomme områder» skal opp-
rettholdes?

– Det er en pris jeg er villig til å betale for 
å få innovasjon i bransjen.  ■■

»

FAKTA

Tormod Hermansen:
■ Født 1940
■ Utdannet sosialøkonom.
■ Statssekretær i Finansdepartementet 
1978-79 i Odvar Nordlis regjering (Ap).
■ Departementsråd i Kommunal- og regional-
departementet (1980-1985) og i Finansdepar-
tementet (1986-1991).
■ Administrerende direktør i Televerket 
1991-1995.
■ Konsernsjef i Telenor 1995-2002.

■■ Göran Rosenberg

I løpet av kort tid har følgende tan-
kegang fått stort gjennomslag i svensk 
samfunnsdebatt: Helse og omsorg er å be-
trakte som en hvilken som helst vare på et 
marked, profi ttbaserte helseleverandører 
er potensielt lukrative investeringsobjek-
ter – og etter bilen skal helsetjenester bli 
vår neste store eksportvare. Avisa Svenska 
Dagbladet skrev 28. juli at en strategi er 
under utarbeidelse for å «lansere Sverige 
som ledende helsenasjon». Dette forutset-
ter imidlertid at fl ere profi ttdrevne foretak 
får etablere seg i det svenske helsevesenet.

Med lønnsomhet som drivkraft  skal 
helsekøene avskaff es, kostnadene min-
skes og kvaliteten på helsetjenestene for-
bedres. 

Ikke noe av dette er jo nødvendig-
vis sant. Riktignok kan køene fj ernes bare 

dersom tilgangen til helse- og omsorgs-
tjenester styres av etterspørsel, men i et 
off entlig og solidarisk fi nansiert system er 
det behovet – ikke etterspørselen – som 
er avgjørende. Og mens behov fastslås ut 
fra medisinske beslutninger og priorite-
ringer innenfor rammen av det off entliges 
fi nansiering, bestemmes etterspørsel av 
hvor mye kunden eller pasienten vil og 
kan betale. 

I et helsevesen styrt av etterspørsel, kan 
en som er rik, etterspørre fl ere tjenester 
enn en som er fattig; i et behovsbasert 
system skjer fordelingen etter andre prin-
sipper. De som går inn for at etterspørsel 
i større grad skal styre tilgangen til helse 
og omsorg, støtter i praksis også at off ent-
lig, solidarisk fi nansiering i større grad 
erstattes av den enkeltes lommebok og 
forsikring. 

Helsekøer er selvsagt et onde som bør 
begrenses mest mulig, men de kan aldri 

KLASSEKAMPENMENINGER

I løpet av kort tid har følgende 
tankegang fått stort gjennomslag i 
svensk samfunnsdebatt: Helse og 
omsorg er å betrakte som en 
hvilken som helst vare på et 
marked, profi ttbaserte helseleve-
randører er potensielt lukrative 
investeringsobjekter – og etter 
bilen skal helsetjenester bli vår 
neste store eksportvare. Avisa 
Svenska Dagbladet skrev 28. juli 
at en strategi er under utarbei-
delse for å «lansere Sverige som 
ledende helsenasjon». Dette 
forutsetter imidlertid at fl ere 
profi ttdrevne foretak får etablere 
seg i det svenske helsevesenet.

Med lønnsomhet som drivkraft 
skal helsekøene avskaffes, 
kostnadene minskes og kvaliteten 
på helsetjenestene forbedres. 

Ikke noe av dette er jo nødvendig-
vis sant. Riktignok kan køene 
fjernes bare dersom tilgangen til 
helse- og omsorgstjenester styres 
av etterspørsel, men i et offentlig 
og solidarisk fi nansiert system er 
det behovet – ikke etterspørselen 
– som er avgjørende. Og mens 
behov fastslås ut fra medisinske 
beslutninger og prioriteringer 
innenfor rammen av det offentli-
ges fi nansiering, bestemmes etter-
spørsel av hvor mye kunden eller 
pasienten vil og kan betale. 

I et helsevesen styrt av etter-
spørsel, kan en som er rik, 
etterspørre fl ere tjenester enn en 
som er fattig; i et behovsbasert 
system skjer fordelingen etter 
andre prinsipper. De som går inn 
for at etterspørsel i større grad 
skal styre tilgangen til helse og 
omsorg, støtter i praksis også at 
offentlig, solidarisk fi nansiering i 
større grad erstattes av den 
enkeltes lommebok og forsikring. 

Helsekøer er selvsagt et onde 
som bør begrenses mest mulig, 

men de kan aldri avskaffes helt 
uten at vi gir avkall på solidarite-
ten.

Kostnadene blir heller ikke lavere 
dersom helse og omsorg drives 
med profi tt, snarere tvert imot. 

Det viser de fl este sammenliknin-
ger mellom profi ttstyrte og ikke-
profi ttstyrte helsetilbud, og det 
ligger også i sakens natur. Foretak 

som skal tjene penger på helse, 
har egeninteresse av at etterspør-
selen etter tjenestene øker, at 
markedet ekspanderer, og at en 
større andel av ressursene brukes 
nettopp på helse. Når helse og 
omsorg styres av profi tt, har 

helsein-
dustrien
tilsvarende
egeninte-
resse av å 
identifi sere 
stadig fl ere 
behov og 
introdusere
stadig fl ere 
medisiner og 

behandlingsmetoder. Dette 
gjelder også i tilfeller der kvalite-
ten på tjenestene bare blir 
marginalt bedre i forhold til 

kostnadene. 
I et profi ttdrevet 

helsevesen vil det 
kort sagt oppstå en 
konfl ikt: Mens 
samfunnet har 
interesse av å 
forebygge og 
begrense forbruket 
av helse- og om-
sorgstjenester (økt 
forbruk er et tegn på 
dårlig helse), har de 
som investerer i 
profi ttstyrte helse-
foretak, interesse av 
å øke forbruket (økt 
forbruk er en 
forutsetning for god 
butikk).

En feilslutning som
stadig trekkes i 
debatten, er at profi tt 
i seg selv er et 

GÖRAN
ROSENBERG

problem. Det er den ikke. Også 
foretak i helsesektoren må i en 
viss forstand drive lønnsomt, 
ellers har de ikke livets rett. 
Problemet oppstår når lønnsom-
het innen helse og omsorg ikke 
lenger er resultatet av virksomhe-
ten, men selve drivkraften bak 
den. Konfl iktlinjen går ikke 
nødvendigvis mellom offentlige 
og private helseaktører, men 
mellom ulike og motstridende 
drivkrefter i sektoren. 

Et vanlig argument for profi tt-
styrt helse og omsorg er at pro-
fi ttstyring er gunstig for andre 
offentlige tjenestetilbud. Hvorfor 
skal private bedrifter kunne tjene 
penger på å bygge sykehus, ren-
gjøre dem og levere mat til dem, 
men ikke på å eie og drive dem? 

Dette argumentet går ut fra at 
helse og omsorg likner en hvilken 
som helst annen vare, og at det 
ikke er prinsipielt annerledes å 
levere helsetjenester enn å bygge 
hus eller drive med rengjøring. 
Dermed bør profi ttmaksimering 
fungere like bra for den ene typen 
tjeneste som for den andre. 

Denne argumentasjonen 
undervurderer eller overser etter 
min mening de mellommennes-
kelige relasjonene og forpliktel-
sene som skiller pleie og omsorg 
fra annen virksomhet. Dermed 
overser man også de sosiale 
konsekvensene av å la sektoren 
styres av profi tthensyn. 

Det fi nnes riktignok helse- og 
omsorgstjenester som kan tilbys 
som en hvilken som helst vare, 
men dette er spesialiserte og klart 
avgrensede tjenester som lett kan 
pris- og konkurranseutsettes (for 
eksempel operasjon av hofteledd 
eller grå stær). Et profi ttstyrt 
helsevesen vil altså tilstrebe at en 
stadig større del av tjenestene 
skal kunne avgrenses og tilbys på 
liknende måte. Slike driftsmeto-
der har i løpet av kort tid vunnet 
igjennom overalt i helsevesenet 
(ut fra løftet om mer helse for 
pengene). De har bidratt til at 
sektorens ressurser og fokus 
fl yttes fra allmenn- til spesialist-
helsetjenester, fra omsorg som 
relasjon til omsorg som vare, fra 
prioritering etter behov til 
prioritering ut fra etterspørsel. 

Alt dette bygger på en godt 
propagandert vrangforestilling 
om hva helse og omsorg er og om 
hvorfor vi pleier dem som er syke. 
For vi tar oss jo til sjuende og sist 
også av dem som ville ha vært 
sjanseløse på et marked styrt av 
etterspørsel og profi ttbaserte 
helseforetak – vi tilbyr faktisk 
pleie og omsorg uten at det går an 
å tjene penger på det, og uten at 
tjenestene kan pris- og konkur-
ranseutsettes eller avgrenses. 

Vi pleier ikke våre syke og svake 
fordi vi kan tjene penger på det. Vi 
gjør det fordi det er til det beste 
for samfunnet. 

I det ligger den virkelige 
gevinsten ved pleie og omsorg. 

Göran Rosenberg
info@rosenberg.se

Göran Rosenberg er journalist, forfatter og 
uavhengig lederskribent i den svenske avisa 
Dagens Nyheter. Oversatt av Cato Fossum

OMSORG: Vi 
pleier ikke våre 
syke og svake 
fordi vi kan tjene 
penger på det, 
skriver Göran 
Rosenberg. 
FOTO: GORM 
KALLESTAD, SCANPIX

Krone i hver helse
22 Lørdag 22. august 2009

Hvorfor skal vi la helse og omsorg styres av profi tt?

«Kostnadene blir ikke 
lavere dersom helse og 
omsorg drives med 
profi tt»

Hvorfor skal vi la helse og omsorg 
styres av profi tt?

Krone i hver 
helse Klassekampen 

22. august 2009:

EFFEKTIVITET: Helsevese-
net overøses med konsulen-
ter som bruker lønnsom-
hetsmodeller fra 
bilindustrien til å effektivi-
sere sykehusene. – Pasien-
ter er ikke bildeler, sier 
Sykepleierforbundet.

■■ Sian O’Hara

De norske helseforetakene er storforbru-

kere av konsulenttjenester. Helse Sør-Øst 
brukte blant annet 50 millioner kroner 
på konsulenttjenester i 2007. Forsker ved 
Institutt for industriell økonomi og tek-
nologiledelse ved NTNU, Endre Sjøvold 
har selv bakgrunn fra konsulentbransjen 
og er skeptisk til helseforetakenes konsu-
lentbruk.

– De fl este konsulentselskaper bruker 
såkalt «lean production», som er en me-
tode hentet fra bilindustrien. Den går ut 
på å spare tid og ressurser der det er mu-
lig, og derfor er den ikke tilpasset mange 
av sykehusenes oppgaver, sier Sjøvold.

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

som «teller hoder og ting» i 
jakten på effektivitet.

– Effektivitet må samsva-
re med faglige hensyn. Det 
er store forskjeller i behov 
hos pasienter, og disse kan 
ikke måles ut fra en mennes-
ke-maskin-tankegang. Man 
burde i større grad gjort bruk 
av egne krefter, sykehusene 
er fulle av kompetente folk, 

sier Normann.
Sykepleierforbundet får 

støtte fra Legeforeningen. 
President Torunn Janbu for-
teller at fagmiljøene i varier-
ende grad opplever å bli lyt-
tet til før ledelsen tar beslut-
ninger basert på konsulent-
rapporter.

– Konsulentene har ikke 
de faglige forutsetningene 
for å gjøre en helhetlig vur-
dering av endringsbehov og 
muligheter i helsevesenet 
fordi økonomer og ingeniø-

rer har en annen utdannelse. 
Rapporter og innspill fra 
konsulenter må sammenhol-
des med vurderinger fra fag-
folk og må inkludere konse-
kvensanalyser av foreslåtte 
tiltak, sier Janbu.

Ikke problem
Viseadministrerende direk-
tør Kristin Wieland i Helse 
Sør-Øst synes påstandene 
om konsulenters uegnethet 
blir for generelle, og sier at 
en bred anbudsprosess sik-
rer at riktig konsulentsel-
skap hyres for oppdraget.

– Vi kan si at vi har et vel-
dig bevisst forhold til bruk av 
konsulenter. Det er behovene 
som styrer bruken av konsu-
lenter, og oppdragene er så 
ulike at det er umulig å skjæ-
re alle over en kam. Erfaring 
med helse tillegges vekt, og 
oppdragsgivere følger godt 
med. Det fi nnes sikkert noen 
prosjekter som ikke har vært 
bra, men de representerer 
ikke alle, sier Wieland.

– Konsulentbruken har 
skapt en del misnøye blant 
sykehusansatte. Hvordan 
forholder Helse Sør-Øst seg 
til det?

– Vi har ikke fått så mange 
tilbakemeldinger på det, sier 
Wieland.

Tilsløring
Førsteamanuensis Tor 
Grenness ved Institutt for 
kommunikasjon, kultur og 
språk på Handelshøyskolen 
BI ga i høst ut boka Manage-
mentspråkets nøkkelbegre-
per, som tar for seg markeds-
språkets tilslørte betydnin-
ger. Han sier at mange skole- 

og helsebyrå-
krater snak-
ker som om 
de skulle gå 
på BI, og det 
skyldes at 
mange av 
dem går på 
kurs hos kon-
sulenter og 
henter begre-

per fra næringslivet for å il-
lustrere virkeligheten. 

– I «lean production» be-
traktes helsevesenet som en 
produksjonsbedrift, og når 
helseforetakene tenker og 
skriver som markedsaktører, 
tildekkes og endres oppfat-
ningen av hva de driver med. 
Man snakker ikke lenger om 
å ta vare på mennesker. Psy-
kiatri er ikke produksjon og 
pasienter i kø er faktisk ikke 
ordrereserver, sier Grenness. 

sian.ohara@gmail.com

HELSE
Av Sian O’Hara

De norske helseforetakene er 
storforbrukere av konsulent-
tjenester. Helse Sør-Øst bruk-
te blant annet 50 millioner 
kroner på konsulenttjenester 
i 2007. Forsker ved Institutt 
for industriell økonomi og 
teknologiledelse ved 
NTNU, Endre Sjøvold 
har selv bakgrunn fra 
konsulentbransjen og 
er skeptisk til helse-
foretakenes konsu-
lentbruk.

– De fl este konsu-
lentselskaper bruker 
såkalt «lean producti-
on», som er en metode hentet 
fra bilindustrien. Den går ut 
på å spare tid og ressurser der 
det er mulig, og derfor er den 
ikke tilpasset mange av syke-
husenes oppgaver, sier Sjøv-
old.

Han mener at konsulent-
selskapenes lønnsomhetsmo-
deller og arbeidsmetoder 
ikke egner seg i helsevese-
net.

– Behandling av for eksem-
pel kronisk syke og palliativ 
omsorg kan aldri bli lønnsom, 
simpelthen fordi man ikke 
kan effektivisere tid og om-
sorg, sier Sjøvold.

«Slank produksjon»
Arbeidsmetoden «lean pro-
duction» har røtter tilbake til 

Henry Ford, men det 
var japanske Toyota 
som utviklet den til 
et system, og «lean 
production» går også 
under navnet «Toyo-
taisme».

Ett av hovedprin-
sippene er å strømlin-
jeforme alle «verdi-

skapende» aktiviteter, kjent 
som omsorg, behandling og 
pleie i helsevesenet. I «lean 
production» er det etterspør-
selen som driver produksjo-
nen og behandlingstilbudet 
formes ut fra statistikk: Lidel-

sene med hyppigst forekomst 
og forutsigbare løp og behand-
linger, blir de mest lønnsom-
me.

– Sykehusadministrasjone-
ne legger seg fl ate for konsu-
lentselskapets vurderinger, og 
da kan det gå galt. Det er frem-
deles sykehusledelsen som 
har ansvaret, sier Sjøvold.

Mangler faginnsikt
De sykehusansatte mener den 
omfattende konsulentbruken 
er frustrerende.

– Konsulentene bruker helt 
andre kriterier enn vi bruker i 
faglig sammenheng. I motset-
ning til bildeler er pasienter 
helt ulike selv om de har sam-
me diagnose. Vi hører mye om 
dette fra våre medlemmer, og 

de klager over at det er lite 
samsvar mellom faglig reali-
tet og konsulentenes oppfat-
ninger, sier forbundsleder Lis-

beth Normann. 
Sykepleierforbundet er be-

kymret over innfl ytelsen til 
økonomene og ingeniørene 
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Markering lørdag 28. mars: 

GRIP SJANSEN!

Markering foran Stortinget lørdag 28. mars kl. 13.00.

Det vil bli musikk og komikk på markeringen, 
i tillegg til de mer tradisjonelle appellene.

MOT FORBUD: – Ikke 
forby ordningen, men 
gjør det lovlig for fi lip-
pinere å komme som 
au pair til Norge. Dette 
er Filippinsk kvinnefo-
renings råd til norske 
myndigheter.

AU PAIR
Av Åse Brandvold

– LO overdriver. De aller fl este 
fi lippinere som kommer til 
Norge som au pairer er for-
nøyde, selv om det sikkert er 
et fåtall som ikke har det bra, 
sier Leonora Vintervoll, leder 
for den fi lippinske kvinnefo-
reningen i Norge. 

– God ordning
Hun mener LO går for langt 
når de i Dagsavisen mandag 
krever at Arbeids- og inklude-
ringsdepartementet (AID) en-
ten må forbedre ordningen el-
ler avskaffe den. 

– Det er mange gode argu-
menter for ikke å innføre et 
forbud. Hvis vertsfamilien føl-
ger opp ordningen, slik den er 
beskrevet, så er det helt ok, 
sier Vintervoll.

Antallet øker
Filippinere er i klart fl ertall 
blant au pairer i Norge. Utlen-
dingsdirektoratets tall fra an-
dre kvartal i 2008 viser at 72 
prosent av alle au pair-tillatel-
ser i Norge blir gitt til fi lippin-
ske borgere. Tilsvarende tall i 
2006 var 47 prosent. Dette til 
tross for at Filippinene har et 
utreiseforbud for au pairer, 
noe norske familier omgår 
blant annet ved å betale en co-
ach som hjelper kvinnene 
med utreise. 

Mesteparten av formidlin-
gen av fi lippinske au pairer 
går utenom de seriøse formid-
lingsbyråene. Vintervoll me-
ner man først må få på plass 

en bilateral avtale mellom 
Norge og Filippinene før man 
lager tilsynsordninger og lik-
nende.

Statssekretær i AID Libe 
Rieber-Mohn sa mandag at re-
gjeringen vil vurdere eventu-
elle tiltak når en rapport fra 
forskingsinstitusjonen Fafo 
foreligger i løpet av våren.

Håper på forhandlinger
– De bruker så mye penger på 
å løse problemer som ikke er 
ekte problemer, sier Vinter-
voll.

Hun tror fi lippinske myn-

digheter er villige til å opphe-
ve utreiseforbudet, dersom 
vertsfamilien betaler for livs-
forsikring og transport i tilfel-
le død. 

– Jeg håper norske myndig-
heter vil forhandle med Filip-
pinene om dette. Jeg tror det 
er forhandlingsvilje dersom 
man kan bli enig om en god 
au pair-ordning for dem, sier 
hun.

– En lang ferie
Vintervoll får støtte fra Ragn-
hild Sollund som forsker på 
au pairer for forskingsinstitu-
sjonen Nova. 

– Jeg synes det er viktig å 
nyansere de medieoppslagene 
som har kommet denne uka. 
Det er ikke sånn at alle utnyt-
tes og har det vondt. Da hadde 
ikke økningen i fi lippinske au 
pairer vært så stor. De kom-
mer fordi de har et nettverk 
her, og fordi de har hørt at de 
tjener bedre og har langt fl ere 
rettigheter her enn som hus-
hjelp i Singapore (et vanlig al-
ternativ red.anm.).

– Enkelte sier at oppholdet i 
Norge er som en lang ferie, 
sier Sollund.

ase.brandvold@klassekampen.no

– Au pairene er fornøyde

BILATERAL AVTALE: Leonora Vintervoll tror det beste norske 
myndigheter kan gjøre for fi lippinske au pairer er å få på plass en 
bilateral avtale med Filippinene.  FOTO: GREG RØDLAND BUICK

FAKTA

Au pair-ordningen
■ LO krever at myndighetene 
må skjerpe kontrollen med au 
pair-ordningen eller avskaffe 
den helt.

■ Bakgrunnen er at LO har blitt 
kontaktet av au pairer som 
mener seg utnyttet.

■ 15. oktober ble au pair-ord-
ningen strammet inn.

■ En evaluering av dette vil 
foreligge i løpet av våren.

■ Regjeringen vil vurdere even-
tuelle tiltak etter dette.

Regjeringen må gi stimulanser som kommer tjenestesekto-
ren til gode. En mulighet er skattelettelser til dem som tjener 
minst, mener Handels- og servicenæringens Hovedorganisa-
sjon (HSH). HSH justerer ned prognosene sine og venter 
nullvekst for tjenestesektoren i 2009. I en undersøkelse sier 
fi re av ti HSH-medlemmer at de gjennomfører eller planleg-
ger å gjennomføre nedbemanninger i år. Ledigheten stiger 
raskt innen sektoren, særlig innen reiseliv.  ©NTB

HSH ønsker skattelette ■ ■ Kommende lørdag går staten i svart for å redde jorden. 
23 statlige bygg slukker lyset som ledd i den internasjonale 
klimakampanjen Earth Hour. – Bare i Regjeringskvartalet skal 
vi manuelt gå inn i rundt 400 sikringstavler for å sørge for 
mørklegging av nattlys i bygningsmassen. Dette blir vårt sym-
bolske bidrag til jordens redning, sier driftssjef Eivind Kråkstad 
i Regjeringskvartalet til NTB. Dette er første gang Kampanjen 
Earth Hour gjennomføres i statlige bygg i Norge.   ©NTB

I en innstilling fra Stortingets fi nanskomité foreslår KrF, H, V 
og Frp at regjeringen skal legge fram en sak om hvordan 
frivillig sektor kan fritas for momsbelastningen knyttet til 
innkjøp av varer og tjenester på permanent basis. Regjerings-
partiene viser til statsbudsjettet for 2009 der det er varslet at 
regjeringen ønsker å trappe opp støtten til frivilligheten med 
opp mot 1 milliard kroner over noen år. Fritak av moms vil 
spare organisasjonene for rundt 1 milliard kroner per år. ©NTB

Vil ha momsfritak for frivillighet

Endre Sjøvold

HELSE: Lønnsomhetsmodeller fra bilindustrien brukes til å effektivisere sykehusene. Metoden er ikke tilpasset syke-
husdrift, mener NTNU-forsker Endre Sjøvold.

FAKTA

Helsevesenet:
■ Helsevesenet i Norge har 
blitt stadig mer markedsbasert 
med etableringen av helsefor-
etak, innsatsstyrt fi nansiering, 
bedriftsøkonomiske regn-
skapsprinsipper, resultatstyrte 
enheter og eksterne styrer.

■ Konsulenter bruker blant 
annet styringsmodeller fra 
næringslivet for å effektivisere 
helsevesenet.

■ Helse Sør-Øst brukte 50 
millioner kroner på konsulent-
tjenester i 2007.

EFFEKTIVITET: Helsevesenet overøses 
med konsulenter som bruker lønnsom-
hetsmodeller fra bilindustrien til å ef-
fektivisere sykehusene. – Pasienter er 
ikke bildeler, sier Sykepleierforbundet.

«Man burde i 
større grad gjort 
bruk av egne 
krefter»

LISBET NORMANN, 
SYKEPLEIERFORBUNDET

Helse som industri

Helse som industri

Klassekampen 

25. mars 2009:

HELSEFORETAK
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avskaff es helt uten at vi gir avkall på solida-
riteten. 

Kostnadene blir heller ikke lavere der-
som helse og omsorg drives med profi tt, sna-
rere tvert imot. Det viser de fl este sammen-
likninger mellom profi ttstyrte og ikke-pro-
fi ttstyrte helsetilbud, og det ligger også i sa-
kens natur. Foretak som skal tjene penger på 
helse, har egeninteresse av at etterspørselen 
etter tjenestene øker, at markedet ekspande-
rer, og at en større andel av ressursene brukes 
nettopp på helse. Når helse og omsorg sty-
res av profi tt, har helseindustrien tilsvarende 
egeninteresse av å identifi sere stadig fl ere 
behov og introdusere stadig fl ere medisiner 
og behandlingsmetoder. Dette gjelder også i 
tilfeller der kvaliteten på tjenestene bare blir 
marginalt bedre i forhold til kostnadene. 

I et profi ttdrevet helsevesen vil det kort 
sagt oppstå en konfl ikt: Mens samfunnet 
har interesse av å forebygge og begrense for-
bruket av helse- og omsorgstjenester (økt 
forbruk er et tegn på dårlig helse), har de 
som investerer i profi ttstyrte helseforetak, 
interesse av å øke forbruket (økt forbruk er 
en forutsetning for god butikk).

En feilslutning som stadig trekkes i de-
batten, er at profi tt i seg selv er et problem. 
Det er den ikke. Også foretak i helsesekto-
ren må i en viss forstand drive lønnsomt, 
ellers har de ikke livets rett. Problemet opp-
står når lønnsomhet innen helse og omsorg 
ikke lenger er resultatet av virksomheten, 

men selve drivkraft en bak den. Konfl iktlin-
jen går ikke nødvendigvis mellom off entlige 
og private helseaktører, men mellom ulike 
og motstridende drivkreft er i sektoren. 

Et vanlig argument for profi ttstyrt helse 
og omsorg er at pro-fi ttstyring er gunstig for 
andre off entlige tjenestetilbud. Hvorfor skal 
private bedrift er kunne tjene penger på å 
bygge sykehus, ren-gjøre dem og levere mat 
til dem, men ikke på å eie og drive dem? 

Dette argumentet går ut fra at helse og 
omsorg likner en hvilken som helst annen 
vare, og at det ikke er prinsipielt annerledes 
å levere helsetjenester enn å bygge hus eller 
drive med rengjøring. Dermed bør profi tt-
maksimering fungere like bra for den ene 
typen tjeneste som for den andre. 

Denne argumentasjonen undervurderer 
eller overser etter min mening de mellom-
menneskelige relasjonene og forpliktelsene 
som skiller pleie og omsorg fra annen virk-
somhet. Dermed overser man også de so-
siale konsekvensene av å la sektoren styres 
av profi tthensyn. 

Det fi nnes riktignok helse- og omsorgs-
tjenester som kan tilbys som en hvilken som 
helst vare, men dette er spesialiserte og klart 
avgrensede tjenester som lett kan pris- og 
konkurranseutsettes (for eksempel opera-
sjon av hoft eledd eller grå stær). Et profi tt-

styrt helsevesen vil altså tilstrebe at en stadig 
større del av tjenestene skal kunne avgrenses 
og tilbys på liknende måte. Slike drift smeto-
der har i løpet av kort tid vunnet igjennom 
overalt i helsevesenet (ut fra løft et om mer 
helse for pengene). De har bidratt til at sekto-
rens ressurser og fokus fl yttes fra allmenn- til 
spesialisthelsetjenester, fra omsorg som rela-
sjon til omsorg som vare, fra prioritering et-
ter behov til prioritering ut fra etterspørsel. 

Alt dette bygger på en godt propagandert 
vrangforestilling om hva helse og omsorg er 
og om hvorfor vi pleier dem som er syke. For 
vi tar oss jo til sjuende og sist også av dem 
som ville ha vært sjanseløse på et marked 
styrt av etterspørsel og profi ttbaserte helse-
foretak – vi tilbyr faktisk pleie og omsorg 
uten at det går an å tjene penger på det, og 
uten at tjenestene kan pris- og konkurranse-
utsettes eller avgrenses. 

Vi pleier ikke våre syke og svake fordi vi 
kan tjene penger på det. Vi gjør det fordi det 
er til det beste for samfunnet. 

I det ligger den virkelige gevinsten ved 
pleie og omsorg.  ■■

Göran Rosenberg er journalist, forfatter 
og uavhengig lederskribent i den svenske 
avisa Dagens Nyheter. Oversatt av Cato 
Fossum

«Kostnadene blir ikke lavere dersom 
helse og omsorg drives med profi tt»

Han mener at konsulentselskapenes 
lønnsomhetsmodeller og arbeidsmetoder 
ikke egner seg i helsevesenet. 

– Behandling av for eksempel kronisk 
syke og palliativ omsorg kan aldri bli lønn-
som, simpelthen fordi man ikke kan eff ekti-
visere tid og omsorg, sier Sjøvold.

«Slank produksjon»
Arbeidsmetoden «lean production» har 
røtter tilbake til Henry Ford, men det var 
japanske Toyota som utviklet den til et sys-
tem, og «lean production» går også under 
navnet «Toyotaisme». 

Ett av hovedprinsippene er å strømlin-
jeforme alle «verdiskapende» aktiviteter, 
kjent som omsorg, behandling og pleie i 
helsevesenet. I «lean production» er det et-
terspørselen som driver produksjonen og 
behandlingstilbudet formes ut fra statistikk: 
Lidelsene med hyppigst forekomst og for-
utsigbare løp og behandlinger, blir de mest 
lønnsomme.

– Sykehusadministrasjonene legger seg 
fl ate for konsulentselskapets vurderinger, og 
da kan det gå galt. Det er fremdeles sykehus-
ledelsen som har ansvaret, sier Sjøvold.

Mangler faginnsikt
De sykehusansatte mener den omfattende 
konsulentbruken er frustrerende.

– Konsulentene bruker helt andre krite-
rier enn vi bruker i faglig sammenheng. I 
motsetning til bildeler er pasienter helt ulike 
selv om de har samme diagnose. Vi hører 
mye om dette fra våre medlemmer, og de 
klager over at det er lite samsvar mellom 
faglig realitet og konsulentenes oppfatnin-
ger, sier forbundsleder Lisbeth Normann. 

Sykepleierforbundet er bekymret over 
innfl ytelsen til økonomene og ingeniørene 
som «teller hoder og ting» i jakten på ef-
fektivitet.

– Eff ektivitet må samsvare med faglige 
hensyn. Det er store forskjeller i behov hos 
pasienter, og disse kan ikke måles ut fra en 
menneske-maskin-tankegang. Man burde i 
større grad gjort bruk av egne kreft er, sy-

kehusene er fulle av kompetente folk, sier 
Normann.

Sykepleierforbundet får støtte fra Legefo-
reningen. President Torunn Janbu forteller 
at fagmiljøene i varierende grad opplever 
å bli lyttet til før ledelsen tar beslutninger 
basert på konsulentrapporter.

– Konsulentene har ikke de faglige forut-
setningene for å gjøre en helhetlig vurdering 
av endringsbehov og muligheter i helseve-
senet fordi økonomer og ingeniører har en 
annen utdannelse. Rapporter og innspill fra 
konsulenter må sammenholdes med vurde-
ringer fra fagfolk og må inkludere konse-
kvensanalyser av foreslåtte tiltak, sier Janbu.

Ikke problem
Viseadministrerende direktør Kristin Wie-
land i Helse Sør-Øst synes påstandene om 
konsulenters uegnethet blir for generelle, og 
sier at en bred anbudsprosess sikrer at riktig 
konsulentselskap hyres for oppdraget.

– Vi kan si at vi har et veldig bevisst for-
hold til bruk av konsulenter. Det er behovene 
som styrer bruken av konsulenter, og opp-
dragene er så ulike at det er umulig å skjære 
alle over en kam. Erfaring med helse tillegges 
vekt, og oppdragsgivere følger godt med. Det 
fi nnes sikkert noen prosjekter som ikke har 
vært bra, men de representerer ikke 
alle, sier Wieland.

FAKTA

Helsevesenet:
■ Helsevesenet i Norge har blitt stadig mer 
markedsbasert med etableringen av helse-
foretak, innsatsstyrt fi nansiering, bedriftsøko-
nomiske regnskapsprinsipper, resultatstyrte 
enheter og eksterne styrer.
■ Konsulenter bruker blant annet styrings-
modeller fra næringslivet for å effektivisere 
helsevesenet.
■ Helse Sør-Øst brukte 50 millioner kroner på 
konsulenttjenester i 2007.  »

HELSEFORETAK
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– Konsulentbruken har skapt en 
del misnøye blant sykehusansatte. 

Hvordan forholder Helse Sør-Øst seg til 
det?

– Vi har ikke fått så mange tilbakemel-
dinger på det, sier Wieland.

Tilsløring
Førsteamanuensis Tor Grenness ved Insti-
tutt for kommunikasjon, kultur og språk på 
Handelshøyskolen BI ga i høst ut boka Ma-
nagementspråkets nøkkelbegreper, som tar 

for seg markedsspråkets tilslørte betydnin-
ger. Han sier at mange skole- og helsebyrå-
krater snakker som om de skulle gå på BI, og 
det skyldes at mange av dem går på kurs hos 
konsulenter og henter begreper fra nærings-
livet for å illustrere virkeligheten. 

– I «lean production» betraktes helsevese-

net som en produksjonsbedrift , og når helse-
foretakene tenker og skriver som markeds-
aktører, tildekkes og endres oppfatningen av 
hva de driver med. Man snakker ikke lenger 
om å ta vare på mennesker. Psykiatri er ikke 
produksjon og pasienter i kø er faktisk ikke 
ordrereserver, sier Grenness.  ■■

» «Man burde i større grad gjort bruk av 
egne krefter» LISBET NORMANN, SYKEPLEIERFORBUNDET

TAR LÆRDOM: – Demokrati 
og medbestemmelse må bli 
byggesteinene i den nye 
Samhandlingsreformen. Vi 
må lære av feilene fra helse-
foretakene, sier Kommunal-
ministeren. 

■■ Svenn Arne Lie

Kommunalminister Magnhild Meltveit 
Kleppa vil ikke gjenta feilene fra opprettel-
sen av loven om helseforetak i 2001, når 
hun nå jobber med Samhandlingsreformen. 
Hun er særlig oppmerksom på den man-
gelfulle demokratiske styringen og ansattes 
svake medbestemmelse i dagens foretaks-
modell i helsesektoren. 

– Vi må ta lærdom av alle feilene som ble 
begått da helseforetakene ble etablert. For 
meg er det en selvfølge at medbestemmelse 
for ansatte og demokrati er byggesteinene i 
arbeidet med Samhandlingsreformen, sier 
Kleppa til Klassekampen. 

Bekymret
Samhandlingsreformen har til hensikt å 
overføre fl ere helseoppgaver til kommune-
nivå, og bedre koordinere helsetjenestene 
mellom kommunene og helseforetakene. 
Både Helseministeren og Kommunalminis-
teren er sentrale i dette arbeidet. 

Fagforbundet, som organiserer mange 
av de ansatte i kommunalt helsevesen, er 
positive til Samhandlingsreformens hen-
sikt, nemlig å få til en bedre organisering 
av helsetjenester mellom kommunene og 
helseforetakene. Samtidig er de oppmerk-

somme på erfaringene fra etableringen av 
helseforetakene. 

– Vi forutsetter at regjeringen tar lærdom 
og gir lokaldemokrati og medbestemmelse 
en mye større rolle i Samhandlingsrefor-
men, sier Gerd Kristiansen i Fagforbundet. 

Frivillig 
Fagforbundet advarer derfor mot å bygge 
Samhandlingsreformen på såkalt interkom-
munale selskaper, altså selskapsetableringer 
eller samarbeidsformer mellom kommuner 
utenfor kommunens politiske myndighets-
område. 

– Vi har mange problemer med inter-
kommunale selskaper i dag fordi det ikke er 
noe korresponderende politisk myndighets-
organ. Dette gjelder særlig ansattes medbe-
stemmelse sier Kristiansen. 

Også Kleppa er klar over denne pro-
blemstillingen. Hun forstår Fagforbundets 
bekymring med interkommunale selskaper 
fordi innsyn og åpenhet oft e blir begrenset. 

– Det er viktig å stimulere til samarbeid 
mellom kommunene, men det må ikke gå 
på bekostning av muligheten til demokra-
tisk forvaltning og ansattes medbestemmel-
se, sier hun.  ■■

Vil lære av feil

«Vi må ta lærdom 
av alle feilene som 
ble begått da hel-
seforetakene ble 
etablert»

MAGNHILD MELTVEIT KLEPPA, 

KOMMUNALMINISTER

Opposisjonen på Stortinget reagerer kraf-
tig på regjeringens håndtering av Sam-
handlingsreformen. Stortinget var lovet 
denne reformen i april, men nå er den ut-
satt til juni. Det betyr at dette Stortinget 
ikke rekker å behandle saken før valget. I 
tillegg er reformen redusert i omfang til å 
bare bli en stortingsmelding. 

Høyres Inge Lønning raser.
– Denne behandlingen er det underlig-

ste jeg har sett på lenge. Regjeringen hol-
der Stortinget for narr. Vi rekker ikke å 
behandle denne saken før valget. Helsemi-
nisteren burde derfor holdt tidsfristen eller 
ventet til etter valget, sier Lønning. 

Han mener at hele Samhandlingsrefor-

men i realiteten er et valgkampdokument 
for Ap.

– Vi vet overhodet ikke hva denne refor-
men inneholder, allikevel skal den brukes i 
valgkampen for det den er verdt. Stortin-
get er plassert på sidelinjen i behandlingen 
av denne saken. Slik skal det ikke være, sier 
Lønning.  

Han mener reformen er viktig å debat-
tere fordi det er knyttet store forventninger 
til den. 

– Helseministeren presenterer denne 
reformen som løsningen på alle proble-
mene innen helsevesenet, og så skal ikke 
Stortinget få behandle den. Dette er mer-
kelig, sier Lønning. ■■

– Stortinget holdes for narr
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FEILGREP: Kommunalminister Magnhild M. Kleppa vil lære av feilene i helseforetakene. Hun vil ha mer demokrati og medbestemmelse i Samhandlingsreformen.
 FOTO: BENTE BJERCKE, SCANPIX

HELSE
Av Svenn Arne Lie

Kommunalminister Magnhild 
Meltveit Kleppa vil ikke gjen-
ta feilene fra opprettelsen av 
loven om helseforetak i 2001, 
når hun nå jobber med Sam-
handlingsreformen. Hun er 
særlig oppmerksom på den 
mangelfulle demokratiske 
styringen og ansattes svake 
medbestemmelse i dagens 
foretaksmodell i helsesekto-
ren.

– Vi må ta lærdom av alle 
feilene som ble begått da hel-
seforetakene ble etablert. For 
meg er det en selvfølge at 
medbestemmelse for ansatte 
og demokrati er byggesteine-
ne i arbeidet med Samhand-
lingsreformen, sier Kleppa til 
Klassekampen.

Bekymret
Samhandlingsreformen har 
til hensikt å overføre fl ere hel-

seoppgaver til kommunenivå, 
og bedre koordinere helsetje-
nestene mellom kommunene 
og helseforetakene. Både Hel-
seministeren og Kommunal-
ministeren er sentrale i dette 
arbeidet.

Fagforbundet, som organi-
serer mange av de ansatte i 

kommunalt helsevesen, er 
positive til Samhandlingsre-
formens hensikt, nemlig å få 
til en bedre organisering av 
helsetjenester mellom kom-
munene og helseforetakene. 
Samtidig er de oppmerk-
somme på erfaringene fra 
etableringen av helseforeta-
kene. 

– Vi forutsetter at regjerin-
gen tar lærdom og gir lokalde-
mokrati og medbestemmelse 
en mye større rolle i Sam-
handlingsreformen, sier Gerd 
Kristiansen i Fagforbundet. 

Frivillig 
Fagforbundet advarer derfor 
mot å bygge Samhandlingsre-

formen på såkalt interkom-
munale selskaper, altså sel-
skapsetableringer eller sam-
arbeidsformer mellom kom-
muner utenfor kommunens 
politiske myndighetsområde. 

– Vi har mange problemer 

med interkommunale selska-
per i dag fordi det ikke er noe 
korresponderende politisk 
myndighetsorgan. Dette gjel-
der særlig ansattes medbe-
stemmelse sier Kristiansen. 

Også Kleppa er klar over 
denne problemstillingen. Hun 
forstår Fagforbundets bekym-
ring med interkommunale 
selskaper fordi innsyn og 
åpenhet ofte blir begrenset. 

– Det er viktig å stimulere 
til samarbeid mellom kommu-
nene, men det må ikke gå på 
bekostning av muligheten til 
demokratisk forvaltning og 
ansattes medbestemmelse, 
sier hun.

svennal@klassekampen.no

Vil lære av feil

FAKTA

Samhandlings-          
reformen:
■ Har til hensikt å koordinere 
helsetjenestene mellom kom-
munene og helseforetakene.

■ Kommunene skal få større 
ansvar for helsetjenestene, 
mer behandling skal gjøres 
lokalt.

■ Reformen skulle opprinne-
lig legges fram for Stortinget i 
april, men er utsatt til juni. Det 
nåværende storting rekker ikke 
å behandle Samhandlingsrefor-
men før valget i høst.

■ Forslaget om helseforetaks-
reformen ble fremmet av 
statsråd Tore Tønne (Ap) og 
gjennomført av helseminister 
Dagfi nn Høybråten i 2001.

TAR LÆRDOM: – Demokrati og med-
bestemmelse må bli byggesteinene i 
den nye Samhandlingsreformen. Vi må 
lære av feilene fra helseforetakene, sier 
Kommunalministeren. 

«Vi må ta lærdom 
av alle feilene som 
ble begått da hel-
seforetakene ble 
etablert»

MAGNHILD MELTVEIT KLEPPA, 
KOMMUNALMINISTER

Opposisjonen på Stortinget 
reagerer kraftig på regjerin-
gens håndtering av 
Samhandlingsrefor-
men. Stortinget var 
lovet denne reformen 
i april, men nå er den 
utsatt til juni. Det be-
tyr at dette Stortinget 
ikke rekker å behand-
le saken før valget. I 
tillegg er reformen re-
dusert i omfang til å 
bare bli en stortingsmelding. 

Høyres Inge Lønning raser.
– Denne behandlingen er 

det underligste jeg har sett på 

lenge. Regjeringen holder 
Stortinget for narr. Vi rekker 

ikke å behandle den-
ne saken før valget. 
Helseministeren bur-
de derfor holdt tids-
fristen eller ventet til 
etter valget, sier Løn-
ning.

Han mener at hele 
Samhandlingsrefor-
men i realiteten er et 
valgkampdokument 

for Ap.
– Vi vet overhodet ikke hva 

denne reformen inneholder, 
allikevel skal den brukes i 

valgkampen for det den er 
verdt. Stortinget er plassert 
på sidelinjen i behandlingen 
av denne saken. Slik skal det 
ikke være, sier Lønning.  

Han mener reformen er 
viktig å debattere fordi det er 
knyttet store forventninger til 
den.

– Helseministeren presen-
terer denne reformen som løs-
ningen på alle problemene 
innen helsevesenet, og så skal 
ikke Stortinget få behandle 
den. Dette er merkelig, sier 
Lønning.

svennal@klassekampen.no

– Stortinget holdes for narr

Inge Lønning
Klassekampen 

26. mars 2009:

SAMHANDLINGSREFORM



NEW PUBLIC MANAGEMENT 61

BETALING: – Det blir ikke 
bedre helsetjenester lokalt av 
at kommunene skal betale 
staten for helsetjenestene. 
Samhandlingsreformens 
store svakhet er fi nan-
sieringsordningen, sier pro-
fessor Bjarne Jensen.

■■ Svenn Arne Lie

Med brask og bram la helseminister Bjarne 
Håkon Hanssen (Ap) fram Samhandlings-
reformen i går. Reformens intensjon er å 
legge til rette for bedre samarbeid mellom 
kommunehelsetjenesten og spesialisthelse-
tjenesten. Kort fortalt legger reformen opp 
til at kommunene skal få overført penger fra 
staten for så å bruke disse pengene på å kjøpe 
helsetjenester fra de statlige helseforetakene. 

Bjarne Jensen er professor i økonomi ved 
Høyskolen på Rena. Han har også bakgrunn 
som rådmann, sjef for Kommunekreditt og 
arbeid i Finansdepartementet og Sosialde-
partementet. 

Jensen er i utgangspunktet positiv til re-
formen.

– Det er nødvendig med bedre koordine-

ring mellom primærhelsetjenesten i kommu-
nen og spesialisthelsetjenesten i staten. For 
ikke å si en styrking av primærhelsetjenesten 
ute i kommunene. Dette er bra. Problemet er 
fi nansieringsordningen som det legges opp 
til i reformen. Kommunen skal få penger av 
staten til å betale en liten del av de statlige hel-
setjenestene kommunens innbyggere bruker. 
Dette er en misforstått bruk av økonomiske 
insentivordninger, Jensen til Klassekampen.

Skal betale
Et av forslagene i reformen er blant annet at 
kommunene skal betale 20 prosent av kost-
nadene for pasientene. 

Til tross for at Jensen er begeistret for 
intensjonen i reformen, mener han det er 
naivt å tro at helsetjenestene i kommunene 
blir bedre av at kommunene får ansvaret for 
å betale tjenesten med staten sine penger.

– Det er forunderlig å foreslå at kom-
munene skal overføres statlige midler for 
så å bruke dem for å betale 20 prosent 
av kostnadene ved tjenester i den statlige 
helsetjenesten som kommunenes befolk-
ning bruker. De såkalte insentivvirknin-
ger dette skal ha, fi nnes bare i hodet på 
forvirrete økonomer med dårlig innsikt 
både i kommunenes og helsesektorens vir-
kemåte, sier Jensen.

Han mener denne fi nansieringsordnin-
gen kompliserer en ellers fornuft ig reform 
og skaper unødvendig byråkrati.  

– Det blir også vanskeligere å lage et godt 
system for å fordele inntektsoverføringen fra 
staten uten å ramme de små kommunene. 
Ideen er tydeligvis hentet fra Danmark. Det 
er imidlertid stor forskjell på hvordan dan-
ske og norske kommuner fi nansieres. De 
danske kommuner har egen beskatningsrett 
og får mesteparten av sine inntekter fra en 
egen kommuneskatt. Da kan det være hen-
siktsmessig å sikre at de bidrar til medfi nan-
sieringen av sykehusene. I Norge fi nansieres 
kommunene av staten og da blir denne løs-
ning lite hensiktsmessig, sier han.

Kostnader
Han er derfor skeptisk til forestillingen om at 
kommunene får bedre lokale helsetjenester 
ved at kostnadsbildet blir mer synliggjort.

– Kommunene sørger for å betale for be-
dre primærhelsetjenester hvis de får penger 
fra staten til å gjøre det. Det bør Samhand-
lingsreformen legge opp til.

– Hvordan mener du at Samhandlingsre-
formen kunne gjort dette annerledes?

– Jeg vil enda en gang understreke at 
intensjonen om å styrke helsetjenestene i 
kommunene støtter jeg 100 prosent. Jeg er 
imidlertid kritisk til at betalingsansvaret 
overføres til kommunene, og at dette brukes 
som et argument for at de lokale helsetje-
nestene skal bli så mye bedre. Dette tror jeg 
ikke skjer. Denne reformen hadde stått seg 
mye bedre hvis staten hadde gitt kommune-
ne midler til å styrke primærhelsetjenesten, 
sier Jensen.  ■■
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HELSE
Av Svenn Arne Lie

Med brask og bram la helse-
minister Bjarne Håkon Hans-
sen (Ap) fram Samhandlings-
reformen i går. Reformens in-
tensjon er å legge til rette for 
bedre samarbeid mellom kom-
munehelsetjenesten og spesi-
alisthelsetjenesten. Kort for-
talt legger reformen opp til at 
kommunene skal få overført 
penger fra staten for så å bru-
ke disse pengene på å kjøpe 
helsetjenester fra de statlige 
helseforetakene. 

Bjarne Jensen er professor i 
økonomi ved Høyskolen på 
Rena. Han har også bakgrunn 
som rådmann, sjef for Kom-
munekreditt og arbeid i Fi-
nansdepartementet og Sosial-
departementet.

Jensen er i utgangspunktet 
positiv til reformen.

– Det er nødvendig med be-
dre koordinering mellom pri-
mærhelsetjenesten i kommu-
nen og spesialisthelsetjenes-
ten i staten. For ikke å si en 
styrking av primærhelsetje-
nesten ute i kommunene. Det-
te er bra. Problemet er fi nan-
sieringsordningen som det 
legges opp til i reformen. 
Kommunen skal få penger av 
staten til å betale en liten del 

av de statlige helsetjenestene 
kommunens innbyggere bru-
ker. Dette er en misforstått 
bruk av økonomiske insentiv-
ordninger, Jensen til Klasse-
kampen.

Skal betale
Et av forslagene i reformen er 
blant annet at kommunene 
skal betale 20 prosent av kost-
nadene for pasientene. 

Til tross for at Jensen er be-
geistret for intensjonen i re-
formen, mener han det er 
naivt å tro at helsetjenestene i 
kommunene blir bedre av at 

kommunene får ansvaret for å 
betale tjenesten med staten 
sine penger.

– Det er forunderlig å fore-
slå at kommunene skal over-
føres statlige midler for så å 
bruke dem for å betale 20 
prosent av kostnadene ved 
tjenester i den statlige helse-
tjenesten som kommunenes 
befolkning bruker. De såkal-
te insentivvirkninger dette 
skal ha, fi nnes bare i hodet 
på forvirrete økonomer med 
dårlig innsikt både i kommu-
nenes og helsesektorens vir-
kemåte, sier Jensen.

Han mener denne fi nan-
sieringsordningen komplise-
rer en ellers fornuftig reform 
og skaper unødvendig byrå-
krati.  

– Det blir også vanskeligere 
å lage et godt system for å for-
dele inntektsoverføringen fra 
staten uten å ramme de små 
kommunene. Ideen er tyde-
ligvis hentet fra Danmark. Det 
er imidlertid stor forskjell på 
hvordan danske og norske 
kommuner fi nansieres. De 
danske kommuner har egen 
beskatningsrett og får meste-
parten av sine inntekter fra en 
egen kommuneskatt. Da kan 
det være hensiktsmessig å si-
kre at de bidrar til medfi nan-
sieringen av sykehusene. I 
Norge fi nansieres kommune-
ne av staten og da blir denne 
løsning lite hensiktsmessig, 
sier han.

Kostnader
Han er derfor skeptisk til fore-
stillingen om at kommunene 
får bedre lokale helsetjenester 
ved at kostnadsbildet blir mer 
synliggjort.

– Kommunene sørger for å 
betale for bedre primærhelse-
tjenester hvis de får penger 
fra staten til å gjøre det. Det 
bør Samhandlingsreformen 
legge opp til.

– Hvordan mener du at 
Samhandlingsreformen kun-
ne gjort dette annerledes?

– Jeg vil enda en gang un-
derstreke at intensjonen om å 
styrke helsetjenestene i kom-
munene støtter jeg 100 pro-
sent. Jeg er imidlertid kritisk 
til at betalingsansvaret over-
føres til kommunene, og at 
dette brukes som et argument 
for at de lokale helsetjeneste-
ne skal bli så mye bedre. Dette 
tror jeg ikke skjer. Denne re-
formen hadde stått seg mye 
bedre hvis staten hadde gitt 
kommunene midler til å styr-
ke primærhelsetjenesten, sier 
Jensen.

svennal@klassekampen.no

Kan bli fi nansieringsrot

SVAKHET: – Samhandlingsreformen, som helseminister Bjarne Håkon Hanssen    (bildet) la fram i går, har en stor svakhet og det er fi nansieringssystemet, sier Bjarne Jensen. FOTO: MORTEN HOLM, SCANPIX
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Bente Øien Hauge (bildet), talsperson for Folkebeve-
gelsen for lokalsykehusene, etterlyser ei evaluering 
av helseføretaksreforma. 

– Hovudproblemet i føretaksreforma – rekneskaps-
system og kunstig underfi nansiering er ikkje løyst 
med å lansera ei ny reform, seier Øien Hauge. Ho spør 
også om konsekvensar for dei lokalsjukehusa ein har 
i dag. MF

Etterlyser evaluering

Bente Øien Hauge

Bjarne Håkon Hanssen har hatt ei ekspertgrup-
pe med 13 medlemmer med i arbeidet med 
samhandlingsreforma. Blant dei er professor 
Victor Normann, tidlegare fotballspelar Dagfi nn 
Enerly (bildet), psykolog Nadia Ansar, Kolbjørn 
Almlid, styreleiar i Helse Midt-Norge, og Marit 
Myklebust, styrar for Gatehospitalet, som 
Frelsesarmeen driv i Oslo. MF

Ekspertgruppe
Ifølgje Helse– og omsorgsdepartementet er 
IKT (informasjons- og kommunikasjonstek-
nologi) eit viktig verkemiddel for å realisera 
måla om samhandling i helse– og omsorgste-
nesta.

Ei ny nasjonal eining for utvikling og drift 
av IKT-struktur for helse– og omsorgssekto-
ren skal etablerast sommaren 2009. MF

IKT-satsing
Krav til fi nansieringsordning
– Styrking av kommunehelsetjenesten er bra. Finansierings-
systemet må derfor være tilpasset formålet med offentlig 
sektor. Vi vil ikke ha noe New Public Management eller nye 
regnskapsregler som likner på det de driver med i privat 
næringsliv, sier Geir Mosti nestleder i Fagforbundet. SAL

HELSE
Av Magnhild Folkvord

– Folk skal få meir, betre og tidle-
gare helsetenester nærare heim 

og pårørande, sa statsminister 
Jens Stoltenberg da han i går i 
lag med helseminister Bjarne 
Håkon Hanssen og kommunal-
minister Magnhild Meltveit 
Kleppa presenterte den alt my-
kje omtalte samhandlingsrefor-
ma for helsektoren.

I og med at kommunane skal 
styrkjast, blir denne reforma 

Meir, betre og tidlegare helsetenester
også lansert som ei kommune-
helsereform.

Helseministeren peikte på at 
distrikts– og lokalmedisinske 
senter med senger for pasientar 
som ikkje treng sjukehus, alt er 
bygd opp i fl eire kommunar.

– Slike senter skal vi ha fl eire 
av, dei vil heilt eller delvis er-
statta sjukehusopphald for 
somme pasientgrupper, sa hel-
seministeren.

Sentralt i reforma er at det 
skal brukast økonomiske verke-
middel for å få kommunane til å 

ta større ansvar for pasientar 
som kan få eit anna tilbod enn 
sjukehusopphald. Kommunane 
vil få ansvar for å betala ein del 
av kostnadene ved sjukehusbe-
handling. Dette er tenkt gjen-
nomført ved at 20 prosent av dei 
statlege tilskotta som i dag går 
direkte til dei regionale helsefø-
retaka, skal overførast direkte 
til kommunane, for at dei så 
skal betala til helseføretaka for 
dei pasientane som er på sjuke-
hus.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

HELSE
Av Magnhild Folkvord

Torunn Janbu, president i 
Den norske legeforening, 
meiner det er gode målset-
tingar for den helsereforma 
som regjeringa no går inn 
for.

– Men verkemidla krev 
både diskusjon og utprøving. 
Det trengst ei rekruttering 
av nye fastlegar. Det må først 
og fremst skje ved utdan-
ning av nye legar, og det må 
leggjast til rette slik at nyut-
danna legar vel å arbeida i 
primærhelsetenesta. Til dø-
mes må legevaktordningane 
leggjast opp slik at det ikkje 
blir vakt kvart tredje døgn 
for den einskilde legen, seier 
Janbu til Klassekampen.

Tar minst ti år
Legepresidenten reknar 
med at det vil ta minst ti år å 
rekruttera 2000 nye fastlegar. 
Ho peiker på at nyutdanna 
legar er opptekne av å ha eit 
fagmiljø, og at det må leg-
gjast til rette slik at erfarne 
kollegaer får tid til å gi rett-
leiing.

– Dersom fastlegane skal 
ha mindre tid på legekonto-

ret, må ein sikra at legen i 
stor nok grad er tilgjengeleg 
for pasientane, og det må 
også vera tid til rettleiing og 
forsking, i tillegg til oppgå-
ver som skolehelseteneste 
og sjukeheimar, seier Janbu.

– Kan ei ny fi nansierings-
ordning føra til situasjonar 
der kommunen ikkje har råd 
til å betala sjukehuset for be-
handling det er bruk for?

– Dette må greiast ut grun-
dig og prøvast ut. Det er van-
skeleg å sjå at små norske 
kommunar har den kompe-
tansen som skal til for å 
handtera denne omstillinga. 
Pasientane sin rett til be-
handling må takast hand om 
på forsvarleg vis, seier ho.

Må defi nera ansvar
– Kva kan bli følgjene for sju-
kehusstrukturen dersom det 
skal opprettast ei rekkje nye 
minisjukehus eller helsehus?

– Fleire ord har vore brukt, 
utan at innhaldet er klart de-
fi nert. Før ein går vidare med 
dette, må ein defi nera kven 
som har ansvaret for dei opp-
gåvene som skal løysast. Er 
det klart at det er kommune-
helsetenesta som har ansvar 
for ein pasient etter sjuke-
husopphald, så fi nn ein alltid 
ut om det trengst sjukeheim, 
forsterka sjukeheim eller 
noko anna, seier Janbu.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

– Gode mål, verke-
midla må drøftast

PRESIDENT: Torunn Janbu, Den norske legeforening. 
 FOTO: SARA JOHANNESSEN, SCANPIX 

FAKTA

Samhandlingsreformen:
■ Lovfesting av samhandling mellom kommuner og helseforetak i 
leveringen av helsetjenester.

■ Etablering av nytt økonomisk insentivsystem. Kommunene skal 
betale en del av kostnadene ved å behandle en pasient i sykehus. 

■ 20 prosent av statens tilskudd til helseforetakene skal overføres til 
kommunene.

■ Økonomisk ansvar for utskrivingsklare pasienter skal overføres til 
kommunene fra 2012. Kommunene får overført pengene det koster å 
pasientene liggende i sykehus.

■ I statsbudsjettet for 2010 er det satt av 240 millioner til forebyg-
gende helsetjenester i kommunene.

■ Helsedirektoratet skal gjennomføre systematiske samfunnsøkono-
miske vurderinger av forebyggingstiltak.

■ Større andel av forventet vekst i helse- og omsorgsbudsjett i form 
av frie inntekter til kommunene.

KOM PÅ RØD SOMMERLEIR!
7. juli–12. juli på Strandheim leirsted på Nærsnes

www.roedt.no • 22 98 90 50 • sommerleir@roedt.no

Ingrid Baltzersen skal holde innledning om 
dialektikken mellom antirasisme og feminisme med 
utgangspunkt i Hijab-debatten i vår. 

Meld deg på i dag!

SAMHANDLING: Betre behandling og meir førebyg-
gjande helsearbeid er hovudmål for den samhand-
lingreforma som regjeringa presenterte i går.

«Denne reformen 
hadde stått seg 
mye bedre hvis 
staten hadde 
gitt kommunene 
midler til å styrke 
primærhelsetje-
nesten»

BJARNE JENSEN

BETALING: – Det blir ikke bedre helse-
tjenester lokalt av at kommunene skal 
betale staten for helsetjenestene. Sam-
handlingsreformens store svakhet er 
fi nansieringsordningen, sier professor 
Bjarne Jensen.

Klassekampen 

20. juni 2009:

Kan bli 
fi nansieringsrot

SAMHANDLING: Betre 
behandling og meir førebyg-
gjande helsearbeid er hovud-
mål for den samhandlingre-
forma som regjeringa 
presenterte i går.

■■ Magnhild Folkvord

– Folk skal få meir, betre og tidlegare helse-
tenester nærare heim og pårørande, sa stats-
minister Jens Stoltenberg da han i går i lag 

med helseminister Bjarne Håkon Hanssen 
og kommunalminister Magnhild Meltveit 
Kleppa presenterte den alt mykje omtalte 
samhandlingsreforma for helsektoren.

I og med at kommunane skal styrkjast, 
blir denne reforma også lansert som ei 
kommunehelsereform.

Helseministeren peikte på at distrikts– 
og lokalmedisinske senter med senger for 
pasientar som ikkje treng sjukehus, alt er 
bygd opp i fl eire kommunar.

– Slike senter skal vi ha fl eire av, dei vil 
heilt eller delvis erstatta sjukehusopphald for 
somme pasientgrupper, sa helseministeren.

Sentralt i reforma er at det skal brukast 
økonomiske verkemiddel for å få kommu-
nane til å ta større ansvar for pasientar som 
kan få eit anna tilbod enn sjukehusopphald. 
Kommunane vil få ansvar for å betala ein 
del av kostnadene ved sjukehusbehandling. 
Dette er tenkt gjennomført ved at 20 pro-
sent av dei statlege tilskotta som i dag går 
direkte til dei regionale helseføretaka, skal 
overførast direkte til kommunane, for at dei 
så skal betala til helseføretaka for dei pasi-
entane som er på sjukehus. ■■

Meir, betre og tidlegare helsetenester

«Denne reformen hadde stått seg mye 
bedre hvis staten hadde gitt kommu-
nene midler til å styrke primærhelsetje-
nesten» BJARNE JENSEN

SAMHANDLINGSREFORM
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■■ Ali Esbati

Den Frp-delegasjonen som i vår reiste 
til Malmö-forstedet Rosengård, kunne ikke 
akkurat fi nne belegg for at «Sharia-loven har 
tatt over fullstendig», slik Siv Jensen hadde 
hevdet. Likevel utropte man Rosengård til 
«et klart vitnesbyrd om en totalt feilslått po-
litikk» − et eksempel på «hvordan det kan 
gå hvis vi ikke får en ny politikk» i Norge. 
Journalistene noterte nøye. 

Neste gang foreslår jeg en journalist- og 
Frp-delegasjon til en annen innvandrertett 
svensk bydel: Stockholmsforstaden Rinke-
by, der jeg selv bodde før jeg fl yttet til Norge. 
Dra til legesenteret («vårdcentralen») der 
for å se hvordan det kan gå hvis man får en 
ny politikk som ligger nærmere Frps. 

I den svenske hovedstaden har høyre-
styret gjennomført «Vårdval Stockholm»: 
fri etableringsrett for private selskaper, en 
fi nansierings-modell som legger vekt på 
antallet legebesøk, og fj erning av en forde-
lings-mekanisme som tok hensyn til sosio-
økonomiske forhold. 

Resultatet er at ressursene til den of-
fentlig fi nansierte behandlingen fordeles 
mer «markedsmessig». En ny rapport kon-
staterer at områder med høye inntekter har 
mindre behov for helsetjenester, samtidig 
som ressursene har gått «fra områder/mot-
tak med større behov til tilsvarende områ-
der/mottak med mindre behov». 

Med andre ord mindre helsepenger til 
dem som er fattige og syke − mer til dem 
som er rike og friske. For Rinkeby har det 
gjort at mens pasienttrykket har økt med 
cirka 40 prosent, har man måttet avvikle 
rundt halve personalet. Det gjør sikkert su-
sen for både folkehelsen og integrasjonen. 

En annen eff ekt er at institusjonene tje-
ner på korte legebesøk. Det gjør at man li-
ker forkjølelser og urinveisinfeksjoner, men 
misliker kompliserte sykdomstilfeller. Som 
sjefen for legesenteret i Vårby − en annen 
lite fasjonabel forstad − sier til Dagens Ny-
heter: «Er du multisyk, er du ikke lønnsom. 
Men det er slike pasienter vi har.» 

Systemet er imidlertid til glede for priva-
te helsebedrift er, som nå har tatt over halvpar-
ten av primærhelsetjenesten i Stockholm. En 
lege forteller anonymt om «høyst diskutable 
metoder» på fl ere steder. Pasienter med stølhet 
etter trening oppfordres til å komme inn på 
legebesøk. Prøveresultater meddeles ikke via 
brev, men ved et nytt, unødvendig, legebesøk. 

Nylig kom det fram hvordan helseopp-
lysningstjenesten i Stockholm − som er lagt 
ut på anbud − og noen helsebedrift er, har 
brukt bonussystemer der sykepleiere og le-
ger har fått ekstrabetaling hvis de ekspede-
rer mange pasienter på kort tid. Å ta seg god 
tid til å lytte til pasientenes behov er derimot 
en tapsvirksomhet.

Det står dårlig til med den svenske øko-
nomien. Store skattesenkninger, utsulting 
av off entlig sektor og en aktiv, markedsfun-
damentalistisk passivitet overfor krisen har 
bidratt til at BNP i år synker med cirka seks 
prosent − det verste resultatet siden 40-tal-
let. I denne situasjonen er det naturligvis 
ekstra gledelig for helsebedrift ene å kunne 
presse behandlingskvaliteten og få betalt 
med garanterte skattepenger for å gjøre det. 

Disse selskapene er hovedsakelig inter-
nasjonale konsern, med navn som Carema 
og Attendo. Flere eies av risikokapitalselska-
per. For dem er Sverige et av mange vann-
hull − men et som er uvanlig innbydende. 
Den svenske regjeringen har nemlig drevet 
igjennom en lov som tvinger svenske fyl-
keskommuner å innføre systemer for valg 
av behandling av samme type som i Stock-
holm. Dermed åpnes et marked på 30 mil-
liarder kroner. 

Et betydelig innslag av markedstilpas-
ning og private helsetjenester fi nnes alle-
rede i Norge. Men et raskt blikk på Sverige 
viser at en forberedt høyreregjering raskt 
kan gjøre ting mye verre. Frps besettelse av 
stykkprisfi nansiering, og partiets vektleg-
ging av at det «ikke [skal] være et krav om at 
helse- og omsorgstjenester utføres i off ent-
lig regi, men for off entlig regning» gjør det 
klart hvilken retning norsk helsevesen vil 
ta med markedsliberalere som tilrettelegger 
for den voksende helseindustrien. 

Mer enn fantasiene om Rosengård, kan det 
være verdt å se på det som skjer med svensk 
helsevesen, og hvordan det bærer «et klart 
vitnesbyrd om en totalt feilslått politikk». ■■

Ali Esbati er økonomianalytiker i Manifest 
Analyse

«Å ta seg tid til å 
lytte til pasiente-
nes behov er en 
tapsvirksomhet» 

KLASSEKAMPEN 3Onsdag 15. juli 2009

Læreplanverket tjener først og fremst teoristerke barn med akademikerfor-
eldre eller foreldre i prestisjeyrker. Den kulturen barn fra arbeiderklassen 

har med seg hjemmefra blir mindre verdsatt idet praktiske ferdigheter nedvurde-
res. 

Patrick Lie Andersen. Kronikk, side 15.
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PÅ TEPPET
Silvio-nytt
VG Nett forteller at vår 
gamle kjenning Silvio
Berlusconi har deltatt i 
«gruppesexorgier».
Nå kjenner vi selvfølgelig 
bare til den slags fra 
kulturhistoriske undervis-
ningsfi lmer om romerti-
den, men vi undrer oss 
likevel over hvilke andre 
typer sexorgier som fi ns.

Selvforsvar
Telegram-
byrået
kan melde 
at «Kaká 
forsvarer
Reals
penge-
bruk» – 
noe som 
kanskje
ikke er en 
så veldig oppsiktsvekken-
de nyhet, all den tid 
klubben har brukt 590
millioner kroner på å 
kjøpe, eh, Kaká.

Sprek
Telegrambyrået byr også på 
følgende sensasjonelle 
nyhet, i en sak om den 
brasilianske landslagsstop-
peren Lucio: «Lucio kan gå 
hvis han vil».

Nå er riktignok ikke 
Brasil først og fremst kjent 
for sitt forsvarsspill, men er 
kravene virkelig ikke
høyere enn som så? 

Vennskap
En av våre 
lesere,
som også 
holder
avisa
Nationen,
kan
fortelle at 
avisa
forleden
dag hadde 
forsideoverskriften 
«Dyrevennlig nedslak-
ting» – noe som har fått 
ham til å høre på Ole Paus’ 
klassiske «Jeg er så glad i 
dyr» på en helt ny måte.

Kjærlighet
Nå er vi som nevnt muli-
gens lite bevandret i den 
slags, men selv vi må 
stusse litt når side2.no 
bringer nytt fra de siste 
sexundersøkelsene med 
overskriften «Fire år og 
helst med vibrator».

Det høres slitsomt – og 
ikke minst ensomt – ut, 
syns vi.

Snilt gjort.

Riktig priset.

Den Frp-delegasjonen som i vår reiste til 
Malmö-forstedet Rosengård, kunne ikke 
akkurat fi nne belegg for at «Sharia-loven 
har tatt over fullstendig», slik Siv Jensen 
hadde hevdet. Likevel utropte man 
Rosengård til «et klart vitnesbyrd om en 
totalt feilslått politikk» − et eksempel på 
«hvordan det kan gå hvis vi ikke får en 
ny politikk» i Norge. Journalistene 
noterte nøye. 

Neste gang foreslår jeg en journalist- 
og Frp-delegasjon til en annen innvan-
drertett svensk bydel: Stockholmsforsta-
den Rinkeby, der jeg selv bodde før jeg 
fl yttet til Norge. Dra til legesenteret 
(«vårdcentralen») der for å se hvordan 
det kan gå hvis man får en ny politikk 
som ligger nærmere Frps. 

I den svenske hovedstaden har 
høyrestyret gjennomført «Vårdval 
Stockholm»: fri etableringsrett for 
private selskaper, en fi nansierings-
modell som legger vekt på antallet 
legebesøk, og fjerning av en fordelings-
mekanisme som tok hensyn til sosioøko-
nomiske forhold. 

Resultatet er at ressursene til den 
offentlig fi nansierte behandlingen 
fordeles mer «markedsmessig». En ny 
rapport konstaterer at områder med 
høye inntekter har mindre behov for 
helsetjenester, samtidig som ressursene 
har gått «fra områder/mottak med større 
behov til tilsvarende områder/mottak 
med mindre behov». 

Med andre ord mindre helsepenger til 
dem som er fattige og 
syke − mer til dem som 
er rike og friske. For 
Rinkeby har det gjort at 
mens pasienttrykket 
har økt med cirka 40 
prosent, har man måttet 
avvikle rundt halve 
personalet. Det gjør 
sikkert susen for både folkehelsen og 
integrasjonen.

En annen effekt er at institusjonene 
tjener på korte legebesøk. Det gjør at 
man liker forkjølelser og urinveisinfek-
sjoner, men misliker kompliserte 
sykdomstilfeller. Som sjefen for legesen-
teret i Vårby − en annen lite fasjonabel 
forstad − sier til Dagens Nyheter: «Er du 
multisyk, er du ikke lønnsom. Men det 
er slike pasienter vi har.» 

Systemet er imidlertid til glede for private 
helsebedrifter, som nå har tatt over 
halvparten av primærhelsetjenesten i 

Stockholm. En lege forteller anonymt om 
«høyst diskutable metoder» på fl ere 
steder. Pasienter med stølhet etter trening 
oppfordres til å komme inn på legebesøk. 
Prøveresultater meddeles ikke via brev, 
men ved et nytt, unødvendig, legebesøk. 

Nylig kom det fram hvordan helseopp-
lysningstjenesten i Stockholm − som er 
lagt ut på anbud − og noen helsebedrif-
ter, har brukt bonussystemer der 
sykepleiere og leger har fått ekstrabeta-
ling hvis de ekspederer mange pasienter 
på kort tid. Å ta seg god tid til å lytte til 

pasientenes behov er derimot en taps-
virksomhet.

Det står dårlig til med den svenske 
økonomien. Store skattesenkninger, 
utsulting av offentlig sektor og en aktiv, 
markedsfundamentalistisk passivitet 
overfor krisen har bidratt til at BNP i år 
synker med cirka seks prosent − det 
verste resultatet siden 40-tallet. I denne 
situasjonen er det naturligvis ekstra 
gledelig for helsebedriftene å kunne 
presse behandlingskvaliteten og få 
betalt med garanterte skattepenger for å 
gjøre det. 

Disse selskapene er hovedsakelig 

internasjonale konsern, med navn som 
Carema og Attendo. Flere eies av 
risikokapitalselskaper. For dem er 
Sverige et av mange vannhull − men et 
som er uvanlig innbydende. Den sven-
ske regjeringen har nemlig drevet 
igjennom en lov som tvinger svenske 
fylkeskommuner å innføre systemer for 
valg av behandling av samme type som i 
Stockholm. Dermed åpnes et marked på 
30 milliarder kroner. 

Et betydelig innslag av markedstilpas-
ning og private helsetjenester fi nnes 
allerede i Norge. Men et raskt blikk på 
Sverige viser at en forberedt høyreregje-
ring raskt kan gjøre ting mye verre. Frps 
besettelse av stykkprisfi nansiering, og 
partiets vektlegging av at det «ikke 
[skal] være et krav om at helse- og 
omsorgstjenester utføres i offentlig regi, 
men for offentlig regning» gjør det klart 
hvilken retning norsk helsevesen vil ta 
med markedsliberalere som tilretteleg-
ger for den voksende helseindustrien. 

Mer enn fantasiene om Rosengård, 
kan det være verdt å se på det som skjer 
med svensk helsevesen, og hvordan det 
bærer «et klart vitnesbyrd om en totalt 
feilslått politikk».

Ali Esbati
Økonomianalytiker i Manifest Analyse

esbati.ali@gmail.com
Oversatt av Lars Nygaard
Økonomene Ingvild Almås, Ali Esbati, Marianne
Marthinsen og Erik S. Reinert skriver onsdager i
Klassekampen. Radikalt økonominettverk fi nner du på 
www.okonominettverket.no.

Helsefarlig marked

KRON OG
MYNT

Ali Esbati

Et blikk på Sverige viser at en høyreregjering raskt kan gjøre ting verre.

 ILLUSTRASJON: KNUT LØVÅS

«Å ta seg tid til å lytte 
til pasientenes behov er 
en tapsvirksomhet» 

KOMMENTAR

Et blikk på Sverige viser at 
en høyreregjering raskt kan 
gjøre ting verre.

Helsefarlig 
marked Klassekampen 

15. juli 2009:

■■ Jens Ingvald Olsen

Samhandlingsreformen, nedfelt i 
Stortingsmelding 47, 2009, er det hel-
sepolitiske fl aggskipet som Ap og den 
rødgrønne regjeringa går til valg på. 
Statsråd Bjarne Håkon Hanssen og re-
gjeringa valgte å presentere dette på av-
slutningsdagen for stortingsperioden, 
samtidig med at stortingspolitikerne og 
media tok politisk ferie. 

Sentrale deler av Samhandlingsre-
formen skal gjennomføres allerede fra 
1. januar 2012. På dette tidspunkt skal 
fi nansieringsstrukturen være på plass, 
og kommunene forpliktet til å overta 
20 prosent av helseforetakenes budsjett. 
Småkommuner må inngå forpliktende 
avtaler med nabokommuner slik at den 
nye «helsekommunen» inkluderer mi-
nimum 10.000 innbyggere. For Troms 
innebærer det at for eksempel alle 
kommunene nord for Tromsø må gå 
sammen for å etablere en «helsekom-
mune». Økninga i helsebudsjettene 
skal i hovedsak skje på kommunenivå. 
Eksempelvis skal det aller meste av nye 
legestillinger opprettes i kommunene, 
og ikke som nå i sjukehusa. 

Denne reformen kan også sees på 
som en fallitterklæring over sjukehus-
reformen som Ap gjennomførte i 2002, 
da staten overtok spesialisthelsetjenes-
ten fra fylkeskommunene. Spesialist-
helsetjenesten i Norge omfatter sykehus 
og institusjoner innen somatikk, psy-
kisk helsevern og tverrfaglig spesiali-
sert behandling av rusmiddelmisbruk, 
ambulansetjeneste og privatpraktise-
rende spesialister med drift savtale. Tje-
nesten er organisert gjennom regionale 
helseforetak, og det er primærlegene 
som gir henvisning videre til spesialist 
dersom det er medisinsk nødvendig. 
Regjeringa forsikrer likevel om at det 
ikke er aktuelt med en tilbakeføring til 
fylkeskommunene, men mye av argu-
mentasjonen i stortingsmeldinga er slik 
at en fylkeskommunal- eller kommunal 
overtakelse av spesialisthelsetjenesten 
er det eneste logiske. 

Reformen får store helsepolitiske 
konsekvenser, og fortjener mediefokus 
og politisk debatt. Det nye Stortinget 
som velges i september skal gjennom-
føre reformen. Imidlertid er stortings-

Det nye forholdet mellom kom
abrakadabra, skriver Jens Ingv

En helsefar

SAMHANDLINGSREFORM
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partiene enige om hovedinnholdet i Sam-
handlingsreformen, og vil neppe sørge for 
opprørt hav når reformen settes på dags-
orden. Sp og SV, som under normale om-
stendigheter ville ha vært i opposisjon til 
Samhandlingsreformen, sitter nå i regjering 
og har latt seg overtale av Ap til å gå god 
for reformen. «Forliket» mellom regjeringa, 
KrF og Venstre like før sommerferien om en 
«velferdsgaranti» er etter min mening en del 
av rammeverket som skal sikre gjennomfø-
ringa av Samhandlingsreformen. For Ven-
stre vil gjennomføring av reformen langt på 
vei innfri kravet om omfattende kommu-
nesammenslåinger. Frp er kanskje ikke helt 
fornøyd, men til gjengjeld så fornøyd med 
kommunesammenslåinga og økt privatise-
ring at de velger å tie. Det samme gjelder 
Høyre – som kanskje hadde ønsket enda 
sterkere fokus på privatisering.

Samhandlingsreformen presenterer 
banale og sjølsagte sannheter nærmest som 
nyoppdagelser: «Både sett i forhold til den 
enkelte og i forhold til samfunnsøkonomi, 
vil det beste være at tiltak og ressurser settes 
inn så tidlig som mulig, slik at sykdom unn-
gås, utsettes eller reduseres. En tilretteleg-
ging av tjenestetilbudet kan i mange tilfeller 
medføre at sykdomsutviklingen hindres tid-
lig i forløpet og dermed gi både befolknin-
gen en helsegevinst og en samfunnsøkono-
misk gevinst ved redusert behov (i praksis 
vil det dreie seg om at veksten blir lavere) 

for mer kostbar sykehusbehandling senere 
i forløpet.»

Hva er de helsepolitiske målene bak slike 
selvfølgeligheter? Regjeringa slipper katta 
delvis ut av sekken på neste side, når de skri-
ver om helseøkonomi: «Dersom vi legger 
til grunn et alternativ med utvidet sykelig-
het (fl ere år med hjelpebehov) vil utgift ene 
til omsorgstjenester utgjøre 10,5 prosent av 
BNP i 2050.» Og videre: «Selv om en vide-
refører dagens standard og dekningsgrad på 
tjenester, så vil de off entlige utgift ene kom-
me til å øke fra 44 pst. av fastlands BNP i dag 
til i størrelsesorden 55 pst. i 2060.» 

Dette vil regjeringa unngå, og bygger 
nå ned dagens standard og dekningsgrad i 
ly av uforpliktende og innholdsløse fraser 
om forebygging som om dette skulle kunne 
kompensere for nedbygginga av spesialist-
helsetjenesten. Eff ekten av forebyggingen 
som presenteres i reformen kan forhåpent-
ligvis innkasseres en gang i framtida, men 
kan ikke erstatte dagens spesialisthelsetje-
nester. Forebygging må komme i tillegg til 
dagens kurative tilbud. Dette er banalt, men 
later til å være ukjent for statsråden og hans 
rådgivere. 

Regjeringa fortsetter: «Anslag viser at 
hver syvende somatisk sykehusseng i 2007 
var belagt med pasienter som enten var ut-
skrivningsklare eller som aldri burde vært 
på sykehus. Fortsetter vi den samme prak-
sisen vil hver fj erde til femte somatiske sy-
kehusseng i 2030 være belagt med denne 
pasientgruppen, grunnet økning av andelen 
eldre. Tilsvarende tall for psykisk helsevern 
er nærmere hver tredje seng.»

Finnes det belegg for disse påstandene? 
Hvilke pasienter er det som aldri burde vært 
på sykehus? Hva slags studier er gjort på 
dette? 

Helsepersonell i geriatrien framhever at 
dette dreier seg om syke gamle som oft e har 
sammensatte sykdommer, stor funksjons-
svikt og som trenger bedre diagnostikk så 
vel som bedre behandling nettopp av spe-
sialisthelsetjenesten. Mange av disse presses 
for tidlig ut av sykehuset. I stedet for å bygge 
ut og styrke spesialisthelsetjenesten for eldre 
krympes nå det geriatriske tilbudet. Det har 
ikke minst skjedd ved universitetssykehu-
sene. Samhandlingsreformens svar på dette 
er å skape et inntrykk av at årsaken til de 
mange «utskrivningsklare» ikke er mangel-
full diagnostikk, behandling, rehabilitering 
og omsorg, men derimot mangel på sam-

handling og dårlig samarbeid mellom spe-
sialist- og kommunehelsetjenesten. Sam-
handlingsutvalg og samhandlingsmøter er 
den nye vekstnæringa i helsesektoren om 
dagen, og legger beslag på tid, personell og 
stillinger i en travel hverdag. Hvorvidt den-
ne vekstnæringa bidrar til å bedre folkehelsa 
burde bli gjenstand for evaluering. 

Regjeringa oppsummerer situasjo-
nen på denne måten: «Regjeringen mener 
at dersom det ikke settes inn tiltak vil utvik-
lingen: 

– bli en trussel mot samfunnets bæreev-
ne, både med hensyn til tilgang på arbeids-
kraft  og samfunnsøkonomi

– over tid gjøre det nødvendig med prio-
riteringsbeslutninger som vil bryte med 
grunnleggende verdier i den norske vel-
ferdsmodellen».

Det er sjølsagt ulike måter å tolke disse 
«analysene» på. Framskriving av utviklinga 
på dette området er og blir et teoretisk pro-
dukt. Det alvorlige er imidlertid at politikken 
settes i verk i dag. Når tilgangen til den of-
fentlige spesialisthelsetjenesten blir mindre, 
vil det sjølsagt gi god grobunn for private 
spesialisttilbud. Bedrift er og enkeltpersoner 
som har råd vil tegne forsikringer som gir 
muligheter for å få den nødvendige spesia-
listbehandlinga. Dette innebærer naturligvis 
en sterk svekking av den norske velferdssta-
ten og velferdsmodellen slik vi kjenner den i 
dag. Det er derfor helt naturlig at høyrepar-
tiene er fornøyde. Og det blir et nytt vekst-
marked for forsikringskapitalen. Tilrettelagt 
av ei rødgrønn regjering!

Tiltakene i Samhandlingsreformen be-
grunnes med et ønske om å bedre folkehel-
sa, bremse utviklinga av folkesykdommene, 
kols, diabetes, psykiske lidelser og rusrela-
terte helseskader, samt eldrebølgen. Hvor-
dan slike mål skal oppnås ved å bygge ned en 
mangelfull spesialisthelsetjeneste er ikke lett 
å forstå. Samtidig er det et stort problem for 
regjeringa at Norge er galt skrudd sammen. 
Bosettingsmønster, alderssammensetning 
og helsetilstand harmonerer ikke med kapi-
talismens krav i Norge – det som regjeringa 
kaller «samfunnets økonomiske bæreevne». 

Det forebyggende helsearbeidet skal 
ifølge Samhandlingsreformen nå prioriteres 
kraft ig i kommunene; befolkninga må ikke 
bli pasienter, og kommunene må i større 
grad ta ansvar for sine utskrivningsklare 
pasienter i sjukehus. Men, dersom 
ikke dette lykkes, må kommune-
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Samhandlingsreformen, nedfelt i 
Stortingsmelding 47, 2009, er det 
helsepolitiske fl aggskipet som Ap 
og den rødgrønne regjeringa går 
til valg på. Statsråd Bjarne Håkon 
Hanssen og regjeringa valgte å 
presentere dette på avslutnings-
dagen for stortingsperioden, sam-
tidig med at stortingspolitikerne 
og media tok politisk ferie. 

Sentrale deler av Samhand-
lingsreformen skal gjennomføres 
allerede fra 1. januar 2012. På 
dette tidspunkt skal fi nansie-
ringsstrukturen være på plass, og 
kommunene forpliktet til å 
overta 20 prosent av helseforeta-
kenes budsjett. Småkommuner 
må inngå forpliktende avtaler 
med nabokommuner slik at den 
nye «helsekommunen» inklude-
rer minimum 10.000 innbyggere. 
For Troms innebærer det at for 
eksempel alle kommunene nord 
for Tromsø må gå sammen for å 
etablere en «helsekommune». 
Økninga i helsebudsjettene skal i 
hovedsak skje på kommunenivå. 
Eksempelvis skal det aller meste 
av nye legestillinger opprettes i 
kommunene, og ikke som nå i 
sjukehusa. 

Denne reformen kan også sees 
på som en fallitterklæring over 
sjukehusreformen som Ap 
gjennomførte i 2002, da staten 
overtok spesialisthelsetjenesten 
fra fylkeskommunene. Spesialist-
helsetjenesten i Norge omfatter 
sykehus og institusjoner innen 
somatikk, psykisk helsevern og 
tverrfaglig spesialisert behand-

ling av rusmiddelmisbruk, 
ambulansetjeneste og privat-
praktiserende spesialister med 
driftsavtale. Tjenesten er organi-
sert gjennom regionale helsefor-
etak, og det er primærlegene som 
gir henvisning videre til spesia-

list dersom det er medisinsk 
nødvendig. Regjeringa forsikrer 
likevel om at det ikke er aktuelt 
med en tilbakeføring til fylkes-
kommunene, men mye av 
argumentasjonen i stortingsmel-
dinga er slik at en fylkeskommu-
nal- eller kommunal overtakelse 
av spesialisthelsetjenesten er det 
eneste logiske. 

Reformen får store helsepolitiske 
konsekvenser, og fortjener 
mediefokus og politisk debatt. 
Det nye Stortinget som velges i 
september skal gjennomføre 
reformen. Imidlertid er stortings-
partiene enige om hovedinnhol-
det i Samhandlingsreformen, og 
vil neppe sørge for opprørt hav 
når reformen settes på dagsor-
den. Sp og SV, som under nor-
male omstendigheter ville ha 
vært i opposisjon til Samhand-
lingsreformen, sitter nå i regje-
ring og har latt seg overtale av Ap 

til å gå god for reformen. «Forli-
ket» mellom regjeringa, KrF og 
Venstre like før sommerferien om 
en «velferdsgaranti» er etter min 
mening en del av rammeverket 
som skal sikre gjennomføringa 
av Samhandlingsreformen. For 

Venstre vil gjennomføring av 
reformen langt på vei innfri 
kravet om omfattende kommune-
sammenslåinger. Frp er kanskje 
ikke helt fornøyd, men til gjen-
gjeld så fornøyd med kommune-
sammenslåinga og økt privatise-
ring at de velger å tie. Det samme 
gjelder Høyre – som kanskje 
hadde ønsket enda sterkere fokus 
på privatisering.

Samhandlingsreformen presente-
rer banale og sjølsagte sannheter 
nærmest som nyoppdagelser: 
«Både sett i forhold til den 
enkelte og i forhold til samfunns-
økonomi, vil det beste være at 
tiltak og ressurser settes inn så 
tidlig som mulig, slik at sykdom 
unngås, utsettes eller reduseres. 
En tilrettelegging av tjenestetil-
budet kan i mange tilfeller 
medføre at sykdomsutviklingen 
hindres tidlig i forløpet og 
dermed gi både befolkningen en 
helsegevinst og en samfunnsøko-
nomisk gevinst ved redusert 
behov (i praksis vil det dreie seg 
om at veksten blir lavere) for mer 
kostbar sykehusbehandling 
senere i forløpet.»

Hva er de helsepolitiske 
målene bak slike selvfølgelighe-
ter? Regjeringa slipper katta 
delvis ut av sekken på neste side, 
når de skriver om helseøkonomi: 
«Dersom vi legger til grunn et 
alternativ med utvidet sykelighet 
(fl ere år med hjelpebehov) vil 
utgiftene til omsorgstjenester 
utgjøre 10,5 prosent av BNP i 
2050.» Og videre: «Selv om en 
viderefører dagens standard og 
dekningsgrad på tjenester, så vil 
de offentlige utgiftene komme til 
å øke fra 44 pst. av fastlands BNP 
i dag til i størrelsesorden 55 pst. i 
2060.»

Dette vil regjeringa unngå, og 
bygger nå ned dagens standard 
og dekningsgrad i ly av uforplik-
tende og innholdsløse fraser om 
forebygging som om dette skulle 
kunne kompensere for nedbyg-
ginga av spesialisthelsetjenesten. 
Effekten av forebyggingen som 
presenteres i reformen kan 
forhåpentligvis innkasseres en 
gang i framtida, men kan ikke
erstatte dagens spesialisthelsetje-
nester. Forebygging må komme i
tillegg til dagens kurative tilbud. 
Dette er banalt, men later til å 
være ukjent for statsråden og 
hans rådgivere. 

Regjeringa fortsetter: «Anslag 
viser at hver syvende somatisk 
sykehusseng i 2007 var belagt 
med pasienter som enten var 
utskrivningsklare eller som aldri 
burde vært på sykehus. Fortsetter 
vi den samme praksisen vil hver 
fjerde til femte somatiske 
sykehusseng i 2030 være belagt 

Det nye forholdet mellom kommuner og helseforetak framstår som et organisatorisk abrakadabra, skriver Jens Ingvald Olsen.

En helsefarlig reform
MED ANDRE
ORD

Jens Ingvald Olsen

med denne pasientgruppen, 
grunnet økning av andelen eldre. 
Tilsvarende tall for psykisk 
helsevern er nærmere hver tredje 
seng.»

Finnes det belegg for disse 
påstandene? Hvilke pasienter er 
det som aldri burde vært på 
sykehus? Hva slags studier er 
gjort på dette? 

Helsepersonell i geriatrien 
framhever at dette dreier seg om 
syke gamle som ofte har sam-
mensatte sykdommer, stor 
funksjonssvikt og som trenger 
bedre diagnostikk så vel som 
bedre behandling nettopp av 
spesialisthelsetjenesten. Mange 
av disse presses for tidlig ut av 
sykehuset. I stedet for å bygge ut 
og styrke spesialisthelsetjenesten 
for eldre krympes nå det geria-
triske tilbudet. Det har ikke 
minst skjedd ved universitetssy-
kehusene. Samhandlingsrefor-
mens svar på dette er å skape et 
inntrykk av at årsaken til de 
mange «utskrivningsklare» ikke 
er mangelfull diagnostikk, 
behandling, rehabilitering og 
omsorg, men derimot mangel på 
samhandling og dårlig samarbeid 

setjeneste som tilbyr 52 ukers 
ventetid på en hofteoperasjon? 
Skal et mangelfullt ortopedisk 
tilbud svekkes ytterligere og 
erstattes med uforpliktende 
fraser om livsstil og forebygging? 
Dersom kommunene skal stå for 
en større andel av helsetjenesten, 
vil sjølsagt kostnadene øke 
tilsvarende. Eller skal de nye 
legene i kommunene tilbys 
hjelpepleierlønn?

Det nye forholdet mellom 
kommunene og helseforetakene 
framstår som et organisatorisk 
abrakadabra: «En ny framtidig 
kommunal rolle betyr ikke at 
spesialisthelsetjenesten svekkes, 
men rollene og oppgavene vil 
endres. Det blir en tyngdepunkt-
sforskyvning over fra spesialist-
helsetjenesten til mer fokus på 
kommunehelsetjenesten. 
Spesialisthelsetjenesten og 
kommunehelsetjenesten skal bli 
mer likeverdige beslutningsta-
kere, i den forstand at ikke en av 
aktørenes premisser ensidig blir 
dominerende for arbeidet.» 

For undertegnede er det en 
åpenbar sammenheng mellom 
tilgang på og bruk av helsetjenes-
ter. Regjeringa har nok samme 
oppfatning. Den eneste måten å 
redusere forbruket på er å 
redusere tilbudet. Brutalt, men 
mest effektivt, er å redusere eller 
stanse veksten i spesialisthelse-
tjenesten. Det vil naturligvis 
være en politisk umulighet å 
iverksette dette isolert. Derfor får 
samtidig kommunene tilført noe 
økte ressurser – men som ram-
meoverføringer. Kampen om de 
kommunale ressursene blir 
hardere, fjernt fra regjerings-
kvartalet. Som vi vet gikk 
halvparten av Kommune-Norge 
med historisk store underskudd i 
2008, og sannsynligvis skjer det 
samme i 2009. 

Samhandlingsreformen er en
fortsettelse av det store prosjek-
tet som Ap starta tidlig på 1990-
tallet, kjent som New Public 
Management; privatisering av 
Statoil og Telenor, foretaksmodell 
for NSB, Posten og Statkraft og 
så videre. Dette var et prosjekt 
som Stoltenberg I-regjeringa 
videreførte med varierende, men 
likevel stor tilslutning fra resten 
av dagens stortingspartier: 
Sjukehusreformen, Nav-refor-
men, pensjonsreformen, uføre-
pensjonsreformen og nå Sam-
handlingsreformen.

Velferdsstaten er etter Stortin-
gets mening for gunstig for 
befolkninga i Norge. At det er en 
regjering hvor også SV er med 
som legger den foreløpige 
sluttsteinen for det store «New 
Public Management»-prosjektet, 
som Ap tapte stortingsvalget på i 
2001, kan jo være til ettertanke 
for noen hver.

Jens Ingvald Olsen

mellom spesialist- og kommune-
helsetjenesten. Samhandlingsut-
valg og samhandlingsmøter er 
den nye vekstnæringa i helsesek-
toren om dagen, og legger beslag 
på tid, personell og stillinger i en 
travel hverdag. Hvorvidt denne 
vekstnæringa bidrar til å bedre 
folkehelsa burde bli gjenstand 
for evaluering. 

Regjeringa oppsummerer 
situasjonen på denne måten: 
«Regjeringen mener at dersom 
det ikke settes inn tiltak vil 
utviklingen:

– bli en trussel mot samfunnets 
bæreevne, både med hensyn til 
tilgang på arbeidskraft og 
samfunnsøkonomi

– over tid gjøre det nødvendig 
med prioriteringsbeslutninger 
som vil bryte med grunnleggen-
de verdier i den norske velferds-
modellen».

Det er sjølsagt ulike måter å 
tolke disse «analysene» på. 
Framskriving av utviklinga på 
dette området er og blir et 
teoretisk produkt. Det alvorlige er 
imidlertid at politikken settes i 
verk i dag. Når tilgangen til den 
offentlige spesialisthelsetjenes-
ten blir mindre, vil det sjølsagt gi 
god grobunn for private spesia-

listtilbud. Bedrifter og enkeltper-
soner som har råd vil tegne 
forsikringer som gir muligheter 
for å få den nødvendige spesialist-
behandlinga. Dette innebærer 
naturligvis en sterk svekking av 
den norske velferdsstaten og 
velferdsmodellen slik vi kjenner 
den i dag. Det er derfor helt natur-
lig at høyrepartiene er fornøyde. 
Og det blir et nytt vekstmarked 
for forsikringskapitalen. Tilrette-
lagt av ei rødgrønn regjering!

Tiltakene i Samhandlingsre-
formen begrunnes med et ønske 
om å bedre folkehelsa, bremse 
utviklinga av folkesykdommene, 
kols, diabetes, psykiske lidelser 
og rusrelaterte helseskader, samt 
eldrebølgen. Hvordan slike mål 
skal oppnås ved å bygge ned en 
mangelfull spesialisthelsetje-
neste er ikke lett å forstå. Samti-
dig er det et stort problem for 
regjeringa at Norge er galt 
skrudd sammen. Bosettingsmøn-
ster, alderssammensetning og 
helsetilstand harmonerer ikke 
med kapitalismens krav i Norge – 
det som regjeringa kaller «sam-
funnets økonomiske bæreevne». 

Det forebyggende helsearbei-
det skal ifølge Samhandlingsre-
formen nå prioriteres kraftig i 
kommunene; befolkninga må 

ikke bli pasienter, og kommu-
nene må i større grad ta ansvar 
for sine utskrivningsklare 
pasienter i sjukehus. Men, 
dersom ikke dette lykkes, må 
kommunene sjøl fi nansiere en 
større del av framtidige sjuke-
husopphold. Dette skal tas av de 
«20 prosentene» av helseforeta-
kenes budsjett som fra 2012 blir 
tildelt kommunene. De samme 
pengene skal også fi nansiere ei 
kraftig styrking av den kommu-
nale etter- og ferdigbehandling 
av pasienter fra sjukehusene.

Det gjentas en rekke steder i 
stortingsmeldinga at helsetjenes-
tene er billigere i kommunene 
enn på sjukehusene, og derfor 
bør mer av helsetjenestene 
utføres på kommunalt nivå. Men 
Bjarne Håkon Hanssen og resten 
av regjeringa er sjølsagt innfor-
stått med at helsetjenestetilbudet 
i kommunene ikke kan ta seg av 
syke mennesker som krever 
avansert medisinsk teknisk 
utstyr og spesiell kompetanse til 
diagnostikk og behandling. 
Gamle pasienter med sammen-
satte og uklare sykdomsbilder er 
eksempler på dette. Eller et 
annet eksempel: Hva gjør 
regjeringa med en spesialisthel-
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«Det blir et nytt vekstmarked 
for forsikringskapitalen. Til-
rettelagt av ei rødgrønn re-
gjering!»

FAKTA

Saken:
■ Før sommerferien presenterte 
regjeringen sitt nye helsepolitiske 
fl aggskip, Samhandlingsreformen.

■ I denne artikkelen gir Jens Ing-
vald Olsen en kritisk gjennomgang 
av regjeringens reformforslag.

■ Olsen mener Samhandlingsrefor-
men innebærer en sterk svekking 
av den norske velferdsstaten og 
velferdsmodellen slik vi kjenner 
den i dag. 

■ Han ser reformen som en direkte 
fortsettelse av Aps orientering mot 
såkalt «New Public Management» 
på 1990-tallet.

■ Det bør være et tankekors at 
nettopp denne formen for privati-
sering av offentlig sektor lå bak Aps 
katastrofevalg i 2001, konkluderer 
Olsen.

Forfatteren:
■ Jens Ingvald Olsen er stortings-
kandidat for Rødt i Troms.mmuner og helseforetak framstår som et organisatorisk 

vald Olsen.
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Saken:
■ Før sommerferien presenterte regjeringen 
sitt nye helsepolitiske fl aggskip, Samhand-
lingsreformen.
■ I denne artikkelen gir Jens Ingvald Olsen 
en kritisk gjennomgang av regjeringens 
reformforslag.
■ Olsen mener Samhandlingsreformen 
innebærer en sterk svekking av den norske 
velferdsstaten og velferdsmodellen slik vi 
kjenner den i dag. 
■ Han ser reformen som en direkte fortset-
telse av Aps orientering mot såkalt «New 
Public Management» på 1990-tallet.
■ Det bør være et tankekors at nettopp denne 
formen for privatisering av offentlig sektor lå 
bak Aps katastrofevalg i 2001, konkluderer 
Olsen.

Forfatteren:
■ Jens Ingvald Olsen er stortingskandidat for 
Rødt i Troms.
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ne sjøl fi nansiere en større del av 
framtidige sjukehusopphold. Dette 

skal tas av de «20 prosentene» av helsefor-
etakenes budsjett som fra 2012 blir tildelt 
kommunene. De samme pengene skal også 
fi nansiere ei kraft ig styrking av den kom-
munale etter- og ferdigbehandling av pasi-
enter fra sjukehusene.

Det gjentas en rekke steder i stortings-
meldinga at helsetjenestene er billigere i 
kommunene enn på sjukehusene, og derfor 
bør mer av helsetjenestene utføres på kom-
munalt nivå. Men Bjarne Håkon Hanssen 
og resten av regjeringa er sjølsagt innforstått 
med at helsetjenestetilbudet i kommunene 
ikke kan ta seg av syke mennesker som kre-
ver avansert medisinsk teknisk utstyr og spe-
siell kompetanse til diagnostikk og behand-
ling. Gamle pasienter med sammensatte og 
uklare sykdomsbilder er eksempler på dette. 
Eller et annet eksempel: Hva gjør regjeringa 
med en spesialisthelsetjeneste som tilbyr 52 
ukers ventetid på en hoft eoperasjon? Skal 
et mangelfullt ortopedisk tilbud svekkes 
ytterligere og erstattes med uforpliktende 
fraser om livsstil og forebygging? Dersom 
kommunene skal stå for en større andel av 
helsetjenesten, vil sjølsagt kostnadene øke 
tilsvarende. Eller skal de nye legene i kom-
munene tilbys hjelpepleierlønn? 

Det nye forholdet mellom kommunene 
og helseforetakene framstår som et orga-
nisatorisk abrakadabra: «En ny framtidig 
kommunal rolle betyr ikke at spesialisthel-
setjenesten svekkes, men rollene og oppga-
vene vil endres. Det blir en tyngdepunkts-
forskyvning over fra spesialisthelsetjenesten 
til mer fokus på kommunehelsetjenesten. 
Spesialisthelsetjenesten og kommunehel-
setjenesten skal bli mer likeverdige beslut-
ningstakere, i den forstand at ikke en av ak-
tørenes premisser ensidig blir dominerende 
for arbeidet.» 

For undertegnede er det en åpenbar sam-
menheng mellom tilgang på og bruk av 
helsetjenester. Regjeringa har nok samme 
oppfatning. Den eneste måten å redusere 
forbruket på er å redusere tilbudet. Brutalt, 
men mest eff ektivt, er å redusere eller stanse 
veksten i spesialisthelsetjenesten. Det vil na-
turligvis være en politisk umulighet å iverk-
sette dette isolert. Derfor får samtidig kom-
munene tilført noe økte ressurser – men 
som rammeoverføringer. Kampen om de 
kommunale ressursene blir hardere, fj ernt 

fra regjeringskvartalet. Som vi vet gikk halv-
parten av Kommune-Norge med historisk 
store underskudd i 2008, og sannsynligvis 
skjer det samme i 2009. 

Samhandlingsreformen er en fortset-
telse av det store prosjektet som Ap starta 
tidlig på 1990-tallet, kjent som New Public 
Management; privatisering av Statoil og 
Telenor, foretaksmodell for NSB, Posten og 
Statkraft  og så videre. Dette var et prosjekt 
som Stoltenberg I-regjeringa videreførte 
med varierende, men likevel stor tilslutning 
fra resten av dagens stortingspartier: Sju-
kehusreformen, Nav-reformen, pensjonsre-
formen, uførepensjonsreformen og nå Sam-
handlingsreformen. 

Velferdsstaten er etter Stortingets mening 
for gunstig for befolkninga i Norge. At det er 
en regjering hvor også SV er med som leg-
ger den foreløpige sluttsteinen for det store 
«New Public Management»-prosjektet, som 
Ap tapte stortingsvalget på i 2001, kan jo 
være til ettertanke for noen hver.  ■■

» «Det blir et nytt vekstmarked for forsi-
kringskapitalen. Tilrettelagt av ei rød-
grønn regjering!»

BOIKOTT: Oslo kommune vil 
gjennomføre mappeevalu-
ering av barnehagebarn i 
Oslo. – Vi vil ikke sette karak-
terer på barna, sier Erik 
Nygaard.
■■ Pål Hellesnes (tekst)

Et nytt pilotprosjekt med mappeevaluering 
av barn i overgangen fra barnehagen til sko-
len har utløst en bitter strid i Oslo kommu-
ne. Nå har Utdanningsforbundet i Østensjø 
bydel vedtatt å oppfordre alle berørte parter 
– foreldre, barnehager og skoler – til å boi-
kotte prosjektet.

– Vi mener at dette kan være skadelig 
for det halve årskullet med Oslounger som 
berøres av pilotprosjektet, sier Erik Nygaard 
til Klassekampen.

Karakterer
Nygaard er pedagogisk leder ved Havnehagan 
friluft sbarnehage i bydel Østensjø, en av to 

Oslo-bydeler som er med i prøveprosjektet.
– Vi er glade i barna vi har ansvaret for, 

og ønsker dem en vellykket overgang til 
skolen og livet videre, noe dette karakter-
systemet vil stå i veien for, sier han.
 Prosjektet heter «Her kommer jeg...» og 
er todelt. Den ene delen er en evaluering 
barna selv skal ta del i, der de skal si noe om 
hva de liker å gjøre, og hva de kan. Denne 
delen har Nygaard ingen problemer med. 
Den andre delen består i at de ansatte ved 
barnehagene skal vurdere hvert enkelt barn 
ut fra 48 ulike spørsmål, som «Kan barnet 
kaste og motta ball på 2 meters avstand?», 
«Forstår barnet tema i lek som er initiert 
av andre?» og «Kan barnet regne +/- med 
konkreter til 5?». På alle spørsmålene skal 
de graderes fra «Oft e», via «Av og til», og 
«Sjelden», til «Ikke ennå».

Denne evalueringen skal oversendes til 
skolen barnet skal starte på. Der skal den 
omregnes til en tallvurdering, fra 0 til 3 po-
eng på hvert felt. Disse skal så summeres til 
en samlet vurdering. Får man 0-15 poeng 
innen et felt, trenger man tilrettelagt opplæ-

ring. Scorer barnet fra 26 poeng og opp, reg-
nes de å ha «Aldersadekvate ferdigheter».

– Dette kan best beskrives som av-
gangskarakterer for barnehagebarn, sier 
Nygaard.

Gruppeinndeling
Ifølge veiledningsbrosjyren for prosjektet er 
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BARNEHAGE
Av Pål Hellesnes (tekst) og 

Torkjell Trædal (foto)

Et nytt pilotprosjekt med 
mappeevaluering av barn i 
overgangen fra barnehagen til 
skolen har utløst en bitter 
strid i Oslo kommune. Nå har 
Utdanningsforbundet i Østen-
sjø bydel vedtatt å oppfordre 
alle berørte parter – foreldre, 
barnehager og skoler – til å 
boikotte prosjektet.

– Vi mener at dette kan 
være skadelig for det halve 
årskullet med Oslounger som 
berøres av pilotprosjektet, 
sier Erik Nygaard til Klasse-
kampen.

Karakterer
Nygaard er pedagogisk leder 
ved Havnehagan friluftsbar-
nehage i bydel Østensjø, en av 
to Oslo-bydeler som er med i 
prøveprosjektet.

– Vi er glade i barna vi har 
ansvaret for, og ønsker dem 
en vellykket overgang til 
skolen og livet videre, noe 

dette karaktersystemet vil 
stå i veien for, sier han.
 Prosjektet heter «Her kom-
mer jeg...» og er todelt. Den 
ene delen er en evaluering 
barna selv skal ta del i, der de 
skal si noe om hva de liker å 
gjøre, og hva de kan. Denne 
delen har Nygaard ingen pro-
blemer med. Den andre de-
len består i at de ansatte ved 
barnehagene skal vurdere 
hvert enkelt barn ut fra 48 
ulike spørsmål, som «Kan 
barnet kaste og motta ball på 
2 meters avstand?», «Forstår 
barnet tema i lek som er initi-
ert av andre?» og «Kan bar-
net regne +/- med konkreter 
til 5?». På alle spørsmålene 
skal de graderes fra «Ofte», 
via «Av og til», og «Sjelden», 
til «Ikke ennå».

Denne evalueringen skal 
oversendes til skolen barnet 
skal starte på. Der skal den 
omregnes til en tallvurde-
ring, fra 0 til 3 poeng på hvert 
felt. Disse skal så summeres 
til en samlet vurdering. Får 
man 0-15 poeng innen et felt, 
trenger man tilrettelagt opp-
læring. Scorer barnet fra 26 
poeng og opp, regnes de å ha 
«Aldersadekvate ferdighe-
ter».

– Dette kan best beskrives 
som avgangskarakterer for 
barnehagebarn, sier Ny-
gaard.

Gruppeinndeling
Ifølge veiledningsbrosjyren 
for prosjektet er målet med 
evalueringen «å samle og sys-
tematisere nødvendig infor-
masjon fra alle aktørene i bar-
nets overgang mellom barne-
hage og skole». Det står at når 
barna begynner på skolen, 
skal de deles inn i basisgrup-
per «ut fra informasjon fra 
«Her kommer jeg...» og kart-
leggingsskjema».

Mens Klassekampen snak-
ker med Nygaard, er han tra-
velt opptatt med å forberede 
en skogstur for barna i barne-
hagen.

– Nå bretter jeg vottene til 
en gutt. Det at jeg må hjelpe 
ham med det vil kunne re-
dusere scoren til den gutten 

sin måloppnåelse i motoris-
ke ferdigheter. Vet egentlig 
foreldrene at vi er pålagt å 
gjennomføre en slik vurde-
ring av barna deres? spør 
han.

Ordrenekt
– Dette er vel ordrenekt mot 
deres arbeidsgiver?

– Vår øverste arbeidsgiver 
er departementet, og vi mener 
denne evalueringen er stikk i 
strid med retningslinjene fra 
departementet. Men ja, vi 
nekter å etterkomme ordren 
fra kommunen om å gjennom-
føre dette prosjektet.

Nygaard sier det er sterk 
oppslutning blant medlem-
mene i Utdanningsforbundet 
om boikottaksjonen.

– Dette er et brudd med de-
res faglige profesjonalitet. 
Det er høyt utdannet folk 
som er gode til å jobbe med 
unger, som føler seg redusert 
til sandpåstrøere som skal 
krysse av på et skjema.

Byrådet i Oslo var i går 
ikke tilgjengelig for kom-
mentar da Klassekampen 
gikk i trykken.

paalh@klassekampen.no

Nekter å
evaluere 
barna

ORDRENEKT: Erik Nygaard vil ikke sette karakterer på barna i Hav-
nehagan friluftsbarnehage.
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FAKTA

«Her kommer jeg ...»:
■ Prøveprosjekt med mappee-
valuering av barn i overgangen 
mellom barnehage og skole.

■ Gjennomføres i bydelene 
Østensjø og Gamle Oslo i Oslo 
kommune. Skal evalueres høs-
ten 2009. Tanken er at resten 
av byen skal ta i bruk opplegget 
seinere.

■ Alle barna skal vurderes ut 
fra 48 spørsmål i fi re kate-
gorier: Motoriske, sosiale, 
matematiske og norskspråklige 
ferdigheter, på en skal fra 0-3.

■ Evalueringen skal danne 
grunnlag for inndeling i basis-
grupper, og tilpasset undervis-
ning.

Brit Nordbrønd, høyskole-
lektor ved avdeling for læ-
rerutdanning og internasjo-
nale studier, mener prøve-
prosjektet i Oslo er lovstri-
dig.

– Jeg vil appellere til forel-
drene om at de må proteste-
re mot dette. Det står i ram-
meplan for barnehagen, en 
forskrift til barnehageloven, 
at «som hovedregel skal 
man ikke sette mål på og 
vurdere enkeltbarn», sier 
hun.

Hun er nervøs for at eva-
lueringen skal fungere til å 
stemple barna.

– Det står at evalueringene 
kan brukes til å plassere bar-

na i klasserommet. Det lig-
ger en sortering her, som jeg 
er bekymret for at skal på-
virke barnas selvforståelse.

– Kan ikke evalueringen 
brukes til å gi individuell til-
passing?

– Det er retorikkens slør 
over prosjektet. Det går inn i 
den politiske trenden med 
stadig mer testing. Men her 
skal barna rangeres etter 
ganske mistenkelige kriteri-
er. Det er et farlig system.

– Dette er lovstridig

De samferdselspolitiske
talsmennene for de rød-
grønne partiene ønsker en 
gjennomgang av anbudspo-
litikken i jernbanesektoren. 
Torstein Rudihagen (Ap) 
mener blant annet at AS 
ikke er egnet virkemiddel 
til å oppfylle de samfunns-
messige transportformå-
lene fordi selskapsformen 
har som hovedformål å gå 
med økonomisk overskudd, 
ikke drive med samferd-
selstjenester. Jernbanen 
måles på lønnsomhet og 
politikerne er kastrert. 
Samferdselsminister
Navarsete med stab ser 
derimot ikke dette proble-
met. Til Klassekampen sa 
hun forrige uke at anbuds-
politikken «virker i forhold 
til effektivitet og lønnsom-
het». Det er nettopp dette 
som
problemet.
Lønnsom-
het og 
effektivitet
er det 
eneste som 
politikerne 
ser i sitt tunnelsyn, konse-
kvensene av denne politik-
ken med underfi nansiering, 
kompetansetap og mangel-
full helhetstenkning er 
ingen interessert i. Konkur-
ranseutsetting som prin-
sipp blir viktigere enn gode 
samferdselstjenester. 

Jernbanesektoren i Norge er
siden 1996 i hovedsak delt i 
to. Jernbaneverket skal ta 
seg av skinnegangen og 
annen sentral infrastruktur. 
Selskapet ligger under 
offentlig forvaltning, men 
styres etter omfattende 
bedriftsøkonomiske 
prinsipper. Den andre delen 
av jernbanesektoren er 
NSB, som videre er delt opp 
og skilt ut i et mylder av 
underselskaper og spesia-
lenheter. Klassekampen 
skrev i forrige uke hvordan 
denne markedsstyringen av 
jernbanesektoren rett og 
slett ikke fungerer. Jernba-

neverkstedet på Hamar er 
nå utskilt som egen resul-
tatstyrt enhet med krav til 
inntjening. Problemet er at 
når NSB konsernet sentralt 
skal spare penger og setter 
vedlikeholdsoppgaver og 
reparasjoner til lavkostland, 
taper jernbaneverkstedet 
på Hamar. De må da kutte i 
staben, den eneste inntekts-
kilden de har. NSB Rom 
Eiendom, et av de utallige 
utskilte selskapene i 
jernbanesektoren, eier loka-
lene til jernbaneverkstedet 
på Hamar. Her er det 
markedspris som gjelder. 
Monopolpengene, som 
sendes fram og tilbake i 
NSB systemet, er bare 
lekepenger, mens kuttene 
er høyst reelle. I jernbane-
verkstedet på Hamar er 
virkeligheten. Når de andre 
selskapene i NSB systemet 
skal spare penger, betyr det 
at kuttene stillinger, 
kompetanse og en god 
arbeidsplass forsvinner på 
Hamar.

Oppstykkingen og anbuds-
politikken fungerer dårlig i 
jernbanesektoren fordi 
helheten er en sentral del 
av samferdselstjenesten. 

Verksted-
hallen på 
Hamar
eksisterer
ikke i et 
vakuum, 
eiendom er 
ikke 

løsrevet fra virksomheten, 
tog og jernbaneskinner er 
bestanddeler i samme 
system. Det er ulogisk å 
skille ut de ulike delene og 
kreve at de hver og en skal 
konkurrere og tjene penger 
på hverandre. Konsekven-
sene er tydelige – ingen har 
ansvar. Navarsete sender 
oss til Jernbaneverket og 
NSB AS hvis det er proble-
mer. Disse selskapene 
styres etter lønnsomhets-
prinsippet og sier at de gjør 
det de må for å tjene penger. 
Det er det de skal, tjene 
penger. Erik Lahnstein, 
Navarsetes statssekretær, 
sier det krystallklart: «NSB 
er i dag et aksjeselskap der 
forretningsmessige hensyn 
er det sentrale. De har fokus 
på å øke inntjening». 
Nettopp, men hvem tenker 
da på samferdselstjenesten 
i dette systemet?

svennal@klassekampen.no

Konkurranseutsetting i jernbanen.

Tøft for toget

KOMMENTAR
Svenn Arne Lie

NYHETER
Gunhild Ring Olsen (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie | Alf Skjeseth

MILJØ: Regnskogfondet meiner at nordmenn sine pensjonar vert 
fi nansiert av forbrytelsar mot menneske og miljø, og at årsrappor-
ten om Oljefondet som vart lagt fram i går viser at viser at oljefon-
det i 2008 investerte milliardar av kroner i selskap som skadar 
miljøet i regnskogland, mellom anna Malaysia og Indonesia. 

– Dette sår tvil om Norges regnskogsengasjement. Vi krev at 
oljefondet trekk sine investeringar frå verdas verste regnskogøy-
deleggjarar, seier han. 

Helga Strand Vestbø

–Investeringar øydelegg regnskogen
HELSE: Bruken av helsetenester varierer 
med utdanning. Ifølgje ein ny rapport frå 
Statistisk sentralbyrå er det er store 
skilnader i bruken av helsetenester blant 
dei som i utgangspunktet har tilnærma 
same behov for tenestene. Bruken av 
helsetenester aukar jo høgare sosial status 

i form av utdanning, inntekt og sosioøkonomisk status. 
Skilnadene gjeld begge kjønn i alle aldersgrupper. 

Helga Strand Vestbø

Høgt utdanna går mest til legen

VERDT
Å VITE

ARBEID: Sju prosent av dei tilsette i 
staten har innvandrarbakgrunn. I 
privat sektor utgjer innvandrarane ti 
prosent. Ifølgje ein ny rapport frå 
Statistisk sentralbyrå er hovudår-
saka svært ulike utdanningskrav. 
Nærare 70 prosent av yrka i statleg 
sektor er klassifi sert som akademis-
ke yrke, mot 25 prosent i det private. 

HSV

Sju prosent innvandrarar

«En god arbeids-
plass forsvinner 
på Hamar»

«Vi mener denne evalueringen er stikk 
i strid med retningslinjene fra departe-
mentet»

ERIK NYGAARD, PEDAGOGISK LEDER

«Men her skal 
barna rangeres et-
ter ganske misten-
kelige kriterier»
BRIT NORDBRØND, HØYSKOLELEKTOR

BOIKOTT: Oslo kommune vil gjennom-
føre mappeevaluering av barnehage-
barn i Oslo. – Vi vil ikke sette karakte-
rer på barna, sier Erik Nygaard.

Klassekampen 

12. mars 2009:

Nekter å evaluere 
barna

FAKTA

«Her kommer jeg ...»:
■ Prøveprosjekt med mappeevaluering av 
barn i overgangen mellom barnehage og 
skole.
■ Gjennomføres i bydelene Østensjø og 
Gamle Oslo i Oslo kommune. Skal evalueres 
høsten 2009. Tanken er at resten av byen skal 
ta i bruk opplegget seinere.
■ Alle barna skal vurderes ut fra 48 spørsmål 
i fi re kategorier: Motoriske, sosiale, matema-
tiske og norskspråklige ferdigheter, på en skal 
fra 0-3.
■ Evalueringen skal danne grunnlag for inn-
deling i basisgrupper, og tilpasset undervis-
ning.

SKOLE / BARNEHAGE



NEW PUBLIC MANAGEMENT 65

målet med evalueringen «å samle og syste-
matisere nødvendig informasjon fra alle ak-
tørene i barnets overgang mellom barnehage 
og skole». Det står at når barna begynner på 
skolen, skal de deles inn i basisgrupper «ut 
fra informasjon fra «Her kommer jeg...» og 
kartleggingsskjema».

Mens Klassekampen snakker med Ny-
gaard, er han travelt opptatt med å forberede 
en skogstur for barna i barnehagen.

– Nå bretter jeg vottene til en gutt. Det 
at jeg må hjelpe ham med det vil kunne 
redusere scoren til den gutten sin målopp-
nåelse i motoriske ferdigheter. Vet egentlig 
foreldrene at vi er pålagt å gjennomføre en 
slik vurdering av barna deres? spør han.

Ordrenekt
– Dette er vel ordrenekt mot deres arbeids-
giver?

– Vår øverste arbeidsgiver er departe-
mentet, og vi mener denne evalueringen er 
stikk i strid med retningslinjene fra depar-
tementet. Men ja, vi nekter å etterkomme 
ordren fra kommunen om å gjennomføre 
dette prosjektet.

Nygaard sier det er sterk oppslutning 
blant medlemmene i Utdanningsforbundet 
om boikottaksjonen.

– Dette er et brudd med deres faglige pro-
fesjonalitet. Det er høyt utdannet folk som 
er gode til å jobbe med unger, som føler seg 
redusert til sandpåstrøere som skal krysse 
av på et skjema.

Byrådet i Oslo var i går ikke tilgjenge-
lig for kommentar da Klassekampen gikk i 
trykken.  ■■

Brit Nordbrønd, høyskolelektor ved 
avdeling for lærerutdanning og inter-
nasjonale studier, mener prøveprosjek-
tet i Oslo er lovstridig.

– Jeg vil appellere til foreldrene om 
at de må protestere mot dette. Det står 
i rammeplan for barnehagen, en for-
skrift  til barnehageloven, at «som ho-
vedregel skal man ikke sette mål på og 
vurdere enkeltbarn», sier hun.

Hun er nervøs for at evalueringen 
skal fungere til å stemple barna.

– Det står at evalueringene kan bru-
kes til å plassere barna i klasserommet. 
Det ligger en sortering her, som jeg er 
bekymret for at skal påvirke barnas 
selvforståelse.

– Kan ikke evalueringen brukes til å 
gi individuell tilpassing?

– Det er retorikkens slør over pro-
sjektet. Det går inn i den politiske tren-
den med stadig mer testing. Men her 
skal barna rangeres etter ganske mis-
tenkelige kriterier. Det er et farlig sys-
tem.

– Dette er 
lovstridig

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN

 S
kolen har blitt en del av den 
  store bedriften som heter 
  kommunen, sier Trude 
  Evenshaug, postdoktor i 
  pedagogikk ved Universi-

tetet i Oslo. 
Hun mener rektorene har gått fra å 

være pedagogiske ledere til å være 
kommunenes virksomhetsledere.
  – Både rektorer og lærere blir 
avkrevd lojalitet oppover til skoleeier. 
Det kan gå ut over lojaliteten nedover 
– til skolen, foreldrene og elevene, sier 
hun.
 Hun mener vi må stoppe 
opp og tenke over hvilken 
retning skolen går i, og hun 
vil ha fl ere lærere på banen.
 – Det er lærerne som kan 
skolen, men det er få lærere 
og rektorer som uttaler seg. 
Hvis en rektor ikke kan 
påpeke i lokalavisa at det er 
en sammenheng mellom 
forholdene i skolen og 
politiske valg gjort i kommu-
nen, hvem skal gjøre det da? 
Det er et demokratisk pro-
blem som jeg mener kommer 
lite til syne i debatten om 
skolen, sier hun.
 Hvor er så lærerne? I 
klasserommet, selvfølgelig.

Tysktime
«Sandra ist ihre Freundin»
 Lærer Monica Mathisen lar krittet 
skrape fram tyske setninger på tavla 
med hjelp fra elevene i base B9 på 
Haugjordet ungdomsskole i Ski. 
Verbal, subjekt, direkte objekt, 
predikativ. Noen ting har ikke endret 
seg: tysk grammatikk er fremdeles 
vanskelig, ungdomsskoleelever 
vipper fremdeles på stolen.
 Likevel er dagens skolevirkelighet 
en ganske annen enn den fl ertallet av 
oss har vært gjennom. Noen vil si at vi 
endelig har fått standardiserte tester 
og dokumentasjonskrav som lar oss 
kontrollere elevenes kunnskaper og 
sikre at de får undervisningen de har 
rett til. Andre vil si at vi har beveget 
oss fra et bredt samfunnsmandat til et 
smalt defi nert kunnskapsmål med 

tilhørende tester. Midt i debatten står 
læreren, med stadig fl ere oppgaver å 
utføre på en knapt tilmålt tid.
 For mens læreryrket ifølge nye tall 
fra NAV er blant de sikreste i kriseti-
der, er det også blant de mest omdis-
kuterte. Og mens lærer Mathisen og 
elevene hennes jobber seg gjennom 
skoledagene, er de gjenstand for 
heftig debatt: Det faglige nivået til 
elevene faller på internasjonale tester, 
samtidig som læreryrkets status er for 
lav til å sikre rekruttering av dyktige 
lærere i årene framover. Oppslag om 
en skole i krise er knapt for en nyhet å 
regne.

Kampanje
De rødgrønne er på saken: i februar 
kom stortingsmeldingen ”Læreren. 
Rollen og utdanningen.” Omtrent 
samtidig lanserte de kampanjen 
GNIST, et samarbeid mellom de 
viktigste aktørene på skolefeltet. 
Undertittelen er «den store lærersat-
singen»: Et passende navn på et 
reality-konsept, men vil det bety noe 

for rekrutteringen til et langt 
og godt liv som faglig sterk 
lærer i den norske skolen?

Kanskje er spørsmålet 
heller hva slags skole vi 
ønsker å rekruttere lærerne 
til. Professor i pedagogikk 
ved NTNU Gunn Imsen er 
bekymret over det hun leser i 
stortingsmeldingen om 
planlagte endringer i lærerut-
danningen.

– Hovedinntrykket mitt 
etter å ha lest den nye 
stortingsmeldingen er at 
politikerne vil ha mer servile 
lærere, sier hun. 

For bak retorikken om 
kritisk refl eksjon og forstå-
else for skolens betydning i 
samfunnet, ser hun en 
tilbakevendende vekt på 

praksisnærhet, grunnleggende 
ferdigheter og metodisk kompetanse. 
Det er mindre vekt på de større 
ideologiske og samfunnspolitiske 
perspektivene i pedagogikken. – 
Dette er en utvikling i retning av en 
tilpasningsdyktig profesjonalitet som 
passer inn i de nye styringssysteme-
ne. En kan spørre seg om det gjøres 
bevisst fordi skoleeierne ønsker seg 
metodeteknokrater som produserer 
gode resultater på tester framfor 
lærere som ser skolens og lærernes 
rolle i et mer overordnet perspektiv, 
sier hun.

Endringer
Imsen beskriver i siste nummer av 
bladet Bedre skole endringene som er 
skjedd i skolen siden 1950-tallets 

sentralstyrte skole med læreplaner 
spekket med kunnskapsinnhold, og 
med forskrifter som defi nerte arbeids-
oppgavene for skolens personale. 
Læreren hadde autoritet fordi det var 
kunnskapen i skolen som skulle 
bringe samfunnsutviklingen fram-
over. Lønningene var akseptable, og 
lærerne var høyt utdannet sammen-
liknet med folk fl est.

1970-tallet brakte endringer, ikke 
minst var utviklingen av enhetssko-
len et viktig prosjekt. Tiåret var 
preget av en progressiv pedagogikk: 
Lærerne ble satt sammen i team, 
undervisningen ble prosjektorientert 
og arbeidsplanene ble tverrfaglige. 
Imsen beskriver 1970- og 1980-tallet 
som rike tiår med utvikling av nye 
undervisningsopplegg, nytt innhold 

NY TID: Målstyringen og dokumenta-
sjonskravet i skolen spiser opp stadig mer 
av lærernes tid på bekostning av forbere-
delser og undervisning. 

Dagens lærere må bruke arbeidstida på møter og dokumentasjon:

Kveles av nye krav
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og nye arbeidsformer. Imsen kaller 
det en gullalder for lærerorganisasjo-
nenes innfl ytelse i sakkyndige råd og 
i departementskorridorene.

Jappetid
Med 1980-tallets jappetid kom et økt 
fokus på raske penger, parallelt med 
at stats- og kommuneforvaltningen 
ble fylt opp av folk med bakgrunn i 

økonomi og organisasjonsutvikling. 
«Du var i en periode ansett som 
mindre begavet om du bega deg inn i 
læreryrket,» skriver Imsen. Og mens 
lærerne kjempet for bedre lønn og 
mot binding av arbeidstida, ble offent-
lig sektor omorganisert. Dermed ble 
1980-tallet også en kritisk fase for 
lærerne hvor prestisje, anseelse og 
politisk innfl ytelse ble satt på prøve.

Utdanningsforbundet er heller ikke 
overbevist. Nestleder Per Aahlin 
mener regjeringen skusler bort nok 
en mulighet til å gi læreryrket en 
skikkelig statusheving.

– Vi mener stortingsmeldingen er 
for lite ambisiøs. Vi ønsker oss en 
femårig lærerutdanning på master-
nivå, og lærerne må få større råderett 
i forhold til å bruke tida si til det beste 

for undervisningen, sier han. 
Han minner også om at kommu-

nene har et ansvar når det gjelder å 
heve statusen til læreryrket.

– Skal vi få opp statusen til læreryr-
ket, må lønna opp, sier han.

For ifølge Aahlin er det store 
konfl ikter og mye frustrasjon rundt 
tidsbruken i skolen. 

–Samtidig ser vi at lærerne taper i 
lønnsutviklingen. Til sammen bidrar 
ikke dette til at læreryrket blir 
attraktivt, sier han.

Lærere Klassekampen har snakket 
med forteller at de får stadig fl ere 
oppgaver, uten at de får mer tid eller 
ressurser til å løse oppgavene. Da blir 
selv de gode endringene som har 
skjedd en ekstra byrde.

Dokumentasjon
Aahlin representerer Utdanningsfor-
bundet i Tidsbrukutvalget, som fram 
til august skal kartlegge hva som 
stjeler tid fra lærernes kjerneoppga-
ver.

– Lærerne opplever at mye av 
arbeidstiden og kapasiteten deres går 

med til ting som er unyttige. Alt fra 
vaktmesteroppgaver, rengjøring, 
unyttige møter og et vanvittig doku-
mentasjonskrav spiser opp tiden 
deres. Utvalget må si fra om at 
læreren må få bruke tiden sin på 
undervisning, sier han. 

Og misnøyen blant lærerne er stor. 
I en undersøkelse gjennomført av 
Utdanningsforbundet i januar 
kommer det fram at tre av fi re lærere 
mener det brukes for lite tid på 
individuell og felles refl eksjon, faglig 
ajourføring og etterutdanning. 
Halvparten er frustrert over møter de 
opplever som unødvendige og for mye 
dokumentasjonsarbeid. Fire av ti 
lærere mener kommunen eller 
fylkeskommunen som arbeidsgiver i 
liten grad legger til rette for en god 
arbeidssituasjon for dem som lærere.

Det økende kravet om dokumenta-
sjon rasker til seg stadig mer av 
lærerens tid.

–Vi lever i et rettighetssamfunn 
hvor rektorer og skolemyndigheter er 
redde for å møte elever og foreldre i 
rettssalen. Det er viktig at ting 
dokumenteres, men det er i ferd med 
å ta overhånd. De gode læringssitua-
sjonene fi nner vi i møter mellom 
lærer og elev. Vi oppnår ikke det 
gjennom skriftlige og standardiserte 
oppsett for hvor elevene står og 
hvordan de utvikler seg. Elever er 
hele mennesker, og det fanger ikke 
skjemaene opp, sier Aahlin.

TIME: Monica Mathisen underviser i tysk, en gammeldags læreroppgave i en ny hverdag stadig mer preget av målstyring og dokumentasjonskrav. 

Trude Evens-
haug

DOKUMENT

Katrine Ree Holmøy (tekst) og 
Tom Henning Bratlie (foto)

«Hovedinntrykket mitt 
etter å ha lest den nye 
stortingsmeldingen 
er at politikerne vil ha 
mer servile lærere»

GUNN IMSEN, PROFESSOR 
I PEDAGOGIKK, NTNU

Gunn Imsen

DOKUMENTDOKUMENT

NY TID: Målstyringen og 
dokumentasjonskravet i 
skolen spiser opp stadig 
mer av lærernes tid på 
bekostning av forberedelser 
og undervisning. 

■■ Katrine Ree Holmøy

Skolen har blitt en del av den store be-
drift en som heter kommunen, sier Trude 
Evenshaug, postdoktor i pedagogikk ved 
Universitetet i Oslo. 

Hun mener rektorene har gått fra å 
være pedagogiske ledere til å være kom-
munenes virksomhetsledere.
  – Både rektorer og lærere blir avkrevd 
lojalitet oppover til skoleeier. Det kan gå 
ut over lojaliteten nedover – til skolen, 
foreldrene og elevene, sier hun.
 Hun mener vi må stoppe opp og tenke 
over hvilken retning skolen går i, og hun 
vil ha fl ere lærere på banen.
 – Det er lærerne som kan skolen, men 
det er få lærere og rektorer som uttaler 
seg. Hvis en rektor ikke kan påpeke i lo-
kalavisa at det er en sammenheng mellom 
forholdene i skolen og politiske valg gjort 
i kommunen, hvem skal gjøre det da? Det 
er et demokratisk problem som jeg mener 
kommer lite til syne i debatten om skolen, 
sier hun.
 Hvor er så lærerne? I klasserommet, 
selvfølgelig.

Tysktime
«Sandra ist ihre Freundin»
 Lærer Monica Mathisen lar krittet 
skrape fram tyske setninger på tavla med 
hjelp fra elevene i base B9 på Haugjor-
det ungdomsskole i Ski. Verbal, subjekt, 
direkte objekt, predikativ. Noen ting har 
ikke endret seg: tysk grammatikk er frem-
deles vanskelig, ungdomsskoleelever vip-
per fremdeles på stolen.
 Likevel er dagens skolevirkelighet en 

ganske annen enn den fl ertallet av oss har 
vært gjennom. Noen vil si at vi endelig har 
fått standardiserte tester og dokumenta-
sjonskrav som lar oss kontrollere elevenes 
kunnskaper og sikre at de får undervis-
ningen de har rett til. Andre vil si at vi har 
beveget oss fra et bredt samfunnsmandat 
til et smalt defi nert kunnskapsmål med 
tilhørende tester. Midt i debatten står læ-
reren, med stadig fl ere oppgaver å utføre 
på en knapt tilmålt tid.
 For mens læreryrket ifølge nye tall fra 
NAV er blant de sikreste i krisetider, er 
det også blant de mest omdiskuterte. Og 
mens lærer Mathisen og elevene hennes 
jobber seg gjennom skoledagene, er de 
gjenstand for heft ig debatt: Det faglige 
nivået til elevene faller på internasjonale 
tester, samtidig som læreryrkets status er 
for lav til å sikre rekruttering av dyktige 
lærere i årene framover. Oppslag om en 
skole i krise er knapt for en nyhet å regne.

Kampanje
De rødgrønne er på saken: i februar kom 
stortingsmeldingen ”Læreren. Rollen og 
utdanningen.” Omtrent samtidig lanserte 
de kampanjen GNIST, et samarbeid mel-
lom de viktigste aktørene på skolefeltet. 
Undertittelen er «den store lærersatsin-
gen»: Et passende navn på et reality-kon-
sept, men vil det bety noe for rekrutterin-
gen til et langt og godt liv som faglig sterk 
lærer i den norske skolen?

Kanskje er spørsmålet heller hva slags 
skole vi ønsker å rekruttere lærerne til. 
Professor i pedagogikk ved NTNU Gunn 
Imsen er bekymret over det hun leser i 
stortingsmeldingen om planlagte endrin-
ger i lærerutdanningen.

– Hovedinntrykket mitt etter å ha lest 
den nye stortingsmeldingen er at politi-
kerne vil ha mer servile lærere, sier hun. 

For bak retorikken om kritisk refl ek-
sjon og forståelse for skolens betydning i 
samfunnet, ser hun en tilbakevendende 
vekt på praksisnærhet, grunnleg-
gende ferdigheter og metodisk 

Dagens lærere må bruke 
arbeidstida på møter og 
dokumentasjon:

Kveles 
av nye 
krav

KLASSEKAMPEN KLASSEKAMPEN

Nå viser en undersøkelse fra Utdan-
ningsforbundet at bare én av fi re 
lærere mener PISA-testene viser hva 
som trengs for å gjøre skolen bedre. 
Samtidig mener de den negative 
omtalen av skolen i kjølvannet av 
testene er misvisende: den gjør det 
mindre trivelig å jobbe i skolen, og 

bidrar ikke til rekruttering til yrket.
– Nå snakker vi om fem ferdighe-

ter elevene skal ha. Jeg spør meg om 
vi ikke overbelaster barna, at de blir 
gående som konteinere for disse 
kompetansene, nærmest fristilt fra 
innhold, sier Evenshaug.

innenriks@klassekampen.no

Delte oppfatninger
Det er lett å mene om skolen. Vi har 
alle vært der, vi har skrevet på pultene 
og glemt å gjøre leksene. Mange av 
oss har sett barna våre gjøre det 
samme. Nasjonale prøver og interna-
sjonale tester hvor den norske skolen 
ikke har kommet godt ut gjør sitt til å 
fôre debatten om skolen. Om egen 
skolegang og medienes dekning av 
situasjonen i skolen er et godt nok 
grunnlag for meninger er et annet 
spørsmål: Ifølge stortingsmeldingen 
om lærerrollen er over halvparten av 
dem som har barn i skolealder godt 
fornøyd med barnas lærere. Folk som 
ikke har barn i skolen er langt mindre 
fornøyde. Både stortingsmeldingen 
og Aahlin 
mener
mediene må 
ta noe av 
ansvaret for 
skolens 
dårlige
omdømme.

– Det er 
viktig å 
snakke om 
hva vi vil med 
testene. Vi kan bare teste det som lar 
seg måle, og det gjør noe med lærer-
rollen, sier Evenshaug.

Aahlin poengterer at det ikke er 
noe galt med tester, men at tester ikke 
måler hele eleven.

– Så fort mediene får et tall, er det 
lett å skrive om. Vi må passe oss så vi 
ikke får en innsnevring av skolens 
breie lærings- og samfunnsmandat. 
Elevene skal utvikle seg som mennes-
ker, ikke bare få et sett ferdigheter, 
sier han.

Stort frafall
I stortingsmeldinga kommer det fram 
at dagens opptak til lærerutdannin-
gene ikke er nok til å kompensere for 
den ventede avgangen fra yrket. Med 
økt elevtall, økt timetall og løfter om 
færre elever per lærer, kan vi få en 
underdekning på 13.600 lærere i 2020. 
Helsvart er det ikke. En undersøkelse 
utført for Kunnskapsdepartementet 
som ledd i GNIST-kampanjen viser at 
én av seks som er i ferd med søke seg 
til høyere utdanning, mener at 
læreryrket er attraktivt. Samtidig 
slutter mange nyutdannede lærere 
etter få år i skolen.

– Det oppleves som ekstremt 
krevende å jobbe med en forsamling 
elever med så mange ulike behov. 
Men jeg tror også det henger sammen 

med at man ønsker å bli respektert for 
jobben man gjør og å beholde en 
selvrespekt i arbeidet. Jeg er engste-
lig for retorikken i den offentlige 
debatten, som fl yter over av elendig-
hetsbeskrivelser og nedvurderinger 
av arbeidet som gjøres i skolen, sier 
Evenshaug.

Profesjonaliteten truet
Nye måter å tenke rundt effektivitet 
og kvalitet virker ulikt innenfor ulike 
områder av samfunnet, og siden 1980-
tallet mener Gunn Imsen at lærernes 
autonomi i arbeidet samt tilliten, 
respekten og verdsetting fra omver-
denen – kort sagt lærernes profesjona-
litet – har vært i en utsatt posisjon. 

Utdannings-
nivået i 
befolkningen
steg, slik at 
lærerne ikke 
lenger var de 
som forvaltet 
mest kunn-
skap. Lærer-
lønningene
sakket 
akterut

samtidig som Gudmund Hernes 
samlet makten i Kirke-, Utdannings- 
og forskningsdepartementet og bygde 
ned lærernes mulighet til å påvirke. 
Og på 1990-tallet slo målstyring i 
skolen inn for fullt. 

– Med Kristin Clemet kom endrin-
gen i retning av nyliberalisme og 
målstyring på plass for alvor, slik vi 
har sett det i hele den offentlige 
sektoren. Lærerne håpet dette ville gi 
dem handlingsrom, men evalueringer 
og nye kontrollmekanismer fulgte 
med som ris bak speilet, sier Imsen.

– Ideen var at lærerne ville skjerpe 
seg hvis de ble utsatt for mer vurde-
ring, offentliggjøring og publisitet. 
Men vi hadde allerede dokumenta-
sjon på at lærerne er motiverte og 
ønsker å gjøre en god jobb uten å bli 
hengt ut på en rankingliste, sier hun.

Nye tider
Målstyringen bidro til å endre synet 
på hva som er skolens og lærernes 
rolle, noe Evenshaug mener allerede 
kommer til uttrykk hos nyutdannede 
lærere.

– Mange ferske lærere får sjokk i 
møte med skolen fordi de må oppdra 
elevene. Men selvfølgelig må de det. 
Lærerens rolle som underviser kan 
ikke fristilles fra å være i en pedago-
gisk situasjon hvor læreren er 

forbilde og oppdrager, sier hun.
Standardiserte tester ble en ny 

maktfaktor i skolepolitikken, på godt 
og vondt. De nasjonale prøvene som 
har vært gjennomført siden 2004 
måler hvordan ståa er blant norske 
elever. Men når resultatene offentlig-
gjøres, kan de også brukes til å 

rangere skoler og sementere forskjel-
ler. Og PISA-testene i regi av OECD 
har ikke bare fått menigmann til å 
rase over forfallet i den norske skolen, 
de har også vakt misnøye blant lærere 
og elever. Testen ble avholdt i Norge 
for første gang i 2000, med middels 
resultater. Siden har det gått nedover. 
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MANGFOLD: I løpet av en skoledag har både Monica Mathisen både gruppeundervisning og                enkeltundervisning og lærermøte. Lunsjen er enkel.

Gunnar Skjeseth har jobbet i skolen 
i 30 år.
– For å få en bedre skole må vi undervise 
mindre grupper. 20 elever hadde vært 
fantastisk å jobbe med, og det ville gitt 
fantastiske resultater, sier han. Skjeseth 
er kritisk til utviklingsprosjekter og 
reformer man ikke rekker å se resultater 
av før nye prosjekter er på gang.
– Før var lærerjobben nokså ensom, du 
kom på skolen med veska di om morge-
nen og dro igjen klokka to nesten uten 
å snakke med kolleger. Nå er vi sammen 
om å jobbe med elevene innenfor en 
bundet arbeidstid.
– Selv om mye er endret, er nok grunn-
pilarene de samme. Vi skal lære elevene 
noe, og vi skal sosialisere dem inn i sam-
funnet. Samtidig er en av skolens roller 
å klassifi sere elevene, sier han.
– Jeg opplever at foreldre jeg snakker 
med har et positivt syn på skolen. Men 

med det samme skolen diskuteres i det 
offentlige rom, blir den positive tonen 
borte. Vi har ikke vært gode nok til å for-
mulere krav som folk forstår, sier han. 
– Hverdagen vår innebærer fl ere mål for 
det vi gjør enn det PISA-testene måler. 
At Norge scorer dårligere på en del ting 
enn andre land bekymrer meg lite, for 
det er så mye jeg lærer mine elever som 
aldri fanges opp av slike undersøkelser. 
Kanskje hadde et av verdens rikeste land 
scoret bedre på slike undersøkelser hvis 
man hadde senket antallet elever per 
undervisningstime drastisk. Det burde 
ikke være vanskeligere enn som så.

Vil ha mindre grupper
Klaus Blø har jobbet i ungdomsskolen 
i ti år.
– Innfrir yrket forventingene?
– Ja, helt klart. Men 
det går opp og ned. 
Noen dager er jeg 
veldig fornøyd, andre 
dager kan jeg bruke 
fi re timer på et 45 mi-
nutters opplegg. Av 
og til er det ting som 
ikke fungerer, faglig 
eller sosialt.
– Lærte du det du trengte på lærerskolen?
– Jeg lærte nok mest i praksis.
– Hva mener du om utviklingen i skolen de 
siste årene?
– Nå prøver man å få elevene fl inkere ved 
å kjøre på med teori, da tror jeg mange av 
elevene faller av lasset. Elevene måles ut 
fra ferdigheter, men jeg mener den sosiale 
biten som handler om å fungere sammen 

med andre er vel så viktig. Kunnskapsløftet 
fjernet de praktiske valgfagene slik at elev-
ene må velge språkfag istedenfor. Jeg tviler 
på at det vil hjelpe de svake elevene.
– Hva er de største utfordringene?
– Jeg har hatt 30 elever alene i 10. klasse, 
Da blir det mange foreldresamtaler og 
elevsamtaler. Vi skal bli bedre til alt, og vi 
får stadig nye oppgaver uten at noe tas ut. 
Vi har altfor mange baller i lufta. Den admi-
nistrative biten er kanskje det vanskeligste.
– Har nasjonale og internasjonale tester 
for mye å si?
– Alle sammenligner oss med Finlands 
gode resultater. Men hvis vi vil følge deres 
eksempler, kan vi bare pusse opp mili-
tærleirene våre og sende barna dit. Jeg 
mener det blir feil å måle elevene opp mot 
hverandre på den måten. Framgangen de 
har fra de begynner på skolen til de går ut 
sier mye mer om hvem de er.

Vil vektlegge det sosiale
Tarjei Solum Grimstad har jobbet i ung-
domsskolen siden 2003.
– Jeg kom meg gjennom de første årene 
uten varige men. Men 
det var veldig hektisk, 
alt var nytt og jeg følte 
jeg hadde hodet i vann-
skorpa hele veien. Nå 
er det mer avslappet, 
jeg har vært gjennom 
de første konferanseti-
mene og foreldremø-
tene, alt det man ikke 
møter i utdanningen. Lærerjobben består 
av mye mer enn det fagdidaktiske.
– Men jeg kan ikke skjønne at det er så mye 
verre for lærere enn for andre yrkesgrup-
per. Det er alltid litt slitsomt å begynne i ny 
jobb. Praksissjokket er litt hausa opp, sier 
han.
– Hvordan føler du at omgivelsene, forel-
drene og elevene oppfatter skolen?

– Skolen er noe alle har en mening om, og 
mange føler seg kvalifi serte til å uttale seg. 
Vi erfarer at elevene og foreldrene er for-
nøyde, de syns vi gjør en grei jobb ut fra det 
vi har av ressurser. Den negative omtalen 
av skolen ser vi mer til på nasjonalt nivå. Vi 
skal ta inn over oss resultatene fra PISA-
undersøkelsene, men vi må ikke la dem bli 
premissleverandør i den norske skoledebat-
ten. Det er mange parametere den undersø-
kelsen ikke sier noe om, sier han.
Han ser en utvikling mot at elever og lærere 
blir mer bevisst på hvilke rettigheter de har.
– Elevene har en klar bevissthet om hva 
en lærer har rett til å gjøre, og foreldrene 
kjenner også godt til rettighetene sine. Det 
er mer fokus på hva elevene har krav på 
enn hva foreldrene kan bidra med. Retorik-
ken går på at elevene er brukere mens vi er 
tilbydere, noe jeg mener er en umennes-
keliggjøring av forholdet mellom lærer og 
elev, sier han.

Mye mer enn fag

«Vi kan bare teste det som lar seg måle, og det gjør noe med lærerrollen»
TRUDE EVENSHAUG, POSTDOKTOR I PEDAGOGIKK, UIO

HVERDAG: Før jobbet lærer 
Monica Mathisen alene uten 
at andre brydde seg. I dag er 
det møter om alt.
Av Katrine Ree Holmøy

Halv ni er Mathisen på plass på ar-
beidsrommet hun deler med de tre an-
dre lærerne på teamet. Sammen har de 
ansvar for de 51 elevene på B9. Et kjapt 
planleggingsmøte seinere, og vi er i 
gang: elevene har lesetime, og Mathi-
sen ber hver av dem fortelle om boka 
de holder på med. Jentene har gym, så 
dette er guttenes time. Boka handler 
om en som er avhengig av narkotika, 
sier en. Om arkeologer om fi nner noe 
greier, sier en annen. Langsomt senker 
roen seg i klassen: de leser så lenge 
konsentrasjonen holder. 

Mathisen har jobbet i ungdomssko-
len siden 1998, siden 2004 på Haugjor-
det. Skolehverdagen forandret seg en 
hel del på det tiåret.

– Da jeg begynte, jobbet jeg alene 
med mine fag og mine timer. Det var 
ingen som ante hva jeg holdt på med. 
Vi var i team, men det betydde bare at 
vi møttes en gang i uka. Nå jobber vi 
tett sammen, sier hun. 

Tidspress
Også Mathisen merker tidspresset i ar-
beidsdagen: Ved siden av planlegging, 
undervisning og retting har de team-
møte hver torsdag morgen. Hele sko-
lens personale har plenumsmøte to 
ganger i uka, i tillegg kommer fagsam-
arbeid og trinnmøter.

– Det er vanskelig å rydde tid til alle 
møtene. Men når de først er gjennom-
ført, føles det bra. Flere hoder tenker 
bedre enn ett, sier hun. 

Mathisen mener endringene i ar-
beidshverdagen har vært på både godt 
og ondt. 

– Vi har mer kontakt med foreldrene 
nå, med e-post er terskelen lavere for 
både oss og dem. Men det tar tid, og det 
har vi jo ikke mer av enn før, sier hun. 

Også baseinndelingen har sine for-
deler og ulemper. 

– Vi er der elevene er hele tiden, og 
det betyr at vi blir avbrutt hele tiden. 
Det blir vanskelig hvis vi holder på med 
noe som krever konsentrasjon. Før 
trakk vi oss tilbake til et arbeidsrom for 
å rette eller planlegge, sier hun. 

En dag på beina
Fra dagen begynner til vi forlater Mathi-
esen klokka fi re om ettermiddagen, er 
det bare tid til en rask lunsj, ellers er hun 
og medlærerne stort sett på beina. Den 
tida hun ikke underviser, brukes til sam-
taler med de andre lærerne på teamet. 

– Det er sånn vi gjør det, vi planleg-
ger i forbifarta og underveis. 

Hun forteller at hun jobber nesten 
hver kveld etter at barna har lagt seg. 

– Det er ikke alltid så motiverende. 
Men jeg jobber mindre nå enn jeg gjorde 
som fersk lærer. Da satt jeg i timevis hver 
dag for å forberede undervisningen.

– Hva kan skolen gjøre for å ta bedre 
vare på ferske lærere?

– En slags fadderordning. Det er vik-
tig å ha noen en kan spørre om hjelp, 
og noen som kan minne deg på at du 
har skuldrene oppunder ørene. 

«Utvalget må si fra 
om at læreren må 
få bruke tiden sin 
på undervisning»

PER AAHLIN, NESTLEDER I 
UTDANNINGSFORBUNDET

DOKUMENT DOKUMENT

En vanlig dag på jobben

TIMEPLAN MANDAG: 
09.15: Guttene er på plass i basen mens jentene har gym. Det er lesetime, og Mathisen 
tar ti elever inn på et eget rom for å lese selvvalgte romaner.

10.15: Ei kone, kona, koner, konene. Nynorsk grammatikk får et raskt besøk før Mat-
hisen leser Torborg Nedreaas’ novelle Kruttrøyk, med handling fra andre verdenskrig. 
Det fenger.

11.15: Basis. Alle elevene samles i det store rommet. Rektor kommer med beskjeder, 
men siden det er lite å ta opp i fellesskap, får elevene lov til å forberede foredraget de 
skal holde i grupper dagen etter. 

11.50: Det er så få som griper sjansen til litt ekstra forberedelse at samlingsstunden 
avbrytes til fordel for tidlig midttime. Mathisen går til lunsj på personalrommet

12.30: Sein betyr å være, werden og bleiben betyr å bli. Det er tid for tysk, og 
elevene får tilbake en prøve. Flere av elevene har fått bedre karakter enn sist, men 
Monica mener fl ere av dem ville gått opp en karakter hvis de bare jobbet litt ekstra. 

13.30: Elevene strømmer ut igjen, basen tømmes langsomt. Bare en elev er igjen, han 
sitter med Monica og boka Ny i Norge for å få hjelp med norsken. I en time snakker de 
om alt fra preteritum til Thor Heyerdal, før også han får fri. 

14.30: For lærerne er det tid for møter og planlegging. Alle lærerne møtes i fellesrom-
met, og rektor orienterer om beredskap etter skoledrapet i tyskland, om skolegenser-
bestilling og om elevkonferansen i april. 

15.20: Plenumsseansen er over. Lærerne går til basene sine for å legge planer for 
resten av uka. Det er førti minutter igjen av ordinær arbeidstid.

TRAVEL: 
Monica 
Mathisen har 
få pauser i 
løpet av en 
arbeidsdag 
som lærer.

Klassekampen 

21. mars 2009:

 »
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kompetanse. Det er mindre vekt på 
de større ideologiske og samfunns-

politiske perspektivene i pedagogikken. 
– Dette er en utvikling i retning av en tilpas-
ningsdyktig profesjonalitet som passer inn 
i de nye styringssystemene. En kan spørre 
seg om det gjøres bevisst fordi skoleeierne 
ønsker seg metodeteknokrater som produ-
serer gode resultater på tester framfor lærere 
som ser skolens og lærernes rolle i et mer 
overordnet perspektiv, sier hun.

Endringer
Imsen beskriver i siste nummer av bladet Be-
dre skole endringene som er skjedd i skolen 
siden 1950-tallets sentralstyrte skole med 
læreplaner spekket med kunnskapsinnhold, 
og med forskrift er som defi nerte arbeids-
oppgavene for skolens personale. Læreren 
hadde autoritet fordi det var kunnskapen i 
skolen som skulle bringe samfunnsutviklin-
gen framover. Lønningene var akseptable, 
og lærerne var høyt utdannet sammenliknet 
med folk fl est.

1970-tallet brakte endringer, ikke minst 
var utviklingen av enhetsskolen et viktig 
prosjekt. Tiåret var preget av en progres-
siv pedagogikk: Lærerne ble satt sammen i 
team, undervisningen ble prosjektorientert 
og arbeidsplanene ble tverrfaglige. Imsen 
beskriver 1970- og 1980-tallet som rike tiår 
med utvikling av nye undervisningsopp-
legg, nytt innhold og nye arbeidsformer. 
Imsen kaller det en gullalder for lærerorga-
nisasjonenes innfl ytelse i sakkyndige råd og 
i departementskorridorene.

Jappetid
Med 1980-tallets jappetid kom et økt fokus 
på raske penger, parallelt med at stats- og 
kommuneforvaltningen ble fylt opp av folk 
med bakgrunn i økonomi og organisasjons-
utvikling. «Du var i en periode ansett som 
mindre begavet om du bega deg inn i læ-
reryrket,» skriver Imsen. Og mens lærerne 

kjempet for bedre lønn og mot binding av 
arbeidstida, ble off entlig sektor omorgani-
sert. Dermed ble 1980-tallet også en kritisk 
fase for lærerne hvor prestisje, anseelse og 
politisk innfl ytelse ble satt på prøve.

Utdanningsforbundet er heller ikke over-
bevist. Nestleder Per Aahlin mener regje-
ringen skusler bort nok en mulighet til å gi 
læreryrket en skikkelig statusheving.

– Vi mener stortingsmeldingen er for lite 
ambisiøs. Vi ønsker oss en femårig lærerut-
danning på masternivå, og lærerne må få 
større råderett i forhold til å bruke tida si til 
det beste for undervisningen, sier han. 

Han minner også om at kommunene har 
et ansvar når det gjelder å heve statusen til 
læreryrket.

– Skal vi få opp sta-
tusen til læreryrket, må 
lønna opp, sier han.

For ifølge Aahlin er 
det store konfl ikter og 
mye frustrasjon rundt 
tidsbruken i skolen. 

–Samtidig ser vi at 
lærerne taper i lønnsut-
viklingen. Til sammen 
bidrar ikke dette til at 
læreryrket blir attrak-
tivt, sier han.

Lærere Klassekampen har snakket med 
forteller at de får stadig fl ere oppgaver, uten 
at de får mer tid eller ressurser til å løse opp-
gavene. Da blir selv de gode endringene som 
har skjedd en ekstra byrde.

Dokumentasjon
Aahlin representerer Utdanningsforbundet 
i Tidsbrukutvalget, som fram til august skal 
kartlegge hva som stjeler tid fra lærernes 
kjerneoppgaver.

– Lærerne opplever at mye av arbeids-
tiden og kapasiteten deres går med til ting 
som er unyttige. Alt fra vaktmesteroppgaver, 
rengjøring, unyttige møter og et vanvittig 

dokumentasjonskrav spiser opp tiden deres. 
Utvalget må si fra om at læreren må få bruke 
tiden sin på undervisning, sier han. 

Og misnøyen blant lærerne er stor. I en 
undersøkelse gjennomført av Utdannings-
forbundet i januar kommer det fram at tre 
av fi re lærere mener det brukes for lite tid på 
individuell og felles refl eksjon, faglig ajour-
føring og etterutdanning. Halvparten er 
frustrert over møter de opplever som unød-
vendige og for mye dokumentasjonsarbeid. 
Fire av ti lærere mener kommunen eller fyl-
keskommunen som arbeidsgiver i liten grad 
legger til rette for en god arbeidssituasjon 
for dem som lærere.

Det økende kravet om dokumentasjon 
rasker til seg stadig 
mer av lærerens tid.

–Vi lever i et ret-
tighetssamfunn hvor 
rektorer og skole-
myndigheter er redde 
for å møte elever og 
foreldre i rettssalen. 
Det er viktig at ting 
dokumenteres, men 
det er i ferd med å ta 
overhånd. De gode 
læringssituasjonene 
fi nner vi i møter mel-

lom lærer og elev. Vi oppnår ikke det gjen-
nom skrift lige og standardiserte oppsett for 
hvor elevene står og hvordan de utvikler seg. 
Elever er hele mennesker, og det fanger ikke 
skjemaene opp, sier Aahlin.

Delte oppfatninger
Det er lett å mene om skolen. Vi har alle 
vært der, vi har skrevet på pultene og glemt 
å gjøre leksene. Mange av oss har sett barna 
våre gjøre det samme. Nasjonale prøver og 
internasjonale tester hvor den norske skolen 
ikke har kommet godt ut gjør sitt til å fôre 
debatten om skolen. Om egen skolegang og 
medienes dekning av situasjonen i skolen 

»

Mye mer 
enn fag
Tarjei Solum Grimstad har jobbet i ung-
domsskolen siden 2003.

– Jeg kom meg gjennom de første årene 
uten varige men. Men det var veldig hek-
tisk, alt var nytt og jeg følte jeg hadde ho-
det i vannskorpa hele veien. Nå er det mer 
avslappet, jeg har vært gjennom de første 
konferansetimene og foreldremøtene, alt 
det man ikke møter i utdanningen. Læ-
rerjobben består av mye mer enn det fag-
didaktiske.

– Men jeg kan ikke skjønne at det er så 
mye verre for lærere enn for andre yrkes-
grupper. Det er alltid litt slitsomt å begynne 
i ny jobb. Praksissjokket er litt hausa opp, 
sier han.

– Hvordan føler du at omgivelsene, for-
eldrene og elevene oppfatter skolen?

– Skolen er noe alle har en mening om, 
og mange føler seg kvalifi serte til å uttale 
seg. Vi erfarer at elevene og foreldrene er 
fornøyde, de syns vi gjør en grei jobb ut 
fra det vi har av ressurser. Den negative 
omtalen av skolen ser vi mer til på nasjo-
nalt nivå. Vi skal ta inn over oss resultatene 
fra PISA-undersøkelsene, men vi må ikke 
la dem bli premissleverandør i den norske 
skoledebatten. Det er mange parametere 
den undersøkelsen ikke sier noe om, sier 
han.

Han ser en utvikling mot at elever og 
lærere blir mer bevisst på hvilke rettigheter 
de har.

– Elevene har en klar bevissthet om hva 
en lærer har rett til å gjøre, og foreldrene 
kjenner også godt til rettighetene sine. Det 
er mer fokus på hva elevene har krav på enn 
hva foreldrene kan bidra med. Retorikken 
går på at elevene er brukere mens vi er til-
bydere, noe jeg mener er en umenneskelig-
gjøring av forholdet mellom lærer og elev, 
sier han.  ■■

Vil vektlegge 
det sosiale
Klaus Blø har jobbet i ungdomsskolen i 
ti år.

– Innfrir yrket forventingene?
– Ja, helt klart. Men det går opp og ned. 

Noen dager er jeg veldig fornøyd, andre da-
ger kan jeg bruke fi re timer på et 45 minut-
ters opplegg. Av og til er det ting som ikke 
fungerer, faglig eller sosialt.

– Lærte du det du trengte på lærersko-
len?

– Jeg lærte nok mest i praksis.
– Hva mener du om utviklingen i skolen 

de siste årene?
– Nå prøver man å få elevene fl inkere 

ved å kjøre på med teori, da tror jeg mange 
av elevene faller av lasset. Elevene måles ut 
fra ferdigheter, men jeg mener den sosiale 
biten som handler om å fungere sammen 

«Vi kan bare teste 
det som lar seg 
måle, og det gjør 
noe med lærerrol-
len»

TRUDE EVENSHAUG, POST-

DOKTOR I PEDAGOGIKK, UIO
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er et godt nok grunnlag for meninger er 
et annet spørsmål: Ifølge stortingsmeldin-
gen om lærerrollen er over halvparten av 
dem som har barn i skolealder godt fornøyd 
med barnas lærere. Folk som ikke har barn i 
skolen er langt mindre fornøyde. Både stor-
tingsmeldingen og Aahlin mener mediene 
må ta noe av ansvaret for skolens dårlige 
omdømme.

– Det er viktig å snakke om hva vi vil med 
testene. Vi kan bare teste det som lar seg 
måle, og det gjør noe med lærerrollen, sier 
Evenshaug.

Aahlin poengterer at det ikke er noe galt 
med tester, men at tester ikke måler hele 
eleven.

– Så fort mediene får et tall, er det lett 
å skrive om. Vi må passe oss så vi ikke får 
en innsnevring av skolens breie lærings- og 
samfunnsmandat. Elevene skal utvikle seg 
som mennesker, ikke bare få et sett ferdig-
heter, sier han.

Stort frafall
I stortingsmeldinga kommer det fram at da-
gens opptak til lærerutdanningene ikke er 
nok til å kompensere for den ventede avgan-
gen fra yrket. Med økt elevtall, økt timetall 
og løft er om færre elever per lærer, kan vi 
få en underdekning på 13.600 lærere i 2020. 
Helsvart er det ikke. En undersøkelse ut-
ført for Kunnskapsdepartementet som ledd 
i GNIST-kampanjen viser at én av seks som 
er i ferd med søke seg til høyere utdanning, 
mener at læreryrket er attraktivt. Samtidig 
slutter mange nyutdannede lærere etter få 
år i skolen.

– Det oppleves som ekstremt krevende 
å jobbe med en forsamling elever med så 
mange ulike behov. Men jeg tror også det 
henger sammen med at man ønsker å bli 
respektert for jobben man gjør og å behol-
de en selvrespekt i arbeidet. Jeg er engste-
lig for retorikken i den off entlige debatten, 
som fl yter over av elendighetsbeskrivelser 
og nedvurderinger av arbeidet som gjøres i 
skolen, sier Evenshaug.

Profesjonaliteten truet
Nye måter å tenke rundt eff ektivitet og kva-
litet virker ulikt innenfor ulike områder 
av samfunnet, og siden 1980-tallet mener 
Gunn Imsen at lærernes autonomi i arbei-
det samt tilliten, respekten og verdsetting 
fra omverdenen – kort sagt lærernes pro-
fesjonalitet – har vært i en utsatt posisjon. 
Utdanningsnivået i befolkningen steg, slik 
at lærerne ikke lenger var de som forval-
tet mest kunnskap. Lærerlønningene sak-
ket akterut samtidig som Gudmund Her-
nes samlet makten i Kirke-, Utdannings- og 
forskningsdepartementet og bygde ned læ-
rernes mulighet til å påvirke. Og på 1990-
tallet slo målstyring i skolen inn for fullt. 

– Med Kristin Clemet kom endringen i 
retning av nyliberalisme og målstyring på 
plass for alvor, slik vi har sett det i hele den 
off entlige sektoren. Lærerne håpet dette ville 
gi dem handlingsrom, men evalueringer og 
nye kontrollmekanismer fulgte med som ris 
bak speilet, sier Imsen.

– Ideen var at lærerne ville skjerpe seg 
hvis de ble utsatt for mer vurdering, off ent-
liggjøring og publisitet. Men vi hadde alle-

rede dokumentasjon på at lærerne er moti-
verte og ønsker å gjøre en god jobb uten å bli 
hengt ut på en rankingliste, sier hun.

Nye tider
Målstyringen bidro til å endre synet på hva 
som er skolens og lærernes rolle, noe Evens-
haug mener allerede kommer til uttrykk hos 
nyutdannede lærere.

– Mange ferske lærere får sjokk i møte 
med skolen fordi de må oppdra elevene. 
Men selvfølgelig må de det. Lærerens rolle 
som underviser kan ikke fristilles fra å være 
i en pedagogisk situasjon hvor læreren er 
forbilde og oppdrager, sier hun.

Standardiserte tester ble en ny maktfak-
tor i skolepolitikken, på godt og vondt. De 
nasjonale prøvene som har vært gjennom-
ført siden 2004 måler hvordan ståa er blant 
norske elever. Men når resultatene off ent-
liggjøres, kan de også brukes til å rangere 
skoler og sementere forskjeller. Og PISA-
testene i regi av OECD har ikke bare fått me-
nigmann til å rase over forfallet i den norske 
skolen, de har også vakt misnøye blant læ-
rere og elever. Testen ble avholdt i Norge for 
første gang i 2000, med middels resultater. 
Siden har det gått nedover. Nå viser en un-
dersøkelse fra Utdanningsforbundet at bare 
én av fi re lærere mener PISA-testene viser 
hva som trengs for å gjøre skolen bedre. 
Samtidig mener de den negative omtalen av 
skolen i kjølvannet av testene er misvisende: 
den gjør det mindre trivelig å jobbe i skolen, 
og bidrar ikke til rekruttering til yrket.

– Nå snakker vi om fem ferdigheter elev-
ene skal ha. Jeg spør meg om vi ikke overbe-
laster barna, at de blir gående som konteine-
re for disse kompetansene, nærmest fristilt 
fra innhold, sier Evenshaug.  ■■

«Hovedinntrykket mitt etter å ha lest 
den nye stortingsmeldingen er at politi-
kerne vil ha mer servile lærere»
 GUNN IMSEN, PROFESSOR I PEDAGOGIKK, NTNU

med andre er vel så viktig. Kunnskaps-
løft et fj ernet de praktiske valgfagene slik 
at elevene må velge språkfag istedenfor. 
Jeg tviler på at det vil hjelpe de svake 
elevene.

– Hva er de største utfordringene?
– Jeg har hatt 30 elever alene i 10. klas-

se, Da blir det mange foreldresamtaler og 
elevsamtaler. Vi skal bli bedre til alt, og 
vi får stadig nye oppgaver uten at noe tas 
ut. Vi har altfor mange baller i luft a. Den 
administrative biten er kanskje det van-
skeligste.

– Har nasjonale og internasjonale tes-
ter for mye å si?

– Alle sammenligner oss med Finlands 
gode resultater. Men hvis vi vil følge deres 
eksempler, kan vi bare pusse opp militær-
leirene våre og sende barna dit. Jeg mener 
det blir feil å måle elevene opp mot hver-
andre på den måten. Framgangen de har 
fra de begynner på skolen til de går ut sier 
mye mer om hvem de er.  ■■

Vil ha mindre 
grupper
Gunnar Skjeseth har jobbet i skolen i 
30 år.

– For å få en bedre skole må vi under-
vise mindre grupper. 20 elever hadde vært 
fantastisk å jobbe med, og det ville gitt 
fantastiske resultater, sier han. Skjeseth er 
kritisk til utviklingsprosjekter og refor-
mer man ikke rekker å se resultater av før 
nye prosjekter er på gang.

– Før var lærerjobben nokså ensom, 
du kom på skolen med veska di om mor-
genen og dro igjen klokka to nesten uten 
å snakke med kolleger. Nå er vi sammen 
om å jobbe med elevene innenfor en bun-
det arbeidstid.

– Selv om mye er endret, er nok grunn-
pilarene de samme. Vi skal lære elevene 
noe, og vi skal sosialisere dem inn i sam-

funnet. Samtidig er en av skolens roller å 
klassifi sere elevene, sier han.

– Jeg opplever at foreldre jeg snakker 
med har et positivt syn på skolen. Men 
med det samme skolen diskuteres i det of-
fentlige rom, blir den positive tonen borte. 
Vi har ikke vært gode nok til å formulere 
krav som folk forstår, sier han. 

– Hverdagen vår innebærer fl ere mål 
for det vi gjør enn det PISA-testene måler. 
At Norge scorer dårligere på en del ting 
enn andre land bekymrer meg lite, for 
det er så mye jeg lærer mine elever som 
aldri fanges opp av slike undersøkelser. 
Kanskje hadde et av verdens rikeste land 
scoret bedre på slike undersøkelser hvis 
man hadde senket antallet elever per un-
dervisningstime drastisk. Det burde ikke 
være vanskeligere enn som så.  ■■

 »
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En vanlig dag på jobben
HVERDAG: Før jobbet lærer 
Monica Mathisen alene uten 
at andre brydde seg. I dag er 
det møter om alt.

■■ Katrine Ree Holmøy

Halv ni er Mathisen på plass på arbeidsrom-
met hun deler med de tre andre lærerne på 
teamet. Sammen har de ansvar for de 51 
elevene på B9. Et kjapt planleggingsmøte 
seinere, og vi er i gang: elevene har lesetime, 
og Mathisen ber hver av dem fortelle om 
boka de holder på med. Jentene har gym, så 
dette er guttenes time. Boka handler om en 
som er avhengig av narkotika, sier en. Om 
arkeologer om fi nner noe greier, sier en an-
nen. Langsomt senker roen seg i klassen: de 
leser så lenge konsentrasjonen holder. 

Mathisen har jobbet i ungdomsskolen 
siden 1998, siden 2004 på Haugjordet. Sko-
lehverdagen forandret seg en hel del på det 
tiåret.

– Da jeg begynte, jobbet jeg alene med 
mine fag og mine timer. Det var ingen som 
ante hva jeg holdt på med. Vi var i team, men 
det betydde bare at vi møttes en gang i uka. 
Nå jobber vi tett sammen, sier hun. 

Tidspress
Også Mathisen merker tidspresset i arbeids-
dagen: Ved siden av planlegging, undervis-
ning og retting har de teammøte hver tors-
dag morgen. Hele skolens personale har ple-
numsmøte to ganger i uka, i tillegg kommer 
fagsamarbeid og trinnmøter.

– Det er vanskelig å rydde tid til alle mø-
tene. Men når de først er gjennomført, føles 

det bra. Flere hoder tenker bedre enn ett, 
sier hun. 

Mathisen mener endringene i arbeids-
hverdagen har vært på både godt og ondt. 

– Vi har mer kontakt med foreldrene nå, 
med e-post er terskelen lavere for både oss 
og dem. Men det tar tid, og det har vi jo ikke 
mer av enn før, sier hun. 

Også baseinndelingen har sine fordeler 
og ulemper. 

– Vi er der elevene er hele tiden, og det 
betyr at vi blir avbrutt hele tiden. Det blir 
vanskelig hvis vi holder på med noe som kre-
ver konsentrasjon. Før trakk vi oss tilbake til 
et arbeidsrom for å rette eller planlegge, sier 
hun. 

En dag på beina
Fra dagen begynner til vi forlater Mathiesen 
klokka fi re om ettermiddagen, er det bare tid 
til en rask lunsj, ellers er hun og medlærerne 
stort sett på beina. Den tida hun ikke undervi-
ser, brukes til samtaler med de andre lærerne 
på teamet. 

– Det er sånn vi gjør det, vi planlegger i 
forbifarta og underveis. 

Hun forteller at hun jobber nesten hver 
kveld etter at barna har lagt seg. 

– Det er ikke alltid så motiverende. Men jeg 
jobber mindre nå enn jeg gjorde som fersk læ-
rer. Da satt jeg i timevis hver dag for å forberede 
undervisningen.

– Hva kan skolen gjøre for å ta bedre vare 
på ferske lærere?

– En slags fadderordning. Det er viktig 
å ha noen en kan spørre om hjelp, og noen 
som kan minne deg på at du har skuldrene 
oppunder ørene.  ■■

09.15: Guttene er på plass i basen mens 
jentene har gym. Det er lesetime, og Mat-
hisen tar ti elever inn på et eget rom for å 
lese selvvalgte romaner.

10.15: Ei kone, kona, koner, konene. Ny-
norsk grammatikk får et raskt besøk før 
Mathisen leser Torborg Nedreaas’ novelle 
Kruttrøyk, med handling fra andre ver-
denskrig. Det fenger.

11.15: Basis. Alle elevene samles i det 
store rommet. Rektor kommer med be-
skjeder, men siden det er lite å ta opp i 
fellesskap, får elevene lov til å forberede 
foredraget de skal holde i grupper dagen 
etter. 

11.50: Det er så få som griper sjansen til 
litt ekstra forberedelse at samlingsstunden 
avbrytes til fordel for tidlig midttime. Mat-
hisen går til lunsj på personalrommet

12.30: Sein betyr å være, werden og 

bleiben betyr å bli. Det er tid for tysk, og 
elevene får tilbake en prøve. Flere av elev-
ene har fått bedre karakter enn sist, men 
Monica mener fl ere av dem ville gått opp 
en karakter hvis de bare jobbet litt ekstra. 

13.30: Elevene strømmer ut igjen, basen 
tømmes langsomt. Bare en elev er igjen, 
han sitter med Monica og boka Ny i Norge 
for å få hjelp med norsken. I en time snak-
ker de om alt fra preteritum til Th or Hey-
erdal, før også han får fri. 

14.30: For lærerne er det tid for møter 
og planlegging. Alle lærerne møtes i fel-
lesrommet, og rektor orienterer om bered-
skap etter skoledrapet i tyskland, om sko-
legenserbestilling og om elevkonferansen 
i april. 

15.20: Plenumsseansen er over. Lærerne 
går til basene sine for å legge planer for 
resten av uka. Det er førti minutter igjen av 
ordinær arbeidstid.

Timeplan mandag: 

»

■■ Gunn Imsen

Lærerne har en lang og stolt his-
torie som profesjon, og lærerorganisa-
sjonenes historie vitner om vekslende 
tider med medgang og motgang. Min 
folkeskolelærer på 1950-tallet kan stå 
som eksempel på den gamle lærerpro-
fesjonaliteten som kunne nyte en udis-
kutabel autoritet. Han var vestlending, 
hadde underoffi  sersskolen og var klok-
ker ved siden av lærergjerningen. Han 
var norskdomsmann, hadde store his-
toriekunnskaper, og behersket forteller-
kunsten til fi ngerspissene. Han var høyt 
respektert, og ingen så noen grunn til 
å stille spørsmål ved undervisningens 
kvalitet. Begrepet var knapt oppfunnet.

Denne profesjonaliteten utfoldet seg 
under et regime da staten hadde en stø 
hånd om skolen, og vårt skolesystem 
var blant de mest sentralstyrte i hele 
Europa. Normalplanene fra 1939 var 
spekket med kunnskapsinnhold, og det 
var forskrift er som defi nerte arbeids-
oppgavene for både skoleinspektør, 
skolesjef, skolestyrer og lærer. Fornyelse 
og utvikling var også statens oppgave. 
Nye pedagogiske ideer ble omhyggelig 
prøvd ut av Forsøksrådet for skolever-
ket før de ble sluppet løs i skolen. 

Når læreren, ironisk nok, hadde au-
toritet i dette systemet, skyldtes det fl ere 
ting: Skolen var viktig for nasjonen og for 
den enkelte, og det var respekt for kunn-
skap, for det var kunnskapen som skulle 
bringe samfunnsutviklingen framover. 
Enhetsskolen var nøkkelen til en vel-
ferdsstat for alle. Lærerlønna var aksep-
tabel, og læreren hadde mer utdanning 
enn folk fl est. Det var fl inke ungdom-
mer som søkte seg til lærerutdanning. 
Dette var lenge før studentene strømmet 
i tusentall til nye og bedre betalte pro-
fesjonsområder som økonomi, adminis-
trasjon og organisasjonsutvikling. 

Utvikling av enhetsskolen var 
en høyt prioritert oppgave på 1970-tal-
let. Skolene skulle utvikle seg innenfra. 
Det skulle ikke lenger være top-down-
utvikling i skolen, det skulle være bot-
tom-up. Den progressive pedagogikken 
fi kk vind i seilene, for nå var det bruk 
for den. Det begynte med åpen skole, så 
fulgte teamorganisering av lærere, pro-
sjektorganisert undervisning, tverrfag-
lighet og arbeidsplaner med ulike van-
skegrader. Vi kan se tilbake på 1970- 

Læreren har blitt underlagt et
glemt på veien, skriver Gunn Im

Målstyring 
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t stadig sterkere evalueringsregime – men elevene ble 
msen. 

i skolestua

og 1980-årene som to rike tiår der lærere 
gjorde et imponerende arbeid med å utvikle 
nye undervisningsopplegg, nytt innhold og 
nye arbeidsformer. 

De nye formene for organisering av læ-
rernes arbeid stilte nye krav til profesjona-
liteten. Fra et individuelt profesjonsbegrep 
som fokuserer på det enkelte individs yr-
kesutøvelse, gikk utviklingen i retning av et 
kollektivt profesjonsbegrep med teamsam-
arbeid, felles planlegging, deling av prak-
siserfaringer, skolebasert vurdering og en 
samstemt skolekultur. I tillegg skulle lære-
ren ikke bare være formidler og forteller, det 
gjaldt også å organisere elevenes aktivitet og 
å fungere som veileder. 

1980-tallet ble et tidsskille for læ-
rerne. En ny type profesjonsutøvere med 
bakgrunn i økonomi og organisasjonsut-
vikling fylte opp i stats- og kommunefor-
valtningen. Lærerne mistet mye anseelse, og 
deres hegemoni som kunnskapsbærere ble 
gradvis redusert – den store utdanningsek-
splosjonen medførte at mange unge foreldre 
hadde bedre utdanning enn lærerne. Medi-
ene bidro til å henge ut dårlige elevresultater 
og dårlige lærerutdanningsinstitusjoner så 
godt de kunne. Lærerne svarte med streiker 
og styrking av organisasjonsbyggingen. Det 
var kamp både om lønn og om binding av 
arbeidstida. Det kvesset seg til mot slutten 
av 80-tallet. 

Dette var også tiåret for omorganisering 
av off entlig sektor. Internasjonale styrings-
verktøy ble tatt i bruk, og for utdanningssys-
temet var det særlig en OECD-evaluering i 
1989 av det norske skolesystemet som fi kk 
konsekvenser. Den konkluderte med at den 

norske staten ikke hadde styring på utdan-
ningssystemet sitt. Det trengtes styringsda-
ta, evalueringer og oversikt. 

Åttitallet var derfor en kritisk fase for 
lærerne, da både prestisje, anseelse og po-
litisk innfl ytelse ble satt på prøve. Den po-
litiske makten over skolen ble konsolidert 
ved at de sakkyndige rådene, der lærerne 
var representert, ble lagt ned, og makten 
ble samlet i departementet. Samtidig ble 
fundamentalt nye styringssystemer innført. 
Stikkord er målstyring og desentralisering. 

Målstyring ble stadfestet som sty-
ringsprinsipp i hele den off entlige sektoren 
rundt 1990, inklusive skolen. Dette er ikke 
noe nytt for lærere, skolen har alltid vært 
målrettet. Blant fagpedagoger var det en 
skarp diskusjon på 1970-tallet om formen 
på målstyring i skolen, om det skulle være 
åpne og vide mål eller detaljerte prestasjons-
mål som elevene skulle oppnå. 

Cristin Clemet var ministeren som full-
førte målstyringen i skolen. Læreplanverket 
for Kunnskapsløft et (LK 06) inneholder langt 
færre, men desto skarpere mål innrettet mot 
hva elevene skal kunne. Om en sammenlig-
ner med den gamle, statlige regelstyringen, 
så har målstyringen, desentraliseringen og 
evalueringssystemene bidratt til at styringen 
har kommet tettere innpå aktørene. Uten 
tvil er det tale om en økt lokal overvåking 
og kontroll. 

Innenfor en nyliberalistisk ramme 
har det de sist 30 årene vokst fram nye måter 
å styre skolene og lærene på. Ideene kan 
blant annet føres tilbake til amerikaneren 
og økonomen Milton Friedman (død 2006) 
som hevdet en rendyrket tro på det frie mar-
kedet og det frie valget, og at det ikke må 
være statlige reguleringer i den økonomiske 
politikken. På utdanningssektoren var det 
Margaret Th atcher og hennes meningsfelle 
Ronald Reagan som satte dette i verk på 
1980-tallet. Viktige elementer i denne tenk-
ningen er:

– åpenhet om skolens resultater, noe en 
blant annet oppnår gjennom nasjonale prø-
ver og off entliggjøring av resultater

– konkurranse mellom skoler, som skapes 
gjennom sammenligninger («benchmar-
king»), eksterne skolevurderinger og fritt 
skolevalg, slik at en utløser motivasjon for 
å bli bedre

– prestasjonslønn for lærere og insentiv-
systemer til skolene

– pro capita-fi nansiering der pengene føl-
ger elevene.

I bunnen ligger såkalt principal agent-
teori, som tenker seg all virksomhet som et 
system med kunder og tilbydere. En kunde, 
eller prinsipalen, vil ha utført en tjeneste, 
og kan knytte seg til en eller fl ere agenter 
for å få utført den. Om vi overfører dette til 
skolen, er det elevene og foresatte som er 
prinsipalen, og skolen og lærerne blir agen-
ten. Foresatte velger en skole hvor lærerne 
som agenter skal utføre en tjeneste for dem. 
Forholdet er i teorien asymmetrisk, fordi 
agenten sitter med en kunnskap som prin-
sipalen ikke har. Men det er prinsipalen som 
i utgangspunktet sitter med autoriteten, og 
som kan bryte avtalen og fi nne en annen 
agent når det måtte passe. 

Dette er et verdensbilde som reduserer 
all virksomhet, inklusive oppdragelse og læ-
ring, til et forhold om kjøp og salg av tjenes-
ter på mikronivå, og som ikke tar høyde for 
de samfunnsmessige og nasjonsbyggende 
oppgavene som skolen har på makronivå. 
For eksempel er skolens tradisjonelle opp-
dragermandat nå fj ernet i den nye formåls-
paragrafen for skolen. Det kan bli proble-
matisk dersom denne viktige oppgaven skal 
måtte forhandles med foreldrene til hvert 
enkelt barn.

Norge har vært forskånet fra de mest 
ekstreme variantene av nyliberalistisk sty-
ring. Nasjonale prøver fi kk aldri den kon-
kurranseutløsende funksjonen som Bon-
devik II-regjeringen hadde tenkt seg. Den 
rødgrønne regjeringen fl yttet prøvene til 5. 
og 8. trinn, og dermed ble det vanskeligere 
å bruke dem til sammenligning. Dermed er 
det ikke sagt at det ikke gjøres – da prøvere-
sultatene ble off entliggjort i november 2008, 
var avisspaltene fulle av ranglister over sko-
ler. De er imidlertid nesten umulig å tolke, 
siden de fl este elevene nettopp hadde skift et 
lærer og skole. Det viser at media sluker hva 
som helst, bare de har noen tall. Det er ingen 
overdrivelse å si at med nasjonale prøver ble 
evalueringen løft et ut av sine tradisjonelle 
funksjoner med å styrke elevenes læring, for 
å bli en del av et større kontroll- og styrings-
regime.

Dette nye regimet berører kompliserte 
spørsmål om retten til innsyn i en off entlig 
skole veid opp mot personvern og utstilling 
av barn og unges læring og utvikling. En 
ren markedsdynamikk forsøkes pisket opp 
med nasjonale prøver og off entliggjøring av 
elevenes resultater. 

Kravet om åpenhet og innsyn fører til 
at skolene og lærerne kommer i 
søkelyset. Det er selvsagt hyggelig 
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Lærerne har en lang og stolt 
historie som profesjon, og 
lærerorganisasjonenes historie 
vitner om vekslende tider med 
medgang og motgang. Min 
folkeskolelærer på 1950-tallet kan 
stå som eksempel på den gamle 
lærerprofesjonaliteten som 
kunne nyte en udiskutabel 
autoritet. Han var vestlending, 
hadde underoffi sersskolen og var 
klokker ved siden av lærergjer-
ningen. Han var norskdoms-
mann, hadde store historiekunn-
skaper, og behersket forteller-
kunsten til fi ngerspissene. Han 
var høyt respektert, og ingen så 
noen grunn til å stille spørsmål 
ved undervisningens kvalitet. 
Begrepet var knapt oppfunnet.

Denne profesjonaliteten 
utfoldet seg under et regime da 
staten hadde en stø hånd om 
skolen, og vårt skolesystem var 
blant de mest sentralstyrte i hele 
Europa. Normalplanene fra 1939 
var spekket med kunnskapsinn-
hold, og det var forskrifter som 
defi nerte arbeidsoppgavene for 
både skoleinspektør, skolesjef, 
skolestyrer og lærer. Fornyelse og 
utvikling var også statens 
oppgave. Nye pedagogiske ideer 
ble omhyggelig prøvd ut av 
Forsøksrådet for skoleverket før 
de ble sluppet løs i skolen. 

Når læreren, ironisk nok, 
hadde autoritet i dette systemet, 

skyldtes det fl ere ting: Skolen var 
viktig for nasjonen og for den 
enkelte, og det var respekt for 
kunnskap, for det var kunnska-
pen som skulle bringe samfunns-
utviklingen framover. Enhetssko-
len var nøkkelen til en velferds-
stat for alle. Lærerlønna var 
akseptabel, og læreren hadde 
mer utdanning enn folk fl est. Det 
var fl inke ungdommer som søkte 
seg til lærerutdanning. Dette var 

lenge før studentene strømmet i 
tusentall til nye og bedre betalte 
profesjonsområder som økonomi, 
administrasjon og organisasjons-
utvikling.

Utvikling av enhetsskolen var en 
høyt prioritert oppgave på 1970-
tallet. Skolene skulle utvikle seg 
innenfra. Det skulle ikke lenger 
være top-down-utvikling i skolen, 
det skulle være bottom-up. Den 
progressive pedagogikken fi kk 
vind i seilene, for nå var det bruk 
for den. Det begynte med åpen 
skole, så fulgte teamorganisering 
av lærere, prosjektorganisert 
undervisning, tverrfaglighet og 
arbeidsplaner med ulike vanske-
grader. Vi kan se tilbake på 1970- 
og 1980-årene som to rike tiår der 
lærere gjorde et imponerende 
arbeid med å utvikle nye under-

visningsopplegg, nytt innhold og 
nye arbeidsformer. 

De nye formene for organise-
ring av lærernes arbeid stilte nye 
krav til profesjonaliteten. Fra et 
individuelt profesjonsbegrep
som fokuserer på det enkelte 
individs yrkesutøvelse, gikk 
utviklingen i retning av et 
kollektivt profesjonsbegrep med 
teamsamarbeid, felles planleg-
ging, deling av praksiserfaringer, 

skolebasert vurdering og en 
samstemt skolekultur. I tillegg 
skulle læreren ikke bare være 
formidler og forteller, det gjaldt 
også å organisere elevenes 
aktivitet og å fungere som 
veileder. 

1980-tallet ble et tidsskille for
lærerne. En ny type profesjons-
utøvere med bakgrunn i økonomi 
og organisasjonsutvikling fylte 
opp i stats- og kommuneforvalt-
ningen. Lærerne mistet mye 
anseelse, og deres hegemoni som 
kunnskapsbærere ble gradvis 
redusert – den store utdannings-
eksplosjonen medførte at mange 
unge foreldre hadde bedre 
utdanning enn lærerne. Mediene 
bidro til å henge ut dårlige 
elevresultater og dårlige lærerut-
danningsinstitusjoner så godt de 
kunne. Lærerne svarte med 
streiker og styrking av organisa-
sjonsbyggingen. Det var kamp 
både om lønn og om binding av 
arbeidstida. Det kvesset seg til 
mot slutten av 80-tallet. 

Dette var også tiåret for 
omorganisering av offentlig 
sektor. Internasjonale styrings-
verktøy ble tatt i bruk, og for 
utdanningssystemet var det 
særlig en OECD-evaluering i 
1989 av det norske skolesystemet 
som fi kk konsekvenser. Den 
konkluderte med at den norske 
staten ikke hadde styring på 
utdanningssystemet sitt. Det 
trengtes styringsdata, evaluerin-
ger og oversikt. 

Åttitallet var derfor en kritisk 
fase for lærerne, da både presti-
sje, anseelse og politisk innfl y-
telse ble satt på prøve. Den 
politiske makten over skolen ble 
konsolidert ved at de sakkyndige 
rådene, der lærerne var represen-
tert, ble lagt ned, og makten ble 
samlet i departementet. Samti-
dig ble fundamentalt nye 
styringssystemer innført. 
Stikkord er målstyring og 
desentralisering.

Målstyring ble stadfestet som
styringsprinsipp i hele den 
offentlige sektoren rundt 1990, 
inklusive skolen. Dette er ikke 
noe nytt for lærere, skolen har 
alltid vært målrettet. Blant 
fagpedagoger var det en skarp 
diskusjon på 1970-tallet om 
formen på målstyring i skolen, 
om det skulle være åpne og vide 
mål eller detaljerte prestasjons-
mål som elevene skulle oppnå. 

Cristin Clemet var ministeren 
som fullførte målstyringen i 
skolen. Læreplanverket for 
Kunnskapsløftet (LK 06) innehol-
der langt færre, men desto 
skarpere mål innrettet mot hva 
elevene skal kunne. Om en 
sammenligner med den gamle, 

Læreren har blitt underlagt et stadig sterkere evalueringsregime – men elevene ble glemt på veien, skriver Gunn Imsen. 

Målstyring i skolestua
MED ANDRE
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Gunn Imsen

statlige regelstyringen, så har 
målstyringen, desentraliseringen 
og evalueringssystemene bidratt 
til at styringen har kommet 
tettere innpå aktørene. Uten tvil 
er det tale om en økt lokal 
overvåking og kontroll. 

Innenfor en nyliberalistisk 
ramme har det de sist 30 årene 
vokst fram nye måter å styre 
skolene og lærene på. Ideene kan 
blant annet føres tilbake til 
amerikaneren og økonomen 
Milton Friedman (død 2006) som 
hevdet en rendyrket tro på det 
frie markedet og det frie valget, 
og at det ikke må være statlige 
reguleringer i den økonomiske 
politikken. På utdanningssekto-
ren var det Margaret Thatcher og 
hennes meningsfelle Ronald 
Reagan som satte dette i verk på 
1980-tallet. Viktige elementer i 
denne tenkningen er:

– åpenhet om skolens resultater,
noe en blant annet oppnår 
gjennom nasjonale prøver og 
offentliggjøring av resultater

– konkurranse mellom skoler,
som skapes gjennom sammenlig-
ninger («benchmarking»), 
eksterne skolevurderinger og 
fritt skolevalg, slik at en utløser 
motivasjon for å bli bedre

– prestasjonslønn for lærere og

og at noe er forskningsbasert, 
hva slags kunnskap en ser for 
seg, og hvordan den skal kunne 
tas i bruk. Denne debatten er 
viktig, og det haster med en 
avklaring. Detaljerte, fors-
kningsbaserte anvisninger om 
hvordan skolen skal undervise 
vil ikke bare være en trussel mot 
lærernes metodefrihet, men en 
trussel mot selve lærerprofesjo-
naliteten. Lærernes profesjo-
nelle kunnskapsbase er for lite 
omforenet og klargjort, og for 
lite tydeliggjort for omverdenen. 
Her har lærerprofesjonen en 
stor, kollektiv utfordring å ta fatt 
i. 

Målstyring har dermed på den 
ene siden gitt større lokalt 
handlingsrom, og på den andre 
siden er det innført vurderings- 
og kontrollsystemer som ligger 
tett innpå lærernes arbeid. 
Evaluering har ikke bare til 
oppgave å støtte elevenes læring, 
den er blitt en del av et større 
styringsregime.

I dette bildet får lærerne en del 
nye oppgaver. De skal ikke bare 
undervise i fag og veilede som 
før, de skal i tillegg være teamar-
beidere, kunne målformulering 
og evalueringsformer, utvikle nye 
praksisformer, kunne vurdere 
forskningsresultater, ha fokus på 
betydningen av organisasjonsut-
vikling og ledelse og drive 
kvalifi sert markedsføring. Kort 
sagt må den nye, profesjonelle 
læreren ha omfattende system-
kunnskap og for å kunne forhol-
de seg til nye styringsstrategier. 
Læreren kan ikke lenger stenge 
seg inne i klasserommet, en må 
møte de nye kravene på en 
kvalifi sert måte, og helst være et 
hestehode foran i tolkning og 
utforming av nye tiltak. Mer enn 
noensinne gjelder det å skape 
legitimitet utad. 

Styringsmessige forestillinger 
om effektivitet løper som en rød 
tråd gjennom nyere utdannings-
politikk. Det skal læres hele livet, 
fra vugge til grav. Tidligere var det 
noe som het utvikling, at barns 
utvikling har både biologiske og 
miljømessige forutsetninger, og at 
utvikling tar tid og ikke kan 
forseres. Utvikling kan bare 
stimuleres. Dette hører vi lite om i 
dagens pedagogiske debatt. Det er 
snart 25 år siden at David Elkind 
advarte mot å presse barns 
utvikling for mye – det ender med 
stress og utmattelse. Vi har glemt 
at det er levende barn og unge vi 
har med å gjøre. Her ligger etter 
min mening den aller største og 
vanskeligste utfordringen for 
lærerprofesjonen: Å stå på barnets 
og elevens side i en verden der 
markedsøkonomiske prinsipper er 
i ferd med å defi nere hva pedago-
gisk arbeid handler om. 

Gunn Imsen
 Se også Dokument, side 14 til 17.

insentivsystemer til skolene
– pro capita-fi nansiering der

pengene følger elevene.
I bunnen ligger såkalt princi-

pal agent-teori, som tenker seg 
all virksomhet som et system 
med kunder og tilbydere. En 
kunde, eller prinsipalen, vil ha 
utført en tjeneste, og kan knytte 
seg til en eller fl ere agenter for å 
få utført den. Om vi overfører 
dette til skolen, er det elevene og 
foresatte som er prinsipalen, og 
skolen og lærerne blir agenten. 
Foresatte velger en skole hvor 
lærerne som agenter skal utføre 
en tjeneste for dem. Forholdet er i 
teorien asymmetrisk, fordi 
agenten sitter med en kunnskap 
som prinsipalen ikke har. Men 
det er prinsipalen som i utgangs-
punktet sitter med autoriteten, 
og som kan bryte avtalen og fi nne 
en annen agent når det måtte 
passe.

Dette er et verdensbilde som 
reduserer all virksomhet, 
inklusive oppdragelse og læring, 
til et forhold om kjøp og salg av 
tjenester på mikronivå, og som 
ikke tar høyde for de samfunns-
messige og nasjonsbyggende 
oppgavene som skolen har på 
makronivå. For eksempel er 
skolens tradisjonelle oppdrager-
mandat nå fjernet i den nye 
formålsparagrafen for skolen. 
Det kan bli problematisk dersom 
denne viktige oppgaven skal 

måtte forhandles med foreldrene 
til hvert enkelt barn.

Norge har vært forskånet fra de 
mest ekstreme variantene av 
nyliberalistisk styring. Nasjonale 
prøver fi kk aldri den konkurran-
seutløsende funksjonen som 
Bondevik II-regjeringen hadde 
tenkt seg. Den rødgrønne 
regjeringen fl yttet prøvene til 5. 
og 8. trinn, og dermed ble det 
vanskeligere å bruke dem til 
sammenligning. Dermed er det 
ikke sagt at det ikke gjøres – da 
prøveresultatene ble offentlig-
gjort i november 2008, var 
avisspaltene fulle av ranglister 
over skoler. De er imidlertid 
nesten umulig å tolke, siden de 
fl este elevene nettopp hadde 
skiftet lærer og skole. Det viser at 
media sluker hva som helst, bare 
de har noen tall. Det er ingen 
overdrivelse å si at med nasjonale 
prøver ble evalueringen løftet ut 
av sine tradisjonelle funksjoner 
med å styrke elevenes læring, for 
å bli en del av et større kontroll- 
og styringsregime.

Dette nye regimet berører 
kompliserte spørsmål om retten 
til innsyn i en offentlig skole veid 
opp mot personvern og utstilling 
av barn og unges læring og 
utvikling. En ren markedsdyna-
mikk forsøkes pisket opp med 
nasjonale prøver og offentliggjø-
ring av elevenes resultater. 

Kravet om åpenhet og innsyn 
fører til at skolene og lærerne 
kommer i søkelyset. Det er 
selvsagt hyggelig når resultatet 
er positivt, men ikke når det er 
negativt. Det blir viktig hvordan 
skolen framstår utad, den bør ha 
en profi l, et ansikt, eller en identi-
tet. Markedsføring blir en ny 
utfordring, spesielt for skolele-
derne. Markedet vil ha resultater, 
og skolene må ha noe å vise fram. 
Faren ligger i at utseendet blir 
viktigere enn innholdet, og at det 
bildet som framstilles, ikke blir 
riktig i forhold til hva skolen 
egentlig står for. Det ligger en 
vanskelig utfordring i å avgjøre 
hva som skal vises fram utad, og 
å gjøre dette på en både tillitvek-
kende og realistisk måte. Dette er 
en ny dimensjon ved profesjona-
liteten, som vi knapt har begynt å 
snakke om ennå. 

Et annet forhold er at lærere i 
stor grad bygger på erfaring og 
taus kunnskap når de fatter sine 
valg. Slik kunnskap har dess-
verre ikke den samme statusen 
som forskningsbasert kunn-
skap. Kravet om såkalt evidens-
basert kunnskap i skolen er 
mote akkurat nå. Politikere og 
skoleeiere krever kunnskap om 
«what works», slik at «evidens» 
framstår som en ny styringsstra-
tegi. I skolesammenheng er det 
grunn til å stoppe opp og spørre 
hva man mener med forskning 

UTFORDRINGEN: 
Lærerprofe-
sjonen bør stå 
på barnets og 
elevens side i 
en verden der 
markedsøkono-
miske prinsipper 
er i ferd med 
å defi nere hva 
pedagogisk 
arbeid handler 
om, skriver Gunn 
Imsen.
  ARKIVFOTO: IVAR 

 AASERUD, SCANPIX «Markedet vil ha resultater, 
og skolene må ha noe å vise 
fram»

FAKTA

Saken:
■ Siden 1980-tallet har lærernes 
profesjonalitet vært i en utsatt posi-
sjon, skriver Gunn Imsen i denne 
kronikken.

■ Et hovedelement i denne utviklin-
gen er målstyring av undervisnin-
gen. Dette innebærer krav om økt 
dokumentasjon av lærerens arbeid 
og elevenes ferdigheter, åpenhet 
om skolens resultater og konkur-
ranse mellom skoler.

■ Effekten av dette er et kontrollre-
gime som setter lærerens faglighet 
og autonomi under sterkt press, 
mener Imsen.

■ Kronikken er en 
forkortet utgave 
av en artikkel trykt 
i fagbladet «Bedre 
Skole» nr. 1, 2009.

Forfatteren:
■ Gunn Imsen er 
professor ved Pedagogisk Institutt 
ved NTNU.

Klassekampen 

21. mars 2009:

FAKTA

Saken:
■ Siden 1980-tallet har lærernes profesjo-
nalitet vært i en utsatt posisjon, skriver Gunn 
Imsen i denne kronikken.
■ Et hovedelement i denne utviklingen er 
målstyring av undervisningen. Dette innebæ-
rer krav om økt dokumentasjon av lærerens 
arbeid og elevenes ferdigheter, åpenhet om 
skolens resultater og konkurranse mellom 
skoler.
■ Effekten av dette er et kontrollregime som 
setter lærerens faglighet og autonomi under 
sterkt press, mener Imsen.
■ Kronikken er en forkortet utgave av en artik-
kel trykt i fagbladet «Bedre Skole» nr. 1, 2009.

Forfatteren:
■ Gunn Imsen er professor ved Pedagogisk 
Institutt ved NTNU.

 »
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når resultatet er positivt, men ikke 
når det er negativt. Det blir viktig 

hvordan skolen framstår utad, den bør ha 
en profi l, et ansikt, eller en identitet. Mar-
kedsføring blir en ny utfordring, spesielt for 
skolelederne. Markedet vil ha resultater, og 
skolene må ha noe å vise fram. Faren ligger i 
at utseendet blir viktigere enn innholdet, og 
at det bildet som framstilles, ikke blir riktig 
i forhold til hva skolen egentlig står for. Det 
ligger en vanskelig utfordring i å avgjøre hva 
som skal vises fram utad, og å gjøre dette 
på en både tillitvekkende og realistisk måte. 
Dette er en ny dimensjon ved profesjonali-
teten, som vi knapt har begynt å snakke om 
ennå. 

Et annet forhold er at lærere i stor grad 
bygger på erfaring og taus kunnskap når 
de fatter sine valg. Slik kunnskap har dess-
verre ikke den samme statusen som fors-
kningsbasert kunnskap. Kravet om såkalt 
evidensbasert kunnskap i skolen er mote 
akkurat nå. Politikere og skoleeiere kre-
ver kunnskap om «what works», slik at 
«evidens» framstår som en ny styrings-
strategi. I skolesammenheng er det grunn 
til å stoppe opp og spørre hva man mener 
med forskning og at noe er forskningsba-
sert, hva slags kunnskap en ser for seg, og 
hvordan den skal kunne tas i bruk. Denne 
debatten er viktig, og det haster med en 

avklaring. Detaljerte, forskningsbaserte 
anvisninger om hvordan skolen skal un-
dervise vil ikke bare være en trussel mot 
lærernes metodefrihet, men en trussel 
mot selve lærerprofesjonaliteten. Lærer-
nes profesjonelle kunnskapsbase er for lite 
omforenet og klargjort, og for lite tydelig-
gjort for omverdenen. Her har lærerpro-
fesjonen en stor, kollektiv utfordring å ta 
fatt i. 

Målstyring har dermed på den ene si-
den gitt større lokalt handlingsrom, og på 
den andre siden er det innført vurderings- 
og kontrollsystemer som ligger tett innpå 
lærernes arbeid. Evaluering har ikke bare til 
oppgave å støtte elevenes læring, den er blitt 
en del av et større styringsregime. 

I dette bildet får lærerne en del nye opp-
gaver. De skal ikke bare undervise i fag og 
veilede som før, de skal i tillegg være team-
arbeidere, kunne målformulering og eva-
lueringsformer, utvikle nye praksisformer, 
kunne vurdere forskningsresultater, ha fo-
kus på betydningen av organisasjonsutvik-
ling og ledelse og drive kvalifi sert markeds-
føring. Kort sagt må den nye, profesjonelle 

læreren ha omfattende systemkunnskap og 
for å kunne forholde seg til nye styrings-
strategier. Læreren kan ikke lenger stenge 
seg inne i klasserommet, en må møte de nye 
kravene på en kvalifi sert måte, og helst være 
et hestehode foran i tolkning og utforming 
av nye tiltak. Mer enn noensinne gjelder det 
å skape legitimitet utad. 

Styringsmessige forestillinger om eff ekti-
vitet løper som en rød tråd gjennom nyere 
utdanningspolitikk. Det skal læres hele livet, 
fra vugge til grav. Tidligere var det noe som 
het utvikling, at barns utvikling har både bio-
logiske og miljømessige forutsetninger, og at 
utvikling tar tid og ikke kan forseres. Utvik-
ling kan bare stimuleres. Dette hører vi lite 
om i dagens pedagogiske debatt. Det er snart 
25 år siden at David Elkind advarte mot å 
presse barns utvikling for mye – det ender 
med stress og utmattelse. Vi har glemt at det 
er levende barn og unge vi har med å gjøre. 
Her ligger etter min mening den aller største 
og vanskeligste utfordringen for lærerprofe-
sjonen: Å stå på barnets og elevens side i en 
verden der markedsøkonomiske prinsipper 
er i ferd med å defi nere hva pedagogisk ar-
beid handler om. ■■

«Markedet vil ha resultater, og skolene 
må ha noe å vise fram»

»

UTJAMNING: Høgre og Frp 
meiner lekser og karakterar 
er viktig om skolen skal bli 
meir sosialt utjamnande.
■■ Av Magnhild Folkvord

Det ser ut til å vera tverrpolitisk semje om at 
det er viktig å ha eit skolesystem som verkar 
sosialt utjamnande. Men høgst ulike mei-
ningar om kva som skal til for å nå målet. 

Kristin Clemet (H), tidlegare utdan-
ningsminister, og politisk ansvarleg for 
Kunnskapsløft et, som no har blitt vidare-
ført av den raudgrønne regjeringa, trur ikkje 
skolen kan jamna ut alle sosiale skilnader 
mellom elevane.

Gjennomsnittseleven 
– Men mykje kan gjerast betre enn det har 
vore gjort i norsk skole. Eg trur ein vesent-

leg feil har vore at skolen har vore innretta 
på ein gjennomsnittselev som ikkje fi nst. 
Norsk skole har vore lite sensitiv for skilna-
der mellom elevane, noko både fagleg sterke 
og fagleg svake elevar har lidd under, seier 
Clemet til Klassekampen.

– Å heva den faglege kvaliteten og å ut-
jamna skilnader er to sider av same sak. Andre 
land som har høgare kvalitet og mindre skilna-
der har løft a dei svakaste elevane, legg ho til.

Clemet meiner Kunnskapsløft et alt har 
gitt gode resultat, særleg meiner ho Oslo har 
komme langt med å heva nivået for miniori-
tetsspråklege elevar.

– På visse område er det dokumentert at 
skolen har hatt feil kurs i 20-30 år, osloskolen 
viser kor raskt det kan gå å få til forbetringar 
med grunnleggjande ferdigheiter, seier den 
tidlegare utdanningsministeren.

– For lite evaluering
I Klassekampen i går argumenterte lærar 

Maren Rismyhr mot bruken av nasjonale 
prøver, ut frå at det blir for mykje vektleg-
ging på dei måla eleven ikkje har nådd.

– Generelt er det for lite evaluering i 
skolen, foreldre og elevar har fått for dår-
leg tilbakemelding. Karakterar er ikkje ein 
perfekt tilbakemeldingsmetode. Nasjonale 
prøver er eit forsøk på vurdering under-
vegs, for å avdekkja om det trengst å korri-
gera kursen eller forsterka innsatsen, seier 
Clemet.

– Erfarne lærarar seier dei i stor monn kan 
sjå alt i første klasse kva for elevar som vil ha 
bruk for ekstra hjelp, utan å bruka slike prø-
ver, men at det har mangla lærarressursar til 
å gi den ekstra hjelpa?

– Dersom det stemmer, har lærarane an-
ten tatt feil, eller dei har sett utan å gjera 
noko med det. Noreg har forholdsvis fl eire 
lærarar enn andre land i verda. Land med 

KLASSEKAMPENNYHETER

UTJAMNING: 
Høgre og Frp 
meiner lekser og 
karakterar er viktig 
om skolen skal bli 
meir sosialt utjam-
nande.

SKOLE
Av Magnhild Folkvord

Det ser ut til å vera tverrpoli-
tisk semje om at det er viktig 
å ha eit skolesystem som ver-
kar sosialt utjamnande. Men 
høgst ulike meiningar om kva 
som skal til for å nå målet. 

Kristin Clemet (H), tidlega-
re utdanningsminister, og po-
litisk ansvarleg for Kunn-
skapsløftet, som no har blitt 
vidareført av den raudgrønne 
regjeringa, trur ikkje skolen 
kan jamna ut alle sosiale skil-
nader mellom elevane.

Gjennomsnittseleven 
– Men mykje kan gjerast betre 
enn det har vore gjort i norsk 
skole. Eg trur ein vesentleg 

feil har vore at skolen har vore 
innretta på ein gjennom-
snittselev som ikkje fi nst. 
Norsk skole har vore lite sen-
sitiv for skilnader mellom ele-
vane, noko både fagleg sterke 
og fagleg svake elevar har lidd 
under, seier Clemet til Klasse-
kampen.

– Å heva den faglege kvalite-
ten og å utjamna skilnader er 
to sider av same sak. Andre 
land som har høgare kvalitet 
og mindre skilnader har løfta 
dei svakaste elevane, legg ho 
til.

Clemet meiner Kunnskaps-
løftet alt har gitt gode resultat, 
særleg meiner ho Oslo har 
komme langt med å 
heva nivået for mini-
oritetsspråklege
elevar.

– På visse område 
er det dokumentert 
at skolen har hatt feil 
kurs i 20-30 år, oslo-
skolen viser kor raskt 
det kan gå å få til for-
betringar med grunn-
leggjande ferdighei-
ter, seier den tidlega-
re utdanningsministeren.

– For lite evaluering
I Klassekampen i går argu-
menterte lærar Maren Ris-
myhr mot bruken av nasjona-
le prøver, ut frå at det blir for 
mykje vektlegging på dei 

måla eleven ikkje har nådd.
– Generelt er det for lite 

evaluering i skolen, foreldre 
og elevar har fått for dårleg 
tilbakemelding. Karakterar er 
ikkje ein perfekt tilbakemel-
dingsmetode. Nasjonale prø-
ver er eit forsøk på vurdering 
undervegs, for å avdekkja om 

det trengst å korrige-
ra kursen eller for-
sterka innsatsen, sei-
er Clemet.

– Erfarne lærarar 
seier dei i stor monn 
kan sjå alt i første 
klasse kva for elevar 
som vil ha bruk for 
ekstra hjelp, utan å 
bruka slike prøver, 
men at det har man-
gla lærarressursar til 

å gi den ekstra hjelpa?
– Dersom det stemmer, har 

lærarane anten tatt feil, eller 
dei har sett utan å gjera noko 
med det. Noreg har forholds-
vis fl eire lærarar enn andre 
land i verda. Land med færre 
lærarar har mindre skilnader 

mellom elevane, seier Clemet.

Lekser og leksehjelp
Rismyhr argumenterte også 
for å kutta ut leksene i grunn-
skolen, ut frå at leksearbeidet 
forsterkar skilnadene mellom 
elevane, og er avhengig av kor 
mykje foreldra følgjar opp.

– Eg er ikkje blant dei som 
meiner at heimelekser er så 
viktig. Mange elevar ber uri-
meleg tunge sekker og sit 
åleine med leksene. Eg har 
sans for at skolearbeidet blir 
gjort på skolen, men det fi nst 
også gode ordningar for frivil-
lig leksehjelp, seier Clemet.  

Høgrerepresentanten Gun-
nar Gundersen meiner det 
ville vera eit alvorleg feilsteg 
om ein droppa leksene i 
grunnskolen.

– Utfordringa er å gjera lek-
sene relevante, dei skal ikkje 
vera ei erstatning for undervi-
sing som ikkje fungerer, men 
skal underbyggja og vidareut-
vikla det ein lærer på skolen. 
Skolen må bli meir medviten 
om korleis ein bruker lekser. 
Leksehjelp vil verka sosialt 
utjamnande, understrekar 
Gundersen.

Også i Frp er det stor tru på 
lekser og leksehjelp.

– Vi vil oppretthalda lekse-
ne, og gi hjelp til dei som treng 
det, mange skolar har slike 
opplegg som fungerer godt, 
seier Anders Anundsen, ut-
danningspolitisk talsmann for 
Frp.

Høgre og Frp er også samde 
om at dei vil ha karakterar frå 
femte klasse i grunnskolen, 
og at det må leggjast større 
vekt på orden og disiplin i sko-
len.

magnhild.folkvord@klassekampen

– For lite evaluering

FEIL: – Ein vesentleg feil har vore at skolen har vore innretta på ein gjennomsnittselev som ikkje fi nst, 
seier tidlegare utdanningsminister Kristin Clemet.   FOTO: KNUT FALCH, SCANPIX

FRP: Anders 
Anundsen

8 Onsdag 8. juli 2009

FAKTA

Dette er saka:
■ Undersøkingar viser at 
elevane sine skoleresultat er 
svært avhengige av foreldra sin 
sosiale bakgrunn.

■ I Klassekampen i går argu-
menterte lærar Maren Rismyhr 
for å fjerna leksene i grunn-
skolen fordi leksearbeidet i for 
stort monn er avhengig av om 
foreldra maktar å følgja opp.

■ Representantar for Høgre og 
Frp meiner det er viktig å halda 
på leksene.

■ Kristin Clemet (H), tidlegare 
utdanningsminister, meiner 
skolen ikkje tar nok omsyn til at 
elevane er ulike.

■ Både Høgre og Frp vil ha 
karakterar frå 5. klasse i grunn-
skolen.

Klassekampen i går 

Nasjonale prøver i skolen har 
ført til mykje debatt. I 2005 
stansa utdanningsmi-
nister Øystein Djupe-
dal ein del av dei na-
sjonale prøvene.

I programma for 
kommande stortings-
periode seier dei 
raudgrønne partia i 
hovudsak ja til nasjo-
nale prøver:

«SV vil beholde et 
system med nasjona-
le prver samt kartleg-
gingsprøver, som sammen 

med god oppfølging kan bir-
dra itl å bedre opplæringen. 

Prøvene skal brukes 
til forbedring, ikke til 
rangering».

Arbeidarpartiet:
«Nasjonale prøver 
skal ikkje brukast til 
å rangera, men til å 
«heve det faglige ni-
vået for hver enkelt 
elev».

Senterpartiet: «Na-
sjonale prøver skal 
brukes som hjelp for 

den enkelte skole, skoleeier 

og de sentrale skolemyndig-
heter til kvalitetsutvikling og 
tilpasset opplæring. Forutset-
ningen er at prøvene er godt 
tilpasset læreplanen. Resulta-
tene for den enkelte skole skal 
ikke offentliggjøres.»

Så langt ser det til at Raudt 
er åleine om å seia nei til na-
sjonale prøver: «Rødt ser ikke 
verdien av generelle landsom-
fattende tester. Hver skole må 
bruke de kartleggingsverk-
tøyene de fi nner hensiktsmes-
sig for å utvikle opplæringa til 
beste for elevene.»

Raudgrønt ja til nasjonale prøver

SV-LEIAR: Kris-
tin Halvorsen

.

«Generelt er det 
for lite evaluering 
i skolen»

KRISTIN CLEMET, TIDLEGARE 
UTDANNINGSMINISTER

Klassekampen 

8. juli 2009:

– For lite 
evalu -
ering  

FAKTA

Dette er saka:
■ Undersøkingar viser at elevane sine sko-
leresultat er svært avhengige av foreldra sin 
sosiale bakgrunn.
■ I Klassekampen i går argumenterte lærar 
Maren Rismyhr for å fjerna leksene i grunn-
skolen fordi leksearbeidet i for stort monn er 
avhengig av om foreldra maktar å følgja opp.
■ Representantar for Høgre og Frp meiner det 
er viktig å halda på leksene.
■ Kristin Clemet (H), tidlegare utdanningsmi-
nister, meiner skolen ikkje tar nok omsyn til at 
elevane er ulike.
■ Både Høgre og Frp vil ha karakterar frå 5. 
klasse i grunnskolen.
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færre lærarar har mindre skilnader mellom 
elevane, seier Clemet.

Lekser og leksehjelp
Rismyhr argumenterte også for å kutta ut 
leksene i grunnskolen, ut frå at leksearbeidet 
forsterkar skilnadene mellom elevane, og er 
avhengig av kor mykje foreldra følgjar opp.

– Eg er ikkje blant dei som meiner at 
heimelekser er så viktig. Mange elevar ber 
urimeleg tunge sekker og sit åleine med lek-
sene. Eg har sans for at skolearbeidet blir 
gjort på skolen, men det fi nst også gode ord-
ningar for frivillig leksehjelp, seier Clemet.  

Høgrerepresentanten Gunnar Gunder-
sen meiner det ville vera eit alvorleg feilsteg 
om ein droppa leksene i grunnskolen.

– Utfordringa er å gjera leksene relevante, 
dei skal ikkje vera ei erstatning for undervi-
sing som ikkje fungerer, men skal underbyg-

gja og vidareutvikla det ein lærer på skolen. 
Skolen må bli meir medviten om korleis ein 
bruker lekser. Leksehjelp vil verka sosialt ut-
jamnande, understrekar Gundersen.

Også i Frp er det stor tru på lekser og 
leksehjelp.

– Vi vil oppretthalda leksene, og gi hjelp 
til dei som treng det, mange skolar har slike 

opplegg som fungerer godt, seier Anders 
Anundsen, utdanningspolitisk talsmann for 
Frp.

Høgre og Frp er også samde om at dei vil 
ha karakterar frå femte klasse i grunnskolen, 
og at det må leggjast større vekt på orden og 
disiplin i skolen.  ■■

«Generelt er det 
for lite evaluering i 
skolen» KRISTIN CLEMET, 

TIDLEGARE UTDANNINGSMINISTER

Nasjonale prøver i skolen har ført til mykje 
debatt. I 2005 stansa utdanningsminister 
Øystein Djupedal ein del av dei nasjonale 
prøvene.

I programma for kommande stortings-
periode seier dei raudgrønne partia i ho-
vudsak ja til nasjonale prøver:

«SV vil beholde et system med nasjo-
nale prver samt kartleggingsprøver, som 
sammen med god oppfølging kan birdra 
itl å bedre opplæringen. Prøvene skal bru-
kes til forbedring, ikke til rangering».

Arbeidarpartiet: «Nasjonale prøver skal 
ikkje brukast til å rangera, men til å «heve 
det faglige nivået for hver enkelt elev».

Senterpartiet: «Nasjonale prøver skal 
brukes som hjelp for den enkelte skole, 
skoleeier og de sentrale skolemyndigheter 
til kvalitetsutvikling og tilpasset opplæ-
ring. Forutsetningen er at prøvene er godt 
tilpasset læreplanen. Resultatene for den 
enkelte skole skal ikke off entliggjøres.»

Så langt ser det til at Raudt er åleine om 
å seia nei til nasjonale prøver: «Rødt ser 
ikke verdien av generelle landsomfattende 
tester. Hver skole må bruke de kartleg-
gingsverktøyene de fi nner hensiktsmessig 
for å utvikle opplæringa til beste for elev-
ene.»  ■■

Raudgrønt ja til nasjonale prøver

INGEN EFFEKT: «Nye ord og 
nytale» seier professor Svein 
Sjøberg om skolereformer på 
rad og rekkje som ikkje har 
gjort skolen betre.
■■ Magnhild Folkvord

Sosial utjamning har lenge vore ei målset-
ting for norsk skole, men målet er på ingen 
måte nådd.

Svein Sjøberg, professor ved Universite-
tet i Oslo, fysikar og pedagog, er kritisk til 
ei rekkje skolereformer som har vore gjen-
nomførte i raskt tempo. Han meiner Noreg 
kan ha mykje å læra av fi nsk lærarutdan-
ning.

– Skolen reproduserer dei sosiale skil-
nadene elevane ber med seg, sjølv om dei 
sosiale skilnadene både i skolen og elles i 
samfunnet er mindre i Noreg enn i mange 
andre land. Mange av dei planendringane 
som er gjort, har for ein stor del har vore 
nye ord og nytale, seier Sjøberg til Klas-

sekampen.
– Kristin Clemet skulle «setja kunnskap 

i sentrum» – som om ikkje Gudmund Her-
nes også meinte det med dei reformene han 
stod for, legg han til.

– Bortkasta reformer
Sjøberg meiner at mange av reformene både 
i skolen og i lærarutdanninga, har vore rein 
sløsing med ressursane. 

– Eg har opplevt at ekspertar som har 
vore inviterte til å delta i reformprosessane, 
har vore ueinige om mykje, men stort sett 
samde om at det ikkje har vore bruk for 
dei store reformene, slik som Kunnskapsløf-
tet. Mindre justering av eksisterande planar 
kunne vore nok. Trass i både forsking og 
ekspertråd har nye reformer komme i stadig 
raskare takt, seier professoren. 

Sjøberg er spesielt kritisk til måten in-
ternasjonale skoleundersøkingar har blitt 
brukt på.

– Det kan vera heilt ok å delta i Pisa-
undersøkingane, det gjer alle OECD-landa. 
Men måten resultata blir brukt på off entleg, 

skaper eit bilete av skolen som ikkje sam-
svarer med det norsk skole har fått mandat 
til. Pisa-undersøkingane er ikkje i nærlei-
ken av dei norske læreplanane, for ikkje å 
snakka om sjølve formålsparagrafen i norsk 
skole. Skolen blir målt etter mål som ikkje 
har noko med norsk skole å gjera. Presse og 
politikarar driv fram eit negativt bilete av 
skolen, seier Sjøberg.

Sist veke uttalte tidlegare utdanningsmi-
nister Kristin Clemet til Klassedampen at 
det generelt er for lite evaluering i norsk 
skole. Sjøberg meiner tvert om at ein med 
nasjonale prøver, osloprøver, rangering og 
rapportering i stor stil har fått eit testregime 
som har forandra skolen totalt, og i negativ 
lei.

Finsk lærarutdanning
Finland blir gjerne trekt fram som eit godt 
eksempel. 
– Finland blir framheva som vinnar i Pisa-
undersøkingane. Men fi nnane er 
ikkje med på alle dei andre interna-
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Mandag startet opprydningen etter oljeutslippet i Geiranger-
fjorden. Ifølge brannsjefen i Stranda kommune er mellom 100 
og 200 meter av strandlinjen rammet av oljesølet. Søndag 
slapp cruiseskipet Spirit of Adventure ut olje i Geirangerfjor-
den, og bergingsmannskaper lyktes for en stor del med å 
begrense utslippet ved å legge lenser rundt oljefl akene. 
Årsaken til lekkasjen skal ha vært en «overfl ow» i skipets 
maskin. Det førte til at overfl ødig diesel havnet i sjøen.  ©NTB

Strand tilsølt av olje i Geiranger

Spirit of Adventure slapp ut oljen.

■ ■ Landets beste advokater prøver asylsøkeres saker 
gratis for retten. Så langt har de vunnet annenhver sak. 
Målet med aksjonen er å bedre asylsøkeres rettssikker-
het i Norge. Hittil har gruppen tatt på seg 13 prinsipielle 
saker, og i annenhver sak har toppadvokatene fått 
Utlendingsnemnda (UNE) til å snu. Leder i aksjons-
gruppen, Arild Humlen, mener dette viser at norsk 
asylpraksis ikke holder mål.  ©NTB

INGEN EFFEKT: 
«Nye ord og ny-
tale» seier profes-
sor Svein Sjøberg 
om skolereformer 
på rad og rekkje 
som ikkje har gjort 
skolen betre.

SKOLE
Av Magnhild Folkvord

Sosial utjamning har lenge 
vore ei målsetting for norsk 
skole, men målet er på ingen 
måte nådd.

Svein Sjøberg, professor 
ved Universitetet i Oslo, fysi-
kar og pedagog, er kritisk til ei 
rekkje skolereformer som har 
vore gjennomførte i raskt 
tempo. Han meiner Noreg kan 
ha mykje å læra av fi nsk lær-
arutdanning.

– Skolen reproduserer dei 
sosiale skilnadene elevane 
ber med seg, sjølv om dei so-
siale skilnadene både i sko-
len og elles i samfunnet er 
mindre i Noreg enn i mange 
andre land. Mange av dei pla-
nendringane som er gjort, 
har for ein stor del har vore 
nye ord og nytale, seier Sjø-
berg til Klassekampen.

– Kristin Clemet skulle 
«setja kunnskap i sentrum» – 
som om ikkje Gudmund Her-
nes også meinte det med dei 
reformene han stod for, legg 
han til.

– Bortkasta reformer
Sjøberg meiner at mange av 
reformene både i skolen og i 
lærarutdanninga, har vore 
rein sløsing med ressursane. 

– Eg har opplevt at eksper-
tar som har vore inviterte til å 
delta i reformprosessane, har 
vore ueinige om mykje, men 
stort sett samde om at det 
ikkje har vore bruk for dei sto-
re reformene, slik som Kunn-
skapsløftet. Mindre justering 
av eksisterande planar kunne 
vore nok. Trass i både forsking 
og ekspertråd har nye refor-
mer komme i stadig raskare 
takt, seier professoren. 

Sjøberg er spesielt kritisk 

til måten internasjonale sko-
leundersøkingar har blitt 
brukt på.

– Det kan vera heilt ok å 
delta i Pisa-undersøkingane, 
det gjer alle OECD-landa. Men 
måten resultata blir brukt på 
offentleg, skaper eit bilete av 
skolen som ikkje samsvarer 
med det norsk skole har fått 
mandat til. Pisa-undersøkin-
gane er ikkje i nærleiken av 
dei norske læreplanane, for 
ikkje å snakka om sjølve for-
målsparagrafen i norsk skole. 
Skolen blir målt etter mål som 
ikkje har noko med norsk sko-
le å gjera. Presse og politika-
rar driv fram eit negativt bile-
te av skolen, seier Sjøberg.

Sist veke uttalte tidlegare 
utdanningsminister Kristin 
Clemet til Klassedampen at 
det generelt er for lite evalue-
ring i norsk skole. Sjøberg 
meiner tvert om at ein med 
nasjonale prøver, osloprøver, 
rangering og rapportering i 
stor stil har fått eit testregime 
som har forandra skolen to-
talt, og i negativ lei.

Finsk lærarutdanning
Finland blir gjerne trekt fram 
som eit godt eksempel. 
– Finland blir framheva som 
vinnar i Pisa-undersøkingane. 
Men fi nnane er ikkje med på 
alle dei andre internasjonale 
undersøkingane som den nor-
ske skolen er med på, og dei 
driv ikkje med nasjonale prø-

ver eller andre typar range-
ring. Sjøberg meiner ein ve-
sentleg grunn til den fi nske 
skolesuksessen er satsinga på 
lærarutdanninga, ei femårig 
universitetsbasert masterut-
danning.

– Lærarar framstår som 
små professorar på den fi n-
ske landsbygda. Læraryrket 

er ettertrakta, faktisk det 
mest populære blant fi nsk 
ungdom. Dermed får ein re-
kruttert dei beste.

– Eg ville foreslått ei femå-
rig utdanning for grunnsko-
len og skikkeleg satsing på 
fagleg etterutdanning. Læra-
rar kan ikkje undervisa i fag 
dei knapt har høyrt om. Å 

overlata til fylke og kommu-
nar å avgjera korleis pengar til 
kompetanseheving skal bru-
kast, gir ikkje nasjonale løft, 
seier han.

Han meiner klare kompe-
tansekrav kombinert med 
økonomiske gulerøtter må til.

– Til dømes har vi ei akutt 
krise for realfaga på alle trinn 
i skolen. Dei fl este realfaglek-
torane er 62 år eller meir. Her 
trengst det meir enn vakre 
ord. Om ein til dømes lyste ut 
100 mastergradar med god fi -
nansiering, ville det hjelpa 
ein god del, seier professoren.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

Pedagogikkprofessor om stadig nye skolereformer:

– Ressurssløsing

SJÅ: – Lær av Finland, gjer lærarutdanninga femårig, seier professor Svein Sjøberg.
 ILLUSTRASJONSFOTO: BERIT KEILEN, SCANPIX

Ingeborg Tveter Thoresen, 
tidlegare rektor, no førstelek-
tor ved Høgskolen i Vestfold, 
er uroleg for kvaliteten i norsk 
lærarutdanning. I 1996 var dei 
første lærarane med ny fi reå-
rig utdanning, ferdige. Nye 
endringar kom i 1998, og i 
2003. I 2010 kjem nye endrin-
gar.  

– Trur politikarane at nye 

planar gjer lærarut-
danninga betre, spør 
Tveter Thoresen.

Ho er svært kritisk 
til korleis politikarane 
følgjer dei signala som 
kjem frå internasjo-
nalt hald.

– Er det OECD som 
styrer, med ei målset-
ting om effektivitet og 

konkurranseomsyn? 
Tendensen er at de-
partementet gjer som 
OECD seier, seier før-
stelektoren.

– Norsk skole 
skårar høgt på demo-
krati, sjølvstende og 
evne til konfl iktløy-
sing, men det blir al-
dri framheva.

Uroa over internasjonal styring

Ingeborg T. 
Thoresen

FAKTA

Dette er saka:
■ Undersøkingar viser at 
foreldra sin sosiale posisjon har 
mykje å seia for tiandeklassin-
gane sine avgangskarakterar.

■ Høgre-politikarar meiner 
lekser og evaluering er viktig 
for at skolen skal verka meir 
sosialt utjamnande.

■ Regjeringa har løyvt ein 
milliard til 2000 nye lærarårs-
verk, og har stor tru på at meir 
ressursar til skolen skal tena til 
å jamna ut sosiale skilnader.

■ Profes-
sor Svein 
Sjøberg 
meiner det 
trengst 
betre 
lærarut-
danning.

KLASSEKAMPEN

NYHETER

UTJAMNING: Høgre og Frp meiner lekser og karakterar er viktig om skolen skal bli meir sosialt utjam-nande.

SKOLE
Av Magnhild FolkvordDet ser ut til å vera tverrpoli-tisk semje om at det er viktig å ha eit skolesystem som ver-kar sosialt utjamnande. Men høgst ulike meiningar om kva som skal til for å nå målet. Kristin Clemet (H), tidlega-re utdanningsminister, og po-litisk ansvarleg for Kunn-skapsløftet, som no har blitt vidareført av den raudgrønneregjeringa, trur ikkje skolenkan jamna ut alle sosiale skil-nader mellom elevane.Gjennomsnittseleven – Men mykje kan gjerast betreenn det har vore gjort i norskskole. Eg trur ein vesentleg 

feil har vore at skolen har vore innretta på ein gjennom-snittselev som ikkje fi nst.Norsk skole har vore lite sen-sitiv for skilnader mellom ele-vane, noko både fagleg sterkeog fagleg svake elevar har lidd under, seier Clemet til Klasse-kampen.– Å heva den faglege kvalite-ten og å utjamna skilnader er to sider av same sak. Andreland som har høgare kvalitetog mindre skilnader har løftadei svakaste elevane, legg ho til.
Clemet meiner Kunnskaps-løftet alt har gitt gode resultat, særleg meiner ho Oslo harkomme langt med å heva nivået for mini-oritetsspråklegeelevar.– På visse område er det dokumentertat skolen har hatt feil kurs i 20-30 år, oslo-skolen viser kor raskt det kan gå å få til for-betringar med grunn-leggjande ferdighei-ter, seier den tidlega-re utdanningsministeren.– For lite evalueringI Klassekampen i går argu-menterte lærar Maren Ris-myhr mot bruken av nasjona-le prøver, ut frå at det blir for mykje vektlegging på dei 

måla eleven ikkje har nådd.– Generelt er det for lite evaluering i skolen, foreldre og elevar har fått for dårlegtilbakemelding. Karakterar erikkje ein perfekt tilbakemel-dingsmetode. Nasjonale prø-ver er eit forsøk på vurdering undervegs, for å avdekkja om det trengst å korrige-ra kursen eller for-sterka innsatsen, sei-er Clemet.– Erfarne lærarar seier dei i stor monn kan sjå alt i første klasse kva for elevar som vil ha bruk for ekstra hjelp, utan å bruka slike prøver, men at det har man-gla lærarressursar til å gi den ekstra hjelpa?– Dersom det stemmer, har lærarane anten tatt feil, ellerdei har sett utan å gjera nokomed det. Noreg har forholds-vis fl eire lærarar enn andre land i verda. Land med færrelærarar har mindre skilnader 

mellom elevane, seier Clemet.Lekser og leksehjelpRismyhr argumenterte også for å kutta ut leksene i grunn-skolen, ut frå at leksearbeidet forsterkar skilnadene mellom elevane, og er avhengig av kormykje foreldra følgjar opp.

– Eg er ikkje blant dei sommeiner at heimelekser er så viktig. Mange elevar ber uri-meleg tunge sekker og sitåleine med leksene. Eg harsans for at skolearbeidet blir gjort på skolen, men det fi nstogså gode ordningar for frivil-lig leksehjelp, seier Clemet.

Høgrerepresentanten Gun-nar Gundersen meiner det ville vera eit alvorleg feilstegom ein droppa leksene i grunnskolen.– Utfordringa er å gjera lek-sene relevante, dei skal ikkje vera ei erstatning for undervi-sing som ikkje fungerer, menskal underbyggja og vidareut-vikla det ein lærer på skolen.Skolen må bli meir medviten om korleis ein bruker lekser.Leksehjelp vil verka sosialt utjamnande, understrekarGundersen.Også i Frp er det stor tru pålekser og leksehjelp.– Vi vil oppretthalda lekse-ne, og gi hjelp til dei som trengdet, mange skolar har slikeopplegg som fungerer godt,seier Anders Anundsen, ut-danningspolitisk talsmann forFrp.
Høgre og Frp er også samdeom at dei vil ha karakterar fråfemte klasse i grunnskolen, og at det må leggjast størrevekt på orden og disiplin i sko-len.

magnhild.folkvord@klassekampen

– For lite evaluering

FEIL: – Ein vesentleg feil har vore at skolen har vore innretta på ein gjennomsnittselev som ikkje fi nst, 

seier tidlegare utdanningsminister Kristin Clemet.   

FOTO: KNUT FALCH, SCANPIX

FRP: Anders Anundsen
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FAKTA
Dette er saka:■ Undersøkingar viser at elevane sine skoleresultat er svært avhengige av foreldra sin sosiale bakgrunn.■ I Klassekampen i går argu-menterte lærar Maren Rismyhr for å fjerna leksene i grunn-skolen fordi leksearbeidet i for stort monn er avhengig av om foreldra maktar å følgja opp.■ Representantar for Høgre og Frp meiner det er viktig å halda på leksene.■ Kristin Clemet (H), tidlegare utdanningsminister, meiner skolen ikkje tar nok omsyn til at elevane er ulike.■ Både Høgre og Frp vil ha karakterar frå 5. klasse i grunn-skolen.

Klassekampen i går 

Nasjonale prøver i skolen harført til mykje debatt. I 2005 stansa utdanningsmi-nister Øystein Djupe-dal ein del av dei na-sjonale prøvene.I programma forkommande stortings-periode seier dei raudgrønne partia ihovudsak ja til nasjo-nale prøver:«SV vil beholde et system med nasjona-le prver samt kartleg-gingsprøver, som sammen

med god oppfølging kan bir-dra itl å bedre opplæringen. Prøvene skal brukestil forbedring, ikke til rangering».Arbeidarpartiet:«Nasjonale prøver skal ikkje brukast til å rangera, men til å «heve det faglige ni-vået for hver enkeltelev».
Senterpartiet:«Na-sjonale prøver skal brukes som hjelp forden enkelte skole, skoleeier

og de sentrale skolemyndig-heter til kvalitetsutvikling og tilpasset opplæring. Forutset-ningen er at prøvene er godt tilpasset læreplanen. Resulta-tene for den enkelte skole skalikke offentliggjøres.»Så langt ser det til at Raudt er åleine om å seia nei til na-sjonale prøver: «Rødt ser ikkeverdien av generelle landsom-fattende tester. Hver skole må bruke de kartleggingsverk-tøyene de fi nner hensiktsmes-sig for å utvikle opplæringa tilbeste for elevene.»

Raudgrønt ja til nasjonale prøver

SV-LEIAR: Kris-tin Halvorsen

.«Generelt er det for lite evaluering i skolen»
KRISTIN CLEMET, TIDLEGARE UTDANNINGSMINISTER

«Skolen blir målt etter mål 
som ikkje har noko med 
norsk skole å gjera»

SVEIN SJØBERG, PROFESSOR

Klassekampen 8. juli.

Pedagogikkprofessor om stadig 
nye skolereformer:

– Ressurs-
sløsing

FAKTA

Dette er saka:
■ Undersøkingar viser at foreldra sin sosiale 
posisjon har mykje å seia for tiandeklassin-
gane sine avgangskarakterar.
■ Høgre-politikarar meiner lekser og evalu-
ering er viktig for at skolen skal verka meir 
sosialt utjamnande.
■ Regjeringa har løyvt ein milliard til 2000 
nye lærarårsverk, og har stor tru på at meir 
ressursar til skolen skal tena til å jamna ut 
sosiale skilnader.
■ Professor Svein Sjøberg meiner det trengst 
betre lærarutdanning.

Klassekampen 

14. juli 2009:
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sjonale undersøkingane som den 
norske skolen er med på, og dei 

driv ikkje med nasjonale prøver eller an-
dre typar rangering. Sjøberg meiner ein ve-
sentleg grunn til den fi nske skolesuksessen 
er satsinga på lærarutdanninga, ei femårig 
universitetsbasert masterutdanning.

– Lærarar framstår som små profes-
sorar på den fi nske landsbygda. Læraryr-
ket er ettertrakta, faktisk det mest popu-
lære blant fi nsk ungdom. Dermed får ein 
rekruttert dei beste.

– Eg ville foreslått ei femårig utdanning 

for grunnskolen og skikkeleg satsing på 
fagleg etterutdanning. Lærarar kan ikkje 
undervisa i fag dei knapt har høyrt om. Å 
overlata til fylke og kommunar å avgjera 
korleis pengar til kompetanseheving skal 
brukast, gir ikkje nasjonale løft , seier han.

Han meiner klare kompetansekrav kom-
binert med økonomiske gulerøtter må til.

– Til dømes har vi ei akutt krise for real-
faga på alle trinn i skolen. Dei fl este realfa-
glektorane er 62 år eller meir. Her trengst 
det meir enn vakre ord. Om ein til dømes 
lyste ut 100 mastergradar med god fi nan-
siering, ville det hjelpa ein god del, seier 
professoren.  ■■

«Skolen blir målt 
etter mål som 
ikkje har noko med 
norsk skole å gje-
ra» 

SVEIN SJØBERG, PROFESSOR

»

Ingeborg Tveter Th oresen, tidlegare rektor, 
no førstelektor ved Høgskolen i Vestfold, 
er uroleg for kvaliteten i norsk lærarutdan-
ning. I 1996 var dei første lærarane med ny 
fi reårig utdanning, ferdige. Nye endringar 
kom i 1998, og i 2003. I 2010 kjem nye 
endringar.  

– Trur politikarane at nye planar gjer 
lærarutdanninga betre, spør Tveter Th o-
resen.

Ho er svært kritisk til korleis politika-
rane følgjer dei signala som kjem frå inter-
nasjonalt hald.

– Er det OECD som styrer, med ei mål-
setting om eff ektivitet og konkurranseom-
syn? Tendensen er at departementet gjer 
som OECD seier, seier førstelektoren.

– Norsk skole skårar høgt på demokrati, 
sjølvstende og evne til konfl iktløysing, 
men det blir aldri framheva.  ■■

Uroa over internasjonal styring

■■ Patrick Lie Andersen,

I Klassekampen 4. juli omtales min 
masteroppgave «Sosial ulikhet i enhetssko-
len». I en etterfølgende serie har man dis-
kutert sosial ulikhet i skolen med utgangs-
punktet i hovedfunnet, nemlig at elever 
med foreldre i høye klasseposisjoner i gjen-
nomsnitt får mye bedre karakterer enn de 
med foreldre i arbeiderklassen eller utenfor 
arbeidslivet. Det har også framkommet at 
kulturelle ressurser, framfor økonomiske 
ressurser, utgjør et fortrinn.

Debatten har avdekket en tverrpolitisk 
enighet om at utjevning av sosiale forskjel-
ler i skolen er en målsetting. Men skal man 
iverksette tiltak, må man forstå hva som for-
årsaker klasseforskjellene. I masteroppgaven 
min fokuserer jeg på «kulturell kapital». Be-
grepet ble innført som del av Pierre Bour-
dieus utdanningssosiologi på sekstitallet. 
Mange forskere anvender begrepet og peker 
på at ulik tilgang til kulturell kapital i hjem-
met er med på å frambringe utdanningsfor-
skjeller. Hovedideen er at de dominerende 
klassers kultur rår i skolen, og at barn i pri-
vilegerte samfunnsgrupper nyter godt av sin 

oppvekst, siden de sosialiseres inn i denne 
kulturen. 

Men hva utgjør kulturell kapital i dag? 
Her vil jeg nevne fi re aspekter. 

Familiaritet med bestemte kulturelle 
signaler, som å ordlegge seg elegant eller å 
kunne sin Ibsen, kan gi skolegevinst. Et av 
kompetansemålene i norsk 10. klasse tilsier 
at elevene skal kunne; «presentere viktige 
temaer og uttrykksmåter i sentrale samtids-
tekster og sammenligne dem med framstil-
linger i klassiske verk fra norsk litteraturarv: 
kjærlighet og kjønnsroller, helt og antihelt, 
virkelighet og fantasi, makt og motmakt, 
løgn og sannhet, oppbrudd og ansvar». Det-
te er kun en av mange formuleringer i lære-
planverket som åpner for å premiere elever 
med en slik kulturell ballast. 

Kulturell kapital kan òg omfatte bestemte 
språklige ferdigheter. Når foreldre jevnlig 
prater med, argumenterer med eller leser for 
barna gir dette trolig skolefordeler. 

Dessuten kan foreldre fra enkelte sosiale 
lag i større grad evne å utvikle barns kog-
nitive ferdigheter. Dette kan skje ved at de i 
større grad stimulerer dem, innpoder logisk 

tankegang, lærer dem løsningsstrategier, 
huskeregler eller gode arbeidsvaner. 

I tillegg kan bestemte hjemlige skolerela-
terte praksiser utgjøre kulturelle ressurser 
for barn. Aktiviteter som kompetent lekse-
hjelp, kommunikasjon om skolehverdagen 
og deltakelse i organiserte fritidsaktiviteter 
kan tenkes å øke skoleinteresse og selvtillit 
i skolesammenheng. Norske og internasjo-
nale undersøkelser viser til variasjon i slike 
praksiser etter foreldrenes klasse og utdan-
ningsnivå.

Studier viser også at andre praksiser 
preger oppvekst i arbeiderklassen. Her leser 
man mindre skjønnlitteratur, man fokuse-
rer mer på praktiske ferdigheter, foreldre-
nes kommunikasjon til barna tar mer form 
av direktiver heller enn argumentasjon og 
barna får mer tid til selvstendig lek, TV eller 
dataspill. Når foreldre i arbeideryrker selv 
har gått kortere på skolen, kan de også ha 
mindre tro på skolen som viktig for å lyk-
kes i livet. Andre foreldre har kanskje selv 
hatt dårligere skoleerfaringer, noe som igjen 
kan bety en ulempe i oppfølging av barnas 
skolegang.

Det er de privilegerte klassenes kultur som dominerer 
i norsk skole.

Hvem er 
skolen til for?

KLASSEKAMPEN MENINGER 15Onsdag 15. juli 2009

kultur. At de grunnleggende 
ferdighetene i grunnskolen er å 
«lese, regne, bruke digitale 
verktøy, kunne uttrykke seg 
skriftlig og muntlig» er politisk 
bestemt. Kompetansemålene 
kunne vært annerledes, for 
eksempel ved mer innslag av 
praktiske ferdigheter.

I analysene fant jeg at de 
sosiale forskjellene er mindre i 
praktisk orienterte fag som 
kroppsøving, forming og heim-
kunnskap, enn i teoretiske fag 
som norsk, matte og engelsk. 
Dette illustrerer poenget. Det er 
noe med fagenes innhold, og 
dermed grunnskolens læreplaner,
som fremmer sosiale variasjoner 
i skoleprestasjoner. 

Læreplanverket tjener først og 
fremst teoristerke barn med 
akademikerforeldre eller foreldre i 
prestisjeyrker. Den kulturen barn 
fra arbeiderklassen har med seg 
hjemmefra blir mindre verdsatt 
idet praktiske ferdigheter nedvur-
deres. I grunnskolen er det 
samlede timeantallet i kroppsø-
ving, forming og heimkunnskap 
mindre enn timeantallet i norsk 
alene. Med Kunnskapsløftet ble 
også det å kunne lese, skrive og 
regne hovedmålet med de prak-
tiske fagene, noe som illustrerer 
den teoretiske orienteringen.

Følgene av sosiale ulikheter kan 
være store. Spesielt for de 
elevene som har fått stempel på 
seg som mindre dyktige. Hva gjør 
det med en tenåring å bli stem-
plet som mindre glup enn 
medelevene? Hvor mange mister 
troen på skolen, og enda verre, 
egne ferdigheter og seg selv, fordi 
de kun får toere og treere på sitt 
første vitnemål? Hva betyr dette 
så for frafallet i den videregående 
skolen? Siden et mer inklude-
rende læreplanverk bedre kan 
ivareta samtlige samfunnsgrup-
pers muligheter i skolen og 
videre i livet, mener jeg man må 
drøfte hva som er viktig å lære i 
skolen. Man kan ikke bare 
diskutere tiltak som lærertetthet, 
timeantall eller hvor og når 
lekser burde gjøres, uten å drøfte 
selve innholdet i skolehverdagen. 
Det må være et mål for skolen å 
få fram det beste i samtlige 
elever, uavhengig av sosial 
bakgrunn. Det vil samfunnet 
tjene på i lengden.

Patrick Lie Andersen,
sosiolog, vitenskapelig assistent insti-

tutt for samfunnsforskning, Universite-
tet i Oslo.

patrican@sv.uio.no

I Klassekampen 4. juli omtales
min masteroppgave «Sosial 
ulikhet i enhetsskolen». I en 
etterfølgende serie har man 
diskutert sosial ulikhet i skolen 
med utgangspunktet i hovedfun-
net, nemlig at elever med forel-
dre i høye klasseposisjoner i 
gjennomsnitt får mye bedre 
karakterer enn de med foreldre i 
arbeiderklassen eller utenfor 
arbeidslivet. Det har også 
framkommet at kulturelle 
ressurser, framfor økonomiske 
ressurser, utgjør et fortrinn.

Debatten har avdekket en 
tverrpolitisk enighet om at 
utjevning av sosiale forskjeller i 
skolen er en målsetting. Men skal 
man iverksette tiltak, må man 
forstå hva som forårsaker
klasseforskjellene. I masteroppga-
ven min fokuserer jeg på «kultu-
rell kapital». Begrepet ble innført 
som del av Pierre Bourdieus 
utdanningssosiologi på sekstital-
let. Mange forskere anvender 
begrepet og peker på at ulik 
tilgang til kulturell kapital i 
hjemmet er med på å frambringe 
utdanningsforskjeller. Hovedi-
deen er at de dominerende 
klassers kultur rår i skolen, og at 
barn i privilegerte samfunns-
grupper nyter godt av sin opp-
vekst, siden de sosialiseres inn i 
denne kulturen. 

Men hva utgjør kulturell kapital i 
dag? Her vil jeg nevne fi re 
aspekter. 

Familiaritet med bestemte 
kulturelle signaler, som å ord-
legge seg elegant eller å kunne 
sin Ibsen, kan gi skolegevinst. Et 
av kompetansemålene i norsk 10. 
klasse tilsier at elevene skal 
kunne; «presentere viktige 
temaer og uttrykksmåter i 
sentrale samtidstekster og 
sammenligne dem med framstil-
linger i klassiske verk fra norsk 
litteraturarv: kjærlighet og 
kjønnsroller, helt og antihelt, 
virkelighet og fantasi, makt og 
motmakt, løgn og sannhet, 
oppbrudd og ansvar». Dette er 

kun en av mange formuleringer i 
læreplanverket som åpner for å 
premiere elever med en slik 
kulturell ballast. 

Kulturell kapital kan òg 
omfatte bestemte språklige
ferdigheter. Når foreldre jevnlig 
prater med, argumenterer med 
eller leser for barna gir dette 
trolig skolefordeler. 

Dessuten kan foreldre fra 
enkelte sosiale lag i større grad 
evne å utvikle barns kognitive
ferdigheter. Dette kan skje ved at 
de i større grad stimulerer dem, 
innpoder logisk tankegang, lærer 
dem løsningsstrategier, huskere-
gler eller gode arbeidsvaner. 

I tillegg kan bestemte hjemlige
skolerelaterte praksiser utgjøre
kulturelle ressurser for barn. 
Aktiviteter som kompetent 
leksehjelp, kommunikasjon om 
skolehverdagen og deltakelse i 
organiserte fritidsaktiviteter kan 
tenkes å øke skoleinteresse og 
selvtillit i skolesammenheng. 
Norske og internasjonale under-
søkelser viser til variasjon i slike 
praksiser etter foreldrenes klasse 
og utdanningsnivå.

Studier viser også at andre 
praksiser preger oppvekst i 
arbeiderklassen. Her leser man 
mindre skjønnlitteratur, man 
fokuserer mer på praktiske 
ferdigheter, foreldrenes kommu-
nikasjon til barna tar mer form av 
direktiver heller enn argumenta-
sjon og barna får mer tid til 
selvstendig lek, TV eller data-
spill. Når foreldre i arbeideryrker 
selv har gått kortere på skolen, 
kan de også ha mindre tro på 
skolen som viktig for å lykkes i 
livet. Andre foreldre har kanskje 
selv hatt dårligere skoleerfarin-
ger, noe som igjen kan bety en 

ulempe i oppfølging av barnas 
skolegang.

Forenklet kan man si at den typen 
hjemlige praksiser, som gir barn 
skolefordeler, kan sortere under 
paraplybegrepet kulturell 
kapital. I klasser der slike 
praksiser er mindre utbredt, kan 
man derfor snakke om mindre 
kulturell kapital. Slik klassemes-
sig variasjon kan være en 
forklaring på sosial ulikhet i 
tiendeklassingers skoleprestasjo-

ner. En innvending mot begrepet 
kulturell kapital er at det er 
upresist. Men så lenge man 
klargjør hva det omfatter, mener 
jeg det er en nyttig innfallsvinkel 
i forståelsen av skolesystemet.

Ikke minst fordi det viser til at 
evner som belønnes i skolen er 
delvis sosialt betingede. Begre-
per som IQ og kognitive ferdighe-
ter alene, forleder en til å se bort 
fra de sosiale aspektene. Med 
begrepet kulturell kapital 
påminnes man de sosiale betin-
gelsene når elever med høy 
klassebakgrunn er velformulerte 

og tar ting kjappere enn medel-
evene. Det viser til at sosialt 
arvede ferdigheter nedfelles i 
kroppen, og når noen framstår 
som «naturlig begavede», så kan 
det skyldes sosial arv. 

Men slik avkastning forutsetter
en kulturell skala man kan 
belønne etter. Det er det lære-
planverket tilbyr. Bourdieus 
utdanningssosiologi, med 
begrepet kulturell kapital, viser 
til at dette utgjør en vilkårlig

«Læreplanverket tjener først og fremst 
barn med akademikerforeldre» 

SOSIAL ULIKHET: 
En artikkel i Klas-
sekampen 4. juli 
basert på Patrick 
Andersens mas-
teroppgave har 
skapt diskusjon 
om sosial ulikhet 
i skoleverket.

Det er de privilegerte klassenes kultur som dominerer i norsk skole.
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Forenklet kan man si at den typen 
hjemlige praksiser, som gir barn skolefor-
deler, kan sortere under paraplybegrepet 
kulturell kapital. I klasser der slike praksiser 
er mindre utbredt, kan man derfor snak-
ke om mindre kulturell kapital. Slik klas-
semessig variasjon kan være en forklaring 
på sosial ulikhet i tiendeklassingers skole-
prestasjoner. En innvending mot begrepet 
kulturell kapital er at 
det er upresist. Men 
så lenge man klar-
gjør hva det omfatter, 
mener jeg det er en 
nyttig innfallsvinkel i 
forståelsen av skole-
systemet.

Ikke minst fordi 
det viser til at evner 
som belønnes i sko-
len er delvis sosialt 
betingede. Begreper som IQ og kognitive 
ferdigheter alene, forleder en til å se bort fra 
de sosiale aspektene. Med begrepet kulturell 
kapital påminnes man de sosiale betingel-
sene når elever med høy klassebakgrunn 
er velformulerte og tar ting kjappere enn 
medelevene. Det viser til at sosialt arvede 
ferdigheter nedfelles i kroppen, og når noen 
framstår som «naturlig begavede», så kan 
det skyldes sosial arv. 

Men slik avkastning forutsetter en 
kulturell skala man kan belønne etter. Det 

er det læreplanverket tilbyr. Bourdieus ut-
danningssosiologi, med begrepet kulturell 
kapital, viser til at dette utgjør en vilkårlig 
kultur. At de grunnleggende ferdighetene 
i grunnskolen er å «lese, regne, bruke di-
gitale verktøy, kunne uttrykke seg skrift lig 
og muntlig» er politisk bestemt. Kompe-
tansemålene kunne vært annerledes, for 
eksempel ved mer innslag av praktiske fer-

digheter.
I analysene fant 

jeg at de sosiale for-
skjellene er mindre i 
praktisk orienterte 
fag som kroppsøving, 
forming og heim-
kunnskap, enn i teo-
retiske fag som norsk, 
matte og engelsk. 
Dette illustrerer po-
enget. Det er noe med 

fagenes innhold, og dermed grunnskolens 
læreplaner, som fremmer sosiale variasjoner 
i skoleprestasjoner. 

Læreplanverket tjener først og fremst teo-
risterke barn med akademikerforeldre eller 
foreldre i prestisjeyrker. Den kulturen barn 
fra arbeiderklassen har med seg hjemmefra 
blir mindre verdsatt idet praktiske ferdigheter 
nedvurderes. I grunnskolen er det samlede 
timeantallet i kroppsøving, forming og heim-
kunnskap mindre enn timeantallet i norsk 
alene. Med Kunnskapsløft et ble også det å 
kunne lese, skrive og regne hovedmålet med 

de praktiske fagene, noe som illustrerer den 
teoretiske orienteringen.

Følgene av sosiale ulikheter kan være 
store. Spesielt for de elevene som har fått 
stempel på seg som mindre dyktige. Hva 
gjør det med en tenåring å bli stemplet som 
mindre glup enn medelevene? Hvor mange 
mister troen på skolen, og enda verre, egne 
ferdigheter og seg selv, fordi de kun får toere 
og treere på sitt første vitnemål? Hva betyr 
dette så for frafallet i den videregående sko-
len? Siden et mer inkluderende læreplan-
verk bedre kan ivareta samtlige samfunns-
gruppers muligheter i skolen og videre i 
livet, mener jeg man må drøft e hva som er 
viktig å lære i skolen. Man kan ikke bare 
diskutere tiltak som lærertetthet, timeantall 
eller hvor og når lekser burde gjøres, uten å 
drøft e selve innholdet i skolehverdagen. Det 
må være et mål for skolen å få fram det beste 
i samtlige elever, uavhengig av sosial bak-
grunn. Det vil samfunnet tjene på i lengden. 
 ■■

Patrick Lie Andersen er sosiolog og viten-
skapelig assistent institutt for samfunns-
forskning, Universitetet i Oslo.

«Læreplanver-
ket tjener først og 
fremst barn med 
akademikerforel-
dre»

■■ Gustav E. Karlsen

Valgkampen er i gang med TV-sen-
dinger fra folkemøter der vi kan se og høre 
topp-politikerne gjenta seg selv, og der fol-
kelig deltakelse begrenses til klapping og 
buing. Til tross for at utdanning et hett tema 
i valgkampen, er mitt inntrykk at funda-
mentale utdanningspolitiske spørsmål un-
derkommuniseres og i verste fall forties. Da-
gens styring av utdanningssektoren og den 
rasjonalitet som legges til grunn er et slikt 
hovedspørsmål.

Som kjent har det foregått en betydelig 
omlegging av styringssystemene de siste 20–
25 år. I tilbakeblikk er Stortingsmelding nr. 
37 1990–91 «Om organisering og styring av 
utdanningssektoren» et nøkkeldokument. 

Meldingen introduserte målstyring som et 
overordnet styringsprinsipp i utdannings-
sektoren. Det innebar at en bestemt rasjo-
nalitet fi kk hegemoni. Sentrale myndigheter 
skulle formulere overordnede mål og følge 
opp med systematisk kontroll. Nye, nasjo-
nale kontrollorganer som NOKUT og Ut-
danningsdirektoratet ble etablert. Langt på 
vei ble systemet med sakkyndige råd, som 
ble nedlagt på 1990-tallet, avløst av adminis-
trative kontrollenheter som er blitt betydelig 
maktorganer. Krav om målbare resultater 
kom snart i konfl ikt med mindre målbare si-
der ved skolens virksomhet og også fagenes 
egenart. Når kravene til «bevis» (evidence) 
øker, vil virksomheten lett dreies mot det 
enklest målbare, som eksempelvis er proble-
met med nasjonale prøver. 

Mål- og vurderingsstyringen førte 
videre til en oppvurdering av ledelsens be-
tydning. Med næringslivet som forbilde fi kk 
såkalt «strategisk ledelse» primært ansvar 
overfor eiere og myndigheter og ble arbei-
dergiverens representant internt i organi-
sasjonen. Det gjaldt å være handlingssterk 
og resultatorientert. Det ble mindre viktig 
å lede prosesser med sikte på konsensus og 
legitimitet innad. Demokratiske fora på in-
stitusjonsnivået fi kk redusert innfl ytelse el-
ler ble nedlagt. Dermed ble faglig innsikt 
tillagt mindre vekt. Målstyringstenkningen 
har klare forbindelser med New Public Ma-
nagement (NPM) som en internasjonale 
reformbevegelse med en liberal og konser-
vativ forankring. Utdanning ble forstått som 
instrumentell, logisk, kalkulerende virk-
somhet der nytten dominerte med lite rom 
for det utforskende og estetiske. 

Omfattende, nasjonale utdanningsre-
former de siste årene kan forstås som en til-
pasningspolitikk til internasjonale trender 
og internasjonalt avtaleverk i pakt med mål-
styringsrasjonalet. Særlig viktig er Norges 
deltakelse i EUs forsknings- og utdannings-
programmer og Bologna-prosessen fra 1999 
med sitt mål om «et europeisk område for 
høyere utdanning innen 2010». Kvalitets-
reform fra 2003 med felles gradsstruktur, 
overgang til studiepoengsystemet 
og nytt karaktersystem ECTS (Eu-

Hvor ble det av oppgjøret med 
den nyliberale utdanningspoli-
tikken? 

Målstyring 
i skolen
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konkurransedyktig og dermed 
enda rikere med utdanning og 
forskning som fremste virkemid-
del. Samtidig er ikke minst den 
rød-grønne regjering opptatt av å 
framheve utdanningens betyd-
ning i kampen mot fattigdom og 
for retten til framgang og 
utvikling for fattige land. Hvor er 
sammenhengen i politikken? 

Målstyringsdynamikken er 
den samme nasjonalt som 
internasjonalt. Mål og resultat 
sentraliseres, virkemidlene 
fristilles og desentraliseres. 
Tanken er at slik «fristilling» 
skal lede til nødvendig effektivi-
sering og fornyelse. På samme 
måte som institusjonene skal 
implementere nasjonale mål, 
skal nasjonalstatene implemen-
tere mål til overnasjonale 
organer som så skal kontrolleres. 
I Bologna-prosessen møtes 
ministrene hvert andre år for en 
gjennomgang av status og for å 
kontrollere at de enkelte land 
oppfyller sine nasjonale forplik-
telser i forhold til overordnede 
mål (stocktaking).  

Det kan konstateres at den rød-
grønne regjeringen ikke har tatt 
et oppgjør med den nyliberale 
styringstenkningen selv om det i 
Soria-Moria bebudet at den ville 
«motarbeide kommersialisering» 
innen «helse, omsorg og utdan-
ning». I praksis har regjeringen 
vært forsiktig og tafatt, noe som 
også preger den nye forvalt-
ningsmeldingen fra juni 2009, 
Stortingsmelding nr. 19 (2008-
2009). Selv en så sentral SV-
politiker som Rolf Reikvam 
uttrykker skuffelse over at 
«Regjeringens generaloppgjør 
med markedsstyringen i offent-
lig sektor uteblir» (Klassekam-
pen 5. juni 2009).

Mål- og vurderingsstyringen 
er blitt et politisk tabu, som noe 
som står over og utenfor politik-
ken i pakt med den kjente TINA-
tesen (There Is No Alternative). I 
praksis betyr det markedskref-
tene oppfattes som en slags 
naturlov som en ikke kan annet 
enn å tilpasse seg. Dermed 
unndras viktige saker fra det 
politiske rom. Det skjer en 
avpolitisering ved å framstille 
politiske valg og prosesser som 
uunngåelige og fenomen som 
verken lar seg påvirke eller 
endre.

Gustav E. Karlsen,
professor ved Høgskolen i 

Sør-Trøndelag
Gustav.E.Karlsen@hist.no

Valgkampen er i gang med TV-
sendinger fra folkemøter der vi 
kan se og høre topp-politikerne 
gjenta seg selv, og der folkelig 
deltakelse begrenses til klapping 
og buing. Til tross for at utdan-
ning et hett tema i valgkampen, 
er mitt inntrykk at fundamentale 
utdanningspolitiske spørsmål 
underkommuniseres og i verste 
fall forties. Dagens styring av 
utdanningssektoren og den 
rasjonalitet som legges til grunn 
er et slikt hovedspørsmål.

Som kjent har det foregått en 
betydelig omlegging av styrings-
systemene de siste 20–25 år. I 
tilbakeblikk er Stortingsmelding 
nr. 37 1990–91 «Om organisering 
og styring av utdanningssekto-
ren» et nøkkeldokument. Meldin-
gen introduserte målstyring som 
et overordnet styringsprinsipp i 
utdanningssektoren. Det innebar 
at en bestemt rasjonalitet fi kk 
hegemoni. Sentrale myndigheter 
skulle formulere overordnede 
mål og følge opp med systema-
tisk kontroll. Nye, nasjonale 
kontrollorganer som NOKUT og 
Utdanningsdirektoratet ble 
etablert. Langt på vei ble syste-
met med sakkyndige råd, som ble 
nedlagt på 1990-tallet, avløst av 
administrative kontrollenheter 
som er blitt betydelig maktorga-
ner. Krav om målbare resultater 
kom snart i konfl ikt med mindre 
målbare sider ved skolens 
virksomhet og også fagenes egen-
art. Når kravene til «bevis» 
(evidence) øker, vil virksomheten 
lett dreies mot det enklest 
målbare, som eksempelvis er 
problemet med nasjonale prøver. 

Mål- og vurderingsstyringen førte
videre til en oppvurdering av 
ledelsens betydning. Med 
næringslivet som forbilde fi kk 
såkalt «strategisk ledelse» 
primært ansvar overfor eiere og 
myndigheter og ble arbeidergive-
rens representant internt i 
organisasjonen. Det gjaldt å være 
handlingssterk og resultatorien-
tert. Det ble mindre viktig å lede 

prosesser med sikte på konsen-
sus og legitimitet innad. Demo-
kratiske fora på institusjonsni-
vået fi kk redusert innfl ytelse 
eller ble nedlagt. Dermed ble 
faglig innsikt tillagt mindre vekt. 
Målstyringstenkningen har klare 
forbindelser med New Public 
Management (NPM) som en 
internasjonale reformbevegelse 
med en liberal og konservativ 
forankring. Utdanning ble 
forstått som instrumentell, 
logisk, kalkulerende virksomhet 
der nytten dominerte med lite 
rom for det utforskende og 
estetiske. 

Omfattende, nasjonale utdan-
ningsreformer de siste årene kan 
forstås som en tilpasningspoli-
tikk til internasjonale trender og 
internasjonalt avtaleverk i pakt 
med målstyringsrasjonalet. 

Særlig viktig er Norges delta-
kelse i EUs forsknings- og 
utdanningsprogrammer og 
Bologna-prosessen fra 1999 med 
sitt mål om «et europeisk område 
for høyere utdanning innen 
2010». Kvalitetsreform fra 2003 
med felles gradsstruktur, over-
gang til studiepoengsystemet og 
nytt karaktersystem ECTS 
(European Credit Transfer 
System) og opprettelse av 
NOKUT som evaluerings- og 
kvalitetssikringssystem, var den 
norske tilpasningen som den rød-
grønne regjeringen har videre-
ført. Også et resultatbasert 

fi nansieringssystem som nå 
inkluderer det omdebatterte 
«tellekantsystemet», er en del av 
denne tilpasningen. 

Kvalitetsreformen i høyere 
utdanning la viktige premisser 
for Kunnskapsløftet som viktig 
reform i grunnskolen og videre-
gående opplæring. Kunnskaps-
løftet er ikke en reform som 
primært tar utgangspunkt i barns 
behov og deres oppvekstmiljø, 
men hva som kreves av høyere 
utdanning og i neste omgang 
krav i en konkurranseorientert 
og etter hvert kriserammet 
økonomi. Kunnskapsløftet kan 
karakteriseres som en markeds-
tilpasset, top-down tilpasningsre-
form.

«Et felles område for høyere 
utdanning» er nært knyttet til 
forståelsen av kunnskap som 

konkurransefremmende i den 
globaliserte økonomien, men 
også som en egen industri og et 
produkt i seg selv knyttet til 
innovasjon og entreprenørskap. 
Særlig viktig er det å få fram at 
både forsknings- og utdannings-
programmene i EU og Bologna- 
prosessen er nært forbundet med 
Lisboa-strategien fra 2000 der 
den store visjonen er å gjøre EU 
til «den mest konkurransedyk-
tige og dynamiske kunnskapsø-
konomi i verden innen 2010». 

Hvilken visjon? At rike Vesten, 
inklusive Norge, har som sin 
fremste visjon å bli enda mer 

«Mål- og vurderingsstyringen 
er blitt et politisk tabu»

TAFATT: Regje-
ringen innfrir 
ikke i utdan-
ningspolitikken, 
skriver Gustav E. 
Karlsen. Her er 
kunnskapsminis-
ter Bård Vegar 
Solhjell og 
statsminister 
Jens Stoltenberg 
på skolebesøk. 
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ropean Credit Transfer System) og 
opprettelse av NOKUT som evalu-

erings- og kvalitetssikringssystem, var den 
norske tilpasningen som den rød-grønne 
regjeringen har videreført. Også et resultat-
basert fi nansieringssystem som nå inklude-
rer det omdebatterte «tellekantsystemet», er 
en del av denne tilpasningen. 

Kvalitetsreformen i høyere utdanning la 
viktige premisser for Kunnskapsløft et som 
viktig reform i grunn-
skolen og videregående 
opplæring. Kunnskaps-
løft et er ikke en reform 
som primært tar ut-
gangspunkt i barns be-
hov og deres oppvekst-
miljø, men hva som 
kreves av høyere utdan-
ning og i neste omgang krav i en konkur-
ranseorientert og etter hvert kriserammet 
økonomi. Kunnskapsløft et kan karakterise-
res som en markedstilpasset, top-down til-
pasningsreform.

«Et felles område for høyere utdan-
ning» er nært knyttet til forståelsen av kunn-
skap som konkurransefremmende i den 
globaliserte økonomien, men også som en 
egen industri og et produkt i seg selv knyt-
tet til innovasjon og entreprenørskap. Særlig 
viktig er det å få fram at både forsknings- og 

utdanningsprogrammene i EU og Bologna- 
prosessen er nært forbundet med Lisboa-
strategien fra 2000 der den store visjonen 
er å gjøre EU til «den mest konkurranse-
dyktige og dynamiske kunnskapsøkonomi i 
verden innen 2010». 

Hvilken visjon? At rike Vesten, inklusive 
Norge, har som sin fremste visjon å bli enda 
mer konkurransedyktig og dermed enda ri-
kere med utdanning og forskning som frem-

ste virkemiddel. Sam-
tidig er ikke minst den 
rød-grønne regjering 
opptatt av å framheve 
utdanningens betyd-
ning i kampen mot fat-
tigdom og for retten til 
framgang og utvikling 
for fattige land. Hvor er 

sammenhengen i politikken? 
Målstyringsdynamikken er den samme 

nasjonalt som internasjonalt. Mål og resul-
tat sentraliseres, virkemidlene fristilles og 
desentraliseres. Tanken er at slik «fristilling» 
skal lede til nødvendig eff ektivisering og 
fornyelse. På samme måte som institusjo-
nene skal implementere nasjonale mål, skal 
nasjonalstatene implementere mål til over-
nasjonale organer som så skal kontrolleres. I 
Bologna-prosessen møtes ministrene hvert 
andre år for en gjennomgang av status og 
for å kontrollere at de enkelte land oppfyller 

sine nasjonale forpliktelser i forhold til over-
ordnede mål (stocktaking).  

Det kan konstateres at den rød-grønne 
regjeringen ikke har tatt et oppgjør med den 
nyliberale styringstenkningen selv om det 
i Soria-Moria bebudet at den ville «mot-
arbeide kommersialisering» innen «helse, 
omsorg og utdanning». I praksis har re-
gjeringen vært forsiktig og tafatt, noe som 
også preger den nye forvaltningsmeldin-
gen fra juni 2009, Stortingsmelding nr. 19 
(2008-2009). Selv en så sentral SV-politi-
ker som Rolf Reikvam uttrykker skuff else 
over at «Regjeringens generaloppgjør med 
markedsstyringen i off entlig sektor uteblir» 
(Klassekampen 5. juni 2009).

Mål- og vurderingsstyringen er blitt et 
politisk tabu, som noe som står over og 
utenfor politikken i pakt med den kjente 
TINA-tesen (Th ere Is No Alternative). I 
praksis betyr det markedskreft ene oppfattes 
som en slags naturlov som en ikke kan annet 
enn å tilpasse seg. Dermed unndras viktige 
saker fra det politiske rom. Det skjer en av-
politisering ved å framstille politiske valg og 
prosesser som uunngåelige og fenomen som 
verken lar seg påvirke eller endre.  ■■

Gustav E. Karlsen er professor ved Høg-
skolen i Sør-Trøndelag

«Mål- og vurde-
ringsstyringen 
er blitt et politisk 
tabu»

»

■■ Marit Bernsen

I de nedgangstidene vi nå er inne i, 
legger kommunene opp til trange budsjetter 
med kutt i skolen, kutt i tjenestetilbudet og 
svake drift sresultater. I en undersøkelse ut-
ført av Kommunenes Sentralforbund (KS) 
svarer fi re av ni kommuner at de vil kutte 
i skolebudsjettet i 2009. Det er også store 
nedskjæringer i barnehagesektoren i mange 
kommuner, men disse er mer skjult i forhold 
til kutt i skolen i og med at det ikke trues 
med nedleggelse av noen barnehager.

Tilsynelatende kan det se ut til om det 
bare er velstand i barnehagen fordi få kom-
muner kutter i grunnbemanningen, men 
mange steder kuttes det på andre områder: 
Lønnsjusteringer kompenseres ikke, barne-
hagen får ikke justeringer i forhold til pris-
indeksregulering, kveldsmøter reduseres 

til et minimum, feriestengningen utvides, 
utviklingsprogram reduseres og vikarres-
surser kuttes drastisk. Kuttene i de generelle 
rammene og særlig i vikarressursene skaper 
en ond sirkel som fører til økt belastning for 
de ansatte og dårligere kvalitet på det peda-
gogiske innholdet i barnehagen.

Barnehagen i Norge har hatt en lang 
tradisjon for å legge vekt på verdier som om-
sorg, trygghet, trivsel og lek. I 1996 fi kk bar-
nehagen, som da lå under Barne- og familie-
departementet, sin første felles rammeplan 
som gav retningslinjer for barnehagenes 
innhold og oppgaver. Denne rammeplanen 
ble fulgt opp av en ny Rammeplan for barne-
hagens innhold og oppgaver i 2006, og bar-
nehagen ble fra da av lagt under Kunnskaps-
departementet. Barnehagens innhold er i 
økende grad preget av et press fra samfunnet 

om å være en arena for skoleforberedende 
læring, på bekostning av å være en arena 
for lek, barns egen kulturskaping og dan-
ning. Dette instrumentalistiske læringssynet 
preges av mål/middel-tenking, der målet for 
barna er skolestart og barnehagen derfor må 
forberede barna best mulig til det.

At kunnskapsminister Bård Vegar Sol-
hjell og SV jobber for en obligatorisk før-
skole med mål om strukturert undervisning 
i matematikk og lesing for alle femåringer 
på minst 12 timer i uka, er også noe som 
understreker synet på barnehagen som en 
forberedelse til skolestart. Pisa-debatten har 
gjort det vanskelig å kritisere drivet mot læ-
ring, prestasjoner og kontroll gjennom tes-
ter, vi må jo henge med i konkurransen mot 
andre nasjoner.

I 1991 ratifi serte Norge FNs Barnekon-
vensjon og i 2003 ble den inkorporert i 

Innsparing i barnehagene presser de ansatte og svekker det 
pedagogisk innholdet.

Skadelig 
krysspress
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året peker særlig på 
økt arbeidspress og 
stress/utbrenthet
som årsaker til syke-
fraværet. Samtidig 
kommer det fram at 
hele 30 prosent av 
barnehagene ikke 
setter inn vikar de 
første dagene en 
ansatt har sykefra-
vær, og at nær én av 
ti barnehager venter 
i over 14 dager med 
å sette inn vikar ved 
sykefravær. Vi ser 
en ond sirkel der økt 
arbeidsmengde
fører til mangel på 
tid. Mangel på tid 
gir på sikt stress og 
utbrenthet og fører 

til sykefravær. I tillegg er det slik 
at nesten to av tre førskolelærere 
som jobber i barnehagen er under 
40 år. Antallet førskolelærere som 
fi nner seg annen jobb enn 
barnehagen øker betraktelig fra 
40-årsalderen og oppover. For å 
kunne innfri regjeringens løfte fra 
og med høsten 2009 om barneha-
geplass for alle som fyller ett år 
innen utgangen av august 
søknadsåret, trenger vi disse 
førskolelærerne tilbake i barneha-
gen.

Barnehagene befi nner seg i et 
krysspress; de har sterke føringer 
fra Rammeplanen med hensyn til 
innhold, samtidig som at de har 
en økonomi som gjør det vanske-
lig å gjennomføre det som 
rammeplanen pålegger dem. 
Samtidig er det et krysspress 
som ligger i det nye barndomssy-
net, der barn anerkjennes som 
«human beings», ikke som 
«human becomings», på den ene 
siden, og et instrumentelt 
læringssyn på den andre siden. 
Kan det være slik at forventnin-
gene til barnehagen om å tilpasse 
det pedagogiske innholdet til det 
nye barndomssynet og samfun-
nets forventning til læring og 
nytte er for polariserende til å 
innfris i en presset økonomisk 
situasjon, noe som medfører økt 
stress og utbrenthet? Kan 
påkjenningene til de ansatte i 
barnehagen skyldes at barneha-
gens egenart blir truet gjennom 
at den har blitt en del av utdan-
ningsløpet?

Knut Kvaran,
høgskolelektor ved Dronning Mauds 

Minne Høgskole for 
førskolelærerutdanning

Knut.Kvaran@dmmh.no

I de nedgangstidene vi nå er inne 
i, legger kommunene opp til 
trange budsjetter med kutt i 
skolen, kutt i tjenestetilbudet og 
svake driftsresultater. I en 
undersøkelse utført av Kommu-
nenes Sentralforbund (KS) svarer 
fi re av ni kommuner at de vil 
kutte i skolebudsjettet i 2009. Det 
er også store nedskjæringer i 
barnehagesektoren i mange 
kommuner, men disse er mer 
skjult i forhold til kutt i skolen i 
og med at det ikke trues med 
nedleggelse av noen barnehager.

Tilsynelatende kan det se ut til 
om det bare er velstand i barne-
hagen fordi få kommuner kutter i 
grunnbemanningen, men mange 
steder kuttes det på andre 
områder: Lønnsjusteringer 
kompenseres ikke, barnehagen 
får ikke justeringer i forhold til 
prisindeksregulering, kveldsmø-
ter reduseres til et minimum, 
feriestengningen utvides, 
utviklingsprogram reduseres og 
vikarressurser kuttes drastisk. 
Kuttene i de generelle rammene 
og særlig i vikarressursene 
skaper en ond sirkel som fører til 
økt belastning for de ansatte og 
dårligere kvalitet på det pedago-
giske innholdet i barnehagen.

Barnehagen i Norge har hatt en 
lang tradisjon for å legge vekt på 
verdier som omsorg, trygghet, 
trivsel og lek. I 1996 fi kk barneha-
gen, som da lå under Barne- og 
familiedepartementet, sin første 
felles rammeplan som gav 
retningslinjer for barnehagenes 
innhold og oppgaver. Denne 
rammeplanen ble fulgt opp av en 
ny Rammeplan for barnehagens 
innhold og oppgaver i 2006, og 
barnehagen ble fra da av lagt 
under Kunnskapsdepartementet. 
Barnehagens innhold er i økende 
grad preget av et press fra 
samfunnet om å være en arena 
for skoleforberedende læring, på 
bekostning av å være en arena for 
lek, barns egen kulturskaping og 
danning. Dette instrumentalis-
tiske læringssynet preges av mål/

middel-tenking, der målet for 
barna er skolestart og barneha-
gen derfor må forberede barna 
best mulig til det.

At kunnskapsminister Bård 
Vegar Solhjell og SV jobber for en 
obligatorisk førskole med mål om 
strukturert undervisning i 
matematikk og lesing for alle 
femåringer på minst 12 timer i 
uka, er også noe som understre-
ker synet på barnehagen som en 
forberedelse til skolestart. Pisa-
debatten har gjort det vanskelig å 
kritisere drivet mot læring, 
prestasjoner og kontroll gjennom 
tester, vi må jo henge med i 
konkurransen mot andre nasjo-
ner.

I 1991 ratifi serte Norge FNs 
Barnekonvensjon og i 2003 ble 
den inkorporert i norsk lov. I 
artikkel 12 i Barnekonvensjonen 
står det at partene skal garantere 
barns rett til medvirkning i 
samsvar med dets alder og 
modenhet. Barns rett til medvirk-
ning har også blitt nedfelt i 
barnehageloven og er sentralt i 
Rammeplanen fra 2006. 

I Norge har det skjedd et paradig-
meskifte i synet på barn. Sentralt 
i dette skiftet er at barn ses på 
som subjekter fra fødselen av, og 
ikke som objekter som skal 
påvirkes og formes. Denne økte 
fokuseringen på barns egne 
ytringer og synet på barn som 
kompetente fi nner vi igjen i 
nyere litteratur innenfor psyko-
logi, sosiologi og pedagogikk. 
Mange foreldre har stiftet 
bekjentskap med disse tankene 
gjennom bøker som for eksempel 
«Ditt kompetente barn» av Jesper 
Juul. Som deltakere og aktører i 

eget liv har barn i dag fått en helt 
annen posisjon enn før. «Det er 
indiskutabelt, at barndommen i 
løbet af de sidste tiår har fl yttet 
sig til toppen af de personlige, 
politiske og akademiske dagsor-
dener og ikke kun i den vestlige 
verden» (James, Jenks og Prout 
1999).

Er det mulig innenfor de 
økonomiske rammene til barne-
hagen i de mange kriserammede 
kommunene å forene forventnin-
gen om å tilpasse det pedagogis-

ke innholdet til det nye barn-
domssynet, med vekt på barnet 
som subjekt – det kompetente og 
medvirkende barnet – og samfun-
nets forventning til læring og 
nytte?

En viktig grunn til å stille spørs-
målet om man har for høye 
forventninger til barnehagens 
innhold er at sykefraværet blant 
de ansatte i barnehagesektoren 
ligger langt over det gjennom-
snittlige sykefraværet i arbeidsli-
vet i Norge, som er på ca. 6,9 
prosent. Med Trondheim som 
eksempel viser tall for andre 
kvartal 2008 at fraværet i barne-
hagen er langt høyere: Førskole-
lærere 9,6 prosent, pedagogiske 
ledere 10,8 prosent, assistenter 
11,6 prosent. I Trondheim kom-
munens budsjettplan for 2009–
2012 kan man lese at sykdomsfra-
været er en vedvarende og 

bekymringsfull utvikling, sett i 
lys av de mange tiltak som er satt 
inn for å kartlegge årsaker til 
fravær og oppfølging av tjeneste-
området med særlige tiltak. Dette 
er tendenser man også kan fi nne i 
andre kommuner. 

Nyere undersøkelser viser at en 
femtedel av sykefraværet i 
barnehagen i Norge skyldes 
arbeidsmiljørelaterte plager. De 
som oppgir at de har hatt arbeids-
miljørelatert sykefravær det siste 

Innsparing i barnehagene presser de ansatte og svekker det pedagogisk innholdet.
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LEK OG LÆRING: 
Kan påkjen-
ningene til de 
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at den har blitt 
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ningsløpet, spør
Knut Kvaran. Her 
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ter Bård Vegar 
Solhjell på besøk 
i Øståsen barne-
hage i Son. 
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norsk lov. I artikkel 12 i Barnekonvensjonen 
står det at partene skal garantere barns rett 
til medvirkning i samsvar med dets alder og 
modenhet. Barns rett til medvirkning har 
også blitt nedfelt i barnehageloven og er sen-
tralt i Rammeplanen fra 2006. 

I Norge har det skjedd et paradigme-
skift e i synet på barn. Sentralt i dette skift et 
er at barn ses på som subjekter fra fødselen 
av, og ikke som objekter som skal påvir-
kes og formes. Denne økte fokuseringen på 
barns egne ytringer og synet på barn som 
kompetente fi nner vi igjen i nyere litteratur 
innenfor psykologi, sosiologi og pedago-
gikk. Mange foreldre har stift et bekjentskap 
med disse tankene gjennom bøker som for 
eksempel «Ditt kompetente barn» av Jesper 
Juul. Som deltakere og aktører i eget liv har 
barn i dag fått en helt annen posisjon enn 
før. «Det er indiskutabelt, at barndommen i 
løbet af de sidste tiår har fl yttet sig til toppen 
af de personlige, politiske og akademiske 
dagsordener og ikke kun i den vestlige ver-
den» (James, Jenks og Prout 1999).

Er det mulig innenfor de økonomiske 
rammene til barnehagen i de mange kri-
serammede kommunene å forene forvent-
ningen om å tilpasse det pedagogiske inn-
holdet til det nye barndomssynet, med vekt 
på barnet som subjekt – det kompetente og 
medvirkende barnet – og samfunnets for-
ventning til læring og nytte?

En viktig grunn til å stille spørsmålet 
om man har for høye forventninger til bar-
nehagens innhold er at sykefraværet blant 
de ansatte i barnehagesektoren ligger langt 
over det gjennomsnittlige sykefraværet i ar-

beidslivet i Norge, som er på ca. 6,9 prosent. 
Med Trondheim som eksempel viser tall for 
andre kvartal 2008 at fraværet i barnehagen 
er langt høyere: Førskolelærere 9,6 prosent, 
pedagogiske ledere 10,8 prosent, assisten-
ter 11,6 prosent. I Trondheim kommunens 
budsjettplan for 2009–2012 kan man lese at 
sykdomsfraværet er en vedvarende og be-
kymringsfull utvikling, sett i lys av de mange 
tiltak som er satt inn for å kartlegge årsaker 
til fravær og oppfølging av tjenesteområdet 
med særlige tiltak. Dette er tendenser man 
også kan fi nne i andre kommuner. 

Nyere undersøkelser viser at en fem-
tedel av sykefraværet i barnehagen i Norge 
skyldes arbeidsmiljørelaterte plager. De som 
oppgir at de har hatt arbeidsmiljørelatert sy-
kefravær det siste året peker særlig på økt ar-
beidspress og stress/utbrenthet som årsaker 
til sykefraværet. Samtidig kommer det fram 
at hele 30 prosent av barnehagene ikke setter 
inn vikar de første dagene en ansatt har syke-
fravær, og at nær én av ti barnehager venter i 
over 14 dager med å sette inn vikar ved syke-
fravær. Vi ser en ond sirkel der økt arbeids-
mengde fører til mangel på tid. Mangel på 
tid gir på sikt stress og utbrenthet og fører til 
sykefravær. I tillegg er det slik at nesten to av 
tre førskolelærere som jobber i barnehagen 
er under 40 år. Antallet førskolelærere som 
fi nner seg annen jobb enn barnehagen øker 
betraktelig fra 40-årsalderen og oppover. 

For å kunne innfri regjeringens løft e fra og 
med høsten 2009 om barnehageplass for alle 
som fyller ett år innen utgangen av august 
søknadsåret, trenger vi disse førskolelærerne 
tilbake i barnehagen.

Barnehagene befi nner seg i et kryss-
press; de har sterke føringer fra Rammepla-
nen med hensyn til innhold, samtidig som 
at de har en økonomi som gjør det vanskelig 
å gjennomføre det som rammeplanen påleg-
ger dem. Samtidig er det et krysspress som 
ligger i det nye barndomssynet, der barn 
anerkjennes som «human beings», ikke som 
«human becomings», på den ene siden, og 
et instrumentelt læringssyn på den andre 
siden. Kan det være slik at forventningene 
til barnehagen om å tilpasse det pedagogis-
ke innholdet til det nye barndomssynet og 
samfunnets forventning til læring og nytte 
er for polariserende til å innfris i en presset 
økonomisk situasjon, noe som medfører økt 
stress og utbrenthet? Kan påkjenningene til 
de ansatte i barnehagen skyldes at barneha-
gens egenart blir truet gjennom at den har 
blitt en del av utdanningsløpet?  ■■

Knut Kvaran er høgskolelektor ved 
Dronning Mauds Minne Høgskole for 
førskolelærerutdanning

«Nær én av ti barnehager venter i over 
14 dager med å sette inn vikar ved syke-
fravær»

■■ Knut Kvaran

Dagens forestillinger om kunnskap og 
et kunnskapsbasert samfunn er nært knyttet 
til en globalisert og konkurranseutsatt øko-
nomi. Nasjonal utdanningspolitikk – enten 
det er målstyring som styringsprinsipp, Kva-
litetsreformen eller innføring av nasjonale 
prøver – har langt på vei vært tilpasning til 
politikk fra overnasjonale premissgivende 
aktører som WTO, Verdensbanken, OECD 
og EU. Den nye globale markedsøkonomien 

krever mobile, fl eksible, innovative og moti-
verte elever, studenter og arbeidstakere.

Det skjer i dag en omfattende harmo-
nisering og standardisering av høyere ut-
danning innenfor Bologna-prosessen, som 
tar utgangspunkt i Bologna-erklæringen fra 
1999, som også Norge er tilsluttet. Denne 
erklæringen har som mål å realisere et fel-
les europeisk område for høyere utdanning 
innen 2010. Prosessen er nært forbundet 
med EUs hovedmål fra toppmøtet i Lisboa 
i 2000 om å gjøre Europa til «verdens mest 

konkurransedyktige økonomi innen 2010». 
Utdanningens mål er nytte- og støttefunk-
sjon i den nye globale økonomien.

Når økonomi blir overordnet mål innen-
for forskning og utdanning, betyr det at 
forsknings- og utdanningsinstitusjonene 
underlegges samme styringslogikk som 
produksjonsbedrift er med kvantifi serbare 
resultater som mål på kvalitet. Skal en nå 
frem i det nye styringsregimet, må en ha sty-
ring med «bandespråkets» vokabular: mål, 
strategi, resultat, måloppnåelse, eff ektivitet, 
transparens. Sammenlignet med den gamle 
regelstyringen har målstyring, desentrali-
sering og evalueringssystemer bidratt til at 
styringen kommer tettere på aktørene. Det 
er tale om økt lokal overvåking og kontroll.

«Kunnskapssamfunnets» språk er i det 
hele tatt avslørende: Ingen kan lenger gjøre 
rede for hva kunnskap og informasjon skal 
bety. Begrepenes allestedsnærvær har erstat-
tet innholdet – et sikkert tegn på at tenknin-
gen har opphørt. Kampen om universitetet 
som utspiller seg mellom rektorkandidater 
ved norske universiteter for tiden må forstås 
i sammenheng med den mye om-
talte overgangen fra industrisam-

I universitetenes nye styrings-
regime er kontroll blitt viktigere 
enn frihet.

Tankeløs 
politikk
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fusjonerer. Re-engineering er det 
vanligste ordet for slike praksiser, 
og det mest fremtredende ved 
denne er at man kutter ut antallet 
arbeidsplasser. Stjernø-utvalgets 
forslag om sammenslåing av 
universitet og høyskoler vil være 
et eksempel på re-engineering 
innenfor høyere utdanning i 
nasjonal sammenheng.

I den fl eksible maktens øyrike 
fi nnes det alltid et maktkonsen-
trasjonens fastland: noen på 
fastlandet beslutter at «Barba-
dos» kan gjøre jobben som før ble 
gjort av «Trinidad». Det er sjelden 
at «Barbados» gir seg selv nye 
byrder. Ledelsens overlessing av 
forskjelligartede oppgaver til små 
arbeidsgrupper er et hyppig 
forekommende trekk ved 
omorganisering av foretak. 

Når politikere snakker om
betydningen av forskning for 
fremtidig økonomisk vekst, 
tenker de på anvendt, teknisk/
naturvitenskapelig forskning. 
Denne er av forskningsteoretiske 
grunner langt mer tilpasnings-
dyktig overfor kunnskapsindust-
raliseringen enn den humanvi-
tenskapelige. Tvinges human- og 
naturvitenskapene til å konkur-
rere om de samme midlene i det 
politiske klima i dag, er huma-
niora dømt til å tape.

Innføring av økonomisk 
målstyring gjør at det gamle 
motsetningsparet som var selve 
grunnlaget for forskning – sant/
usant – blir avleggs. Dette 
erstattes nå av forholdet mellom 
input og output: plassering på 
internasjonale rankinglister, hvor 
mange studiepoeng man produ-
serer, hvor hyppig man siteres og 
hvor mye eksterne forsknings-
midler som skaffes til veie.

Reaksjoner på det man har kalt 
barbariseringen av universite-
tene, har ført til at det i Europa 
uten blygsel snakkes om eliter. I 
planene for Europas nye elitein-
stitutter blir det slått fast at disse 
ikke skal underlegges målsty-
ringsprinsippene. Det frirommet 
som de åpne masseuniversite-
tene fratas, skal ved eliteinstitu-
sjonene være en selvfølge. Selv 
om de er avskaffet overalt ellers, 
har de humboldtske idealer her 
delvis gjenoppstått. Forutsetnin-
gen for den frie, kritiske tenknin-
gen reddes dermed over i elitens 
hender.

Marit Bernsen,
lektor

marber12@hfk.no

Dagens forestillinger om kunn-
skap og et kunnskapsbasert 
samfunn er nært knyttet til en 
globalisert og konkurranseutsatt 
økonomi. Nasjonal utdannings-
politikk – enten det er målstyring 
som styringsprinsipp, Kvalitets-
reformen eller innføring av 
nasjonale prøver – har langt på 
vei vært tilpasning til politikk fra 
overnasjonale premissgivende 
aktører som WTO, Verdensban-
ken, OECD og EU. Den nye 
globale markedsøkonomien 
krever mobile, fl eksible, innova-
tive og motiverte elever, studen-
ter og arbeidstakere.

Det skjer i dag en omfattende 
harmonisering og standardise-
ring av høyere utdanning innen-
for Bologna-prosessen, som tar 
utgangspunkt i Bologna-erklæ-
ringen fra 1999, som også Norge 
er tilsluttet. Denne erklæringen 
har som mål å realisere et felles 
europeisk område for høyere 
utdanning innen 2010. Prosessen 
er nært forbundet med EUs 
hovedmål fra toppmøtet i Lisboa i 
2000 om å gjøre Europa til 
«verdens mest konkurransedyk-
tige økonomi innen 2010». 
Utdanningens mål er nytte- og 
støttefunksjon i den nye globale 
økonomien.

Når økonomi blir overordnet mål 
innenfor forskning og utdanning, 
betyr det at forsknings- og 
utdanningsinstitusjonene
underlegges samme styringslo-
gikk som produksjonsbedrifter 
med kvantifi serbare resultater 
som mål på kvalitet. Skal en nå 
frem i det nye styringsregimet, 
må en ha styring med «ban-
despråkets» vokabular: mål, 
strategi, resultat, måloppnåelse, 
effektivitet, transparens. Sam-
menlignet med den gamle 
regelstyringen har målstyring, 
desentralisering og evaluerings-
systemer bidratt til at styringen 
kommer tettere på aktørene. Det 
er tale om økt lokal overvåking 
og kontroll.

«Kunnskapssamfunnets» 

språk er i det hele tatt avsløren-
de: Ingen kan lenger gjøre rede 
for hva kunnskap og informasjon 
skal bety. Begrepenes allesteds-
nærvær har erstattet innholdet – 
et sikkert tegn på at tenkningen 
har opphørt. Kampen om univer-
sitetet som utspiller seg mellom 
rektorkandidater ved norske 
universiteter for tiden må forstås 
i sammenheng med den mye 
omtalte overgangen fra industri-
samfunn til kunnskapssamfun-
net. Det handler ikke om en 
oppløsning av industrisamfun-
nets klassemotsetninger i 
kunnskapsarbeiderens frihet og 
selvstendighet – i så fall hadde 
man gjort bedrifter om til univer-
siteter. Tvert imot styrer kunn-
skapssamfunnet mot en indus-
trialisering av kunnskapen.

Som moderne kunnskapsbedrif-
ter blir skoler og universitet 
konstant utsatt for endringer 

med sikte på effektivisering, 
såkalt re-engineering. For at 
denne skal foregå så smertefritt 
som mulig, endres institusjoners 
og bedrifters struktur fra å være 
hierarkisk strukturert til å bli 
fl atere og mer fl eksible. I stedet 
for å tenke organisasjoner som en 
pyramide tenkes de som nett-
verk. Nettverksaktige strukturer 
er lettere til beins enn hierarkier. 
De kan lettere brytes ned og 
omdefi neres. Det fl eksible 
foretak – for eksempel fors-
knings- og utdanningssektoren i 

Europa – kan beskrives som et 
øyrike av beslektede virksomhe-
ter. Man kan tenke seg kommuni-
kasjonen mellom virksomhetene 
på dette området som en reise 
mellom øyer, med lynets hastig-
het takket være moderne tekno-
logi.

Aktiviteten i øyriket måles og 
sammenlignes. Det som ikke kan 
måles eller sammenlignes gjøres 
med andre ord målbart og sam-
menligningsbart. Slik skapes det 
inntrykk av at en forelesning i 
organisk kjemi i Lisboa tilsvarer et 
fi losofi sk seminar om Hegel i 
Uppsala. Det oppstår en egen liden-
skapen for måling: Et av de mest 
sjokkerende eksemplene er 
oppmerksomheten både medier og 
politikere gir til tvilsomme interna-
sjonale rankinglister som Pisa 
(skolen) og THES (universiteter).

Dersom en betrakter dette
felleseuropeiske området som et 

konsern, kan foretaksledere 
benytte dataprogram som 
standardiserer driftsprosedyrene 
(SIMS). Ved bruk av disse 
programmene er det mulig for 
selv et stort konsern å se hva de 
enkelte cellene i dens institusjo-
nelle bikube jobber med, og raskt 
fjerne overlappende eller ineffek-
tive enheter. De samme program-
verktøyene gjør det mulig for 
revisorer og rasjonaliseringsek-
sperter å beregne kvantitativt 
hvilke prosjekter og personer 
som blir overfl ødig når bedrifter 

I universitetenes nye styringsregime er kontroll blitt viktigere enn frihet.

Tankeløs politikk

KRONIKK
Marit Bernsen

«Det frirommet som de åpne masse-
universitetene fratas, skal ved elite-
institusjonene være en selvfølge»

MÅLBARHET: 
Som moderne 
kunnskapsbedrif-
ter blir skoler og 
universitet kon-
stant utsatt for 
endringer med 
sikte på effekti-
visering, skriver 
Marit Bernsen. 
Her Universite-
tet i Oslo.
 FOTO: HEIKO JUNGE, 
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funn til kunnskapssamfunnet. Det 
handler ikke om en oppløsning av 

industrisamfunnets klassemotsetninger i 
kunnskapsarbeiderens frihet og selvsten-
dighet – i så fall hadde man gjort bedrift er 
om til universiteter. Tvert imot styrer kunn-
skapssamfunnet mot en industrialisering av 
kunnskapen.

Som moderne kunnskapsbedrift er blir 
skoler og universitet konstant utsatt for end-
ringer med sikte på eff ektivisering, såkalt 
re-engineering. For at denne skal foregå så 
smertefritt som mulig, endres institusjo-
ners og bedrift ers struktur fra å være hi-
erarkisk strukturert til å bli fl atere og mer 
fl eksible. I stedet for å tenke organisasjoner 
som en pyramide tenkes de som nettverk. 
Nettverksaktige strukturer er lettere til beins 
enn hierarkier. De kan lettere brytes ned og 
omdefi neres. Det fl eksible foretak – for ek-
sempel forsknings- og utdanningssektoren 
i Europa – kan beskrives som et øyrike av 
beslektede virksomheter. Man kan tenke seg 
kommunikasjonen mellom virksomhetene 
på dette området som en reise mellom øyer, 

med lynets hastighet takket være moderne 
teknologi.

Aktiviteten i øyriket måles og sammenlig-
nes. Det som ikke kan måles eller sammenlig-
nes gjøres med andre ord målbart og sammen-
ligningsbart. Slik skapes det inntrykk av at en 
forelesning i organisk kjemi i Lisboa tilsvarer 
et fi losofi sk seminar om Hegel i Uppsala. Det 
oppstår en egen lidenskapen for måling: Et av 
de mest sjokkerende eksemplene er oppmerk-
somheten både medier og politikere gir til tvil-
somme internasjonale rankinglister som Pisa 
(skolen) og THES (universiteter).

Dersom en betrakter dette felleseuro-
peiske området som et konsern, kan fore-
taksledere benytte dataprogram som stan-
dardiserer drift sprosedyrene (SIMS). Ved 
bruk av disse programmene er det mulig for 
selv et stort konsern å se hva de enkelte celle-
ne i dens institusjonelle bikube jobber med, 
og raskt fj erne overlappende eller ineff ek-
tive enheter. De samme programverktøyene 
gjør det mulig for revisorer og rasjonalise-
ringseksperter å beregne kvantitativt hvilke 
prosjekter og personer som blir overfl ødig 
når bedrift er fusjonerer. Re-engineering 
er det vanligste ordet for slike praksiser, og 
det mest fremtredende ved denne er at man 
kutter ut antallet arbeidsplasser. Stjernø-ut-
valgets forslag om sammenslåing av univer-
sitet og høyskoler vil være et eksempel på 
re-engineering innenfor høyere utdanning i 
nasjonal sammenheng.

I den fl eksible maktens øyrike fi nnes det 
alltid et maktkonsentrasjonens fastland: 
noen på fastlandet beslutter at «Barbados» 
kan gjøre jobben som før ble gjort av «Tri-

nidad». Det er sjelden at «Barbados» gir seg 
selv nye byrder. Ledelsens overlessing av 
forskjelligartede oppgaver til små arbeids-
grupper er et hyppig forekommende trekk 
ved omorganisering av foretak. 

Når politikere snakker om betydningen 
av forskning for fremtidig økonomisk vekst, 
tenker de på anvendt, teknisk/naturvitenska-
pelig forskning. Denne er av forskningsteo-
retiske grunner langt mer tilpasningsdyktig 
overfor kunnskapsindustraliseringen enn 
den humanvitenskapelige. Tvinges human- 
og naturvitenskapene til å konkurrere om de 
samme midlene i det politiske klima i dag, er 
humaniora dømt til å tape.

Innføring av økonomisk målstyring gjør 
at det gamle motsetningsparet som var selve 
grunnlaget for forskning – sant/usant – blir 
avleggs. Dette erstattes nå av forholdet mel-
lom input og output: plassering på interna-
sjonale rankinglister, hvor mange studiepo-
eng man produserer, hvor hyppig man site-
res og hvor mye eksterne forskningsmidler 
som skaff es til veie.

Reaksjoner på det man har kalt barba-
riseringen av universitetene, har ført til at 
det i Europa uten blygsel snakkes om eliter. 
I planene for Europas nye eliteinstitutter blir 
det slått fast at disse ikke skal underlegges 
målstyringsprinsippene. Det frirommet som 
de åpne masseuniversitetene fratas, skal ved 
eliteinstitusjonene være en selvfølge. Selv 
om de er avskaff et overalt ellers, har de hum-
boldtske idealer her delvis gjenoppstått. For-
utsetningen for den frie, kritiske tenkningen 
reddes dermed over i elitens hender.  ■■

«Det frirommet 
som de åpne mas-
seuniversitetene 
fratas, skal ved 
elite institusjonene 
være en selvfølge»

»

ØNSKER STYRING: – For 
mye marked og for lite statlig 
styring. Det er årsaken til alt 
rotet i Nav, sier den største 
fagforeningen for Nav-ansat-
te. 
■■ Svenn Arne Lie

Den siste tiden har det vært høylytt kritikk 
mot Nav i forbindelse med at fi nanskrisa 
gjør at fl ere mister arbeidsplassen sin. Ar-
beidsløse må vente opptil tre måneder på 
dagpenger. 

Under Nav-reformen har trygd, sosial-
hjelp og arbeidsformidling havnet under 
samme tak. Denne reformen møter nå mot-
bør.

Statlig grep
– Vi etterlyser mye større statlig styring av 
Nav-reformen. Det er staten som har ansva-
ret for disse velferdstjenestene, et ansvar det 
er på høy tid at de tar, sier Anita Solhaug. 

Hun er Nav-ansvarlig i Norsk Tjeneste-
mannslag (NTL), det største LO-forbundet 
for statsansatte. NTL har over 6000 med-
lemmer som er Nav-ansatte.

– Ta en kikk på organisasjonskartet 

til Nav. Tjenestene er oppdelt og utskilt 
i alle mulige underenheter og spesialen-
heter. Det er ikke vanskelig å tenke seg at 
disse tjenestene kan konkurranseutsettes 
slik Høyre vil, men dette skal være statens 
oppgave. Staten må ville styre denne refor-
men, sier hun.  

Forsikringsselskap
Bjørn Willumsen, leder i Fagforbundet i 
Tromsø, er også skeptisk til den manglende 
politiske styringen med Nav-reformen.

– Nav-reformen ble solgt inn som et sam-
handlingsprosjekt, der de ulike tjenestene 
i Velferds-Norge skulle organiseres bedre 
i møtet med den enkelte innbygger. Men 
den ble i utstrakt grad et eksperiment med 
markedsstyrte velferdsytelser. Nav likner 
mer og mer på et privat forsikringsselskap i 
tilnærmingen, og holdningen, til sine «kun-
der», som brukerne kalles i her Tromsø, sier 
Willumsen.

Han mener Nav-reformen i praksis fram-
står som komplett skandale. 

– Vi snakker her om en svikt i selve sik-
kerhetsnettet i velferdsstaten, og det er 
svært alvorlig. Nav-reformen har innført 
bedrift søkonomiske måter å tenke velferd 

Ansatte 
vil ha 
styring
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ØNSKER STYRING: 
– For mye marked 
og for lite statlig 
styring. Det er år-
saken til alt rotet i 
Nav, sier den stør-
ste fagforeningen 
for Nav-ansatte. 

NAV-
REFORMEN

Av Svenn Arne Lie

Den siste tiden har det vært 
høylytt kritikk mot Nav i for-
bindelse med at fi nanskrisa 
gjør at fl ere mister arbeids-
plassen sin. Arbeidsløse må 
vente opptil tre måneder på 
dagpenger. 

Under Nav-reformen har 
trygd, sosialhjelp og arbeids-
formidling havnet under sam-
me tak. Denne refor-
men møter nå mot-
bør.

Statlig grep
– Vi etterlyser mye 
større statlig styring 
av Nav-reformen. Det 
er staten som har an-
svaret for disse vel-
ferdstjenestene, et ansvar det 
er på høy tid at de tar, sier Ani-
ta Solhaug. 

Hun er Nav-ansvarlig i 
Norsk Tjenestemannslag 
(NTL), det største LO-forbun-
det for statsansatte. NTL har 
over 6000 medlemmer som er 
Nav-ansatte.

– Ta en kikk på organisa-
sjonskartet til Nav. Tjeneste-
ne er oppdelt og utskilt i alle 
mulige underenheter og spe-
sialenheter. Det er ikke van-
skelig å tenke seg at disse 
tjenestene kan konkurranse-
utsettes slik Høyre vil, men 

dette skal være statens opp-
gave. Staten må ville styre 
denne reformen, sier hun.  

Forsikringsselskap
Bjørn Willumsen, leder i Fag-
forbundet i Tromsø, er også 
skeptisk til den manglende 
politiske styringen med Nav-
reformen.

– Nav-reformen ble solgt 
inn som et samhandlingspro-

sjekt, der de ulike tje-
nestene i Velferds-
Norge skulle organi-
seres bedre i møtet 
med den enkelte inn-
bygger. Men den ble i 
utstrakt grad et ek-
speriment med mar-
kedsstyrte velferdsy-
telser. Nav likner mer 

og mer på et privat forsi-
kringsselskap i tilnærmingen, 
og holdningen, til sine «kun-
der», som brukerne kalles i 
her Tromsø, sier Willumsen.

Han mener Nav-reformen i 
praksis framstår som kom-
plett skandale. 

– Vi snakker her om en svikt 
i selve sikkerhetsnettet i vel-
ferdsstaten, og det er svært 
alvorlig. Nav-reformen har 
innført bedriftsøkonomiske 
måter å tenke velferd på. De 
funker ikke i praksis. Refor-
men går på verdigheten løs, 
både for de Nav-ansatte i før-

stelinja og brukerne, sier han
– Hele Nav-reformen er på-

satt under en New Public Ma-
nagement-tenkning som har 
sparing som hovedformål. Vel-
ferden skal bli billigere og mer 
effektivt. Ledelsen måles jo 
på dette. Nav-sjefen tør ikke å 
en gang å si hva Nav trenger 
av nye midler og bevilgninger, 
fordi han står under sterkt 
press for å effektivisere og 
spare penger, sier leder i For 
Velferdsstaten Asbjørn Wahl. 

Høyre var fredag ute og 
foreslo at det måtte et enda 
større innslag av private sel-
skaper inn i velferdssekto-
ren for å «avlaste» Nav i 
saksbehandlingsarbeidet. 
Dette private innslaget er 
også en del av selve Nav-re-
formen. Flere private sel-
skap er nå inne og gjør opp-

gaver som er utskilt fra Nav. 
– Høyresiden benytter en-

hver anledning til å komme 
med kritikk mot offentlig sek-
tor og rope på mer marked. På 
de områdene der marked har 
blitt innført i offentlig sektor 
har dette på ingen måte vært 
noen suksess, sier Wahl.

Tro på organisasjon
Instituttleder ved institutt for 
offentlige styringsformer ved 
Handelshøyskolen BI, Kåre 
Hagen, vil ikke si noe om 
hvorvidt Nav-reformen har 
for mye eller for lite markeds-
tankegang over seg.

Hagen mener at det er knyt-
tet altfor optimistiske oppfat-
ninger til potensielle effekti-
viseringsgevinster av måten 
tjenester i offentlig sektor or-
ganiseres på.

Hovedkritikken mot Nav 
den siste tiden er sein utbeta-
ling av arbeidsledighetstrygd 
i forbindelse med den pågå-
ende fi nanskrisa. 

– Nav har i dag et ressurs-
problem. Dette er en organisa-
sjon som skal reformere seg 

Ansatte vil ha styring

sjøl samtidig som den skal 
drifte essensielle funksjoner i 
velferdsstaten. Hele pakken 
skal håndteres på en gang. I 
tillegg har vi fått en uventet 
økning i arbeidsledigheten. 
Kapasiteten strekker ikke til, 
sier Hagen.

Instituttstyreren på BI får 
støtte fra Solhaug i NTL:

– Vi har hele tida sagt at 
Nav har vært underbemannet. 
Det er en enorm bruk av mid-
lertidig ansatte og konsulent-
byrå, sier hun.  

svennal@klassekampen.no

STYRING: For mye markedsprinsipper og for lite statlig styring er årsaken til problemene i Nav, ifølge NTL. Bildet er fra startskuddet til Nav-reformen. FOTO: CORNELIUS POPPE, SCANPIX

Kåre Hagen
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KALDT: Leigeta-
karane fekk be-
skjed om sjølve å 
reparera vindauga 
etter hærverk frå 
utsida. Etter at 
Klassekampen 
ringde tar Bolig-
bygg ansvar.

VELFERD
Av Magnhild Folkvord (tekst) 

og Linda Bournane Engelberth 

(foto)

Med både ti og femten mi-
nusgrader ute sat leigebuara-
ne i to leilegheiter på Torshov 
med plast for knuste vin-
daugsruter. Frå Boligbygg KF 
fekk dei beskjed om at dei 
sjølve måtte betala for repa-
rasjon. At det hadde vore 
hærverk frå utsida gjorde in-
gen skilnad.

Etter fi re kalde veker tok 
ein av leigebuarane kontakt 
med Klassekampen. 

– Eg har ikkje pengar til å 
kosta nye vindauge, sa Ibra-
him Osumanu.  

– Leigetakars ansvar
Til Klassekampen forklarte 
kommunikasjonsrådgivaren 
i Boligbygg at ifølgje stan-
dard leigekontrakt er det 
leigetakars ansvar å vedlike-
halda vindaugsruter.

– Vi rår alle til å teikna inn-
buforsikring, sjølv om det 
ikkje er ei plikt. Har nokon 
problem med utgiftene, vil vi 
rå dei til å kontakta sosial-
kontoret, la ho til.

Boligbygg praktiserte så-
leis andre reglar enn det som 
følgjer av husleigelova.

Heilomvending
Enda eit par dagar gjekk, vi 
var komne til 6. februar, og vi 
fekk ein telefon frå Jon Carl-
sen, administrerande direk-
tør i Boligbygg. 

Han kunne fortelja at in-
terne rutinar skulle gjennom-
gåast.

– I utgangspunktet er knus-
te ruter Boligbygg sitt ansvar. 
Vi må ta vårt ansvar som ut-
leigar. Vi må ut og sjekka kor-
leis dette ser ut og ta ein prat 
med bebuarane. Vi kan ikkje 

risikera følgjeskadar, sa Carl-
sen til Klassekampen.

Han meinte noko skulle 
skje i løpet av kort tid.

Tidleg i veka etterpå fekk 
vi stadfesta frå Boligbygg at 
nye vindauge var bestilt, men 

leveringsdatoen førebels 
ikkje klar.

I går var det framleis plast 
for vindauga i Edvard Griegs 
alle 22 og 24. Men tysdag el-
ler onsdag skal dei nye vin-
dauga komma.

Nye kontraktar
Administrerande direktør 
konstaterer at standardkon-
trakten ikkje har vore i sam-
svar med husleigelova. 

– Kva gjer de med kon-
traktane som seier at leigebu-
ar er ansvarleg for vindau-
ga?

– Vi må sjå på korleis vi 
gjer dette. Om vi går igjen-
nom alle kontraktane, eller 
om vi rettar opp når nye kon-
traktar blir inngått, må vi 
vurdera. I alt har vi 10.000 lei-
gekontraktar, ikkje alle har 
denne paragrafen, seier Carl-
sen.

– Kva med leigebuarane 
som har venta i meir enn seks 
kalde veker på å få reparert 
vindauga?

– Eg kan ikkje seia anna 
enn at det er uheldig. Det er 
bra dette går i orden, seier 
han.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

Med knuste ruter i 15 grader 
minus i kommunal bustad

LEIGEBUAR: I januar fekk Ibrahim Osumanu beskjed om at han 
sjølv måtte betala for nye ruter.

FAKTA

Dette er saka:
■ Boligbygg KF forvaltar om 
lag 10.000 kommunale leileg-
heiter i Oslo.

■ Ifølgje husleigelova er 
vedlikehald av vindaugsruter 
utleigars ansvar.

■ I januar fekk leigetakarar i 
Boligbygg beskjed om at dei 
sjølve måtte kosta reparasjon 
av knuste ruter.

■ Dette vart stadfesta av 
Boligbygg for to veker sia.

■ 6.februar melde adm. dir. 
i Boligbygg til Klassekampen 
at Boligbygg tar ansvar for 
reparasjon av vindauge.

FAKTA

Nav-reformen:
■ Samler trygdeordninger, so-
sialhjelp og arbeidsformidling 
under en og samme etat.

■ Den største reformen i offent-
lig forvaltning i nyere tid. 

■ Igangsatt under Bondevik 
2-regjeringen.

■ Nav-reformen har blitt kriti-
sert for å basere seg på «New 
Public Management-prinsip-
per», bedriftsøkonomiske 
styringsprinsipper. 

■ Harde utfall mot Nav den 
siste tiden etter at det har blitt 
fl ere arbeidsledige på grunn av 
fi nanskrisa. Nav greier ikke å 
utbetale arbeidsledighetstrygd 
til alle som har krav på dette.

Politiets sikkerhetstjeneste 
(PST) tar over etterforsknin-
gen av trusselbrevet til Israels 
ambassade. To postansatte ble 
syke etter å ha håndtert brevet 
fredag. Saken ble mandag 
overdratt fra Oslo politidistrikt 
til PST.

– Det er naturlig at vi overtar 
fordi trusler mot ambassader 
faller innenfor vårt arbeidsom-

PST overtar trussel-etterforskningen
råde, sier informasjonsrådgi-
ver Martin Bernsen i PST til 
NTB.

PST er foreløpig svært spar-
somme med opplysninger, og 
vil ikke uttale seg om trussel-
brevet nå er frigitt fra Folke-
helseinstituttet slik at politiet 
kan starte sine analyser, eller 
om politiet har noen konkrete 
mistenkte i saken.

– Det 
eneste
vi kan 
si er at 
vi fort-
setter de etterforskningsskritt 
som så langt er foretatt av Oslo 
politidistrikt, sier Bernsen. Le-
delsen i Posten Norge satt 
mandag morgen i et krisemøte 
for å evaluere hendelsen. ©NTB

Israels ambassade

NYHETER
Gunhild Ring Olsen (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie | Alf Skjeseth

SNUDDE: Samferdselsdepartementet har nå bestemt at telefonka-
talogen kun skal sendes til dem som har bestilt den. – En helom-
vending basert på sunn fornuft. Med et enkelt grep reduseres nå 
søppelberget av ubrukte papirkataloger betydelig. Forhåpentlig-
vis er dette begynnelsen på slutten for det vanvittige sløseriet som 
overproduksjonen av kataloger representerer, sier Lars Haltbrek-
ken, leder i Norges Naturvernforbund, i en pressemelding. 
Undersøkelser viser at de færreste av katalogene blir brukt og at 
langt de fl este returneres uåpnet. Både Gule Sider, Ditt Distrikt og 
Din Bydel vil deles ut på samme måte som før. Gunhild Ring Olsen

Må bestille telefonkatalogen
EIENDOM: Omsetningen av fast eiendom 
har gått ned med 21 prosent fra 4. kvartal 
2008 til 4. kvartal 2007. Samlet verdi av de 
omsatte eiendommene gikk ned med 16 
milliarder kroner. Salget av bolig- og 
fritidseiendommer gikk mest ned. Alle 
fylker har hatt nedgang, men verst har det 

vært i Finnmark med 30 prosent færre omsetninger. Vestfold 
er det fylket som hadde den høyeste gjennomsnittlige kjøpe-
summen på 2,1 millioner kroner. Gunhild Ring Olsen

Stor nedgang i kjøp og salg

VERDT
Å VITE

ØKOLOGISK: Antall hoteller og 
restauranter som er godkjent for å 
servere økologisk mat, har økt fra 33 
i 2007 til 118 i fjor, melder Land-
bruks- og matdepartementet. 
Økologiske restauranter og spiseste-
der fi nnes i alle landets fylker, men 
antallet varierer. Rogaland topper 
lista, med 15 spisesteder. Oslo ligger 
på andreplass med 14. GRO

Serverer økologisk

«Det er staten som har
ansvaret for disse vel-
ferdstjenestene, et an-
svar det er på høy tid 
at de tar» ANITA SOLHAUG, NTL

«Vi må ta vårt an-
svar som utleigar»

JON CARLSEN, BOLIGBYGG KF

Klasse-

kampen 

17. februar 

2009:
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på. De funker ikke i praksis. Reformen 
går på verdigheten løs, både for de Nav-
ansatte i førstelinja og brukerne, sier 
han

– Hele Nav-reformen er påsatt under 
en New Public Management-tenkning 
som har sparing som hovedformål. Vel-
ferden skal bli billigere og mer eff ektivt. 
Ledelsen måles jo på dette. Nav-sjefen 
tør ikke å en gang å si hva Nav tren-
ger av nye midler og bevilgninger, fordi 
han står under sterkt press for å eff ekti-
visere og spare penger, sier leder i For 
Velferdsstaten Asbjørn Wahl. 

Høyre var fredag ute og foreslo at 
det måtte et enda større innslag av 
private selskaper inn i velferdssekto-
ren for å «avlaste» Nav i saksbehand-
lingsarbeidet. Dette private innslaget 
er også en del av selve Nav-reformen. 
Flere private selskap er nå inne og 
gjør oppgaver som er utskilt fra Nav. 

– Høyresiden benytter enhver anled-
ning til å komme med kritikk mot of-
fentlig sektor og rope på mer marked. 
På de områdene der marked har blitt 
innført i off entlig sektor har dette på in-
gen måte vært noen suksess, sier Wahl.

Tro på organisasjon
Instituttleder ved institutt for off entlige 
styringsformer ved Handelshøyskolen 
BI, Kåre Hagen, vil ikke si noe om hvor-
vidt Nav-reformen har for mye eller for 
lite markedstankegang over seg.

Hagen mener at det er knyttet altfor 
optimistiske oppfatninger til potensi-
elle eff ektiviseringsgevinster av måten 
tjenester i off entlig sektor organiseres 
på.

Hovedkritikken mot Nav den siste 
tiden er sein utbetaling av arbeidsledig-
hetstrygd i forbindelse med den pågå-
ende fi nanskrisa. 

– Nav har i dag et ressursproblem. 
Dette er en organisasjon som skal re-
formere seg sjøl samtidig som den skal 
drift e essensielle funksjoner i velferds-
staten. Hele pakken skal håndteres på 
en gang. I tillegg har vi fått en uventet 
økning i arbeidsledigheten. Kapasiteten 
strekker ikke til, sier Hagen.

Instituttstyreren på BI får støtte fra 
Solhaug i NTL:

– Vi har hele tida sagt at Nav har 
vært underbemannet. Det er en enorm 
bruk av midlertidig ansatte og konsu-
lentbyrå, sier hun.   ■■

«Det er staten 
som har ansva-
ret for disse vel-
ferdstjenestene, 
et an-svar det er 
på høy tid at de 
tar» ANITA SOLHAUG, NTL

LESERBREV 4. MARS

■■ Johan Nygaard

Elementer av mål- og resultatstyring 
og straff  og belønning er naturlig integrert 
i enhver sunn økonomistyring, pedago-
gikk og oppdragelse. Men når mål- og re-
sultatstyring og straff  og belønning forstås 
isolert fra sine naturlige sammenhenger, 
rendyrkes og forsterkes, systematiseres, og 
opphøyes til politisk ideologi, da får vi en 
antihumanistisk skrekkvisjon. Det er blant 
annet dette Nav-reformen dreier seg om. 

Målstyringsideologien passer som hånd 
i hanske både til fi nanskapitalens oversty-
ring av den menneskelige og fysiske pro-
duksjonskapitalen, og til en sentraldirigert 
politisk styrt planøkonomi. Det enøyde fi -
nansielle fokus på mål- og resultatstyring, 
internfaktureringer og gebyrer dominerer 
mer og mer industrien og forvaltningen 
av fellesskapets sosiale ansvar og historisk 
opparbeidede verdier. Dette har bidratt til 
å «synliggjøre de reelle kostnadene» som 
grunnlag for kostnadskutt og konkurran-
seutsetting, og «de reelle verdiene» som 
grunnlag for ledelsen bonuser. 

I virkeligheten virker selvfølgelig om-
kostningene ved målingene og registre-
ringene, internfaktureringene, oppsplit-
tingene og anbudsprosessene prisdrivende 
i forhold til de underliggende verdiene. 
Men dette tilsløres av at hverken de no-
minelle eller de faglige, sosiale og kultu-
relle omkostningene ved alle målingene 
og innsparingene blir målt eller registrert. 
Og av at  prisøkningen ved oppsplitting 
fremkommer som verdiøkning i brutto-
regnskapet. 

Denne oppkonstruerte dynamikken 
underminerer følgelig de faglige, sosiale og 
kulturelle verdiene i arbeidslivet og overfø-
rer astronomiske summer fra fellesskapet 
til overstatlige fi nansielle eiere. Allikevel 
får vi et nytt fi nansielt sammenbrudd. Det 
er nok ikke fordi medarbeiderne er dum-
me og late, og har det for godt, slik mål- og 
resultatstyringsideologien til Stoltenberg 
forutsetter. 

Men når fi nanskrisen i sin tur forplan-
ter seg til realøkonomien og off entlig for-
valtning, kan vi forvente at Stoltenberg og 
eierperspektivet som vanlig vil bruke de 
uheldige virkningene av målstyring som 
argument for nødvendigheten av enda 
mer hardhendt målstyring. Helt automa-
tisk foreslo Arbeids- og inkluderingsde-
partementet her forleden å sette den en-
kelte Nav-klient ut på anbud.

Vi har forløpig blitt forskånet for de 
brutale og demoraliserende virkningene av 
målstyringsideologien ved stagnasjon eller 
resesjon. I Tyskland demonstrerer arbei-
derne i gatene for retten til å kreve lavere 
lønn. Men arbeidsmedisiner Ebba Werge-
land har her i Klassekampen ropt et varsku 
om «arbeidslinja» og Nav-reformen, som 
hun hevder er direkte følger av initiativ fra 
OECD, og som hun karakteriserer som ut-
trykk for menneskeforakt. 

Løsningen ligger som alltid i problemet. 
Den rådende målstyringsideologiens en-
øyde fi nansielle fokus undergraver respek-
ten for folkestyret og de grunnleggende 
verdiene i arbeidslivet. Når vi har konsta-
tert dette, har vi tatt et langt skritt frem-
over og fastslått noe grunnleggende om 
hva løsningen på problemet må innebære. 
 ■■

Målstyrt og mislykket

■■ Ali Esbati

Få kan ha unngått å høre hvordan Siv 
Jensen i landsmøtetalen sin nylig brukte ol-
demoren Betzy Kjelsberg (1866–1950) for 
å framstille seg som tilhenger av likelønn 
i off entlig sektor. Som Sykepleierforbundet 
påpekte, ble det i og for seg ikke fattet noen 

slike vedtak på landsmøtet. Ja, unntatt at 
man i partiprogrammet slår fast at «det ikke 
[er] en off entlig oppgave å jevne ut lønns-
forskjeller som oppstår naturlig på arbeids-
markedet». 

Men det var ikke bare Frps løft er om like-
lønn Betzy måtte låne ut navnet sitt 
til. Det var også privat arbeidsfor-

Mer privat arbeidsformidling betyr 
at det offentlige outsourcer mer.

Hjelpsom 
stat

KLASSEKAMPEN KOMMENTAR 3Onsdag 10. juni 2009

Hvis behovet for en ikke-kommersiell boligsektor er til stede, omfanget 
uvisst, bør «verdens rikeste land» greie det uten å ty til en dansk modell – 

selv om «danske kooperative leieboliger» sikkert kan utvikles til å bli et supple-
ment i norsk boligpolitikk.

Erling Annaniassen. Med andre ord, side 12 og 13
KRONIKK
&DEBATT

debatt@klassekampen.no «

▼

PÅ TEPPET
Garantister
Sp-leder Liv Signe Navar-
sete er tilbake etter syke-
melding.
Hennes
aller første 
budskap
lød ifølge 
NTB slik:

De
rødgrønne
er den 
eneste
garantis-
ten mot norsk medlem-
skap i EU.

Tenker jubelen står i 
taket hos Jens Stoltenberg 
og Jonas Gahr Støre.

Derfor
ABC Nyheter melder i en 
overskrift; Vi blir stygge og 
feite av romreiser.

Det er derfor de fl este av 
oss holder oss på bakken.

Nå igjen
Overskrift fra NTB i går: 
Per Danielsen tapte i 
Høyesterett.

Vi risikerer selvsagt å bli 
trukket for retten for å 
nevne at det motsatte ville 
overrasket oss mer, men 
statistisk sett er utsiktene
til frifi nnelse ganske gode.

De beste
Opprykksfavoritt Ham-
Kam ligger midt på 
tabellen i 1. divisjon, men 
eks-trener
Ståle
Solbak-
ken
kommer i 
VG en 
presset
trener
Arne
Erlandsen
til unnset-
ning:

– HamKam har de beste 
spillerne og den beste 
treneren i divisjonen.

Det var da enda godt.

Gode navn I
Skiforeningen har en 
løypesjef ved navn Hege
Blichfeldt Sheriff, hvilket 
skulle borge for en tiltrengt 
oppstramming av løype-
kulturen i Oslomarka.

Gode navn II
Pensjonistpartiet avvikler 
landsmøte i Bergen, med 
Ole Henrik Grønn som 
pressekontakt.

teppet@klassekampen.no

Sikret.

– Sukk.

Få kan ha unngått å høre hvordan Siv 
Jensen i landsmøtetalen sin nylig brukte 
oldemoren Betzy Kjelsberg (1866–1950) 
for å framstille seg som tilhenger av 
likelønn i offentlig sektor. Som Sykeplei-
erforbundet påpekte, ble det i og for seg 
ikke fattet noen slike vedtak på lands-
møtet. Ja, unntatt at man i partiprogram-
met slår fast at «det ikke [er] en offentlig 
oppgave å jevne ut lønnsforskjeller som 
oppstår naturlig på arbeidsmarkedet». 

Men det var ikke bare Frps løfter om 
likelønn Betzy måtte låne ut navnet sitt 
til. Det var også privat arbeidsformid-
ling. Jensen fortalte hvordan Betzy for 
hundre år siden utfordret etablerte 
forhold ved blant annet å starte en privat 
formidling for kvinner på leting etter 
arbeid som hushjelp. Men hundre år 
seinere fortsetter debatten, sukket 
Jensen, om vi skal ha offentlig eller 
privat arbeidsformidling. Til ingen nytte, 
tydeligvis: «Det er et problem at man 
skaper en konfl ikt om arbeidsformid-
ling. Men det er ikke noe problem å la 
private gjøre jobben».

Betzys arbeidskontor var et eksempel 
på felles organisering for å hjelpe 
kvinner som var i en situasjon der 
arbeidsmarkedet ellers var begrenset av 
regler og konvensjoner, og tett bundet 
til nære private relasjoner. Gjennom 
arbeidskontorene ble mulighetene 
utvidet. I dag er lønnsarbeid i prinsip-
pet et krav som samfunnet stiller til alle 
borgere. Rundt dette kravet har det 
vokst fram systemer for å føre arbeids-
takere og arbeidsgivere sammen, og for 
å disiplinere, omskolere og støtte dem 
som ikke har arbeid. 

Privat arbeidsformidling er tillatt. Frp 
har villet gjøre det mulig å ta betaling av 
de arbeidsløse. Men i grunnen vet de 
godt at mer privat arbeidsformidling 
betyr at det offentlige outsourcer mer. 

Arbeidsløshet rammer individet, men 
er i bunn og grunn et samfunnsmessig 
fenomen – med store samfunnsmessige 
kostnader. Hvis den totale etterspørselen 
i økonomien faller – for eksempel fordi 
lønningene er for lave – kan ikke den 
som er arbeidsløs ordne dette ved å 
sende inn mer spektakulære søknader. 
Og i den grad tilbudet av arbeidskraft i 
samfunnet ikke «matcher» etterspørse-
len, er det en bred samfunnsmessig 
oppgave å sørge for omstilling og 
utdanning.

Den private bedriften som vil tjene 
penger i en slik sammenheng, må 

hovedsakelig gjøre det ved å framstille 
seg som energisk uten å gjøre særlig 
mye, og/eller å presse sine ansatte. 

Den svenske høyreregjeringen har, ut fra 
samme markedsfundamentalistiske 
utgangspunkt som Siv Jensen, gitt den 
statlige arbeidsformidlingen i uttrykke-
lig oppdrag å bruke mer private tjenes-
ter. Nå bobler det fram eksempler på 
private selskaper som er underbeman-
net, ansatte som ikke har fått betalt for 
hundrevis av timer av overtid, systema-
tisk nedprioritering av «vanskelige 
tilfeller» som langtidsarbeidsløse. Og 
mumbo-jumbo. «Coachingbedrifter» 
tilbyr metoder for å ta i bruk «kosmisk 

energi» eller «ledes av sitt indre orkes-
ter». Staten betaler for at markedet skal 
kunne dyrke fram dette vakre og 
effektive mangfoldet. 

Kapitalens geografi ske ekspansjons-
muligheter er i dag begrenset, til og med 
gjennom kostbare kriger. Samtidig er 
stagnasjons- og krisetendensene i de 
vestlige økonomiene tydelige. De 
ressursene som er akkumulert i offentlig 
sektor, blir dermed en avgjørende kilde å 
tappe fra. Det partiet som Siv Jensen 
leder, er den politiske greinen for disse 
interessene.

Så riktignok snakker Jensen til en viss 
grad sant når hun vil unngå å «skape en 
konfl ikt» mellom privat og offentlig. Det 
handler om å bruke statens beslutnings-
makt for å kanalisere borgernes felles 
penger oppover i den økonomiske 
pyramiden. Politisk var nettopp dette 
tråden i talen hennes – innvevd i reto-
rikk, men hard som stål. 

Ronald Reagan gikk til valg på å 
redusere statens økonomiske innfl ytelse 
i USA, og slo fast at de mest skremmen-
de ordene i det engelske språket var «I’m 
from the government and I’m here to 
help you». Han sørget for gigantiske 
budsjettunderskudd, og så til at pengene 
ble pumpet igjennom både våpenhand-

lere og private forsikrings-
selskaper. Han ble gjen-
valgt, mens amerikanske 
lønnstakere fremdeles 
betaler prisen for den 
nyliberale revolusjonen 
han startet. På Frps lands-
møte fi kk han også være 
med, i en slags forfi lm, 

sammen med andre storheter som 
Churchill, Obama og Fleksnes. «God 
Bless America», sa Reagan, før Siv 
Jensen gikk opp i talerstolen. 

Ali Esbati
Skribent og samfunnsøkonom

esbati.ali@gmail.com

Oversatt av Lars Nygaard
Økonomene Ingvild Almås, Ali Esbati, Marianne 
Marthinsen og Erik S. Reinert skriver onsdager i 
Klassekampen. Radikalt økonominettverk fi nner du på 
www.okonominettverket.no.

Hjelpsom stat

KRON OG 
MYNT

Ali Esbati

Mer privat arbeidsformidling betyr at det offentlige outsourcer mer.

 ILLUSTRASJON: KNUT LØVÅS

«Frp har villet gjøre 
det mulig å ta betaling 
av de arbeidsløse»

Klassekampen 

10. juni 2009:

 »
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midling. Jensen fortalte hvordan 
Betzy for hundre år siden utfordret 

etablerte forhold ved blant annet å starte 
en privat formidling for kvinner på leting 
etter arbeid som hushjelp. Men hundre år 
seinere fortsetter debatten, sukket Jensen, 
om vi skal ha off entlig eller privat arbeids-
formidling. Til ingen nytte, tydeligvis: «Det 
er et problem at man skaper en konfl ikt om 
arbeidsformidling. Men det er ikke noe pro-
blem å la private gjøre jobben».

Betzys arbeidskontor var et eksempel 
på felles organisering for å hjelpe kvinner 
som var i en situasjon der arbeidsmarke-
det ellers var begrenset av regler og kon-
vensjoner, og tett bundet til nære private 
relasjoner. Gjennom arbeidskontorene ble 
mulighetene utvidet. I dag er lønnsarbeid 
i prinsippet et krav som samfunnet stil-
ler til alle borgere. Rundt dette kravet har 
det vokst fram systemer for å føre arbeids-
takere og arbeidsgivere sammen, og for å 
disiplinere, omskolere og støtte dem som 
ikke har arbeid. 

Privat arbeidsformidling er tillatt. Frp 
har villet gjøre det mulig å ta betaling av de 
arbeidsløse. Men i grunnen vet de godt at 
mer privat arbeidsformidling betyr at det 
off entlige outsourcer mer. 

Arbeidsløshet rammer individet, men er i 
bunn og grunn et samfunnsmessig fenomen 
– med store samfunnsmessige kostnader. 
Hvis den totale etterspørselen i økonomien 
faller – for eksempel fordi lønningene er for 
lave – kan ikke den som er arbeidsløs ordne 

dette ved å sende inn mer spektakulære søk-
nader. Og i den grad tilbudet av arbeidskraft  
i samfunnet ikke «matcher» etterspørselen, 
er det en bred samfunnsmessig oppgave å 
sørge for omstilling og utdanning. 

Den private bedrift en som vil tjene pen-
ger i en slik sammenheng, må hovedsakelig 
gjøre det ved å framstille seg som energisk 
uten å gjøre særlig mye, og/eller å presse 
sine ansatte. 

Den svenske høyre-
regjeringen har, ut fra 
samme markedsfunda-
mentalistiske utgangs-
punkt som Siv Jensen, 
gitt den statlige arbeids-
formidlingen i uttrykke-
lig oppdrag å bruke mer 
private tjenester. Nå bobler det fram eksem-
pler på private selskaper som er underbe-
mannet, ansatte som ikke har fått betalt for 
hundrevis av timer av overtid, systematisk 
nedprioritering av «vanskelige tilfeller» som 
langtidsarbeidsløse. Og mumbo-jumbo. 
«Coachingbedrift er» tilbyr metoder for å ta 
i bruk «kosmisk energi» eller «ledes av sitt 
indre orkester». Staten betaler for at mar-
kedet skal kunne dyrke fram dette vakre og 
eff ektive mangfoldet. 

Kapitalens geografi ske ekspansjons-
muligheter er i dag begrenset, til og med 
gjennom kostbare kriger. Samtidig er stag-
nasjons- og krisetendensene i de vestlige 
økonomiene tydelige. De ressursene som er 
akkumulert i off entlig sektor, blir dermed en 

avgjørende kilde å tappe fra. Det partiet som 
Siv Jensen leder, er den politiske greinen for 
disse interessene. 
Så riktignok snakker Jensen til en viss 
grad sant når hun vil unngå å «skape en 
konfl ikt» mellom privat og off entlig. Det 
handler om å bruke statens beslutningsmakt 
for å kanalisere borgernes felles penger opp-
over i den økonomiske pyramiden. Politisk 

var nettopp dette tråden 
i talen hennes – innvevd 
i retorikk, men hard 
som stål. 

Ronald Reagan gikk 
til valg på å redusere sta-
tens økonomiske innfl y-
telse i USA, og slo fast 
at de mest skremmende 
ordene i det engelske 

språket var «I’m from the government and 
I’m here to help you». Han sørget for gigan-
tiske budsjettunderskudd, og så til at penge-
ne ble pumpet igjennom både våpenhand-
lere og private forsikringsselskaper. Han ble 
gjenvalgt, mens amerikanske lønnstakere 
fremdeles betaler prisen for den nyliberale 
revolusjonen han startet. På Frps landsmøte 
fi kk han også være med, i en slags forfi lm, 
sammen med andre storheter som Chur-
chill, Obama og Fleksnes. «God Bless Ame-
rica», sa Reagan, før Siv Jensen gikk opp i 
talerstolen.  ■■

Ali Esbati er skribent og 
samfunnsøkonom

«Frp har villet 
gjøre det mulig 
å ta betaling av 
de arbeidsløse»

»

KONKURRANSEUTSET-
TING: Kommunestyret i 
Nordkapp hadde vedtatt å 
setja reinhaldet ut på anbod. 
Reinhaldarane protesterte, 
og saka vart utsett.

■■ Magnhild Folkvord

Alt i 2007 gjorde kommunestyret i Nord-
kapp vedtak om å konkurranseutsetja rein-
haldet i kommunen. Målet var å spara 1,5 
millionar kroner på setja ut på anbod det 

arbeidet som blir gjort av om lag 20 reinhal-
darar som står for 14–15 årsverk.

Reinhaldarane syntest ikkje dei hadde 
fått den informasjonen dei burde ha om det 
kommunestyret hadde bestemt.

– Det var først etter jul vi begynte å ar-
beida med saka. Dei fl este hadde gitt opp, 
men somme av oss meinte dette var heilt 
urimeleg, og vi bestemte oss for å gjera 
noko. Den siste månaden har det vore 
jobba intenst, seier Britt Hansen, plasstil-
litsvald for reinhaldarane.

Epostaksjon
Det vart både epostaksjon og brev i posten 

til kommunepolitikarane, og før det siste 
kommunestyremøtet før påske møtte rein-
haldarane opp på medlemsmøte i Arbeidar-
partiet og informerte om saka.

– Eg trur ikkje politikarane visste så my-
kje om jobben vår, men vi greidde å påverka 
dei, fortel Hansen. 

Resultatet vart at kommunestyret vedtok 
å utsetja saka til den ordinære budsjettpro-
sessen for 2010, som startar i slutten av mai.

Smertefulle kutt
Ordførar Kristina Hansen (A) fortel at Ar-
beidarpartiet i Nordkapp har stått for å få 
orden i kommuneøkonomien, ein kommu-
neøkonomi som har vore hardt pressa som 
følgje av kraft ig nedgang i folketalet.
– Det har vore mange smertefulle kutt, bud-
sjettkutt har ramma både skolar, barnehage, 
ungdomsklubb og sjukeheim, seier ordføra-
ren.

– Men å gå så hardt til verks mot kvinner 
i låglønnsyrke som denne konkurranseutset-
tinga kunne tyda på?

– Meininga var at det skulle vera ei verk-
semdsoverdraging, både pensjon og tariff -
avtale skulle vidareførast, seier ho. 

Rådmann Gunnar-Frank Holst forklarer 
at ein hadde fått tilbod frå eit fi rma som er 
spesialisert på reinhald.

Reinhaldarane i Nordkapp kommune 
protesterte:

Privatisering 
utsett 
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ARBEIDSLIV
Av Magnhild Folkvord

Alt i 2007 gjorde kommunesty-
ret i Nordkapp vedtak om å 
konkurranseutsetja reinhaldet 
i kommunen. Målet var å spara 
1,5 millionar kroner på setja ut 
på anbod det arbei-
det som blir gjort av 
om lag 20 reinhalda-
rar som står for 14–
15 årsverk.

Reinhaldarane
syntest ikkje dei 
hadde fått den in-
formasjonen dei 
burde ha om det 
kommunestyret 
hadde bestemt.

– Det var først et-
ter jul vi begynte å arbeida 
med saka. Dei fl este hadde 
gitt opp, men somme av oss 
meinte dette var heilt urime-
leg, og vi bestemte oss for å 
gjera noko. Den siste måna-
den har det vore jobba in-
tenst, seier Britt Hansen, 

plasstillitsvald for reinhalda-
rane.

Epostaksjon
Det vart både epostaksjon og 
brev i posten til kommunepo-
litikarane, og før det siste 
kommunestyremøtet før pås-
ke møtte reinhaldarane opp 
på medlemsmøte i Arbeidar-
partiet og informerte om 
saka.

– Eg trur ikkje politikarane 
visste så mykje om 
jobben vår, men vi 
greidde å påverka dei, 
fortel Hansen. 

Resultatet vart at 
kommunestyret ved-
tok å utsetja saka til 
den ordinære bud-
sjettprosessen for 
2010, som startar i 
slutten av mai.

Smertefulle kutt
Ordførar Kristina Hansen (A) 
fortel at Arbeidarpartiet i 
Nordkapp har stått for å få or-
den i kommuneøkonomien, 
ein kommuneøkonomi som 
har vore hardt pressa som føl-
gje av kraftig nedgang i folke-
talet.

– Det har vore mange smerte-
fulle kutt, budsjettkutt har 
ramma både skolar, barneha-
ge, ungdomsklubb og sjuke-
heim, seier ordføraren.

– Men å gå så hardt til verks 
mot kvinner i låglønnsyrke 
som denne konkurranseutset-
tinga kunne tyda på?

– Meininga var at det skulle 

vera ei verksemdsoverdra-
ging, både pensjon og tariffav-
tale skulle vidareførast, seier 
ho.

Rådmann Gunnar-Frank 
Holst forklarer at ein hadde 
fått tilbod frå eit fi rma som er 
spesialisert på reinhald.

– Reinhaldarane skulle 
ikkje gå ned i lønn, men det 
ville nok bli kutt i bemannin-
ga over tid. Men etter det siste 
vedtaket i kommunestyret har 
vi ikkje noko tilbod lenger, 
seier Holst til Klassekampen.

Effektivisering
No er det reinhaldarane som 
skal fi nna ut korleis dei skal 
bli meir effektive.

– Etter påske skal vi ha 
medlemsmøte og setja ned ei 
gruppe som skal sjå på kva vi 

kan spara. Ingen skal ned i 
stilling eller pressast meir, 
men vi skal sjå nøye på kva 
som kan gjerast med organi-
sering av arbeidet, seier den 
plasstillitsvalde.

– Gjer ein ingenting, nyttar 
det ikkje. Eg trur det skal gå i 
vår favør utan at vi skal slita 
ekstra, legg ho til.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

Reinhaldarane i Nordkapp kommune protesterte:

Privatisering utsett 

ORDFØRAR: Kris-
tina Hansen (Ap)

REINHALDARAR: – Eg trur ikkje politikarane visste så mykje om jobben vår, men vi greidde å påverka dei, seier Britt Hansen, plasstillitsvald (i raud jakke), her i lag med kol-
legaer. Fagforeiningsleiar Marith Bakkevoll lengst til høgre.    FOTO: CHRISTINE GAMST VITIKKA, FINNMARKSPOSTEN

FAKTA

Nordkapp kommune:
■ Nordlegaste kommunen i 
landet.

■ Innbyggjartal: Om lag 3200. 

■ Kommunestyre: Ap 8 med-
lemmer, SV 8, Frp 3, H 3, Sp 2, 
Kystpartiet 1.

Marith Bakkevoll, leiar for 
Fagforbundet Nordkapp, for-
tel at reinhaldarane og fag-
foreininga har vore haldne 
utanfor heile prosessen med 
konkurranseutsetting av det 
kommunale reinhaldet. Brev 
til rådmannen fekk ho ikkje 
svar på, og i september 2008 
kunne ho lesa i pressa om at 
anbodet var gått ut.

– Det eine fi rmaet som har 
levert anbod, har redusert 
tidsbruken til om lag to tre-

delar av den tida som blir 
brukt i dag, og aller mest der 
det er størst krav til reinhald, 
slik som i skole og barnehage. 
Det største kuttet var i gren-
deskolen, der tida vart sett 
ned frå 7,5 til 3,5 timar, fortel 
Bakkevoll. Ho er ikkje i tvil 
om at det ville ført til rask ned-
bemanning om dette skulle 
vore gjennomført.

– Den største planlagde 
innsparinga ville vera over-
gangen frå ei god pensjons-

ordning i kommunen til ein 
minimums innskottspensjon 
i det private fi rmaet, og at 
reinhaldarane måtte gjera 
jobben på halve tida, seier 
Bakkevoll.

– Eg var ikkje så reint lite 
nøgd da kommunestyret 
gjekk inn for å utsetja saka. 
No er vi villige til å sjå på kva 
vi kan spara, legg ho til.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

Ville spara på pensjonsordninga

KONKURRANSEUTSETTING: Kommune-
styret i Nordkapp hadde vedtatt å setja 
reinhaldet ut på anbod. Reinhaldarane 
protesterte, og saka vart utsett.

«Somme av oss 
meinte dette var 
heilt urimeleg, og 
vi bestemte oss 
for å gjera noko»

BRITT HANSEN, PLASSTILLITSVALD, 
FAGFORBUNDET

Klassekampen 

14. april 2009:

RENHOLD
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– Reinhaldarane skulle ikkje gå ned i 
lønn, men det ville nok bli kutt i beman-
ninga over tid. Men etter det siste vedtaket 
i kommunestyret har vi ikkje noko tilbod 
lenger, seier Holst til Klassekampen.

Effektivisering
No er det reinhaldarane som skal fi nna ut 
korleis dei skal bli meir eff ektive.

– Etter påske skal vi ha medlemsmøte og 
setja ned ei gruppe som skal sjå på kva vi 
kan spara. Ingen skal ned i stilling eller pres-
sast meir, men vi skal sjå nøye på kva som 
kan gjerast med organisering av arbeidet, 
seier den plasstillitsvalde.

– Gjer ein ingenting, nyttar det ikkje. Eg 
trur det skal gå i vår favør utan at vi skal slita 
ekstra, legg ho til. ■■

Marith Bakkevoll, leiar for Fagforbundet 
Nordkapp, fortel at reinhaldarane og fag-
foreininga har vore haldne utanfor heile 
prosessen med konkurranseutsetting av 
det kommunale reinhaldet. Brev til råd-
mannen fekk ho ikkje svar på, og i sep-
tember 2008 kunne ho lesa i pressa om at 
anbodet var gått ut.

– Det eine fi rmaet som har levert an-
bod, har redusert tidsbruken til om lag to 
tredelar av den tida som blir brukt i dag, og 
aller mest der det er størst krav til reinhald, 
slik som i skole og barnehage. Det største 
kuttet var i grendeskolen, der tida vart sett 

ned frå 7,5 til 3,5 timar, fortel Bakkevoll. 
Ho er ikkje i tvil om at det ville ført til rask 
nedbemanning om dette skulle vore gjen-
nomført.

– Den største planlagde innsparinga 
ville vera overgangen frå ei god pensjons-
ordning i kommunen til ein minimums 
innskottspensjon i det private fi rmaet, 
og at reinhaldarane måtte gjera jobben 
på halve tida, seier Bakkevoll.

– Eg var ikkje så reint lite nøgd da kom-
munestyret gjekk inn for å utsetja saka. No 
er vi villige til å sjå på kva vi kan spara, legg 
ho til.  ■■

Ville spara på pensjonsordninga

UTSKILLING: Arbeidarpartiet 
i Odda er no i hardt ver på 
grunn av samarbeidet med 
Høgre om privatisering av dei 
kommunale reinhaldstenes-
tene.
■■ Magnhild Folkvord

Sist veke vedtok formannskapet i Odda, 
med eit knapt fl eirtal av Arbeidarpartiet, 
Høgre og Senterpartiet, å henta inn anbod 
frå private fi rma på reinhaldstenesta i kom-
munen. I vedtaket ligg at ein på eit seinare 
tidspunkt skal avgjera om reinhaldstenesta 
skal skiljast ut.

Representantane for Venstre, Nye Odda, 
Raudt og Frp røysta for rådmannen si inn-
stilling, som sa at det kommunale reinhaldet 
ikkje skal konkurranseutsetjast.

Ekstraordinært Ap-møte
På spørsmål frå Terje Kollbotn, gruppeleiar 
i Raudt, har kommuneadvokaten i Odda 
orientert om at det ikkje er høve til å utlysa 
anbodskonkurranse berre for å sjekka kva 
slag tilbod ein kan få. Dersom ein inviterer 
private til å komma med pristilbod, og sei-
nare ikkje bruker noko av tilboda, kan dei 
private leverandørane ha krav på erstatning 
frå kommunen. Slike erstatningskrav kan 
dreia seg om millionbeløp.

Etter at informasjonen frå kommu-

neadvokaten om det problematiske ved 
formannskapsvedtaket vart kjent, har Ar-
beidarpartiet kalt inn til ekstraordinært 
gruppe–/medlemsmøte måndag kveld, med 
denne saka som einaste punkt på dagsor-
den. Resultatet av dette møtet var ikkje kjent 
da Klassekampen gjekk i trykken.

Saka blir endeleg behandla i kommune-
styret onsdag 17. juni.

Dyr sparing
Bakgrunnen for formannskapsvedtaket er 
ein rapport frå konsulentfi rmaet Pricewa-
terhouseCooper om kva kommunen kan 
spara på konkurranseutsetting av reinhald, 
samferdsle og park/grønt. Rapporten har 
ein prislapp på 390.000 kroner, og dersom 
anbodsprosessen skal gjennomførast, vil det 

i tillegg krevja om lag ein halv million i kon-
sulentkostnader.

Sia siste kommuneval har Arbeidarpar-
tiet i Odda samarbeidd med Høgre og Sen-
terpartiet, basert på ei politisk erklæring der 
utgreiing av privatisering av kommunale te-
nester er eitt av dei viktige punkta.

 – Denne saka vil vera ein prøvestein for 
Ap-Høgre–Sp-samarbeidet. Dette er ei vik-
tig sak for fagrørsla i Odda. Det gjeld lønns– 
og arbeidsvilkår for mellom 30 og 40 rein-
haldarar, seier Kollbotn til Klassekampen

Han er optimist på vegner av dei fagor-
ganiserte og andre privatiseringsmotstan-
darar. Slik stemmetala i kommunestyret er, 
vil det bli fl eirtal mot privatisering dersom 
to frå Ap-H-Sp-koalisjonen snur.  ■■

Odda Ap i anbodsstrid
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UTSKILLING: Ar-
beidarpartiet i 
Odda er no i hardt 
ver på grunn av 
samarbeidet med 
Høgre om privati-
sering av dei kom-
munale reinhalds-
tenestene.

REINHALD
Av Magnhild Folkvord

Sist veke vedtok formannska-
pet i Odda, med eit knapt fl eir-
tal av Arbeidarpartiet, Høgre 
og Senterpartiet, å henta inn 
anbod frå private fi rma på 
reinhaldstenesta i kommu-
nen. I vedtaket ligg at ein på 
eit seinare tidspunkt skal av-
gjera om reinhaldstenesta 
skal skiljast ut.

Representantane for Ven-
stre, Nye Odda, Raudt og Frp 
røysta for rådmannen si inn-
stilling, som sa at det kommu-
nale reinhaldet ikkje skal 
konkurranseutsetjast.

Ekstraordinært Ap-møte
På spørsmål frå Terje Koll-
botn, gruppeleiar i Raudt, har 
kommuneadvokaten i Odda 
orientert om at det ikkje er 
høve til å utlysa anbodskon-
kurranse berre for å sjekka 
kva slag tilbod ein kan få. Der-
som ein inviterer private til å 
komma med pristilbod, og sei-
nare ikkje bruker noko av til-
boda, kan dei private leveran-
dørane ha krav på erstatning 
frå kommunen. Slike erstat-
ningskrav kan dreia seg om 
millionbeløp.

Etter at informasjonen frå 
kommuneadvokaten om det 
problematiske ved formann-
skapsvedtaket vart kjent, har 
Arbeidarpartiet kalt inn til ek-
straordinært gruppe–/med-
lemsmøte måndag kveld, med 
denne saka som einaste punkt 
på dagsorden. Resultatet av 
dette møtet var ikkje kjent da 
Klassekampen gjekk i tryk-

ken.
Saka blir endeleg behandla 

i kommunestyret onsdag 17. 
juni.

Dyr sparing
Bakgrunnen for formann-
skapsvedtaket er ein rapport 
frå konsulentfi rmaet Pricewa-
terhouseCooper om kva kom-
munen kan spara på konkur-
ranseutsetting av reinhald, 
samferdsle og park/grønt. 
Rapporten har ein prislapp på 
390.000 kroner, og dersom an-
bodsprosessen skal gjennom-
førast, vil det i tillegg krevja 
om lag ein halv million i kon-
sulentkostnader.

Sia siste kommuneval har 
Arbeidarpartiet i Odda samar-
beidd med Høgre og Senter-

partiet, basert på ei politisk 
erklæring der utgreiing av 
privatisering av kommunale 
tenester er eitt av dei viktige 
punkta.

– Denne saka vil vera ein 
prøvestein for Ap-Høgre–Sp-
samarbeidet. Dette er ei viktig 
sak for fagrørsla i Odda. Det 
gjeld lønns– og arbeidsvilkår 
for mellom 30 og 40 reinhalda-
rar, seier Kollbotn til Klasse-
kampen

Han er optimist på vegner 
av dei fagorganiserte og andre 
privatiseringsmotstandarar. 
Slik stemmetala i kommune-
styret er, vil det bli fl eirtal mot 
privatisering dersom to frå 
Ap-H-Sp-koalisjonen snur.

magnhild.folkvord@klassekampen.no

Odda Ap i 
anbodsstrid

REINHALD: Ap i Odda vil privatisera kommunalt reinhald. 
 ILLUSTRASJONSFOTO: SCANPIX

Samarbeidet mellom Arbei-
darpartiet og Høgre i Odda 
har ført til reaksjonar blant 
fagorganiserte.

– Eg er skuffa over Arbei-
darpartiet. Det er meir høgre-
politikk enn arbeidarpartipo-
litikk no, sa Dagfrid Nilsen, 
hovudtillitsvald i Fagforbun-
det, til Hardanger Folkeblad 

etter formannskapsmøtet der 
mange kommunalt tilsette sat 
på tilhøyrarbenken,

Nei til privatisering var ho-
vudparole i Odda 1. mai i år. 
Jan Davidsen, leiar i Fagfor-
bundet, som var hovudtalar, 
åtvara Arbeidarpartiet mot 
privatisering, og håpa politi-
karane i Odda ville seia nei til 

privatisering av reinhaldet i 
kommunen.

– All erfaring frå dei siste 20 
åra viser at det blir ikkje betre 
reinhald av å privatisera. Den 
beste kvaliteten får vi når dei 
som utfører jobben er trygge 
for arbeidsplassane sine, sa 
han ifølgje Hardanger Folke-
blad.

Protest blant fagorganiserte

Norgeshistoriens lengste mekling resulterte i at 
fagbevegelsen gikk seirende ut av årets viktige 
pensjonsforhandlinger i offentlig sektor. Fagbevegel-
sen fi kk gjennomslag for stort sett alle sine krav, 
mens regjeringens modell, den såkalte påslagsmo-
dellen, ble avvist. I praksis betyr det at dagens 
ordning blir videreført. Lite blir forandret: Vi skal 
fortsatt ha krav på 66 prosent etter 30 års opptjening, 
og prinsippet om å gi etter evne og få etter behov 
skal fortsatt være grunnsteinen i pensjonssystemet. 
På grunn av et lite gjennomtenkt vedtak under LO-
kongressen vil pensjonene bli levealdersjustert og 
indeksert og dermed redusert, men med unntak av 
det er seieren total. 

Man skulle tro at dette ville varme LO-leder Roar 
Flåthen sitt hjerte, men den gang ei. Roar Flåthen 
har i media undergravd hele resultatet ved å gå ut å 
varsle dets snarlige død. Han signaliserer ikke bare 
at han tror det vil bli en omkamp i løpet av få år, 
Flåthen ønsker en omkamp.

Flåthens argument er at resulta-
tet i for liten grad tar vare på 
arbeidsfolk med lave lønninger 
og stillingsprosenter – de faller 
utenfor ordningene. Han 
antyder at de høyt utdannete 
har latt de lavtlønte i stikken. 
Han vil ha Jens Stoltenberg sin 

ordning.
Det stemmer at det er noen som faller utenfor med 

dagens ordning, men det kan bøtes på med små 
justeringer på dagens bruttomodell – ikke ved å 
ødelegge hele systemet. 

Seieren i forhandlingene er et resultat av en rekke 
faktorer: det store engasjementet som har vært på 
grasrota, det at fagbevegelsen stilte felles krav og at 
man holdt en samlet front. Og ikke minst var den 
politiske situasjonen, med stortingsvalget rett rundt 
hjørnet, avgjørende. Forhandlingene kunne skje på 
fagbevegelsens premisser. Det er ingen garantier for 
at disse faktorene vil være på plass ved en eventuell 
omkamp. Fagbevegelsen vil sitte med dårligere kort, 
politikerne vil ha mindre å tape. Å vinne under slike 
forhold kan være på grensen til det umulige.  

Dette bekymrer ikke Roar noe særlig. Roar sliter 
nemlig med et ganske vanlig problem for LO-ledere: 
Et snev av schizofreni. Han skal både være LO-leder 
og lojalt Ap-medlem samtidig. Han har vanskelig for 
å skille disse rollene – i hans hode er det som er bra 
for Ap også bra for arbeiderbevegelsen.

Slik er ikke virkeligheten. Arbeiderpar-
tiet er ikke lenger noe parti for arbeidere, 
det er et sentrumsparti som for tiden ser 
at det er politisk gevinst å hente på å fri 
til arbeidsfolk. Arbeiderpartiets pen-
sjonsreform er et av de største angre-
pene på våre rettigheter i moderne 
historie. Hadde det vært statsminister 
Erna Solberg fra Høyre som i sin tid 
hadde kommet og foreslått et samla 
pensjonskutt på 20 prosent, hadde LO 
gått til frontalangrep. Vi hadde forsøkt å 
kaste henne som statsminister på 
fl ekken. Bare Arbeiderpartiet kunne lure 
LO med om pensjonsreformen. I pen-

sjonskampen er Ap den største trusselen. Derfor er 
det et problem at LO-lederen for tiden føler seg mer 
som enn Ap-mann enn som en LO-leder.

LOs jobb må være å sikre politiske garantier for at 
politikerne ikke skal tukle med resultatet i forhand-
lingene. Siden LO-lederen åpenbart ikke vil gjøre 
det, må de enkelte forbundene gjøre det selv. Roar på 
sin side burde bruke sommeren til å tenke på hvem 
han jobber for.

Jo Skårderud,
ungdomssekretær i Forsvar Offentlig Pensjon

jo.skorderud@gmail.com

Mona Bjørn, Julia Maliszewska, Elvis Chi Nwosu, Ingvar Skjerve, Jo 
Skårderud og Ommund Stokka skriver om arbeidsliv hver tirsdag.

Hvorfor varsler Roar Flåthen omkamp 
etter seieren i pensjonskampen?

Schizofrene Roar

«I pensjons-
kampen er Ap 
den største 
trusselen»

FLÅTHEN: Lojal 
Ap-er.

JOBBEN
Jo Skårderud

Samarbeidet mellom Arbeidarpartiet og 
Høgre i Odda har ført til reaksjonar blant 
fagorganiserte.

– Eg er skuff a over Arbeidarpartiet. Det 
er meir høgrepolitikk enn arbeidarpar-
tipolitikk no, sa Dagfrid Nilsen, hovud-
tillitsvald i Fagforbundet, til Hardanger 
Folkeblad etter formannskapsmøtet der 
mange kommunalt tilsette sat på tilhøyr-
arbenken,

Nei til privatisering var hovudparole 

i Odda 1. mai i år. Jan Davidsen, leiar i 
Fagforbundet, som var hovudtalar, åtvara 
Arbeidarpartiet mot privatisering, og håpa 
politikarane i Odda ville seia nei til privati-
sering av reinhaldet i kommunen.

– All erfaring frå dei siste 20 åra viser at 
det blir ikkje betre reinhald av å privatise-
ra. Den beste kvaliteten får vi når dei som 
utfører jobben er trygge for arbeidsplas-
sane sine, sa han ifølgje Hardanger Folke-
blad.  ■■

Protest blant fagorganiserte

Klasse-

kampen 

16. juni 

2009:

RENHOLD
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DU BETALER: Konkurranse-
utsettingen av postsektoren 
vil påføre Posten et årlig tap 
på minst en milliard kroner. 
Tapet skal dekkes med dine 
skattepenger. 

■■ Svenn Arne Lie

EUs tredje Postdirektiv pålegger landene å 
konkurranseutsette postleveranser av brev 

under 50 gram. Gjennom EØS-avtalen må 
Norge også ta stilling til dette direktivet.

– Konkurranseutsettingen av brevleve-
ranser under 50 gram vil påføre Posten et 
økonomisk tap på ca. en milliard kroner 
per år. Andre kommersielle aktører over-
tar de lønnsomme tjenestene og postdis-
triktene våre. Det er disse inntektene vi 
bruker til å fi nansiere og opprettholde de 
pålagte oppgavene våre, sier Odd Chris-
tian Øverland i Postkom, fagforeninga for 
ansatte i Posten.

Han mener at norske politikere må se 

nærmere på konsekvensene av postdirekti-
vet fra EU.

En milliard
Ifølge Øverland vil dette økonomiske tapet 
øke ytterligere med årene fordi Posten også 
etter hvert vil tape andre markeder. De stat-
lige utgift ene for å dekke Postens inntekts-
tap vil dermed øke. 

Forsker ved Samfunns- og Næringslivs-
forskning AS, Christian Andersen, uttalte til 
Klassekampen denne uken at «Staten hadde 
spart penger på å ikke konkurranseutsette 
Posten». 

Dette betyr at det er du som må betale 
prisen når posttjenestene skal konkurran-
seutsettes. Inntektene som Posten Norge 
mister til andre kommersielle aktører, skal 
trolig dekkes av statlige skattekroner. 

Det har allikevel vært lite debatt om EUs 
tredje Postdirektiv som skal iverksettes 
innen 2011. Regjeringen hadde en oppri-
vende krangel rundt godkjenningen av EUs 
Tjenestedirektiv, der SV og Sp stemte imot. 

Skattebetalt konkurranse
Nestleder i SV, Audun Lysbakken er svært 
kritisk til Postdirektivet fra EU.

Konkurranseutsettingen av Posten 
må du betale for:

Koster én 
milliard
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POSTEN
Av Svenn Arne Lie

EUs tredje Postdirektiv på-
legger landene å konkurran-
seutsette postleveranser av 
brev under 50 gram. Gjen-
nom EØS-avtalen må Norge 
også ta stilling til dette direk-
tivet.

– Konkurranseutsettingen 
av brevleveranser under 50 
gram vil påføre Posten et 
økonomisk tap på ca. en mil-
liard kroner per år. Andre 
kommersielle aktører over-
tar de lønnsomme tjeneste-
ne og postdistriktene våre. 
Det er disse inntektene vi 
bruker til å fi nansiere og 
opprettholde de pålagte 
oppgavene våre, sier Odd 
Christian Øverland i Post-
kom, fagforeninga for ansat-
te i Posten.

Han mener at norske poli-
tikere må se nærmere på kon-
sekvensene av postdirektivet 
fra EU.

En milliard
Ifølge Øverland vil dette øko-
nomiske tapet øke ytterligere 
med årene fordi Posten også 
etter hvert vil tape andre mar-
keder. De statlige utgiftene 
for å dekke Postens inntekts-
tap vil dermed øke. 

Forsker ved Samfunns- og 
Næringslivsforskning AS, 
Christian Andersen, uttalte 
til Klassekampen denne uken 
at «Staten hadde spart pen-
ger på å ikke konkurranseut-
sette Posten». 

Dette betyr at det er du som 
må betale prisen når posttje-
nestene skal konkurranseut-
settes. Inntektene som Posten 
Norge mister til andre kom-
mersielle aktører, skal trolig 
dekkes av statlige skattekro-
ner. 

Det har allikevel vært lite 

debatt om EUs tredje Postdi-
rektiv som skal iverksettes 
innen 2011. Regjeringen hadde 
en opprivende krangel rundt 
godkjenningen av EUs Tjenes-

tedirektiv, der SV og Sp stemte 
imot.

Skattebetalt konkurranse
Nestleder i SV, Audun Lysbak-
ken er svært kritisk til Postdi-
rektivet fra EU.

– Dette meningsløse kravet 
om å konkurranseutsette Pos-
ten, utløser et behov for statlig 
fi nansiering av en tjeneste som 
i dag er sjølfi nansiert. Dette er 

nok et eksempel på skattefi -
nansiert konkurranseutset-
ting, sier han. 

 Nestlederen mener det nå 
er behov for å mobilisere mot-
stand mot Postdirektivet fra 
EU, og håper på drahjelp fra 
fagbevegelsen og regjerings-
partnerne i Sp og Ap.  

– Dette er et brennaktuelt 
tema. Vi har hatt en bølge 
med politiske reformer de 
siste årene der resultatet har 
vært mer byråkratisering, 
dårligere tilbud og større stat-
lige utgifter. Postdirektivet er 
en klar kandidat til at Norge 
for første gang tar i bruk re-
servasjonsretten ovenfor EU, 
sier han. 

Vet ikke hensikten
– Ap har ikke tatt stilling til 
dette spørsmålet enda, men 
vi regner med at dette kom-
mer opp på landsmøtet i vår, 
sier Truls Wickholm (Ap), 
medlem av Transport og 
kommunikasjonskomiteen 
på Stortinget.

Han vil ikke uttale seg 
mer spesifi kt om Postdirek-
tivet.

– Hva er egentlig hensik-
ten med å konkurranseutset-
te Posten?

– Dette er et pålegg fra EU 
gjennom EØS-avtalen. Hen-
sikten er å få økt konkurran-
se.

– Men hva vil man oppnå?
– Jeg vet ikke. Jeg kan 

ikke svare for hvorfor hele 
EU vil konkurranseutsette 
posttjenestene, svarer Wick-
holm.

svennal@klassekampen.no

 Konkurranseutsettingen av Posten må du betale for:

Koster én milliard

TAP: Posten kan tape en milliard på grunn av kravet om konkurran-
seutsetting av brev under 50 gram.  FOTO: TOM HENNING BRATLIE

– Posten er et område der man 
bør vurdere å gå lenger i kon-
kurranseutsettingen, 
sier nestleder i Civita 
Hallstein Bjercke. 

Den markedslibera-
le tenketanken Civita 
er en aktiv pådriver for 
økt konkurranseutset-
ting og markedstenk-
ning i offentlig sektor. 

– Ønsker du å frem-
me konkurranseutset-
ting også når prinsippet fører 

til økte offentlige utgifter?
– Nei. Jeg har et pragma-

tisk syn på konkur-
ranseutsetting. Det 
må føre til sam-
funnsøkonomisk 
nytte for at det skal 
vurderes.

– Betyr det at du 
ikke har noe imot at 
Postens økonomiske 
tap på en milliard 
årlig skal dekkes av 

dine skattepenger?

– Jeg godtar ikke usett pre-
misset om at en konkurranse-
utsetting av Posten vil føre til 
et økonomisk tap på en milli-
ard. Men hvis det ikke er sam-
funnsøkonomisk lønnsomt så 
er det ingen vits å konkurran-
seutsette, sier han.

Bjercke mener imidlertid 
det er mange områder av Pos-
tens virksomhet hvor det vil 
være samfunnsøkonomisk 
lønnsomt med konkurranse-
utsetting.

– Må være lønnsomt 

Hallstein 
Bjercke

FAKTA

Konkurranseutsetting 
av Posten
■ Norge har implementert EUs 
Postdirektiv nr. 1 og 2 med kon-
kurranseutsetting av pakker og 
brev fra 50 gram til 2 kg.

■ EUs Postdirektiv nr. 3 skal 
innføres innen 2011. Denne 
pålegger konkurranseutsetting 
av brev under 50 gram. 

Klassekampen onsdag  

NYHETER
Gunhild Ring Olsen (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie | Alf Skjeseth

FRITID: Innlandskommunene Ringsaker, 
Trysil og Hol har fl est fritidsbygninger, der 
Ringsaker topper statistikken med 6.316 
hytter, melder Statistisk sentralbyrå. Etter 
innlandskommunene følger Oslofjord-
kommunene Fredrikstad, Hvaler og 
Larvik. Når man måler antall hytter per 

kvadratkilometer, ser lista imidlertid helt annerledes ut. Her 
er Tjøme på topp, med 56 hytter per kvadratkilometer. I alt er 
det registrert 394.102 hytter i Norge.  Gunhild Ring Olsen

Innlandet på hyttetoppen

VERDT
Å VITE

DU BETALER: Konkurranseutsettingen 
av postsektoren vil påføre Posten et år-
lig tap på minst en milliard kroner. Ta-
pet skal dekkes med dine skattepenger. 

«Dette er nok 
et eksempel på 
skattefi nansiert 
konkurranseutset-
ting»

AUDUN LYSBAKKEN, SV

Klassekampen 

14. mars 2009:

VIL UT: Konsernsjef i Posten 
Dag Mejdell frykter ikke den 
økte konkurransen EUs 
postdirektiv vil medføre. Han 
ser for seg Posten Norge som 
en stor aktør i Norden.

■■ Pål Hellesnes (tekst) 

De postansattes forbund, Postkom, har satt 
inn høygiret i sin kampanje for å få stan-
set innføringen av EUs tredje postdirektiv i 
Norge. I ryggen har de hele LO, et fl ertall i 
folket, og rundt åtte av ti norske ordførere. 
Postkom frykter konsekvensene både for 
Distrikts-Norge og egne arbeidsvilkår.

Fra sitt kontor i 18. etasje i Postgirobygget 
ser konsernsjef i Posten Norge, Dag Mejdell, 
annerledes på det.

– Postens ledelse har ikke uttrykt noe 
standpunkt til eventuell bruk av reserva-
sjonsretten mot direktivet. Men om man 

implementerer direktivet på en måte hvor 
man sørger for fi nansiering av ulønnsomme 
tjenester, mener jeg man har gode mekanis-
mer på plass for å sikre at Norge fortsatt vil 
ha de beste posttjenestene i Europa, sier han 
til Klassekampen.

Ekspansiv strategi
Siden 2004 har Posten Norge hatt en stra-

tegi for å ekspandere ut over Norges gren-
ser. Det statseide selskapet har gått på en 
omfattende nordisk handletur, og kjøpt 
selskaper for over fem milliarder kroner, 
som CityMail, som leverer post i Sverige. I 
2007 hadde Posten Norge en omsetning på 
rundt 10 milliarder i Sverige, og 23 prosent 
av konsernets inntekter kom fra virksom-
het utenfor Norge.

– Vi ønsker å bygge et nordisk post- og 
logistikkonsern, samt å levere IKT-tjenester. 
Grunnen til at vi gjør det er at vi ser at fl ere 
og fl ere av kundene vi tradisjonelt har job-
bet med i Norge, er i hele Norden. Og de sier 
at de gjerne vil kjøpe tjenester av oss som de 
tidligere bare kjøpte i Norge. Både våre tra-
disjonelle norske kunder, og svenske, dan-
ske og store internasjonale kunder ser på 
Norden som ett marked, sier Mejdell.

Stort marked
I dag kan Posten dekke halvparten av Sve-
rige og rundt en tredjedel av Danmark, når 
det er snakk om vanlig brevpost. Men det er 
spesielt det nordiske logistikkmarkedet, på 

Posten vil erobre 
Norden
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VELGERE: Til sammen 
24 partier stiller til 
valg i ett eller fl ere fyl-
ker ved høstens stor-
tingsvalg. Velgerne i 
Oslo har fl est lister å 
velge i. De som går 
til urnene i Sogn og 
Fjordane har færrest.

VALG
Av Svein Kristoffersen, NTB

Velgerne i hovedstaden kan 
velge mellom de sju stor-
tingspartiene pluss Rødt, 
Demokratene, Kystpartiet, 
Kristent samlingsparti, Mil-
jøpartiet De Grønne, Pensjo-
nistpartiet, Det Liberale Fol-
keparti, Norges Kommunis-
tiske Parti, Norsk Republi-
kansk Allianse, Samfunn-
spartiet og Samtidspartiets 
liste.

I Sogn og Fjordane må 
velgerne nøye seg med de 
sju stortingspartiene pluss 
Rødt, Demokratene, Kyst-
partiet og Miljøpartiet De 
Grønne.

Mange i alle fylker
Elleve partier stiller liste i 
alle landets fylker. I tillegg 
til de sju stortingspartiene, 
kan velgere i alle landets fyl-
ker også stemme på Rødt, 
Demokratene, Miljøpartiet 
De Grønne og Kystpartiet.

Av de andre tretten partie-
ne er det Kristent samlings-
parti som har størst spred-
ning. Partiet har liste i alle 
fylker bortsett fra Hedmark 
og Sogn og Fjordane.

Pensjonistpartiet har liste 
i tolv fylker, mens Norges 
Kommunistiske Parti er 
valgbart i åtte fylker. Sam-
funnspartiet kan få stemmer 
i Oslo og Nordland, mens 
åtte partier stiller liste i bare 
ett fylke.

De yngste listetoppene 
ved årets valg er 17 år gamle, 

men ingen av dem blir å fi n-
ne på Stortinget til høsten. 
Det blir heller ikke den eld-
ste listetoppen som er 77 år 
gammel. Eldstemann på alle 
listene landet rundt er Half-
dan Hegtun på 90 år, som er 
på lista til Akershus Venstre.

17-åringene på førsteplass 
er William Sørensen Thore-
sen på Kystpartiets liste i 
Aust-Agder og Andreas Nisja 
for Kristent Samlingsparti i 
Nordland.

Eldstemann på listetop-
pen er Erland Skattem på 77 
år som topper lista til Norsk 
Republikansk Allianse i 
Oslo.

43 prosent kvinner
Alle lister bortsett fra én har 
menn og kvinner på listene. 
Abortmotstandernes liste i 
Østfold består av bare menn.
43 prosent av listekandidate-
ne på listene til stortingspar-
tiene er kvinner, 3 prosent-
poeng fl ere enn i 2005. Av 
stortingspartiene er det bare 
Fremskrittspartiet og Høyre 
som har en klar overvekt av 
menn på sine lister. Frp har 
37 prosent kvinner, noe som 
er en økning på 6 prosent po-
eng siden 2005. Høyre har 44 
prosent kvinner på listene 
mot 46 prosent for fi re år si-
den. ©NTB

Flest lister i Oslo

KANDIDAT: Halfdan Hegtun.

POSTEN
Av Pål Hellesnes (tekst) og 

Jon Lundell (foto)

De postansattes forbund, 
Postkom, har satt inn høygiret 
i sin kampanje for å få stanset 
innføringen av EUs tredje 
postdirektiv i Norge. I ryggen 
har de hele LO, et fl ertall i fol-
ket, og rundt åtte av ti norske 
ordførere. Postkom frykter 
konsekvensene både for Dis-
trikts-Norge og egne arbeids-
vilkår.

Fra sitt kontor i 18. etasje i 
Postgirobygget ser konsern-
sjef i Posten Norge, Dag Mej-
dell, annerledes på det.

– Postens ledelse har ikke 
uttrykt noe standpunkt til 
eventuell bruk av reserva-
sjonsretten mot direktivet. 
Men om man implementerer 
direktivet på en måte hvor 
man sørger for fi nansiering av 
ulønnsomme tjenester, mener 
jeg man har gode mekanismer 
på plass for å sikre at Norge 
fortsatt vil ha de beste posttje-
nestene i Europa, sier han til 
Klassekampen.

Ekspansiv strategi
Siden 2004 har Posten Norge 
hatt en strategi for å ekspan-
dere ut over Norges grenser. 
Det statseide selskapet har 
gått på en omfattende nor-
disk handletur, og kjøpt sel-
skaper for over fem milliar-
der kroner, som CityMail, 
som leverer post i Sverige. I 
2007 hadde Posten Norge en 
omsetning på rundt 10 milli-
arder i Sverige, og 23 prosent 
av konsernets inntekter kom 
fra virksomhet utenfor Nor-
ge.

– Vi ønsker å bygge et nor-
disk post- og logistikkonsern, 
samt å levere IKT-tjenester. 
Grunnen til at vi gjør det er at 
vi ser at fl ere og fl ere av kun-
dene vi tradisjonelt har jobbet 
med i Norge, er i hele Norden. 
Og de sier at de gjerne vil kjø-

pe tjenester av oss som de tid-
ligere bare kjøpte i Norge. 
Både våre tradisjonelle nor-
ske kunder, og svenske, dan-
ske og store internasjonale 
kunder ser på Norden som ett 
marked, sier Mejdell.

Stort marked
I dag kan Posten dekke halv-
parten av Sverige og rundt en 
tredjedel av Danmark, når det 
er snakk om vanlig brevpost. 
Men det er spesielt det nor-
diske logistikkmarkedet, på 
rundt 200 milliarder kroner, 
som lokker.

– Vi har 6–7 prosent av det 
markedet, og slik vi tenker er 
en mellomambisjon å øke til 
10 prosent.

– Hvorfor har dere valgt en 
slik strategi? Posten var vel i 
utgangspunktet tenkt å skulle 
sikre infrastruktur i Norge?

– Kundene etterspør et nor-
disk tilbud. Og ved at vi følger 
kundene, trygger vi virksom-
heten og står sterkere i kon-
kurransen med internasjonale 
selskaper som DHL, DSV, 
Schenker og TNT.

For konkurranse
Den norske Postens ekspan-
sjon i Norden har møtt mottil-
tak: Det svenske og danske 
postverket har inngått en in-
tensjonsavtale om sammen-
slåing, for å styrke seg i kon-

kurransen. Mejdell tror de vil 
kunne bli en merkbar konkur-
rent både innen brevpost og 
logistikk. Men det er en kon-
kurranse han hilser velkom-
men.

– Jeg tror grunnleggende 
på konkurranse og kan ikke 
se at postmarkedet er så spe-
sielt at det, som eneste om-
råde der næringslivet opere-
rer, skal være uten konkur-
ranse. I Sverige er en av ef-
fektene av at Posten har fått 
en konkurrent at Posten har 
måttet effektivisere seg. Jeg 
tror at en av årsakene til at 
vi i Norge er så gode som vi 
er, er at vi hele tiden har hatt 
det i bakhodet at vi en dag 
får konkurranse.

Internasjonale erfaringer
Postkom frykter at det er nett-
opp deres medlemmers lønns- 
og arbeidsvilkår som vil bli 

konkurransefaktoren. De vi-
ser til situasjonen i Tyskland, 
der liberaliseringen har blitt 
fulgt av kraftig svekking av 
postansattes vilkår, til et 
punkt der postansatte har pro-
blemer med å leve av lønna. 
Mejdell tror ikke det vil skje 
her.

– Skal vi lykkes i konkur-

ransen må vi være en helhet-
lig og god arbeidsgiver – vi må 
være en attraktiv arbeids-
plass. Mennesker vil jobbe i 
bedrifter som lykkes i marke-

det i dag og som har en klar 
strategi for også å lykkes i 
framtiden. Jeg opplever at 
Posten er en attraktiv arbeids-
plass, hvor vi har et konstruk-
tivt samarbeid med fagfore-
ningene og en arbeidskultur 
preget av mangfold, omtanke 
for miljøet og sikkerhet på ar-
beidsplassen.

– Men vil ikke lønns- og ar-
beidsvilkår bli en konkurran-
sefaktor?

– Vårt konkurransefortrinn 
er at vi er den lokale spesialis-
ten. Vi kan Norge, og etter 
hvert også Danmark og Sveri-
ge. Det viktigste for oss ved en 
liberalisering er å ta vare på 
medarbeiderne, beholde volu-
met og vinne fordi vi har den 
beste kvaliteten. Det får man 
ikke gjennom spekulative be-
skrivelser av hva som blir 
framtiden i Norge.

– Er det ikke en mulighet at 

Posten vil erobre Norden

man kan få økt bruk av kort-
tidsinnleid arbeidskraft, og 
krymping av stokken med fast 
ansatte?

– Vi har noen som er hel-
tidsansatt, noen deltidsansat-
te og noen vikarer. Og alle 
disse måtene å skaffe arbeids-

kraft på er akseptable og i 
henhold til norsk lov. Drive-
ren for sammensetningen når 
det gjelder fast ansatte og vi-
karer er hva kundene kjøper 
av tjenester. Vi er enig med 
Postkom at det skal være fl est 
mulig heltidsansatte i Posten, 
men er det ikke arbeid kan vi 
ikke ha folk ansatt. Mange av 
de som har deltidsjobb ønsker 
det fordi det passer deres si-
tuasjon.

– Så du tror ikke dere vil bli 
underbydd i konkurransen 
ved at man ansetter på litt 
dårligere forhold enn dere?

– Jeg vil ikke spekulere i 
hva konkurrenter vil gi av ar-
beidsvilkår.

Utestenging
Norge skal i utgangspunktet 
innføre EUs tredje postdirek-
tiv, som åpner for konkurran-
se også på brev under 50 gram, 
innen 2011. Men EØS-avtalen 
åpner for at man kan reserve-
re seg mot direktiver. Mejdell 
tror at Posten Norge kan bli 
møtt med utestenging fra de-
ler av postmarkedet i Norden 
om regjeringen går mot innfø-
ring av direktivet.

– Vi driver i konkurranse i 
Sverige og Danmark allere-
de, så potensielt vil det kun-
ne skape problemer for oss. 
Vi kan bli utestengt fra deler 
av markedet.

– Er det noe du frykter?
– Det er ikke noe jeg tenker 

på hver dag, men hvis man 
skulle velge å gjøre det på den 
måten så kan det være en kon-
sekvens for oss, da må vi vur-
dere hvor mye det vil ramme 
oss.

paalh@klassekampen.no

OFFENSIV: Konsernsjef i Posten Norge, Dag Mejdell, ser for seg at Posten kan vokse seg store i Norden – til tross      for at Postkom er skeptiske.

Postens strategi for å ekspan-
dere utenlands og «utvikle og 
levere totalløysingar innanfor 
post, kommunikasjon og lo-
gistikk med Norden som hei-
memarknad» har blitt velsig-
net både fra regjering 
og storting, blant an-
net i en stortingsmel-
ding fra samferdsels-
minister Liv Signe 
Navarsete (Sp) fra 
2008.

Mejdell ser fordeler 
med å være eid av sta-
ten.

– Det er fordeler 

med å ha en stabil eier som 
kan fi nansiere deg som bedrift 
og sette inn kapital om det 
trengs, og som er langsiktig i å 
bygge en nordisk industribe-
drift.

– Men om Posten 
blir en vanlig bedrift i 
konkurranse med 
mange andre på post-
markedet, hvorfor 
skal dere være offent-
lige?

– Det vil ikke jeg 
spekulere i. Det må 
du spørre eierne om. 
Vi forholder oss til at 

Soria Moria-erklæringer slår 
fast at Posten skal være et he-
leid statlig selskap.

Har staten i ryggen

Liv Signe 
Navarsete

FAKTA

Posten Norge:
■ Posten Norge AS er et heleid 
statlig selskap. Posten ble 
opprettet i 1647 og har vært et 
aksjeselskap siden 2002.

■ I 2008 hadde selskapet 28,6 
milliarder kroner i inntekter og 
gikk med et overskudd på 361 
millioner kroner. Omsetningen 
i selskaper utenfor Norge var 
på 7,4 milliarder kroner.

■ Konsernsjef i Posten har 
siden 2006 vært Dag Mejdell. 
Mejdell er utdannet siviløko-
nom og var tidligere konsern-
sjef i Dyno Nobel ASA. Han 
sitter også i styrene til SAS, 
Orkla og Handelsbanken.

Carlos Barradas: 

Kapitalen med bobler

Tegneserien kan bestilles fra www.marxisme.no 
eller kjøpes hos Tronsmo Bokhandel i Oslo.

Tidsskriftet Rødt! har utgitt Karl Marx’ Kapitalen som tegneserie! 
Abonner på tidsskriftet, og få tegneserien gratis. 
Sett kr 150 inn på kto 6276.05.28108. Merk: «Tilbud» 
Ellers koster Kapitalen med bobler kr 95, pluss porto.

NYHETER
Alf Skjeseth (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

ELDREOMSORG: I Oslos bydeler har det blitt 370 sykehjemsplasser 
færre etter at Frp overtok eldreomsorgen. Eldreombudet er 
bekymret. Eldreombud Anne Myhr er bekymret for eldreomsor-
gen i Oslo. Eldreombudet har fl ere ganger, senest i en årsrapport 
fra 2008, slått fast at det er for få sykehjemsplasser i hovedstaden, 
og mener at bestillerkontorene i bydelene er for strenge. Og etter 
at Frp tok over eldreomsorgen har det blitt 370 færre syke-
hjemsplasser, skriver VG. I Oslo er det bestillerkontorer i hver 
enkelt bydel som innvilger og avslår søknader om syke-
hjemsplass. ©NTB

Få sykehjemsplasser i Oslo med Frp 
LAKSEOPPDRETT: Norske oppdrettsselskap 
bruker 5000 ganger så mye antibiotika i 
Chile enn i Norge. I en ny rapport forteller 
oppdrettsselskapet Marine Harvest selv 
om de enorme mengdene antibiotika 
næringen bruker i lakseoppdrett i Chile, 
skriver Dagbladet. Tallet som selskapet 

selv oppgir, er 5000 ganger høyere enn tallet for bruk a antibio-
tika i norsk oppdrettslaks. – Dette er hårreisende tall, sier 
Karoline Andaur i Verdens Naturfond WWF.  ©NTB

Mer antibiotika i laksen i Chile

VERDT
Å VITE

BÆRPLUKKING: Den Norske Turistfo-
rening (DNT) ber om en lovendring 
som gir allmennheten fri rett til 
molteplukking også i Nord-Norge.
På Andøya i Nordland og enkelte 
andre steder der grunneierretten til 
molte fortsatt praktiseres strengt, vil 
en slik lovendring bli oppfattet som 
et stort inngrep.
 ©NTB

Vil ha molter til alle

VIL UT: Konsernsjef i Posten Dag Mej-
dell frykter ikke den økte konkurransen 
EUs postdirektiv vil medføre. Han ser 
for seg Posten Norge som en stor aktør 
i Norden.

«Jeg tror grunn-
leggende på kon-
kurranse»

DAG MEJDELL, 
KONSERNSJEF I POSTEN NORGE

Klassekampen 

6. juli 2009:

FAKTA

Posten Norge:
■ Posten Norge AS er et heleid statlig sel-
skap. Posten ble opprettet i 1647 og har vært 
et aksjeselskap siden 2002.
■ I 2008 hadde selskapet 28,6 milliarder 
kroner i inntekter og gikk med et overskudd på 
361 millioner kroner. Omsetningen i selskaper 
utenfor Norge var på 7,4 milliarder kroner.
■ Konsernsjef i Posten har siden 2006 vært 
Dag Mejdell. Mejdell er utdannet siviløkonom 
og var tidligere konsernsjef i Dyno Nobel ASA. 
Han sitter også i styrene til SAS, Orkla og 
Handelsbanken.

POSTEN
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– Dette meningsløse kravet om å kon-
kurranseutsette Posten, utløser et behov for 
statlig fi nansiering av en tjeneste som i dag 
er sjølfi nansiert. Dette er nok et eksempel 
på skattefi nansiert konkurranseutsetting, 
sier han. 

 Nestlederen mener det nå er behov for å 
mobilisere motstand mot Postdirektivet fra 
EU, og håper på drahjelp fra fagbevegelsen 
og regjeringspartnerne i Sp og Ap.  

– Dette er et brennaktuelt tema. Vi har 
hatt en bølge med politiske reformer de siste 
årene der resultatet har vært mer byråkra-
tisering, dårligere tilbud og større statlige 
utgift er. Postdirektivet er en klar kandidat til 
at Norge for første gang tar i bruk reserva-
sjonsretten ovenfor EU, sier han. 

Vet ikke hensikten
– Ap har ikke tatt stilling til dette spørsmålet 
enda, men vi regner med at dette kommer 
opp på landsmøtet i vår, sier Truls Wick-
holm (Ap), medlem av Transport og kom-
munikasjonskomiteen på Stortinget.

Han vil ikke uttale seg mer spesifi kt om 
Postdirektivet.

– Hva er egentlig hensikten med å konkur-

ranseutsette Posten?
– Dette er et pålegg fra EU gjennom EØS-

avtalen. Hensikten er å få økt konkurranse.
– Men hva vil man oppnå?
– Jeg vet ikke. Jeg kan ikke svare for hvor-

for hele EU vil konkurranseutsette posttje-
nestene, svarer Wickholm.  ■■

– Posten er et område der man bør vurdere 
å gå lenger i konkurranseutsettingen, sier 
nestleder i Civita Hallstein Bjercke. 

Den markedsliberale tenketanken Civita 
er en aktiv pådriver for økt konkurranse-
utsetting og markedstenkning i off entlig 
sektor. 

– Ønsker du å fremme konkurranseutset-
ting også når prinsippet fører til økte off ent-
lige utgift er?

– Nei. Jeg har et pragmatisk syn på kon-
kurranseutsetting. Det må føre til sam-
funnsøkonomisk nytte for at det skal vur-
deres. 

– Betyr det at du ikke har noe imot at Pos-
tens økonomiske tap på en milliard årlig skal 
dekkes av dine skattepenger?

– Jeg godtar ikke usett premisset om at en 
konkurranseutsetting av Posten vil føre til 
et økonomisk tap på en milliard. Men hvis 
det ikke er samfunnsøkonomisk lønnsomt 
så er det ingen vits å konkurranseutsette, 
sier han.

Bjercke mener imidlertid det er mange 
områder av Postens virksomhet hvor det vil 
være samfunnsøkonomisk lønnsomt med 
konkurranseutsetting.  ■■

– Må være lønnsomt 

FAKTA

Konkurranseutsetting av 
Posten
■ Norge har implementert EUs Postdirektiv 
nr. 1 og 2 med konkurranseutsetting av pakker 
og brev fra 50 gram til 2 kg.
■ EUs Postdirektiv nr. 3 skal innføres innen 
2011. Denne pålegger konkurranseutsetting 
av brev under 50 gram. 

rundt 200 milliarder kroner, som lokker.
– Vi har 6–7 prosent av det markedet, og 

slik vi tenker er en mellomambisjon å øke til 
10 prosent.

– Hvorfor har dere valgt en slik strategi? 
Posten var vel i utgangspunktet tenkt å skulle 
sikre infrastruktur i Norge?

– Kundene etterspør et nordisk tilbud. 
Og ved at vi følger kundene, trygger vi virk-
somheten og står sterkere i konkurransen 
med internasjonale selskaper som DHL, 
DSV, Schenker og TNT.

For konkurranse
Den norske Postens ekspansjon i Norden 
har møtt mottiltak: Det svenske og danske 
postverket har inngått en intensjonsavtale 
om sammenslåing, for å styrke seg i kon-
kurransen. Mejdell tror de vil kunne bli en 
merkbar konkurrent både innen brevpost 
og logistikk. Men det er en konkurranse han 
hilser velkommen.

– Jeg tror grunnleggende på konkur-
ranse og kan ikke se at postmarkedet er 
så spesielt at det, som eneste område der 
næringslivet opererer, skal være uten kon-
kurranse. I Sverige er en av eff ektene av at 
Posten har fått en konkurrent at Posten 
har måttet eff ektivisere seg. Jeg tror at en 
av årsakene til at vi i Norge er så gode som 
vi er, er at vi hele tiden har hatt det i bak-
hodet at vi en dag får konkurranse.

Internasjonale erfaringer
Postkom frykter at det er nettopp deres 
medlemmers lønns- og arbeidsvilkår som 
vil bli konkurransefaktoren. De viser til si-
tuasjonen i Tyskland, der liberaliseringen 

har blitt fulgt av kraft ig svekking av postan-
sattes vilkår, til et punkt der postansatte har 
problemer med å leve av lønna. Mejdell tror 
ikke det vil skje her.

– Skal vi lykkes i konkurransen må vi 
være en helhetlig og god arbeidsgiver – vi 
må være en attraktiv arbeidsplass. Mennes-
ker vil jobbe i bedrift er som lykkes i mar-
kedet i dag og som har en klar strategi for 
også å lykkes i framtiden. Jeg opplever at 
Posten er en attraktiv arbeidsplass, hvor 
vi har et konstruktivt samarbeid med fag-
foreningene og en arbeidskultur preget av 
mangfold, omtanke for miljøet og sikkerhet 
på arbeidsplassen.

– Men vil ikke lønns- og arbeidsvilkår bli 
en konkurransefaktor?

– Vårt konkurransefortrinn er at vi er 
den lokale spesialisten. Vi kan Norge, og 
etter hvert også Danmark og Sverige. Det 
viktigste for oss ved en liberalisering er å ta 

vare på medarbeiderne, beholde volumet og 
vinne fordi vi har den beste kvaliteten. Det 
får man ikke gjennom spekulative beskri-
velser av hva som blir framtiden i Norge.

– Er det ikke en mulighet at man kan få 
økt bruk av korttidsinnleid arbeidskraft , og 
krymping av stokken med fast ansatte?

– Vi har noen som er heltidsansatt, noen 
deltidsansatte og noen vikarer. Og alle disse 
måtene å skaff e arbeidskraft  på er aksep-
table og i henhold til norsk lov. Driveren 
for sammensetningen når det gjelder fast 
ansatte og vikarer er hva kundene kjøper av 
tjenester. Vi er enig med Postkom at det skal 
være fl est mulig heltidsansatte i Posten, men 
er det ikke arbeid kan vi ikke ha folk ansatt. 
Mange av de som har deltidsjobb ønsker det 
fordi det passer deres situasjon.

– Så du tror ikke dere vil bli underbydd i 
konkurransen ved at man ansetter 
på litt dårligere forhold enn dere?

Postens strategi for å ekspandere utenlands 
og «utvikle og levere totalløysingar innan-
for post, kommunikasjon og logistikk med 
Norden som heimemarknad» har blitt vel-
signet både fra regjering og storting, blant 
annet i en stortingsmelding fra samferd-
selsminister Liv Signe Navarsete (Sp) fra 
2008.

Mejdell ser fordeler med å være eid av 
staten.

– Det er fordeler med å ha en stabil 

eier som kan fi nansiere deg som bedrift  
og sette inn kapital om det trengs, og som 
er langsiktig i å bygge en nordisk industri-
bedrift .

– Men om Posten blir en vanlig bedrift  i 
konkurranse med mange andre på postmar-
kedet, hvorfor skal dere være off entlige?

– Det vil ikke jeg spekulere i. Det må 
du spørre eierne om. Vi forholder oss til at 
Soria Moria-erklæringer slår fast at Posten 
skal være et heleid statlig selskap.  ■■

Har Staten i ryggen

 »

POSTEN
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– Jeg vil ikke spekulere i hva kon-
kurrenter vil gi av arbeidsvilkår.

Utestenging
Norge skal i utgangspunktet innføre EUs 
tredje postdirektiv, som åpner for konkur-
ranse også på brev under 50 gram, innen 
2011. Men EØS-avtalen åpner for at man kan 
reservere seg mot direktiver. Mejdell tror at 
Posten Norge kan bli møtt med utestenging 

fra deler av postmarkedet i Norden om re-
gjeringen går mot innføring av direktivet.

– Vi driver i konkurranse i Sverige og 
Danmark allerede, så potensielt vil det 
kunne skape problemer for oss. Vi kan bli 
utestengt fra deler av markedet.

– Er det noe du frykter?
– Det er ikke noe jeg tenker på hver dag, 

men hvis man skulle velge å gjøre det på 
den måten så kan det være en konsekvens 
for oss, da må vi vurdere hvor mye det vil 
ramme oss.  ■■

«Jeg tror grunnleggende på konkurran-
se»  DAG MEJDELL, KONSERNSJEF I POSTEN NORGE

»

REAGERER: – Det er opprø-
rende å se hvordan konkur-
ranseideologien dominerer 
blant ledere i statlige bedrif-
ter, sier SVs nestleder Audun 
Lysbakken.
■■ Pål Hellesnes

I går fortalte Posten Norges konsernsjef Dag 
Mejdell i Klassekampen om Postens off ensi-
ve strategi for å bli et stort post- og logistikk-
selskap i hele Norden. Mejdell hilser den 
økte konkurransen i postsektoren velkom-
men, og frykter at et veto mot EUs tredje 
postdirektiv vil kunne skape problemer for 
Postens satsing i Sverige og Danmark.

Mejdells uttalelser får SVs nestleder til å 
se rødt.

– Jeg blir trist. Mens de ansatte i Posten 
kjemper en intens og ganske framgangsrik 
kamp for å bevare Posten som en samfunns-
byggende institusjon, har man en ledelse 
som aktivt motarbeider den kampen, sier 
Lysbakken til Klassekampen.

– Det viser hvordan den markedslibera-
le ideologien har festet seg. Mejdell ønsker 
at Posten skal være som en hvilken som 
helst bedrift  i et hvilket som helst marked.

Samfunnsansvar
For tida pågår det en skarp strid om Norge 
skal benytte reservasjonsretten i EØS-avta-
len mot EUs tredje postdirektiv. De post-
ansattes forbund, Postkom, ønsker det, og 
SV, Sp og Rødt støtter kravet, mens Ap er i 
tenkeboksen. Mejdell sa i gårsdagens avis 
at veto mot direktivet ville bli møtt med 
mottiltak mot Postens satsing i Norden, og 
så ingen større problemer med å innføre 
direktivet, så lenge staten kompenseres for 
ulønnsomme posttjenester i distriktene. 

Lysbakken mener det tyder på manglende 
forståelse for Postens rolle.

– Det virker som ledere i fl ere statlige 
selskaper har tungt for å forstå at vi har 
statlig eierskap for å sikre samfunnsopp-
gaver. Posten skal sikre infrastruktur for 
folk og næringsliv i hele landet, sier han.

– Fri konkurranse truer dette samfunns-
oppdraget. Enten vil det bli dyrere for dis-
triktene, eller så må staten gå inn med sub-
sidier.

I en rekke andre land har liberaliserte 

postmarkeder ført til kraft ig press på de an-
sattes lønns- og arbeidsvilkår. Det har blitt 
økt bruk av midlertidige stillinger og kon-
traktører. Lysbakken frykter det samme vil 
skje her.

Frykter for de ansatte
– Direktivet vil føre til økt press på en grup-
pe arbeidere som allerede har vært gjennom 
beintøff e omstillinger, sier han.

– Mejdell sier at konkurranse gir mer ef-
fektive og gode tjenester?

– Jeg mener ikke at alt skal være som i 
gamle dager, men den utstøtingen av folk 
som en del av omstillingene i off entlig sektor, 
inkludert Posten, har ført til har også påført 
samfunnet store kostnader. Min største inn-
vending til måten man regner dette på er 
at man tenker bedrift søkonomisk, ikke sam-
funnsøkonomisk.

Nyliberal tenkning
Erling Folkvord, stortingskandidat for Rødt, 
støtter kampen for å stanse postdirektivet.

– Vi vil gjenoppbygge posten som et sam-
funnsforetak med formål å yte gode posttje-
nester i hele landet. Forutsetningen for det 

Breiside mot 
Posten-sjef
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REAGERER: – Det 
er opprørende å se 
hvordan konkur-
ranseideologien 
dominerer blant 
ledere i statlige 
bedrifter, sier SVs 
nestleder Audun 
Lysbakken.

POSTEN
Av Pål Hellesnes

I går fortalte Posten Norges 
konsernsjef Dag Mejdell i 
Klassekampen om Postens of-
fensive strategi for å bli et 
stort post- og logistikkselskap 
i hele Norden. Mejdell hilser 
den økte konkurransen i post-
sektoren velkommen, og fryk-
ter at et veto mot EUs tredje 
postdirektiv vil kunne skape 
problemer for Postens satsing 
i Sverige og Danmark.

Mejdells uttalelser 
får SVs nestleder til å 
se rødt.

– Jeg blir trist. Mens 
de ansatte i Posten 
kjemper en intens og 
ganske framgangsrik 
kamp for å bevare Pos-
ten som en samfunns-
byggende institusjon, 
har man en ledelse 
som aktivt motarbeider den 
kampen, sier Lysbakken til 
Klassekampen.

– Det viser hvordan den 

markedsliberale ideologien 
har festet seg. Mejdell ønsker 
at Posten skal være som en 
hvilken som helst bedrift i et 

hvilket som helst 
marked.

Samfunnsansvar
For tida pågår det en 
skarp strid om Norge 
skal benytte reserva-
sjonsretten i EØS-av-
talen mot EUs tredje 
postdirektiv. De post-
ansattes forbund, 
Postkom, ønsker det, 

og SV, Sp og Rødt støtter kra-
vet, mens Ap er i tenkebok-
sen. Mejdell sa i gårsdagens 
avis at veto mot direktivet vil-

le bli møtt med mottiltak mot 
Postens satsing i Norden, og 
så ingen større problemer med 
å innføre direktivet, så lenge 
staten kompenseres for ulønn-
somme posttjenester i distrik-
tene. Lysbakken mener det 
tyder på manglende forståelse 
for Postens rolle.

– Det virker som ledere i 
fl ere statlige selskaper har 
tungt for å forstå at vi har 
statlig eierskap for å sikre 
samfunnsoppgaver. Posten 
skal sikre infrastruktur for 
folk og næringsliv i hele lan-
det, sier han.

– Fri konkurranse truer det-
te samfunnsoppdraget. Enten 
vil det bli dyrere for distrikte-
ne, eller så må staten gå inn 
med subsidier.

I en rekke andre land har li-
beraliserte postmarkeder ført 

til kraftig press på de ansattes 
lønns- og arbeidsvilkår. Det 
har blitt økt bruk av midlerti-
dige stillinger og kontraktører. 
Lysbakken frykter det samme 
vil skje her.

Frykter for de ansatte
– Direktivet vil føre til økt 
press på en gruppe arbeidere 
som allerede har vært gjen-
nom beintøffe omstillinger, 
sier han.

– Mejdell sier at konkurran-
se gir mer effektive og gode tje-
nester?

– Jeg mener ikke at alt skal 
være som i gamle dager, men 
den utstøtingen av folk som en 
del av omstillingene i offentlig 
sektor, inkludert Posten, har 
ført til har også påført samfun-
net store kostnader. Min stør-
ste innvending til måten man 

regner dette på er at man ten-
ker bedriftsøkonomisk, ikke 
samfunnsøkonomisk.

Nyliberal tenkning
Erling Folkvord, stortingskan-
didat for Rødt, støtter kampen 
for å stanse postdirektivet.

– Vi vil gjenoppbygge pos-
ten som et samfunnsforetak 
med formål å yte gode posttje-
nester i hele landet. Forutset-
ningen for det er veto mot 
postdirektivet, sier han.

– Mejdell sier at store kun-
der etterspør at Posten har et 
nordisk nedslagsfelt. Har han 
ikke et poeng?

– Som en markedsliberal 
direktør som ønsker at hans 
konsern skal vinne i den frie 
konkurransen, argumenterer 
han logisk. Men da blir sam-
funnsoppgaven til Posten 

Breiside mot Posten-sjef

uinteressant. Prisen vil være 
økt sykefravær og uførepen-
sjonering, og utstøting av 
alle andre enn de raskeste 
og friskeste.

Statlig støtte
Til Klassekampen sa Mejdell 

seg svært fornøyd med det 
han opplevde som full støtte 
fra Stortinget og regjeringen 
til Postens ekspansjonsstra-
tegi. Lysbakken bekrefter at 
de ikke har gått mot Postens 
oppkjøp av underselskaper i 
Sverige og Danmark.

– Men det er noe helt annet 
enn det politiske spørsmålet 
om postdirektivet. Det er in-
gen automatikk i at siden 
posten eier et selskap i Sveri-
ge, så må vi liberalisere i Nor-
ge, sier han.

paalh@klassekampen.no

TRIST: SV-nestleder Audun Lysbakken mener det er trist at konsernsjefen i Posten Norge tenker på Posten som              en vanlig bedrift.  FOTO: TOM HENNING BRATLIE

Erling Folkvord

Sp: – Mejdell roper «ulv»
– Hvorfor roper Postens le-
delse «ulv, ulv», når det er 
snakk om veto mot postdi-
rektivet? spør Jenny Klinge, 
medlem i Transport- og kom-
munikasjonskomiteen på 
Stortinget for Sp.

– Vi har sagt ja til både 
trinn 1 og 2 av liberaliserin-
gen. Jeg synes det er litt pes-
simistisk å tro at EU skulle 
stenge oss ut om vi bruker re-

servasjonsretten mot det 
tredje postdirektivet.

Hun mener Posten bør 
konsentrere seg om «primær-
oppgavene».

– Utviklingen i Posten må i 
første rekke være innrettet 
mot å sikre gode tjenester i 
Norge. Når de ekspanderer, 
håper vi de gjør det på en for-
nuftig måte.

Klinge tror det er mer ro-

bust å opp-
rettholde
monopol på 
brev under 
50 gram, 
enn å ha 
statlig inn-
kjøp av 
ulønnsomme posttjenester.

– Det er lettere å kutte en 
budsjettpost enn å endre sys-
temet, sier hun. 

Jenny Klinge (Sp)

FAKTA

Postens strategi:
■ Konsernsjef i Posten Norge sa 
i Klassekampen i går at Postens 
strategi er å bli et «nordisk 
post- og logistikkonsern». Pos-
ten har kjøpt mange selskaper 
i Sverige og Danmark de siste 
årene.

■ Han frykter at et norsk veto 
mot EUs tredje postdirektiv vil 
gjøre at Posten blir utestengt 
fra deler av markedet i Norden.

■ Postdirektivet vil åpne for 
fri konkurranse på all post 
under 50 gram. Fra før er det 
fri konkurranse på pakker og 
tyngre brev.

Klassekampen i går.

Tror du at ”JA, VI KAN” samarbeide
for en ansvarlig og miljøvennlig 
framtid?

Da kan du straks i dag se etter 
hvordan på: 
www.fflh.no/samarbeid/7juli09/ !

OPPROP

NYHETER
Alf Skjeseth (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

AVSKJED: Knut Arild Hareide truer med å forlate politikken for 
godt om han ikke kommer inn på Stortinget til høsten.
Hareide sier til NRK at han trolig vil forlate politikken for godt om 
han ikke blir valgt inn på Stortinget. – Dette er et viktig veiskille 
for meg. Valget 14. september er på en måte et være eller ikke 
være for min del i politikken. Det er det velgerne som skal få 
bestemme, sier Hareide. Han står på første plass på KrFs stor-
tingsvalgliste i Akershus, men det er svært usikkert om partiet får 
noen representanter fra fylket. I dag har ikke Kristelig Folkeparti 
noen representanter fra Akershus. ©NTB

Ultimatum fra Knut Arild Hareide
ØKNING: Nesten 44.200 barn og unge 
mottok tiltak fra barnevernet i 2008, ifølge 
Statistisk sentralbyrå. Det er 3,6 prosent 
fl ere enn året før, mens tallet på påbegynte 
undersøkelser økte med 11 prosent. 
Barnevernet påbegynte 27.850 undersøkel-
ser i 2008. Antallet avsluttede undersøkel-

ser økte med nesten ni prosent fra 32007 til 2008. Halvparten 
av undersøkelsene som ble avsluttet i 2008 førte til tiltak etter 
loven om barnevernstjenester. Det er likt året før. Harald Henmo

Flere undersøkelser i barnevernet

VERDT
Å VITE

Sorry, men det blir ikke mer middelklassehets nå. Til 
alle dere som enda føler at dere har litt hat mot 
skravleklassen å få ut; ta pause! Det fi nnes faktisk 
verre ting enn folk med universitetsutdanning. Så 
lenge venstresida er intenst opptatt med å kritisere 
skravleklassen, så går den økonomiske eliten fri. I 
tilfelle noen lurte, så er dette grunnen til at deler av 
høiresiden er så ivrig på å kritisere «kultureliten». Det 
betyr at en viktig jobb blir stående ugjort. 

Her skal det i stedet handle om drittjobber, men 
ikke av det slaget Lotta Elstad skrev om. Det skal 
handle om en type drittjobber som stort sett utføres 
på rene og pene kontorer. En type drittjobber som 
innebærer møter, møter, enda fl ere møter, og så ett og 
annet seminar med «utvikling» som overskrift. 

Der hvor jeg jobber heter de enhetsledere. De er stort 
sett praktfulle folk. Stort sett er dette damer av det 
samvittighetsfulle, hardtarbeidende slaget. Av det 

slaget som forstår alt og alle. Som 
gjerne legger inn et par timers 
ubetalt arbeidstid, hvis det må til 
for å gjøre alle til lags. Faktisk er 
det omtrent stillingsinstruksen til 
disse menneskene: gjør alle til 
lags. Hele tiden. De balanserer 
toppledelsens og de ansattes krav. 
Sørger for at verken institusjons-
sjefen eller hjelpepleieren blir for 

misfornøyde. En vanlig dag: forsvare kutt i stillinger 
på personalmøte på formiddagen, for så å sitte til langt 
over arbeidsdagens slutt for å lage en sommerturnus 
som forhåpentligvis mildner irritasjonen over at det 
ikke blir fl ere assistenter nå heller. 

Jeg har ofte lurt på hva de tenker når de endelig 
kommer seg hjem, kvart over seks om ettermiddagen. 
Hvis de da, slitne og med tynnslitte nerver, for 
eksempel fi nner et oppslag i avisa om at norske damer 
er blitt så strie og vanskelige atte huff? Eksploderer 
de ikke, når religionsviteren Hanne Nabintu Herland 
prøver å fortelle dem at det som er galt med dem, er at 
de i for liten grad gjør sin mann til lags? Som om det 
de trenger da er krav om å gjøre enda fl ere mennesker 
fl ere tjenester? 

Kanskje er det en like stor gåte at disse damene 
fi nnes i det hele tatt. Hvorfor orker de? Hvorfor vil 
noen være «mellomleder i offentlig sektor»? Bare 
betegnelsen er jo til å få frysninger av! Det høres ut 

som en av stoppestedene til 
Dante og Vergil. «Og her er de 
som svek seg selv for å gjøre alle 
til lags. De svømmer i en sjø av 
ansvar, og får bare en liten bit 
makt å suge på i året.»  

«Lederen» er en nøkkelfi gur i 
New Public Managment. «Å få 
fram gode ledere» er liksom 
tingen. Ikke så rart. Skal man 
drive sykehjem på samme måte 
som man driver fyrstikkfabrikker 
så er det ikke så merkelig at det 
oppstår noen spenninger. Da 

trenger man virkelig «gode ledere». Noen som kan 
være strikken mellom en ledelse langt unna, og oss 
som gjør jobben ved sykesengen. Noen som holder det 
hele sammen. Heller olje på vannet. Noen med Klas-
siske Kvinnelige Egenskaper. Noen til å håndtere 
dritten i midten.  

Jeg kommer garantert til å glemme dette neste 
gang jeg oppdager at jeg er blitt snytt for en hundre-
lapp i tillegg for arbeid på heilagdagar mellom Skokle-
fall og Mikkelsmess, men enn så lenge; unnskyld! 
Unnskyld at det er dere det går ut over når frustrasjo-
nen over mangelen på pussbekken og 12 ch katetere 
blir for stor. Unnskyld, jeg bare må snakke med en av 
dere om lønn når dere endelig får tatt lønsj. Det er 
ikke dere. Det er systemet. Jeg vet.

Ingvar Skjerve,
sykepleier og SV-medlem

sherwe@hotmail.com
Mona Bjørn, Julia Maliszewska, Elvis Chi Nwosu, Ingvar Skjerve, Jo 
Skårderud og Ommund Stokka skriver om arbeidsliv hver tirsdag.

MELLOMLEDERE: I skvisen.

JOBBEN
Ingvar Skjerve

Det fi nnes faktisk verre ting enn folk 
med universitetsutdanning.

Dritten i midten

«Hvorfor vil 
noen være 
‘mellomleder 
i offentlig sek-
tor’?»

POSTEN
Av Pål Hellesnes (tekst) og 

Jon Lundell (foto)

De postansattes forbund, 
Postkom, har satt inn høygiret 
i sin kampanje for å få stanset 
innføringen av EUs tredje 
postdirektiv i Norge. I ryggen 
har de hele LO, et fl ertall i fol-
ket, og rundt åtte av ti norske 
ordførere. Postkom frykter 
konsekvensene både for Dis-
trikts-Norge og egne arbeids-
vilkår.

Fra sitt kontor i 18. etasje i 
Postgirobygget ser konsern-
sjef i Posten Norge, Dag Mej-
dell, annerledes på det.

– Postens ledelse har ikke 
uttrykt noe standpunkt til 
eventuell bruk av reserva-
sjonsretten mot direktivet. 
Men om man implementerer 
direktivet på en måte hvor 
man sørger for fi nansiering av 
ulønnsomme tjenester, mener 
jeg man har gode mekanismer 
på plass for å sikre at Norge 
fortsatt vil ha de beste posttje-
nestene i Europa, sier han til 
Klassekampen.

Ekspansiv strategi
Siden 2004 har Posten Norge 
hatt en strategi for å ekspan-
dere ut over Norges grenser. 
Det statseide selskapet har 
gått på en omfattende nor-
disk handletur, og kjøpt sel-
skaper for over fem milliar-
der kroner, som CityMail, 
som leverer post i Sverige. I 
2007 hadde Posten Norge en 
omsetning på rundt 10 milli-
arder i Sverige, og 23 prosent 
av konsernets inntekter kom 
fra virksomhet utenfor Nor-
ge.

– Vi ønsker å bygge et nor-
disk post- og logistikkonsern, 
samt å levere IKT-tjenester. 
Grunnen til at vi gjør det er at

pe tjenester av oss som de tid-
ligere bare kjøpte i Norge. 
Både våre tradisjonelle nor-
ske kunder, og svenske, dan-
ske og store internasjonale 
kunder ser på Norden som ett 
marked, sier Mejdell.

Stort marked
I dag kan Posten dekke halv-
parten av Sverige og rundt en 
tredjedel av Danmark, når det 
er snakk om vanlig brevpost. 
Men det er spesielt det nor-
diske logistikkmarkedet, på 
rundt 200 milliarder kroner, 
som lokker.

– Vi har 6–7 prosent av det 
markedet, og slik vi tenker er 
en mellomambisjon å øke til 
10 prosent.

– Hvorfor har dere valgt en 
slik strategi? Posten var vel i 
utgangspunktet tenkt å skulle 
sikre infrastruktur i Norge?

– Kundene etterspør et nor-
disk tilbud. Og ved at vi følger 
kundene, trygger vi virksom-
heten og står sterkere i kon-
kurransen med internasjonale 
selskaper som DHL, DSV, 
Schenker og TNT.

For konkurranse
Den norske Postens ekspan-
sjon i Norden har møtt mottil-

kurransen. Mejdell tror de vil 
kunne bli en merkbar konkur-
rent både innen brevpost og 
logistikk. Men det er en kon-
kurranse han hilser velkom-
men.

– Jeg tror grunnleggende 
på konkurranse og kan ikke 
se at postmarkedet er så spe-
sielt at det, som eneste om-
råde der næringslivet opere-
rer, skal være uten konkur-
ranse. I Sverige er en av ef-
fektene av at Posten har fått 
en konkurrent at Posten har 
måttet effektivisere seg. Jeg 
tror at en av årsakene til at 
vi i Norge er så gode som vi 
er, er at vi hele tiden har hatt 
det i bakhodet at vi en dag 
får konkurranse.

konkurransefaktoren. De vi-
ser til situasjonen i Tyskland, 
der liberaliseringen har blitt 
fulgt av kraftig svekking av 
postansattes vilkår, til et 
punkt der postansatte har pro-
blemer med å leve av lønna. 
Mejdell tror ikke det vil skje 
her.

– Skal vi lykkes i konkur-

ransen må vi være en helhet-

det i dag og som har en klar 
strategi for også å lykkes i 
framtiden. Jeg opplever at 
Posten er en attraktiv arbeids-
plass, hvor vi har et konstruk-
tivt samarbeid med fagfore-
ningene og en arbeidskultur 
preget av mangfold, omtanke 
for miljøet og sikkerhet på ar-
beidsplassen.

– Men vil ikke lønns- og ar-
beidsvilkår bli en konkurran-
sefaktor?

– Vårt konkurransefortrinn 
er at vi er den lokale spesialis-
ten. Vi kan Norge, og etter 
hvert også Danmark og Sveri-
ge. Det viktigste for oss ved en 
liberalisering er å ta vare på 
medarbeiderne, beholde volu-
met og vinne fordi vi har den 
beste kvaliteten Det får man

Posten vil erobr

OFFENSIV: Konsernsjef i Posten Norge, Dag Mejdell, ser for seg at Posten kan vokse seg store i Norden – til tross    

FAKTA

Posten Norge:
■ Posten Norge AS er et heleid 
statlig selskap. Posten ble 
opprettet i 1647 og har vært et 
aksjeselskap siden 2002.

■ I 2008 hadde selskapet 28,6 
milliarder kroner i inntekter og 
gikk med et overskudd på 361 
millioner kroner. Omsetningen 
i selskaper utenfor Norge var 
på 7,4 milliarder kroner.

■ Konsernsjef i Posten har 
siden 2006 vært Dag Mejdell. 
Mejdell er utdannet siviløko-
nom og var tidligere konsern-
sjef i Dyno Nobel ASA. Han 
sitter også i styrene til SAS, 
Orkla og Handelsbanken.

VIL UT: Konsernsjef i Posten Dag Mej-
dell frykter ikke den økte konkurransen 
EUs postdirektiv vil medføre. Han ser 
for seg Posten Norge som en stor aktør 
i Norden.

«Jeg tror grunn-
leggende på kon-
kurranse»

DAG MEJDELL, KONSERNSJEF I POSTEN NORGE

re Norden

man kan få økt bruk av kort-
tidsinnleid arbeidskraft, og 
krymping av stokken med fast 
ansatte?

– Vi har noen som er hel-
tidsansatt, noen deltidsansat-
te og noen vikarer. Og alle 
disse måtene å skaffe arbeids-

kraft på er akseptable og i 
henhold til norsk lov. Drive-
ren for sammensetningen når 
det gjelder fast ansatte og vi-
karer er hva kundene kjøper 
av tjenester. Vi er enig med 
Postkom at det skal være fl est 
mulig heltidsansatte i Posten, 
men er det ikke arbeid kan vi 
ikke ha folk ansatt. Mange av 
de som har deltidsjobb ønsker 
det fordi det passer deres si-
tuasjon.

– Så du tror ikke dere vil bli 
underbydd i konkurransen 
ved at man ansetter på litt 
dårligere forhold enn dere?

– Jeg vil ikke spekulere i 
hva konkurrenter vil gi av ar-
beidsvilkår.

Utestenging
Norge skal i utgangspunktet 
innføre EUs tredje postdirek-
tiv, som åpner for konkurran-
se også på brev under 50 gram, 
innen 2011. Men EØS-avtalen 
åpner for at man kan reserve-
re seg mot direktiver. Mejdell 
tror at Posten Norge kan bli 
møtt med utestenging fra de-
ler av postmarkedet i Norden 
om regjeringen går mot innfø-
ring av direktivet.

– Vi driver i konkurranse i 
Sverige og Danmark allere-
de, så potensielt vil det kun-
ne skape problemer for oss. 
Vi kan bli utestengt fra deler 
av markedet.

– Er det noe du frykter?
– Det er ikke noe jeg tenker 

på hver dag, men hvis man 
skulle velge å gjøre det på den 
måten så kan det være en kon-
sekvens for oss, da må vi vur-
dere hvor mye det vil ramme 
oss.

paalh@klassekampen.no

  for at Postkom er skeptiske.

Postens strategi for å ekspan-
dere utenlands og «utvikle og 
levere totalløysingar innanfor 
post, kommunikasjon og lo-
gistikk med Norden som hei-
memarknad» har blitt velsig-
net både fra regjering 
og storting, blant an-
net i en stortingsmel-
ding fra samferdsels-
minister Liv Signe 
Navarsete (Sp) fra 
2008

med å ha en stabil eier som 
kan fi nansiere deg som bedrift 
og sette inn kapital om det 
trengs, og som er langsiktig i å 
bygge en nordisk industribe-
drift.

– Men om Posten 
blir en vanlig bedrift i 
konkurranse med 
mange andre på post-
markedet, hvorfor 
skal dere være offent-
lige?

Soria Moria-erklæringer slår 
fast at Posten skal være et he-
leid statlig selskap.

Har staten i ryggen

Car

K
Tids
Abo
Sett 

Klassekampen 

7. juli 2009:

FAKTA

Postens strategi:
■ Konsernsjef i Posten Norge sa i Klasse-
kampen i går at Postens strategi er å bli et 
«nordisk post- og logistikkonsern». Posten har 
kjøpt mange selskaper i Sverige og Danmark 
de siste årene.
■ Han frykter at et norsk veto mot EUs tredje 
postdirektiv vil gjøre at Posten blir utestengt 
fra deler av markedet i Norden.
■ Postdirektivet vil åpne for fri konkurranse 
på all post under 50 gram. Fra før er det fri 
konkurranse på pakker og tyngre brev.

– Hvorfor roper Postens ledelse «ulv, ulv», 
når det er snakk om veto mot postdirek-
tivet? spør Jenny Klinge, medlem i Trans-
port- og kommunikasjonskomiteen på 
Stortinget for Sp.

– Vi har sagt ja til både trinn 1 og 2 av 
liberaliseringen. Jeg synes det er litt pessi-
mistisk å tro at EU skulle stenge oss ut om 
vi bruker reservasjonsretten mot det tredje 
postdirektivet.

Hun mener Posten bør konsentrere seg 

om «primæroppgavene».
– Utviklingen i Posten må i første rekke 

være innrettet mot å sikre gode tjenester 
i Norge. Når de ekspanderer, håper vi de 
gjør det på en fornuft ig måte.

Klinge tror det er mer robust å opprett-
holde monopol på brev under 50 gram, 
enn å ha statlig innkjøp av ulønnsomme 
posttjenester.

– Det er lettere å kutte en budsjettpost 
enn å endre systemet, sier hun.  ■■

Sp: – Mejdell roper «ulv»

POSTEN
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er veto mot postdirektivet, sier han.
– Mejdell sier at store kunder etterspør at 

Posten har et nordisk nedslagsfelt. Har han 
ikke et poeng?

– Som en markedsliberal direktør som 
ønsker at hans konsern skal vinne i den 
frie konkurransen, argumenterer han lo-
gisk. Men da blir samfunnsoppgaven til 
Posten uinteressant. Prisen vil være økt 
sykefravær og uførepensjonering, og ut-

støting av alle andre enn de raskeste og 
friskeste.

Statlig støtte
Til Klassekampen sa Mejdell seg svært for-
nøyd med det han opplevde som full støtte 
fra Stortinget og regjeringen til Postens ek-
spansjonsstrategi. Lysbakken bekreft er at de 
ikke har gått mot Postens oppkjøp av under-
selskaper i Sverige og Danmark.

– Men det er noe helt annet enn det po-
litiske spørsmålet om postdirektivet. Det 
er ingen automatikk i at siden posten eier 
et selskap i Sverige, så må vi liberalisere i 
Norge, sier han.  ■■

REFSER: – Mejdell tenker 
bare forretning, og tar ikke 
samfunnsansvar, raser Post-
kom-leder Odd Christian 
Øverland.
■■ Pål Hellesnes

Det er konsernsjef i Posten Norge AS, Dag 
Mejdells uttalelser til Klassekampen om 
EUs tredje postdirektiv som får Øverland 
til å se rødt.

– Dag Mejdell framstår som ideolog, ikke 
som bedrift sleder. Han framstår som at han 
tror at markedet regulerer seg selv. Det er en 
tankegang mange har brent seg på de siste 
årene, sier han til Klassekampen.

Skattefi nansiert
Kjernen i konfl ikten mellom Mejdell og 
Øverland er synet på EUs tredje postdirek-
tiv. Direktivet vil åpne for full konkurranse 
på brev på 50 gram eller mindre. Postkom 
har gjort det til sin fl aggsak å få regjeringen 
til å benytte reservasjonsretten i EØS-avta-
len mot direktivet. Men i intervjuet i Klasse-
kampen sa Mejdell tydelig fra at han ikke ser 
på konkurransen som et problem, snarere 
tvert om:

«Jeg tror grunnleggende på konkurranse, 
og kan ikke se at postmarkedet er så spesielt 
at det, som eneste område der næringslivet 
opererer, skal være uten konkurranse,» sa 
Mejdell. Han mener at så lenge staten sørger 
for fi nansiering av ulønnsomme tjenester, 
som postombæring i distriktene, vil ikke di-
rektivet føre til svekkelse av servicetilbudet 
fra Posten.

– Hvorfor skal man bruke to milliarder 
på post til Loppa og Tjøtta, når det kan gjø-
res på andre måter, spør Øverland.

– Det betyr jo milliarder mindre skatte-
penger til veier, skole, helse eller andre tiltak.

Flere partier, også blant dem som støtter 
innføring av direktivet i Norge, som Høyre, 
har lovet å sørge for nettopp slik fi nansier-
ing. Men Øverland fester ikke mye lit til de 
lovnadene.

Samfunnsansvar
Åtte av ti ordførere sa i en nylig publisert un-
dersøkelse at de ønsket å utsette eller stoppe 
direktivet. Meningsmålinger har også vist 
fl ertall i folket mot direktivet. Øverland me-
ner Mejdell ikke kan ignorere dette.

– En mann som skal lede en statsbedrift  
som skal levere tjenester til folket kan ikke 
fristille seg, det synes ikke jeg han tar inn 
over seg. Posten skal levere tjenester for 
at andre skal kunne leve, bo og arbeide i 
landet. Det er villet politikk i Norge. Men 
Mejdell sier han vil drive butikk, og så får 
staten ta ansvar for alt annet. Det er å løpe 
fra samfunnsansvaret.

– Mejdell argumenterer med at kundene 
forholder seg til Norden som et enhetlig mar-
ked, og da må Posten følge etter dette. Har 
han ikke et poeng?

– Det fi nnes ikke et nordisk brevpost-
marked. Det grenseoverskridende brevvo-
lumet er ikke stort nok til å etablere noe 

slikt, og det vil det heller aldri bli. De som 
vil inn i markedet må se de nasjonale mar-
kedene hver for seg, og vinne hver for seg. 
På logistikkspørsmålet kan det være noe an-
nerledes, men det har ingenting med det 
tredje postdirektivet å gjøre.

Sosial dumping
Et annet sentralt argument for de postan-
satte har vært frykten for svekkede lønns- 
og arbeidsvilkår. Mejdell hevdet i Klasse-
kampen at dette neppe ville bli et problem. 
«Skal vi lykkes i konkurransen må vi være 
en helhetlig og god arbeidsgiver,» sa han. 
Øverland mener Mejdell ser bort fra at det 
allerede har blitt press på arbeidsvilkårene.

– Posten har hatt en avtale med utkjø-
ring av varer for Ikea. Nå er det datter-
selskapet Bring som sitter på det. Og de 
har begynt å bruke kontraktører. De tar 
arbeidsoppgaver vekk fra fast ansatte med 
gode vilkår, over til folk som løper all risiko 
selv, og mangler sikkerhetsnett ved sykdom 
eller skade.

Støtte fra transport
Transportarbeiderforbundet har rykket ut 
med full støtte til Postkoms arbeid mot kon-
traktørbruk i Bring. I en uttalelse sier for-
bundets landsutvalg i Bring logistics at de er 
«opprørt over at Posten Norge driver sosial 
dumping».

– Det er mye dårligere vilkår i Bring ex-
press, som har tatt over Ikea-transporten, 
enn i Posten, sier leder av landsutvalget 
Svein Th omassen til Klassekampen.

– Jeg tror man vil se fl ere eksempler på at 
eierne fl ytter tjenester til dit de kan gjøre det 
billigst framover.

Th omassen peker på at Postens undersel-
skaper opererer i ulike tariff områder.

– Man får en salig blanding av tariff or-
hold, og det er mange kryssende 
virksomheter innenfor Posten-

Postkom går ut mot Posten-sjef Dag Mejdell:

– Ta samfunnsansvar
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REFSER: – Mejdell 
tenker bare forret-
ning, og tar ikke 
samfunnsansvar, 
raser Postkom-le-
der Odd Christian 
Øverland.

POSTEN
Av Pål Hellesnes

Det er konsernsjef i Posten 
Norge AS, Dag Mejdells utta-
lelser til Klassekampen om 
EUs tredje postdirektiv som 
får Øverland til å se rødt.

– Dag Mejdell framstår som 
ideolog, ikke som bedriftsle-
der. Han framstår som at han 
tror at markedet regulerer seg 
selv. Det er en tankegang 
mange har brent seg på de sis-
te årene, sier han til Klasse-
kampen.

Skattefi nansiert
Kjernen i konfl ikten mellom 
Mejdell og Øverland er synet 
på EUs tredje postdirektiv. Di-
rektivet vil åpne for full kon-
kurranse på brev på 50 gram 
eller mindre. Postkom har 
gjort det til sin fl aggsak å få 
regjeringen til å benytte reser-
vasjonsretten i EØS-avtalen 
mot direktivet. Men i inter-
vjuet i Klassekampen sa Mej-
dell tydelig fra at han ikke ser 
på konkurransen som et pro-
blem, snarere tvert om:

«Jeg tror grunnleggende på 
konkurranse, og kan ikke se 
at postmarkedet er så spesielt 
at det, som eneste område der 
næringslivet opererer, 
skal være uten kon-
kurranse,» sa Mejdell. 
Han mener at så lenge 
staten sørger for fi -
nansiering av ulønn-
somme tjenester, som 
postombæring i dis-
triktene, vil ikke di-
rektivet føre til svek-
kelse av servicetilbu-
det fra Posten.

– Hvorfor skal man bruke to 
milliarder på post til Loppa og 
Tjøtta, når det kan gjøres på 
andre måter, spør Øverland.

– Det betyr jo milliarder 
mindre skattepenger til veier, 
skole, helse eller andre tiltak.

Flere partier, også blant 
dem som støtter innføring av 
direktivet i Norge, som Høyre, 
har lovet å sørge for nettopp 
slik fi nansiering. Men Øver-
land fester ikke mye lit til de 
lovnadene.

Samfunnsansvar
Åtte av ti ordførere sa i en ny-
lig publisert undersøkelse at 
de ønsket å utsette eller stop-
pe direktivet. Meningsmålin-
ger har også vist fl ertall i fol-
ket mot direktivet. Øverland 

mener Mejdell ikke kan igno-
rere dette.

– En mann som skal lede 
en statsbedrift som skal le-
vere tjenester til folket kan 
ikke fristille seg, det synes 
ikke jeg han tar inn over seg. 
Posten skal levere tjenester 
for at andre skal kunne leve, 
bo og arbeide i landet. Det er 
villet politikk i Norge. Men 
Mejdell sier han vil drive bu-
tikk, og så får staten ta an-
svar for alt annet. Det er å 
løpe fra samfunnsansvaret.

– Mejdell argumenterer med 
at kundene forholder seg til 
Norden som et enhetlig mar-
ked, og da må Posten følge et-
ter dette. Har han ikke et po-
eng?

– Det fi nnes ikke et nordisk 
brevpostmarked. Det 
grenseoverskridende
brevvolumet er ikke 
stort nok til å etablere 
noe slikt, og det vil 
det heller aldri bli. De 
som vil inn i marke-
det må se de nasjona-
le markedene hver for 
seg, og vinne hver for 
seg. På logistikk-
spørsmålet kan det 

være noe annerledes, men det 
har ingenting med det tredje 
postdirektivet å gjøre.

Sosial dumping
Et annet sentralt argument 
for de postansatte har vært 
frykten for svekkede lønns- 
og arbeidsvilkår. Mejdell hev-
det i Klassekampen at dette 
neppe ville bli et problem. 
«Skal vi lykkes i konkurran-
sen må vi være en helhetlig og 
god arbeidsgiver,» sa han. 
Øverland mener Mejdell ser 
bort fra at det allerede har blitt 
press på arbeidsvilkårene.

– Posten har hatt en avtale 
med utkjøring av varer for 
Ikea. Nå er det datterselska-
pet Bring som sitter på det. 
Og de har begynt å bruke kon-

traktører. De tar arbeidsopp-
gaver vekk fra fast ansatte 
med gode vilkår, over til folk 
som løper all risiko selv, og 
mangler sikkerhetsnett ved 
sykdom eller skade.

Støtte fra transport
Transportarbeiderforbundet 
har rykket ut med full støtte 
til Postkoms arbeid mot kon-
traktørbruk i Bring. I en utta-
lelse sier forbundets landsut-
valg i Bring logistics at de er 
«opprørt over at Posten Norge 
driver sosial dumping».

– Det er mye dårligere vil-
kår i Bring express, som har 
tatt over Ikea-transporten, 
enn i Posten, sier leder av 
landsutvalget Svein Thomas-
sen til Klassekampen.

– Jeg tror man vil se fl ere 
eksempler på at eierne fl ytter 
tjenester til dit de kan gjøre 
det billigst framover.

Thomassen peker på at Pos-
tens underselskaper opererer 
i ulike tariffområder.

– Man får en salig blanding 
av tarifforhold, og det er man-
ge kryssende virksomheter 
innenfor Posten-konsernet.

– Burde et hundre prosents 

statseid selskap som Posten 
Norge avstå fra tariffhopping 
og sosial dumping?

– Selvfølgelig burde man 
kunne forvente det. Men sam-
tidig er det noen naturlover 
her – krav til avkastning og 
lønnsomhet – som gjør at le-
delsen vrir og vrenger på or-
ganiseringen for å få over-
skudd.

– Hva burde staten som eier 
gjøre?

– Det er generalforsamlin-
gen, samferdselsminister 
Liv Signe Navarsete, som 
har øverste myndighet. Jeg 
synes hun bør ta for seg hvor-
dan selskapet driftes.

Konfl ikt
Transportarbeiderforbundet 
og Postkom har hatt en kon-
fl ikt om hvem som har orga-
nisasjonsrett i noen av Pos-
tens underselskaper. Så langt 
har Postkom trukket det leng-
ste strået internt i LO.

– Er det et problem at dere 
krangler forbundene imellom, 
mens arbeidsvilkårene er un-
der press?

– Det er klart det er et pro-
blem. Men i forhold til sosial 

dumping er det ingen uenig-
het mellom oss og Postkom. 
Men så lenge man har for-
skjellige tariffavtaler er det 
ikke til å unngå at sosial dum-
ping forekommer.

paalh@klassekampen.no

Postkom går ut mot Posten-sjef Dag Mejdell:

– Ta samfunnsansvar

Dag Mejdell

OPPRØRT: Postkom-leder Odd Christian Øverland er sterkt kritisk til sin egen sjef, Dag Mejdell.  FOTO: LINDA BOURNANE ENGELBERTH

FAKTA

Strid om Posten:
■ I et intervju i Klassekampen 
mandag 6. juli sa konsernsjef 
Dag Mejdell i Posten Norge AS 
at deres strategi var å bli et 
nordisk post- og logistikkon-
sern. Han fryktet at et veto mot 
EUs postdirektiv ville medføre 
at Posten ble utestengt fra 
deler av 
markedet i 
Sverige og 
Danmark.

■ I etterkant 
har Mejdell 
fått kraftig 
kritikk blant 
annet fra 
SVs nestle-
der Audun 
Lysbakken, 
som tirsdag hevdet at Mejdell 
var preget av «markedsliberal 
ideologi».

– Sosial dumping er neste ut-
viklingssteg i større deler av 
posten-konsernet om 
Mejdell & co ikke blir 
stoppet av en kombi-
nasjon av fagbevegel-
se og politiske vedtak. 
Om vi kommer inn på 
Stortinget, vil vi frem-
me forslag om at Pos-
ten skal pålegges å 
slutte med sosial 
dumping, sier Erling 
Folkvord i Rødt til 
Klassekampen.

– Dessverre trengs et slikt 
vedtak fordi regjeringen har 

tillatt at statseide posten har 
blitt omdannet til et tradisjo-

nelt markedsliberalt 
konsern.

Mejdell sa i inter-
vjuet med Klasse-
kampen at Posten er 
opptatt av å holde seg 
innenfor gjeldende 
lover og regler i sin 
ansettelsespolitikk.
Folkvord mener det 
ikke er nok.

– I en situasjon der 
norsk lovgivning blir under-
lagt EU-regleverk er det mye 
sosial dumping som ikke er i 

strid med norsk lov. Vilkårene 
sjåførene leies inn på i Bring 
er ett eksempel.

Han ønsker å snu utviklin-
ga i Posten Norge.

– For bare 15 år siden var 
posten et samfunnsforetak 
med samfunnsmessig formål. 
Nå er det blitt et markedsfore-
tak med omsetning på 29 mil-
liarder. Datterselskapene til 
Posten er statlig eid, men det 
er ikke til hinder for outsour-
cing, sosial dumping og annen 
profi ttstyring.

Vil ha vedtak mot sosial dumping

Erling 
Folkvord, Rødt

Klassekampen 
7. juli

Klasse-

kampen 

9. juli 2009:

 »

FAKTA

Strid om Posten:
■ I et intervju i Klassekampen mandag 6. juli 
sa konsernsjef Dag Mejdell i Posten Norge AS 
at deres strategi var å bli et nordisk post- og 
logistikkonsern. Han fryktet at et veto mot 
EUs postdirektiv ville medføre at Posten ble 
utestengt fra deler av markedet i Sverige og 
Danmark.
■ I etterkant har Mejdell fått kraftig kritikk 
blant annet fra SVs nestleder Audun Lysbak-
ken, som tirsdag hevdet at Mejdell var preget 
av «markedsliberal ideologi».

POSTEN
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konsernet.
– Burde et hundre prosents stats-

eid selskap som Posten Norge avstå fra tariff -
hopping og sosial dumping?

– Selvfølgelig burde man kunne forvente 
det. Men samtidig er det noen naturlover 
her – krav til avkastning og lønnsomhet 
– som gjør at ledelsen vrir og vrenger på 
organiseringen for å få overskudd.

– Hva burde staten som eier gjøre?
– Det er generalforsamlingen, samferd-

selsminister Liv Signe Navarsete, som har 
øverste myndighet. Jeg synes hun bør ta 
for seg hvordan selskapet drift es.

Konfl ikt
Transportarbeiderforbundet og Postkom 
har hatt en konfl ikt om hvem som har or-
ganisasjonsrett i noen av Postens undersel-
skaper. Så langt har Postkom trukket det 
lengste strået internt i LO.

– Er det et problem at dere krangler for-
bundene imellom, mens arbeidsvilkårene er 
under press?

– Det er klart det er et problem. Men 
i forhold til sosial dumping er det ingen 
uenighet mellom oss og Postkom. Men så 

lenge man har forskjellige tariff avtaler er det 
ikke til å unngå at sosial dumping forekom-
mer.  ■■

– Sosial dumping er neste utviklingssteg i 
større deler av posten-konsernet om Mej-
dell & co ikke blir stoppet av en kombina-
sjon av fagbevegelse og politiske vedtak. 
Om vi kommer inn på Stortinget, vil vi 
fremme forslag om at Posten skal pålegges 
å slutte med sosial dumping, sier Erling 
Folkvord i Rødt til Klassekampen. 

– Dessverre trengs et slikt vedtak fordi 
regjeringen har tillatt at statseide posten 
har blitt omdannet til et tradisjonelt mar-
kedsliberalt konsern.

Mejdell sa i intervjuet med Klassekampen 
at Posten er opptatt av å holde seg innenfor 
gjeldende lover og regler i sin ansettelsespo-

litikk. Folkvord mener det ikke er nok.
– I en situasjon der norsk lovgivning 

blir underlagt EU-regleverk er det mye so-
sial dumping som ikke er i strid med norsk 
lov. Vilkårene sjåførene leies inn på i Bring 
er ett eksempel.

Han ønsker å snu utviklinga i Posten 
Norge.

– For bare 15 år siden var posten et 
samfunnsforetak med samfunnsmessig 
formål. Nå er det blitt et markedsforetak 
med omsetning på 29 milliarder. Datter-
selskapene til Posten er statlig eid, men det 
er ikke til hinder for outsourcing, sosial 
dumping og annen profi ttstyring.  ■■

Vil ha vedtak mot sosial dumping»

■■ Svenn Arne Lie

Postleveranser kommer til å bli et 
viktig stridstema i tida framover. Det pres-
ses nå på for at Norge, for første gang, skal 
legge ned veto mot et EU-direktiv som på-
legger Norge å konkurranseutsette Posten. 
Om dette skjer avhenger av at folk får vite 
om det. Kort fortalt så er dette saken. EU har 
vedtatt det som kalles Postdirektiv nummer 
3. Det betyr i all enkelhet at medlemslande-
ne, også Norge gjennom EØS, forplikter seg 
til å konkurranseutsette frakt av brevpost 
under 50 gram. Fra før har Norge imple-
mentert EUs Postdirektiv 1 og 2 som omfat-
ter konkurranseutsetting av frakt og leve-
ring av brevpost og pakker over 50 gram. 

Essensen er at EU mener det er brudd 
på konkurransereglene å ha lik pris på all 
brevpost innad i Norge. Argumentet er at 
kostnadene på denne måten ikke følger det 
enkelte produktet. Det koster mer å frakte 
et brev i Gudbrandsdalen enn det prisen 
tilsier i dag, mens brevene i Oslo koster 
mindre. Ifølge EU er dette subsidiering og 

det er ulovlig. Oslofolkene skulle betalt enda 
mindre for sitt brev, mens dølene egentlig 
skulle betalt mye mer. Løsningen er å kon-
kurranseutsette tjenesten. EUs postdirektiv 
fj erner dermed hele inntektsgrunnlaget for 
Posten, som gjør at de videre ikke er i stand 
til å opprettholde postleveransene der det 
ikke er bedrift søkonomisk lønnsomt. Det 
er liten tvil om at denne konkurranseutset-
tingen av posttjenester vil føre til dårligere 
og dyrere tilbud, spesielt i Distrikts-Norge, 
fordi det er ikke bedrift søkonomisk lønn-
somt å drive med dette på dagens nivå der 
det er lange avstander og få folk. Volumet 
blir rett og slett ikke stort nok. For nærings-
livet og enkeltpersoner på bygdene vil dette 
bety store ekstrautgift er for å få tilgang på en 
nødvendig infrastrukturtjeneste som i dag 
er billig og koster det samme over hele lan-
det. Ved en konkurranseutsetting vil noen 
aktører komme inn og skumme fl øten av 
de lønnsomme postleveransene, mens Pos-
ten blir sittende igjen med de ulønnsomme 
tjenestene i Distrikts-Norge. Snever mar-
kedsøkonomisk forståelse slår knockout på 
sunn fornuft .

Det merkverdige og mest interessante 
i denne sammenhengen er hvordan myn-
dighetene prøver å sno seg unna denne 
problemstillingen. Et veto mot EU-direkti-
vet sitter svært langt inne. Løsningen som 
disse heller foreslår, er at de posttjenestene 
som i dag er ulønnsomme, det vil i praksis 
si all postleveranse utenfor Osloregionen, 
skal fi nansieres av staten, og så skal resten 
konkurranseutsettes. Og hvem er det som 
ender opp med regningen for dette? Jo, det 
er meg og deg. Prinsippet om konkurran-
seutsetting av Posten er visst så viktig at 
politikerne er villige til å betale opp mot en 
milliard kroner i året for det. Forstå det den 
som kan. Hvorfor skal vi betale for noe som 
i dag er sjølfi nansiert i et monopol? Er det 
så viktig å ivareta det frie markedet, sjøl om 
det ikke fungerer til å levere gode og billige 
posttjenester over hele Norge? 

I sin iver etter å tilfredsstille EU-krav, 
«markedstilpasse» off entlig sektor og spa-
re penger, har norske politikere ingenting 
imot å iverksette en meningsløs konkur-
ranseutsetting av Posten for så å sende reg-
ningen til deg. Dette er nok et eksempel på 
«skattefi nansiert konkurranseutsetting» av 
off entlige tjenester. Det er du og jeg gjen-
nom skatteseddelen som skal betale ekstra 
for at en tjeneste som i dag er sjølfi nansiert 
i et monopol, skal konkurranseutsettes slik 
at noen få selskaper kan hente ut enorme 
profi tter på å ta seg av postleveransene i 
bynære strøk. Ansvaret for postleveransene 
i distriktene skal betales for over skatte-
seddelen av deg. Penger overføres fra sam-
funnsnyttige tiltak for fellesskapet til pro-
fi tter til noen få i det private næringslivet. 
Posten er til salgs, men det er du som skal 
betale. ■■

Det er du som skal betale 
når Posten skal konkurranse-
utsettes.

Postbud 
til salgs
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■ Med jevne mellomrom velger 
enkelte aviser å benytte sine spal-
ter til å på redaksjonell plass rekla-
mere for at Kari og Ola Nordmann 
bør plassere sine sparepenger i 
det internasjonale aksjemarkedet. 
Siste eksempel er Verdens Gang, 
som brukte hele forsida mandag på 
å utbasunere beskjeden «Kjøp fond 
nå». Argumentet er at «aksjefond 
knuser bankene», og at det er spe-
sielt gunstig å investere i aksjefond 
nå, siden børskursene har sunket 
den siste tida, etter en «euforisk 
vårsesong».

■ Det er tre grunner til at vi fi nner 
en slik voldsom propagandering for 
storstilt aksjespekulasjon proble-
matisk. For det første underspiller 
man den til dels betydelige risikoen 
man som enkeltperson tar ved å 
plassere oppsparte midler i aksje-
fond. Samtlige aksjefond har i løpet 
av de siste 12 månedene gått på 
store tap, gjerne opp i 30 prosent. I 
klartekst betyr det at om du hadde 
plassert 100.000 i aksjer for ett år 
siden, hadde du hatt 70.000 nå. Det 
fi nnes nemlig ingen garanti for inn-
skudd i aksjefond, i motsetning til 
for bankinnskudd. Enkelte tror at 
aksjekursene er dømt til evig vekst, 
og at det derfor alltid vil lønne seg. 
Da ser man bort fra at hele marke-
der kan gå over ende. Det andre 
problemet er at man ved å investere 
i aksjemarkedene binder sin egen 
økonomiske lykke til velværet til 
den internasjonale fi nansspekula-
sjonsøkonomien. I beste fall betyr 
dette at man blir avhengig, for egen 
vinnings skyld, av hvor fl inke mul-
tinasjonale selskaper er til å tyne 
utbytte av sine ansatte, for eksem-
pel i Kina eller India. I verste fall 
blir man avhengig av rein spekula-
tiv virksomhet, av typen som nylig 
destabiliserte hele verdensøkono-
mien.

■ Her ligger også det tredje, og 
kanskje viktigste problemet med 
aksje-euforien VG gjør seg til tals-
personer for. Finanskrisa som nå 
skyller over hele verden har som 
en av sine årsaker at rein fi nansiell 
spekulasjonsvirksomhet på globalt 
nivå har vokst inn i fantasiens stør-
relsesordener, hinsides hva realø-
konomien kan bære. Vi spør oss om 
det er norske avisers oppgave å få 
folk i Norge til å sprøyte mer bensin 
inn i systemet som har satt verden 
i brann.
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Doonesbury
av G.B. Trudeau

Tour de France rullet av gårde mot 
en dramatisk avslutning, og presi-
dent François Mitterrand sto som 
vert for 200 årsfeiringen av Den 
franske revolusjonen. I dag er det 
20 år siden presidenten avduket 
«sitt» monument i den franske ho-
vedstaden, La Grande Arche de la 

Fraternité i forretnings- og 
bankstrøket La Défense.

Den danske arkitekten 
Johann Otto von Speckel-
sen vant med sitt moderne 
utkast av Triumfbuen, 
med vekt på humanisme 
framfor militære seire. 
Byggingen startet i 1982 
og ble fullført av Speckel-
sens medarbeider, franske 
Paul Andreu, da Speckelsen døde i 
1987.

Bygget er en kube: 110 meter 

høyt, 108 meter bredt og 
112 meter dypt, et forsøk 
på å skape en fi rdimensjo-
nal hyperkube i glass og 
Carrara-marmor. Fire pa-
noramaheiser førte besø-
kende til 35. etasje og et 
blikk over den historiske 
aksen i Paris fra Louvre til 
Triumfbuen der Greg Le-
Mond (USA) kunne trium-

fere på siste etappe, åtte sekunder 
foran franske Laurent Fignon etter 
siste tempoetappe. PMJ

Uten revolusjonsnostalgi

14. JULI
Kalenderen

Grande Arche

Postleveranser kommer til å bli et 
viktig stridstema i tida framover. 
Det presses nå på for at Norge, for 
første gang, skal legge ned veto 
mot et EU-direktiv som pålegger 
Norge å konkurranseutsette 
Posten. Om dette skjer avhenger 
av at folk får vite om det. Kort 
fortalt så er dette saken. EU har 
vedtatt det som kalles Postdirektiv 
nummer 3. Det betyr i all enkelhet 
at medlemslandene, 
også Norge gjennom 
EØS, forplikter seg 
til å konkurranseut-
sette frakt av 
brevpost under 50 
gram. Fra før har 
Norge implementert 
EUs Postdirektiv 1 
og 2 som omfatter konkurranseut-
setting av frakt og levering av 
brevpost og pakker over 50 gram. 

Essensen er at EU mener det er 
brudd på konkurransereglene å ha 
lik pris på all brevpost innad i 
Norge. Argumentet er at kostna-
dene på denne måten ikke følger 
det enkelte produktet. Det koster 
mer å frakte et brev i Gudbrands-
dalen enn det prisen tilsier i dag, 
mens brevene i Oslo koster 
mindre. Ifølge EU er dette subsidi-
ering og det er ulovlig. Oslofolkene 

skulle betalt enda mindre for sitt 
brev, mens dølene egentlig skulle 
betalt mye mer. Løsningen er å 
konkurranseutsette tjenesten. EUs 
postdirektiv fjerner dermed hele 
inntektsgrunnlaget for Posten, 
som gjør at de videre ikke er i 
stand til å opprettholde postleve-
ransene der det ikke er bedriftsø-
konomisk lønnsomt. Det er liten 
tvil om at denne konkurranseutset-
tingen av posttjenester vil føre til 
dårligere og dyrere tilbud, spesielt 
i Distrikts-Norge, fordi det er ikke 
bedriftsøkonomisk lønnsomt å 
drive med dette på dagens nivå der 
det er lange avstander og få folk. 
Volumet blir rett og slett ikke stort 
nok. For næringslivet og enkeltper-
soner på bygdene vil dette bety 
store ekstrautgifter for å få tilgang 
på en nødvendig infrastrukturtje-
neste som i dag er billig og koster 
det samme over hele landet. Ved en 

konkurranseutsetting vil noen 
aktører komme inn og skumme 
fl øten av de lønnsomme postleve-
ransene, mens Posten blir sittende 
igjen med de ulønnsomme tjenes-
tene i Distrikts-Norge. Snever 
markedsøkonomisk forståelse slår 
knockout på sunn fornuft.

Det merkverdige og mest interes-
sante i denne sammenhengen er 
hvordan myndighetene prøver å 
sno seg unna denne problemstil-
lingen. Et veto mot EU-direktivet 
sitter svært langt inne. Løsningen 

som disse heller foreslår, er at de 
posttjenestene som i dag er 
ulønnsomme, det vil i praksis si all 
postleveranse utenfor Osloregio-
nen, skal fi nansieres av staten, og 
så skal resten konkurranseutset-
tes. Og hvem er det som ender opp 
med regningen for dette? Jo, det er 
meg og deg. Prinsippet om 
konkurranseutsetting av Posten er 
visst så viktig at politikerne er 
villige til å betale opp mot en 
milliard kroner i året for det. 
Forstå det den som kan. Hvorfor 
skal vi betale for noe som i dag er 
sjølfi nansiert i et monopol? Er det 
så viktig å ivareta det frie marke-
det, sjøl om det ikke fungerer til å 
levere gode og billige posttjenester 
over hele Norge? 

I sin iver etter å tilfredsstille EU-
krav, «markedstilpasse» offentlig 
sektor og spare penger, har norske 
politikere ingenting imot å iverk-
sette en meningsløs konkurranse-
utsetting av Posten for så å sende 
regningen til deg. Dette er nok et 
eksempel på «skattefi nansiert 
konkurranseutsetting» av offent-
lige tjenester. Det er du og jeg 
gjennom skatteseddelen som skal 
betale ekstra for at en tjeneste som 
i dag er sjølfi nansiert i et monopol, 
skal konkurranseutsettes slik at 
noen få selskaper kan hente ut 
enorme profi tter på å ta seg av 
postleveransene i bynære strøk. 
Ansvaret for postleveransene i 
distriktene skal betales for over 
skatteseddelen av deg. Penger 
overføres fra samfunnsnyttige 
tiltak for fellesskapet til profi tter til 
noen få i det private næringslivet. 
Posten er til salgs, men det er du 
som skal betale.

Svenn Arne Lie
svennal@klassekampen.no

FOKUS
Svenn Arne Lie

Postbud til salgs

«Nok et eksempel på 
skattefi nansiert kon-
kurranseutsetting»

Det er du som skal betale når Posten skal konkurranseutsettes.

Klassekampen 
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■■ George Monbiot

Dette er det bankene har lært oss: Når 
du ser noe unødig komplisert, vet du be-
standig at noen blir svindlet. Så vær tålmo-
dig med meg denne gangen.

I april ble avtalen for å utvide M25 (mot-
orveiringen rundt London) sluttforhandlet. 
Anleggsarbeidene måtte begynne innen ut-
gangen av måneden for at veien skulle være 
klar til OL i 2012. De nye feltene skal byg-
ges og drives av private selskaper under en 
avtale verdt 5 milliarder pund (om lag 50 
milliarder kroner). Det er den nest største 
kontrakten noensinne for off entlig-privat 
samarbeid (OPS), eller «privatfi nansini-
tiativ» som det heter i Storbritannia. Og den 
aller største svindelen.

Under OPS bygger private selskaper of-
fentlig infrastruktur – veier, bruer, skoler, 
sykehus, fengsler og alt det andre – og leier 
det så tilbake til staten i 25–30 år. Over 800 
avtaler har blitt undertegnet siden ordnin-
gen ble lansert i 1992. De forplikter skat-
tebetalerne til framtidige utgift er på rundt 
215 milliarder pund.

Regjeringen sier at fordi private selskaper 
er mer eff ektive enn staten, er OPS billigere 
enn å utføre det samme arbeidet off entlig. 
Og det er det – om en godtar Herr Browns 
prokuratorknep.

Alle OPS-prosjekter må prøves mot en 
målestokk ved navn «tilsvarende kostnad i 
off entlig sektor». Det ser greit ut: Regn ut 
hvor mye det ville ha kostet å bygge det på 
konvensjonelt vis, sammenlikn dette med 
OPS-kostnaden, og gå privat hvis det er bil-
ligst. Men det er ikke slik det fungerer.

Da Labour kom til makta i 1997 fortalte 
de embetsverket at det ikke kom til å fi nnes 
alternativer til OPS. «Når det er en begren-
set mengde off entlig kapital tilgjengelig, 
som det er», kunngjorde helseminister Alan 
Milburn, «er det OPS eller niks». Etter 12 år 
er politikken den samme. I en e-post som 
oppsummerte et møte med nåværende hel-
seminister Alan Johnson i januar heter det 
at «OPS har alltid vært helsevesenets ‘plan 
A’ for å bygge nye sykehus ... Det var aldri 
noen ‘plan B’.» Hvis du søker om off entlige 
midler vil du ikke få dem – for å bygge et 
nytt sykehus eller en skole eller et fengsel, 
må du OPSe det.

Men budet må fortsatt vise at privat fi -
nansiering slår tilsvarende kostnad i off ent-
lig sektor. Som Jeremy Colman, daværende 

assisterende riksrevisor, påpekte: «Hvis 
svaret er galt får du ikke prosjektet ditt. Så 
svaret viser seg sjelden å være galt.» Noen av 
anslagene som blir brukt er, sier han, «søp-
pel fra ende til annen» og «fullstendig ir-
relevante».
 Så hvordan produserer en rett svar? Ved 
å kostnadsføre risikoen rett. Når private sel-
skaper tar på seg et OPS-prosjekt, sies det at 
de tar på seg risikoen som staten ellers ville 
ha båret. Denne risikoen har en pris, som vi-
ser seg å være svært følsom for hvilket utfall 
en ønsker seg. En artikkel i British Medical 
Journal viser at før risikokostnaden ble reg-
net inn, ville de nye sykehusanleggene som 
forskerne studerte ha blitt bygd langt billige-
re med off entlige midler. Når den «risikoen» 
ble kalkulert inn, vippet de alle motsatt vei, i 
fl ere tilfeller med mindre enn 0,1 prosent.

Storbritannias OPS-snyteri ville få 
camorraen til å harke i grappaen sin. Ei bru 
fra fastlandet til Skye 
som ikke burde kos-
tet mer enn 15 mil-
lioner pund, svidde 

lokalbefolkningen 
og skattebetalerne 
for 93,6 millioner. 
Et sykehusprosjekt i 
Coventry ble mani-
pulert av helsesjefene 
for å tiltrekke seg pri-
vat kapital. Byens to 
sykehus skulle vært 
pusset opp av off entlig sektor for 30 millio-
ner pund. I stedet ble de revet og det ene ble 
bygd opp igjen for 410 millioner. For å til-
trekke seg investorer til Norfolk og Norwich 
universitetssykehus, la Helsedepartementet, 
på instruks fra Finansdepartementet, inn 
en 95 millioner pund godbit i kontrakten. 
Selskapene som bygget de åtte første OPS-
veianleggene i Storbritannia har sopt inn en 
årlig profi tt på 68 prosent. Men dette er ennå 
ikke det verste.

I likhet med sykehuset i Coventry ser 
utvidelsen av M25 ut til å ha blitt konstru-
ert for å gi maksimal profi tt til konsernene. 
Campaign for Better Transport påpeker 
at om hele prosjektet hadde brukt eksiste-
rende veiskuldre i stedet for å bygge nye 
felt, ville totalkostnaden vært 478 millioner 
pund, ikke 5 milliarder. Fordi kontrakten 
er så langsiktig og prisen for å bryte den er 
så høy, vil dette prosjektet binde oss fast i 
eksisterende transportmønstre: Hvis regje-

ringen en gang i framtida prøver å svare på 
klimaendringer eller oljemangel ved å endre 
reisemønstrene våre, vil den måtte betale 
en sviende mulkt til selskapene som utvidet 
veien. Alt dette er helt normalt for slike kon-
trakter. Men det er mer.

Regjeringen forteller oss som vanlig så 
lite den kan. Men Transportdepartementet 
har innrømmet at for at prosjektet skal være 
levedyktig kan det bli nødt til å gripe inn 
med en redningspakke til M25-konsortiet. 
Noen rapporter antyder at for å sørge for 
at konsortiet forblir betalingsdyktig gjen-
nom byggefasen av kontrakten, som er verdt 
1280 millioner pund, vil staten måtte låne 
det 400 millioner. Den europeiske investe-
ringsbanken har allerede lovt 500 millioner 
pund, som også er skattebetalernes penger. 
Dette privatfi nansinitiativet krever ikke mye 
privat fi nans, eller initiativ.

Hvis staten garanterer prosjektet vil 
brorparten av risikoen havne hos skattebe-
talerne, stikk i strid med det som var hensik-
ten med OPS. Men bankene som fi nansierer 
OPS-prosjektene har økt marginene sine, i 
noen tilfeller med 500 prosent. Staten gir 
bankene billige lån, som så gjennom kon-
sortiet pålegger oss knugende renter for å 
bruke våre egne penger.

Er det snålt nok for deg ennå? Vel, en av 
bankene som sies å stå bak dette prosjektet, 
er RBS. Skattebetalerne eier nå 58 prosent 
av banken, en andel som trolig snart vil øke 
til 95 prosent. Hvis staten garanterer M25-
utvidelsen, vil den i praksis først berge RBS 
to ganger, og så sende regningen for dette til 

seg sjøl – pluss bank-
sjefenes gebyrer, lønn 
og bonuser. RBS – det 
vil si vi – har allerede 
investert 10 milliar-
der pund i OPS-pro-
sjekter, som vi betaler 
skyhøye renter på. 
Hvis du har sett noe 
statlig prosjekt galere 
enn dette, vennligst la 
meg få vite om det.

Så hvorfor kutter 
ikke regjeringen bare ut mellommennene 
og fi nansierer prosjektet – eller en langt bil-
ligere versjon av det – sjøl? Den gamle for-
klaringen, at OPS, som Enron, lot den holde 
sine passiva utenfor regnskapet. holder ikke 
lenger. Regjeringen har bøyd seg for kra-
vene fra bokholdere og revisorer: Fra nå av 
vil OPS-prosjekter telle som off entlig-sektor 
gjeld.

Dette er noe ganske annet: En gift ig kom-
binasjon av ideologi og skrekk. Ingen lær-
dom, uansett hvor brutal den er, kan få re-
gjeringen til å vike en tomme fra sitt sentrale 
prosjekt: å blidgjøre sine gamle motstande-
re, industriherrene og høyrepressa. Gordon 
Brown fortsetter å mate uhyret, koste hva 
det koste vil. Som en sann disippel tilber han 
markedsfundamentalismens guddommer, 
sjøl når markedet ikke lenger fi nnes.  ■■

Private selskaper bygger offentlig 
infrastruktur i England.

Den store 
svindelen
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Frp- og Høyre-politikerne vil ikke se effekter av boplikten, mens Sp-
politikere snarere vil se for tydelige effekter.

Reidar Almås, kronikk, side 21KRONIKK
&DEBATT

debatt@klassekampen.no «

▼

PÅ TEPPET
Mørk hipster
Nettavisen interpellerer 
markedsansvarlig Nina 
Haugen ved Lindex om 
hva slags bikinityper som 
kan forminske eller 
forstørre pupper og 
rumper i sommer. Vi får 
dessverre bare plass til et 
utdrag:

– Hva slags bikini bør 
jeg velge for å få større 
rumpe?

– Her velger man bikini 
med mønster, gjerne også 
med detaljer som for 
eksempel
volanger.

– Hva 
slags
bikini bør 
jeg velge 
for å få 
mindre
rumpe?

– En 
hipster-
modell er super til dette! 
Velger du da en mørk 
hipster vil du få enda 
bedre effekt.

Baywatch neste.

Folkekrav
Den kjente eks-keeper Erik
Thorstvedt frykter at de 
høye norske ølprisene kan 
hindre at Norge får fotball-
EM.

– Jeg vet ikke hvordan 
slikt organiseres, men det 
hadde vært glimrende om 
dette kunne blitt subsidi-
ert på et eller annet vis,
sier
Thorst-
vedt til 
Stavanger
Aftenblad.

Subsidi-
ert øl til 
fotballsup-
portere
lyder som 
en våt 
drøm for 
Fremskrittspartiets 
valgkampstrateger.

Opprydding
Forsikringsselskapet KLP 
kunngjør at de har kastet 
ut den australske gjødsel-
bedriften Incitec Pivot fra 
sine fond av etiske grunner.

Her er det noe som 
stinker.

Velvalgt
Begravelsesbyråenes
Forum Norge (BFN) 
arrangerer denne uka 
årsmøte og fagdager. 
Stedsvalget falt, rent 
tilfeldigvis, på Hell.

teppet@klassekampen.no

Ut etter øl

Hipt nok?

Dette er det bankene har lært oss: Når du 
ser noe unødig komplisert, vet du 
bestandig at noen blir svindlet. Så vær 
tålmodig med meg denne gangen.

I april ble avtalen for å utvide M25 
(motorveiringen rundt London) sluttfor-
handlet. Anleggsarbeidene måtte 
begynne innen utgangen av måneden 
for at veien skulle være klar til OL i 2012. 
De nye feltene skal bygges og drives av 
private selskaper under en avtale verdt 5 
milliarder pund (om lag 50 milliarder 
kroner). Det er den nest største kontrak-
ten noensinne for offentlig-privat 
samarbeid (OPS), eller «privatfi nansini-
tiativ» som det heter i Storbritannia. Og 
den aller største svindelen.

Under OPS bygger private selskaper 
offentlig infrastruktur – veier, bruer, 
skoler, sykehus, fengsler og alt det 
andre – og leier det så tilbake til staten i 
25–30 år. Over 800 avtaler har blitt 
undertegnet siden ordningen ble 
lansert i 1992. De forplikter skattebeta-
lerne til framtidige utgifter på rundt 
215 milliarder pund.

Regjeringen sier at fordi private 
selskaper er mer effektive enn staten, er 
OPS billigere enn å utføre det samme 
arbeidet offentlig. Og det er det – om en 
godtar Herr 
Browns prokura-
torknep.

Alle OPS-prosjek-
ter må prøves 
mot en måle-
stokk ved navn 
«tilsvarende
kostnad i offent-
lig sektor». Det 
ser greit ut: Regn 
ut hvor mye det ville ha kostet å bygge 
det på konvensjonelt vis, sammenlikn 
dette med OPS-kostnaden, og gå privat 
hvis det er billigst. Men det er ikke slik 
det fungerer.

Da Labour kom til makta i 1997 
fortalte de embetsverket at det ikke kom 
til å fi nnes alternativer til OPS. «Når det 
er en begrenset mengde offentlig kapital 
tilgjengelig, som det er», kunngjorde 
helseminister Alan Milburn, «er det OPS 
eller niks». Etter 12 år er politikken den 
samme. I en e-post som oppsummerte et 
møte med nåværende helseminister 
Alan Johnson i januar heter det at «OPS 
har alltid vært helsevesenets ‘plan A’ for 
å bygge nye sykehus ... Det var aldri 
noen ‘plan B’.» Hvis du søker om 
offentlige midler vil du ikke få dem – for 

å bygge et nytt sykehus eller en skole 
eller et fengsel, må du OPSe det.

Men budet må fortsatt vise at privat 
fi nansiering slår tilsvarende kostnad i 
offentlig sektor. Som Jeremy Colman, 
daværende assisterende riksrevisor, 
påpekte: «Hvis svaret er galt får du ikke 
prosjektet ditt. Så svaret viser seg 
sjelden å være galt.» Noen av 
anslagene som blir brukt er, 
sier han, «søppel fra ende til 
annen» og «fullstendig 
irrelevante».
 Så hvordan produserer en 
rett svar? Ved å kostnadsføre 
risikoen rett. Når private 
selskaper tar på seg et OPS-
prosjekt, sies det at de tar på 
seg risikoen som staten ellers 
ville ha båret. Denne risikoen 
har en pris, som viser seg å 
være svært følsom for hvilket 
utfall en ønsker seg. En 
artikkel i British Medical 
Journal viser at før risikokostnaden ble 
regnet inn, ville de nye sykehusanleg-
gene som forskerne studerte ha blitt 
bygd langt billigere med offentlige 
midler. Når den «risikoen» ble kalkulert 
inn, vippet de alle motsatt vei, i fl ere 
tilfeller med mindre enn 0,1 prosent.

Storbritannias OPS-snyteri ville få 
camorraen til å harke i grappaen sin. Ei 
bru fra fastlandet til Skye som ikke 
burde kostet mer enn 15 millioner pund, 
svidde lokalbefolkningen og skattebeta-
lerne for 93,6 millioner. Et sykehuspro-
sjekt i Coventry ble manipulert av 
helsesjefene for å tiltrekke seg privat 
kapital. Byens to sykehus skulle vært 
pusset opp av offentlig sektor for 30 
millioner pund. I stedet ble de revet og 
det ene ble bygd opp igjen for 410 
millioner. For å tiltrekke seg investorer 
til Norfolk og Norwich universitetssyke-
hus, la Helsedepartementet, på instruks 

fra Finansdepartementet, inn en 95 
millioner pund godbit i kontrakten. 
Selskapene som bygget de åtte første 
OPS-veianleggene i Storbritannia har 
sopt inn en årlig profi tt på 68 prosent. 
Men dette er ennå ikke det verste.

I likhet med sykehuset i Coventry ser 
utvidelsen av M25 ut til å ha blitt kon-
struert for å gi maksimal profi tt til 
konsernene. Campaign for Better 
Transport påpeker at om hele prosjektet 
hadde brukt eksisterende veiskuldre i 
stedet for å bygge nye felt, ville totalkost-
naden vært 478 millioner pund, ikke 5 
milliarder. Fordi kontrakten er så 
langsiktig og prisen for å bryte den er så 
høy, vil dette prosjektet binde oss fast i 
eksisterende transportmønstre: Hvis 
regjeringen en gang i framtida prøver å 

svare på klimaendringer eller oljeman-
gel ved å endre reisemønstrene våre, vil 
den måtte betale en sviende mulkt til 
selskapene som utvidet veien. Alt dette 
er helt normalt for slike kontrakter. Men 
det er mer.

Regjeringen forteller oss som vanlig 
så lite den kan. Men Transportdeparte-

mentet har innrømmet at for at 
prosjektet skal være levedyk-
tig kan det bli nødt til å gripe 
inn med en redningspakke til 
M25-konsortiet. Noen rappor-
ter antyder at for å sørge for at 
konsortiet forblir betalings-
dyktig gjennom byggefasen av 
kontrakten, som er verdt 1280 
millioner pund, vil staten 
måtte låne det 400 millioner. 
Den europeiske investerings-
banken har allerede lovt 500 
millioner pund, som også er 
skattebetalernes penger. Dette 
privatfi nansinitiativet krever 

ikke mye privat fi nans, eller initiativ.

Hvis staten garanterer prosjektet vil 
brorparten av risikoen havne hos 
skattebetalerne, stikk i strid med det 
som var hensikten med OPS. Men 
bankene som fi nansierer OPS-prosjek-
tene har økt marginene sine, i noen 
tilfeller med 500 prosent. Staten gir 
bankene billige lån, som så gjennom 
konsortiet pålegger oss knugende renter 
for å bruke våre egne penger.

Er det snålt nok for deg ennå? Vel, en 
av bankene som sies å stå bak dette 
prosjektet, er RBS. Skattebetalerne eier 
nå 58 prosent av banken, en andel som 
trolig snart vil øke til 95 prosent. Hvis 
staten garanterer M25-utvidelsen, vil 
den i praksis først berge RBS to ganger, 
og så sende regningen for dette til seg 
sjøl – pluss banksjefenes gebyrer, lønn 
og bonuser. RBS – det vil si vi – har 
allerede investert 10 milliarder pund i 
OPS-prosjekter, som vi betaler skyhøye 
renter på. Hvis du har sett noe statlig 
prosjekt galere enn dette, vennligst la 
meg få vite om det.

Så hvorfor kutter ikke regjeringen 
bare ut mellommennene og fi nansierer 
prosjektet – eller en langt billigere 
versjon av det – sjøl? Den gamle forkla-
ringen, at OPS, som Enron, lot den holde 
sine passiva utenfor regnskapet. holder 
ikke lenger. Regjeringen har bøyd seg 
for kravene fra bokholdere og revisorer: 
Fra nå av vil OPS-prosjekter telle som 
offentlig-sektor gjeld.

Dette er noe ganske annet: En giftig 
kombinasjon av ideologi og skrekk. 
Ingen lærdom, uansett hvor brutal den 
er, kan få regjeringen til å vike en tomme 
fra sitt sentrale prosjekt: å blidgjøre sine 
gamle motstandere, industriherrene og 
høyrepressa. Gordon Brown fortsetter å 
mate uhyret, koste hva det koste vil. Som 
en sann disippel tilber han markedsfun-
damentalismens guddommer, sjøl når 
markedet ikke lenger fi nnes.

George Monbiot
mail@monbiot.com

Den britiske journalisten George Monbiot skriver hver 
torsdag i Klassekampen. Tekstene er oversatt av Jon 
Ivar Skullerud. © Guardian News & Media Ltd 2008.
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KUTT: I følge konsulentsel-
skapet Rune Devold AS, har 
Øyer kommune for gode 
helsetjenester. Kommunen 
rådes til å spare åtte millio-
ner kroner ved å redusere 
tilbudet og omorganisere 
tjenestene.

■■ Svenn Arne Lie

Øyer kommune i Gudbrandsdalen betalte 
konsulentfi rmaet Rune Devold AS 144 000 
kroner for å fi nne årsaken til kommunens 
overforbruk av pleie- og omsorgstjenester i 
forhold til landsgjennomsnittet. Hovedkon-
klusjonen til Rune Devold AS er at innbyg-
gerne i Øyer har et for raust helsetilbud og at 
kommunen derfor har for dyre helsetjenes-
ter. Rådet fra konsulentene er at kommunen 
kan spare ca. åtte millioner kroner på en 
innskjerping av helsetilbudet og ved en om-
organisering av tjenesten. 

Rapporten skal opp til politisk behand-
ling i kommunens formannskap i august. 

Kvaliteten er viktigst
Hovedtillitsvalgt for Sykepleierforbundet i 
Øyer, Marit Linnerud, sier at hun ikke frem-
med for å gjøre noen grep for å forbedre 
pleie og omsorgstjenesten i kommunen, 
men hun advarer imot et ensidig fokus på 
økonomi i denne saken.

– Det er veldig viktig at dette ikke kun 
blir en debatt om økonomi og innsparing. 
Det viktigste er jo innholdet i tjenesten vi 
tilbyr våre innbyggere. Kvaliteten på helse-
tjenestene er derfor et sentralt poeng, sier 
hun til Klassekampen.

Hun mener at konklusjonen fra Rune 
Devold AS, om for godt og for dyrt helse-
tilbud i Øyer, nettopp kan gi et overfokus på 
økonomiperspektivet.

– Det er allerede varslet innsparelser i 
helsesektoren for dette året. Politikerne sty-
rer pengesekken, men det er vi som helse-
personell som må si noe om kvaliteten.  

– Det er vel en sammenheng mellom kvali-
tet og pengebruk?

– Øyer har et godt helsetilbud i dag. Det 
koster også penger. Kravet til kvalitet og 
innhold i tjenesten er derfor viktig. Vi tren-
ger for eksempel nok kompetente personer 
for å ivareta dette. Dette kan være dyrere 

i starten, men vil gi gevinst på sikt. Da må 
politikerne tørre å satse, sier Linnerud.

– Spare på andre måter
Grethe Holst er tillitsvalgt for Fagforbundet 
i Øyer. Hun mener økonomifokuset i kon-
sulentrapporten kan by på utfordringer.

– Rune Devold AS ser bare tallene. For 
oss som jobber med pleie og omsorg i 
kommunen, er det menneskene som lig-
ger bak tallene som er det aller viktigste. 
Hvis kommunen skal spare åtte millioner, 
slik Devold-rapporten legger til grunn, 
går dette utover kvaliteten i pleie og om-
sorgstjenesten. Pleie og omsorg handler 
om mennesker, de er ikke en salgsvare, 
sier hun.

Holst er på linje med Linnerud i synet på 
bemanning, og hun mener at økt grunnbe-
manning er det viktigste tiltaket for å sikre 
et godt helsetilbud i kommunen.  

– Økt grunnbemanning er kanskje ikke 
det første en økonom vil tenke på for å spare 
penger, men dette kan både redusere sykefra-
været og dermed også vikarbruken. Dette vil 
gi lavere kostnader på lang sikt og samtidig 
sikre en god kvalitet. Sparing kan gjøres på 
andre måter enn kun å se på kronene, sier 
hun.

Ikke imponert
Gruppeleder for Senterpartiet i Øyer kom-
munestyre, Håvard Granskogen, er ikke im-
ponert over rådene fra Rune Devold AS. 

– Vi skal være stolte over at vi har et 

Har for godt 
helsetilbud

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN NYHETER

GODE
RÅD?

Av Svenn Arne Lie

Øyer kommune i Gudbrands-
dalen betalte konsulentfi r-
maet Rune Devold AS 144 000 
kroner for å fi nne årsaken til 
kommunens overforbruk av 
pleie- og omsorgstjenester i 
forhold til landsgjennomsnit-
tet. Hovedkonklusjonen til 
Rune Devold AS er at innbyg-
gerne i Øyer har et for raust 
helsetilbud og at kommunen 
derfor har for dyre helsetje-
nester. Rådet fra konsulente-
ne er at kommunen kan spare 
ca. åtte millioner kroner på 
en innskjerping av helsetil-
budet og ved en omorganise-
ring av tjenesten. 

Rapporten skal opp til poli-
tisk behandling i kommu-
nens formannskap i august. 

Kvaliteten er viktigst
Hovedtillitsvalgt for Syke-
pleierforbundet i Øyer, Marit 
Linnerud, sier at hun ikke 
fremmed for å gjøre noen 
grep for å forbedre pleie og 
omsorgstjenesten i kommu-
nen, men hun advarer imot et 
ensidig fokus på økonomi i 
denne saken.

– Det er veldig viktig at 
dette ikke kun blir en debatt 
om økonomi og innsparing. 
Det viktigste er jo innholdet i 
tjenesten vi tilbyr våre inn-
byggere. Kvaliteten på helse-
tjenestene er derfor et sen-

tralt poeng, sier hun til Klas-
sekampen.

Hun mener at konklusjo-
nen fra Rune Devold AS, om 
for godt og for dyrt helsetil-
bud i Øyer, nettopp kan gi et 
overfokus på økonomiper-
spektivet.

– Det er allerede varslet 
innsparelser i helsesektoren 
for dette året. Politikerne sty-
rer pengesekken, men det er 
vi som helsepersonell som 
må si noe om kvaliteten.  

– Det er vel en sammenheng 
mellom kvalitet og penge-
bruk?

– Øyer har et godt helsetil-
bud i dag. Det koster også 
penger. Kravet til kvalitet og 
innhold i tjenesten er derfor 
viktig. Vi trenger for eksem-
pel nok kompetente personer 
for å ivareta dette. Dette kan 
være dyrere i starten, men vil 
gi gevinst på sikt. Da må poli-
tikerne tørre å satse, sier Lin-
nerud.

– Spare på andre måter
Grethe Holst er tillitsvalgt for 
Fagforbundet i Øyer. Hun 
mener økonomifokuset i kon-
sulentrapporten kan by på 
utfordringer.

– Rune Devold AS ser bare 
tallene. For oss som jobber 
med pleie og omsorg i kom-
munen, er det menneskene 
som ligger bak tallene som 
er det aller viktigste. Hvis 
kommunen skal spare åtte 
millioner, slik Devold-rap-
porten legger til grunn, går 
dette utover kvaliteten i 
pleie og omsorgstjenesten. 
Pleie og omsorg handler om 
mennesker, de er ikke en 
salgsvare, sier hun.

Holst er på linje med Lin-
nerud i synet på bemanning, 
og hun mener at økt grunn-
bemanning er det viktigste 
tiltaket for å sikre et godt hel-
setilbud i kommunen.  

– Økt grunnbemanning er 
kanskje ikke det første en 
økonom vil tenke på for å spa-
re penger, men dette kan både 

redusere sykefraværet og der-
med også vikarbruken. Dette 
vil gi lavere kostnader på lang 
sikt og samtidig sikre en god 
kvalitet. Sparing kan gjøres 
på andre måter enn kun å se 
på kronene, sier hun.

Ikke imponert
Gruppeleder for Senterparti-
et i Øyer kommunestyre, Hå-
vard Granskogen, er ikke im-
ponert over rådene fra Rune 
Devold AS. 

– Vi skal være stolte over at 
vi har et godt helsetilbud her 
i kommunen, sier han til 
Klassekampen.

Granskogen reagerer der-
for på konklusjonene til Rune 
Devold AS om at servicenivå-
et er for høyt og at eldreom-
sorgen er for god. 

– Vi har hatt mange konsu-
lenter inne i helsesektoren i 
Øyer gjennom tidene. Det 
selvfølgelig bra se på situa-
sjonen fra utsiden, men det 
er jo ikke akkurat slik at noen 
av disse konsulentene har 
funnet opp kruttet, sier han.

Granskogen frykter deri-
mot at konsulentrapporten 
skal bli brukt av Høyre og Ap, 
som styrer i Øyer, for å gjen-

nomføre en omfattende spa-
replan i kommunen.

– Det koster å ha et godt 
helsetilbud. Da må det også 
være mulig å bruke lokale 
skatter, for eksempel eien-
domsskatt, til å fi nansiere de 
gode helsetjenestene vi har 
her i Øyer. Enkelt fortalt, vi 
må enten øke inntektene el-
ler redusere utgiftene. Den 
høye servicegraden innen 
helsesektoren i Øyer de siste 
15 årene er et resultat av en 
ønsket politikk, hovedsakelig 
fra Ap og Sp. Spørsmålet nå 
er om Ap lar seg overbevise 
av rapporten til Rune Devold 
AS og endrer oppfatning om 
dette, sier Granskogen. 

Klassekampen lyktes ikke 
i går å komme i kontakt med 
Rune Devold AS.

svennal@klassekampen.no

Har for godt helsetilbud

RAUSE: Konsulentselskapet Rune Devold AS mener Øyer kommune gir sine                                      innbyggere for rause helsetjenester. De råder kommunen til heve terskelen for å motta hjelp. 
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TVANG: Telenor fi kk 
tirsdag medhold i 
sin anmodning om 
midlertidig å stoppe 
overføringen av Vim-
pelCom-aksjene for 
tvangssalg.

ØKONOMI
Av Per-Helge Berg, NTB

Telenor la sist torsdag fram 
en anmodning for den rus-
siske forretningsdomstolen i 
Moskva om at domstolen 
måtte stoppe den russiske 
namsrettens ordre om over-
føring av Telenors Vimpel-
Com-aksjer til det statlige 
eiendomskontoret for videre 
tvangssalg.

Tirsdag fi kk Telenor be-
skjed om at anmodningen 
delvis etterkommes.

Høring 21. juli
– Vi ba domstolen om å stan-
se overføringen, og om å gi 
oppsettende virkning på 
namsmannens ordre inntil 
saken er behandlet i alle rett-
sinstanser. Vi fi kk ikke med-
hold i oppsettende virkning, 
men en instans i forretnings-
domstolen i Moskva vil høre 
saken 21. juli, sier pressetals-
mann Dag Melgaard i Tele-
nor til NTB.

– Dette er helt i tråd med 
vår uttalte strategi om at vi 
kommer til å ta i bruk alle de 
rettslige midler som vi kan 
benytte for å stanse et even-
tuelt salg av disse aksjene, 
fortsetter han.

Melgaard mener at det at 
domstolen ikke ga dem med-
hold i oppsettende virkning 
ikke får noe å si i praksis, si-
den det statlige eiendoms-

selskapet tidligere har sagt 
at det trenger minst et par 
måneder på å forberede et 
salg av aksjene.

Ikke fått beskjed
– De har også sagt til russiske 
medier for ikke så lenge si-
den at de faktisk ikke hadde 
fått beskjed fra namsman-
nen ennå. Så det skjer nok 
ikke noe der med det første, 
vil jeg tro, sier han.

Telenor er av en domstol i 
Omsk dømt til å betale en er-
statning på snaut 11 milliar-
der kroner til selskapet Fair-
mex. Fairmex saksøkte Tele-
nor og hevdet at det norske 
konsernet har påført Vimpel-
Com store tap ved å trenere 
oppkjøpet av den ukrainske 
mobiloperatøren URS/Well-
com. Selskapet eier kun 
0,002 prosent av Vimpel-
Com.

Telenor eier på sin side 
33,6 prosent av aksjene i 
VimpelCom, mens det ifølge 
rettskjennelsen skal tvangs-
selges en andel på 26,6 pro-
sent som sikkerhet for er-
statningskravet.

©NTB

Telenor fi kk stoppet 
overføring av aksjer

Pressetalsmann Dag Melgaard

Kommunalsjef i Øyer, Bernt 
Tennstrand, har jobbet nært 
med Rune Devold AS i arbei-
det med konsulentrapporten. 
Han mener rapporten gir et 
godt grunnlag for å omdanne 
helsetjenestene i Øyer kom-
mune.

– Enkelt fortalt er konklu-
sjonen til Rune Devold AS at 
Øyer kommune er for fl inke 
til å gi helsetjenester. Vi gir 
helsetjenester raskt. Trolig for 
raskt, sier Tennstrand.

– Hva betyr egentlig dette? 
Er ikke øyværingene syke nok 
når de får behandling?

– Ikke alle trenger den be-
handlingen de mottar. Kom-
munen har gitt noen av helse-

Kommunalsjef: – Kan ikke gi helsetjenester så raskt
tjenestene for tidlig. Pasiente-
ne har et for høyt funksjons-
nivå i forhold til den tjenesten 
de blir tilbudt. 

– Gode, raske helse-
tjenester, er ikke det 
bra?

– Jo, men ifølge rap-
porten fra Rune De-
vold AS blir dette for 
dyrt, fordi vi bruker 
opp ressursene i en 
tidlig fase av sykdom-
men.

– Hvilke konsekvenser kan 
denne rapporten få?

– Rune Devold AS ønsker 
strengere kriterier for å gi hel-
setjenester i Øyer. For Øyer er 
det aktuelt å innføre en høye-

re terskel for å behandle nye 
pasienter. Dette skal ikke 
ramme dagens brukere, men 

våre politikerne må 
utarbeide nye krite-
rier som gjør at nål-
øyet for å få hjelp i 
framtida blir min-
dre. Det kan for ek-
sempel bety at det 
blir vanskeligere å 
motta hjemmehjelp. 
I et to-tre års per-
spektiv kan vi da 

spare åtte millioner kroner, 
sier han.

Et tiltak som kan bli aktuelt 
er få tilpasse boligen til pleie-
trengende slik at kommunen 
dermed kan utsette pleie- og 

omsorgshjelpen.
– Desto lenger folk greier 

seg sjøl, desto lettere blir det 
for kommunen å sette inn res-
surser på riktig nivå i en sei-
nere fase. 

Øyer kommune betalte 
144.000 kroner for konsulent-
oppdraget til Rune Devold 
AS. Alt tallmateriale i rappor-
ten stammer fra egne kilder 
regnskapet til Øyer kommune 
i tillegg til offi siell statistikk.

– Hvorfor har dere ikke gjort 
dette arbeidet sjøl?

– Vi kunne sikkert gjort 
mye av dette arbeidet sjøl, 
men ikke med dagens kapasi-
tet. Vi har ikke folk til å gjøre 
dette, sier Tennstrand.

Bernt 
Tennstrand

SERIE:

Konsulentråd
■ Klassekampen skal i en serie 
artikler fokusere på konsulent-
selskapenes inntog i kommu-
nepolitikken.

■ I dag: Konsulentselskapet 
Rune Devold AS har evaluert 
pleie- og omsorgstjenesten i 
Øyer kommune.

■ Konsulentene konkluderer 
med at kommunen har et for 
raust helsetilbud og at de kan 
spare åtte 
millioner 
korner på 
omorganise-
ringer og kutt 
i helsetilbudet.  

NYHETER
Alf Skjeseth (konst. nyhetssjef ) | Åse Brandvold

Magnhild Folkvord | Pål Hellesnes | Svenn Arne Lie

KJØP: Orklas datterselskap Sapa blar opp nesten en milliard 
kroner for Nord-Amerikas største aluminiumsselskap. Sapa har 
lagt inn bud på 151 millioner dollar, tilsvarende 977 millioner 
kroner, for selskapet Indalex Aluminum Solutions eiendeler i 
USA og Canada, melder Dagens Næringslivs nettutgave. Indalex’ 
eiendeler i Nord-Amerika inkluderer ti aktive fabrikker med en 
samlet årlig kapasitet på 315.000 tonn aluminium. Sapa meldte 
allerede 17. juni at de hadde inngått avtale om mulig kjøp, uten at 
budets størrelse ble oppgitt. Indalex hadde i 2008 inntekter på 
over 900 millioner dollar. ©NTB

Orkla kjøper selskap til 977 mill.
RÅTE: Utenlandske poteter som turister tar 
med seg hjem i bilen, er bannlyst her i 
landet. Det gjelder også poteter fra vårt 
nærmeste naboland. – Det vi først og 
fremst er redd for, er bakteriesykdommen 
mørk potetringråte. Skulle vi få den inn i 
landet, måtte det gjennomføres veldig 

strenge tiltak i områdene som rammes, sier seniorrådgiver 
Håkon Petter Brække i Mattilsynet til NTB.

©NTB

Advarer mot potetsmugling

VERDT
Å VITE

AKSJER: Telenor fi kk medhold i sin 
anmodning for den russiske forret-
ningsdomstolen i Moskva om å 
stoppe den russiske namsrettens 
ordre om overføring av Telenors 
VimpelCom-aksjer til det statlige 
eiendomskontoret for tvangssalg. 
Tirsdag fi kk Telenor beskjed om at 
anmodningen delvis etterkommes. 

©NTB

Telenor fi kk medhold

KUTT: I følge konsulentselskapet Rune 
Devold AS, har Øyer kommune for 
gode helsetjenester. Kommunen rådes 
til å spare åtte millioner kroner ved å 
redusere tilbudet og omorganisere tje-
nestene.

«Det viktigste er 
jo innholdet i tje-
nesten vi tilbyr 
våre innbyggere»
MARIT LINNERUD, TILLITSVALGT FOR 

SYKEPLEIERFORBUNDET I ØYER

«Sparing kan gjø-
res på andre må-
ter enn kun å se 
på kronene»

GRETHE HOLST, TILLITSVALGT FOR 
FAGFORBUNDET I ØYER

Norge gir 25 millioner kroner til Den internasjonale organisa-
sjonen for tropisk tømmer. Pengene skal brukes til klimatiltak 
i tropiske skogsområder. Pengene skal styrke organisasjonens 
innsats for å redusere klimagassutslipp fra skog og gi bedre 
livsvilkår til mennesker som lever av skogene i utviklingsland, 
melder Miljøverndepartementet.
Det nye programmet er kommet på plass etter norsk initiativ, 
og pengene skal tas fra de norske klima- og skogmilliardene. 
Den internasjonale organisasjonen for tropisk tømmer er en 
organisasjon som skal sikre bærekraftig utnyttelse og bevaring 
av tropiske skoger. Organisasjonen har stor tillit blant tropiske 
skogland, og 59 land, inkludert de viktigste importørene og 
eksportørene av tropisk tømmer, er medlemmer.  ©NTB

Gir 25 millioner til tropiske klimatiltak

Klassekampen 

8. juli 2009:

SERIE:

Konsulentråd
■ Klassekampen skal i en serie artikler 
fokusere på konsulentselskapenes inntog i 
kommunepolitikken.
■ I dag: Konsulentselskapet Rune Devold AS 
har evaluert pleie- og omsorgstjenesten i Øyer 
kommune.
■ Konsulentene konkluderer med at kommu-
nen har et for raust helsetilbud og at de kan 
spare åtte millioner korner på omorganiserin-
ger og kutt i helsetilbudet.  

Kommunalsjef i Øyer, Bernt Tennstrand, 
har jobbet nært med Rune Devold AS i ar-
beidet med konsulentrapporten. Han me-
ner rapporten gir et godt grunnlag for å 
omdanne helsetjenestene i Øyer kommune.

– Enkelt fortalt er konklusjonen til Rune 
Devold AS at Øyer kommune er for fl inke 
til å gi helsetjenester. Vi gir helsetjenester 
raskt. Trolig for raskt, sier Tennstrand.

– Hva betyr egentlig dette? Er ikke øyvæ-
ringene syke nok når de får behandling?

– Ikke alle trenger den behandlingen de 
mottar. Kommunen har gitt noen av hel-
setjenestene for tidlig. Pasientene har et for 
høyt funksjonsnivå i forhold til den tjenes-
ten de blir tilbudt. 

– Gode, raske helsetjenester, er ikke det 
bra?

– Jo, men ifølge rapporten fra Rune De-
vold AS blir dette for dyrt, fordi vi bruker 
opp ressursene i en tidlig fase av sykdom-
men. 

– Hvilke konsekvenser kan denne rappor-
ten få?

– Rune Devold AS ønsker strengere kri-
terier for å gi helsetjenester i Øyer. For Øyer 
er det aktuelt å innføre en høyere terskel for 
å behandle nye pasienter. Dette skal ikke 
ramme dagens brukere, men våre politiker-
ne må utarbeide nye kriterier som gjør at 
nåløyet for å få hjelp i framtida blir mindre. 
Det kan for eksempel bety at det blir van-
skeligere å motta hjemmehjelp. I et to-tre 
års perspektiv kan vi da spare åtte millioner 
kroner, sier han.

Et tiltak som kan bli aktuelt er få tilpasse 

boligen til pleietrengende slik at kommu-
nen dermed kan utsette pleie- og omsorgs-
hjelpen.

– Desto lenger folk greier seg sjøl, desto 
lettere blir det for kommunen å sette inn 
ressurser på riktig nivå i en seinere fase. 

Øyer kommune betalte 144.000 kroner 
for konsulentoppdraget til Rune Devold 
AS. Alt tallmateriale i rapporten stammer 
fra egne kilder regnskapet til Øyer kom-
mune i tillegg til offi  siell statistikk.

– Hvorfor har dere ikke gjort dette arbei-
det sjøl?

– Vi kunne sikkert gjort mye av dette ar-
beidet sjøl, men ikke med dagens kapasitet. 
Vi har ikke folk til å gjøre dette, sier Tenn-
strand.  ■■

Kommunalsjef: – Kan ikke gi helsetjenester så raskt

KONSULENTSLUKET
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godt helsetilbud her i kommunen, sier han 
til Klassekampen.

Granskogen reagerer derfor på konklu-
sjonene til Rune Devold AS om at service-
nivået er for høyt og at eldreomsorgen er 
for god. 

– Vi har hatt mange konsulenter inne i 
helsesektoren i Øyer gjennom tidene. Det 
selvfølgelig bra se på situasjonen fra utsiden, 
men det er jo ikke akkurat slik at noen av 
disse konsulentene har funnet opp kruttet, 
sier han.

Granskogen frykter derimot at konsulen-
trapporten skal bli brukt av Høyre og Ap, 

som styrer i Øyer, for å gjennomføre en om-
fattende spareplan i kommunen.

– Det koster å ha et godt helsetilbud. Da 
må det også være mulig å bruke lokale skat-
ter, for eksempel eiendomsskatt, til å fi nansi-
ere de gode helsetjenestene vi har her i Øyer. 
Enkelt fortalt, vi må enten øke inntektene 
eller redusere utgift ene. Den høye service-

graden innen helsesektoren i Øyer de siste 
15 årene er et resultat av en ønsket politikk, 
hovedsakelig fra Ap og Sp. Spørsmålet nå 
er om Ap lar seg overbevise av rapporten til 
Rune Devold AS og endrer oppfatning om 
dette, sier Granskogen. 

Klassekampen lyktes ikke i går å komme i 
kontakt med Rune Devold AS.  ■■

«Det viktigste er jo innholdet i tjenesten 
vi tilbyr våre innbyggere»
 MARIT LINNERUD, TILLITSVALGT FOR SYKEPLEIERFORBUNDET I ØYER

SKOLE: I Fauske har konsu-
lentselskapet RO rådet kom-
munerepresentantene til å gå 
imot sine egne partiprogram. 
På råd fra RO skal Fauske nå 
legge ned tre skoler for å 
spare penger.

■■ Svenn Arne Lie

Politikerne i Fauske kommune i Nordland 
beskyldes for å gjemme seg bak ryggen til 
konsulentfi rma når de vil gjennomføre inn-
sparinger i skolepolitikken. I løpet av kort 
tid har politikerne snudd 180 grader og latt 
seg overbevise av konsulentråd:

Kommunevalget 2007: Samtlige partier i 
Fauske har i sine partiprogram at de ikke 
skal legge ned noen skoler.

Desember 2008: Et enstemmig Fauske 
kommunestyre vedtar å bevare eksisterende 
skolestruktur med sju barneskoler.

Januar 2009: Rådmannen engasjerer 
konsulentselskapet RO – Ressurssenter for 
omstilling i kommunene, til å utrede skole-
strukturen i Fauske.

Juni 2009: RO legger fram en rapport der 
de foreslår å redusere antallet skoler for å 
spare penger.

22 juni 2009: Flertallet i Fauske kommu-
nestyre vedtar å legge ned tre skoler.

– Avgjørende
– Rapporten fra konsulentene i RO – res-
surssenter for omstilling i kommunene, 
har vært helt avgjørende for utfallet i denne 
saken, sier gruppeleder for Felleslista Jørn 
Stene. 

Han sier han er lettere sjokkert over hvor-
dan RO har fått styre den politiske utviklin-
gen på skolefronten i Fauske.

– Etter råd fra RO skal Fauske nå legge 
ned tre skoler. Vi skal fl ytte på cirka 350 
elever. Den ene skolen som legges ned er kun 
to år gammel og har nettopp kostet kommu-
nen 50 millioner å bygge. Så skal vi bygge ut 

de fi re andre skolene slik at de kan ta imot 
de nye elevene? Vi skal visstnok spare tre 
millioner på dette. Denne summen tilsvarer 
dessuten kun 0,5 prosent av kommunebud-
sjettet, sier Stene til Klassekampen.

I følge Stene skal kommunen ha betalt 
250.000 kroner for RO-rapporten, en rap-
port som han mener er utelukkende basert 
på smale bedrift søkonomiske hensyn. 

– Vi vet jo at det koster ekstra å ha noen 
fl ere skoler, men poenget er jo at kommune-
styret inntil nylig var villig til å betale denne 
prisen, sier han. 

Felleslista og SV var de eneste partiene 
som stemte imot skolenedleggelsene.

Lurer høringsinstansene
Leder i det kommunale foreldreutvalget i 
Fauske, Kjetil Sørbotten, er ikke imponert 
over kommunens politikere i denne saken.

– Istedenfor å ta ansvar for egne beslut-
ninger, skyver politikerne i Fauske kon-
sulentselskapene foran seg og lener seg 
på deres konklusjoner. I saken om skole-
struktur har vi i praksis avskaff et kommu-
nestyret, sier han.

Sørbotten er videre svært kritisk til RO 
og deres arbeidsmetoder med skolestruktu-
ren i Fauske.

– RO lurer høringsinstansene til å tro at 
de er med på å bestemme utfallet. Ulike ut-
valg skal inkluderes i prosessen. Problemet 
er at RO plantet et premiss om at Fauske bru-
ker altfor mye penger på skole og at det der-
for må spares. Dette på tross av at det ikke 
fi nnes noe som helst kommunestyrevedtak 
på dette. Med grafer og fi gurer manipulerer 
RO fram en forutsetning som i høyeste grad 
er politisk, ikke en nøytral virkelig-
hetsbeskrivelse, sier Sørbotten. 

Fauskepolitikere går bort fra egne kommunevedtak 
etter konsulentrapport:

Legger ned 
skoler likevel
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GODE
RÅD?

Av Svenn Arne Lie

Politikerne i Fauske kommu-
ne i Nordland beskyldes for å 
gjemme seg bak ryggen til 
konsulentfi rma når de vil 
gjennomføre innsparinger i 
skolepolitikken. I løpet av kort 
tid har politikerne snudd 180 
grader og latt seg overbevise 
av konsulentråd:

Kommunevalget 2007: 
Samtlige partier i Fauske har i 
sine partiprogram at de ikke 
skal legge ned noen skoler.

Desember 2008: Et enstem-
mig Fauske kommunestyre 
vedtar å bevare eksisterende 
skolestruktur med sju barne-
skoler.

Januar 2009: Rådmannen 
engasjerer konsulentselska-
pet RO – Ressurssenter for 
omstilling i kommunene, til å 
utrede skolestrukturen i Faus-
ke.

Juni 2009: RO legger fram 
en rapport der de foreslår å 
redusere antallet skoler for å 
spare penger.

22 juni 2009: Flertallet i 
Fauske kommunestyre vedtar 
å legge ned tre skoler.

– Avgjørende
– Rapporten fra konsulentene 
i RO – ressurssenter for om-
stilling i kommunene, har 
vært helt avgjørende for utfal-
let i denne saken, sier gruppe-
leder for Felleslista Jørn Ste-
ne.

Han sier han er lettere sjok-
kert over hvordan RO har fått 
styre den politiske ut-
viklingen på skole-
fronten i Fauske.

– Etter råd fra RO 
skal Fauske nå legge 
ned tre skoler. Vi skal 
fl ytte på cirka 350 
elever. Den ene sko-
len som legges ned er 
kun to år gammel og 
har nettopp kostet 
kommunen 50 millio-
ner å bygge. Så skal vi bygge 
ut de fi re andre skolene slik at 
de kan ta imot de nye eleve-
ne? Vi skal visstnok spare tre 
millioner på dette. Denne 
summen tilsvarer dessuten 
kun 0,5 prosent av kommune-
budsjettet, sier Stene til Klas-
sekampen.

I følge Stene skal kommu-

nen ha betalt 250.000 kroner 
for RO-rapporten, en rapport 
som han mener er utelukken-
de basert på smale bedriftsø-
konomiske hensyn. 

– Vi vet jo at det koster ek-
stra å ha noen fl ere skoler, 
men poenget er jo at kommu-
nestyret inntil nylig var villig 
til å betale denne prisen, sier 
han.

Felleslista og SV var de 
eneste partiene som stemte 
imot skolenedleggelsene.

Lurer høringsinstansene
Leder i det kommunale forel-
dreutvalget i Fauske, Kjetil 
Sørbotten, er ikke imponert 
over kommunens politikere i 

denne saken.
– Istedenfor å ta 

ansvar for egne be-
slutninger, skyver po-
litikerne i Fauske 
konsulentselskapene
foran seg og lener seg 
på deres konklusjo-
ner. I saken om skole-
struktur har vi i 
praksis avskaffet 
kommunestyret, sier 

han.
Sørbotten er videre svært 

kritisk til RO og deres arbeids-
metoder med skolestrukturen 
i Fauske.

– RO lurer høringsinstanse-
ne til å tro at de er med på å 
bestemme utfallet. Ulike ut-
valg skal inkluderes i proses-
sen. Problemet er at RO plan-

tet et premiss om at Fauske 
bruker altfor mye penger på 
skole og at det derfor må spa-
res. Dette på tross av at det 
ikke fi nnes 
noe som helst 
kommunesty-
revedtak på 
dette. Med 
grafer og fi gu-
rer manipule-
rer RO fram 
en forutset-
ning som i 
høyeste grad 
er politisk, 
ikke en nøytral virkelighets-
beskrivelse, sier Sørbotten. 

Han mener derfor at RO 
tvinger fram aksept for et pre-
miss som burde blitt behand-
let politisk i kommunestyre.

Troverdighet
Ordfører i Fauske Odd Hen-
riksen (H) i Fauske er enig i at 
RO har hatt stor innfl ytelse 
over resultatet i denne skole-
saken, men han avviser at po-
litikerne gjemmer seg bak 

konsulentene i denne saken.
– Dette er tull. Vi må forhol-

de oss til saksutredninger vi 
får fra rådmannen, sier han.  

Henriksen
mener dessu-
ten at det ikke 
er hans opp-
gave å vurdere 
troverdighe-
ten til konsu-
lentselskape-
ne i denne sa-
ken. 

– Jeg har 
ikke peiling 

på troverdigheten til disse 
konsulentselskapene. Jeg sto-
ler ikke på andre enn min råd-
mann, og det er han som kom 
med denne innstillingen, sier 
Henriksen.

Rådmann i Fauske, Ragnar 
Pettersen, er derimot veldig 
ordknapp.

– Kommunestyret i Fauske 
har gjort et vedtak om skole-
strukturen og de må stå inne 
for det. 

Mer vil han ikke si om sa-

ken til Klassekampen og hen-
viser all videre kontakt til va-
raordfører Kjell Sverre Jakob-
sen (Frp).

Jakobsen innrømmer sko-
lenedleggelsene er problema-
tisk siden alle partier i Fauske, 
også Frp, vedtok seinest i de-
sember 2008 at eksisterende 
skolestruktur skulle behol-
des.

– Hvorfor vil dere legge ned 
tre skoler?

– Fauske bruker mer penger 
på skole enn sammenliknbare 
kommuner. Vi sparer 3,8 mil-
lioner på å legge ned disse tre 
skolene, svarer han.

Jakobsen forteller videre at 
RO sin utredning har vært 
sentral i å belyse kostnadene 
ved skolestrukturen i Fauske.

– Det er ingen sammenheng 
mellom kvalitet og antallet 
skoler, men det er en sammen-
heng med kostnader. Det viser 
RO-rapportene. Det er viktig 
når vi skal spare penger.

svennal@klassekampen.no

Fauskepolitikere går bort fra egne kommunevedtak etter konsulentrapport:

Legger ned skoler likevel

Kjetil 
Sørbotten

MAKT: Konsulentene mente Fauske brukte for mye penger på skole i forhold til sammenliknbare kom-
muner. I løpet av få måneder fi kk konsulentselskapet RO kommunestyret til å legge ned tre skoler. 
 ILLUSTRASJONSFOTO: SCANPIX

SERIE:

Konsulentråd:
■ I artikkelserien «Gode råd?» 
ser Klassekampen nærmere på 
kommunenes bruk av konsu-
lentselskaper, og deres gjen-
nomslagskraft i politikken.

■ I dag: Konsulentselskapet RO 
– Ressurssenter for omstilling 
i kommunene – ble våren 2009 
innleid for å se på skolestruktu-
ren i Fauske.

■ Et samlet kommunestyre 
vedtok i desember 2008 at de 
ville bevare eksisterende sko-
lestruktur. Etter at rapporten 
fra RO ble lagt fram i juni 2009, 
vedtok kommunestyret å legge 
ned tre skoler i Fauske.

■ Det hevdes at kommunen 
kan spare cirka 
tre millioner 
kroner, en sum 
som utgjør 0,5 
prosent av det 
totale kommune-
budsjettet.

– Det er et politisk ansvar for 
kommunestyret i Fauske å 
vedta hvordan skolestruktu-
ren i Fauske skal se ut. RO øn-
sker en endring i skolestruk-
turen for Fauske fordi det vil 
være mer bærekraftig økono-
misk sett, men vi legger oss 
ikke borti politikken, sier Ot-
tar Vist i RO. Han står bak ut-
redningsrapporten til Fauske.

– Alle partiene i Fauske ved-
tok seinest i desember 2008 å 
opprettholde skolestrukturen. 
Etter RO-rapportene kom i 
juni snudde kommunestyret.

– Det er bare bra at vi har 
fl eksible lokalpolitikere politi-
kerne har evne og vilje til å til-
passe politikken til virkelighe-
ten, slik de har gjort i Fauske.   

– Men er ikke dette et demo-

kratisk problem overfor vel-
gerne?

– Jeg synes du viser forakt 
for lokale politikere ved å 
spørre som du gjør. De 
er i en stand til å fatte 
beslutningene som er 
riktig for kommunen.

Vist mener det var 
riktig av Fauske å legge 
ned de tre skolene

– Fauske bruker mer 
penger på skole enn 
sammenliknbare kom-
muner. Derfor er det 
riktig å legge ned tre skoler.

– Som konsulenter lever RO 
av å selge budskapet om «end-
ring». Kan det også farge de 
rådene dere gir?

– Hvis du er så konservativ 
at du ikke ønsker endring, så 

er det rart. Vi har sett på mu-
ligheten for en mer effektiv 
ressursbruk i skolen i Fauske. 

Vist innrømmer at RO ikke 
har sett på helheten 
i skolesektoren i 
Fauske, men at øko-
nomi helt klart er 
det avgjørende ele-
mentet for konklu-
sjonen deres.

– Fauske kan spa-
re cirka tre millioner 
kroner på deres råd. 
Det er rundt 0,5 pro-

sent av kommunebudsjettet. 
– Du har feil utgangspunkt 

for dine spørsmål. Fauske bør 
ikke fortsette som før, de må 
spare penger, avslutter Vist.

Ottar Vist

– Ikke et demokratisk problem

Klassekampen kunne i går fortelle at konsulentsel-
skapet Rune Devold AS har analysert eldreomsorgen 
i Øyer kommune. Devolds standpunkt er enkelt og 
klart (det skal de ha): Eldreomsorgen er for god. 
Kommunen kan angivelig spare millioner ved å 
gjøre den dårligere.

Dette er naturligvis en selvfølge. Alle vet at man 
kan få billigere tjenester hvis man gjør dem dårli-
gere. Spørsmålet er hvorfor kommunen har skaffet 
seg en konsulent til å fortelle dem selvsagtheter, og 
svaret er at det er konsulenters oppgave. De blir godt 
betalt for å gi oppdragsgiveren det svaret de vil ha. 
For det er i utgangspunktet kommuneledelsen som 
mener at eldreomsorgen deres er for god. Den har 
nemlig sett at Øyer bruker mer enn landsgjennom-
snittet på pleie- og omsorgstjenester, og slikt kan 
man åpenbart ikke være bekjent av, heller ikke i 
Gudbrandsdalen.

Kommunetoppene innkaller 
derfor Rune Devold AS som 
ifølge seg selv er et «rådgiv-
ningsselskap med spesialkom-
petanse på endring og utvikling 
i offentlig sektor». Devold 
analyserer seg fram til at «Øyer 
kommune gir helsetjenester 
raskt. Trolig for raskt». Konkret 
betyr dette at det skal bli 
vanskeligere for innbyggerne i 
kommunen å få hjemmehjelps-

tjenester (som formelt sett ikke er helsetjenester, 
men her er det uklart hvem som har ansvaret for 
forvirringen). 

Ordføreren og rådmannen burde naturligvis selv 
vært i stand til å regne ut at hvis man blir strengere 
med å tildele hjemmehjelpstjenester til bygdas 
innbyggere, går utgiftene ned. Særlig ser regnskapet 
pent ut hvis man lar være å ta med at inntektene fra 
hjemmehjelpstjenesten (altså egenandelen) også går 
ned, slik Rune Devold AS gjorde da de analyserte 
pleie- og omsorgstjenesten i Tromsø i 2006.

Men ved å la en konsulent gjøre 
jobben, kan man omdefi nere et 
rent politisk prioriteringsspørs-
mål til et teknisk og faglig 
spørsmål. Det skal skapes et 
inntrykk av at det fi ns apolitiske 
faglige begrunnelser for å gjøre 
kommunens tjenestetilbud 
dårligere. Dessuten kan man 
vise til at konsulenten mener 
tilbudet er «for godt», noe som 

også innebærer at det er fullt faglig forsvarlig å gi et 
dårligere tilbud. Men dette har konsulentene, som 
gjerne er økonomer eller noe sånt, normalt ingen 
faglige forutsetninger for å mene noe om.   

Dette har Rune Devold AS demonstrert med all 
ønskelig tydelighet tidligere. Da selskapet analy-
serte Tromsø og (også der) konkluderte med at 
kommunen var for raus med hjelp til personer som 
hadde for lavt hjelpebehov, var sammenliknings-
grunnlaget i all hovedsak Trondheim kommune. 
Trondheim drifter, ifølge konsulenten «tjenestene 
innenfor en moderat ressursramme totalt sett», noe 
han åpenbart setter pris på. Det Devold AS ikke 
nevnte var at trønderhovedstaden samtidig ble 
skarpt kritisert av Statens helsetilsyn. Tilsynet 
mente at Trondheim ikke «yter nødvendig og 
forsvarlig helsehjelp til enkeltbrukere i deler av 
behandlingskjeden».

Satt på spissen kan man si at konsulenten oppfor-
dret til lovbrudd. Og annerledes kan det knapt gå 
når norske kommuner skal kappes om å bruke minst 
penger på eldreomsorgen. 

Paul Bjerke
paul.bjerke@de-facto.no

Paul Bjerke er forsker ved De Facto kunnskapssenter og høg-
skolelektor ved Høgskulen i Volda. Han skriver i Klassekampen 
hver torsdag.

Konsulenter tar seg godt betalt for 
å gi ønskede svar.

Konsulenteri

«Alle vet at 
man kan få 
billigere tje-
nester hvis 
man gjør dem 
dårligere»

BILLIGERE: Er det bedre?

PAULI ORD
Paul Bjerke

«Politikerne i 
Fauske skyver kon-
sulentselskapene 
foran seg»

KJETIL SØRBOTTEN, LEDER I 
FORELDREUTVALGET I FAUSKE

SKOLE: I Fauske har konsulentselskapet 
RO rådet kommunerepresentantene til 
å gå imot sine egne partiprogram. På 
råd fra RO skal Fauske nå legge ned tre 
skoler for å spare penger.

Klassekampen 

9. juli 2009:

SERIE:

Konsulentråd:
■ I artikkelserien «Gode råd?» ser Klasse-
kampen nærmere på kommunenes bruk av 
konsulentselskaper, og deres gjennomslags-
kraft i politikken.
■ I dag: Konsulentselskapet RO – Ressurs-
senter for omstilling i kommunene – ble våren 
2009 innleid for å se på skolestrukturen i 
Fauske.
■ Et samlet kommunestyre vedtok i desem-
ber 2008 at de ville bevare eksisterende 
skolestruktur. Etter at rapporten fra RO ble 
lagt fram i juni 2009, vedtok kommunestyret å 
legge ned tre skoler i Fauske.
■ Det hevdes at kommunen kan spare cirka 
tre millioner kroner, en sum som utgjør 0,5 
prosent av det totale kommunebudsjettet.

 »
«Politikerne i Fauske skyver konsulent-
selskapene foran seg»
 KJETIL SØRBOTTEN, LEDER I FORELDREUTVALGET I FAUSKE

KONSULENTSLUKET
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Han mener derfor at RO tvinger 
fram aksept for et premiss som bur-

de blitt behandlet politisk i kommunestyre.

Troverdighet
Ordfører i Fauske Odd Henriksen (H) i 
Fauske er enig i at RO har hatt stor innfl y-
telse over resultatet i denne skolesaken, men 
han avviser at politikerne gjemmer seg bak 
konsulentene i denne saken.

– Dette er tull. Vi må forholde oss til saks-
utredninger vi får fra rådmannen, sier han.  

Henriksen mener dessuten at det ikke er 
hans oppgave å vurdere troverdigheten til 
konsulentselskapene i denne saken. 

– Jeg har ikke peiling på troverdighe-
ten til disse konsulentselskapene. Jeg stoler 
ikke på andre enn min rådmann, og det er 
han som kom med denne innstillingen, sier 
Henriksen.

Rådmann i Fauske, Ragnar Pettersen, er 
derimot veldig ordknapp. 

– Kommunestyret i Fauske har gjort et 
vedtak om skolestrukturen og de må stå 
inne for det. 

Mer vil han ikke si om saken til Klas-
sekampen og henviser all videre kontakt til 
varaordfører Kjell Sverre Jakobsen (Frp).

Jakobsen innrømmer skolenedleggelsene 
er problematisk siden alle partier i Fauske, 
også Frp, vedtok seinest i desember 2008 at 
eksisterende skolestruktur skulle beholdes. 

– Hvorfor vil dere legge ned tre skoler?

– Fauske bruker mer penger på skole enn 
sammenliknbare kommuner. Vi sparer 3,8 
millioner på å legge ned disse tre skolene, 
svarer han.

Jakobsen forteller videre at RO sin utred-
ning har vært sentral i å belyse kostnadene 

ved skolestrukturen i Fauske.
– Det er ingen sammenheng mellom 

kvalitet og antallet skoler, men det er en 
sammenheng med kostnader. Det viser RO-
rapportene. Det er viktig når vi skal spare 
penger.  ■■

– Det er et politisk ansvar for kommune-
styret i Fauske å vedta hvordan skolestruk-
turen i Fauske skal se ut. RO ønsker en 
endring i skolestrukturen for Fauske fordi 
det vil være mer bærekraft ig økonomisk 
sett, men vi legger oss ikke borti politik-
ken, sier Ottar Vist i RO. Han står bak ut-
redningsrapporten til Fauske.

– Alle partiene i Fauske vedtok seinest i 
desember 2008 å opprettholde skolestruktu-
ren. Etter RO-rapportene kom i juni snudde 
kommunestyret.

– Det er bare bra at vi har fl eksible lokal-
politikere politikerne har evne og vilje til å 
tilpasse politikken til virkeligheten, slik de 
har gjort i Fauske.   

– Men er ikke dette et demokratisk pro-
blem overfor velgerne?

– Jeg synes du viser forakt for lokale 
politikere ved å spørre som du gjør. De er 
i en stand til å fatte beslutningene som er 
riktig for kommunen.

Vist mener det var riktig av Fauske å 
legge ned de tre skolene

– Fauske bruker mer penger på skole 
enn sammenliknbare kommuner. Derfor 
er det riktig å legge ned tre skoler.

– Som konsulenter lever RO av å selge 
budskapet om «endring». Kan det også far-
ge de rådene dere gir? 

– Hvis du er så konservativ at du ikke 
ønsker endring, så er det rart. Vi har sett 
på muligheten for en mer eff ektiv ressurs-
bruk i skolen i Fauske. 

Vist innrømmer at RO ikke har sett på 
helheten i skolesektoren i Fauske, men at 
økonomi helt klart er det avgjørende ele-
mentet for konklusjonen deres.

– Fauske kan spare cirka tre millioner 
kroner på deres råd. Det er rundt 0,5 pro-
sent av kommunebudsjettet. 

– Du har feil utgangspunkt for dine 
spørsmål. Fauske bør ikke fortsette som 
før, de må spare penger, avslutter Vist. ■■

– Ikke et demokratisk problem»

KRONIKK 9. JULI

■■ Paul Bjerke

Klassekampen kunne i går fortelle 
at konsulentselskapet Rune Devold AS har 
analysert eldreomsorgen i Øyer kommune. 
Devolds standpunkt er enkelt og klart (det 
skal de ha): Eldreomsorgen er for god. Kom-
munen kan angivelig spare millioner ved å 
gjøre den dårligere.

Dette er naturligvis en selvfølge. Alle vet 
at man kan få billigere tjenester hvis man 
gjør dem dårligere. Spørsmålet er hvorfor 
kommunen har skaff et seg en konsulent til 
å fortelle dem selvsagtheter, og svaret er at 
det er konsulenters oppgave. De blir godt 
betalt for å gi oppdragsgiveren det svaret 
de vil ha. For det er i utgangspunktet kom-
muneledelsen som mener at eldreomsorgen 
deres er for god. Den har nemlig sett at Øyer 
bruker mer enn landsgjennomsnittet på 
pleie- og omsorgstjenester, og slikt kan man 
åpenbart ikke være bekjent av, heller ikke i 
Gudbrandsdalen.

Kommunetoppene innkaller derfor 
Rune Devold AS som ifølge seg selv er et 

«rådgivningsselskap med spesialkompetan-
se på endring og utvikling i off entlig sek-
tor». Devold analyserer seg fram til at «Øyer 
kommune gir helsetjenester raskt. Trolig for 
raskt». Konkret betyr dette at det skal bli 
vanskeligere for innbyggerne i kommunen 
å få hjemmehjelpstjenester (som formelt sett 
ikke er helsetjenester, men her er det uklart 
hvem som har ansvaret for forvirringen). 

Ordføreren og rådmannen burde natur-
ligvis selv vært i stand til å regne ut at hvis 
man blir strengere med å tildele hjemme-
hjelpstjenester til bygdas innbyggere, går 
utgift ene ned. Særlig ser regnskapet pent ut 
hvis man lar være å ta med at inntektene fra 
hjemmehjelpstjenesten (altså egenandelen) 
også går ned, slik Rune Devold AS gjorde da 
de analyserte pleie- og omsorgstjenesten i 
Tromsø i 2006.

Men ved å la en konsulent gjøre job-
ben, kan man omdefi nere et rent politisk 
prioriteringsspørsmål til et teknisk og faglig 
spørsmål. Det skal skapes et inntrykk av at 
det fi ns apolitiske faglige begrunnelser for å 
gjøre kommunens tjenestetilbud dårligere. 
Dessuten kan man vise til at konsulenten 
mener tilbudet er «for godt», noe som også 
innebærer at det er fullt faglig forsvarlig å gi 

et dårligere tilbud. Men dette har konsulen-
tene, som gjerne er økonomer eller noe sånt, 
normalt ingen faglige forutsetninger for å 
mene noe om.   

Dette har Rune Devold AS demonstrert 
med all ønskelig tydelighet tidligere. Da sel-
skapet analyserte Tromsø og (også der) kon-
kluderte med at kommunen var for raus med 
hjelp til personer som hadde for lavt hjelpe-
behov, var sammenlikningsgrunnlaget i all 
hovedsak Trondheim kommune. Trondheim 
drift er, ifølge konsulenten «tjenestene innen-
for en moderat ressursramme totalt sett», 
noe han åpenbart setter pris på. Det Devold 
AS ikke nevnte var at trønderhovedstaden 
samtidig ble skarpt kritisert av Statens hel-
setilsyn. Tilsynet mente at Trondheim ikke 
«yter nødvendig og forsvarlig helsehjelp til 
enkeltbrukere i deler av behandlingskjeden».

Satt på spissen kan man si at konsulen-
ten oppfordret til lovbrudd. Og annerledes 
kan det knapt gå når norske kommuner skal 
kappes om å bruke minst penger på eldre-
omsorgen.  ■■

Paul Bjerke er forsker ved De Facto 
kunnskapssenter og høgskolelektor ved 
Høgskulen i Volda. 

Konsulenter tar seg godt betalt for å gi ønskede svar.

Konsulenteri

KONSULENTSLUKET
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TALL: – Nåløyet for å få 
tjenestene er for stort, sier 
konsulent Rune Devold om 
helsetilbudet i mange kom-
muner.
■■ Svenn Arne Lie

– Mange kommuner er for slepphendte med 
å tilby helse- og omsorgstjenester. Nåløyet 
for å få tjenestene er for stort, særlig når 
brukerbehovene er små. Kommunene mø-
ter da seg sjøl i døra når de skal overholde en 
bærekraft ig økonomi, sier konsulent Rune 
Devold til Klassekampen.

Nylig konkluderte han med at helse- og 
omsorgstjenestene i Øyer kommune er for 
rause, og at det kan spares åtte millioner kro-
ner på å «eff ektivisere ressursbruken» der.

For raust
«For godt tjenestetilbud» er visst et utbredt 
problem i Kommune-Norge. Iallfall hvis vi 
skal tro konsulenten som lever av å selge 
spareløsninger til pressa lokalpolitikere.

– Mine rapporter kan brukes til å se om 
kommunene prioriterer ressursbruken 
riktig innenfor helse- og omsorgssektoren. 
Jeg har laget modeller som sammenlikner 
kommunenes pengebruk på sammenlikn-
bare brukergrupper. Basert på dette gir 
jeg råd om hvordan kommunen kan om-
disponere ressursbruken sin innen helse 
og omsorg, sier Devold.

Rune Devold AS solgte konsulenttjenes-
ter til norske kommuner for 2,5 millioner 
kroner i fj or. Han kaller seg sjøl en handels-
reisende i styringsdata for omsorgstjenesten. 

I tillegg til å kartlegge hvordan kommu-
nene bruker pengene sine, selger han også 
et regnskapsprogram som, ifølge han hjem-
meside, kan brukes til å forbedre økonomi-
styringen i den samme sektoren.

«Effektiv ressursbruk»
De nevnte eff ektiviseringene i Øyer kom-
mune skal blant annet gjøres ved å gjøre det 
vanskeligere å få tilgang på tjenestene.

– Betyr det at folk ikke er syke nok når de 
får tilbud om hjelp i Øyer?

– Ja, kommunen kan bli mye mer eff ektiv 
når behovene er små ved å begrense ressurs-
bruk, og avsette ressurser med store behov.

Øyerbefolkningen synes ikke å være like 
bekymret som konsulent Devold for det 
«høye tjenestenivået» i kommunen.

Devold mener at lokalpolitikerne ikke 
bør kun lytte til egne innbyggere når de ut-
former helse- og omsorgspolitikken

– Nærhet til brukerne kan gjøre at til-
budet blir for godt fordi det blir ingen 
uavhengig vurdering. Det er ikke et pro-
blem å imøtekomme ønsker og krav fra 
befolkningen så lenge kommunen har råd 
til det.

Helse i tallform  
Rune Devold AS har et egenutviklet kon-
sept der han tar utgangspunkt i data om 

brukernes funksjonsnivå for å se om kom-
munens tjenestetilbud samsvarer med det 
han kaller «behovet» for tjenester på indi-
vidnivå. Brukerens funksjonsnivå baserer 
seg på 17 punkter som tallfestes og kobles 
til regnskapstallene.

– Er dette en presis måte å beskrive og kost-
nadssette helse- og omsorgstjenester på?

– Ja, det er det. Det er fullt ut mulig å 
tallfeste helse- og omsorgstjenestene på de-
taljnivå. Jeg har utviklet en unik metode der 
jeg ganske så presist kan se pasientens funk-
sjonstap på individnivå, slik at dette kan ko-
bles opp mot kommunens pengebruk. Man 
skal allikevel være forsiktig med å overtolke 
dem. 

– Reduserer ikke du kompliserte sykdoms-
bilder til å handle om et tallfestet funksjonstap 
og dermed også penger?

– Man kommer ikke utenom økonomi 
når man snakker om helse og omsorg i kom-
munene, svarer han.

– Er du kompetent til å uttale deg om noe 
annet enn pris?

– Ja det er jeg i aller høyeste grad. Jeg er 
ikke sykepleier eller lege, men dette handler 
om off entlig ressursbruk. En kommune kan 
ikke styre helse- og omsorgstjenesten kun 
basert på helsefaglige vurderinger. De kom-
munene som gjør det, er konkurs og de har 
heller ikke bedre tjenester.

Han sier allikevel at økonomiperspekti-
vet er det dominerende perspektivet i hans 
modeller.  

Ytterpunkt
Devold refererer oft e til det han kaller «mi-
nimumsnormen» i sine analyser. 

– Dette er en ytterpunktberegning som 
refererer til den kommunen som driver 
med liknende tjenester aller billigst uten 
at det er omsorgssvikt. Det er på en måte 
den gjerrigste kommunen.

– Men det er vel en sammenheng mellom 
pris og kvalitet?

– Jo, den kommunen som er billigst er 
ikke nødvendigvis den beste. Mine analyser 
sier ikke noe om kvaliteten på den tjenesten 
som gis, kun om kommunens ressursbruk 
er eff ektiv. Metoden er kvantitativ og ikke 
kvalitativ. Det er imidlertid opp til kommu-
nen å fi nne den innretningen som ivaretar 
kvaliteten.  ■■

Konsulent tjener millioner 
på å gi råd til kommuner:

Gjør helse 
til tall

FAKTA

Konsulentråd:
■ Klassekampen har i artikkelserien «Gode 
råd?» sett på konsulentfi rmaenes inntog i 
lokalpolitikken. Serien avsluttes i dag.
■ I dag: Ved å tallfeste helse og omsorgstje-
nestene på detaljnivå, tilbyr konsulent Rune 
Devold analyser og råd om kommunenes 
pengebruk og innsparingsmuligheter innen 
helse og omsorgstjenesten. 
■ Rune Devold AS solgte råd til norske kom-
muner for 2,5 millioner kroner i fjor.

KLASSEKAMPEN NYHETER

TALL: – Nåløyet 
for å få tjenestene 
er for stort, sier 
konsulent Rune 
Devold om helse-
tilbudet i mange 
kommuner.

Av Svenn Arne Lie

– Mange kommuner er for 
slepphendte med å tilby hel-
se- og omsorgstjenester. Nål-
øyet for å få tjenestene er for 
stort, særlig når brukerbeho-
vene er små. Kommunene 
møter da seg sjøl i døra når de 
skal overholde en bærekraftig 
økonomi, sier konsulent Rune 
Devold til Klassekampen.

Nylig konkluderte han med 
at helse- og omsorgstjeneste-
ne i Øyer kommune er for rau-
se, og at det kan spares åtte 
millioner kroner på å «effekti-
visere ressursbruken» der.

For raust
«For godt tjenestetilbud» er 
visst et utbredt problem i 
Kommune-Norge. Iallfall hvis 
vi skal tro konsulenten som 
lever av å selge spareløsnin-
ger til pressa lokalpolitikere.

– Mine rapporter kan bru-
kes til å se om kommunene 
prioriterer ressursbruken 
riktig innenfor helse- og om-
sorgssektoren. Jeg har laget 
modeller som sammenlikner 
kommunenes pengebruk på 
sammenliknbare bruker-
grupper. Basert på dette gir 
jeg råd om hvordan kommu-
nen kan omdisponere res-
sursbruken sin innen helse 
og omsorg, sier Devold.

Rune Devold AS solgte kon-
sulenttjenester til norske 
kommuner for 2,5 millioner 
kroner i fjor. Han kaller seg 
sjøl en handelsreisende i sty-
ringsdata for omsorgstjenes-
ten.

I tillegg til å kartlegge hvor-
dan kommunene bruker pen-
gene sine, selger han også et 
regnskapsprogram som, iføl-
ge han hjemmeside, kan bru-
kes til å forbedre økonomisty-
ringen i den samme sektoren.

«Effektiv ressursbruk»
De nevnte effektiviseringene 
i Øyer kommune skal blant 
annet gjøres ved å gjøre det 
vanskeligere å få tilgang på 
tjenestene.

– Betyr det at folk ikke er 
syke nok når de får tilbud om 
hjelp i Øyer?

– Ja, kommunen kan bli 
mye mer effektiv når behove-
ne er små ved å begrense res-

sursbruk, og avsette ressurser 
med store behov.

Øyerbefolkningen synes 
ikke å være like bekymret 
som konsulent Devold for det 
«høye tjenes-
tenivået» i 
kommunen.

Devold
mener at lo-
kalpolitiker-
ne ikke bør 
kun lytte til 
egne innbyg-
gere når de 
utformer hel-
se- og omsorgspolitikken

– Nærhet til brukerne kan 
gjøre at tilbudet blir for godt 
fordi det blir ingen uavhen-
gig vurdering. Det er ikke et 
problem å imøtekomme øn-
sker og krav fra befolkningen 
så lenge kommunen har råd 
til det.

Helse i tallform  
Rune Devold AS har et egen-
utviklet konsept der han tar 
utgangspunkt i data om bru-
kernes funksjonsnivå for å 
se om kommunens tjeneste-
tilbud samsvarer med det 
han kaller «behovet» for tje-
nester på individnivå. Bru-
kerens funksjonsnivå base-
rer seg på 17 punkter som 

tallfestes og kobles til regn-
skapstallene.

– Er dette en presis måte å 
beskrive og kostnadssette hel-
se- og omsorgstjenester på?

– Ja, det er det. Det er fullt 
ut mulig å tallfeste helse- og 
omsorgstjenestene på detalj-
nivå. Jeg har utviklet en unik 
metode der jeg ganske så pre-

sist kan se pasientens funk-
sjonstap på individnivå, slik at 
dette kan kobles opp mot kom-
munens pengebruk. Man skal 
allikevel være forsiktig med å 

overtolke dem. 
– Reduserer ikke 

du kompliserte syk-
domsbilder til å 
handle om et tall-
festet funksjonstap 
og dermed også 
penger?

– Man kommer 
ikke utenom øko-
nomi når man 

snakker om helse og omsorg i 
kommunene, svarer han.

– Er du kompetent til å utta-
le deg om noe annet enn pris?

– Ja det er jeg i aller høyeste 

grad. Jeg er ikke sykepleier 
eller lege, men dette handler 
om offentlig ressursbruk. En 
kommune kan ikke styre hel-
se- og omsorgstjenesten kun 
basert på helsefaglige vurde-
ringer. De kommunene som 
gjør det, er konkurs og de har 
heller ikke bedre tjenester.

Han sier allikevel at økono-
miperspektivet er det domi-
nerende perspektivet i hans 
modeller.  

Ytterpunkt
Devold refererer ofte til det 
han kaller «minimumsnor-
men» i sine analyser. 

– Dette er en ytterpunkt-
beregning som refererer til 
den kommunen som driver 
med liknende tjenester aller 
billigst uten at det er om-
sorgssvikt. Det er på en måte 
den gjerrigste kommunen.

– Men det er vel en sammen-
heng mellom pris og kvalitet?

– Jo, den kommunen som er 
billigst er ikke nødvendigvis 
den beste. Mine analyser sier 
ikke noe om kvaliteten på den 
tjenesten som gis, kun om 
kommunens ressursbruk er 
effektiv. Metoden er kvantita-
tiv og ikke kvalitativ. Det er 
imidlertid opp til kommunen 
å fi nne den innretningen som 
ivaretar kvaliteten.

svennal@klassekampen.no

Konsulent tjener millioner på å gi råd til kommuner:

Gjør helse til tall

HELSE: Mange kommuner er for slepphendte med å tilby helse- og omsorgstjenester, sier Rune De-
vold. ILLUSTRASJONSFOTO: SCANPIX  
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FAKTA

Konsulentråd:
■ Klassekampen har i artik-
kelserien «Gode råd?» sett på 
konsulentfi rmaenes inntog i 
lokalpolitikken. Serien avslut-
tes i dag.

■ I dag: Ved å tallfeste helse 
og omsorgstjenestene på de-
taljnivå, tilbyr konsulent Rune 
Devold analyser og råd om 
kommunenes pengebruk og 
innsparingsmuligheter innen 
helse og omsorgstjenesten. 

■ Rune Devold AS solgte råd til 
norske kommuner for 2,5 mil-
lioner kroner i fjor.

Klassekampen 8. juli

– Individuell hjelp kan ikke 
regnes ut fordi det er forskjell 
på effektivitet og effekt. Kon-
sulentene ser ikke det. Det 
sentrale er om tjenesten vir-
ker i forhold til formålet, ikke 
hvor mye den koster, sier av-
delingsleder i hjemmetjenes-
ten i Tromsø kommune Sidsel 
Stellander.

Hun har erfaring fra Rune 

Devold AS sitt arbeid i Tromsø 
og er skeptisk til hans arbeids-
metoder.

– Rune Devold AS brukes 
konsekvent til justere tjenes-
tetilbudet nedover, og dermed 
som unnskyldning til å spare 
penger. Han sammenlikner 
alltid tjenestene nedover, aldri 
oppover. Tjenestenivået pres-
ses dermed alltid nedover.

Stellander mener videre at 
det er problematisk at private 
konsulentselskaper får utvi-
kle gjennomsnittsmål og tall-
standarder i helse og omsorgs-
politikken i Kommune-Norge.

– Modellene er utelukkende 
økonomiske og mekaniske. De 
ser verken på prosess, innsats 
eller ressurser som må kart-
legges i møte med brukeren. 

– Kan ikke regne seg til helse

GODE
RÅD?

GODE
RÅD?

Av Svenn Arne Lie

Øyer kommune i Gudbrands-
dalen betalte konsulentfi r-
maet Rune Devold AS 144 000 
kroner for å fi nne årsaken til 
kommunens overforbruk av 
pleie- og omsorgstjenester i 
forhold til landsgjennomsnit-
tet. Hovedkonklusjonen til 
Rune Devold AS er at innbyg-
gerne i Øyer har et for raust 
helsetilbud og at kommunen 
derfor har for dyre helsetje-
nester. Rådet fra konsulente-
ne er at kommunen kan spare 
ca. åtte millioner kroner på 
en innskjerping av helsetil-
budet og ved en omorganise-
ring av tjenesten. 

Rapporten skal opp til poli-
tisk behandling i kommu-
nens formannskap i august. 

Kvaliteten er viktigst
Hovedtillitsvalgt for Syke-
pleierforbundet i Øyer, Marit 
Linnerud, sier at hun ikke 
fremmed for å gjøre noen 
grep for å forbedre pleie og 
omsorgstjenesten i kommu-
nen, men hun advarer imot et 
ensidig fokus på økonomi i 
denne saken.

– Det er veldig viktig at 
dette ikke kun blir en debatt 
om økonomi og innsparing. 
Det viktigste er jo innholdet i 
tjenesten vi tilbyr våre inn-
byggere. Kvaliteten på helse-
tjenestene er derfor et sen-

tralt poeng, sier hun til Klas-
sekampen.

Hun mener at konklusjo-
nen fra Rune Devold AS, om 
for godt og for dyrt helsetil-
bud i Øyer, nettopp kan gi et 
overfokus på økonomiper-
spektivet.

– Det er allerede varslet 
innsparelser i helsesektoren 
for dette året. Politikerne sty-
rer pengesekken, men det er 
vi som helsepersonell som 
må si noe om kvaliteten.  

– Det er vel en sammenheng 
mellom kvalitet og penge-
bruk?

– Øyer har et godt helsetil-
bud i dag. Det koster også 
penger. Kravet til kvalitet og 
innhold i tjenesten er derfor 
viktig. Vi trenger for eksem-
pel nok kompetente personer 
for å ivareta dette. Dette kan 
være dyrere i starten, men vil 
gi gevinst på sikt. Da må poli-
tikerne tørre å satse, sier Lin-
nerud.

– Spare på andre måter
Grethe Holst er tillitsvalgt for 
Fagforbundet i Øyer. Hun 
mener økonomifokuset i kon-
sulentrapporten kan by på 
utfordringer.

– Rune Devold AS ser bare 
tallene. For oss som jobber 
med pleie og omsorg i kom-
munen, er det menneskene 
som ligger bak tallene som 
er det aller viktigste. Hvis 
kommunen skal spare åtte 
millioner, slik Devold-rap-
porten legger til grunn, går 
dette utover kvaliteten i 
pleie og omsorgstjenesten. 
Pleie og omsorg handler om 
mennesker, de er ikke en 
salgsvare, sier hun.

Holst er på linje med Lin-
nerud i synet på bemanning, 
og hun mener at økt grunn-
bemanning er det viktigste 
tiltaket for å sikre et godt hel-
setilbud i kommunen.  

– Økt grunnbemanning er 
kanskje ikke det første en 
økonom vil tenke på for å spa-
re penger, men dette kan både 

redusere sykefraværet og der-
med også vikarbruken. Dette 
vil gi lavere kostnader på lang 
sikt og samtidig sikre en god 
kvalitet. Sparing kan gjøres 
på andre måter enn kun å se 
på kronene, sier hun.

Ikke imponert
Gruppeleder for Senterparti-
et i Øyer kommunestyre, Hå-
vard Granskogen, er ikke im-
ponert over rådene fra Rune 
Devold AS. 

– Vi skal være stolte over at 
vi har et godt helsetilbud her 
i kommunen, sier han til 
Klassekampen.

Granskogen reagerer der-
for på konklusjonene til Rune 
Devold AS om at servicenivå-
et er for høyt og at eldreom-
sorgen er for god. 

– Vi har hatt mange konsu-
lenter inne i helsesektoren i 
Øyer gjennom tidene. Det 
selvfølgelig bra se på situa-
sjonen fra utsiden, men det 
er jo ikke akkurat slik at noen 
av disse konsulentene har 
funnet opp kruttet, sier han.

Granskogen frykter deri-
mot at konsulentrapporten 
skal bli brukt av Høyre og Ap, 
som styrer i Øyer, for å gjen-

nomføre en omfattende spa-
replan i kommunen.

– Det koster å ha et godt 
helsetilbud. Da må det også 
være mulig å bruke lokale 
skatter, for eksempel eien-
domsskatt, til å fi nansiere de 
gode helsetjenestene vi har 
her i Øyer. Enkelt fortalt, vi 
må enten øke inntektene el-
ler redusere utgiftene. Den 
høye servicegraden innen 
helsesektoren i Øyer de siste 
15 årene er et resultat av en 
ønsket politikk, hovedsakelig 
fra Ap og Sp. Spørsmålet nå 
er om Ap lar seg overbevise 
av rapporten til Rune Devold 
AS og endrer oppfatning om 
dette, sier Granskogen. 

Klassekampen lyktes ikke 
i går å komme i kontakt med 
Rune Devold AS.

svennal@klassekampen.no

Har for godt he

RAUSE: Konsulentselskapet Rune Devold AS mener Øyer kommune gir sine             
 

Kommunalsjef i Øyer, Bernt 
Tennstrand, har jobbet nært 
med Rune Devold AS i arbei-
det med konsulentrapporten. 
Han mener rapporten gir et 
godt grunnlag for å omdanne 
helsetjenestene i Øyer kom-
mune.

– Enkelt fortalt er konklu-
sjonen til Rune Devold AS at 
Øyer kommune er for fl inke 
til å gi helsetjenester. Vi gir 
helsetjenester raskt. Trolig for 
raskt, sier Tennstrand.

– Hva betyr egentlig dette? 
Er ikke øyværingene syke nok 
når de får behandling?

– Ikke alle trenger den be-
handlingen de mottar. Kom-
munen har gitt noen av helse-

Kommunalsje

SERIE:

Konsulentråd
■ Klassekampen skal i en serie 
artikler fokusere på konsulent-
selskapenes inntog i kommu-
nepolitikken.

■ I dag: Konsulentselskapet 
Rune Devold AS har evaluert 
pleie- og omsorgstjenesten i 
Øyer kommune.

■ Konsulentene konkluderer 
med at kommunen har et for 
raust helsetilbud og at de kan 
spare åtte 
millioner 
korner på 
omorganise-
ringer og kutt 
i helsetilbudet.  

KUTT: I følge konsulentselskapet Rune 
Devold AS, har Øyer kommune for 
gode helsetjenester. Kommunen rådes 
til å spare åtte millioner kroner ved å 
redusere tilbudet og omorganisere tje-
nestene.

«Det viktigste er 
jo innholdet i tje-
nesten vi tilbyr 
våre innbyggere»
MARIT LINNERUD, TILLITSVALGT FOR 

SYKEPLEIERFORBUNDET I ØYER

«Sparing kan gjø-
res på andre må-
ter enn kun å se 
på kronene»

GRETHE HOLST, TILLITSVALGT FOR 
FAGFORBUNDET I ØYER

elsetilbud

                         innbyggere for rause helsetjenester. De råder kommunen til heve terskelen for å motta hjelp. 
LLUSTRASJONSFOTO: LISE ÅSERUD, SCANPIX

f: – Kan ikke gi helsetjenester så raskt
tjenestene for tidlig. Pasiente-
ne har et for høyt funksjons-
nivå i forhold til den tjenesten 
de blir tilbudt. 

– Gode, raske helse-
tjenester, er ikke det 
bra?

– Jo, men ifølge rap-
porten fra Rune De-
vold AS blir dette for 
dyrt, fordi vi bruker 
opp ressursene i en 
tidlig fase av sykdom-
men.

– Hvilke konsekvenser kan 
denne rapporten få?

– Rune Devold AS ønsker 
strengere kriterier for å gi hel-
setjenester i Øyer. For Øyer er 
det aktuelt å innføre en høye-

re terskel for å behandle nye 
pasienter. Dette skal ikke 
ramme dagens brukere, men 

våre politikerne må 
utarbeide nye krite-
rier som gjør at nål-
øyet for å få hjelp i 
framtida blir min-
dre. Det kan for ek-
sempel bety at det 
blir vanskeligere å 
motta hjemmehjelp. 
I et to-tre års per-
spektiv kan vi da 

spare åtte millioner kroner, 
sier han.

Et tiltak som kan bli aktuelt 
er få tilpasse boligen til pleie-
trengende slik at kommunen 
dermed kan utsette pleie- og 

omsorgshjelpen.
– Desto lenger folk greier 

seg sjøl, desto lettere blir det 
for kommunen å sette inn res-
surser på riktig nivå i en sei-
nere fase. 

Øyer kommune betalte 
144.000 kroner for konsulent-
oppdraget til Rune Devold 
AS. Alt tallmateriale i rappor-
ten stammer fra egne kilder 
regnskapet til Øyer kommune 
i tillegg til offi siell statistikk.

– Hvorfor har dere ikke gjort 
dette arbeidet sjøl?

– Vi kunne sikkert gjort 
mye av dette arbeidet sjøl, 
men ikke med dagens kapasi-
tet. Vi har ikke folk til å gjøre 
dette, sier Tennstrand.

Bernt 
Tennstrand

«En kommune kan ikke 
styre helse- og omsorgs-
tjenesten kun basert på 
helsefaglige vurderinger»

RUNE DEVOLD, KONSULENT

Klassekampen 

14. juli 2009:

«En kommune kan 
ikke styre helse- og 
omsorgstjenesten 
kun basert på hel-
sefaglige vurderin-
ger» 

RUNE DEVOLD, KONSULENT

– Individuell hjelp kan ikke regnes ut for-
di det er forskjell på eff ektivitet og eff ekt. 
Konsulentene ser ikke det. Det sentrale er 
om tjenesten virker i forhold til formålet, 
ikke hvor mye den koster, sier avdelingsle-
der i hjemmetjenesten i Tromsø kommune 
Sidsel Stellander.

Hun har erfaring fra Rune Devold AS 
sitt arbeid i Tromsø og er skeptisk til hans 
arbeidsmetoder.

– Rune Devold AS brukes konsekvent 
til justere tjenestetilbudet nedover, og der-
med som unnskyldning til å spare penger. 

Han sammenlikner alltid tjenestene ned-
over, aldri oppover. Tjenestenivået presses 
dermed alltid nedover.

Stellander mener videre at det er pro-
blematisk at private konsulentselskaper får 
utvikle gjennomsnittsmål og tallstandar-
der i helse og omsorgspolitikken i Kom-
mune-Norge.

– Modellene er utelukkende økonomis-
ke og mekaniske. De ser verken på prosess, 
innsats eller ressurser som må kartlegges i 
møte med brukeren.  ■■

– Kan ikke regne seg til helse

KONSULENTSLUKET
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LESERBREV 14. JULI

■■ Geir Mosti

Det er en kjent sak at konsulentselskape-
ne hvert år tjener grovt på norske kommu-
ner. Veien til konsulentene er kort når travle 
administrasjoner er i tidsnød. Det kan godt 
hende at kommunen har kompetansen til 
å gjøre jobben med egne ansatte. Likevel 
foretrekkes oft e konsulentene. Det blir som 
å bestille hjemkjørt pizza, lettvint, men dyrt. 
Det er mindre kjent at noen kommuner 
bruker konsulenter til å begrunne «nød-
vendigheten» av å kutte i velferdstilbudet. 
En vanlig metode er at konsulenten sam-
menligner kostnadene ved en bestemt tje-
neste med tilsvarende tjeneste i andre kom-
muner. Da framkommer det naturligvis at 
kommunen bruker «urimelig» mye penger 
på for eksempel eldreomsorgen. Dermed 
oppstår et sparepotensial som kommunen 
kan hente ut ved å kutte i tjenesten. 

Hva da med lokaldemokratiet? Kanskje 
kommunestyret har prioritert eldreomsor-
gen? Kanskje har man i samarbeid med de 
ansatte investert litt ekstra for å bli kvitt 
deltidsstillinger? Er ikke nettopp slike prio-
riteringer et kjernepunkt ved lokaldemo-
kratiet? 

Et skrekkens eksempel fra min egen 
hjemkommune Fauske sto omtalt i Klas-
sekampen 9. juli. Et enstemmig kommune-

styre vedtok desember 2008 å beholde da-
gens skolestruktur. Allerede i januar 2009 
bestiller imidlertid rådmannen en rapport 
fra RO (Ressurssenter for omstilling i kom-
munene) som konkluderer med at kommu-
nen kan spare penger ved å legge ned tre 
skoler. Deretter fremmer rådmannen saken 
på nytt for kommunestyret i juni med det 
resultat at fl ertallet går inn for skolenedleg-
gelser.

En ekstern konsulent med fokus på 
økonomi blir altså premissleverandør for 
kommunens skolepolitikk. Hensynet til 
Foreldreutvalget for skolene og de an-
sattes organisasjoner som veier tungt i 
desember, blir tilsidesatt i juni. Her går 
det unna. 

Det går an for et kommunestyre å endre 
syn og fatte nye vedtak. Økonomisk uføre 
kan ligge til grunn for slike vurderinger. 
Da er det godt å se til kommuner som vel-
ger en annen strategi for omstilling. Rana 
kommune er modellkommune og med i 
Kvalitetskommuneprogrammet. Den kom-
munen måtte på grunn av dårlig økonomi 
kutte i skolebudsjettet. Samtidig har Rana 
satt seg høye mål om å skape et bedre skole-
tilbud til elevene. For å få til dette har man 

gjennomført en omfattende prosess med 
dialogmøter. Samtlige skoler er involvert, 
både foreldreutvalg og de ansatte. De blir 
lyttet til, og får påvirke framtidas skole i 
kommunen.

Av en eller annen grunn fôrer ikke me-
dia det norske folk med positive eksem-
pler fra kommunal virksomhet. Det er synd 
fordi det foregår mye fl ott utviklingsarbeid 
i denne sektoren. Ikke minst kan de 138 
kommunene som er med i Kvalitetskom-
muneprogrammet vise til gode resultater. 
Dette er kommuner som tuft er sitt arbeid 
med kvalitetsutvikling på trepartssamar-
beid mellom politikere, administrasjon 
og ansatte. Hensikten er at innbyggere og 
ansatte skal merke en positiv forskjell. De 
som er nysgjerrige på hva som oppnås kan 
klikke seg inn på hjemmesiden www.kvali-
tetskommuner.no.

Bruk gjerne konsulenter. De fi nnes i ho-
petall i alle kommuner. De vet hvor skoen 
trykker, de har forslag til forbedringer, og 
de vil mer enn gjerne bidra. Ikke tar de seg 
betalt heller. De kalles kommuneansatte og 
innbyggere.  ■■

Geir Mosti er 1. nestleder Fagforbundet

Ukritisk konsulentbruk i kommunene

«Veien til konsulentene er kort når 
travle administrasjoner er i tidsnød»

■■ Rolf Rønning

Hvert år bruker norske kommuner store 
summer på konsulentutredninger. Det fi n-
nes en aktverdig grunn til å bruke konsulen-
ter, og det er hvis en mangler egen kompe-
tanse og kapasitet til å gjennomføre et nød-
vendig oppdrag. Derfor blir dette oft e brukt 
som begrunnelse. Men det fi nnes mindre 
aktverdige grunner, som er lønnsomme for 
konsulentene og dyre for skattebetalerne.

Det er en viktig del av kommunepolitik-
ken å treff e upopulære avgjørelser. I trange 
tider vil mange hevde at det er det som er 
jobben, ikke å foreslå positive tiltak. Kom-
munenes største utgift sposter er skoler og 
helse/omsorg, og verken politikere eller 
administrativ ledelse skaff er seg populari-
tet med nedskjæringer her. Da er knepet å 
bruke konsulentselskaper som kan påpeke 
at skolestrukturen er uhensiktsmessig, og at 
kvaliteten kan økes ved en stor skole. Eller 

konsulenten kan sammenligne eldreom-
sorgen med andre kommuner og antyde at 
en «ligger over» normene, og dermed kan 
spare uten at det er uforsvarlig. 

I mange saker kan politikere og admi-
nistrasjon ha klare meninger og prioriterin-
ger, men de vet at disse er kontroversielle. I 
stedet for å ta en åpen kamp, og argumen-
tere på sak, kan det da være fristende å gå 
veien om konsulentene. Og da bør en velge 
konsulenter som er forutsigbare, og som er 
villige til å gå langt for å konkludere slik opp-
dragsgiverne ønsker. Her fi nnes det stygge 
eksempler på at konsulentene gjennomfører 
datainnsamling med resultater som går klart 
mot oppdragsgivernes antatte ønsker, likevel 
konkluderer de med at det nok totalt sett er 
slik oppdragsgiverne ønsker.

Redelige forskningsinstitusjoner må 
alltid ta som utgangspunkt at en datainn-
samling kan ha uforutsette og uønskede 
konklusjoner. Slike sjanser ønsker ikke opp-
dragsgiverne nødvendigvis å ta. Og jungel-
telegrafen vil gå hvis et fi rma kommer med 
«negative konklusjoner» et sted, om at dette 

Politikerne må tørre å framstille 
politiske verdivalg som det de er.

Konsulent-
sluket
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Anvendt kunnskap om biologiske kjønnsforskjeller viser oss at dette ikke 
kan oppnås i et fritt marked. Politisk styring må til for å økonomisk 

kompensere den byrden kvinner har med svangerskap, fødsel og amming, og 
politisk styring må til for å gi oss en samfunnsmessig mer gagnelig fordeling av 
kvinner og menn i maktposisjoner.

Torgeir Salih Holgersen. Kronikk, side 16.

KRONIKK
&DEBATT

debatt@klassekampen.no «

▼

PÅ TEPPET
Nytt fra verden
Sommertiden gir en 
velkommen mulighet til å 
rette blikket ut over landets 
grenser for 
avisredak-
sjonene
rundt
omkring. – 
også
Teppet-
redaksjo-
nen, som 
leser hos 
Reuters at 
det i Tyskland har oppstått 
aviskork på grunn av en
«full grevling». Den hadde 
forspist seg på overmodne 
og alkoholholdige kirsebær 
og lagt til å sove ut rusen 
midt i veibanen.

Så da trenger ikke norsk 
ungdom dra helt til Syden
lenger, altså.

Alarmerende
Det er dårlige tider for 
Vinstra-bedriften Intelli-
gent Quality, så dårlige at 
den må si opp ansatte, noe 
Gudbrandsdølen Dagnin-
gen slår opp med tittelen: 
«22 ansatte må gå etter 
fallende IQ».

En opplagt oppsigelses-
grunn, spør du oss.

Gode navn – utland
Den internasjonale biblio-
tekforeningen IFLA har 
måttet fl ytte konferansen 
sin neste år fra Australia 
til Göteborg, noe som 
medfører økonomiske 
vansker for en del delega-
ter fra stillehavsregionen.

Heldigvis har man nå 
fått ordnet penger, kan 
IFLA-president Claudia
Lux fortelle.

Nyhetsjakten
Dagens Næringsliv har 
skrevet om VG og Dagbla-
dets årlige serier om 
ungdoms-
fyll i 
Syden, og 
får
følgende
forklaring
på feno-
menet av 
sistnevn-
tes
fungeren-
de sjefredaktør Lars Helle: 
«Tiden med agurkstoff er 
forbi for lenge siden, og 
sommeren er utrolig 
viktige nyhetsmåneder».

Vi venter altså fortsatt på 
forklaringen.

 teppet@klassekampen.no

Viktige nyheter.

På en snurr.

Hvert år bruker norske kommuner store 
summer på konsulentutredninger. Det 
fi nnes en aktverdig grunn til å bruke 
konsulenter, og det er hvis en mangler 
egen kompetanse og kapasitet til å 
gjennomføre et nødvendig oppdrag. 
Derfor blir dette ofte brukt som begrun-
nelse. Men det fi nnes mindre aktverdige 
grunner, som er lønnsomme for konsu-
lentene og dyre for skattebetalerne.

Det er en viktig del av kommunepoli-
tikken å treffe upopulære avgjørelser. I 
trange tider vil mange hevde at det er 
det som er jobben, ikke å foreslå positive 
tiltak. Kommunenes største utgiftspos-
ter er skoler og helse/omsorg, og verken 
politikere eller administrativ ledelse 
skaffer seg popularitet med nedskjærin-
ger her. Da er knepet å bruke konsulent-
selskaper som kan påpeke at skolestruk-
turen er uhensiktsmessig, og at kvalite-
ten kan økes ved en stor skole. Eller 
konsulenten kan sammenligne eldreom-
sorgen med andre kommuner og antyde 
at en «ligger over» normene, og dermed 
kan spare uten at det er uforsvarlig. 

I mange saker kan politikere og adminis-
trasjon ha klare meninger og prioriterin-
ger, men de vet at disse er kontroversi-
elle. I stedet for å ta en åpen kamp, og 
argumentere på sak, kan det da være 
fristende å gå veien om konsulentene. Og 
da bør en velge konsulenter som er 
forutsigbare, og som er villige til å gå 
langt for å konkludere slik oppdragsgi-
verne ønsker. Her fi nnes 
det stygge eksempler på 
at konsulentene gjen-
nomfører datainnsam-
ling med resultater som 
går klart mot oppdrags-
givernes antatte ønsker, 
likevel konkluderer de 
med at det nok totalt 
sett er slik oppdragsgiverne ønsker.

Redelige forskningsinstitusjoner må 
alltid ta som utgangspunkt at en data-
innsamling kan ha uforutsette og 
uønskede konklusjoner. Slike sjanser 
ønsker ikke oppdragsgiverne nødven-
digvis å ta. Og jungeltelegrafen vil gå 
hvis et fi rma kommer med «negative 
konklusjoner» et sted, om at dette er en 
aktør som det er risikabelt å ta sjansen 
på å bruke. Ikke alle formulerer manda-
tet så klart som en forhenværende 
fylkesordfører: «jeg har konklusjonen, gi 
meg premissene».

Å ta klare verdivalg i politiske saker 
gjør en veldig utsatt; de fl este er kompe-

tente til å være enige eller uenige. Siden 
vi lever i en rasjonell kultur, så slår det 
bedre an med dokumentasjon om at noe 
er faglig riktig. Ta for eksempel spørs-
målet om konkurranseutsetting av hjem-
metjenestene. Det er i stor grad et 
verdivalg. Men begge parter argumente-
rer for at det de mener er billigst og gir 
best kvalitet. Det meste bør være 
«evidenbasert», det vil si at det må være 
forskningsmessig dokumentert. Mens 
dette før var forskningsinstitusjones 
område, har konsulentfi rmaene nå 
kastet seg inn i forsknings- og utred-
ningsbransjen, og de konkurrerer ofte 
godt på pris ved å tilby ganske enkle og 

standardiserte konsepter. I tillegg er de 
mer ufortrødne med å tilby råd om hva 
som er riktig enn vanlige forskere bør 
være, ut fra hva dataene gir dekning for. 

«Det er mange måter å regne på, sa 
gutten, han fant ut han var eldre enn far 
sin.»

Å treffe riktige beslutninger i den 
kommunale hverdagen kan oppleves 
som både vanskelig og komplisert. 
Kommunene skal forholde seg et stort 
antall ulike lover, og realisere mange og 
til dels motstridende målsettinger. 

Omorganiseringer av den kommunale 
administrasjonen føyer seg godt inn i 

dette bildet; en endring som er positiv på 
en måte, kan ha negative konsekvenser 
på andre. Da er det fristende med 
konsulenter som har sett lyset, og som 
har noen nye og fi kse begreper som kan 
framstille virkeligheten og problemet på 
en forenklet måte. Forenklende organi-
sasjonskonsulenter har kostet norske 
kommuner dyrt over mange år, og det er 
antakelig ikke over enda. «Tonivå»-
modellen har nå herjet i kommunene en 
stund, innført etter «Maran Ata»-
prinsippet; det gikk en vekkelse over 
landet, uten særlig faglig dokumenta-
sjon. Det kan være noe vettugt ved en 
fl atere struktur, men det er også en 
forenkling som har bidratt til mye 
uvettig praksis. 

Det fi nnes brukbare alternativer til 
konsulentbruken. Politikerne må tørre å 
framstille politiske verdivalg som det de 
er. Når det gjelder omorganiseringer og 
forbedringer i den kommunale praksis, 
så er det et stort potensial i å bruke de 
ansattes kompetanse til å gjøre den 
kommunale praksis og organisasjonen 
litt lurere i morgen enn i dag. Men da må 
en være villig til å skrote noe av den 
overdrevne vekten på ledelse og oven-
fra-og ned styringen som har fått 
gjennomslag de siste åra, som en del av 
det nyliberale reformprosjektet.

Rolf Rønning,
Professor ved Høgskolen i Lillehammer

Rolf.Ronning@hil.no

Hallvard Bakke har ferie, og Klassekampen trykker i 
stedet utvalgte kronikker. Bakke er tilbake 14. august.

Konsulentsluket

KRONIKK
Rolf Rønning

Politikerne må tørre å framstille politiske verdivalg som det de er.

ET VALG: Politikerne må tørre å framstille politiske verdivalg som det de er, skriver Rolf 
Rønning. FOTO: BERIT ROALD, SCANPIX

«Det gikk en vekkelse 
over landet, uten særlig 
faglig dokumentasjon»

Klassekampen 

17. juli 2009:

KONSULENTSLUKET
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er en aktør som det er risikabelt å ta sjansen 
på å bruke. Ikke alle formulerer mandatet så 
klart som en forhenværende fylkesordfører: 
«jeg har konklusjonen, gi meg premissene».

Å ta klare verdivalg i politiske saker gjør 
en veldig utsatt; de fl este er kompetente til 
å være enige eller uenige. Siden vi lever i 
en rasjonell kultur, så slår det bedre an med 
dokumentasjon om at noe er faglig riktig. 
Ta for eksempel spørsmålet om konkur-
ranseutsetting av hjemmetjenestene. Det er 
i stor grad et verdivalg. Men begge parter 
argumenterer for at det de mener er bil-
ligst og gir best kvalitet. Det meste bør være 
«evidenbasert», det vil si at det må være 
forskningsmessig dokumentert. Mens dette 

før var forskningsinstitusjones område, har 
konsulentfi rmaene nå kastet seg inn i fors-
knings- og utredningsbransjen, og de kon-
kurrerer oft e godt på pris ved å tilby ganske 
enkle og standardiserte konsepter. I tillegg 
er de mer ufortrødne med å tilby råd om hva 
som er riktig enn vanlige forskere bør være, 
ut fra hva dataene gir dekning for. 

«Det er mange måter å regne på, sa gut-
ten, han fant ut han var eldre enn far sin.» 

Å treffe riktige beslutninger i den kom-
munale hverdagen kan oppleves som både 
vanskelig og komplisert. Kommunene skal 
forholde seg et stort antall ulike lover, og 
realisere mange og til dels motstridende 
målsettinger. 

Omorganiseringer av den kommunale 
administrasjonen føyer seg godt inn i dette 
bildet; en endring som er positiv på en måte, 
kan ha negative konsekvenser på andre. 
Da er det fristende med konsulenter som 
har sett lyset, og som har noen nye og fi kse 
begreper som kan framstille virkeligheten 
og problemet på en forenklet måte. Foren-
klende organisasjonskonsulenter har kostet 

norske kommuner dyrt over mange år, og 
det er antakelig ikke over enda. «Tonivå»-
modellen har nå herjet i kommunene en 
stund, innført etter «Maran Ata»-prinsip-
pet; det gikk en vekkelse over landet, uten 
særlig faglig dokumentasjon. Det kan være 
noe vettugt ved en fl atere struktur, men det 
er også en forenkling som har bidratt til mye 
uvettig praksis. 

Det fi nnes brukbare alternativer til 
konsulentbruken. Politikerne må tørre å 
framstille politiske verdivalg som det de er. 
Når det gjelder omorganiseringer og forbe-
dringer i den kommunale praksis, så er det 
et stort potensial i å bruke de ansattes kom-
petanse til å gjøre den kommunale praksis 
og organisasjonen litt lurere i morgen enn 
i dag. Men da må en være villig til å skrote 
noe av den overdrevne vekten på ledelse og 
ovenfra-og ned styringen som har fått gjen-
nomslag de siste åra, som en del av det nyli-
berale reformprosjektet.  ■■

Rolf Rønning er professor ved Høgskolen 
i Lillehammer

«Det gikk en vek-
kelse over lan-
det, uten særlig 
faglig dokumen-
tasjon»

KONSULENTSLUKET

1. nestleder i Fagforbundet Geir Mosti sammen med statsminister Jens Stoltenberg på LO-kongressen 2009. Mosti sammenligner kommunenes kon-

sulentbruk med kjøp av  hjemkjørt pizza: – Lettvint, men dyrt.  FOTO: TOM HENNING BRATLIE/KLASSEKAMPEN
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betyr at kundetilbudet vårt blir dårli-
gere fordi det er økonomien som er 
det viktige, ikke transport med tog. 
Den helhetlige forståelsen for hva vi 
egentlig driver med blir borte, sier 
Næss.

Den tidligere industriministeren og 
Ap-mannen er også svært engasjert i 
utviklingen i jernbanen.

– Oppfl isingen av jernbanen er 
utelukkende et resultat av at politi-
kerne tror at styringsmodeller fra 
privat sektor egner seg også for of-
fentlig sektor. Dette har vært totalt 
mislykket. Jernbanen var mye bedre 

før. I dag er det for mye økonomi og 
for lite samfunnsperspektiv i det sel-
skapet. Her må vi ta et skritt tilbake, 
sier Lied. 

Den gamle Arbeiderpartimannen 
har lite til overs for dagens politiske 
elite.

– Våre politikere mangler kunnskap 
om det de driver med. De må være i 
stand til å gjøre noe annet enn å sette 
opp økonomiske regnestykker. Mange 
nasjonale dumheter begås nå på grunn 
av dårlig politisk lederskap, sier Lied. 

Bjarne Jensen mener at politiker-
nes enorme tro på markedsløsninger i 

offentlig sektor gjør at mål og virke-
midler ikke holdes fra hverandre. 

– Hvorfor har vi i det hele tatt en of-
fentlig sektor, spør Jensen. Jo, det er 
fordi mekanismene i det privat sektor 
ikke er hensiktsmessige i forhold til å 
oppnå det vi ønsker. Derfor er det be-
tenkelig at for å fornye offentlig sektor 
så innfører politikerne markedsmeka-
nismer fra privat sektor, mekanismer 
som er årsaken til at vi har offentlig 
sektor i utgangspunktet, sier Jensen.

Hva koster det?
Den rødgrønne regjeringen har ikke 

bidratt til noe systemskifte. Regn-
skapsprinsippene fra privat nærings-
liv, som blant annet utskilte selskap 
som NSB må bruke, skal nå også tas i 
bruk i selve forvaltningen, men uten 
noen utskilling av virksomheten. Det 
man i prinsippet gjør er å innføre mar-
kedsbaserte regnskapskriterier fra 
privat næringsliv til å regne ut effekti-
viseringspotensialet på velferdstje-
nesteytingen i offentlig sektor. 

Dette blir framstilt som at systemet 
skal synliggjøre «hva det koster». Fan-
ny Voldnes i Næringspolitisk avdeling 
i LO synes dette er svært misvisende.

– Her synliggjøres usikre og bereg-
nede størrelser og ikke hva statens be-
vilgede penger blir brukt til. Det nye 
er at man måler noe som ikke tidligere 
har vært målt i offentlig sektor, nem-
lig lønnsomhet og avkastning på in-
vestert kapital. Dette systemet er en 
forretningshybrid som er fullstendig 
uegnet som mål for offentlig sektor 
innenfor velferdsstaten. Hva er lønn-
somhet og avkastning på investert ka-
pital på et sjukehjem eller i et offentlig 
transportselskap, spør Voldnes.

Spørsmålet som ligger til grunn er 
rett og slett hvor mye Norge AS er 
verdt. For å besvare spørsmålet benyt-
tes et regnskapssystem for å måle 
lønnsomhet i offentlig sektor totalt 
sett, og for den enkelte statlige virk-
somhet. For å få til det beregnes verdi-
en av for eksempel jernbaneskinnene 
til Jernbaneverket, togsettet til NSB 
og bygningene til universitetene. 

– Ut fra verdien av bygningene blir 
så husleien beregnet, som sammen 
med andre felleskostnader blir brukt i 
en lønnsomhetsberegning for hvert 
enkelt fag på universitetet. Ved dårlig 
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STYRING: Politikerne 
har overlatt forvaltnin-
gen av offentlig sektor 
til økonomiske målepa-
rametere og et mylder 
av underselskaper som 
skal konkurrere mot 
hverandre.

Den gamle ministeren 
er ikke nådig.
– En dag vil de angre på 
denne politikken.
Finn Lied (94) var indus-
triminister for Ap på 
1970-tallet. Han var 
blant annet sentral i 

opprettelsen av Statoil og det statlige 
styringen av norsk industri. Han er 
ikke imponert over hvordan Ap styrer 
staten.
– Jens Stoltenberg er en markedsentu-
siast. Det er trist å se at Arbeiderparti-
et ødelegger offentlig sektor med sin 
fascinasjon for primitiv markedsøko-
nomi.

«Høyrebølgen» startet muligens 
med Høyre, men det er Arbeiderparti-
et som har drevet fram de mest omfat-
tende markedsløsningene i offentlig 
sektor de siste 20 årene. Hvordan kun-
ne dette skje?

Kravet om en bedre stat
I 1989 kom en utredning fra Herman-
sen-utvalget, ledet av seinere Telenor-
sjef Tormod Hermansen, med tittelen 
«En bedre organisert stat». Denne sat-
te ord på det mange politikere mente 
var problemet med offentlig sektor. 
Den var for stor og ineffektiv, den måt-
te moderniseres. Utredningen startet 
en lang rekke kontinuerlige reformer 
og lovendringer for å modernisere of-
fentlig sektor, en modernisering som 
innebærer mindre politisk styring og 
fl ere økonomiske måleparametere i of-
fentlig forvaltning. Flere lover og re-
former fulgte i utover på 1990 og 2000 
tallet, særlig i kommunesektoren. I til-
legg til at dette er ønsket utvikling fra 
politisk hold, la også EØS-avtalen i 
1994, handelsavtalen mellom Norge og 
EU, sterke politiske føringer i retning 
av mer konkurranseutsetting, mer pri-
vatisering og mindre politisk styring 
av offentlig virksomhet. 

Den underliggende tanken for den-
ne politikken, ofte kalt New Public 

Management, er at privat sektor med 
sine bedriftsøkonomiske prinsipper 
drives bedre, mer effektivt og mer 
lønnsomt enn offentlig sektor. Statlig 
forvaltning skal derfor kopiere disse 
bedriftsøkonomiske prinsippene fra 
privat sektor. En rekke av det offent-
liges oppgaver, som kraftforsy-
ning, samferdsel, posten og helse 
ble i løpet av 1990-tallet privati-
sert og omsatt i et marked med 
konkurranse. De statlige selskapene 
ble skilt ut fra staten, egne selskaper 
ble opprettet og seinere gjort om til 
aksjeselskap med avsetningskrav og 
med de samme regnskapsreglene som 
i privat næringsliv. Det skulle nå tje-
nes penger på det som staten gjorde 
gratis før. 

NSB er bare ett av fl ere selskap i det 
offentlig som har fått smake på mar-
kedsbaserte styringsprinsipper. Om-
dannelsen av NSB fra en offentlig 
samferdselstjeneste til et privat sel-
skap som skal drive kommersielt, har 
hatt store konsekvenser for selskapet. 
Kun et fåtall av dagens toppledelse i 
NSB har jernbanefaglig bakgrunn. De 
enkelte oppgavene, som persontra-

fi kk, busstrafi kk, godstrafi kk, eien-
dom og andre støttefunksjoner er skilt 
ut og fungerer i dag som selvstendige 
økonomiske enheter i et mylder av 
egne selskaper under NSB konsernet. 

Økonomisk overskudd
Venstresida har fortsatt ikke kommet 
opp med noe annet svar på hvordan 
staten skal organiseres. De nye økono-
miske styringsprinsippene som nå 
brukes i offentlig forvaltning, er i stor 
grad kopiert fra forretningsbasert 
virksomhet i privat sektor, helt i tråd 
med New Public Management.

– Hovedformålet med forretnings-
messig virksomhet er å oppnå resul-
tat i form av økonomisk overskudd. 
Produktet er nødvendigvis ikke det 
viktige. I offentlig sektor er det jo 
motsatt. Det er produktet, for eksem-
pel en sykehjemsplass eller en tog-
strekning, som er det viktige. Ikke å 

gå med overskudd.
Det sier Bjarne Jensen, professor 

ved Høgskolen i Hedmark. Han har 
lang erfaring som offentlig tjeneste-
mann med blant annet bakgrunn fra 
Finansdepartementet, rådmann i Ber-
gen og Kristiansand og vært direktør i 
Kommunekreditt. 

Jensen mener at denne etterapin-
gen av modeller fra det private næ-
ringslivet inn i offentlig sektor ikke 
har noe med modernisering å gjøre. 

– Å modernisere for eksempel NSB 
er å sørge for investeringer i tog, skin-
ner og bakkenett. ikke å lage et AS og 

ansette bankfolk til å styre etter snev-
re lønnsomhetsprinsipper, sier han. 

Dårligere kundetilbud
Kjell Næss har vært sekretær i Jernba-
neforbundet i åtte år, fagforeningen 
som organiserer de aller fl este av jern-
banearbeiderne. Han mener markeds-
etterligningen og overfokuset på øko-
nomisk lønnsomhet hindrer planleg-
ging og styring med jernbanesekto-
ren.

– Fokuset på lønnsomhet er mye 
større enn fokuset på å løse de jernba-
netekniske utfordringene vi har. Dette 

Tidligere Ap-minister Finn Lied mener Arb eiderpartiet ødelegger offentlig sektor:

En stat uten styring
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Det som før var ett stort nasjonalt 
transportselskap, er i dag en lang 
rekke utskilte selskaper og kontrak-
tører som legger inn anbud, utfører 
tjenester og sender fakturaer tilba-
ke til NSB. Det begynte i det små. 
NSB ble skilt i to ulike selskaper i 
1996; Jernbaneverket ble ansvarlig 
for infrastrukturen, mens NSB BA 
fortsatte som trafi kkoperatør. God-
strafi kken ble videre skilt ut av NSB 
BA i et eget selskap, NSB Gods (sei-
nere CargoNet). I 2002 ble NSB et 
ordinert aksjeselskap. I tiden som 
fulgte ble stadig nye bestanddeler 
av NSB skilt ut i egne selskaper. 
Verksted, eiendom, vedlikehold, bil-
lettsalg, datatjenester, servicetje-
nester ombord i toget osv. ble skilt 
ut til egne AS med krav til inntje-
ning. Bildet viser bare noen av sel-
skapene som er utskilt fra NSB og 
som i dag operer i jernbanesekto-
ren.

På sporet 
av NSB

«Hele denne 
markedstilpas-
ningen og opp-
stykkingen byg-
ger på en feilak-
tig oppfatning 
om at staten er 
dyr og det priva-
te er billig»

KJELL NÆSS, JERNBANEFORBUNDET

i samarbeid med For velferdsstaten


